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νήντα πέντε νέοι οµογενείς από τη Βραζιλία και την Αργεντινή
και συνοδοί τους, µαθήτριες και µαθητές και συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού,  το 2ο Γυµνάσιο
Καλυβίων Αττικής, το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου, το 1ο Γυ-
µνάσιο Αίγινας, το Γενικό Λύκειο Καράτουλα Ηλείας, το 1ο
Γυµνάσιο Καλαµάτας και από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Καρ-
πενησίου., σελ. 7962, 7970, 7976, 7983, 7987, 7992, 7995,
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4. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής: Η Ει-
δική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-
ταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής
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κατά Βουλευτών. , σελ. 7968 

5. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το
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1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου: «Αναδιοργάνωση του
νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου» και
του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία
«Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών
Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Οργανισµού Με-
γάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ Κινηµατο-
γράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προπαρασκευαστι-
κού και Επαγγελµατικού Σχολείου καλών Τεχνών Πανόρµου

Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης Μαρµαροτεχνίας
Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας
της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στήριξης οπτικοακουστι-
κών έργων στην Ελλάδα και λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας
του Υπουργείου Πολιτισµού»., σελ. 7959 - 8059 
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Α. Αναφορά στον θάνατο του Βασίλη Καλογήρου.
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σελ. 7993, 7994, 7996, 7997

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
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ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7991, 8003, 8022
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 7959, 7962, 7966, 7968, 

7970
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 7996
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7988, 7980

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
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ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 7967, 8022
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ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ Π. , σελ. 7961, 7962, 8023
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 7969, 8000
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 7965, 8022, 8028
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 7980
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 7979
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 7987, 7988, 8003, 8011, 

8012
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7983
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 7990, 8017, 8018
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 7987
ΚΑΦΟΥΡΟΣ Μ. , σελ. 8016
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 7972, 8020, 8021
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 7963, 8023, 8028
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 7999, 8003
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 8024, 8026
ΛΙΒΑΝΟΣ Μ. , σελ. 7959, 8024
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 7989
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 7997
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 8003, 8004, 8005, 8015, 

8027, 8028, 8029, 8030
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 7988, 7989, 7991, 7999, 

8003, 8004, 8011, 8012
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 8004
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 7988, 8002, 8003
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 8013
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 7992, 8018, 8020
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7976, 7977, 7989, 7990, 

7991, 7992
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 7974
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 7977
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 8001
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 7984
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 7970
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7986
ΦΟΡΤΩΜΑΣ Φ. , σελ. 8011, 8013
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 7981, 7983, 7984
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ Π. , 

σελ. 7999
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7992, 7993
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 7988

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ.7997



Αθήνα, σήµερα στις 18 Φεβρουαρίου 2025, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού: «Ανα-
διοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου»
και του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία
«Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών
Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Οργανισµού Μεγά-
ρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προπαρασκευαστικού και
Επαγγελµατικού Σχολείου καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου σε
Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου
Τήνου και αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις
για το πρόγραµµα στήριξης οπτικοακουστικών έργων στην Ελ-
λάδα και λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Πολι-
τισµού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
της 13ης Φεβρουαρίου 2025 τη συζήτηση και ψήφιση του νοµο-
σχεδίου σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων
και των τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει µε το ηλεκτρονικό σύστηµα
και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, το Σώµα

συνεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιχαήλ

Λιβανός.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το προς συζήτηση σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ερανιστικού,
όπως συνηθίζουµε να λέµε, χαρακτήρα, καθώς περιέχει µια συγ-
κεντρωτική κωδικοποίηση νόµων και διατάξεων που υπήρχαν διά-
σπαρτες στην κείµενη νοµοθεσία, επικαιροποίηση και
αναδιάρθρωση διατάξεων που η σύγχρονη εποχή απαιτούσε,

προκειµένου οι εποπτευόµενοι φορείς που το νοµοσχέδιο αφορά
να αποκτήσουν µεγαλύτερη ευελιξία και καλύτερη λειτουργία
τόσο για τους δηµόσιους λειτουργούς υπαλλήλους, αλλά ακόµη
περισσότερο για τις παρεχόµενες υπηρεσίες στους πολίτες που
έµµεσα ή άµεσα έρχονται σε επαφή µε τους φορείς αυτούς. 

Η παρούσα νοµοθετική ρύθµιση εντάσσεται ακόµη σε ένα γε-
νικότερο σχεδιασµό που έχει το Υπουργείο Πολιτισµού προκει-
µένου να εκσυγχρονίσει τους φορείς που εποπτεύει, να
βελτιώσει ζητήµατα που αφορούν τη διοίκηση και τη λειτουργι-
κότητα των οργανισµών, αλλά και να πετύχει την αύξηση της επι-
δραστικότητάς τους. 

Είναι σηµαντικό να τονιστεί ότι -και αυτό δεν το λέµε εµείς,
αλλά το πιστοποίησαν οι ίδιοι οι φορείς κατά την ακρόασή τους
στην επιτροπή- οι επιµέρους ρυθµίσεις στα εννέα µέρη του νο-
µοσχεδίου έχουν προκύψει κυρίως έπειτα από µεγάλη διαβού-
λευση και µε τις αρµόδιες εµπλεκόµενες υπηρεσίες, τους ίδιους
δηλαδή τους εποπτευόµενους φορείς, αλλά κυρίως µε τις τοπι-
κές κοινωνίες σε όσα ζητήµατα άπτονται τέτοιων θεµάτων και
προβληµάτων, που έχουν δηλαδή αναφορά στις τοπικές κοινω-
νίες, προκειµένου να βρεθούν οι βέλτιστες λύσεις για την ανα-
βάθµιση και την ανάπτυξη των εποπτευόµενων αυτών φορέων. 

Ας ξεκινήσουµε από τις ρυθµίσεις που αφορούν την αναδιορ-
γάνωση της Εθνικής Πινακοθήκης - Μουσείου Αλεξάνδρου Σού-
τσου και του Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών
Τεχνών Θεσσαλονίκης, που, όπως είδαµε και από την ακρόαση
των φορέων, εντάσσεται πλήθος νοµοθετικών παρεµβάσεων και
µια συστηµατική κωδικοποίηση προς επικαιροποίηση του υπάρ-
χοντος νοµοθετικού πλαισίου, το οποίο λειτουργούσε µέχρι τώρα
για την Εθνική Πινακοθήκη τα τελευταία σαράντα πέντε χρόνια. 

Εποµένως, µε βάση και τις νέες ανάγκες, τις νέες συνθήκες
που ανέκυψαν, ακόµα περισσότερο µετά το έργο επέκτασης και
ανακαίνισης του κτιρίου της Εθνικής Πινακοθήκης, που υπενθυ-
µίζω στους συναδέλφους ότι παραδόθηκε στο κοινό στις 24
Μαρτίου 2021, ήταν χρήσιµο και απαραίτητο να µεσολαβήσει µια
νοµοθετική παρέµβαση που θα είχε ως κύριο αντικείµενο τον κα-
λύτερο συντονισµό των διαφόρων εµπλεκόµενων φορέων και
των παραρτηµάτων της Εθνικής Πινακοθήκης, προκειµένου και
για το καινούργιο κτίριο αλλά και τα παραρτήµατα, όσον αφορά
στις καινούργιες ανάγκες και απαιτήσεις, σε ανθρώπους, σε οι-
κονοµικούς πόρους, να υπάρξουν νέες κατευθύνσεις και υποδο-
µές, να υπάρξει ένα νέο οργανόγραµµα και να ληφθούν υπ’ όψιν
τέτοια σηµαντικά ζητήµατα, ώστε να δοθεί µια νέα πνοή στη λει-
τουργία της. 

Έτσι, από δω και πέρα το νέο κτίριο, οι νέες υπηρεσίες θα λει-
τουργήσουν ακόµη περισσότερο προς όφελος και της εξωστρέ-
φειας και της επιδραστικότητας της Εθνικής Πινακοθήκης στο
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κοµµάτι των υπηρεσιών προς τους επισκέπτες πολίτες, αλλά
ακόµη περισσότερο µε τις ενέργειες που µπορεί να αναπτύξει
πλέον µε άλλους πολιτιστικούς φορείς και στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό, για την ανάδειξη των µοναδικών πραγµατικά εκθεµά-
των που έχει και φυλάσσει ως θησαυρούς το µουσείο αυτό.

Με τις διατάξεις λοιπόν που περιλαµβάνονται στο δεύτερο
µέρος του σχεδίου νόµου καθορίζεται η παραµονή της υπάρχου-
σας νοµικής της µορφής, η έδρα, ο σκοπός του φορέα, οι πόροι
και η περιουσία του, ο τρόπος επιλογής και οι αρµοδιότητες του
διοικητικού συµβουλίου και του γενικού διευθυντή, η συγκρό-
τηση των υπηρεσιών του φορέα και οι αρµοδιότητες κάθε µιας
εξ αυτών. 

Επίσης, περιλαµβάνονται οι οργανικές θέσεις των µονίµων
υπαλλήλων αορίστου χρόνου, οι οποίες ανταποκρίνονται στις ρε-
αλιστικές ανάγκες λειτουργίας, καθώς προβλέπονται συγκεκρι-
µένα νέες θέσεις εργασίας -περίπου εκατόν εβδοµήντα, οι
εκατόν είκοσι από αυτές µόνιµο προσωπικό και πενήντα δύο αο-
ρίστου χρόνου ιδιωτικού δικαίου. Με τα στελέχη αυτά θα εξα-
σφαλιστεί όχι µόνο το εργασιακό µέλλον των ανθρώπων αυτών,
αλλά κυρίως εξασφαλίζεται µια σταθερή δοµή ενός εργασιακού
δυναµικού για την ίδια την Πινακοθήκη. Στο µέλλον το µουσείο
θα µπορεί να ανταποκρίνεται καλύτερα στις ανάγκες λειτουργίας
του, µε ανθρώπους οι οποίοι θα έχουν και την κατάλληλη επιστη-
µονική γνώση για να βοηθήσουν την ανάπτυξη των δράσεών του.

Για πρώτη φορά επίσης προβλέπεται µε σαφή και ρητό τρόπο
η δυνατότητα λειτουργίας και εστιατορίου και βιβλιοπωλείου
εντός του κτιρίου της Πινακοθήκης, το οποίο θα συµβάλει επίσης
καθοριστικά στο να εµπεδώσει ο επισκέπτης µια ολιστική πολιτι-
στική εµπειρία στον χώρο αυτό, να µπορεί να παραµείνει µε
άνεση περισσότερες ώρες και να απολαύσει την επίσκεψή του,
καθώς επίσης και να αποκοµίσει αντικείµενα τα οποία θα του θυ-
µίζουν για πάντα την επίσκεψή του αυτή. 

Η δηµιουργία εστιατορίων και βιβλιοπωλείων σε τέτοιους χώ-
ρους είναι µια πάγια τακτική την οποία ακολουθούν όλα τα µε-
γάλα µουσεία ανά τον κόσµο και δεν έχει ως στόχευση αυστηρά
την επιχειρηµατική δραστηριότητα. Δεν έχει να κάνει µε την κερ-
δοφορία ενός µουσείου εις βάρος του επισκέπτη του, έχει να
κάνει κυρίως µε την ευκολία να παραµείνει και να απολαύσει πε-
ρισσότερες ώρες την επίσκεψή του ο επισκέπτης και να δηµιουρ-
γήσει συνθήκες, που η εµπειρία αυτή και µόνο από στόµα σε
στόµα θα µπορεί να προσελκύσει ακόµα περισσότερους ανθρώ-
πους. 

Εποµένως, ας µην κρυβόµαστε, το γεγονός ότι θα αυξηθεί η
επισκεψιµότητα έχει ως συνέπεια να αυξηθούν και οι πόροι και
τα έσοδα του µουσείου. Τα έσοδα αυτά είναι έσοδα που δεν κα-
ταλήγουν ουσιαστικά στο κράτος ούτε σε κάποιον ιδιωτικό
φορέα, καταλήγουν στο ίδιο το µουσείο, προκειµένου να έχει
ακόµη µεγαλύτερη χρηµατοδότηση για τους σκοπούς και τις
ενέργειές του και χωρίς τα έσοδα αυτά θα ήταν σαφές ότι θα
έπρεπε ενδεχοµένως και πάλι το δηµόσιο, η πολιτεία, να κατα-
φεύγει σε περαιτέρω χρηµατοδοτήσεις προκειµένου να βοηθή-
σει τους σκοπούς του εκάστοτε µουσείου, που στην περίπτωσή
µας είναι η Εθνική Πινακοθήκη. 

Εποµένως, η εξεύρεση νέων πόρων βοηθάει πολύ σηµαντικά
και η ανάπτυξη αυτών των δοµών βοηθάει όχι µόνο την επισκε-
ψιµότητα, αλλά κυρίως την ανάπτυξη του µουσείου και ευρύτερα
την εξωστρέφειά του. 

Στο Γ’Μέρος αντιµετωπίζεται η ανάγκη εκσυγχρονισµού της
οργάνωσης και της λειτουργίας του νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μου-
σείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ένας φορέας που
ιδρύθηκε το 2018 µετά από τη συνένωση των διοικητικών και καλ-
λιτεχνικών λειτουργιών του Κρατικού Μουσείου Σύγχρονης Τέ-
χνης, του Μουσείου Φωτογραφίας Θεσσαλονίκης, του Κέντρου
Σύγχρονης Τέχνης Θεσσαλονίκης, του Μακεδονικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης και του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης Άλεξ
Μυλωνά, µια συνένωση η οποία ήταν ένα αποτέλεσµα πολυετών
προσπαθειών, µε σκοπό τη διαχείριση του σύγχρονου πολιτισµού
στην πόλη της Θεσσαλονίκης. 

Ήταν καιρός πλέον, µετά από επτά χρόνια λειτουργίας σε έναν
φορέα πολύ πετυχηµένο, να εκσυγχρονιστεί και να κωδικοποι-

ηθεί επίσης πλήρως το πλαίσιο λειτουργίας του και να διευρυνθεί
η δράση του φορέα, προκειµένου να καταφέρει το ευρύ κοινό να
έρθει ακόµα περισσότερο σε επαφή µε τα ρεύµατα της µοντέρ-
νας και σύγχρονης τέχνης και να δοθεί µια πιο ανοιχτή και διεθνή
οπτική στον επισκέπτη που επισκέπτεται τους χώρους αυτούς. 

Σε αυτά τα χρόνια παρατηρήθηκε πολύ µεγάλη αύξηση επι-
σκεψιµότητας στο MOMus, όπως συνοπτικά αναφέρεται, και
αυτή τη θετική αύξηση την είδαµε να αποτυπώνεται και στον
τοµέα των εσόδων του οργανισµού, που καταγράφει µια διαρκή
αύξηση σε εισιτήρια, δωρεές, πωλήσεις, δανεισµό έργων τέχνης
και ενοικίαση χώρων. 

Εποµένως, ο φορέας αυτός έχει καταφέρει να διευρύνει ση-
µαντικά την απήχησή του και την επιδραστικότητά του στην κοι-
νωνία και η στρατηγική αυτή που ακολουθήθηκε είχε ως
αποτέλεσµα τη διεύρυνση της κοινωνικής επιρροής του οργανι-
σµού, δηµιουργώντας ουσιαστικά ένα νέο παράδειγµα µοντέλου
ανάπτυξης ενός πολιτιστικού οργανισµού και για τους υπόλοι-
πους οργανισµούς στην Ελλάδα. 

Με τις διατάξεις του Γ’Μέρους ισχυροποιούµε το θεσµικό
πλαίσιο του φορέα και αναβαθµίζεται ακόµα περισσότερο η ποι-
ότητα των υπηρεσιών και η διοικητική του οργάνωση. 

Στο Δ’Μέρος του σχεδίου λαµβάνουν χώρα σηµειακές τροπο-
ποιήσεις για το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου του οργανι-
σµού του Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης, όπου λαµβάνει
χώρα µετά από πολύ καιρό µια συντονισµένη προσπάθεια εκσυγ-
χρονισµού της λειτουργίας του, ένας οργανισµός που ιδρύθηκε
µε τον ν.2121/1993 και τον διακρίνει κοινωφελής, µη κερδοσκο-
πικός χαρακτήρας και εποπτεύεται από το Υπουργείο. Η κύρια
στόχευσή του είναι η εξυπηρέτηση µουσικών και καλλιτεχνικών
εκδηλώσεων και αποσκοπεί στην άνοδο του µουσικού µορφωτι-
κού επιπέδου, όχι µόνο της πόλης αλλά ευρύτερα της χώρας. 

Ο διπλός ρόλος του Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης, και
ως στέγης µουσικών εκδηλώσεων όπερας και χορού αλλά και ως
συνεδριακού χώρου, ανταποκρίνεται εξαιρετικά κατά γενική οµο-
λογία στις ανάγκες της πόλης της Θεσσαλονίκης. 

Κρίθηκε λοιπόν επίσης ότι, µετά από είκοσι πέντε χρόνια από
την έναρξη λειτουργίας του οργανισµού, η λειτουργία του σε ένα
επίσης εξελισσόµενο πεδίο σε µια δύσκολη εποχή καθιστούσαν
αναγκαία την ενίσχυση και επικαιροποίηση του θεσµικού του
πλαισίου. Γι’ αυτό συµπεριλήφθηκαν καινούργιες διατάξεις για
τη συγκρότηση, τις αρµοδιότητες και τη λειτουργία του διοικητι-
κού συµβουλίου, την πρόσληψη καλλιτεχνικού και γενικού διευ-
θυντή, καθώς και τον καθορισµό των ξεχωριστών αρµοδιοτήτων
αυτών. 

Υπάρχει µια πρόβλεψη για τη µείωση των µελών του διοικητι-
κού συµβουλίου σε επτά, προκειµένου να είναι πιο ευέλικτη η λει-
τουργία του και ευκολότερη η λήψη αποφάσεων, ενώ στα
όργανα διοίκησης προστίθεται ο καλλιτεχνικός και ο γενικός δι-
ευθυντής, που θα µπορούν να συµµετέχουν χωρίς δικαίωµα
ψήφου αλλά συµβουλευτικά στις συνεδριάσεις τους. 

Δεν θα µιλήσω αναλυτικά για το Ε’Μέρος και το Φεστιβάλ Κι-
νηµατογράφου Θεσσαλονίκης και τις υπόλοιπες διατάξεις, γιατί
θα αναφερθεί –φαντάζοµαι- και η κυρία Υπουργός. Όµως οι προ-
τεινόµενες τροποποιήσεις στοχεύουν στην ενίσχυση της διοικη-
τικής του οργάνωσης και ισχυροποίηση της αποστολής του στις
νέες συνθήκες που έχουν διεθνώς διαµορφωθεί. 

Προβλέπεται η προσθήκη απονοµής βραβείων «Χρυσός Αλέ-
ξανδρος» και «Αργυρός Αλέξανδρος» στο πλαίσιο της διοργάνω-
σης του Διεθνούς Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ µε έργα Ελλήνων και
ξένων δηµιουργών και η επέκταση της διοργάνωσης εκδηλώ-
σεων σε όλη την ελληνική επικράτεια. 

Ως προς το Προπαρασκευαστικό και Επαγγελµατικό Σχολείο
Καλών Τεχνών της Τήνου αποτελεί πραγµατική τοµή ο τρόπος
που οριστικά επιλύονται τα προβλήµατα της σχολής και αναδει-
κνύεται η σπουδαία παράδοση της Τήνου στον τοµέα της µαρ-
µαροτεχνίας, η οποία αποτελεί εγγεγραµµένο στοιχείο άυλης
πολιτιστικής κληρονοµιάς του Εθνικού Ευρετηρίου Άυλης Κλη-
ρονοµιάς της πατρίδας µας. 

Μαζί µε την κτιριακή της αναβάθµιση σε ένα κτίριο, στο οποίο
στεγαζόταν το Δηµοτικό Σχολείο Θηλέων στην Τήνο και το οποίο
είχε ανεγερθεί το 1832, έρχονται ήδη µε πρόγραµµα από το Τα-
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µείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και αξιοποιούνται 13,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ, τα οποία επενδύονται για να αναβαθµιστεί η
σχολή και να δηµιουργηθεί ένας καινούργιος χώρος 2,5 χιλιάδων
τετραγωνικών µέτρων, όπου θα µπορούν οι σπουδαστές να εκ-
παιδευτούν, να καλλιεργήσουν και να αναπτύξουν ακόµη περισ-
σότερο τις δεξιότητές τους στην ιδιαίτερη τέχνη της σµίλευσης
και επεξεργασίας του µαρµάρου, στη γλυπτική και στο αρχιτε-
κτονικό σχέδιο και τη ζωγραφική. Ο χώρος αυτός θα είναι έτοι-
µος µέχρι τα τέλη του 2025 και η σχολή µετονοµάζεται σε
«Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου
Τήνου». 

Επιπλέον, η σχολή αποκτά, σύµφωνα µε το εθνικό πλαίσιο προ-
σόντων, διαβάθµιση στο επίπεδο 5 και θα αποτελεί ρητά οργα-
νική µονάδα ως Διεύθυνση του Υπουργείου Πολιτισµού, το οποίο
αναλαµβάνει το σύνολο των δαπανών για τη λειτουργία και την
οικονοµική της διαχείριση. 

Στο πλαίσιο εισαγωγής σπουδαστών θα µπορούν να εισάγον-
ται απόφοιτοι Γενικού Λυκείου ή ΕΠΑΛ, αντί αποφοίτων Γυµνα-
σίου που ίσχυε µέχρι σήµερα, κατόπιν συµµετοχής σε ειδικές
εξετάσεις στις εγκαταστάσεις της σχολής, που περιλαµβάνουν
καλλιτεχνική δεξιότητα των υποψηφίων στη µαρµαροτεχνία,
καθώς και γραπτή και προφορική εξέταση σε επιλεγµένα θέµατα. 

Οι σπουδαστές της σχολής εξασφαλίζουν όλα τα ευεργετικά
προνόµια που προβλέπονται για κάθε σπουδαστή σε αντίστοιχες
σχολές του Υπουργείου Παιδείας, ενώ προβλέπεται επιπλέον
λόγω της διαχρονικής σχέσης της σχολής µε το Πανελλήνιο Ιερό
Ίδρυµα Ευαγγελιστρίας Τήνου η δυνατότητα του τελευταίου να
χορηγεί υποτροφίες σε σπουδαστές µε ιδιαίτερο ταλέντο στη
µαρµαροτεχνία. 

Οι απόφοιτοι της σχολής, µε βάση το πλαίσιο φοίτησής τους,
προβλέπεται ότι θα αποκοµίζουν εκατόν είκοσι διδακτικές µονά-
δες ECTS µετά την τριετή τους φοίτηση. Δίνεται επίσης η δυνα-
τότητα -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- σε τρεις από τους
σπουδαστές που τελειώνουν να µπαίνουν άνευ εξετάσεων στην
Ανωτάτη Σχολή Καλών Τεχνών. Υπάρχουν µεταβατικές διατάξεις
που θα καθοριστούν µε κοινή υπουργική απόφαση και σε λεπτο-
µέρειες για τους ήδη υπάρχοντες σπουδαστές, ενώ πλέον θα
µπορούν οι φοιτητές µε το νέο καθεστώς να συµµετέχουν σε δια-
γωνισµούς του Υπουργείου Πολιτισµού για πρώτη φορά ως ΔΕ
µαρµαροτεχνίτες σε έργα αναστήλωσης και αποκατάστασης
µνηµείων του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Έτσι αποκτούν για πρώτη φορά µε τη διαβάθµιση οι απόφοιτοι
πραγµατικά επαγγελµατικά δικαιώµατα, ενώ επίσης µπορούν για
πρώτη φορά να εγγράφονται ως απόφοιτοι της σχολής και στο
Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών Ελλάδος. 

Θα ήθελα να πω και δυο λόγια για τα θεατρικά βραβεία, το
«Μελίνα Μερκούρη» και το «Δηµήτρης Χορν», τα οποία αναλαµ-
βάνει το Υπουργείο Πολιτισµού και θα χάνονταν για τους νέους
ανθρώπους εάν δεν τα αναλάµβανε το Υπουργείο.

Μια µικρή αναφορά θέλω να κάνω και στην επίλυση του ζητή-
µατος της στέγασης του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
«Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης» µέσω παραχώρησης τµή-
µατος του οικοπέδου και του υφιστάµενου κτιρίου του πρώην
Εργοστασίου Φιξ από την εταιρεία «Ελληνικό Μετρό», γεγονός
που εξοικονοµεί στον προϋπολογισµό του µουσείου ετησίως
500.000 ευρώ, τα οποία θα µπορούν να διατεθούν σε άλλους
σκοπούς. 

Θέλω να κάνω και µια µικρή αναφορά και επισήµανση και στο
κοµµάτι της πειρατείας, που αποτελεί µάστιγα για την κοινωνία.
Εδώ θέλω να επισηµάνω ότι δεν είναι δυνατόν ο χρήστης να µην
γνωρίζει από πού προµηθεύεται τον εξοπλισµό ή το λογισµικό ή
ποια είναι ακριβώς η χρήση του και να µην κατανοεί ότι παρανο-
µεί. Δεν είναι δυνατόν να συµβαίνει αυτό. Ξέρουµε όλοι ότι όταν
υπογράφεις µια σύµβαση µε έναν πάροχο γνωρίζεις ότι αυτό θα
περιλαµβάνει µια συνδροµή. Προφανώς όλα αυτά απαλείφονται
όταν παρανοµεί. Εποµένως, σωστά θα τιµωρείται µε διαβάθµιση
της παραβατικής πράξης και ο παραβάτης, ο χρήστης της εντός
εισαγωγικών «υπηρεσίας», αλλά και ο πάροχος-προµηθευτής του
παράνοµου υλικού. 

Όσον αφορά το θέµα του Τετραχωρίου Σουλίου, όπου είδαµε
όπως και στις περισσότερες διατάξεις του νοµοσχεδίου την κα-

θολική αποδοχή των φορέων, προκειµένου η περιοχή αυτή επι-
τέλους να ανακαινισθεί, να εκσυγχρονιστεί, να ξαναζωντανέψει
και να επιστρέψουν οι άνθρωποι και στις κατοικίες και σε δρα-
στηριότητες που θα φέρουν επισκεψιµότητα στον τόπο, αυτό γί-
νεται µε τη δυνατότητα σύστασης δικαιώµατος επιφανείας επί
δηµοσίων ακινήτων, ρύθµιση που επιλύει άµεσα και οριστικά το
ιδιοκτησιακό ζήτηµα της περιοχής και δίνει τη δυνατότητα οικο-
νοµικής ανάπτυξης. 

Θέλω να εξάρω τη σηµαντική παρέµβαση που αφορά την πε-
ριοχή του Ζαγορίου, όπου µε ένα πολύ µικρό ειδικό πολιτιστικό
τέλος της τάξεως των 0,75 ευρώ ανά διανυκτέρευση θα υπάρχει
ένας πρόσθετος -µικρός µεν, αλλά σηµαντικός- πόρος, που θα
βοηθήσει να καλύπτονται δαπάνες της περιοχής για µικρά έργα,
σε µια περιοχή πολύ ιδιαίτερη, καθώς είναι εγγεγραµµένη στον
κατάλογο της παγκόσµιας κληρονοµιάς της UNESCO. 

Τέλος, για το τελευταίο µέρος του σχεδίου νόµου θέλω να επι-
σηµάνω ότι µετά από περίπου έναν χρόνο που το Υπουργείο Πο-
λιτισµού προχώρησε στη σύσταση του Ελληνικού Κέντρου
Κινηµατογράφου Οπτικοακουστικών Μέσων και Επικοινωνίας,
ενός φορέα µε αποστολή την υποστήριξη και ενίσχυση του ελ-
ληνικού κινηµατογράφου και της οπτικοακουστικής βιοµηχανίας,
είναι πλέον σαφές ότι χρειαζόταν µια επικαιροποίηση σε διατά-
ξεις, επικαιροποίηση που είναι αποτέλεσµα της διαβούλευσης
του ΕΚΚΟΜΕΔ µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, σε ρυθµίσεις που χρειάζονταν να ευθυγραµµιστούν µε το
καθεστώς του ευρωπαϊκού πλαισίου για τις κρατικές ενισχύσεις
και µε το σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου του ΕΣΠΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο
το οποίο δηµιουργεί έναν σύγχρονο χάρτη και κώδικα λειτουρ-
γίας για πάρα πολλούς φορείς του Υπουργείου Πολιτισµού πάνω
σε ένα ευρύτερο πλάνο για ανάπτυξη και εξωστρέφεια του ελ-
ληνικού πολιτισµού, το οποίο έχει αναλάβει τόσο η ηγεσία του
Υπουργείου αλλά και προσωπικά ο Πρωθυπουργός Κυριάκος
Μητσοτάκης. 

Ενσωµατώνει διατάξεις ρυθµίσεων, αλλά κυρίως ενσωµατώνει
µια φιλοσοφία ανάδειξης των νέων ανθρώπων στις διαδικασίες
της εκπαίδευσης, στις διαδικασίες καλλιτεχνικής ανάπτυξης του
ταλέντου τους και εποµένως αυτό είναι όχι απλά ελπιδοφόρο
αλλά οραµατικό και είναι βέβαιο ότι θα αφήσει στην κοινωνία και
µακροπρόθεσµα στον ελληνικό πολιτισµό πολύ θετικό αποτύ-
πωµα. 

Για τους λόγους αυτούς σας καλώ να υπερψηφίσετε το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού στο σύνολό του. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Καλείται στο Βήµα η εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο
νοµοσχέδιο φέρνει έναν µακροσκελή τίτλο εβδοµήντα οκτώ λέ-
ξεων. Παρά όµως τον µακροσκελή αυτόν τίτλο και τα εκατόν
επτά άρθρα, όχι µόνο δεν κοµίζει τίποτα καινούργιο στον τοµέα
του πολιτισµού, αλλά αντίθετα έρχεται να επιβεβαιώσει πως εδώ
και έξι χρόνια το όραµα της Νέας Δηµοκρατίας για τον πολιτι-
σµό, που τόσο περήφανα βέβαια χθες εξέθεσε η κυρία Υπουρ-
γός, δυστυχώς αγνοείται. 

Έχουµε λοιπόν την αναδιοργάνωση του Μητροπολιτικού Ορ-
γανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης και της
Σχολής Μαρµαροτεχνίας στην Τήνο, αλλαγές στον πρόσφατο
νόµο του ΕΚΚΟΜΕΔ, αλλαγές στο καινούργιο ΕΛΙΒΙΠ, στο ενδιά-
µεσο και λίγο από θεατρικά βραβεία και λίγες αλλαγές στην
πνευµατική ιδιοκτησία και στα πνευµατικά δικαιώµατα, λίγο Φε-
στιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, λίγο Μέγαρο Μουσικής
Θεσσαλονίκης και άλλα και άλλα πολλά, καθώς και δύο τροπο-
λογίες οι οποίες έφτασαν χθες τη νύχτα. 

Εµείς όµως αυτό το ονοµάζουµε νοµοθετική προχειρότητα.
Από την άλλη, η κυρία Υπουργός το ονοµάζει νοµοθετική εντιµό-
τητα. 
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Οι αλλαγές που εισάγει το νοµοσχέδιο δεν είναι όλες αρνητι-
κές, κάθε άλλο. Η πλειοψηφία των διατάξεων φαίνονται θετικές.
Και γιατί λέµε ότι φαίνονται; Φαίνονται γιατί πρέπει να δούµε τε-
λικά στην πράξη τι θα γίνει, γιατί όλα στην πράξη κρίνονται. 

Για παράδειγµα, είχαµε και τον ν.5105/2024, τις αλλαγές που
αφορούσαν το Διοικητικό Συµβούλιο του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, τον
διορισµό και τις αρµοδιότητες του διευθυντή και τη στελέχωση
του φορέα. Τι έχει συµβεί µετά από έναν χρόνο; Δυστυχώς απο-
λύτως τίποτα. Το ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ παραµένει κλειστό, απολύτως
έρηµο παρά τις παχυλές αµοιβές του διοικητικού συµβουλίου. 

Η καραµέλα της ευελιξίας και της αυτονοµίας δυστυχώς
έλιωσε, αφήνοντας µια πικρή γεύση και για τα πέντε µεγάλα µου-
σεία της χώρας που µε τον ν.5021/2023 µετατράπηκαν σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. 

Μας άφησαν πικρή γεύση και τα περασµένα δύο καλοκαίρια,
κατά τη διάρκεια των οποίων σηµαντικές αίθουσες των µουσείων
παρέµειναν κλειστές λόγω έλλειψης προσωπικού µε τη δικαιο-
λογία της µεταβατικής περιόδου. 

Με την ίδια δικαιολογία παραµένουν εδώ και τέσσερις µήνες
κλειστά και τα πωλητήρια των κορυφαίων µουσείων της χώρας,
ενώ στο Βυζαντινό Μουσείο Θεσσαλονίκης παραµένει κλειστό
και το καφέ-εστιατόριο. 

Κοιτώντας το Μέρος Β’και Γ’του συζητούµενου νοµοσχεδίου,
που αφορούν αντίστοιχα την αναδιοργάνωση της Εθνικής Πινα-
κοθήκης-Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου και του Μητροπολιτι-
κού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης,
MOMus, κάτω λοιπόν από αυτό το πρίσµα θα ήθελα να επανα-
λάβω το εξής, πως όλα θα κριθούν στην πράξη. 

Στην πράξη θα κριθεί το άρθρο 22, που αφορά τη λειτουργία
εστιατορίου και βιβλιοπωλείου στους χώρους της Εθνικής Πινα-
κοθήκης, που προφανώς είναι θετικό και ελπίζουµε να οδηγήσει
στη λειτουργία ενός πωλητηρίου που πραγµατικά να αρµόζει
στην εικόνα της Εθνικής Πινακοθήκης. 

Στην πράξη θα κριθούν και οι απολύτως θετικές διατάξεις για
την πρόσληψη προσωπικού στους δύο οργανισµούς που σήµερα
είναι τραγικά υποστελεχωµένοι. Θα κριθούν φυσικά από το πόσο
γρήγορα θα προχωρήσουν οι απαραίτητες διαδικασίες πρόσλη-
ψης, ώστε να δούµε λοιπόν το προσωπικό αυτό στους χώρους
των δύο οργανισµών. 

Στην πράξη θα κριθούν και οι αλλαγές στα διοικητικά συµβού-
λια των οργανισµών. 

Δεν έχουµε επίσης αντίρρηση σε αλλαγές που φέρνετε στο
Μέρος Δ’ για το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης ούτε στις αλ-
λαγές του Μέρους Ε’που αφορούν το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης. 

Ειδικά για το Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης, η αναβάθµιση του Φε-
στιβάλ Ντοκιµαντέρ που διοργανώνεται από τον φορέα σε Διε-
θνές Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ είναι µια απολύτως θετική εξέλιξη. 

Πριν περάσουµε όµως στο Μέρος ΣΤ’, που αφορά το Σχολείο
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου, θα ήθελα να σας πάω όλους
µαζί λίγο πίσω στον χρόνο, τότε που εξαιτίας του προεδρικού
διατάγµατος 85 οι καλλιτέχνες κατέβηκαν στους δρόµους έχον-
τας συνειδητοποιήσει πως οι σπουδές τους στις αναγνωρισµένες
από το Υπουργείο Πολιτισµού ανώτερες δραµατικές σχολές όχι
µόνο δεν είχαν καµία απολύτως αναγνώριση, αλλά δεν τους άφη-
ναν πλέον τη δυνατότητα να συνεχίσουν τις σπουδές τους σε συ-
ναφή ΑΕΙ. 

Το χάος λοιπόν εδώ άρχισε µε την κατάργηση των ΤΕΙ, δηµι-
ουργώντας αποφοίτους πολλών ταχυτήτων. Ας µην κάνουµε λοι-
πόν το ίδιο λάθος και σήµερα. Η αναβάθµιση από σχολείο σε
ανώτερη σχολή επιπέδου 5 µε την ονοµασία «Ανώτερη Σχολή
Καλής Τέχνης Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου» είναι προφα-
νώς θετική εξέλιξη και η πλειοψηφία των άρθρων εδώ είναι προς
τη θετική κατεύθυνση. 

Όµως τα όσα ισχύουν στο άρθρο 67 παράγραφος 3 του συζη-
τούµενου νοµοσχεδίου για τους αποφοίτους δεν φαίνεται να
ισχύουν και για τους παλαιότερους αποφοίτους, δηµιουργώντας
έτσι ένα περιβάλλον αδικίας και ανισότητας. Και θα επαναλά-
βουµε και εδώ από το Βήµα της Ολοµέλειας πως χρειάζεται µια
µεταβατική διάταξη.

Για τα άρθρα 82 έως 85, που αφορούν τα θέµατα πνευµατικής

ιδιοκτησίας, εδώ δυστυχώς ενώ προτείναµε παραπάνω από δέκα
φορείς να έρθουν για να τοποθετηθούν στην αρµόδια επιτροπή,
τελικά κλήθηκε µόνο ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, ο
οποίος µάλιστα δεν εµφανίστηκε ούτε όµως κατέθεσε και κάποιο
υπόµνηµα. 

Κι όµως, εδώ για πρώτη φορά, στο άρθρο 83, έχουµε την επι-
βολή διοικητικού προστίµου στον τελικό χρήστη. Αναρωτιόµαστε
λοιπόν µε την τροποποίηση του άρθρου 65 του ν.2121/1993
όπως εισάγεται θα επιτρέπεται δηλαδή η άρση του απορρήτου
για επιβολή διοικητικού προστίµου στον τελικό χρήστη, ταυτίζον-
τας την εν λόγω συµπεριφορά του χρήστη µε κακούργηµα; Αυτή
η άρση απορρήτου δεν προσκρούει στην ενωσιακή νοµοθεσία
για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων; Πώς θα φτά-
νουµε στον τελικό χρήστη; Ποιος θα υποβάλλει το αίτηµα και
ποιος θα αποφασίζει να γίνεται η άρση του απορρήτου και µε
ποιες ενδείξεις; 

Και βέβαια η βασική ερώτηση εδώ είναι τελικά ποιον ψά-
χνουµε. Αλήθεια, πιστεύει το Υπουργείο πως θα πατάξουµε την
πειρατεία κυνηγώντας τον τελικό χρήστη και όχι τον ενδιάµεσο
πάροχο; Δηλαδή θα βάλουµε πρόστιµο σε αυτόν ο οποίος ψάχνει
να δει το «Υπάρχω» και την ταινία για τον Καζαντζίδη στον κα-
ναπέ του online, αλλά δεν θα επιβάλλουµε και δεν θα κυνηγή-
σουµε τη µηχανή αναζήτησης που του δίνει τη δυνατότητα µέσα
σε δευτερόλεπτα να µπορέσει να βρει τέτοιου είδους ιστοσελί-
δες; 

Για τη συγκεκριµένη, λοιπόν, διάταξη ρωτάµε ξανά: Έχει γνω-
µοδοτήσει η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα; Η πάταξη της πειρατείας εννοείται και εξυπακούεται πως
αποτελεί προτεραιότητα για εµάς. Λαµβάνουµε πολύ σοβαρά υπ’
όψιν ότι υπάρχει παράνοµη δραστηριότητα και βάλλεται ολό-
κληρη η αλυσίδα του πολιτιστικού τοµέα, οι δηµιουργοί, οι δι-
καιούχοι συγγενικών δικαιωµάτων, οι παραγωγοί, το ίδιο το
κράτος, ενώ επίσης κίνδυνοι ελλοχεύουν και για τους ίδιους τους
χρήστες από την περιήγηση σε ιστοτόπους µε παράνοµο περιε-
χόµενο. Η ένστασή µας, όµως, εδώ έγκειται στην προσέγγιση. 

Κυρία Υπουργέ, στην τρίτη συνεδρίαση της επιτροπής µάς εί-
πατε πως για τη συγκεκριµένη διάταξη δεν πάει κανείς να µπει
στο σπίτι κάποιου και να τον πιάσει. Στην τέταρτη συνεδρίαση
επανήλθατε στο θέµα λέγοντας σχετικά µε το διοικητικό πρό-
στιµο ότι η διάταξη καταλαµβάνει τόσο τους διακινητές όσο και
τους χρήστες πειρατικού τηλεοπτικού ή οπτικοακουστικού υλι-
κού, δηλαδή τους οικιακούς χρήστες, αλλά και επαγγελµατίες
χρήστες, που προβαίνουν σε παράνοµη προβολή του οπτικοα-
κουστικού περιεχοµένου. Τελικά, τι θα ισχύει; Θα µπαίνει κάποιος
στο σπίτι κάποιου για να τον πιάσουν ή όχι; 

Έχετε προβεί άραγε σε στάθµιση των αντικρουόµενων συµ-
φερόντων της πάταξης της πειρατείας αφενός και από την άλλη
του οικιακού ασύλου και του απορρήτου; Θεωρούµε πως η εν
λόγω διάταξη είναι µία διάταξη από το παρελθόν, που πραγµα-
τικά πιστεύουµε πως θα φέρει σύγχυση και ανασφάλεια δικαίου,
καθώς ήδη ο νόµος προβλέπει ότι στο άρθρο 66 του ν.2121/93
δεν εφαρµόζεται στον τελικό χρήστη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε, κυρία
συνάδελφε, να κάνω µια µικρή διακοπή για να καλωσορίσουµε
ένα σχολείο που πρέπει να φύγει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Κορυδαλλού. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας ευχόµαστε καλή πρόοδο.
Εντός της Ολοµέλειας βρίσκονται και δύο Βουλευτές, ο κ. Λιβα-
νός από τη Νέα Δηµοκρατία και η κ. Ασηµακοπούλου από την
Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για να συνεχίσετε

και θα έχετε την ανάλογη ανοχή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Άρθρα 100 έως 106, κε-

φάλαιο ΕΚΚΟΜΕΔ. Εδώ αξίζει να µιλήσουµε, κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι, για τη µεγάλη εικόνα και όχι τόσο για τα έξι άρθρα.
Εξάλλου, σε δύο µέρες περιµένουµε να ανοίξει η περιβόητη
πλατφόρµα για το καινούργιο cash rebate, που έκλεισε τον Μάιο,
τάχα για να εξυγιανθεί ο πρώην ΕΚΟΜΕ. Στη σκιά, λοιπόν, των
πανηγυρισµών για τη νέα πλατφόρµα τι έχουµε σήµερα; Εκκρε-
µούν πάνω από εκατό υπαγωγές και τροποποιήσεις υπαγωγών
του ν.4487/2017, αυτές οι οποίες αναφέρονται στο 2024. Ενδε-
χόµενος ο αριθµός να είναι µεγαλύτερος, αφού υφίστανται αιτή-
σεις υπαγωγής, που υποβλήθηκαν στα τέλη του 2023 και για τις
οποίες, όµως, οι σχετικές αποφάσεις δεν έχουν εκδοθεί. Εκκρε-
µεί ο έλεγχος πάνω από τριάντα επενδυτικών σχεδίων µε τις πε-
ρισσότερες αιτήσεις ελέγχου να έχουν υποβληθεί στον
ΕΚΚΟΜΕΔ προ αρκετών µηνών. Σε δεκάδες επενδυτικά σχέδια,
που έχουν ολοκληρώσει τον έλεγχο τουλάχιστον προ διµήνου,
αν όχι παραπάνω, δεν έχουν προχωρήσει οι πληρωµές των ενι-
σχύσεων, παρόλο που το ΕΚΚΟΜΕΔ τον Δεκέµβριο του 2024 ζή-
τησε για πλήθος επενδυτικών την υποβολή αιτήσεων καταβολής
ενίσχυσης. 

Επιπλέον, ενώ υποτίθεται πως για το νέο πρόγραµµα ενίσχυ-
σης του cash rebate για τα οπτικοακουστικά έργα του 2025
υπάρχουν διαθέσιµα πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ έχει
πλέον επιβεβαιωθεί πως µέρος αυτών των χρηµάτων θα χρησι-
µοποιηθεί για να καλύψει παλιά χρέη. Προφανώς, αυτές οι κα-
θυστερήσεις έχουν οδηγήσει στην απώλεια projects επενδύσεων
του εξωτερικού που θα µπορούσαν να έρθουν στην Ελλάδα και
τα οποία τελικά θα πραγµατοποιήσουν γυρίσµατα στο εξωτερικό
και σε άλλες χώρες της περιοχής. Προφανώς, έχει ανατραπεί το
θετικό µοµέντουµ που είχε δηµιουργηθεί το προηγούµενο χρο-
νικό διάστηµα, καθώς σήµερα δεν υπάρχει καµία ασφάλεια και
καµία προβλεψιµότητα σύµφωνα µε την αρχή του κράτους δι-
καίου για το ελληνικό cash rebate.

Επιπλέον, η νέα πλατφόρµα, η οποία ανοίγει µετά από την
ΚΥΑ, αντί να καθορίζει τον προϋπολογισµό ανά καθεστώς ενί-
σχυσης, ως όφειλε βάσει του ν.5105/2024, καθορίζει τον προ-
ϋπολογισµό ανά δικαιούχο. Συγκεκριµένα, στη Δράση Α για το
cash rebate των οπτικοακουστικών έργων µε συνολικό ποσό 55
εκατοµµύρια ευρώ από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης έχουµε
ως δικαιούχους αλλοδαπές εταιρείες ή µεγάλες επιχειρήσεις σε
ποσοστό 63,6% και µε ποσοστό 36,4% τους τηλεοπτικούς σταθ-
µούς. Στη Δράση Β µε συνολικό ποσό 50 εκατοµµύρια ευρώ και
µε πόρους από το ΕΣΠΑ 2021-2027 έχουµε ως δικαιούχους τις
εγχώριες µικροµεσαίες επιχειρήσεις παραγωγής µε ποσοστό
92% και µε ποσοστό 8% µικρότερους τηλεοπτικούς σταθµούς.
Με απλά λόγια έχουµε άλλα µέτρα και άλλα σταθµά για τους δι-
καιούχους της Δράσης Α και τους δικαιούχους της Δράσης Β. Η
Δράση Β χρηµατοδοτείται από το ΕΣΠΑ που δεν είναι φιλικό
προς την κινηµατογραφική παραγωγή. Το ίδιο, βέβαια, µας ανέ-
φερε και ο Πρόεδρος του ΕΚΚΟΜΕΔ, ο Διευθυντής, ο κ. Χριστό-
πουλος στην ακρόαση των φορέων. 

Το πρόγραµµα του ΕΣΠΑ έχει απαιτήσεις που είναι εξωπραγ-
µατικές και ασύµβατες µε την πραγµατικότητα της παραγωγής.
Οι δικαιούχοι της Δράσης Β θα πρέπει να έχουν κατά τη φάση
της παραγωγής επιβεβαιωµένες όλες τις ιδιωτικές χρηµατοδο-
τήσεις. Καταργείται η δυνατότητα περιορισµένης αύξησης των
επιλέξιµων δαπανών κατά τη φάση της υλοποίησης των επενδυ-
τικών. Καταργείται η συµπερίληψη απρόβλεπτων εξόδων και µε-
ταβολών εν γένει στον προϋπολογισµό. Και όλα αυτά ισχύουν
µόνο για τη Δράση Β και µόνο δηλαδή για τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. 

Χαρακτηριστικό της διακριτικής µεταχείρισης υπέρ των δι-
καιούχων της Δράσης Α είναι το άρθρο 103, µε το οποίο σχεδόν
όλα τα επενδυτικά σχέδια εδώ απαλλάσσονται από τη διαδικασία
δειγµατοληπτικού ελέγχου σε αντίθεση µε τη Δράση Β, όπου
έλεγχος γίνεται σε όλα. Το επιχείρηµα του ΕΚΚΟΜΕΔ πως τάχα
στη Δράση Α µπαίνουν και οι ελληνικές εταιρείες παραγωγής ως
servicers είναι σχεδόν προσβλητικό για τους παραγωγούς. 

Προφανώς, και σε αυτές τις διατάξεις δεν µπορούµε να συναι-
νέσουµε, παρότι το ξέρετε πάρα πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι
είχαµε συναινέσει και είχαµε υπερψηφίσει το καινούργιο cash re-
bate. Από την άλλη, βέβαια, δεν µπορούµε να διαφωνήσουµε,
όπως είπαµε και στην αρχή πως υπάρχουν και οι θετικές διατά-

ξεις, όπως για παράδειγµα η υιοθέτηση των θεατρικών βραβείων
«Μελίνα Μερκούρη» και «Δηµήτρης Χορν» ή στη διάταξη που
αφορά το Σούλι και την περιοχή που ερηµώνει και χρειάζεται ένα
συνολικό σχέδιο για τη διάσωση και την ανάδειξη της περιοχής.

Κλείνοντας, έχουµε αναφέρει ήδη πως η πλειοψηφία των ρυθ-
µίσεων στο συζητούµενο νοµοσχέδιο έχουν θετικό πρόσηµο και
κυρίως ικανοποιούν την πλειοψηφία των φορέων. Επειδή, λοιπόν
και εµείς ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχουµε και θάρρος και εν-
τιµότητα θα είµαστε θετικοί επί της αρχής για το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. Σχετικά µε τις τροπολογίες, οι οποίες κατατέθηκαν
αργά χθες το βράδυ, θα επανέλθουµε στη δευτερολογία µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ και για την οικονοµία του χρόνου. 
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµι-

λητών.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Μαρίνα Κοντοτόλη.
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που αφορά τον πολιτισµό, έναν τοµέα που δεν είναι απλώς
µία πτυχή της κοινωνικής ζωής, αλλά ο ίδιος ο πυρήνας της συλ-
λογικής µας ταυτότητας. Ο πολιτισµός δεν είναι µόνο η κληρο-
νοµιά του παρελθόντος, αλλά και η γέφυρα προς το µέλλον.
Είναι η αντανάκλαση της ιστορίας µας, της δηµιουργικότητας
µας, της καλλιτεχνικής µας έκφρασης, αλλά και των αγώνων, των
αξιών και των ιδεών που συγκροτούν την κοινωνία µας. 

Μια σοβαρή και υπεύθυνη πολιτιστική πολιτική δεν µπορεί να
στηρίζεται σε αποσπασµατικές ρυθµίσεις ούτε να εξαντλείται
στη διαχείριση φορέων µε όρους πολιτικού ελέγχου. Αντίθετα,
πρέπει να έχει έναν σαφή στρατηγικό προσανατολισµό, να στη-
ρίζεται σε αρχές, όπως η διαφάνεια, η αξιοκρατία, η συµµετοχή
της κοινωνίας και των ανθρώπων του πολιτισµού στις αποφάσεις.
Ο πολιτισµός, άλλωστε δεν είναι ένα πεδίο κρατικής επιβολής,
αλλά ένας ζωντανός οργανισµός που τρέφεται από την ελευθε-
ρία, την ανεξαρτησία και τη δηµιουργικότητα. 

Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας δεν αντα-
ποκρίνεται σε αυτές τις αρχές. Περιλαµβάνει ρυθµίσεις που αντί
να ενισχύουν την αυτονοµία και την ανάπτυξη των πολιτιστικών
φορέων, περιορίζουν την λειτουργία τους και ενισχύουν τον κρα-
τικό έλεγχο. Διέπεται από προβλέψεις που επιτρέπουν τον διο-
ρισµό προσώπων, τη συγκέντρωση εξουσιών σε συγκεκριµένες
θέσεις, την απουσία διασφάλισης αξιοκρατικών κριτηρίων για τη
διοίκηση σηµαντικών πολιτιστικών οργανισµών.

Η διαφάνεια και  η λογοδοσία πρέπει να είναι βασικές αρχές
κάθε νοµοθετικής πρωτοβουλίας που αφορά τον πολιτισµό. Αντί
γι’ αυτό όµως, βλέπουµε ότι θεσπίζονται διαδικασίες που επιτρέ-
πουν την πολιτική παρέµβαση στη λειτουργία µουσείων, πινακο-
θηκών, φεστιβάλ και πολιτιστικών οργανισµών. Τα διοικητικά
συµβούλια και οι διευθυντές επιλέγονται χωρίς σαφή και αδιά-
βλητα κριτήρια, χωρίς διασφαλίσεις για την ανεξαρτησία και την
αποτελεσµατικότητά τους. 

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν άρθρα που επιτρέπουν τη συγκέν-
τρωση εξουσίας σε λίγα πρόσωπα, την έλλειψη διαβούλευσης
και συµµετοχής των ίδιων ανθρώπων που εργάζονται στον πολι-
τιστικό τοµέα. Ο πολιτισµός δεν µπορεί να αποτελέσει πεδίο κοµ-
µατικών διορισµών ούτε εργαλείο ελέγχου από την εκάστοτε
κυβέρνηση. Χρειάζεται θεσµικές εγγυήσεις που να εξασφαλίζουν
ότι οι πολιτιστικοί οργανισµοί λειτουργούν µε διαφάνεια, λογο-
δοσία και ανεξαρτησία. Δυστυχώς, αυτό το νοµοσχέδιο δεν προ-
σφέρει καµία τέτοια εγγύηση. 

Μας είπε η κυρία Υπουργός στην επιτροπή ότι µάλλον δεν κα-
ταλάβαµε καλά τι νοµοθετεί, αναφορικά µε τα διοικητικά συµ-
βούλια και τις θητείες τους στην Πινακοθήκη. Επιβεβαίωσε και
αυτό που είπαµε και διακρίνει το παρόν νοµοσχέδιο. Άλλη θητεία
ο πρόεδρος, άλλη τα µέλη και άλλη ο γενικός διευθυντής και ας
είναι όλοι τους όργανα διοίκησης του οργανισµού. Τρία χρόνια
τα µέλη, τέσσερα ο πρόεδρος, πέντε ο γενικός διευθυντής.  Δι-
οίκηση πολλών ταχυτήτων λέγεται αυτό. Και ενώ ορίζεται ως σχε-
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δόν αποκλειστικός εισηγητής του διοικητικού συµβουλίου, άτοµο
που δεν ανήκει στη σύνθεσή του -ο γενικός διευθυντής- µας λέει
η κυρία Υπουργός να υπάρχει η δυνατότητα να µπορεί και ο πρό-
εδρος να εισηγηθεί. Προφανώς απλά του ανατίθεται ένας δεύ-
τερος ρόλος. 

Μας είπατε, επίσης, ότι εκπίπτει από µέλος του διοικητικού
συµβουλίου -άρθρο 11- αυτός που εµπίπτει στις διατάξεις του
Κώδικα Δηµοσίων Υπαλλήλων περί αυτοδίκαιης έκπτωσης.
Όµως, αυτό ακριβώς λέµε και εµείς, ότι ο Δηµοσιοϋπαλληλικός
Κώδικας αναφέρει ότι εκπίπτει αυτοδικαίως, εφόσον έχει αµετά-
κλητη δικαστική απόφαση. Δηλαδή, στη χώρα που έχετε καταρ-
ρακώσει κάθε έννοια κράτους δικαίου θα περιµένουµε είκοσι και
παραπάνω χρόνια -εάν δεν πάει σε παραγραφή- την αµετάκλητη
απόφαση. Γι’ αυτόν τον λόγο σας αντιπροτείνουµε να νοµοθετή-
σουµε τα ίδια που προβλέπονται στα ασυµβίβαστα και στα κω-
λύµατα, κατά το άρθρο 8. 

Έρχοµαι τώρα στις αµοιβές του προέδρου, του αντιπροέδρου,
των µελών διοικητικών συµβουλίων και των γενικών διευθυντών.
Άλλη αµοιβή προβλέπεται για τον πρόεδρο της Πινακοθήκης,
άλλη για το MOMus. Άλλη αµοιβή ο γενικός διευθυντής στην Πι-
νακοθήκη, καµία πρόβλεψη γι’ αυτόν στο MOMus. 

Ο ν.1079/1980, άρθρο 6, παράγραφος 6 ανέφερε ότι: «Η συµ-
µετοχή εις τας συνεδριάσεις του διοικητικού συµβουλίου είναι
τιµητική και άµισθος». Τι άλλαξε, λοιπόν, και από τιµητική έγινε
µε τιµή; 

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, ο ν.4354/2025, άρθρο 21, παρά-
γραφος 2 µιλάει για εξαιρετικές περιπτώσεις που επιτρέπεται η
λειτουργία των συλλογικών οργάνων εκτός του κανονικού ωρα-
ρίου εργασίας και εκτός του χρόνου που καλύπτεται από υπε-
ρωριακή απασχόληση. Εδώ εσείς το έχετε κάνει κανόνα και όχι
εξαίρεση. 

Ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
η χρηµατοδότηση του πολιτισµού. Αντί να προβλέπει έναν ξεκά-
θαρο µηχανισµό στήριξης των πολιτιστικών φορέων, των καλλι-
τεχνών και των εργαζοµένων στον πολιτισµό, το νοµοσχέδιο
αφήνει κενά και ασάφειες. Δεν διασφαλίζεται η σταθερή και
επαρκής χρηµατοδότηση των πολιτιστικών υποδοµών. Δεν υπάρ-
χει πρόβλεψη για την ενίσχυση των καλλιτεχνών, ενώ σε ορισµέ-
νες περιπτώσεις φαίνεται να ανοίγει ο δρόµος για την εµπο-
ρευµατοποίηση δηµόσιων πολιτιστικών οργανισµών.

Και φυσικά δεν µπορούµε να µιλάµε για πολιτιστική πολιτική
αν δεν λαµβάνουµε υπ’ όψιν τους ίδιους τους ανθρώπους του
πολιτισµού, τους καλλιτέχνες, τους εργαζόµενους στα µουσεία,
στις βιβλιοθήκες, στα θέατρα, στα φεστιβάλ. Οι εργαζόµενοι
στον πολιτισµό παραµένουν στο περιθώριο αυτού του νοµοσχε-
δίου. Δεν έχουν λόγο στις αποφάσεις που τους αφορούν. Δεν
διασφαλίζονται τα εργασιακά τους δικαιώµατα. Δεν υπάρχουν
ρυθµίσεις που να βελτιώνουν τις συνθήκες εργασίας τους. 

Αυτό το µοντέλο πολιτιστικής πολιτικής δεν υπηρετεί ούτε τον
πολιτισµό, αλλά ούτε την κοινωνία. Ο πολιτισµός είναι ένα δηµό-
σιο αγαθό που πρέπει να είναι προσβάσιµο σε όλους, να υποστη-
ρίζεται από το κράτος µε σαφείς και δίκαιους κανόνες, να δίνει
ευκαιρίες δηµιουργίας και ανάπτυξης. Δεν µπορεί να αντιµετω-
πίζεται αποσπασµατικά µε πελατειακές λογικές και χωρίς σαφή
στρατηγική. 

Πάµε στην περίπτωση της Σχολής Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου
Τήνου που είναι χαρακτηριστική. Παρότι η µετονοµασία της σχο-
λής φαινοµενικά δείχνει µια αναβάθµιση, στην πραγµατικότητα
υποβαθµίζει το επίπεδο των σπουδών της. Οι απόφοιτοι της σχο-
λής δεν αποκτούν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα που θα έπρεπε,
ενώ η ίδια η σχολή δεν διασφαλίζει την απαραίτητη χρηµατοδό-
τηση. 

Επιπλέον, δεν υπάρχει καµία µέριµνα για σπουδαστικό πάσο
ή για την αναβολή στράτευσης των φοιτητών, δείχνοντας ότι το
νοµοσχέδιο δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις πραγµατικές ανάγκες των
σπουδαστών. Λέει η κυρία Υπουργός ότι αυτά τα θέµατα είναι
λυµένα. Τι θα έβλαπτε να ορίζονται µε σαφήνεια και εδώ; 

Σας το ξαναλέµε και εδώ στην Ολοµέλεια: Να ονοµαστεί Ανω-
τέρα Σχολή Μαρµαροτεχνίας και Καλών Τεχνών Πανόρµου
Τήνου και να υπαχθεί στο Υπουργείο Παιδείας, όπως προβλεπό-
ταν µε τον ιδρυτικό νόµο του 1955. Η φοίτηση να είναι τριετής

µε τουλάχιστον εκατόν ογδόντα διδακτικές µονάδες. Τα πτυχία
να είναι επιπέδου 5 και ως προς το µισθολογικό να είναι ισοδύ-
ναµα µε ΤΕ. Αυτό να ισχύσει για όλους όσους έχουν ήδη απο-
φοιτήσει. Να προβλέπεται χρηµατοδότηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό, να δοθεί πάσο, αναβολή στράτευσης και να εν-
ταχθούν οι σπουδαστές στα υπό προστασία άτοµα, φορολογικά
και µισθολογικά. 

Έρχοµαι τώρα κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ιδιαίτερη
πατρίδα µου στα Τρίκαλα, µια περιοχή µε πλούσια πολιτιστική
κληρονοµιά, µε ιστορικά µνηµεία, µουσεία, µουσικές παραδόσεις
και σύγχρονες καλλιτεχνικές πρωτοβουλίες. Τα Τρίκαλα δεν είναι
µόνο η γενέτειρα του Βασίλη Τσιτσάνη και των άλλων σπουδαίων
µουσικών, αλλά και µία πόλη που έχει αποδείξει ότι µπορεί να
συνδυάσει το παλιό µε το νέο, να στηρίξει τον πολιτισµό και να
το κάνει µέρος της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Όµως, χωρίς σταθερή χρηµατοδότηση, χωρίς ουσιαστική στή-
ριξη στους πολιτιστικούς φορείς της πόλης, ο πολιτισµός στα
Τρίκαλα, όπως και σε όλη τη χώρα, κινδυνεύει να µείνει στο πε-
ριθώριο. Για περισσότερο από οκτώ χρόνια, ένα από τα σηµαν-
τικότερα µνηµεία της παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς, το
σπήλαιο της Θεόπετρας, παραµένει κλειστό προς τους επισκέ-
πτες, δηµιουργώντας τεράστια προβλήµατα στην τουριστική
ανάπτυξη της περιοχής. 

Μας ενηµέρωσαν ότι σε δυο µήνες θα είναι έτοιµο να λειτουρ-
γήσει, αλλά πώς θα λειτουργήσει χωρίς µόνιµο προσωπικό; Το
µουσείο έχει µόνο ωροµίσθιους και έναν νυχτοφύλακα. Αν προ-
κύψει οτιδήποτε σε αυτόν τον άνθρωπο, το µουσείο θα κλείσει.
Το ίδιο συµβαίνει και µε το ρολόι της πόλης των Τρικάλων, ένα
από τα πιο εµβληµατικά σηµεία της περιοχής που παραµένει εδώ
και δύο χρόνια κλειστό, όχι λόγω ζηµιών, αλλά επειδή δεν υπάρ-
χει προσωπικό. Και δεν είναι το µόνο. Σε όλη τη χώρα οι πολιτι-
στικοί χώροι υπολειτουργούν λόγω υποστελέχωσης. Όµως η
λύση δεν είναι απλώς να βρεθεί κάποιος να ανοίγει και να κλείνει
την πόρτα. Οι χώροι αυτοί χρειάζονται ανθρώπους που να γνω-
ρίζουν το αντικείµενο, ώστε να µπορούν να αναδείξουν και να
εξασφαλίσουν τη σωστή λειτουργία τους. 

Δεν µπορεί η πολιτιστική µας κληρονοµιά να µένει κλειστή
λόγω έλλειψης προσωπικού. Το ρολόι των Τρικάλων, το τζαµί,
είναι ένα ακόµα σύµβολο της υποστελέχωσης στον πολιτισµό. 

Κλείνοντας κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου εδώ
να κάνω µία ειδική αναφορά για τη Μονεµβασιά, διότι συζητή-
θηκε αρκετά στην επιτροπή. Η σχεδιαζόµενη εγκατάσταση τελε-
φερίκ που θα συνδέει την κάτω πόλη µε την άνω πόλη έχει
προκαλέσει όχι µόνο εγχώριες, αλλά και διεθνείς αντιδράσεις. 

Η Europa Nostra, ένας Ευρωπαϊκός Οργανισµός που προστα-
τεύει την πολιτιστική και φυσική κληρονοµιά της Ευρώπης, κα-
τατάσσει τη Μονεµβασιά στα επτά πιο απειλούµενα µνηµεία της
Ευρώπης.

Τα επίσηµα έγγραφα του Υπουργείου Πολιτισµού και της το-
πικής αυτοδιοίκησης τιτλοφορούν το έργο ως αναβατόριο, αλλά
περιγράφουν και ενίοτε αναφέρονται ξεκάθαρα σε τελεφερίκ.
Και ενώ το Υπουργείο Πολιτισµού διακηρύσσει ότι το έργο εν-
τάσσεται στο πλαίσιο της πολιτικής για την καθολική προσβασι-
µότητα των αρχαιολογικών χώρων από εµποδιζόµενα άτοµα, η
τοπική αυτοδιοίκηση προβάλλει διαφορετικούς σκοπούς και ιε-
ραρχήσεις µε έµφαση στον αναπτυξιακό οικονοµικό χαρακτήρα
του έργου. Εγείρονται, εποµένως, σοβαρά ερωτήµατα και οι
απαντήσεις του Υπουργείου δεν πείθουν.

Την ίδια στιγµή που εκατοντάδες εξειδικευµένοι επαγγελµα-
τίες στον πολιτισµό παραµένουν άνεργοι, οι πολιτιστικοί χώροι
αδυνατούν να λειτουργήσουν. Ο πολιτισµός δεν µπορεί να είναι
µια δευτερεύουσα προτεραιότητα. Είναι βασικός πυλώνας κοι-
νωνικής ανάπτυξης, παιδείας και δηµοκρατίας. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε δεν υπηρετεί αυτούς τους στό-
χους, δεν διασφαλίζει διαφάνεια, αξιοκρατία ούτε εξασφαλίζει
τη βιώσιµη ανάπτυξη του πολιτισµού. Αντί να αντιµετωπίζει τα
διαχρονικά προβλήµατα του τοµέα, τα διαιωνίζει. Ο πολιτισµός
δεν µπορεί να λειτουργεί µε προχειρότητα και ελλείψεις. Χρει-
άζεται στήριξη, διαφάνεια και σωστό σχεδιασµό. Το νοµοσχέδιο
αυτό δεν δίνει λύσεις και γι’ αυτό δεν µπορεί να γίνει αποδεκτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για την οικονοµία του χρόνου και καλείται στο Βήµα
ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννης Δελής. 

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει ξέρετε ένα νήµα, το οποίο συνδέει όλες τις διατάξεις

του σηµερινού ετερόκλητου πολυνοµοσχεδίου, το νήµα της επι-
χειρηµατικότητας στον πολιτισµό.

Αυτό είναι το όραµα, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
που ψάχνετε, η επιχειρηµατικότητα στον πολιτισµό και αυτό το
όραµα, βεβαίως, το µοιράζεστε κι εσείς, κύριες και κύριοι του
ΠΑΣΟΚ, και γι’ αυτό και ψηφίζετε επί της αρχής σήµερα, όπως
είπε η εισηγήτριά σας πριν από λίγο, αυτό το νοµοσχέδιο. 

Η άκρη, λοιπόν, αυτού του νήµατος, της επιχειρηµατικότητας
στον πολιτισµό, βρίσκεται, βέβαια, σε µια κυβερνητική και δια-
χρονική ευρωενωσιακή πολιτική, η οποία είναι ποτισµένη ως το
µεδούλι της από την αχαλίνωτη εµπορευµατοποίηση κάθε κοι-
νωνικού πολιτιστικού αγαθού. Το διακηρύσσει αυτό το ίδιο το νο-
µοσχέδιο. Δεν κρύβει τα λόγια του. Σκοπός, λέει, της Εθνικής
Πινακοθήκης είναι η βελτίωση της αποδοτικότητάς της –έτσι- και
τα έσοδά της είναι από το πωλητήριό της, τα εισιτήρια -10 ευρώ
είναι σήµερα το εισιτήριο για να πάει κανείς-, έσοδα από δικαιώ-
µατα αναπαραγωγής, έσοδα από την εκµίσθωση ή διάθεση
χώρων για εκδηλώσεις, πολιτιστικές δραστηριότητες, συνέδρια,
πάσης φύσεως έσοδα από τις οικονοµικές της δραστηριότητες,
παραδείγµατος χάριν από τραπεζικές µετοχές. 

Στο άρθρο 22, µάλιστα, αναγράφεται ότι στους χώρους της
Εθνικής Πινακοθήκης και σε ποσοστό µέχρι 25% των εγκαταστά-
σεών της µπορεί να περιλαµβάνονται κατά παρέκκλιση των προ-
βλεπόµενων χρήσεων γης εµπορικές δραστηριότητες εστια-
τορίου, κυλικείου, αναψυκτηρίου, βιβλιοπωλείου µε σκοπό την εξυ-
πηρέτηση των επισκεπτών της. 

Πρόκειται φυσικά, όπως καταλάβαµε και από την προχθεσινή
τοποθέτηση της Υπουργού, για την ίδια την πολιτική της επιχει-
ρηµατικής δράσης στον πολιτισµό, η οποία ετοιµάζεται να παρα-
δώσει στις αδηφάγες κερδοσκοπικές ορέξεις του τουριστικού
κεφαλαίου έναν ιστορικό για την εργατική τάξη τόπο, τα µεταλ-
λεία της Σερίφου, τόπο όπου η εργατική τάξη έχυσε τον ιδρώτα
της, µα και το αίµα της στους ηρωικούς της απεργιακούς αγώ-
νες. Πρόκειται, δηλαδή, για τη βεβήλωση της ιστορικής µνήµης. 

Μα, δεν είναι η πρώτη. Επενδυτικά σχέδια ενεργειακά ετοιµά-
ζονται και για τη Γυάρο, αυτό το θανατονήσι των λαϊκών αγωνι-
στών, που στόχο, λέει, έχουν να σαρώσουν κάθε υλικό ίχνος
ιστορικής µαρτυρίας, ενώ όλοι είδαµε µε έκπληξη και οργή µια
καταπληκτική οµορφιά της φύσης στο Σαρακήνικο της Μήλου να
µουτζουρώνεται, µε τις ευλογίες παρακαλώ του κράτους, µε το
χτίσιµο ενός πεντάστερου, λέει, ξενοδοχείου. 

Έχουν προηγηθεί, βέβαια, οι επιδείξεις µόδας διεθνών οίκων
στην Ακρόπολη της Αθήνας και στον ναό του Ποσειδώνα στο
Σούνιο, όλα µα όλα µε εκείνο το ξεθωριασµένο πια επιχείρηµα
της εξωστρέφειας, µα πάνω απ’ όλα ως θυσία στον βωµό του κα-
πιταλιστικού κέρδους. 

Αυτό είναι το πρωταρχικό µέληµα της κυβερνητικής πολιτικής
στον πολιτισµό, κάτι που άλλωστε παραδέχτηκε και η ίδια η κυρία
Υπουργός απαντώντας στην κριτική του ΚΚΕ και λέγοντας χαρα-
κτηριστικά ότι «η πολιτιστική επιχειρηµατικότητα…» -διαβάζω τα
λόγια της Υπουργού- «… όχι µόνο δεν είναι καθόλου κακή, αλλά
σε τελευταία ανάλυση είναι κάτι το οποίο, ναι, υπηρετεί η πολι-
τική µας». Μόνο που αυτή η πολιτιστική επιχειρηµατικότητα όχι
µόνο υποβιβάζει και υποβαθµίζει τα πολιτιστικά αγαθά εν γένει,
αλλά ξέρετε υψώνει συνεχώς και τους φραγµούς του αποκλει-
σµού για τα λαϊκά στρώµατα από την ολοένα και πιο πανάκριβη
πρόσβαση στην τέχνη. 

Αλήθεια, ποιοι µπορούν όχι να χρησιµοποιήσουν, αλλά ακόµα
και να επισκεφθούν απλώς αυτούς τους πανάκριβους χώρους
δεξιώσεων και άλλων κοσµικών εκδηλώσεων, που πέρα από τον
ελιτισµό τους και το target group στο οποίο απευθύνονται, µε τα
υψηλά βαλάντια δηλαδή, έρχονται και σε πλήρη αντίθεση και

υποβαθµίζουν, δραµατικά υποβαθµίζουν, την ίδια την κοινωνική
λειτουργία του πολιτισµού και της τέχνης. 

Και αν, όπως λέτε, κυρία Υπουργέ, αυτή η πολιτιστική επιχει-
ρηµατικότητα γενικεύεται παντού σε όλο τον κόσµο -και έτσι
είναι- αυτό δεν σηµαίνει ότι αυτό είναι και το σωστό και δεν είναι
σωστό ούτε από τη σκοπιά των λαϊκών στρωµάτων, αλλά ούτε
και του ίδιου του κοινωνικού ρόλου του πολιτισµού. 

Φυσικά εδώ χρειάζεται µια διευκρίνιση, γιατί κανείς λογικός
άνθρωπος δεν ισχυρίζεται ότι ένα µουσείο, ένας πολιτιστικός ορ-
γανισµός δεν πρέπει να έχει ένα κυλικείο ή ένα πωλητήριο για να
πάρει κάποιος ένα νερό, ένα σάντουιτς, ένα αναµνηστικό. Αλί-
µονο. Είναι, όµως, άλλο αυτό και άλλο τα µουσεία από χώροι πο-
λιτισµού πριν απ’ όλα να µετατρέπονται σε επιχειρηµατίες του
επισιτισµού µε εστιατόρια, χώρους δεξιώσεων και διαφόρων
events, µε σκοπό να αντλούν κρίσιµα έσοδα για τη λειτουργία
τους επειδή ο κρατικός προϋπολογισµός όλο και λιγότερο τα
χρηµατοδοτεί, µε καταστήµατα, επίσης, υγειονοµικού ενδιαφέ-
ροντος, εστιατόρια γκουρµέ και χώρους εκδηλώσεων, µε ντεκόρ
εσωτερικό -ένα µουσείο παρακαλώ ή έναν αρχαιολογικό χώρο-
για να προσφέρουν, όπως λέτε, µια ολιστική, πολιτιστική εµπει-
ρία και να προσελκύσουν το κοινό. Λες και η Ακρόπολη ή η
Εθνική Πινακοθήκη και κάθε µουσείο πολιτισµού είναι µια Dis-
neyland. 

Αλήθεια, πόσο συνάδει µε τον ευρύτερο κοινωνικό του ρόλο
και αποστολή το Βυζαντινό Μουσείο εδώ κοντά στο κέντρο της
Αθήνας να γίνεται τόπος διεξαγωγής ενός γαµήλιου πάρτι παρα-
καλώ, όπως έγινε τον περασµένο Σεπτέµβρη, που αυτό το µου-
σείο παραδόθηκε σε κάτι ιστορικά φαντάσµατα, γόνους, λέει,
βασιλικούς, σκέτα παράσιτα της κοινωνίας δηλαδή. Εκεί, όµως,
οδηγεί η πολιτιστική σας επιχειρηµατικότητα και γι’ αυτή την πο-
λιτιστική επιχειρηµατικότητα, εκτός από το ΚΚΕ, ελάχιστες
φωνές ακούγονται εδώ και µε τη σιωπή του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να µας ξεκουφαίνει.

Το ΠΑΣΟΚ, µάλιστα, βρίσκει και θετικές τις αλλαγές, όπως εί-
παµε, που εισάγονται στα µουσεία και υπερψηφίζει το νοµοσχέ-
διο και το λέει και ανοιχτά. 

Αυτή, λοιπόν, την επιχειρηµατική δράση των µουσείων έρχον-
ται να υπηρετήσουν και όλες οι αλλαγές που εισάγονται στη δι-
οικητική δοµή και διάρθρωση της Εθνικής Πινακοθήκης, του
MOMus, όπως είναι η σύντµηση του Μητροπολιτικού Οργανι-
σµού των Μουσείων της Θεσσαλονίκης. Βάζετε δε από πάνω και
µια επιτροπή ελέγχου, λέει,  όλης αυτής της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας των µουσείων λες και το πρόβληµα δεν είναι
αυτός ο ίδιος ο επιχειρηµατικός προσανατολισµός, αλλά το αν
γίνεται σωστά, το αν γίνεται ορθά. 

Το βάρος, λοιπόν, δίνεται όχι στο καλλιτεχνικό σκέλος µε το
νοµοσχέδιο αυτό, αλλά στη διοικητική, στην οικονοµική διεύ-
θυνση αυτών των µουσείων και αυτό φαίνεται πρώτα-πρώτα από
την προβλεπόµενη νεοπαγή θέση του γενικού διευθυντή όλων
αυτών των νοµικών προσώπων των µουσείων. Είναι ένας γενικός
διευθυντής, ένας µάνατζερ δηλαδή, ένας CEO, ο οποίος µε τις
αρµοδιότητες που του ανατίθενται και τις υπερεξουσίες βεβαίως
που του δίνετε ουσιαστικά καθίσταται ο απόλυτος άρχοντας σε
κάθε µουσείο. 

Καθορίζει, ας πούµε, το επιχειρησιακό σχέδιο δράσης, ορίζει
τη στοχοθεσία των διευθύνσεων, συντονίζει το έργο τους, προ-
εγκρίνει τις δράσεις τους, αποφασίζει για την αναπλήρωση των
διευθυντών και τον ορισµό υπευθύνων στα παραρτήµατα. Όλα
αυτός τα κάνει δηλαδή, αυτός τα αποφασίζει. Καθώς φαίνεται δε
το Υπουργείο Πολιτισµού έχει ήδη υπ’ όψιν του µάλλον αρκετούς
κατάλληλους µάνατζερ για τα µουσεία, γι’ αυτό και βάζει και µια
µάλλον φωτογραφική διάταξη να διορίζονται ως γενικοί διευθυν-
τές στα µουσεία ακόµα και υπάλληλοι του Υπουργείου. 

Την ίδια στιγµή και ενώ ούτε στο Διοικητικό Συµβούλιο της
Εθνικής Πινακοθήκης ούτε στο Διοικητικό Συµβούλιο του MOMus
στη Θεσσαλονίκη προβλέπεται η εκπροσώπηση του Εικαστικού
Επιµελητηρίου της Ελλάδας ως όφειλε, σε αυτά τα διοικητικά
συµβούλια ορίζονται ξέρετε ποιοι ως µέλη; Είτε ο Πρόεδρος της
Εθνικής Τράπεζας ή εν γένει δωρητές και υποστηρικτές της τέ-
χνης, µέσα στους οποίους βέβαια συχνά –για να µην πω πάντα-
συγκαταλέγονται κάτι µεγάλοι όµιλοι του χώρου των τεχνών,
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αλλά και εφοπλιστές και βιοµήχανοι που αξιοποιούν βέβαια οι
άνθρωποι τις τέχνες, τον πολιτισµό ως µοχλό για να ενισχύσουν
τα κέρδη τους σε άλλους τοµείς. Γι’ αυτό το κάνουν. Δεν το κά-
νουν γιατί ξαφνικά τους έπιασε το φιλότεχνο. 

Στο δε Διοικητικό Συµβούλιο του MOMus µόνο τυχαία δεν είναι
η συµµετοχή του Προέδρου της Διεθνούς Έκθεσης και του Δη-
µάρχου Θεσσαλονίκης, καθώς µε αυτήν επιδιώκεται η συστάδα
των µουσείων της Θεσσαλονίκης, του MOMus δηλαδή, να συµ-
βάλλει και αυτή µε τη σειρά της στην τουριστική ανάδειξη της
πόλης της Θεσσαλονίκης. 

Θα µου πείτε τώρα για ποια, αλήθεια, διοικητικά συµβούλια
µας µιλάς; Εδώ κοτζάµ Επιτροπή Καλλιτεχνική και τη θέλετε
χωρίς καν καλλιτέχνες, χωρίς ούτε καν ανθρώπους εγνωσµένου
κύρους στα πεδία των γραµµάτων και των τεχνών, καθώς σύµ-
φωνα µε το άρθρο 16 –το διαβάζω πάλι- «η Καλλιτεχνική Επι-
τροπή  αποτελείται από τον γενικό διευθυντή και τέσσερα µέλη
που προέρχονται από το διοικητικό συµβούλιο ή στελέχη του
µουσείου µε γνώση του αντικειµένου της επιτροπής», έτσι γενι-
κώς και αορίστως. Αν ζούσε –το είπαµε και προχθές- ο Ζαχαρίας
Παπαντωνίου που ήταν και ο µακροβιότερος Πρόεδρος της Εθνι-
κής Πινακοθήκης, σίγουρα θα σας καταχέριαζε γι’ αυτό! 

Σύµφωνα τώρα µε το νοµοσχέδιο, τα µουσεία αν και νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου πληρώνουν και φόρο δωρεάς και
φόρο κληρονοµιάς, αλλά και ΕΝΦΙΑ –αυτό το χαράτσι του ΕΝΦΙΑ
που πληρώνουν βέβαια και όλα τα λαϊκά σπίτια-, αλλά όχι οι ναυ-
τιλιακές εταιρείες ή οι offshore εταιρείες για τα µεγάλα τους ακί-
νητα, µιας και ο νόµος που ισχύει –γιατί υπάρχει νόµος που
ισχύει από το 2002 µάλιστα γι’ αυτόν τον ειδικό φόρο ακινήτων-
δεν έχει εφαρµοστεί από καµία κυβέρνηση –τυχαίο, δεν νοµίζω-
παρόλο που η είσπραξή του θα έφερνε έσοδα 6 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ στο κράτος, καταργώντας έτσι και το χαράτσι του
ΕΝΦΙΑ για τον λαό. Δεν το έκαναν όµως, δεν το κάνετε, καµία κυ-
βέρνηση δεν το έκανε. 

Και, φυσικά, ούτε οι εκατόν είκοσι εργαζόµενοι επαρκούν για
την Εθνική Πινακοθήκη µε τα πέντε παραρτήµατα της σε Σπάρτη,
Κέρκυρα, Ναύπλιο, Αίγινα, Ινστιτούτο Σύγχρονης Ελληνικής Τέ-
χνης, ούτε οι εκατόν επτά ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου ερ-
γαζόµενοι του MOMus, την ώρα που χρειάζεται προσωπικό και
επαρκές και, φυσικά, µε µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας. 

Στην ίδια ρότα κινούνται και οι διατάξεις του νοµοσχεδίου για
το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης, το διοικητικό συµβούλιο
του οποίου επιδιώκετε να καταστεί ακόµα πιο ευέλικτο, ακόµα
πιο συγκεντρωτικό στο πρόσωπο του Προέδρου, αποδυναµώ-
νοντας, ταυτόχρονα, και σε αυτό την εκπροσώπηση των ανθρώ-
πων των τεχνών και ενισχύοντας περαιτέρω –γιατί αυτός είναι ο
στόχος ο απώτερος- την ιδιωτικοοικονοµική, την επιχειρηµατική
λειτουργία δηλαδή, του Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης. 

Τώρα, για το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου της Θεσσαλονίκης,
αυτή τη ζώσα µνήµη του νέου ελληνικού κινηµατογράφου, ό,τι κι
αν λέει η κυρία Υπουργός –και υπάρχει στο νοµοσχέδιο, στους
σκοπούς του αναφέρεται αυτό, στη σελίδα 42- αυτό το Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης µεταλλάσσεται σε ένα γενικό φε-
στιβάλ-παζάρι οπτικοακουστικών µέσων. Περί αυτού πρόκειται. 

Αντικειµενικά, όµως, έτσι αποδυναµώνεται η κινηµατογραφική
ταινία υπέρ κάποιων άλλων παραγωγών, όπως είναι τα σίριαλ για
παράδειγµα τα τηλεοπτικά, που σε αυτή τη φάση ενδιαφέρουν
τους επιχειρηµατίες του θεάµατος, µε ό,τι αυτό, βέβαια, µπορεί
να σηµαίνει –και σηµαίνει- και για την ποσότητα αλλά και για την
ποιότητα του ελληνικού κινηµατογράφου. 

Για τα πνευµατικά δικαιώµατα διαµορφώνεται, σύµφωνα µε το
νοµοσχέδιο, ένας λαβύρινθος δικονοµικών διαδροµών, ποινικών
διώξεων, µέσα στον οποίο, τελικά, ο δηµιουργός χάνεται και πα-
ραµένει σε κάθε περίπτωση απροστάτευτος εντελώς απέναντι
στην εκµετάλλευση της καλλιτεχνικής του δηµιουργίας, ενώ µε
αυτήν την καλλιτεχνική του δηµιουργία κερδοσκοπούν και πάνω
σε αυτήν ανταγωνίζονται και νοµικά όλοι οι διάφοροι µεσάζοντες
και κυρίως, βεβαίως, οι µεγάλες εταιρείες πάροχοι. 

Η επιβολή δε των προστίµων –και, µάλιστα, τσουχτερών προ-
στίµων- γίνεται οριζόντια, ανεξάρτητα αν πρόκειται για έναν
ιδιώτη, ο οποίος µπορεί και εν αγνοία του να προσβάλει ένα
πνευµατικό δικαίωµα ή αν πρόκειται για έναν µεγάλο πάροχο που

κερδοσκοπεί, βέβαια, από την κλοπή και την εκµετάλλευση των
πνευµατικών δικαιωµάτων των δηµιουργών. 

Και δεν ήταν καθόλου πειστικό, ήταν µάλλον κυνικό, το επιχεί-
ρηµα της κυρίας Υπουργού εχθές περί αποφυγής κατάχρησης
και ότι γι’ αυτό µπαίνουν αυτά –για το παράβολο µιλώ- µε την
πληρωµή παραβόλων από τους δηµιουργούς, παρά το ότι αυτοί
πληρώνουν κανονικά συνδροµές στον Οργανισµό Πνευµατικής
Ιδιοκτησίας. 

Όσο για το Cash Rebate, πρόκειται για ένα ακόµα χρηµατο-
δοτικό εργαλείο που επιδιώκει να µοιράσει τη µεγάλη –είναι µε-
γάλη και κερδοφόρα- πίτα του οπτικοακουστικού τοµέα σε
λίγους µεγάλους παραγωγούς, επιχειρηµατικούς οµίλους. Κι
αυτό το επιδιώκετε και µε την αυστηροποίηση των κριτηρίων και
των διαδικασιών της χρηµατοδότησης και έτσι να λειτουργεί ως
κόφτης για τις µικρότερες επιχειρήσεις και για τα φυσικά πρό-
σωπα παραγωγούς του χώρου. 

Τώρα, η µετονοµασία από σχολείο της Τήνου σε Ανώτερη
Σχολή Μαρµατοτεχνίας –και µε αυτό θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε-
είναι µόνο κατ’ όνοµα, αφού δεν διασφαλίζονται οι προϋποθέσεις
για την ουσιαστική αναβάθµιση της σχολής. Πρώτα-πρώτα, η
κρατική χρηµατοδότηση. Η Υπουργός ανέφερε ότι είναι διεύ-
θυνση του Υπουργείου Πολιτισµού, άρα χρηµατοδοτείται δεδο-
µένα, µας είπε. Όµως, και αυτό, ξέρετε, είναι προβληµατικό γιατί
δεν εξασφαλίζεται η συγκρότηση της σχολής ως µέρους του επί-
σηµου εκπαιδευτικού συστήµατος, αλλά την υποτάσσει διοικη-
τικά, οργανικά σε ένα Υπουργείο µε τη µορφή µιας απλής
διεύθυνσης. Άλλο το ένα άλλο το άλλο. 

Η Εκκλησία παραµένει –ό,τι και αν λέτε- κι αυτό προκύπτει ευ-
θέως από το άρθρο 65. Ένας από τους δωρητές και υπότρο-
φους, δηλαδή θα χρηµατοδοτεί και θα καλύπτει τα κενά της
χρηµατοδότησης, αποκτώντας, φυσικά, τη δυνατότητα να πα-
ρεµβαίνει και στο ίδιο το περιεχόµενο των σπουδών, στην αξιο-
ποίηση του έργου και της καλλιτεχνικής δραστηριότητας των
σπουδαστών και εν γένει όλης της σχολής. 

Ύστερα, ως προς τις υποδοµές, ενώ παραχωρείται ο µεγάλος
δηµοτικός χώρος της Τήνου στο Υπουργείο Πολιτισµού και στη
σχολή, την ίδια στιγµή δεν λύνονται βασικά ζητήµατα των σπου-
δαστών, όπως είναι η σίτιση και η στέγαση. Τα 2.500 τετραγωνικά
που υποτίθεται ότι προσφέρονται, δεν αναφέρεται αν θα περι-
λαµβάνουν –για παράδειγµα- εστίες και λέσχη, αίθουσες διδα-
σκαλίας, εργαστήρια, δεν αναφέρεται η χρήση τους, το
εκπαιδευτικό προσωπικό, τα προσόντα, το πτυχίο που θα απονέ-
µει. Η σχολή κατατάσσεται στο επίπεδο 5 του πλαισίου προσόν-
των, για να εξυπηρετήσει προφανώς τη συνολική κατηγοριο-
ποίηση των σχολών των τεχνών µε τον επερχόµενο νόµο και τις
µέχρι σήµερα ρυθµίσεις για την καλλιτεχνική εκπαίδευση. Αν και
αποκαλείται, λοιπόν, πλέον ανώτερη, στην ουσία κατατάσσεται
στο επίπεδο των ΙΕΚ. 

Η πάγια θέση του κόµµατός µας, του ΚΚΕ, είναι η πρόσβαση
στο επάγγελµα, βέβαια, να διασφαλίζεται απευθείας από το πτυ-
χίο, ένα πτυχίο δηλαδή, µε αξία και το πτυχίο µιας τέτοιας σχο-
λής δεν διασφαλίζει σε καµία περίπτωση έναν τίτλο µε αξία, που
να ανταποκρίνεται σε µια ουσιαστική αναβάθµιση των σπουδών,
ενώ και η συµµετοχή των αποφοίτων της σχολής σε καλλιτεχνι-
κούς διαγωνισµούς πρέπει να γίνεται µε την προϋπόθεση ότι
είναι µέλη του εικαστικού επιµελητηρίου και, σαφώς, θα πρέπει
να υπάρξει πρόνοια για τους προηγούµενους αποφοιτήσαντες
της σχολής. Ο δε αριθµός και του εκπαιδευτικού και του διοικη-
τικού προσωπικού για µια σχολή που θα έπρεπε ουσιαστικά να
αναβαθµιστεί είναι πολύ-πολύ µικρός. 

Για όλα αυτά, λοιπόν, το ΚΚΕ καταψηφίζει επί της αρχής το
νοµοσχέδιο αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 19 Φεβρουαρίου 2025. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 542/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
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Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ανάγκη τροποποίησης
του θεσµικού πλαισίου για την ανώτατη διάρκεια φοίτησης και
τη διαχείριση των διαγραφών φοιτητών».

2. Η µε αριθµό 545/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτης Κτενά
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Να καταργηθεί ο απαράδεκτος νόµος για τις διαγραφές
φοιτητών».

3. Η µε αριθµό 523/11-2-2025 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Σπυρίδωνα
Τσιρώνη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Περί µη υλοποίησης της δέσµευσης του
ΥΠΑΙΘΑ για επίλυση του ζητήµατος των µεταθέσεων εκπαιδευ-
τικών ειδικών κατηγοριών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 548/17-2-2025 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β1’Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουολευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αφροδίτης Κτενά
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Να εξασφαλιστεί µε µόνιµο και επαρκές διδακτικό προ-
σωπικό στα πανεπιστήµια, ότι δεν θα χαθούν άλλα µαθήµατα».

Καλείται στο Βήµα η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης κ.
Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου. 

ΣΟΦΙΑ-ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος και ο
αντίκτυπος του πολιτισµού, αλλά και η συνεισφορά του και η ιδι-
αίτερη αξία του στους ευρύτερους τοµείς της κοινωνικής -και όχι
µόνο- ζωής δεν αµφισβητούνται από κανέναν. Η προτεραιότητα
ανάδειξης του καλλιτεχνικού πλούτου της χώρας είναι πρωταρ-
χική αναγκαιότητα και για τη διαφύλαξη της ποιότητας. Δυστυ-
χώς, όµως, στην πράξη δεν βλέπουµε να υλοποιείται.

Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Εθνική
Πινακοθήκη - Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου» µε έδρα την
Αθήνα αναδιοργανώνεται µε το παρόν και θα εποπτεύεται από
τον Υπουργό Πολιτισµού. Λέτε, όµως, µεταξύ άλλων ότι οι πόροι
της ΕΠΜΑΣ θα µπορεί να είναι και έσοδα από οποιαδήποτε άλλη
πηγή. Γιατί τόση αοριστία ως προς αυτό; Αναφέρετε παρακάτω
ότι το διοικητικό συµβούλιο της ΕΠΜΑΣ θα αποτελείται από
εννέα µέλη. Τα µέλη του θα ορίζονται για θητεία τριών ετών µε
απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, ενώ µε όµοια απόφαση
είναι δυνατή η ανανέωσή της για µία ακόµα θητεία. Βλέπουµε ότι
συνεχίζετε το ίδιο τροπάριο µε τις υπερεξουσιοδοτήσεις στους
Υπουργούς. Τέσσερα µέλη, µάλιστα, µε τους αναπληρωτές τους
θα επιλέγονται από προσωπικότητες των γραµµάτων και των τε-
χνών, καθώς και από δωρητές και υποστηρικτές της τέχνης και
του έργου της ΕΠΜΑΣ. Το θέµα σε όλα αυτά είναι να ακολου-
θούνται άκρως αξιοκρατικές διαδικασίες, διαφάνεια και αντικει-
µενικότητα.

Στην ΕΠΜΑΣ συστήνεται, επίσης, µε το παρόν µία θέση γενι-
κού διευθυντή που θα διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού για πέντε έτη. Με όµοια απόφαση επιτρέπεται η
ανανέωση της θητείας του γενικού διευθυντή έως δύο επιπλέον
θητείες, µέχρι δεκαπέντε χρόνια, δηλαδή. Πάλι καλά που σταµα-
τήσατε εκεί!

Σύµφωνα δε µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, θα προκύψει από αυτή τη σύσταση ετήσια δαπάνη ύψους
17.500 ευρώ περίπου.

Η υιοθέτηση νέων διατάξεων που περιλαµβάνουν την επιλογή
και τις αρµοδιότητες του διοικητικού συµβουλίου και του γενικού
διευθυντή προϋποθέτει µία προσεκτική προσέγγιση, ώστε να
αποφευχθούν πρακτικές που ενδέχεται να συντελέσουν σε φω-
τογραφικές διατάξεις.

Λέτε ότι για τον εµπλουτισµό των συλλογών της ΕΠΜΑΣ επιτρέ-
πεται η αγορά έργων τέχνης από το εσωτερικό και το εξωτερικό,
χωρίς περιορισµό ως προς το ύψος της δαπάνης ή τήρησης δια-
τύπωσης. Εδώ δεν θα έπρεπε να τίθενται κάποια όρια;

Ορίζετε ότι στους χώρους της ΕΠΜΑΣ και των παραρτηµάτων

αυτής και σε ποσοστό µέχρι το 25% των εγκαταστάσεών τους
µπορεί να περιλαµβάνονται κατά παρέκκλιση των προβλεπόµε-
νων χρήσεων γης εµπορικές δραστηριότητες εστιατορίου, κυλι-
κείου, αναψυκτηρίου, µε σκοπό την εξυπηρέτηση των
επισκεπτών της. Το θέµα είναι αυτή η επιλογή να µην υποσκελίσει
άλλες σηµαντικές ανάγκες του φορέα.

Παρακάτω, ως προς τον Μητροπολιτικό Οργανισµό Μουσείων
Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης, δεν είµαστε σε θέση να γνω-
ρίζουµε τα οικονοµικά δεδοµένα και την οικονοµική διαφάνεια
του οργανισµού. Από τα επτά µέλη του ΔΣ τα δύο θα επιλέγονται
από τον εποπτεύοντα Υπουργό. Τόσο αυτοτελής θα είναι ο ορ-
γανισµός; Προκαλεί ανησυχίες για τη διαφάνεια και την αντικει-
µενικότητα των διαδικασιών που ακολουθούνται, ειδικά όταν οι
επιλογές γίνονται µε πολιτικά κριτήρια. Οι θέσεις αυτές πρέπει
να καλύπτονται από άτοµα µε τα κατάλληλα προσόντα και ικα-
νότητες, έτσι ώστε αυτά να µπορούν να εκπληρώσουν τον σκοπό
και τις αρµοδιότητες που αναλαµβάνουν.

Παρακάτω, ως προς τις αρµοδιότητες του διοικητικού συµβου-
λίου του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης, προ-
βλέπεται ότι ο καλλιτεχνικός διευθυντής και ο γενικός διευθυντής
προστίθενται στα όργανα διοίκησης του ΟΜΜΘ. Ποια πρόσωπα
τοποθετούνται στις θέσεις των διευθυντών;

Ως προς την πρόσληψη γενικού διευθυντή και καλλιτεχνικού
διευθυντή Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης, το δι-
οικητικό συµβούλιο του ΟΜΜΘ προσλαµβάνει γενικό διευθυντή
µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας πέντε ετών, η οποία
µπορεί να ανανεώνεται για επιπλέον πέντε έτη. Το προηγούµενο
άρθρο προέβλεπε τριετή θητεία και χωρίς δυνατότητα παράτα-
σης. Το νέο άρθρο είναι εντελώς εξυπηρετικό, αφού ο γενικός
διευθυντής µπορεί να είναι το ίδιο πρόσωπο για δέκα χρόνια.
Οµοίως θα µπορεί να προσλαµβάνει καλλιτεχνικό διευθυντή µε
σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου διάρκειας πέντε ετών, η
οποία µπορεί να ανανεώνεται.

Προβλέπεται, επίσης, ότι η διάρκεια της υφιστάµενης, κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, σύµβασης εργασίας του καλ-
λιτεχνικού διευθυντή του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσ-
σαλονίκης παρατείνεται αυτοδικαίως έως τη συµπλήρωση πέντε
ετών από την υπογραφή της, µετατρεπόµενη από τριετή σε πεν-
ταετή. Άρα, ο τωρινός καλλιτεχνικός διευθυντής θα µείνει ως
πέντε χρόνια.

Ως προς το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, αναν-
τίρρητα είναι ένα από τα πιο σηµαντικά πολιτιστικά γεγονότα
στην Ελλάδα και το µεγαλύτερο κινηµατογραφικό φεστιβάλ της
χώρας. Επειδή αποτελεί έναν σηµαντικό πολιτιστικό θεσµό στη
συµπρωτεύουσα, οι οποιεσδήποτε αλλαγές θα πρέπει να απο-
σκοπούν στην αναβάθµισή του και όχι να επικεντρώνονται αµι-
γώς σε διοικητικά θέµατα.

Λέτε ότι ο διευθυντής του φορέα Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης µετονοµάζεται σε καλλιτεχνικό διευθυντή. Για τις
αποδοχές τους θα µας ενηµερώσετε; Η θέση του καλλιτεχνικού
διευθυντή απαιτεί έναν συνδυασµό δηµιουργικότητας, διοικητι-
κών ικανοτήτων και εµπειρίας στον κινηµατογράφο. Ο τρόπος
τοποθέτησης των ανωτέρων και οι αρµοδιότητές τους θα πρέπει
να εξασφαλίζουν ότι το φεστιβάλ παραµένει πιστό στην απο-
στολή του, ενώ παράλληλα εξελίσσεται και ανταποκρίνεται στις
νέες τάσεις του κινηµατογραφικού κόσµου, κάτι που, φυσικά, δεν
είναι δυνατόν να επιτευχθεί µε τις ανωτέρω διατάξεις, αφού
αυτές αποσκοπούν σε εξυπηρετικές -εξ όσων φαίνεται- τοποθε-
τήσεις. Αντίστοιχα, η θέση του γενικού διευθυντή απαιτεί οικο-
νοµικές και διοικητικές ικανότητες.

Επίσης, στις αρµοδιότητες του ΔΣ περιλαµβάνεται ο έλεγχος
νοµιµότητας των πράξεων του γενικού διευθυντή. Αυτό είναι
κάπως επιφανειακό. Πώς ένα όργανο ΔΣ θα ασκεί έλεγχο νοµι-
µότητας για πράξεις του γενικού διευθυντή; Με τι προσόντα; Δεν
µπορεί έτσι να επιτευχθεί αµεροληψία ούτε αντικειµενικότητα.

Αξιοπρόσεκτη είναι και αρµοδιότητα του γενικού διευθυντή να
υποβάλλει στο διοικητικό συµβούλιο ετήσια έκθεση πεπραγµέ-
νων και οικονοµικό απολογισµό. Άρα, ο γενικός διευθυντής θα
πρέπει να έχει και επαρκείς γνώσεις οικονοµικών, επίσης, σε πε-
ρίπτωση διαπίστωσης σφαλµάτων, να φέρει και την αντίστοιχη
ευθύνη.
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Επιπλέον, ο γενικός διευθυντής εγκρίνει τις λειτουργικές δα-
πάνες του φεστιβάλ και κάθε διεύθυνσης. Πώς διασφαλίζεται η
νοµιµότητα των δαπανών που εγκρίνει ο διευθυντής; Από ποιον
ελέγχεται αν οι δαπάνες που εγκρίνει είναι νόµιµες και αναγκαίες
και ότι δεν γίνεται κατασπατάληση χρηµάτων για άλλους σκο-
πούς;

Είναι προφανέστατο ότι η Κυβέρνηση περιορίζεται αποκλει-
στικά στο να τοποθετεί πρόσωπα ή να εξυπηρετεί κατά το δο-
κούν, αντί να αναβαθµίζει, να ενισχύει και να προωθεί θεσµούς
µέσω των νοµοθετικών αλλαγών. Αντί να εισάγονται τρόποι για
τη διάδοση πολιτισµού µέσω των κινηµατογραφικών έργων του
Φεστιβάλ, δίνεται έµφαση στην τοποθέτηση, στην επιλογή, στις
αποδοχές και στις αρµοδιότητες συγκεκριµένων προσώπων.

Πρέπει εν συνόλω για το Φεστιβάλ να προβλεφθεί η διοργά-
νωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων και σεµιναρίων για νέους
δηµιουργούς, φέρνοντας µε αυτόν τον τρόπο το φεστιβάλ πιο
κοντά στη νέα γενιά, ενώ αναγκαία κρίνεται και η συνεργασία µε
τις τοπικές επιχειρήσεις για προσφορές στους επισκέπτες, αλλά
και η δηµιουργία κινηµατογραφικών περιηγήσεων, ενισχύοντας
τη σύνδεση του φεστιβάλ µε την πόλη.

Για τη µετονοµασία του Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµα-
τικού Σχολείου Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου ο Δήµος Τήνου
ζητά ο τίτλος να γίνει «Ανώτερη Σχολή Μαρµαροτεχνίας Καλών
Τεχνών Πανόρµου Τήνου». Όπως χαρακτηριστικά υπογραµµίζεται
και αναφέραµε και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επι-
τροπών, η διατήρηση του στοιχείου των καλών τεχνών συνάδει
τόσο µε το πρόγραµµα σπουδών της σχολής όσο και µε τον ιστο-
ρικό της τίτλο, ο οποίος έχει ιστορία εβδοµήντα ετών, από το 1955
µέχρι σήµερα.

Ταυτόχρονα, οι πιστωτικές µονάδες κάθε εξαµήνου πρέπει να
είναι τριάντα, συνολικά εκατόν ογδόντα για όσους αποφοιτούν επι-
τυχώς προς όφελος των σπουδαστών, σύµφωνα µε τις ώρες δι-
δασκαλίας της σχολής και µε αντίστοιχες σχολές υπό την αιγίδα
του Υπουργείου Παιδείας. Δυστυχώς, δεν υπάρχει πρόβλεψη για
εσωτερική και εξωτερική αξιολόγηση του έργου της σχολής ούτε
γίνεται αναφορά για χρηµατοδότηση από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και από τα άλλα νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου τοµέα.

Παρακάτω, µε αφορµή το άρθρο 95 και το ειδικό πολιτιστικό
τέλος Δήµου Ζαγορίου και την εγγραφή της περιοχής του Δήµου
Ζαγορίου στον κατάλογο της UNESCO, θα θέλαµε να αναφερ-
θούµε στην περίπτωση της Σαλαµίνας στην ευρύτερη περιοχή των
Αµπελακίων και της χερσονήσου της Κυνόσουρας.

Πρόκειται για µία περιοχή που προστατεύεται από την πλευρά
της αρχαιολογικής νοµοθεσίας µε σειρά υπουργικών αποφάσεων
κήρυξης αρχαιολογικού χώρου και θεσµοθέτησης ζωνών Α’και
Β’προστασίας, όπως µας θυµίζετε κάθε φορά που απαντάτε σε
σχετικές ερωτήσεις στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Όµως, κάνατε ακριβώς τα αντίθετα. Το αποτέλεσµα; Ο χώρος
στον οποίο διεξήχθη η ιστορική ναυµαχία αντί να έχει ενταχθεί και
αυτός στον κατάλογο παγκόσµιας κληρονοµιάς της UNESCO, έχει
µετατραπεί σε έναν τεράστιο σκουπιδότοπο. Σάπια κουφάρια πολ-
λών πλοίων βρίσκονται εκεί επί χρόνια. Θυµάστε, προφανώς, την
τεράστια οικολογική καταστροφή από το ναυάγιο του πλοίου
«Αγία Ζώνη ΙΙ». Το κουφάρι του είναι ακόµη εκεί και εξακολουθεί
να ρυπαίνει µαζί µε δεκάδες άλλα. 

Μας απαντήσατε ότι η υπουργική απόφαση µε την οποία εγκρί-
θηκε υπό όρους η Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώ-
σεων Αναπτυξιακού Προγράµµατος και η Μελέτη Διαχείρισης
Master Plan Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς για την υπό συζήτηση
περιοχή µε παρέµβασή σας πρώτον, χαρακτηρίζει όλη τη χερσό-
νησο της Κυνόσουρας και την περιοχή των Αµπελακίων ως αρχαι-
ολογικό χώρο, δεύτερον, έχει απαλείψει τον χαρακτηρισµό
«Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη» που υπήρχε στο εξετασθέν το
2019 master plan, τρίτον, καταγράφει την υφιστάµενη δραστηριό-
τητα για τις εν λόγω υποζώνες χωρίς να αποδίδει συντελεστές δό-
µησης και κάλυψης. Στην πραγµατικότητα µόνο αρχαιολογικό
χώρο δεν θυµίζει.

Το ότι έχετε απαλείψει τον χαρακτηρισµό «Ναυπηγοεπισκευα-
στική Ζώνη» δεν σηµαίνει ότι δεν είναι πράγµατι. Πότε καταγρά-
ψατε την υφιστάµενη δραστηριότητα; Ξέρετε τι έχει γίνει από
τότε; Κάνατε ελέγχους; Ζητήσατε εξηγήσεις για τις νέες εγκα-

ταστάσεις και τις νέες και µεγαλύτερες δεξαµενές ναυπήγησης;
Το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής µάς διαβε-

βαίωσε ότι κανένα ναυπηγείο δεν έχει άδεια διάλυσης πλοίων και
ότι κάνει ελέγχους. Όµως, δεν είναι ανάγκη να είσαι ειδικός για
να διαπιστώσεις ότι εκεί κάνει ο καθένας ό,τι θέλει, γιατί δεν
υπάρχει ελεγκτικός µηχανισµός. Κανένας έλεγχος! Ακόµα και
στις ιστοσελίδες διαφηµίζουν ότι κάνουν -εντός εισαγωγικών-
«ανακύκλωση» πλοίων, κάτι που απαγορεύεται ρητά και αν δεν
έχει άδεια, σύµφωνα µε τον Κανονισµό 1257/2013 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 20ής Νοεµβρίου 2013. 

Τι κάνατε για να προστατέψετε την πολιτιστική µας κληρονο-
µιά σε ζώνες Α’απολύτου προστασίας και ζώνες Β’πολλαπλής
προστασίας; Μας απαντάτε ότι το Υπουργείο Πολιτισµού έχει
ενεργήσει τα δέοντα στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του και σύµ-
φωνα µε τις κείµενες διατάξεις και την ισχύουσα νοµοθεσία. Δεν
είναι, όµως, ακριβώς έτσι τα πράγµατα. Τον Φεβρουάριο του
2020 η Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του ΥΠΕΝ δια-
βίβασε µε έγγραφό της στο Υπουργείο Πολιτισµού φάκελο µε-
λέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την ανανέωση των
περιβαλλοντικών όρων της εταιρείας «Ναυπηγεία Κυνόσουρας
Α.Ε.». Η αρµόδια Διεύθυνση Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαι-
οτήτων µε το πρόσχηµα ότι η ανωτέρω µελέτη πρέπει να εξετα-
στεί κατόπιν της έγκρισης ή µη της Στρατηγικής Μελέτης
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων του ΟΛΠ δεν απάντησε, ως
όφειλε, εντός των προθεσµιών, όπως αυτές καθορίζονται από
την παράγραφο 3 του άρθρου 4 του ν.4014/2011, όπως τροπο-
ποιήθηκε µε την παράγραφο 3 του άρθρου 2 του ν.4685/2020.
Έτσι, στις 20 Ιουλίου του 2020 η Γενική Διεύθυνση Περιβαλλον-
τικής Πολιτικής του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ενέκρινε τους περιβαλλοντικούς όρους. 

Ακολούθως η Διεύθυνση Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαι-
οτήτων ζήτησε, στις 25 Αυγούστου 2020, διευκρινίσεις επί της
διαδικασίας περιβαλλοντικής αδειοδότησης, οι οποίες και εδό-
θησαν από το ΥΠΕΝ στις 31 Αυγούστου του 2020 και όπως φαί-
νεται στην απάντησή σας, οι υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού υπέβαλαν ερώτηµα προς το γραφείο του νοµικού
συµβούλου του ως άνω Υπουργείου, προκειµένου να διευκρινι-
στούν ζητήµατα ερµηνείας και εφαρµογής του άρθρου 9 του
ν.4685/2020, όπως αυτός ισχύει, ούτως ώστε ακολούθως να προ-
βούν στις κατά νόµο και κατ’ αρµοδιότητα απαιτούµενες ενέρ-
γειες. Από τότε εµείς, τουλάχιστον, δεν µάθαµε τίποτα.

Δυστυχώς, η παραπάνω περίπτωση δεν είναι η µοναδική. Κα-
νένα ναυπηγείο δεν έχει νόµιµη άδεια λειτουργίας, διότι κανένα
δεν έχει έγκριση του πρώτιστα κατά νόµο αρµοδίου Υπουργείου
Πολιτισµού ύστερα από γνωµοδότηση του Κεντρικού Αρχαιολο-
γικού Συµβουλίου. 

Ο κόσµος στη Σαλαµίνα περιµένει από εσάς να αναλάβετε επι-
τέλους πρωτοβουλίες. Ο σύγχρονος πολιτισµός είναι µια εικόνα
της εποχής µας που εµπεριέχει και όλη την εµπειρία του παρελ-
θόντος µας. Η χώρα µας εµπνέει µε έναν τρόπο αστείρευτο.
Αυτό που πάντα θα απαιτείται είναι µία, επίσης, εµπνευσµένη
κρατική στρατηγική ενίσχυσης και ανάδειξης του διαθέσιµου
αυτού κεφαλαίου. Για εµάς στην Ελληνική Λύση ο πολιτισµός
αποτελεί µια σπουδαία προωθητική δύναµη για την ανάπτυξη
µιας χώρας, πολλώ δε µάλλον όταν αυτή η χώρα είναι η Ελλάδα.
Είναι το συγκριτικό µας πλεονέκτηµα και πρέπει να επενδύσουµε
σε αυτό µε σεβασµό, ποιότητα και ελληνική έµπνευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κυρία Ασηµακοπούλου, γιατί την ώρα που τελειώνατε χτύ-
πησε και το κουδούνι λήξης του χρόνου σας, κάτι που συµβαίνει
σπάνια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να
κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα: Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή
Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις
αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκη-
σης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών. 

Και τώρα καλείται τώρα στο βήµα η ειδική αγορήτρια της Νέας
Αριστεράς κ. Σία Αναγνωστοπούλου.

7968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Την εµπιστοσύνη στους θεσµούς την κλονίζουν ή την ενι-

σχύουν οι ίδιοι οι θεσµοί, οι εκπρόσωποί τους. Σε ζούγκλα, λοι-
πόν, οδηγούµαστε όταν οι πολίτες, όταν η κοινωνία σκάβει σε
δαιδαλώδη λαγούµια συγκάλυψης που έχει επεξεργαστεί η εκτε-
λεστική εξουσία για να βρει το δίκιο της, για να αναπνεύσει.

Οι γονείς, λοιπόν, και οι συγγενείς των θυµάτων των Τεµπών
προκειµένου να βρουν το δίκιο τους, έσκαψαν σε λαγούµια και
συνειδητοποίησε η κοινωνία, αλλά και εµείς και κάποιοι εκπρό-
σωποι των θεσµών ότι το δικό τους πένθος είναι κοινωνικό και
πολιτικό πένθος. Μην προσπαθεί, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός αλ-
λάζοντας ρότα τώρα να κάνει επίθεση.

Και θέλω να πω και κάτι τελευταίο: Ας σταµατήσει αυτή η ντρο-
πιαστική επίθεση στους γονείς και στους συγγενείς των θυµάτων
και ειδικά σε µία γυναίκα, στην κ. Καρυστιανού. Οι ιερωµένοι που
µπαίνουν σε αυτή τη διαδικασία και βρίζουν µέσω διαδικτύου
πρέπει να ντρέπονται.

Και έρχοµαι τώρα στα του πολιτισµού.
Κυρία Υπουργέ, θα ξεκινήσω από τα µεγάλα θέµατα για τα

οποία επί τόσα χρόνια που είστε Υπουργός δεν έχουµε άλλο
βήµα για να συζητήσουµε παρά µόνο τη Βουλή. Ένας προπαγαν-
διστικός µηχανισµός έχει αποκλείσει από τη δηµόσια σφαίρα συ-
ζήτησης και τόσα άλλα θέµατα, κυρίως, όµως, τα θέµατα του
πολιτισµού. Ψάχνοντας να βρω τι έχει γίνει µε τη Σέριφο, µετά
τα δηµοσιεύµατα και µετά από αυτά που ξέρω από τους ίδιους
τους ανθρώπους και την τοπική εξουσία για τη Σέριφο, διαπί-
στωσα ένα πράγµα, κυρία Υπουργέ, τι σηµαίνει η έκφραση «νό-
µιµοι ιδιοκτήτες αυτής της χώρας». Και αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα.

Συνειδητοποίησα ότι και το 1999 εσείς ήσασταν Γενική Γραµ-
µατέας σε αυτό το Υπουργείο και στη συνέχεια για πολλά χρόνια
και µετά Υπουργός επί τόσα χρόνια. Δεν γίνεται! Πρέπει να στα-
µατήσει αυτή η νοοτροπία των νόµιµων ιδιοκτητών, τους οποίους
δεν µπορούµε ούτε καν να υποχρεώσουµε σε έναν διάλογο.
Πείτε µου σε ποιο τηλεοπτικό κανάλι οργανώθηκε µία συζήτηση
για την Ακρόπολη, για τις κυκλαδικές αρχαιότητες και για άλλα
µεγάλα θέµατα που αφορούν στην πολιτιστική κληρονοµιά αυτού
του τόπου και αποτελούν δηµόσιο και διαχρονικό αγαθό αυτού
του τόπου;

Και έρχοµαι σε ένα µείζον θέµα, αυτό της Σερίφου. Τα είπαµε
και στην επιτροπή της Βουλής. Έψαξα να βρω στοιχεία, γιατί εί-
πατε ότι είχε καταθέσει ιδιώτης. Μιλάµε για τη Σέριφο, για την
ιστορική µνήµη αυτού του τόπου και για τις εργατικές διεκδική-
σεις που πληρώθηκαν µε αίµα, µε νεκρούς. Αντί, λοιπόν, να
έχουµε συγκρότηση ιστορική και µουσειακή αυτού του τόπου και
να προσαρµοστεί ο τουρισµός σ’ αυτό, στη µνήµη αυτού του
τόπου, πάµε να έχουµε πάλι επενδύσεις, ώστε η εµπειρία της επί-
σκεψης να είναι µε railbiking και άλλα τέτοια. 

Έψαξα, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, επειδή µου είπατε ότι ο ιδιώ-
της είχε κάνει την αίτηση –το master plan του το είχε καταθέσει
έξι µήνες πριν και το Υπουργείο έπρεπε να απαντήσει και το πο-
λυτεχνείο καθυστέρησε- και βρήκα όλη την αλληλογραφία. Απρί-
λιο, όντως, κατέθεσε ο ιδιώτης, του οποίου τελικά εγκρίθηκε το
master plan. 

Προσέξτε τώρα, αυτό είναι η νοοτροπία του νόµιµου ιδιοκτήτη.
Στις 12 Αυγούστου 2024, ελάχιστους µήνες µετά, καταθέτει το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Για να µείνει η µελέτη του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου την καταθέτω στα Πρακτικά, για να κα-
ταλάβει όποιος ενδιαφέρεται και τώρα και στο µέλλον τι σηµαίνει
«αριστεία» και τι σηµαίνει «καινοτοµία». 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 12 Αυγούστου καταθέτει το Μετσόβιο. Έχω εδώ τις επι-
στολές, τις οποίες θα καταθέσω. Προσέξτε, είναι πραγµατικά
εξωφρενικό. Στις 12 Σεπτεµβρίου του 2024, το Κεντρικό Συµβού-
λιο Νεωτέρων Μνηµείων ασχολείται µε το master plan του ιδιώτη.
Έχει ενηµερώσει το Μετσόβιο τους ανθρώπους ότι χρειάζεται

να επανυποβάλουν τη µελέτη τους µαζί µε τον Δήµο Σερίφου.
Δεν περιµένουν την επανυποβολή. Κάνουν άρον-άρον το συµ-
βούλιο στις 12 Σεπτεµβρίου και λίγες ηµέρες µετά επανακατα-
θέτουν το Μετσόβιο µαζί µε τον Δήµο Σερίφου. 

Πείτε µου, περίµενε το Κεντρικό Συµβούλιο από τον Απρίλη
µέχρι τον Σεπτέµβρη. Και πότε κάνει το συµβούλιο; Όταν κατα-
θέτει το Εθνικό Μετσόβιο και όταν τους λένε «Επανυποβάλετε τη
µελέτη για να µπορέσουµε να εξετάσουµε και το δικό σας master
plan». 

Καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Δεν θα µείνει έτσι αυτό. Η Σέριφος δεν θα πέσει σε χέρια ιδιω-
τών ούτε θα καταστραφεί αυτή η µνήµη, αυτού του τόπου. 

Διάβαζα τη µελέτη του Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Ανάλογες
µελέτες και ανάλογες διευθετήσεις-επανανασυγκροτήσεις του
χώρου, ειδικά εκεί που υπήρχαν µεταλλεία, έχουν γίνει στην Αγ-
γλία, στη Γαλλία, στη Σλοβενία. Υπάρχει, δηλαδή, µία τεχνογνω-
σία και µία τεράστια εµπειρία σεβασµού, ακριβώς, αυτής της
µνήµης. Μόνο στη δικιά µας χώρα επιλέγουµε πάλι να κάνουµε
και τη Σέριφο ένα άλλο τοπίο. 

Δεύτερο θέµα µεγάλο είναι η Μονεµβασιά και το περίφηµο «τε-
λεφερίκ». Το τελεφερίκ δεν είναι αναβατόριο για τους ανθρώ-
πους µε αναπηρία ή έγκυες γυναίκες κ.λπ., που µας είπε η
Υπουργός: «Αυτό είναι δηµοκρατία». Βεβαίως, αυτό είναι δηµο-
κρατία, µε σεβασµό, όµως, του πολιτισµού αυτής της χώρας.
Υπάρχει εµπειρία; Υπάρχει ένα αναβατόριο το οποίο, βεβαίως,
εξυπηρετεί τα ανάπηρα άτοµα και τα εµποδιζόµενα άτοµα για να
ανεβαίνουν; Το Μάτσου Πίτσου. Έχει γίνει ολόκληρη αλλαγή,
γιατί και εκεί ήθελαν να βάλουν τελεφερίκ. Και προσέξτε τι θέ-
λουν να κάνουν στη Μονεµβασιά. Αυτό έχει εγκριθεί. Θέλουν να
βάλουν ένα τελεφερίκ µε δύο καµπίνες, οι οποίες θα έχουν χω-
ρητικότητα δεκαπέντε ατόµων η καθεµία. Δηλαδή, πόσα άτοµα
θα ανεβαίνουν στη Μονεµβασιά στο κάστρο; Θα ανεβαίνουν εξα-
κόσια άτοµα; Είναι προφανές γιατί γίνεται. Είναι προφανές γιατί
οι operator tours, έτσι όπως λέγονται, πρέπει να ανεβάζουν
κόσµο συνέχεια και γρήγορα, όπως έγινε και µε το τσιµέντωµα
της Ακρόπολης. 

Εάν θέλουµε, λοιπόν, υπάρχουν µελέτες, υπάρχουν άνθρωποι.
Σας κάλεσα προχθές να τους ακούσουµε. Γι’ αυτό πήγα. Πρέπει
να ακούσουµε αρχιτέκτονες, να ακούσουµε ανθρώπους που
ασχολούνται πάρα πολύ. Να τους ακούσετε. Να µπείτε σε διά-
λογο. Να γίνει µια συζήτηση στην τηλεόραση. Ποτέ και τίποτα!
Κόβεται η οποιαδήποτε συζήτηση! 

Ούτε στη Μονεµβασιά θα περάσει. Άλλωστε, η Europa Nostra
έχει κατατάξει τη Μονεµβασιά στα επτά απειλούµενα µνηµεία
της Ευρώπης. Μπήκε στη shortlist. Ήταν στα δεκατέσσερα και
τώρα µπήκε στα επτά µνηµεία. Μίλησαν οι άνθρωποι. 

Σας καταθέτω, απλώς για να υπάρχει στα Πρακτικά, ανάµεσα
σε πάρα πολλές εφηµερίδες, από την εφηµερίδα «Documento»
που έχει µαζέψει τα κυριότερα από τις από τις οµιλίες των επι-
στηµόνων εκεί.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τη µελέτη την έχετε δει;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Άκουσα τις συζητή-

σεις. Δεν την έχω δει τη µελέτη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τη µελέτη την εγκριθείσα από το ΚΑΣ

εννοώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, ωραία. Και το

τσιµέντωµα της Ακρόπολης από το ΚΑΣ εγκρίθηκε. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): (Δεν ακού-

στηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχω τίποτα

εναντίον των επιστηµόνων, αλλά όταν αρχίζει η συζήτηση, πρέπει
να αρχίσει συζήτηση. Αφορά σε πολιτιστικά αγαθά, πολιτισµικά
αγαθά που ανήκουν σε όλη τη χώρα. Δεν µπορεί να κόβεται η
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συζήτηση. Δεν µπορεί να µην µπορεί κάποιος να αντιπαρατεθεί
µε την κυρία Υπουργό. Και τώρα ξέρω ότι όταν τελειώσουµε
εµείς, θα µιλήσει επί µία ώρα και θα κλείσει τη συζήτηση. Πολλά
από αυτά θα είναι αληθοφανή, αλλά δεν θα είναι η αλήθεια. 

Όµως, ξέρετε, θα σας πω για την αναµέτρηση, επειδή την
έζησα αυτήν την εµπειρία. Όταν έφτιαχναν την πυραµίδα στο
Λούβρο –εγώ ήµουν φοιτήτρια τότε στη Γαλλία, στο Παρίσι- γι-
νόντουσαν συζητήσεις νυχθηµερόν, σκοτωµοί επί σκοτωµών στις
τηλεοράσεις γι’ αυτό το θέµα, µε την κοινωνία των πολιτών, µε
επιστήµονες, αντικρουόµενες απόψεις, κ.λπ.. Εδώ, πότε έχουν
γίνει; Αυτή είναι η νοοτροπία του νόµιµου ιδιοκτήτη. 

Δεν θα πάω σε άλλα σηµαντικά θέµατα τα οποία µας έχουν
απασχολήσει. Δεν θα πω ότι φωνάζαµε για τις κυκλαδικές αρχαι-
ότητες και δεν µας άκουσε κανένας. Δεν θα πω για το θέµα των
πέντε µεγάλων µουσείων και το πώς αυτή η αλλαγή η θεσµική
έχει στοιχίσει στα µουσεία. Μιλάω µε τους ανθρώπους του Βυ-
ζαντινού Χριστιανικού Μουσείου. Εντάξει, θα µου πείτε ότι προ-
σφέρεται για να κάνουν τους γάµους τους εκεί και τις δεξιώσεις
τους τα τέκνα των τέως και δεν είναι για άλλη χρήση. Με το
Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, το µεγαλύτερο µουσείο της
χώρας, τι γίνεται µε τις κλειστές αίθουσες και τα τεράστια προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει; Γιατί δεν έγινε ποτέ µια συζήτηση γι’
αυτά στον δηµόσιο χώρο;

Και φτάνουµε τώρα στο νοµοσχέδιο, για το οποίο θα πω λίγα
πράγµατα τα οποία τα έχω ξαναπεί. Θα ξεκινήσω από το MOMus.
Υπάρχει ένα πράγµα που λέγεται «αστική ευγένεια». Δεν την
έχουµε εµείς. Έρχοµαι από έναν χώρο ο οποίος έχει ευγένεια,
δεν έχει αστική ευγένεια. Ζήτησα να µου στείλουν κάποιες φω-
τογραφίες από το MOMus. Η αείµνηστη Μυρσίνη Ζορµπά το
2018 ήταν αυτή που έκανε τη συνένωση του Κρατικού Μουσείου
και του Μακεδονικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης. Υπάρχουν
διάφορες ταµπέλες µε τα ονόµατα των Υπουργών, διάφορες δια-
δροµές ώσπου να φτάσουµε στο MOMus. Το µόνο που δεν ανα-
φέρεται το όνοµα της Μυρσίνη Ζορµπά ούτε βέβαια σε καµία
φωτογραφία είναι αυτή, προς δόξαν της αστικής ευγένειας. 

Κρατήστε το και αυτό στα Πρακτικά, έτσι για να υπάρχει. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθανασία (Σία) Αναγνωστο-

πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, θα αναφερθώ µε επικεφαλίδες. 
Διοικήσεις: Τα είπα, τα ξαναείπα στις επιτροπές. Αντιγραφή-

αποτύπωση του επιτελικού κράτους. Ένας γενικός διευθυντής ή
καλλιτεχνικός διευθυντής κάνει αυτό που θεωρεί ότι πρέπει να
κάνει, δηλαδή αυτό που του λέει το Υπουργείο Πολιτισµού, δη-
λαδή η Υπουργός. Υπάρχουν κάποια άρθρα –θα είµαι έντιµη-
όπως είναι οι προσλήψεις, παρά το γεγονός ότι οι προσλήψεις
αυτές δεν αρκούν. Υπάρχουν, όµως, κάποια άρθρα, όπως αυτά,
στα οποία θα συµφωνήσουµε.

Όταν έχεις, όµως, αυτή τη διοίκηση -το είπε ο κ. Δελής  και το
ξαναείπε και στις επιτροπές και εδώ- και ο µόνος στόχος είναι η
επιχειρηµατικότητα -είναι αυτό που συνδέει τη Σέριφο, τη Μο-
νεµβασιά, διάφορα άλλα µνηµεία µε τα µουσεία, µε τους πολιτι-
στικούς οργανισµούς- αυτός είναι ο συνδετικός ιστός που
συνέχει όλη την πολιτιστική πολιτική που βλέπουµε τα τελευταία
χρόνια.

Σχολή µαρµαροτεχνίας. Επιµένουµε ότι καλώς γίνεται ανώ-
τερη σχολή. Πρέπει, όµως, σε κάτι να ανταποκρίνεται. Το να γί-
νεται ανώτερη σχολή ονοµαστικά χωρίς να ανταποκρίνεται σε
τίποτα, είναι απολύτως δώρον άδωρον. Είναι ένα επικοινωνιακό
τρικ, το οποίο δεν πρόκειται να φέρει τίποτα και εγώ δεν έχω πει-
στεί. 

Διάβασα, πάλι, την οµιλία σας, κυρία Υπουργέ -και ζητάω συγ-
γνώµη, είχα επίκαιρη ερώτηση εχθές, τι να κάνω, εµείς που είµα-
στε µικρά κόµµατα τρέχουµε και δεν φτάνουµε, αλλά πάντα και
σας διαβάζω και σας απαντάω, το ξέρετε- και η Εκκλησία είναι
πάλι µέσα. Εµάς µας ενδιαφέρει αυτή η Ανώτερη σχολή -δεν έχω
πειστεί, δηλαδή- να έχει τη χρηµατοδότηση που της πρέπει, τα
δικαιώµατα των σπουδαστών, τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, τα
δικαιώµατα ως σπουδαστές κ.λπ., πνευµατικά και συγγενικά δι-
καιώµατα. 

Μιλήσαµε για το παράβολο και για το θέµα της πειρατείας. Απ’
ότι καταλάβαµε, θα κυνηγιέται ο τελευταίος χρήστης, ο δηµιουρ-
γός και πάλι θα χάνεται µέσα σε δαιδάλους, ο οποίος δηµιουρ-
γός θα πρέπει, αν θέλει να καταγγείλει κάτι, να πληρώνει και
παράβολο στον οργανισµό διαχείρισης, στον οποίο έτσι κι αλ-
λιώς πληρώνει συνδροµή.

Θέλω, να κλείσω, µιλώντας για τις τροπολογίες. Μας ήρθαν
κάποιες τροπολογίες, όπως πάντα τελευταία στιγµή. Βλέπω τον
κ. Παναγιωτόπουλο, την κ. Τζούφη, έχει µέσα και ιατρικά θέµατα,
λίγο που έριξα µια µατιά. Συνεδριάζει η Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων. Τι δουλειά έχει να µπει εδώ; Δεν είναι ότι δεν έρχεται
τώρα νοµοσχέδιο και είναι επείγον, είναι υπό συζήτηση τώρα στη
Βουλή και έρχεται στην Ολοµέλεια. Τι στο καλό χρειάζεται να
µπει εδώ αυτήν τη στιγµή;

Όπως, κυρία Υπουργέ, το πρόγραµµα πολιτισµικής συνταγο-
γράφησης για το οποίο  θα µιλήσω στη δευτερολογία µου. Γιατί
δεν µπήκε να το συζητήσουµε; Είναι ένα πράγµα το οποίο θα
έπρεπε να το συζητήσουµε. Είχαµε τόσες ηµέρες επιτροπές και
µπαίνει τελευταία στιγµή. Αυτό είναι κακή νοµοθέτηση. 

Εµείς, η Νέα Αριστερά, φυσικά και καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αναγνωστοπούλου. 
Πριν καλέσω τον κ. Τσιρώνη, να κάνω µια ανακοίνωση στο

Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», πενήντα έξι µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γυµνάσιο Καλυβίων Αττικής. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Είναι και η κ. Καραγεωργοπούλου εδώ, Βουλευτής από την Πε-

ριφέρεια Ανατολικής Αττικής. Κάποτε ήµουν κι εγώ στο όλον
Υπόλοιπο Αττικής, τώρα είµαι στη Δυτική Αττική. 

Καλώ στο Βήµα τώρα τον κ. Τσιρώνη από το κόµµα της Νίκης,
ως ειδικό αγορητή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, να καλωσορίσω και εγώ µε

τη σειρά µου τους µαθητές και να τους ευχηθώ καλή σταδιοδρο-
µία. 

Στην πρώτη µου τοποθέτηση στη συζήτηση του παρόντος νο-
µοσχεδίου είχα σηµειώσει πως θα επιµείνουµε σε εκείνα τα ση-
µεία -και είναι αρκετά αυτά τα σηµεία- που χρήζουν διόρθωσης
και τα οποία θα προσπαθήσουµε να αναδείξουµε στο πλαίσιο
των συζητήσεων τόσο της επιτροπής ευελπιστώντας και στην
ολοµέλεια -όσο υπάρχει ακόµη χρόνος- πως θα έρθουν διορθω-
µένα, ώστε να είναι λειτουργικά προς την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου. 

Εχθές επεσήµανα ότι στην πραγµατικότητα κληθήκαµε να επε-
ξεργαστούµε ένα ανοµοιογενές και ερανιστικό νοµοσχέδιο 107
άρθρων, µε πλήθος διατάξεων µέσα σε επτά ηµέρες, µε διαδι-
κασίες fast track -όσο και αν δεν σας άρεσε, κυρία Υπουργέ, ο
όρος, γιατί ενοχληθήκατε από τον όρο- στο οποίο ενσωµατώνετε
-αν προλάβετε, είπατε ότι θα προλάβετε- τις τροποποιήσεις που
προτάθηκαν, αν πράγµατι τις αποδέχεστε. Και ακόµα κι αν συµ-
βεί αυτό, πόσο γρήγορα θα µπορούσαµε να επεξεργαστούµε
αυτές τις πιθανές τροποποιήσεις. Απαντήσατε ότι λαµβάνετε υπ’
όψιν και πολλά στοιχεία από αυτά που συζητούνται στις επιτρο-
πές και είπατε ότι αύριο θα το δείτε. 

Θα σας παρακαλούσα να µας επισηµάνετε αναλυτικά ποιες
προτεινόµενες απ’ όλους τους συναδέλφους, τους ειδικούς αγο-
ρητές, αλλαγές κάνατε δεκτές και τις ενσωµατώσατε στο υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο. 

Μετά από το γενικό σχόλιο, θα ξεκινήσω από το άρθρο 66 που
αφορά στην εισαγωγή και στο πρόγραµµα σπουδών στην Ανώ-
τερη Σχολή Καλής Τέχνης Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου.
Είναι εµφανές πως την κάνετε ανώτερη µόνο στα λόγια. Θα θέ-
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λατε µάλλον να την κάνετε τεχνολογικής εκπαίδευσης, αλλά που
δεν υπάρχει πλέον τεχνολογική εκπαίδευση, την αφήνετε στο
ουδέν µονιµότερο του προσωρινού καθεστώς της µεταλυκειακής
εκπαίδευσης. Δηλαδή, σε ένα απλό ΙΕΚ µε αίολα επαγγελµατικά
δικαιώµατα. Και εδώ θα πω ότι όταν σας λέγαµε -όταν φέρατε
το νοµοσχέδιο για την αναβάθµιση των ΙΕΚ σε ΣΑΕΚ- ότι το µόνο
που κάνετε είναι να αλλάξετε ταµπέλα και τίποτε άλλο, αποδει-
κνύεται και µε τη σχολή αυτή. Απόδειξη είναι και το ζήτηµα των
διδακτικών µονάδων. Οι εκατόν ογδόντα διδακτικές µονάδες που
αρχικά είχαν προταθεί από το Υπουργείο Πολιτισµού το ’21 και
βάσει των οποίων η σχολή συνέταξε και υπέβαλε το σχέδιο
νόµου, είναι απολύτως δίκαιες. Το καθηµερινό πρόγραµµα της
σχολής είναι ιδιαίτερα απαιτητικό, καθώς εκτείνεται καθ’ όλη τη
διάρκεια της ηµέρας µε θεωρητικά, καλλιτεχνικά µαθήµατα και
εκπόνηση εργασιών. Η δε παρακολούθηση µαθηµάτων είναι υπο-
χρεωτική και µε απουσιολόγιο. 

Σε αντίθεση µε τα ανωτέρω, οι εκατόν είκοσι διδακτικές µονά-
δες που αναφέρονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 66 του νο-
µοσχεδίου αδικούν το διδακτικό πρόγραµµα της σχολής. Οι
σπουδαστές εκτελούν και πρέπει απαραιτήτως να συνεχίσουν να
εκτελούν στο ακέραιο το απαιτητικό τριετές πρόγραµµα της σχο-
λής που διδάσκει την Παραδοσιακή και Αρχαία Μαρµαροτεχνία
µαζί µε την αναγκαία ταυτόχρονη διδασκαλία των Καλών Τεχνών,
µε µια σειρά µαθηµάτων, όπως του Σχεδίου Χρώµατος, της Γλυ-
πτικής, της Ιστορίας της Τέχνης και άλλων τέτοιων, συν το ότι
υπάρχει και η διπλωµατική εργασία. Οι εκατόν είκοσι διδακτικές
µονάδες ελλοχεύουν τον κίνδυνο αλλοίωσης των ωρών του προ-
γράµµατος και των απαιτήσεών τους σε δουλειά που γίνεται
τόσο εντός όσο και εκτός των ωρών του τυπικού µε απουσίες µα-
θήµατος της σχολής και οι µονάδες αυτές εκφράζουν τις συνο-
λικές ώρες εργασίας που απαιτούνται, για να επιτευχθούν οι
διδακτικής στόχοι. 

Δεν µπορώ, πραγµατικά, να σκεφτώ για ποιον λόγο δεν µπο-
ρείτε, σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Παιδείας, να δώσετε µια
ουσιαστική λύση στο ζήτηµα αυτό και να αποδείξω ότι όντως
έχουµε µια ποιοτική αναβάθµιση της συγκεκριµένης σχολής της
οποίας και η αξία θα αποτυπώνεται στη σύγχρονη αγορά εργα-
σίας προσδίδοντας το απαιτούµενο κύρος στους αποφοίτους. 

Ως προς τη δυνατότητα κατατακτήριων εξετάσεων του νόµου
3404/2005 για τους αποφοίτους της Σχολής Μαρµαροτεχνίας
αναµένω ακόµα µία διευκρίνιση για το εάν αυτό αφορά µε την
ψήφιση του νόµου αυτοµάτως όλα τα Τµήµατα Καλών Τεχνών
της Ελλάδας, όπως την Ανώτατη Σχολή Καλών Τεχνών, το Τµήµα
Εικαστικών και Εφαρµοσµένων Τεχνών του Πανεπιστηµίου Δυτι-
κής Μακεδονίας στη Φλώρινα και το αντίστοιχο του ΑΠΘ ή αν
αυτό προϋποθέτει πρώτα µία περαιτέρω έγκριση από τα εν λόγω
ΑΕΙ, ώστε να ισχύσει ως δικαίωµα των αποφοίτων. Και σας πα-
ρακαλώ να γίνει αυτή η διευκρίνιση, για να µην περιµένουµε πάλι
µια έκδοση εγκυκλίου ή κοινής υπουργικής απόφασης, τρόπος
πολύ προσφιλής της Κυβέρνησης. 

Έρχοµαι στο άρθρο 83. Η επιβολή διοικητικών προστίµων για
παράνοµες αναπαραγωγές ή παρουσιάσεις στο κοινό µόνο ορι-
σµένων κατηγοριών πνευµατικών έργων κατά αποκλεισµό των
υπολοίπων επιφέρει µια διάκριση, που ούτε δικαιολογείται ούτε
τεκµηριώνεται. Μήπως η απώλεια φορολογικών εσόδων από τις
παράνοµες αναπαραγωγές ή παρουσιάσεις στο κοινό των υπο-
λοίπων κατηγοριών πνευµατικών έργων δεν πρέπει να αναπλη-
ρωθεί διά της επιβολής διοικητικών προστίµων; 

Επίσης, συνεχίζει να παραµένει αναπάντητο το ερώτηµα:
Ποιον, τελικά, σκοπεύει η Κυβέρνηση να τιµωρήσει; Τι επιδιώκει
να αποτρέψει στην προσπάθεια πάταξης της πειρατείας στον
οπτικοακουστικό τοµέα; Ο στόχος είναι ο τελικός χρήστης του
πειρατικού υλικού -είτε αυτό είναι τηλεοπτικό είτε κινηµατογρα-
φικό- ή αυτοί που παρέχουν τη δυνατότητα πρόσβασης στις
πλατφόρµες που λειτουργούν παράνοµα; Δεν είχαµε την ευκαι-
ρία στην ακρόαση των φορέων να ακούσουµε το παραµικρό για
το συγκεκριµένο πολύ σπουδαίο ζήτηµα, διότι παρότι είχε ζητη-
θεί να έρθουν φορείς σχετικοί µε τα πνευµατικά δικαιώµατα, δεν
εκλήθησαν, οπότε παραµείναµε στο σκοτάδι. 

Το άρθρο 91 ως προς τη σύσταση δικαιώµατος επιφανείας επί
δηµοσίων ακινήτων στην περιοχή Τετραχωρίου Σουλίου, αν και

είναι θετικό, πριν, όµως, από τα µεγαλεπήβολα σχέδια του δικού
σας Υπουργείου φαντάζοµαι ότι θα συµφωνούν όλοι εδώ πως
προηγείται η επίλυση προβληµάτων που συνδέονται µε την κα-
θηµερινότητα αυτών που πεισµατικά επιµένουν να ζουν σε αυτές
τις περιοχές και στα χωριά του Σουλίου. Χρειάζεται δέσµη µέ-
τρων, που θα συµβάλλουν στη βελτίωση του υφιστάµενου οδικού
δικτύου, στην ασφαλή και γρήγορη πρόσβαση σε υπηρεσίες δι-
οίκησης, εκπαίδευσης, υγείας, στην επίλυση του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος και σε µια σειρά άλλων θεµάτων, όπως είναι η στή-
ριξη και ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα, της τοπικής οικονο-
µίας και συγκεκριµένα της κτηνοτροφίας, της µελισσοκοµίας και
της παραγωγής βοτάνων. Αυτό, προφανώς, δεν αφορά στο
Υπουργείο σας, αλλά δείχνει ποια είναι η κατεύθυνση συνολικά
της Κυβέρνησης και εάν θέλει η Κυβέρνηση να στηρίξει πραγµα-
τικά αυτές τις τοπικές κοινωνίες, ώστε να παραµείνει ο κόσµος
εκεί. 

Έρχοµαι τώρα στο επίπεδο του πολιτισµού. Προηγούνται η
προστασία και η ανάδειξη των µνηµείων που συνδέονται µε την
ιστορία του τόπου, όπως το Κούγκι, το Βουλευτήριο, οι οικίες εµ-
βληµατικών ηγετών, το κάστρο της Κιάφας, τα πηγάδια, οι εκ-
κλησίες, τα σχολεία και µια σειρά άλλων κτιρίων. Επίσης,
προηγούνται η δηµιουργία και λειτουργία ιστορικού και λαογρα-
φικού µουσείου στο Σούλι, εύκολα προσβάσιµου, µε παράλληλη
έκδοση οδηγού και η κατασκευή µνηµείου αφιερωµένου στον
άγνωστο πολεµιστή, υπερασπιστή του Σουλίου, σε χώρο που θα
υποδείξει η Αρχαιολογική Υπηρεσία. 

Η χωροθέτηση των παραπάνω µνηµείων, οι εργασίες αποκα-
τάστασης, η σήµανση και η ασφαλής πρόσβαση σε αυτά είναι
επιβεβληµένες ενέργειες, ώστε προοπτικά να δηµιουργηθεί η
βάση ενός ιστορικού πάρκου που αποτελεί πόλο έλξης και προ-
ορισµού µαθητικών επισκέψεων και γενικότερα ιστορικού τουρι-
σµού. 

Τέλος, προηγούνται η έναρξη και ολοκλήρωση των εργασιών
συντήρησης του Κάστρου της Κιάφας και των µύλων Σουλίου,
που απειλούνται µε κατάρρευση. 

Ως προς το Μέρος Η’ του νοµοσχεδίου, κατά την τοποθέτησή
µου στην επιτροπή είχα αναφέρει ότι εδώ και δέκα µήνες η ανα-
στολή της χρηµατοδότησης ταινιών και τηλεοπτικών γυρισµά-
των, είτε στο στάδιο του γυρίσµατος είτε στο στάδιο της
προετοιµασίας, από τον ΕΚΚΟΜΕΔ και η καθυστέρηση στην
έναρξη της νέας πλατφόρµας για υποβολή αιτήσεων για το πρό-
γραµµα Cash Rebate Greece έχουν επιδεινώσει περαιτέρω την
κατάσταση. Ενώ είχε προγραµµατιστεί, µε βάση το ΦΕΚ, να τεθεί
σε λειτουργία η πλατφόρµα από την 1η Οκτωβρίου, η έναρξη
αναβλήθηκε αρχικά για τα τέλη Ιανουαρίου, τώρα για τον Φε-
βρουάριο και ούτω καθεξής. 

Μία ηµέρα µετά, το ΕΚΚΟΜΕΔ ανακοίνωσε την έναρξη του κα-
θεστώτος του Cash Rebate Greece, του προγράµµατος CRGR,
για την Πέµπτη 20 Φεβρουαρίου 2025, σηµατοδοτώντας µια νέα
δυναµική περίοδο για την ενίσχυση της κινηµατογραφικής και
οπτικοακουστικής παραγωγής στην Ελλάδα. Σύµφωνα µε την
κοινή υπουργική απόφαση της κατανοµής του ετήσιου προϋπο-
λογισµού των καθεστώτων ενίσχυσης του προγράµµατος, το συ-
νολικό διαθέσιµο ποσό για το 2025 ανέρχεται στα 105
εκατοµµύρια ευρώ, κατανεµηµένο στις δύο δράσεις του καθε-
στώτος ανά δικαιούχο. 

Βεβαίως, είναι δεδοµένο ότι θα παρακολουθούµε εκ του σύ-
νεγγυς που θα διατεθούν αυτά τα 105 εκατοµµύρια ευρώ. Και
όταν λέµε πού, δεν εννοούµε µόνο τους παραγωγούς, αλλά και
την καλλιτεχνική ποιότητα της οπτικοακουστικής δηµιουργίας. 

Επίσης, προκύπτει διακριτική µεταχείριση µεταξύ των δικαιού-
χων που υπάγονται στη δράση α’, ύψους 55 εκατοµµυρίων, η
οποία χρηµατοδοτείται από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης και
στη δράση β’, η οποία χρηµατοδοτείται από το ΕΣΠΑ. 

Όλες οι ελληνικές εταιρείες παραγωγής είναι µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις, οι οποίες θα δροµολογηθούν στη δράση β’.
Η δράση α’, όµως, έχει κάποια προνόµια, που δεν υπάρχουν στη
δράση β’, σε σχέση µε τη γραφειοκρατία και την αυστηρότητα
του πλαισίου δράσης. Όµως, αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα οι
µόνοι δικαιούχοι που µπορούν να υπαχθούν εκεί είναι τα τηλεο-
πτικά κανάλια και τα µεγάλα αλλοδαπά στούντιο. 
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Από όσα ακούστηκαν κατά την ακρόαση των φορέων κατέστη
σαφές πως και το ΕΣΠΑ κάθε άλλο, παρά ευνοεί την επενδυτική
κίνηση στον κινηµατογράφο, µε πλείστες όσες δυσκολίες και απαι-
τήσεις, µε αποτέλεσµα οι άνθρωποι του κλάδου, όχι µόνο να µην
µπορέσουν ακόµα και να επιλεγούν και να πάρουν τα χρήµατά
τους, αλλά και να µην τους δοθεί καν η δυνατότητα αίτησης έντα-
ξης σε αυτό το πρόγραµµα. 

Παράλληλα, επισηµαίνεται η απουσία οποιουδήποτε προτύπου
πληρότητας, που να καλύπτει όλες τις περιπτώσεις, διασφαλίζον-
τας ότι οι παραγωγοί δεν θα διατρέχουν τον κίνδυνο υπέρογκων
οικονοµικών επιβαρύνσεων, εξαιτίας απορρίψεων που βασίζονται
στην υποκειµενική κρίση του αρµόδιου ελεγκτή. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Η διαδικασία αξιολόγησης θα πρέπει να βασίζεται σε σαφή και
αντικειµενικά κριτήρια, τα οποία θα παρέχουν στους παραγωγούς
τη δυνατότητα να εµπιστεύονται τον ΕΚΚΟΜΕΔ και να ενσωµατώ-
νουν µε ασφάλεια το Cash Rebate στο χρηµατοδοτικό τους σχέδιο,
χωρίς να αντιµετωπίζουν τον κίνδυνο οικονοµικής κατάρρευσης,
λόγω υποκειµενικών εκτιµήσεων ή ασαφών παρατηρήσεων. 

Ένα άλλο κρίσιµο ζήτηµα έχει να κάνει µε τη στρεβλή ερµηνεία
των διατάξεων από την πλευρά του ΕΚΚΟΜΕΔ, που θεωρεί ότι δεν
επιτρέπεται η τροποποίηση του προϋπολογισµού του συνολικού
κόστους ενός οπτικοακουστικού έργου, συγχέοντας το σύνολο των
επιλέξιµων δαπανών µε το συνολικό κόστος. Αυτό δεν προκύπτει
από κανένα κανονιστικό κείµενο. Πρέπει να αποσαφηνιστεί νοµο-
θετικά ή αλλιώς να αλλάξει η ερµηνεία των διατάξεων από τον ΕΚ-
ΚΟΜΕΔ. 

Το συνολικό κόστος δεν έχει καµία σχέση µε τις επιλέξιµες δα-
πάνες. Αφορά και ασχολείται η υπηρεσία του ΕΚΚΟΜΕΔ µόνο ως
προς τη σώρευση των κρατικών ενισχύσεων. Εξάλλου, στην αίτηση
υπαγωγής αυτού που ελέγχει την πληρότητα του φακέλου δεν ανα-
φέρεται πουθενά το συνολικό κόστος του έργου. Δεν είναι, δη-
λαδή, ότι το ΕΚΚΟΜΕΔ εγκρίνει ή έχει κάποιο λόγο επί του
συνολικού προϋπολογισµού. Αυτό προξενεί πάρα πολύ σοβαρά
προβλήµατα, τα οποία χρήζουν νοµοθετικής παρέµβασης και διόρ-
θωσης. 

Αποτελεί κοινή παραδοχή ότι το τελικό αποτέλεσµα του υπό συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου κατατείνει, είτε ηθεληµένα είτε αθέλητα, στην
υπερσυγκέντρωση εξουσιών και κατ’ επέκταση ελέγχου όλων των
αναφεροµένων στο νοµοσχέδιο οργανισµών, πρωτίστως µέσω της
επιλογής των προσώπων που θα ηγηθούν σε αυτά και δευτερευόν-
τως διά του ελέγχου των αποφάσεών τους. 

Δεν πρέπει να υπάρχει καµία αµφιβολία ότι στο πεδίο του πολι-
τισµού η δηµόσια χρηµατοδότηση θα πρέπει να φτάνει σε τέτοιο
ύψος, που να υπερκαλύπτει την ενδεχόµενη ανάγκη πάσης φύ-
σεως ιδιωτικών χορηγιών, που πολλές φορές λειτουργούν ως προ-
κάλυµµα επιβολής ξένων προς το συµφέρον του πολιτισµού
συµφερόντων, αµφιβόλου προέλευσης και αξίας. 

Ακούγεται περίεργο για µια νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση να επι-
διώκει το συνεχές σφιχταγκάλιασµα δηµοσίων δοµών υπό τη σκέπη
του «πατερούλη» ή της «µητερούλας» Υπουργού. Βεβαίως, αφή-
νετε αρκετό χώρο για την ανάπτυξη των αγαπηµένων σας συµπα-
ραστατών, των ιδιωτικών συµφερόντων, αλλά αυτό θα φανεί στο
άµεσο µέλλον µε την εκ πλαγίου νοµοθέτηση, που ασκείτε µε επι-
τυχία, αυτή δηλαδή της έκδοσης εγκυκλίων, κοινών υπουργικών
αποφάσεων και λοιπών κανονιστικών κειµένων, που ως πηγή τους
θα έχουν αυτόν που επιθυµεί να ασκεί τον πλήρη έλεγχο µέσω πο-
λιτικών αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας, δηλαδή το Υπουργείο
σας και εσάς προσωπικά. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους η Νίκη επί της αρχής θα κα-
ταψηφίσει το νοµοσχέδιο. Θα υπερψηφίσει, όµως, τα θετικά
άρθρα. Όπως σε κάθε νοµοσχέδιο που υπερσυγκεντρώνει τις
εξουσίες στον Υπουργό και συνεχίζει -γιατί έχει ήδη σχηµατιστεί-
έναν κοµµατικό µηχανισµό, έτσι και εδώ δεν µπορούµε να ψηφί-
σουµε υπέρ. Αυτό που κάνετε ως Κυβέρνηση κάθε φορά και κάθε
Υπουργός είναι η λαϊκή παροιµία «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει».
Και δυστυχώς, κερνάει µε ξένα λεφτά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.

Ο κ. Κόντης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών
έχει τον λόγο και στη συνέχεια θα µπούµε στον κατάλογο των
οµιλητών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει διάφορες
µορφές παρέµβασης στον πολιτισµό, µε πρώτη τις αλλαγές που
γίνονται στην Εθνική Πινακοθήκη, στο Μουσείο Σούτσου. Προ-
βλέπεται η αναδιοργάνωση της Εθνικής Πινακοθήκης µε επο-
πτεία του Υπουργείου Πολιτισµού και δίχως κερδοσκοπικό
χαρακτήρα και διευθετούνται κάποιες διοικητικές εκκρεµότητες
που θεωρητικά υπήρχαν. Δίνεται έµφαση στη µη κερδοσκοπική
φύση και εξαίρεση από φόρους δωρεάς κληρονοµιάς, αλλά πα-
ραµένει η επιβάρυνση του ΕΝΦΙΑ. 

Ο σκοπός είναι η συλλογή, η διαφύλαξη, η µελέτη και η έκθεση
των έργων τέχνης µέσα από συνεργασίες µε φορείς του εξωτε-
ρικού, εκθέσεις, εκπαιδευτικά προγράµµατα και ανάπτυξη βιβλιο-
θήκης ιστορίας τέχνης. 

Σίγουρα είναι θετικό το άνοιγµα σε διεθνείς συνεργασίες και
η έµφαση στην ανάπτυξη βιβλιοθήκης και όλων αυτών των θεµά-
των. Ωστόσο χρειάζεται η διασφάλιση επαρκούς χρηµατοδότη-
σης. Η χρηµατοδότηση ποικίλλει, υποτίθεται, σε πηγές:
επιχορηγήσεις, δωρεές, εισιτήρια, εκδόσεις, µισθώσεις. Απαιτεί-
ται έλεγχος και διαφάνεια στη διαχείριση των πόρων. Δεν πρέπει
η αξιοποίηση των ακινήτων να οδηγήσει σε εµπορευµατοποίηση
της πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Εδώ έχουµε το θέµα που υπάρχει και στα άλλα ιδρύµατα, το
θέµα του διορισµού του γενικού διευθυντή από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού. Είναι κάτι το οποίο εµείς βλέπουµε αρνητικά, γιατί κα-
νείς δεν ξέρει τις µελλοντικές -και δεν µιλώ για σήµερα-
προθέσεις ή τον τρόπο που λειτουργούν οι επερχόµενοι Υπουρ-
γοί και την παρεµβατικότητά τους, η οποία θα έχει να κάνει πολ-
λές φορές και µε την αξία ή τον παραγκωνισµό κάποιου ικανού
για να µπει κάποιος ο οποίος έχει καλή σχέση µε το Υπουργείο.
Θα πρέπει να εξασφαλιστεί η διαφάνεια σε αυτό. Είναι αναγκαία
η σωστή αξιολόγηση και θα πρέπει να δηµοσιοποιούνται και τα
πρακτικά του διοικητικού συµβουλίου στη λειτουργία του για ενη-
µέρωση του κοινού. 

Η θέση του γενικού διευθυντή είναι πενταετούς θητείας, ανα-
νεώσιµη, µε απόφαση του Υπουργού πάλι. Και εδώ επιµένουµε
στην αξιοκρατική επιλογή. Μακάρι να συµβεί. Σίγουρα έχουν ανέ-
βει οι προδιαγραφές για τα απαιτούµενα προσόντα, γιατί απαι-
τείται διδακτορικό και άριστη γνώση ξένων γλωσσών, όπως και
διοικητική εµπειρία. Αυτό ίσως είναι ένα εχέγγυο ότι θα υπάρ-
χουν, τουλάχιστον, πολλοί υποψήφιοι οι οποίοι θα έχουν προ-
σόντα αυξηµένα, αλλά πάντα υπάρχει η τελική επιλογή. 

Επίσης, στην κάλυψη των οργανικών θέσεων προσωπικού -
άρθρα 18, 19 και 20- θα πρέπει να υπάρχουν αξιοκρατικές διαδι-
κασίες και διασφάλιση της διαφάνειας, τόσο για τις µόνιµες, που
θα πρέπει να είναι σε οργανικές θέσεις µε ανοιχτή προκήρυξη
και αξιοκρατία, όσο και για τους ΙΔΑΧ ή για τις οργανικές θέσεις
λίγου χρόνου.

Στις αγορές έργων τέχνης που προβλέπει το άρθρο 17 θα πρέ-
πει να υπάρχει διαφάνεια πλήρης και απόλυτη συνεργασία των
φορέων οι οποίοι είναι υπεύθυνοι και να υπάρχει ο έλεγχος της
Επιτροπής Ελέγχου του άρθρου 21, η οποία θα πρέπει να είναι
ανεξάρτητη από παρεµβάσεις και σίγουρα να µην επισκιάζει και
τον µουσειακό χαρακτήρα του ιδρύµατος.

Το άρθρο 26 ασχολείται µε τον Μητροπολιτικό Οργανισµό
Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης ως νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, που είναι υπό την εποπτεία του Υπουργείου
Πολιτισµού. Η αυτοτέλεια του οργανισµού είναι σηµαντική για
την πολιτιστική ανάπτυξη της Θεσσαλονίκης και απαιτείται και
εδώ διαφάνεια γιατί υπάρχουν φορολογικά και διοικητικά προ-
νόµια τα οποία διευκολύνουν τη λειτουργία του. 

Σκοπός είναι η προβολή των εικαστικών τεχνών και η διατή-
ρηση της πολιτιστικής κληρονοµιάς µέσα από εκθέσεις, προ-
γράµµατα και συνεργασίες. Πιστεύω ότι απαιτείται µία
στρατηγική προσέλκυσης διεθνών συνεργασιών. Οι πόροι του
ιδρύµατος ποικίλλουν και εδώ, αλλά είναι αναγκαίος και ο αυστη-
ρός οικονοµικός έλεγχος και η εµπορική εκµετάλλευση να µην
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αλλοιώσει τον πολιτιστικό χαρακτήρα. Δεν θα αναφερθώ στα όρ-
γανα διοίκησης. Ισχύουν τα ίδια που είπα και για την Εθνική Πι-
νακοθήκη όσον αφορά στον γενικό διευθυντή.

Στο θέµα του άρθρου 40 µε τις αγορές των έργων τέχνης και
την απόφαση καλλιτεχνικής επιτροπής θα πρέπει να προσέξουµε
πάρα πολύ τον κίνδυνο αδιαφανών συναλλαγών. Είναι αναγκαίος
ο λεπτοµερέστατος έλεγχος από πολλούς εµπλεκοµένους για να
αποφύγουµε τυχόν κακές επιλογές ή παρεµβάσεις.

Στο άρθρο 49 τροποποιείται η σύνθεση του διοικητικού συµ-
βουλίου του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής και ο σκοπός της
είναι η ενίσχυση της λειτουργικότητας και η αναβάθµιση της δι-
οικητικής δοµής, να διασφαλιστεί η αντιπροσωπευτικότητα και η
συµµετοχή ατόµων µε ειδικές γνώσεις και εµπειρία στον τοµέα
του πολιτισµού. Και εδώ είναι απαραίτητη η αποφυγή κοµµατικών
τοποθετήσεων για τη διασφάλιση της ανεξαρτησίας και της δια-
φάνειας. Είναι θετική η πρόβλεψη ανανέωσης της σύνθεσης µε
γνώµονα την εξειδίκευση. Εµείς, τουλάχιστον, προτείνουµε τη
δηµοσιοποίηση των βιογραφικών των µελών του ΔΣ για ενίσχυση
της διαφάνειας. Νοµίζουµε ότι αυτό είναι εφικτό και γίνεται σχε-
δόν πάντα.

Όσον αφορά στη λειτουργία του διοικητικού συµβουλίου
υπάρχει η τροποποίηση του άρθρου 4 του ν.2121/1993. Προβλέ-
πεται ότι στις συνεδριάσεις συµµετέχουν ως εισηγητές και χωρίς
δικαίωµα ψήφου ο καλλιτεχνικός διευθυντής και ο γενικός διευ-
θυντής και σε ειδικές περιπτώσεις εισηγείται ο πρόεδρος µόνος
µε µέλη του ΔΣ. Εδώ πιστεύουµε ότι η έλλειψη δικαιώµατος
ψήφου για τους διευθυντές µπορεί να τους περιορίσει σε ρόλο
παρατηρητή και θα µπορούσε να εξεταστεί η δυνατότητα συµ-
µετοχής τους µε συµβουλευτική ψήφο, τουλάχιστον, σε θέµατα
καλλιτεχνικού και διοικητικού σχεδιασµού. Και εδώ απαιτείται η
δηµοσιοποίηση των πρακτικών των συνεδριάσεων για τη λογο-
δοσία που θα απαιτηθεί αργότερα.

Ενισχύεται η συµµετοχή των διευθυντικών στελεχών στον σχε-
διασµό και στη λειτουργία του οργανισµού. Ο εσωτερικός κανο-
νισµός λειτουργίας είναι ένα εργαλείο το οποίο είναι χρήσιµο,
αλλά η τελική έγκριση από τον Υπουργό Πολιτισµού είναι πάντα
ένα σηµείο τριβής, όπως έχω αναφέρει και στις προηγούµενες
περιπτώσεις, όπως και η πρόσληψη των γενικών διευθυντών.

Στο άρθρο 54 για τον σκοπό του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης και τη διεύρυνσή του, ώστε να περιλαµβάνει και
άλλες µορφές καλλιτεχνικής οπτικοακουστικής έκφρασης, προ-
στίθεται και η απονοµή των βραβείων «Χρυσός Αλέξανδρος» και
«Αργυρός Αλέξανδρος». Είναι θετική η διεύρυνση αυτή, προσαρ-
µόζεται στις σύγχρονες τάσεις και απαιτήσεις. Η προσθήκη των
βραβείων σίγουρα ενισχύει το κύρος της διοργάνωσης, δίνοντας
ένα έναυσµα για να έρθει κάποιος να συµµετάσχει και να αποκο-
µίσει κάποιο βραβείο το οποίο θα είναι καθιερωµένο. Απαιτείται,
όµως, ειδική προσοχή, ώστε η διεύρυνση να µη διαχέει και την
ταυτότητα και την ποιότητα του φεστιβάλ. Σίγουρα, επίσης, απαι-
τείται σαφής οριοθέτηση των οργάνων διοίκησης, για να υπάρχει
αποτελεσµατικότητα και πρέπει να διασφαλιστεί η αξιοκρατική
επιλογή τους, όπως και στον τρόπο λειτουργίας του ΔΣ, για το
οποίο προβλέπεται η ενσωµάτωση ειδικών του κινηµατογράφου.
Είναι και αυτό θετικό για τη στρατηγική ανάπτυξης του φεστιβάλ,
γιατί σε κάθε τοµέα και ειδικά στον τοµέα του πολιτισµού, πρέπει
να υπάρχουν ειδικοί σε αυτό και όχι µόνο διορισµένοι φίλοι των
Υπουργείων ή των κυβερνώντων. 

Σχετικά µε την εσωτερική διάρθρωση που προβλέπεται στο
άρθρο 58 η στελέχωση πρέπει να γίνει µέσω διαφανών διαδικα-
σιών, όπως είπαµε, µε άτοµα που έχουν τεχνογνωσία και εµπει-
ρία και προτείνεται η ενίσχυση της Διεύθυνσης Προβολής για την
προσέλκυση διεθνών παραγωγών και επισκεπτών, όπως, επίσης,
είναι απαραίτητη η δηµόσια λογοδοσία στο τέλος κάθε θητείας. 

Τώρα πάµε στο πολυσυζητηµένο θέµα του άρθρου 62, που
είναι η αναβάθµιση του Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατι-
κού Σχολείου Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου. Δεν χρειάζεται να
αναφέρουµε -τα είπαµε σε όλες τις επιτροπές -τι σηµασία έχει
για την Ελλάδα και για τον πολιτισµό της η ανάπτυξη της µαρ-
µαροτεχνίας διαµέσου των αιώνων, η διάσωση των τεράστιων
έργων που έκαναν οι εκατοντάδες µεγάλοι Έλληνες γλύπτες ει-
δικά από τα νησιά µας, γιατί η µαρµαροτεχνία αναπτύχθηκε

πολύ, όσο κι αν φαίνεται περίεργο, όχι στη Στερεά Ελλάδα, αλλά
στα περισσότερα νησιά µας.

Και µία από αυτές και ίσως η τελευταία διατηρούµενη σχολή
σήµερα είναι η σχολή της Τήνου, η οποία είχε την ευτυχία να έχει
τη διεύθυνση του αείµνηστου Γιαννούλη Χαλεπά, ο οποίος µε τα
σύγχρονα έργα του συνετέλεσε στο να συνεχιστεί η κληρονοµιά
αυτή και η παράδοση που έχουµε και µετά, µε τους συγγενείς
του, µε τον διευθυντή του ιδρύµατος που υπάρχει αυτήν τη
στιγµή.

Για εµάς, λοιπόν, θα πρέπει, όπως είπαµε και έχω και τη δια-
βεβαίωση της κυρίας Υπουργού, να ονοµαστεί «Σχολή Καλών Τε-
χνών Τήνου», όπως ζητάει και η ίδια η σχολή, και όχι «Καλής
Τέχνης». 

Για τις διδακτικές µονάδες, το ECTS, συµφωνούµε ότι θα πρέ-
πει να είναι εκατόν ογδόντα στην τριετία, καθώς ανταποκρίνον-
ται, όπως µας είπε και ο ίδιος ο διευθυντής της σχολής, στις
ώρες εργασίας των σπουδαστών. Και επισηµαίνουµε ότι το
Υπουργείο Πολιτισµού το 2021 έχει αποδεχθεί τα εκατόν
ογδόντα. 

Η χρηµατοδότηση είναι ένα σηµαντικό θέµα και θα πρέπει να
είµαστε ρητά και γραπτά σίγουροι ότι η χρηµατοδότηση θα είναι
καθ’ ολοκληρία από το Υπουργείο Πολιτισµού. Πρέπει να προ-
βλεφθεί σίγουρα παράλληλα η δυνατότητα επιχορηγήσεων από
δηµόσιους φορείς και να αναγνωριστεί η ανάγκη διατήρησης τα-
µείου της σχολής. 

Τα σπουδαστικά δικαιώµατα που ζητούνται είναι φυσιολογικά:
αναβολή στράτευσης, σπουδαστικά βοηθήµατα και επιδόµατα,
µειωµένο εισιτήριο σε ΜΜΜ και µουσεία και θέατρα, ασφάλιση
σπουδαστών και πρόβλεψη για τη λειτουργία φοιτητικών εστιών
ή ξενώνων, η οποία σίγουρα µετά και την παροχή του ιδρύµατος
θηλέων εκεί, του πρώην σχολείου, που έχει δοθεί ένας µεγάλος
χώρος κάποιων χιλιάδων τετραγωνικών, νοµίζουµε ότι θα µπορεί
να εντάξει µέσα εκεί και θαλάµους υποδοχής φοιτητών σε µια
µορφή µικρής φοιτητικής εστίας. Τα επαγγελµατικά τους δικαιώ-
µατα πρέπει να διασφαλιστούν, να έχουν ανάλογα µε τις εντατι-
κές τριετείς σπουδές τους, ώστε να έχουν αξιοπρεπείς µισθούς
και συνθήκες εργασίας. 

Σε σχέση µε την εισαγωγή και τη συνέχιση σπουδών σε άλλα
ΑΕΙ ή στην Ανώτατη Σχολή Καλών Τεχνών, θα µπορεί να γίνει εδώ
µια αύξηση από το προβλεπόµενο 3 χωρίς εξετάσεις σε 5 ή 6 και
η διευκρίνιση ότι οι απόφοιτοι θα µπορούν να συµµετέχουν µε
κατατακτήριες εξετάσεις σε όλα τα τµήµατα Καλών Τεχνών της
Ελλάδος. 

Επίσης, υπάρχει η ανάγκη πρόβλεψης για τους ήδη φοιτούν-
τες, όπως είπαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι, και τους απο-
φοίτους ώστε να µην υπάρχει ανοµοιοµορφία και οι διευκρινίσεις
σχετικά µε τη λειτουργία της σχολικής εφορείας και τον ρόλο
της στη σίτιση, κατάργηση του ορίου ηλικίας για το µόνιµο διδα-
κτικό προσωπικό και κάποιες άλλες λεπτοµέρειες, όπως η ρύθ-
µιση των τραπεζοκόµων κ.λπ..

Οι πόροι λειτουργίας, όπως είπαµε, να περιλαµβάνουν κρατι-
κές επιχορηγήσεις και να είναι πιο µόνιµοι και όχι µόνο από δί-
δακτρα σεµιναρίων, θερινά τµήµατα. Να προβλέψει το
Υπουργείο Πολιτισµού να είναι δίπλα πάντα και τα έσοδα της
σχολής να διαφυλάσσονται µε τον τρόπο που θα υπάρχει και λο-
γοδοσία εδώ, αλλά και βοήθεια στη σχολή ώστε να επιβιώσει, και
να χρησιµοποιούνται αποκλειστικά για τις ανάγκες σχολής. 

Η διαδικασία στην εισαγωγή δεν θα πρέπει να απαιτεί γνώσεις
µαρµαροτεχνίας. Το ανέλυσε βέβαια η κυρία Υπουργός. Είπε ότι
δεν απαιτείται γνώση, απλά να µπορεί µε ένα σφυρί να χτυπήσει.
Εµείς νοµίζουµε, όπως είπε και ο διευθυντής κ. Χαλεπάς, θα
αρκεί µια γνώση σχεδίου ή έστω και η ίδια η θέληση του υποψή-
φιου να είναι εχέγγυο για να περάσει στη σχολή. Διότι λίγοι πάνε
να ασχοληθούν µε αυτήν τη µορφή τέχνης, η οποία, όπως εί-
παµε, απαιτεί και δύναµη. Σκεφτείτε κάποιον να σφυρηλατεί µάρ-
µαρο µε το χέρι του επί οκτώ - δέκα ώρες την ηµέρα. Είναι
τροµερά κουραστικό και πολλά παιδιά σήµερα το σκέφτονται
δέκα φορές για να πάνε. Πρέπει να το έχει µέσα του.

Οι ειδικές ρυθµίσεις για το Μουσείο Γιαννούλη Χαλεπά είναι
ευπρόσδεκτες, γιατί ο σκοπός είναι η προστασία, η συντήρηση
και η προβολή του έργου του σηµαντικού αυτού γλύπτη. 
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Στα άλλα θέµατα του νοµοσχεδίου που προβλέπουν την
ίδρυση βραβείων Μελίνα Μερκούρη και χώρων και αυτά πιστεύω
θα ενισχύσουν τη λειτουργία και τον σκοπό του νοµοσχεδίου. 

Στο θέµα της ενίσχυσης της προστασίας των δικαιωµάτων του
ανθρώπου είµαστε αντίθετοι µε τον τρόπο µε τον οποίο ιδιωτικά
δεδοµένα ενδέχεται να παραβιαστούν, όπως προβλέπεται στο
άρθρο 83 και είµαστε κάθετα αντίθετοι σε αυτό. Υπάρχει σοβα-
ρός προβληµατισµός για την προστασία των προσωπικών δεδο-
µένων των χρηστών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν είναι οι χρήστες οι υπεύθυνοι, γιατί υπάρχουν και πολλοί
ανενηµέρωτοι χρήστες και δεν ξέρουν καν τι σηµαίνει πειρατεία
πολλοί άνθρωποι, νοµίζουν ότι βλέπουν µε έναν αποκωδικοποι-
ητή στο διαδίκτυο κάποια δεδοµένα. 

Σίγουρα αν θέλουµε να κυνηγήσουµε εδώ, πρέπει να κυνηγή-
σουµε τους παρόχους, οι οποίοι συνήθως είναι εγκατεστηµένοι
σε ξένες χώρες και αυτοί που είναι εδώ στην Ελλάδα είναι µόνο
οι χρήστες οι οποίοι είναι κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες. Δεν θέ-
λουµε να δούµε να µπαίνουν σε σπίτια ανθρώπων και να παρα-
βιάζουν το οικογενειακό τους άσυλο για ένα θέµα παρουσίας ή
παρακολούθησης εκποµπών. 

Νοµίζουµε ότι πρέπει να απορριφθεί αυτό τελείως. Δεν δια-
σφαλίζεται ούτε και το δικαίωµα όχι µόνο της ιδιωτικότητας,
αλλά δεν υπάρχει και η προστασία από καταχρηστικές αναφορές
σε ψευδείς καταγγελίες. Υπάρχει κίνδυνος οι µεγάλες εταιρείες
να χρησιµοποιούν τη ρύθµιση για να καταπνίξουν µικρότερους
δηµιουργούς ή πλατφόρµες.

Σχετικά µε τα πρόστιµα στο άρθρο 85, είµαστε ενάντια εξαρ-
χής σε αυτά τα πρόστιµα και υπάρχει και κίνδυνος για την ελευ-
θερία του διαδικτύου, τα προσωπικά δεδοµένα και τη
διασφάλιση δίκαιης και ισότιµης µεταχείρισης των πολιτών. 

Στα άλλα θέµατα συµφωνούµε και µε τη λειτουργία εστιατο-
ρίων στα µουσεία και µε τη συγκρότηση και τη θητεία διοικητικού
συµβουλίου στο Εθνικό Ίδρυµα Βιβλίου. Νοµίζουµε γενικά ότι,
µε εξαίρεση κάποια άρθρα τα οποία θα καταψηφίσουµε, το νο-
µοσχέδιο θα βοηθήσει.

Ταυτόχρονα ξέχασα να αναφέρω και το θέµα του Σουλίου, το
οποίο όντως είναι ένα θέµα στο οποίο συµφωνούµε, µε τη δηµι-
ουργία και τον τρόπο που θέλει να προτείνει ο δήµαρχος της πε-
ριοχής και οι άνθρωποι για τη µουσειακή - πολιτιστική ανάπτυξης
της περιοχής. Και σίγουρα πιστεύουµε ότι µε καλή θέληση όλα
µπορούν να γίνουν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Σπάνιας.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολι-
τισµού. Στο σχέδιο νόµου προβάλλονται οι παρεµβάσεις πάνω
στη λειτουργία και διοίκηση των νοµικών προσώπων του Υπουρ-
γείου. 

Έτσι αναλύονται οι παρεµβάσεις στην οργάνωση και λειτουρ-
γία του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου» που µέσω
της αναµόρφωσης του θεσµικού πλαισίου που ισχύει εδώ και σα-
ράντα τέσσερα χρόνια βελτιώνεται η αποδοτικότητα του, όπως
και µε την κωδικοποίηση των διατάξεων και τη λειτουργία των
οργανωτικών και λειτουργικών ζητηµάτων του φορέα.

Καθορίζεται η νοµική µορφή, η έδρα, ο σκοπός, οι πόροι, η πε-
ριουσία, ο τρόπος επιλογής και η αρµοδιότητα του ΔΣ, του Γενι-
κού Διευθυντή, η συγκρότηση των υπηρεσιών και οι
αρµοδιότητές του. Επίσης, δίνει τη δυνατότητα λειτουργίας
εστιατορίου και βιβλιοπωλείου στην Εθνική Πινακοθήκη. Αναπρο-
σαρµόζεται το θεσµικό πλαίσιο του για την πρόσληψη προσωπι-
κού και την εκλογή προέδρου και µελών του ΔΣ. Ενισχύεται η
συνεργασία του φορέα µε πολιτιστικούς και εκπαιδευτικούς ορ-
γανισµούς στην Ελλάδα και το εξωτερικό, µε στόχο την αύξηση
της επίδρασής του.

Προβάλλεται ο εκσυγχρονισµός του νοµικού προσώπου ιδιω-
τικού δικαίου «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστι-
κών Τεχνών Θεσσαλονίκης». Εκσυγχρονίζονται οι διοικητικές
λειτουργίες, µε σκοπό την εξοικονόµηση πόρων, την οικονοµική
τους βιωσιµότητα και την αύξηση της αποδοτικότητας του. Ρυθ-
µίζεται η επωνυµία, η έδρα και τα γενικά χαρακτηριστικά του
φορέα, αναλύεται ως σκοπός, οι πόροι, τα όργανα διοίκησης, η
διοικητική του διάρθρωση και η οικονοµική και η διοικητική δια-
χείριση. 

Γίνονται παρεµβάσεις στο θεσµικό πλαίσιο και τη λειτουργία
του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου οργανισµός «Μεγάρου
Μουσικής Θεσσαλονίκης» για την καλύτερη λειτουργία του. Γί-
νονται ρυθµίσεις στη συγκρότηση, τις αρµοδιότητες και τη λει-
τουργία του ΔΣ, όπως και στην πρόσληψη καλλιτεχνικού και
γενικού διευθυντή. 

Γίνεται επέκταση του σκοπού του νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης. Μετονοµάζε-
ται ο διευθυντής σε καλλιτεχνικό διευθυντή, ώστε να διαφορο-
ποιείται από τον γενικό διευθυντή λόγω της ανακατανοµής
αρµοδιοτήτων µεταξύ των δύο οργάνων διοίκησης.

Ενισχύονται οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Φεστιβάλ, που
µετονοµάζεται σε Καλλιτεχνική Διεύθυνση Φεστιβάλ, όπως και η
εξωστρέφεια του φορέα, βελτιώνοντας τις υποδοµές και ειδικά
τις ιστορικές αίθουσες «Ολύµπιον» και «Παύλος Ζάννας». 

Εκσυγχρονίζεται η λειτουργία του σχολείου καλών τεχνών Πα-
νόρµου Τήνου, το οποίο µετονοµάζεται σε Ανώτερη Σχολή Μαρ-
µαροτεχνίας, αναγνωρίζοντας έτσι την προσφορά στο πέρασµα
των αιώνων των µαστόρων της Εξωµεριάς -λατόµων, µαρµαρά-
δων και καλλιτεχνών- στην τέχνη και τον πολιτισµό. Αναβαθµίζε-
ται το σχολείο που ιδρύθηκε το 1955 µε σκοπό την προστασία
της φυσιογνωµίας αυτού και τη λειτουργία του στον Πύργο της
Τήνου, αποτελώντας το κέντρο της τέχνης του µαρµάρου της
Τήνου και όλης της Ελλάδος. 

Αλλάζει το θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας. Ρυθµίζονται οι διοι-
κητικές του λειτουργίες, η οργάνωση, το εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα του προσωπικού και τα επαγγελµατικά δικαιώµατα των
αποφοίτων του. 

Θεσπίζονται τα κρατικά θεατρικά βραβεία «Μελίνα Μερκούρη»
και «Δηµήτρης Χορν». Με απόφαση του Υπουργείου Πολιτισµού
συστήνεται πενταµελής επιτροπή, η οποία θα είναι υπεύθυνη
όλης της διαδικασίας. 

Επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο σε βάρος όσων αποκτούν πα-
ράνοµη πρόσβαση σε οπτικοακουστικά έργα. Αντιµετωπίζεται θε-
σµικά η παράνοµη πώληση, αγορά λογισµικού ή εξοπλισµού για
παράνοµη χρήση σε συνδροµητικά κανάλια, τηλεοπτικά κανάλια
και τιµωρείται µε πρόστιµο ο ιδιώτης χρήστης και εκείνος που το
εµπορεύεται.

Προβλέπεται, στο νοµικό πλαίσιο λειτουργίας του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου Μουσείου Παύλου και Αλεξάνδρας
Κανελλοπούλου, το δικαίωµα λειτουργίας κυλικείου – αναψυκτη-
ρίου - εστιατορίου µε σκοπό την ανάπτυξη και προβολή του.

Προστίθεται στο ΔΣ του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
«Ελληνικό Ίδρυµα Βιβλίου και Πολιτισµού», ένα µέλος από την
Ένωση Ελλήνων Βιβλιοθηκονόµων και Επιστηµόνων Πληροφό-
ρησης.

Ρυθµίζεται το θεσµικό πλαίσιο για την απαλλοτρίωση ακινήτων
για αρχαιολογικούς σκοπούς µε δυνατότητα του Υπουργείου Πο-
λιτισµού να απαλλοτριώνει ακίνητα που προορίζονται για την
αποθήκευση και συντήρηση µνηµείων, όπως και για την αξιοποί-
ηση των δηµοσίων ακινήτων στην περιοχή Τετραχωρίου Σουλίου,
που βρίσκεται στα όρια τριών νοµών και αποτελείται από τέσσε-
ρις οικισµούς. 

Για τον λόγο αυτό γίνεται νοµοθετική ρύθµιση για το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς της περιοχής, µε σκοπό το δικαίωµα επιφάνειας
να επεκτείνεται και στα δηµόσια ακίνητα της περιοχής του Σου-
λίου χωρίς αντάλλαγµα. 

Γίνονται ρυθµίσεις για την υλοποίηση των έργων του Υπουρ-
γείου στο ΤΑΑ και στο ΕΣΠΑ µε τη συµπλήρωση του θεσµικού
πλαισίου του Μητρώου Προσωπικού Αρχαιολογικών Εργασιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σχέδιο νόµου περιγράφον-
ται παρεµβάσεις που επιλύουν πολλά ζητήµατα λειτουργίας των
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υπηρεσιών και των φορέων του Υπουργείου, ενώ συγχρόνως επι-
τυγχάνεται η αναδιοργάνωση και ο εκσυγχρονισµός του θεσµι-
κού πλαισίου που διέπει τα περιγραφόµενα νοµικά πρόσωπα,
δίνοντάς τους τη δυνατότητα να γίνουν πιο ανταγωνιστικά, αντι-
µετωπίζοντας τις νέες προκλήσεις της ψηφιακής εποχής, κατορ-
θώνοντας έτσι να προβάλλεται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο ο
πολιτισµός, τα ήθη, τα έθιµά µας και η λαµπρή, βαθιά χαραγµένη
στον χρόνο, ένδοξη ιστορία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Γε-
ρουλάνος έχει τον λόγο τώρα, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΠΑΣΟΚ, και µετά συνεχίζουµε µε δύο συναδέλφους Βουλευ-
τές. 

Κύριε Γερουλάνε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-

µοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα µοιάζει πολύ µακριά από
την επικαιρότητα την οποία διανύουµε, αλλά δεν είναι έτσι. 

Η Ελλάδα βρίσκεται σήµερα στη δίνη τριών κρίσεων. Μαζί απο-
τελούν την τέλεια καταιγίδα, κρίση στο εξωτερικό, κρίση στο
εσωτερικό και κρίση στους θεσµούς, που σήµερα θα έπρεπε να
φαντάζουν ως λύση. 

Στα Τέµπη έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη του πολίτη σε θεµε-
λιώδεις θεσµούς της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Περίπου 70% µε
80% των Ελληνίδων και των Ελλήνων δεν πιστεύει ότι θα µά-
θουµε ποτέ τι έγινε στα Τέµπη, δηλαδή επτά στους δέκα Έλλη-
νες δεν πιστεύει ότι θα τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι, δεν πιστεύει
ότι θα καταφέρουµε να διορθώσουµε τα λάθη που οδήγησαν σε
αυτή την τραγωδία. Και αυτό από µόνο από µόνο του είναι µια
δεύτερη τραγωδία. 

«Δεν πειράζει, µάνα», ακούγεται όλο και πιο συχνά από όσες
και όσους χρησιµοποιούν το τρένο, «θα κάτσουµε στα πίσω βα-
γόνια». Αυτή είναι η λύση επιβίωσης ενός λαού που έµαθε να φο-
βάται την πολιτεία. 

Δεν ξέρω για εσάς, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αλλά
εγώ πραγµατικά ντρέποµαι όταν ακούω αυτήν τη φράση. Δεν συ-
νάδει µε τον πολιτισµό µας. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί µε κάθε µέσο να συγκαλύψει ποια
ήταν τα τραγικά λάθη στα Τέµπη, βυθιζόµενη όλο και περισσό-
τερο στην ανυποληψία, την ώρα που η καθηµερινότητα των Ελ-
λήνων σκιάζεται από άλλη µια επώδυνη πραγµατικότητα. Το 60%
των νοικοκυριών βλέπει ότι το εισόδηµά του δεν φτάνει για τον
µήνα. Σύµφωνα µε την ετήσια έρευνα της ΓΣΕΒΕΕ –λες και χρει-
αζόταν έρευνα- τα χρήµατα τελειώνουν σε τρεις εβδοµάδες.
Οκτώ στα δέκα ελληνικά νοικοκυριά δεν µπορεί να αποταµιεύσει.
Οκτώ στα δέκα! Ένας στους δύο Έλληνες δεν µπορούν να αντε-
πεξέλθουν σε ένα έκτακτο γεγονός 500 ευρώ. Εδώ δεν µιλάµε
για απογευµατινά ιατρεία, εδώ µιλάµε για την κάλυψη µιας επι-
σκευής αυτοκινήτου. 

Κι ενώ το ρήγµα µεταξύ των πολλών που ζουν µέσα στον φόβο
και την ανασφάλεια και των λίγων που συσσωρεύουν τον ελλη-
νικό πλούτο διευρύνεται, η Κυβέρνηση έχει ταχθεί ξεκάθαρα
υπέρ των λίγων. Οι ανισότητες σε γνώση, πλούτο και κυρίως
πρόσβαση στην εξουσία έχουν πάρει πλέον οικονοµικά, γεωγρα-
φικά και διαγενεακά χαρακτηριστικά. Αυτό οδηγεί στη συρρί-
κνωση της οικογένειας, στην ερήµωση της περιφέρειας και στη
διάλυση της κοινωνικής συνοχής. 

Άρα και στην οικονοµία κάθε επιλογή της Κυβέρνησης, ενώ θα
έπρεπε να χτίζει την κοινωνική συνοχή, λειτουργεί απόλυτα δια-
λυτικά και κάθε πολίτης νιώθει ότι παλεύει µόνος του. Ούτε αυτή
η πραγµατικότητα συνάδει µε τον πολιτισµό µιας χώρας που
βάζει ή εν πάση περιπτώσει θα έπρεπε να βάζει τον άνθρωπο στο
επίκεντρο. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό, στην πιο κρίσιµη περίοδο στη διε-
θνή σκακιέρα εδώ και δεκαετίες, η Ελληνική Κυβέρνηση είναι
παντελώς απούσα. Πού είναι ο Πρωθυπουργός; Πού είναι η ελ-
ληνική διπλωµατία; Η Ελλάδα σε καθεστώς διεθνούς σίγασης. 

Το µόνο που ακούγεται είναι οι θλιβερές προσπάθειες κάποιων
στελεχών της Κυβέρνησης να διαχειριστούν έστω και από µακριά
τη νέα κατάσταση στις Ηνωµένες Πολιτείες και επειδή αντιλαµ-
βάνονται ότι έχουν έρθει αργά στο παιχνίδι έχουν γίνει ικέτες,

µπας και κάποιος ακροδεξιός τους ανοίξει καµιά πόρτα. Αλλά και
από εκεί πόρτες τρώτε. Αλήθεια τώρα, πότε έγινε η Ελλάδα µας
ακολούθηµα του σκότους;

Η σηµερινή µου παρέµβαση θα µπορούσε να είναι ένα συνεχές
«σας τα λέγαµε». Σας τα λέγαµε όταν υπερεπενδύατε στη µονο-
διάστατη φιλοαµερικανική πολιτική. Σας λέγαµε ότι δεν γίνεται
εξωτερική πολιτική µόνο µέσω αγοράς οπλικών συστηµάτων, σί-
γουρα όχι χωρίς όρους ισορροπίας στην περιοχή. Σας λέγαµε
ότι η χειρότερη εξέλιξη στην εξωτερική πολιτική είναι να σε θε-
ωρούν δεδοµένο, διότι την κρίσιµη ώρα απλώς δεν θα σε υπο-
λογίσουν. Και σας λέγαµε ότι καλά κάνουµε και καταδικάζουµε
κάθε παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου, όπως η εισβολή στην Ου-
κρανία ή η τροµοκρατική επίθεση της Χαµάς, αλλά δεν έπρεπε
ποτέ να διακοπούν οι σχέσεις µε τη Ρωσία ή µε τους Άραβες. 

Η δύναµη της Ελλάδας διεθνώς και ιστορικά είναι να λειτουρ-
γεί ως γέφυρα πολιτισµών και όχι κάποιο σύνορο ενός πάτρονα.
Και σήµερα που ο κ. Πούτιν και ο κ. Τραµπ αποφασίζουν το µέλ-
λον της Ευρώπης και η Τουρκία καθορίζει εξελίξεις στη Μέση
Ανατολή, εσείς κοιτάτε από µακριά. 

Θα µπορούσαµε, όπως καταλαβαίνετε, να χαιρόµαστε µε τις
αποτυχίες σας, αλλά δεν είµαστε αυτό το κόµµα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Όσο κι αν προσπαθείτε
να µας απαξιώσετε µε τα µέσα που ελέγχετε, εµείς παραµένουµε
και πάντα θα είµαστε ένα κόµµα ανθρωποκεντρικό, θεσµικό και
κυρίως -για τη συζήτηση που λέµε κιόλας- πατριωτικό. 

Γι’ αυτό δεν µένουµε στον καταγγελτικό λόγο, αλλά σας φέρ-
νουµε προτάσεις σε όλα τα θέµατα. Όταν λοιπόν στη διεθνή σκα-
κιέρα οι επιλογές είναι «ηγήσου, ακολούθα ή βγες από τη µέση»,
εµείς σας λέµε ότι τώρα είναι η ώρα η Ελλάδα να ηγηθεί, να
πάρει θέση ξεκάθαρη. Δεν έχει κανένα νόηµα να κοιτάµε το πα-
ρελθόν. Τώρα είναι η ώρα να απαντήσουµε άµεσα στο παρόν µε
το βλέµµα στο µέλλον, πιστοί στις αρχές και τις αξίες µας, µε τον
ρεαλισµό που απαιτεί η κρισιµότητα της κατάστασης. 

Σήµερα η Κυβέρνηση, αµήχανη, έχει επιλέξει τον τρίτο δρόµο
στα διεθνή. Κρύβεται. Πρόκειται για µια καταστροφική επιλογή.
Κάποιοι θα σκεφτούν ως διέξοδο να πάρουν τον δεύτερο δρόµο,
να γίνουµε δηλαδή ακολούθηµα, να ακολουθήσουµε τον νέο σε-
ρίφη ως ρεαλιστική επιλογή, ως καλύτερη επιλογή για τα εθνικά
συµφέροντα.

Όµως, δεν είναι. Και δεν είναι διότι δεν ταιριάζει στην πατρίδα
µας, δεν ταιριάζει στον πολιτισµό µας. Είναι ξένο σε κάθε τι που
αυτή η χώρα εκπροσωπεί. Ρεαλιστικά µιλώντας, δεν υπάρχει
καµία ελπίδα να πείσουµε. Αν το επιδιώξετε κάποτε, αυτό το
τρένο το έχετε χάσει. Διότι υπάρχουν στην περιοχή µας ήδη χαϊ-
δεµένα παιδιά που το κάνουν καλύτερα από εσάς. 

Η µόνη επιλογή που και µας ταιριάζει και οδηγεί στο να µας
δώσει προστιθέµενη αξία είναι να ηγηθούµε. Να ηγηθούµε για
µια Ευρώπη αρχών και αξιών, εµβάθυνσης της συνεργασίας, εµ-
βάθυνσης της δηµοκρατίας, εµβάθυνσης της ολοκλήρωσης.
Πρόκειται για µια δύσκολη επιλογή, ίσως τη δυσκολότερη όλων,
επιλογή όµως που θα κάνει τη φωνή µας να ακουστεί. Φωνή δι-
καίου και σύνεσης σε έναν κόσµο που τώρα µπορεί να βυθίζεται
στον αναθεωρητισµό και στον παραλογισµό, αλλά αργά η γρή-
γορα θα αναζητήσει και πάλι σταθερές. 

Τώρα είναι η ώρα να πιάσουµε ξανά το νήµα της πολυδιάστα-
της εξωτερικής πολιτικής που θεµελίωσε ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου µεταπολιτευτικά, µε την Ελλάδα ως γέφυρα και όχι ως
σύνορο, µιας πολιτικής που υπηρέτησαν όλες οι κυβερνήσεις,
κάποιες δικές σας επίσης, µε επιµέρους διαφοροποιήσεις, πλην
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, η οποία την ανέ-
τρεψε.

Τώρα είναι η ώρα να επενδύσουµε στον δικό µας πολιτισµό ως
βασικός πυλώνας της ύπαρξης και της επιβίωσής µας και της
δικής µας, αλλά και της Ευρώπης. 

Βλέπετε, κυρία Υπουργέ, η αχίλλειος πτέρνα της Ευρώπης
είναι ότι γύρισε την πλάτη στην ιστορία και τον πολιτισµό της, ότι
προσπάθησε να γίνει ένωση αγορών όχι ένωση λαών. Όµως, η
Ευρώπη δεν προέκυψε από παρθενογένεση. Είναι προϊόν εξέλι-
ξης και σύνθεσης των πολιτισµών της, των θαυµάτων που δηµι-
ουργήσαµε, αλλά και των τεράστιων λαθών που κάναµε στην
πορεία. 
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Τη συνειδητή άρνηση της Ευρώπης να συνδεθεί µε την ιστορία
της τη ζήσαµε για πρώτη φορά όταν συζητούσαµε το Σύνταγµα
της Ευρώπης, όταν αρνήθηκε την πρόταση της Ελλάδας η Ευ-
ρώπη και του Βαλερί Ζισκάρ Ντ' Εσταίν να προστεθούν στο προ-
οίµιο του Συντάγµατος τα γνωστά λόγια από τον «Επιτάφιο» του
Περικλή. Τη ζήσαµε ξανά πολύ γλαφυρά και εγώ προσωπικά ως
Υπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού στις Συνόδους Υπουργών
Πολιτισµού της Ευρώπης, όταν η κρίση ξέσπασε στην Ελλάδα. 

Μα, δεν µάθαµε τίποτα από τότε; Σήµερα για την Ευρώπη δεν
υπάρχει Αρχαία Ελλάδα, δεν υπάρχει Ρώµη, δεν υπάρχει Βυζάν-
τιο, δεν υπάρχει Αναγέννηση, δεν υπάρχει ισλαµική Ισπανία, δεν
υπάρχει ο Α’ή ο Β’Παγκόσµιος Πόλεµος, δεν υπάρχει καν το Ολο-
καύτωµα.

Για την Ευρώπη ο πολιτισµός της Ένωσης ξεκινάει από την
ηµέρα που υπεγράφησαν οι ιδρυτικές συνθήκες. Αυτό αφήνει
στην Ευρώπη ένα τεράστιο κενό. Ενώ χώρες όπως η Κίνα, η
Ρωσία, το Ιράν, ακόµη και η Αµερική αγκαλιάζουν τον πολιτισµό
τους από τη γέννησή τους µέχρι σήµερα -µε όλα τα λάθη και τα
σωστά που έχουν κάνει- η Ευρώπη αντιµετωπίζει τον δικό της λες
και δεν υπάρχει. Ουσιαστικά τον αρνείται. Αν δεν κλείσει αυτό το
κενό, το αξιακό πλαίσιο που γέννησε την Ευρώπη µοιάζει να µην
έχει ρίζες, µοιάζει να µην έχει παράδοση. Όταν ένας πολιτισµός
δεν αναγνωρίζει κοινές ρίζες και κοινό παρελθόν, αδυνατεί να
χτίσει ένα κοινό µέλλον. 

Θα µου πείτε και ποιος θα εκπροσωπήσει ένα τέτοιο όραµα;
Ο κ. Μητσοτάκης; Τώρα είναι η ώρα για µια Ευρώπη που δεν θα
γίνει ακολούθηµα του σκότους, αλλά φάρος δηµοκρατίας,
φάρος ελευθερίας, φάρος ισότητας των πολιτών και των πολιτι-
σµών της. Αυτό είναι το θεµέλιο αντιµετώπισης των τριών κρί-
σεων που αντιµετωπίζουµε και αντιµετωπίζει αυτή η ήπειρος
ευρύτερα. 

Δεν έχουµε τον χρόνο να αναλύσουµε κάθε πτυχή µιας τέτοιας
πολυδιάστατης πολιτικής, αλλά αυτή είναι η συζήτηση που εκ-
κρεµεί εδώ και πολλά χρόνια και τώρα είναι η ώρα να την κά-
νουµε. Διότι χωρίς αυτή τη συζήτηση η Ελλάδα δεν έχει κανέναν
ρόλο να παίξει και χωρίς ρόλο να παίξει, οι τρεις κρίσεις θα βα-
θαίνουν συνεχώς και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. 

Στην Ελλάδα πρέπει ο πολιτισµός να βρει ξανά τη θέση που
του αρµόζει στις κυβερνητικές προτεραιότητες και στις κυβερ-
νητικές επιλογές, είτε πρόκειται για τους θεσµούς, είτε πρόκειται
για την οικονοµία, είτε πρόκειται για τις διεθνείς µας σχέσεις. 

Το σηµερινό σας νοµοσχέδιο δεν είναι η τοµή που χρειάζεται
η πατρίδα µας. Δεν αναδεικνύει τον ελληνικό πολιτισµό ως λύση,
αλλά τον αφήνει εκεί που πάντα ήταν, στο περιθώριο. Καταπιά-
νεται µε υπάρχουσες καταστάσεις, αλλά δεν αντιµετωπίζει τις
µεγάλες προκλήσεις. 

Τα είπε πολύ σωστά και πολύ αναλυτικά η εισηγήτριά µας κ.
Γρηγοράκου. Ακούστε τις προτάσεις που σας έχουµε κάνει. Προ-
φανώς, στηρίζουµε τα σωστά, όπως κάνουµε πάντα, αλλά την
ίδια ώρα διατάξεις, όπως αυτή που αφορά τα πνευµατικά δικαιώ-
µατα, ένα θέµα που έχει κακοφορµίσει εδώ και δεκαετίες στην
Ελλάδα, ανήκει στο χθες και όχι στο σήµερα όπου η τεχνητή νοη-
µοσύνη χρησιµοποιεί, χωρίς να πληρώνει, πνευµατική περιουσία
ανθρώπων που κοπίασαν για να την παράξουν και που ποτέ δεν
θα βρείτε τους τελικούς χρήστες, γιατί περνάει µέσα από αυτά
τα µηχανήµατα, τα οποία παράγουν το τελικό προϊόν. 

Θα µου πείτε τώρα µια κυβέρνηση η οποία χαϊδεύει εγχώρια
µονοπώλια σε τράπεζες, σε ενέργεια, σε υγεία, σε εφοδιαστικές
αλυσίδες θα σηκώσει το ανάστηµά της απέναντι σε διεθνή µονο-
πώλια τεχνολογίας; Στο γυµνό µάτι τέτοια θέµατα είναι επιµέ-
ρους προβλήµατα του νοµοσχεδίου. Όµως, δεν είναι! Διότι
συνθέτουν τη «µεγάλη» εικόνα, αυτή που σας περιέγραψα πριν
και στην ευρύτερη εικόνα, τώρα είναι η ώρα να δούµε τον πολι-
τισµό µας αλλιώς και να αποδεχθούµε ότι χωρίς τον ελληνικό πο-
λιτισµό ούτε η Ελλάδα αλλά ούτε και η Ευρώπη θα αποκτήσουµε
ποτέ το πιστοποιητικό γέννησης, το οποίο αξίζουµε. Μόνο αν τον
αντιµετωπίσουµε αλλιώς, θα δώσουµε σε κάθε πολίτη της Ελλά-
δας αξία, στηρίζοντας την οικονοµία της, στηρίζοντας τους θε-
σµούς µας και στηρίζοντας µια Ένωση -που σήµερα παραπαίει-
για να γίνει ξανά φάρος ελπίδας για τους λαούς που αυτή τη
στιγµή παρακολουθούν τα γεγονότα φοβισµένοι. 

Αυτός ήταν, αυτός είναι και αυτός πάντα θα είναι ο ρόλος της
Ελλάδας. Σταθείτε λοιπόν, στο ανάστηµα που µας αξίζει ή αφή-
στε µας να το κάνουµε εµείς. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 12ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Παύλος Πολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και αµέσως µετά η κ. Διγενή. Έπειτα θα
µιλήσει ο κ. Δηµητριάδης και αµέσως µετά ο κύριος Υπουργός. 

Παρακαλώ, κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, στη σηµερινή οµιλία θα αναφερθώ λίγο στο

νοµοσχέδιό σας. Αναφέρθηκε η εισηγήτριά µας πριν. Είναι ένα
νοµοσχέδιο τακτοποίησης ρουσφετολογικών εκκρεµοτήτων,
κατά τη γνώµη µου. 

Εγώ θέλω να αναδείξω κάποια θέµατα που αφορούν το Υπουρ-
γείο σας. Με τη µακρά θητεία σας στη θέση του γενικού γραµ-
µατέα, σε δύο περιόδους µάλιστα, έχετε αναδειχτεί σε νόµιµο
ιδιοκτήτη του Υπουργείου Πολιτισµού και µε τη δραστηριότητά
σας -και την πρώτη και την τελευταία- έχετε καλύψει µια σειρά
από δυσώδεις υποθέσεις οι οποίες είδαν το φως της δηµοσιότη-
τας, έχουν οδηγηθεί, υποτίθεται, στην αδέκαστη ελληνική δικαιο-
σύνη και κάπου αραχνιάζουν και λιµνάζουν σε κάποια της
συρτάρια. 

Θα ξεκινήσω από λίγο παλιότερα. Η ιστορία του Ταµείου Αλ-
ληλοβοήθειας ξεκινάει από πιο πριν. Ξεκινάει από τότε που ήσα-
σταν για πρώτη φορά, επί κ. Βενιζέλου, γενική γραµµατέας του
Υπουργείου, αν δεν κάνω λάθος, όταν φτιάχτηκε ο ειδικός λογα-
ριασµός το 2001 από τα κέρδη του ΟΠΑΠ. Ο λογαριασµός αυτός
έκλεισε στα τέλη του 2008. Το 2008, µε αφορµή το σκάνδαλο Ζα-
χόπουλου, διαβιβάστηκε στη Βουλή το πόρισµα Ράικου και Αθα-
νασίου τότε για τις επιχορηγήσεις στον ειδικό λογαριασµό το
2001 - 2007. Σε αυτό αναφέρονται επιχορηγήσεις προς την Πα-
νελλήνια Οµοσπονδία Συλλόγων του Υπουργείου Πολιτισµού 29
εκατοµµύρια ευρώ και στο Ταµείο Αλληλοβοήθειας άλλα 20 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Έκτοτε το πόρισµα αυτό αγνοείται. 

Αντίστοιχα µπλοκαρίστηκαν προσπάθειες ελέγχου από το
Υπουργείο Οικονοµικών τα έτη 2008 και 2009 του Γενικού Επιθε-
ωρητή Δηµόσιας Διοίκησης το 2010 για τον πρώην αντιπρόεδρο
τον κ. Κανελλόπουλο 9 εκατοµµύρια κ.λπ.. Γλαυκώπις Αθηνά
αυτές οι υποθέσεις που αγνοούνται τα αποτελέσµατα. Μάλιστα
είχαν χαθεί τα παραστατικά. Εµείς κατά τύχη τα βρήκαµε. Τα έχω
βγάλει στη δηµοσιότητα δύο φορές. Τα έχουµε στείλει και στον
εισαγγελέα. Θα τα καταθέσω και σήµερα στη Βουλή, εδώ. 

Είναι µια σειρά από χειρόγραφες αποδείξεις. Κάποιες είναι και
τυπογραφηµένες, για παράδειγµα οι πιστώσεις που ενέκρινε ο
κ. Βενιζέλος -2 εκατοµµύρια και άλλα 2, και άλλα 2 και άλλα 2
και 8, 16 κ.λπ.- για τις ανάγκες, λέει, της Ολυµπιάδας.

Δείτε, επίσης, πώς διακινούνταν δηµόσιο χρήµα µέσω του ει-
δικού λογαριασµού και του Ταµείου της Οµοσπονδίας των Υπαλ-
λήλων. Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλόγων του Υπουργείου
Πολιτισµού 258.975 ευρώ για τα βιβλία «Ολυµπιακοί Αγώνες».
Αυτό το έβγαλε η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συλλόγων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. Ελληνόγλωσση έκδοση, 258 χιλιάρικα. Αγγλό-
γλωσση έκδοση άλλα 258 χιλιάρικα. Κάτι «φιλοστόκες» που
κατεβαίνουν κάτω, τα οποία όταν τα διαβάζεις είναι να κλαις και
να γελάς ταυτόχρονα. Έγκριση πληρωµής Διαβαλκανικού Ινστι-
τούτου για εκδηλώσεις στο µετρό, 50 χιλιάρικα. Οικονοµική ενί-
σχυση ΠΑΣΚΕ, ΔΑΚΕ, 16, 18 χιλιάρικα. Οικονοµική ενίσχυση
ποδοσφαιρικού τµήµατος, 18 χιλιάρικα. Χρήµα να έχουµε, πάρτε
να έχουµε.
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Υπάρχουν ένας σκασµός τέτοιες πρόχειρες αποδείξεις. Λέει,
διαχειριστικό όργανο ειδικού λογαριασµού και λες και είναι κα-
νενός φοροφυγά η απόδειξη. Χωρίς αριθµό, χωρίς διάτρηση,
χωρίς τίποτα, 1.850.000! 

Πάρτε τα, λοιπόν, αυτά και προκαλώ τους δηµοσιογράφους,
τα ΜΜΕ, να τα αναδείξουν όλα αυτά. Εγώ τα έχω ανεβάσει δυο
- τρεις φορές σε αναρτήσεις, τα στείλαµε και παλαιότερα. Τα
αφήνω εδώ για τον ιστορικό του µέλλοντος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά αυτό ήταν η πρώτη σας φάση, αυτή την κουκουλώσατε.
Η δεύτερη φάση ήταν η διακυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου της

περιόδου 2012 - 2014. Εκεί έχουν υπάρξει µια σειρά από πορί-
σµατα.

Θα ήθελα λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί αυτά πρέπει να
ακουστούν. Είναι η πρώτη φορά που ακούγονται από αυτό το
Βήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο χρόνος
είναι ίδιος για όλους.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πόρισµα του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους αναφέρει -η έκθεση αυτή προκλήθηκε επί των ηµερών
µας, από τον κ. Μπαλτά, τον κ. Ξυδάκη, τους Υπουργούς Πολιτι-
σµού- και καταλογίζει ποσά άνω των 41 εκατοµµυρίων ευρώ στις
διοικήσεις του ΤΑΥΠΥΠΠΟ για την περίοδο 2005 - 2016. Σηµαν-
τικό ποσό φαίνεται πως χρησιµοποιήθηκε για τη χρηµατοδότηση
του συνδικαλιστικού οργάνου. Τα ευρήµατα αφορούν δαπάνες
εκτός σκοπών του ταµείου, δαπάνες για ταξίδια των µελών της
ΠΟΕ - ΥΠΠΟ, δαπάνες για ανακαίνιση των γραφείων της ΠΟΕ -
ΥΠΠΟ, δαπάνες για µικροέξοδα -µικροέξοδα 97.000, πρέπει να
αγόραζαν και σούπερµαρκετ και να έκοβαν τέτοια- συνεστιάσεις
και εκδηλώσεις, πρόσληψη προσωπικού από την ΠΟΕ-ΥΠΠΟ,
προσωπικού το οποίο δούλευε σε πολιτικά γραφεία. Είχαν, δη-
λαδή, συµπληρώσει τους αριθµούς των µετακλητών, τους προσ-
λάµβαναν εκεί και τους διέθεταν σε διάφορους πολιτικούς
προϊσταµένους -γραµµατέας της κυρίας Μενδώνη τότε- παρά-
νοµη µεταφορά στη µισθοδοσία, κ.λπ..

Έχει σχηµατιστεί µία δικογραφία και έχει ασκηθεί ποινική
δίωξη για απιστία κατ’ εξακολούθηση και συναυτουργία στα µέλη
των πρώην διοικήσεων του ΤΑΥΠΥΠΠΟ. Είναι ο κ. Τσακοπιάκος,
ο κ. Βλαντής, που ήταν ο µόνιµος γενικός διευθυντής µε βάση
τροπολογία που πρέπει να ήταν και επί των ηµερών σας, κύριε
Γερουλάνο. Τότε, το 2018, υπάρχει κατάληψη στο γραφείο του
ΤΑΥΠΥΠΠΟ από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Προσωπικού µε
τον κ. Τσακοπιάκο επικεφαλής. Όταν τελικά έληξε η κατάληψη,
χάθηκαν τα αρχεία. Σήκωσαν όλα τα αρχεία από µέσα για να µη
βρούµε τις ποµπές µας. Κάποια βρέθηκαν βέβαια, ανασύρθηκαν
από κάποιους σκληρούς δίσκους. Η κατάληψη αυτή έγινε σε δη-
µόσια υπηρεσία.

Εν τω µεταξύ, στο πλαίσιο της προκαταρκτικής έρευνας βρέ-
θηκαν εκατόν τριάντα δύο υποθέσεις δανείων και οικονοµικών
βοηθηµάτων. Υπήρξαν, λέει, άνθρωποι, που τα έδωσαν, 600.000,
σαν να σας πούµε, κύριε Νικολαΐδη, αν είσαι στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού από το Ταµείο Αλληλοβοήθειας, πάρε, ρε παιδί µου,
10.000, 5.000, 3.000 σαν δάνειο για βοήθεια για τις οικονοµικές
υποχρεώσεις που έχεις. Βρέθηκαν εκατό υπάλληλοι, οι οποίοι
είπαν: «Εγώ δεν πήρα φράγκο». 

Τα τσέπωσε ο Τσακοπιάκος και η παρέα του και να µου κάνει
µήνυση, το λέω από εδώ. Τα τσέπωσε ο Τσακοπιάκος και η
παρέα του. Ποιος είναι αυτός; Είναι αυτός, που µόλις ανέλαβε η
κ. Μενδώνη, µόλις πήγε στο Υπουργείο να παραλάβει το ’19, τον
είχε δίπλα µαζί και µε κάτι άλλους κυρίες και κυρίους, µαζί και
µε έναν κ. Βαφειάδη και µια κ. Μουτσίδου. Αν δεν απατώµαι
έκανε µια τροπολογία, άλλαξε το ΔΣ του Ταµείου Αλληλοβοή-
θειας, έκανε µία συνεδρίαση, πήρε µία απόφαση να χρηµατοδο-
τήσει ξανά το Ταµείο Αλληλοβοήθειας το Υπουργείο Πολιτισµού.
Γιατί επί δικής µας κυβέρνησης είχαµε καταργήσει αυτήν τη χρη-
µατοδότηση και λέγαµε πολύ συγκεκριµένα τι θα παίρνει. 

Αλλάζει η κ. Μενδώνη τη σύνθεση του ταµείου, έβαλε αυτά τα
δύο άτοµα µέσα, που είναι ο κ. Βαφειάδης και η κ. Μουτσίδου.

Ποιοι είναι αυτοί; Οι εκβιαστές, αυτοί που καταγγέλθηκαν από
τους επιχειρηµατίες εδώ στην Αθήνα ότι θα τους εκβίαζαν, γιατί
θα τους φεσώνανε µε πρόστιµα µε τις πολεοδοµικές παραβάσεις
και τις αρχαιολογικές παραβάσεις. Αυτούς καλύπτει η κ. Μεν-
δώνη. Τους βάζει στο ΔΣ, παίρνουν µία απόφαση ότι θα χρηµα-
τοδοτηθεί ξανά το Ταµείο Αλληλοβοήθειας και µετά το βάζουν
σε εκκαθάριση. Και από το Δεκέµβρη του 2019 το ταµείο είναι
σε εκκαθάριση. 

Πότε θα το εκκαθαρίσετε, κυρία Μενδώνη; Πότε θα το εκκα-
θαρίσετε; Εσείς δεν το εκκαθαρίζετε. Το κουκουλώνετε, προσπα-
θώντας να το ξεπλύνετε. Και σας τα λέω έτσι πολύ ευθέως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αν είχα χρόνο θα έλεγα τις είκοσι τέσσε-
ρις υποθέσεις, για τις οποίες ελέγχεται το Ταµείο Αλληλοβοή-
θειας και το οποίο έχετε καλύψει µε τη συµπεριφορά σας. 

Και επίσης, θα σας καταγγείλω δηµόσια ότι κυβερνάτε ένα
Υπουργείο µε εµπιστευτικά πρωτόκολλα. Ξέρω ότι το εµπιστευ-
τικό πρωτόκολλο στο Υπουργείο επί Μυρσίνης Ζορµπά είχε στα-
µατήσει στο 350. Σε ποιο νούµερο είναι στο δικό σας, κυρία
Μενδώνη; Μήπως έχετε φτάσει κάτι χιλιάδες; Γιατί µου είπαν κάτι
πουλάκια ότι διοικείτε το Υπουργείο µε εµπιστευτικά πρωτό-
κολλα, βγάζοντας αποφάσεις που δεν δηµοσιεύονται στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» και όταν σας ρωτάει κανείς εισαγγελέας ή καµία επιτροπή,
που διερευνά κάποια πράγµατα, λέτε: «Μα, έχω πάρει απόφαση».
Και την απόφαση την έχετε δει µόνο εσείς, την έχετε φτιάξει
µόνο εσείς, υπάρχει στο εµπιστευτικό σας πρωτόκολλο και είναι
αποφάσεις για να καθαρίζετε αυτούς τους τύπους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δυστυχώς, δεν προλαβαίνω να πω όλα
τα υπόλοιπα, γιατί ορισµένες από αυτές τις πράξεις τις ελεγ-
κτέες είναι τόσο ηθικής απαξίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ένα λεπτό σας παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δηλαδή, να βάζεις µέσα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε ξε-

περάσει τα δέκα λεπτά. Σας παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν πειράζει. Δεν είµαστε τόσοι πολλοί

οµιλητές. Να ακουστούν! Δεν είµαστε τόσοι πολλοί. Πρέπει να
ακουστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, θα ξαναµιλήσετε. Έχετε και Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο. Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. Να υπάρχει και σεβασµός
απέναντι στου υπόλοιπους. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πρέπει να ακουστεί ότι το µαγειρείο του
βρεφονηπιακού σταθµού έστελνε µερίδες φαγητού στο γραφείο
του Τσακοπιάκου. Είναι τόσο χλιµίτζουρες οι άνθρωποι, δεν πα-
λεύονται. Αυτούς έχει συνεργάτες η κ. Μενδώνη. Θερµά συγχα-
ρητήρια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ και αµέσως µετά η κ. Διγενή,
ο κ. Δηµητριάδης και ο κύριος Υφυπουργός.

Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε από

τα βασικά. Το παρόν νοµοσχέδιο περιέχει διατάξεις που τις ανα-
γνωρίζουµε ως θετικές. Υπάρχουν βελτιώσεις για την Εθνική Πι-
νακοθήκη, για το MOMus, για τη Σχολή Καλών Τεχνών και τη
µαρµαροτεχνική της Τήνου. 

Αυτές οι διατάξεις είναι βήµατα προς τη σωστή κατεύθυνση.
Αν µείνουµε, όµως, σε αυτά θα χάσουµε την ουσία. Και η ουσία
είναι ότι το Υπουργείο Πολιτισµού νοµοθετεί αποσπασµατικά
χωρίς στρατηγική και δίχως πολλές φορές αίσθηση το τι πραγ-
µατικά χρειάζεται ο πολιτιστικός κλάδος. 

Ας ξεκινήσουµε από το ΕΚΚΟΜΕΔ, γιατί εδώ έχουµε ένα εξαι-
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ρετικό παράδειγµα προχειρότητας και έλλειψη σχεδιασµού. Το
Υπουργείου Πολιτισµού ετοιµάζεται να ανοίξει µια πλατφόρµα
για το cash rebate, δηλαδή για την ενίσχυση των οπτικοακουστι-
κών παραγωγών. Και τι συµβαίνει; Δεν έχουν καν εξοφληθεί χρέη
της προηγούµενης πλατφόρµας. Ξεκαθαρίζουµε το αυτονόητο,
δεν µπορείς να ανοίγεις καινούργιο µητρώο επιδοτήσεων, όταν
δεν έχεις πληρώσει τα παλιά χρέη.

Σήµερα εκκρεµούν πάνω από εκατό υπαγωγές επενδύσεων
του ν.4487/2017 και του ν.5105/2024. Μιλάµε για επενδυτικά σχέ-
δια που εγκρίθηκαν, αλλά τα χρήµατα δεν έχουν καταβληθεί. Και
όχι µόνο αυτό. Πάνω από τριάντα παραγωγές περιµένουν εδώ
και µήνες να ελεγχθούν, ενώ δεκάδες άλλες έχουν ολοκληρώσει
τους ελέγχους, αλλά δεν έχουν πάρει ούτε ένα ευρώ από το
Cash Rebate. 

Και το χειρότερο είναι ότι από τα 100 εκατοµµύρια ευρώ που
έχει διαθέσιµα το νέο πρόγραµµα ενίσχυσης του 2025 τα περισ-
σότερα θα πάνε για να καλύψουν παλιά χρέη. Ουσιαστικά το
Υπουργείο δεν χρηµατοδοτεί νέο πρόγραµµα, αλλά ξεχρεώνει
το παλιό και αυτό σηµαίνει ένα πράγµα: λιγότερες νέες παραγω-
γές, λιγότερες δουλειές για τους επαγγελµατίες του κλάδου, λι-
γότερες ευκαιρίες για την ελληνική κινηµατογραφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περνάµε στα µουσεία. Για να εί-
µαστε δίκαιοι το Υπουργείο έχει ανοίξει αρκετά νέα µουσεία και
αυτό είναι θετικό. Όµως, ποιο είναι το πραγµατικό ζητούµενο;
Να ανοίγουµε νέα µουσεία ή να εξασφαλίσουµε ότι λειτουργούν
σωστά και τα παλιά; Γιατί σήµερα έχουµε το εξής φαινόµενο:
µουσεία που εγκαινιάζονται µε φανφάρες και γιορτές, αλλά λει-
τουργούν µε ελλείψεις προσωπικού, αρχαιολογικοί χώροι χωρίς
επαρκείς φύλακες, κλειστά πωλητήρια σε µεγάλα αρχαιολογικά
µουσεία, µουσεία µε περιορισµένο ωράριο λειτουργίας που διώ-
χνουν τους επισκέπτες. 

Κυρία Υπουργέ, ενδεικτικό της στάσης της ηγεσίας του
Υπουργείου είναι η πρόσφατη απάντηση σε κοινοβουλευτικό µας
έλεγχο για την υποστελέχωση της Εφορείας Αρχαιοτήτων Λασι-
θίου. Το Υπουργείο προσπαθεί να µας πείσει ότι δεν υπάρχει
πρόβληµα. Μας λέει ότι από τις εβδοµήντα έξι θέσεις οι τριάντα
έξι είναι καλυµµένες. Ποιες είναι, όµως, αυτές οι θέσεις; Ποιες
είναι οι ειδικότητες; Γιατί αν σε αυτές υπολογίσουµε και τους αρ-
χαιοφύλακες, τότε η εικόνα είναι πλασµατική. 

Το πρόβληµα δεν είναι µόνο η φύλαξη, αλλά η ίδια η διαχεί-
ριση των αρχαιολογικών υποθέσεων. Δεν έχουµε ούτε αρχαι-
ολόγο προϊστορικών χρόνων από την τελευταία προκήρυξη. Από
τις δύο θέσεις αρχιτεκτόνων µηχανικών η µία έµεινε άδεια και η
άλλη δεν έχει εµφανιστεί ακόµα στην υπηρεσία. Το ζητούµενο
είναι το επιστηµονικό προσωπικό που το Υπουργείο αγνοεί. Αντί
να µας πει τι έκανε, υπόσχεται τι θα κάνει κάποτε. Μας λέει ότι
θα προκηρύξει θέσεις, θα ενισχύσει υπηρεσίες, θα λύσει το πρό-
βληµα. Πόσα χρόνια τα ακούµε αυτά; Από τη µία, λέτε διαµαρ-
τυρίες και, από την άλλη, απαντάτε µε ευχολόγια. Γιατί δεν
κάνατε τίποτα τόσο καιρό; Και τώρα ενώ παραδέχεστε το πρό-
βληµα, συνεχίζετε τον εµπαιγµό, γιατί αν δεν υπήρχε θέµα, δεν
θα χρειαζόταν να δώσετε οδηγίες προτεραιοποίησης ούτε να
στείλετε στελέχη να βοηθήσουν περιστασιακά. 

Τι ακριβώς κάνετε; Αποφασίζετε ότι προτεραιότητα έχουν οι
µεγάλες επενδύσεις και όχι η σειρά του πρωτοκόλλου αφήνον-
τας τους µικρούς να περιµένουν. Αυτή τη στιγµή εκατοντάδες
άνθρωποι έχουν πάρει δάνεια και περιµένουν άδεια για να χτί-
σουν και µένουν στον αέρα, επειδή το Υπουργείο αποφάσισε ότι
προτεραιότητα έχουν οι µεγάλοι παίκτες.

Και µέσα σε αυτά να επισηµάνουµε ότι δεν υπήρχε ούτε αρχι-
τέκτονας στην υπηρεσία. Ποιος ακριβώς θα έκανε τους ελέγ-
χους; Ένας αρχαιολόγος, κατά το επιτελικό κράτος, µπορεί να
αξιολογήσει πολεοδοµικά ζητήµατα; Η συνδροµή σας ποια είναι;
Από τις εκατόν πενήντα εκκρεµείς υποθέσεις καταφέρατε να
κλείσετε µόνο είκοσι και οι υπόλοιπες µάλλον έµειναν εκεί διότι
δεν ήταν δελεαστικές επενδυτικά. 

Και σαν να µην έφτανε αυτό τιµωρείτε τις υπηρεσίες που δεν
προλαβαίνουν λόγω υποστελέχωσης. Η στοχοθέτηση που έχετε
επιβάλει αντί να βοηθήσει, έχει µετατραπεί σε εργαλείο πίεσης
και περικοπών. Πώς περιµένετε από µία υπηρεσία χωρίς προσω-
πικό να πιάσει στόχους; Ως επιβράβευση η Εφορεία Αρχαιοτή-

των Λασιθίου δεν έχει παραλάβει ούτε ένα ευρώ µπόνους την
ώρα που άλλες εφορείες της Κρήτης απολαµβάνουν χρηµατο-
δοτήσεων. Το Ηράκλειο πήρε χρήµατα για το µουσείο της Με-
σαράς, ενώ η Εφορεία Λασιθίου για το µουσείο του Αγίου
Νικολάου έµεινε στο µηδέν. Τα Χανιά έλαβαν χρηµατικό µπόνους
επειδή προετοιµάζουν τον φάκελο της Κυδωνίας για την UN-
ESCO, ενώ για τη Ζάκρο, που είναι ένα παγκόσµιας σηµασίας
µνηµείο, η Εφορεία Αρχαιοτήτων Λασιθίου δεν έλαβε τίποτα.
Όλη η Κρήτη παίρνει το κατιτίς της εκτός από το Λασίθι, που πα-
λεύει µε ελάχιστο προσωπικό και παρ’ όλα αυτά κάνει θαύµατα.
Ποια είναι τα κριτήρια αυτής της επιλογής; Γιατί τέτοιος αποκλει-
σµός; Ή µήπως και για το Υπουργείο Πολιτισµού ο Λασιθιώτης
θεωρείται πολίτης δεύτερης ευκαιρίας; 

Ποια είναι η στάση σας, άλλωστε, και µε το θέµα των αρχαι-
οφυλάκων; Το ίδιο το Υπουργείο παραδέχθηκε πως από το 2022
δεκατρείς θέσεις τακτικού προσωπικού εκκρεµούν. Όµως, αντί
να δώσει λύση, απλά µας λέει ότι αναµένεται προκήρυξη από τον
ΑΣΕΠ. Και µέχρι τότε τι θα γίνει; Τι γίνεται τώρα; Μήπως το
Υπουργείο θεωρεί ότι το αρχαιολογικό µνηµείο µπορεί να περι-
µένει µέχρι νεοτέρας;

Και το καλύτερο είναι ότι µας παρουσιάζεται ως επίτευγµα ότι
φέρατε τριάντα αρχαιολόγους για να λειτουργήσουν για τους
τροφοδότες των κρατικών εσόδων. Δηλαδή, η Σπιναλόγκα που
φέρνει πάνω από δυόµισι εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο το Δι-
κταίο Άντρο που αγγίζει περίπου το ένα εκατοµµύριο πρέπει να
αισθάνονται τυχεροί που πήραν προσωπικό κατά το καλοκαίρι.
Τον χειµώνα τι συµβαίνει; Υπάρχουν τρεις φύλακες και ένας λο-
γιστής για όλο το Λασίθι. Δηλαδή, αν κάποιος αρρωστήσει ή
πάρει άδεια ή ρεπό, ο χώρος θα µείνει κλειστός. Η Παναγιά η
Κερά, το µουσείο της Ιεράπετρας, το φρούριο Καλέ, η Καζάρµα
είναι όλα στον αέρα. Το Υπουργείο, δηλαδή, µας λέει ότι τρεις-
τέσσερις άνθρωποι µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες ενός ολό-
κληρου νοµού. 

Μα, ποιον κοροϊδεύουµε; Το πρόβληµα δεν λύνεται µε ωροµί-
σθιους που καλύπτουν τρύπες για ένα εξάµηνο. Χρειάζονται µό-
νιµες λύσεις, σοβαρός προγραµµατισµός και κυρίως πολιτική
βούληση και από αυτά το µόνο που βλέπουµε µέχρι στιγµής είναι
προφάσεις και ευχολόγια. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε το Ανά-
κτορο Πετρά και η µινωική πόλη της Βασιλικής είναι κλειστά, ενώ
οι υπόλοιποι αρχαιολογικοί χώροι λειτουργούν µε έναν και µόνο
αρχαιοφύλακα. Και δεν είναι µόνο οι επισκέψιµοι χώροι στην
Εφορεία Αρχαιοτήτων Λασιθίου. Το βυζαντινό τµήµα είναι κλει-
στό εδώ και χρόνια, γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει αρχαιολόγος. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα που το Υπουργείο κάνει πως δεν
βλέπει. Μνηµεία ανεκτίµητης αξίας παραµένουν αναξιοποίητα όχι
γιατί δεν υπάρχει ενδιαφέρον, αλλά γιατί δεν υπάρχει προσωπικό
για να τα κρατήσει ανοικτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός δεν είναι ένα πεδίο
για ηµίµετρα και αποσπασµατικές πολιτικές. Ναι, το νοµοσχέδιο
φέρνει κάποιες θετικές διατάξεις, αλλά ο πολιτισµός δεν µπορεί
να λειτουργήσει µε µπαλώµατα και πρόσκαιρες λύσεις. Θέλει
γενναιότητα και γενναιοδωρία. Δεν αρκεί να ανοίγουµε νέα µου-
σεία αν τα παλιά υπολειτουργούν. Δεν αρκεί να νοµοθετούµε για
την ενίσχυση οπτικοακουστικών παραγωγών, όταν δεν έχουµε
πληρώσει ακόµα τα χρέη των προηγούµενων. Δεν αρκεί να υπο-
σχόµαστε θέσεις εργασίας όταν οι υπηρεσίες βρίσκονται σε µό-
νιµη ασφυξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο πολιτισµός είναι επένδυση και όχι έξοδο. Είναι η ταυτότητά

µας και η κληρονοµιά µας, αλλά ταυτόχρονα είναι και µια µεγάλη
αναπτυξιακή ευκαιρία. Χρειάζεται όραµα, στρατηγική και κυρίως
πολιτική βούληση. Όταν οι αποφάσεις παίρνονται µε γνώµονα το
ελάχιστο δυνατό κόστος και όχι το µέγιστο δυνατό όφελος, τότε
ο πολιτισµός παραµένει δέσµιος της διαχειριστικής ανεπάρκειας.
Η πολιτεία οφείλει να επενδύσει τολµηρά και γενναία στον πολι-
τισµό όχι γιατί είναι εύκολο, αλλά γιατί είναι απαραίτητο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ την κ. Σπυριδάκη.

Η κ. Διγενή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος καλείται
στο Βήµα και αµέσως µετά ο κ. Δηµητριάδης έχει ζητήσει τον
λόγο. Όµως, να ξέρετε ότι θα έρθει στην Αίθουσα ο κ. Φάµελλος,
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα,
εάν έρθει, θα προηγηθεί. 

Ορίστε, κυρία Διγενή, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Θα ξεκινήσω λέγοντας πως η

δηµοσιογραφική µου ιδιότητα µε τσιγκλάει να κρίνω και δηµο-
σιογραφικά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έστω και στον πρόλογό
µου. 

Λοιπόν, αν αυτό το νοµοσχέδιο ήταν άρθρο, θα έπρεπε να είχε
τίτλο: «Εγχειρίδιο εµπορευµατοποίησης της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς» και υπότιτλο: «Πώς να ευνουχίσετε τους ανθρώπους της
τέχνης». Όπως φαίνεται, ούτε ο πολιτισµός ούτε η καλλιτεχνική
ελευθερία ούτε τα δικαιώµατα των καλλιτεχνών µπορούν να ευ-
δοκιµήσουν στην άγονη γη της ευρωενωσιακής πολιτικής. 

Η αντιµετώπιση της τέχνης ως εµπορεύµατος και εργαλείου
χειραγώγησης των λαών βρίσκεται σε διαµετρική αντίθεση µε
την αληθινή λειτουργία της, να εξανθρωπίζει, δηλαδή, τον κόσµο
και να του αποκαλύπτει την αλήθεια και την πραγµατικότητα. Η
εµπορευµατοποιηµένη τέχνη δεν µπορεί να είναι ελεύθερη γιατί
την καθορίζει και την κατευθύνει η µεγιστοποίηση του κέρδους
για την καπιταλιστική οικονοµία και την εξουσία. 

Θα ήθελα να εστιάσω σε συγκεκριµένα σηµεία του νοµοσχε-
δίου. Δυο λόγια να πω πρώτα για το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου.
Στο νοµοσχέδιο επεκτείνεται η δραστηριότητα του θεσµού σε
όλα τα οπτικοακουστικά µέσα. Στο πλαίσιο της αποκαλούµενης
πολιτιστικής βιοµηχανίας έχουµε επισηµάνει ξανά ότι ο κινηµα-
τογράφος και ο ευρύτερος οπτικοακουστικός τοµέας συγκεν-
τρώνουν το ενδιαφέρον του αστικού κράτους και στο επίπεδο
των επενδύσεων και της οικονοµικής δραστηριότητας -υπάρχουν
µεγάλα περιθώρια κερδοφορίας άλλωστε-, αλλά και λόγω της
µεγάλης διεισδυτικότητας του µέσου στον πολύ κόσµο που αξιο-
ποιείται για λόγους προπαγάνδας της κυρίαρχης ιδεολογίας. 

Ο στόχος τους είναι να αλλάξει ο χαρακτήρας του Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου εισάγοντας τη διευρυµένη έννοια «οπτικοακου-
στικό», που περιλαµβάνει κάθε πιθανή δηµιουργία έργου εκτός
κινηµατογράφου. Πρόθεση µοιάζει κυρίως να είναι η κυριαρχία
των σειρών µέσω των τηλεοπτικών καναλιών και των streaming
πλατφορµών ως µέσο που πουλάει πιο πολύ και πιο σίγουρα εξα-
σφαλίζοντας τα υψηλά κέρδη. Ήδη είχαµε σχολιάσει αυτή την
εξέλιξη όταν είχε γίνει η παρουσίαση της σειράς του Χριστόφο-
ρου Παπακαλιάτη «Maestro» παρουσία του κ. Μητσοτάκη. Απο-
τελούσε µάλλον τροχιοδεικτικό των διαθέσεων από πλευράς της
Κυβέρνησης. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο υλοποιούνται οι στόχοι των µεγάλων
παραγωγών µέσω και των καναλιών για να βρουν θέση στο λε-
γόµενο market του Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης, προκειµένου να
βρουν καινούργιες αγορές. Ταυτόχρονα, εδραιώνουν την τηλε-
οπτική streaming αισθητική ως κυρίαρχη µε όρους βιοµηχανίας
έναντι των ταινιών ως τέχνη υποβαθµίζοντας έτσι τη σηµασία της
ως τέτοια. 

Πάµε στα µουσεία τώρα. Εδώ βλέπουµε ότι επιχειρηµατικοί
κολοσσοί που δραστηριοποιούνται και στον χώρο του πολιτισµού
έχουν εισχωρήσει µε διάφορους τρόπους όχι µόνο στη διοίκηση,
αλλά και στην εν γένει δραστηριότητα των µουσείων παρεµβαί-
νοντας και στο ίδιο το περιεχόµενο των µουσειακών εκθέσεων,
δηλαδή άµεσα στον ιδεολογικό ρόλο που επιτελεί η τέχνη και οι
φορείς της. 

Το Υπουργείο Πολιτισµού θέλει να ενισχύσει το σκέλος της δι-
οικητικής οικονοµικής διεύθυνσης των µουσείων. Το θέλει
σαφώς διαχωρισµένο από το καλλιτεχνικό σκέλος και το βάρος
βεβαίως δίνεται στο πρώτο. Ταυτόχρονα, έχει ήδη υπ’ όψιν του
τους κατάλληλους µάνατζερ για τα µουσεία, καθώς κάνει και τη
φωτογραφική εξαίρεση να διορίζονται ως γενικοί διευθυντές και
υπάλληλοι του Υπουργείου. Γενικά στις διευθύνσεις είναι απο-
δυναµωµένη έως ανύπαρκτη η εκπροσώπηση των ανθρώπων της
τέχνης. Καταργούνται µάλιστα και οι εφορείες όπου υπήρχαν. 

Όσο για το MOMus και εδώ η σύσταση του διοικητικού συµ-

βουλίου είναι ενδεικτική του επιχειρηµατικού προσανατολισµού
του. Να σηµειώσουµε ότι πολλές από τις δραστηριότητές του
ανατίθενται σε εργολάβους µε ό,τι συνεπάγεται αυτό. 

Τέλος, ως προς το ζήτηµα των πνευµατικών δικαιωµάτων, κα-
νείς και τίποτα δεν προστατεύει την καλλιτεχνική δηµιουργία. Το
αντίθετο µάλιστα. Αποτελεί πεδίο κερδοφορίας των µεσαζόντων
και των µεγάλων επιχειρηµατιών του χώρου των τεχνών, το οποίο
προκειµένου να διασφαλιστεί προϋποθέτει µια Βαβέλ νοµικών
διαδικασιών, όπου τελικά στο εδώλιο κάθεται ο ίδιος και δηµι-
ουργός και µένουν στο απυρόβλητο η εκµετάλλευση και η κερ-
δοφορία των µεγαλοκαρχαριών –πλατφόρµες, ιδρύµατα κ.λπ.
Επιπλέον, οι δηµιουργοί θα πρέπει να πληρώνουν και επιπλέον
κόστος για τη νοµική διερεύνηση καταπάτησης των πνευµατικών
τους δικαιωµάτων. Στο παιχνίδι βέβαια µπαίνουν και οι αναµετα-
δόσεις και τα πνευµατικά δικαιώµατα που αφορούν σε αθλητικές
δραστηριότητες, όπου κι εκεί αναπτύσσεται ένα µεγάλο επιχει-
ρηµατικό πεδίο. 

Επίσης, µε την ένταξη των ραδιοτηλεοπτικών σταθµών στους
δικαιούχους της εύλογης αµοιβής, στην ουσία αυτοί θα παίρνουν
πλέον τη µερίδα του λέοντος από τα πνευµατικά δικαιώµατα και
θα µειώνεται κατά πολύ το ούτως ή άλλως µικρό µερίδιο που δι-
καιούται ο ίδιος ο δηµιουργός που τελικά είναι ο µόνος ριγµένος,
αν και ο ίδιος είναι ο πραγµατικός φορέας της δηµιουργίας. 

Για την Εθνική Πινακοθήκη, το Μέγαρο Μουσικής, τη σχολή
της Τήνου, το Cash Rebate Greece και όλα τα υπόλοιπα σοβαρά
θέµατα τοποθετήθηκε ήδη διεξοδικά ο ειδικός αγορητής µας, ο
κ. Δελής, και µάλιστα τα είπε και τσεκουράτα. 

Τελειώνοντας όµως, θεωρώ πως θα πρέπει να θυµηθούµε πως
σύµφωνα µε κείµενο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πολιτι-
στική στρατηγική, ο πολιτισµός έχει τρεις διαστάσεις: την κοινω-
νική, την οικονοµική και την εξωτερική, των διεθνών σχέσεων και
της πολιτιστικής διπλωµατίας, που διαπλέκονται και συνυπάρ-
χουν σε κάθε δράση και πρωτοβουλία της. 

Πράγµατι, για την Ευρωπαϊκή Ένωση ο πολιτισµός παρουσιά-
ζει ενδιαφέρον µόνο εφόσον µπορεί να συµβάλει στο να συντη-
ρηθεί και να διευρυνθεί, να διαιωνιστεί ο εκµεταλλευτικός
κόσµος. Οι άνθρωποι του πολιτισµού λοιπόν πρέπει να κινητο-
ποιηθούν για να προλάβουν τα χειρότερα. Έτσι, είτε µε το κυ-
βερνητικό σλόγκαν «Όλη η Ελλάδα ένας πολιτισµός» είτε µε το
σύνθηµα της Γιουροβίζιον «Ο πολιτισµός µάς ενώνει», ίδιο ακρι-
βώς είναι το µήνυµα που θέλουν να στείλουν η Ευρωπαϊκή
Ένωση και οι κυβερνήσεις της, ότι η τέχνη δεν είναι για να µας
ζαλίζει µε ταξικές διαφορές και παρόµοια κουραστικά νοήµατα.
Η τέχνη είναι για να καταπραΰνει τη δυσαρέσκεια και να µας απο-
κοιµίζει ευχάριστα. Είναι ένα ναρκωτικό που πρέπει να χορηγείται
σε όλους, προνοµιακά όµως σε εκείνους που τα κοινωνικοοικο-
νοµικά χαρακτηριστικά και το εισόδηµά τους εµποδίζουν την
πρόσβασή τους στον πολιτισµό, σε εκείνους δηλαδή που έχουν
µεγαλύτερο συµφέρον να µετατρέψουν την αγανάκτησή τους σε
οργή και αγώνα, τα φτωχά δηλαδή λαϊκά στρώµατα, οι πρόσφυ-
γες και οι µετανάστες. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση θεωρεί πως η τέχνη µπορεί επίσης να θε-
ωρηθεί εργασία ή επάγγελµα που παραπέµπει στο γνωστό ανέκ-
δοτο: «Είσαι καλλιτέχνης; Ωραία. Και τι επάγγελµα κάνεις;». Η
Ευρωπαϊκή Ένωση θεωρεί ότι θα πρέπει να ενθαρρυνθεί ο επαγ-
γελµατικός αναπροσανατολισµός των καλλιτεχνών, που σηµαίνει
ότι οι καλλιτέχνες καλύτερα θα ήταν να βρουν µια άλλη δουλειά
γιατί παραέγιναν πολλοί. 

Μόνο ντροπή για αυτού του είδους το βάρβαρο πολιτισµό της
απαξίωσης και της εκµετάλλευσης, των κρίσεων και των πολέ-
µων! 

Κλείνω µε µια πρόταση. Αλλάξτε τη λέξη «πολιτισµός». Δεν ση-
µαίνει τίποτα για εσάς. Αντικαταστήστε µε την «επιχειρηµατικό-
τητα», για να συνεννοείστε καλύτερα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

από το κόµµα Σπαρτιάτες έχει τώρα τον λόγο. Στην συνέχεια και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΖ’ - 18 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7979



εφόσον δεν έχει έρθει ο κ. Φάµελλος, θα µιλήσει ο κύριος Υφυ-
πουργός. 

Ορίστε, κύριε Δηµητριάδη. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα ξεκινήσω πρώτα απ’ όλα µε ένα θλιβερό γεγονός. Δυστυ-
χώς εχθές ανακαλύφθηκε η σορός του άτυχου Βασίλη
Καλογήρου. Είναι πράγµατι πάρα πολύ λυπηρό. Θα θέλαµε να
διαβιβάσουµε τα συλλυπητήρια µας στους οικείους του, όπως
επίσης και στον παραιτηθέντα συνάδελφό µας, τον κ. Αποστο-
λάκη, της Νίκης, του οποίου υπήρξε ανιψιός ο άτυχος νέος. 

Θα θέλαµε επίσης να εκφράσουµε την επιθυµία µας να δια-
λευκανθεί αυτή η υπόθεση και να αποδοθεί δικαιοσύνη. Είναι µια
υπόθεση πάρα πολύ σοβαρή για εµάς. 

Επίσης, θα θέλαµε να καταδικάσουµε τις δηλώσεις του Μη-
τροπολίτη Ικονίου κατά της κ. Καρυστιανού. Ναι µεν ζήτησε συ-
γνώµη, όµως να πούµε ότι όταν έχεις ένα αξίωµα, είτε δηµόσιο
αξίωµα είτε αξίωµα στην Εκκλησία, δεν καταφέρεσαι κατά συγ-
γενών θυµάτων των Τεµπών. Για εµάς είναι απαράδεκτο και ανή-
θικο. Αυτοί οι άνθρωποι έχασαν τους οικείους τους και ζητάνε
δικαίωση. Δεν ζητάνε τίποτα άλλο. Πραγµατικά για εµάς είναι λυ-
πηρό να γίνονται τέτοιου είδους δηλώσεις και ελπίζουµε να µην
ξαναγίνουν στο µέλλον. 

Για τα Τέµπη θα τοποθετηθούµε µε λεπτοµέρεια την επόµενη
βδοµάδα που θα γίνει συζήτηση για την προανακριτική. 

Θα ήθελα όµως να αναφερθώ σε κάποια γεγονότα που έλαβαν
χώρα στο εξωτερικό το περασµένο Σαββατοκύριακο και αφο-
ρούν στη χώρα µας και στην Ευρώπη. Το περασµένο Σαββατο-
κύριακο έγινε η Διάσκεψη Ασφαλείας στο Μόναχο. Εκεί λοιπόν
ο Αµερικανός Αντιπρόεδρος Τζέι Ντι Βανς είπε κάποια πράγµατα
στους Ευρωπαίους ηγέτες που ενόχλησαν. Τι τους είπε κοινώς;
Ότι στην Ευρώπη σήµερα υπάρχει λογοκρισία, κυνηγητό πολιτι-
κών αντιπάλων και πολιτική ορθότητα. 

Και θα ήθελα να ρωτήσω: Είναι λάθος αυτό; Όντως υφίσταται
αυτό εδώ. Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία
χρόνια –και λυπάµαι πάρα πολύ και ως Έλληνας αλλά και ως Ευ-
ρωπαίος- επεβλήθη η δικτατορία της πολιτικής ορθότητας.
Όποιος τολµούσε να µιλήσει εναντίον κάποιων θεµάτων π.χ. της
παράνοµης µετανάστευσης, του γάµου των οµοφυλοφίλων και
διάφορα άλλα θέµατα, χαρακτηριζόταν ως φασίστας, ως µεσαι-
ωνικός, του κατέβαζαν τις αναρτήσεις, πήγαινε και στην εισαγ-
γελία. 

Παρεµπιπτόντως να πω –επειδή αναφέρθηκα στον γάµο των
οµοφυλοφίλων- ότι ο κ. Μπλίνκεν παραδέχθηκε δηµοσίως πριν
λίγο καιρό ότι ασκήθηκαν διπλωµατικές πιέσεις σε κάποιες
χώρες, µεταξύ των οποίων και η Ελλάδα, για να αναγνωρίσει τα
δικαιώµατα οµοφυλόφιλων. Και θα ήθελα να ρωτήσω: Αυτό δεν
συνιστά παρέµβαση στα εσωτερικά της χώρας; Το λέω έτσι, το
θέτω ως ερώτηµα. 

Δεύτερον, ενοχλήθηκαν επίσης οι Ευρωπαίοι ηγέτες γιατί ο
νέος Υπουργός Άµυνας των ΗΠΑ, ο κ. Χέγκσεθ, δήλωσε πως
είναι απατηλό οι Ουκρανοί να πάρουν πίσω όλα τα εδάφη που
έχασαν. 

Και θέλω να ρωτήσω: Είναι λάθος αυτό εδώ; Ασχέτως του αν
συµφωνεί ή διαφωνεί κανείς µε τη Ρωσία. Είναι λάθος; Δυόµισι
χρόνια µετά και παρά τον πακτωλό χρηµάτων που έλαβε η Ου-
κρανία, παρά τα οπλικά συστήµατα σε ενισχύσεις, οι Ρώσοι κερ-
δίζουν συνεχώς έδαφος και οι Ουκρανοί απέτυχαν. Είναι λάθος;

Και µάλιστα θα ήθελα να πω ότι εκτός από τον κ. Χέγκσεθ,
βγήκε ο κ. Μάρκο Ρούµπιο, ο νέος Υπουργός Εξωτερικών των
ΗΠΑ, και τι µας είπε κοινώς; Ότι εξαπατήσαµε τον κόσµο –προ-
σέξτε- δηλώνοντας ότι η Ουκρανία µπορεί να κερδίσει τη Ρωσία.
Κοινώς τι µας είπε ο νέος Υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ; Ότι
η –εντός εισαγωγικών «σωστή» πλευρά της Ιστορίας, δηλαδή µε
αυτά που έλεγαν οι δηµοκρατικοί –γι’ αυτούς µιλάµε- ότι µε τις
κυρώσεις στη Ρωσία και τις ενισχύσεις στην Ουκρανία θα κερδί-
σουν οι Ουκρανοί τους Ρώσους, µας κορόιδεψαν, µας εξαπάτη-
σαν και ότι όλα αυτά εδώ, όλο αυτό το πακέτο βασίστηκε σε µια
απάτη. Αυτό µας είπε ο νέος Υπουργός Εξωτερικών. 

Θυµάµαι δε χαρακτηριστικά όταν κάποιοι θέσαµε το θέµα της
συµµετοχής της Ελλάδας στον πόλεµο και λέγαµε ότι η Ελλάδα

δεν πρέπει να λάβει µέρος, ότι είναι επικίνδυνο, ότι µπλέκουµε
σε πολύ επικίνδυνα νερά, µας λέγανε «πουτινόπληκτους», εµένα
µάλιστα µου είχαν γράψει στο Facebook ότι τα παίρνω από τη
Ρωσική Πρεσβεία, ότι ο Ρώσος πρέσβης µε έβαλε να τα γράψω.
Δεν λέγαµε τέτοια εµείς, απλώς θέταµε ένα λογικό ερώτηµα:
Μπορεί πλέον η Ευρωπαϊκή Ένωση να κερδίσει τη Ρωσία; Όχι,
είναι η απάντηση. 

Κι εδώ µάλιστα, δοθείσης της ευκαιρίας, να πω το εξής:
Άκουσα την κ. Κάγια Κάλλας και άλλους αξιωµατούχους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης να λένε ότι µπορούµε να συνεχίσουµε µόνοι
µας τον πόλεµο. Και θέλω να ρωτήσω: Με ποια δύναµη θα το κά-
νετε; Με ποιο οικονοµικό µέγεθος; Μπορεί η Ευρωπαϊκή Ένωση
από µόνη της να τα βάλει µε τη Ρωσία, δεδοµένου ότι τόσο καιρό
ειδικά από τον Β’Παγκόσµιο Πόλεµο και µετά η Ευρωπαϊκή
Ένωση και οι ΗΠΑ συµπορεύονται; 

Και ποια Ευρωπαϊκή Ένωση, αλήθεια, θα τα βάλει µε τη Ρωσία;
Η Ουγγαρία του κ. Όρµπαν; Διαφωνεί. Η Σλοβακία του κ. Φίτσο;
Διαφωνεί. Η Αυστρία; Διαφωνεί. Η Γερµανία, που πιθανότατα
µετά τις 20 Φεβρουαρίου θα φύγει ο κ. Σολτς και θα βγει νέος
συνασπισµός κυβέρνησης, τι θα κάνει; Θα είναι υπέρ ή κατά;
Ποια Ευρωπαϊκή Ένωση µπορεί να τα βάλει; Η κ. Ούρσουλα φον
ντερ Λάιερ; 

Όλοι αυτοί οι γραφειοκράτες των Βρυξελλών, οι οποίοι ενέ-
κριναν δισεκατοµµύρια που θα µπορούσαν να έχουν δοθεί στους
Ευρωπαίους πολίτες, στους αγρότες, θα στείλουν στην Ουκρα-
νία;

Δηλαδή, ποια Ευρώπη θέλουµε; Θέλουµε µία Ευρώπη η οποία
θα δίνει δισεκατοµµύρια στους Ουκρανούς, στον κ. Ζελένσκι, ο
οποίος έχει αγοράσει κάποιες βίλες, από ό,τι έχω µάθει, στο εξω-
τερικό και όχι στους Ευρωπαίους πολίτες; Αυτό θέλουµε; Θέ-
λουµε µία Ευρώπη η οποία θα συµµετέχει συνεχώς σε πολεµικές
περιπέτειες που ξεκίνησαν άλλοι -γιατί από τις ΗΠΑ ξεκίνησαν,
από τον κ. Μπάιντεν- και θα τις συνεχίζουµε εµείς; Αυτή την Ευ-
ρώπη θέλουµε; Θέλουµε µία Ευρώπη, της οποίας η επικεφαλής
της εξωτερικής πολιτικής, η κ. Κάγια Κάλλας, δήλωσε πως το
πρόβληµα -λέει- στον πόλεµο είναι ότι σκοτώνονται Ρώσοι στρα-
τιώτες και όχι Ρώσοι πολίτες. Σοβαρά; Θα στοχοποιήσουµε τους
Ρώσους πολίτες τώρα; Πολύ δηµοκρατικό!

Επίσης, θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Επειδή ακούγονται κά-
ποιες φήµες ότι θα σταλεί Ευρωστρατός, ειρηνευτική δύναµη,
θα σταλούν στρατιώτες, θα ήθελα να πω, λοιπόν, το εξής: Εµείς
είµαστε απόλυτα αντίθετοι στην αποστολή ελληνικού Στρατού
στην Ουκρανία. Ο ελληνικός Στρατός υπάρχει για να φυλάει τα
σύνορα της Ελλάδος, όχι να πηγαίνει στο Χάρκοβο και στο
Ντονµπάς. Και βέβαια, υπάρχει και πιο σηµαντικό: Τι κερδίσαµε
εµείς ως χώρα από την εµπλοκή µας; Το είχα θέσει αυτό το ερώ-
τηµα, όταν µίλησα για πρώτη φορά στη Βουλή στις 6 Ιουλίου
2023, η πρώτη µου οµιλία αφορούσε αυτό το θέµα. Είπα: Τι κερ-
δίσαµε; Απολύτως τίποτα! Δεν το λέω µόνο εγώ, πλέον µέχρι και
ο κ. Αλέξης Παπαχελάς το παραδέχθηκε δηµοσίως. Ο κ. Παπα-
χελάς, ποιος θα το έλεγε; Δεν νοµίζω ότι ο κ. Παπαχελάς να είναι
υπέρ της Ρωσικής Πρεσβείας ή υπέρ των Ρώσων. Είπε ότι δεν
κερδίσαµε τίποτα από την εµπλοκή. Θα συνεχίσουµε έτσι;

Και πιο σηµαντικό, γιατί είναι ένα θέµα σοβαρό: Εµείς ως Ελ-
λάδα, που είµαστε καλώς ή κακώς στη σφαίρα επιρροής της Αµε-
ρικής -µας αρέσει, δεν µας αρέσει, εκεί είµαστε- τι θα κάνουµε;
Θα τα βάλουµε και µε τις ΗΠΑ τώρα; Δεν φτάνει που τα έχουµε
µε τη Ρωσία, θα τα βάλουµε και µε τις ΗΠΑ; Θα είµαστε µεταξύ
δύο πυρών; Και θα περιµένουµε από ποια Ευρωπαϊκή Ένωση να
µας βοηθήσει; Από την Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία µας διέλυσε
µε τα µνηµόνια; Η Γερµανία πρώτη και καλύτερη! Αυτοί είναι οι
εταίροι µας; Σε αυτούς θα βασιστούµε;

Και ακόµα πιο σηµαντικό: Εφόσον η Ευρωπαϊκή Ένωση λένε
ότι είναι εναντίον των εισβολών, εναντίον του αναθεωρητισµού,
εναντίον της κατοχής, γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση ποτέ δεν επέ-
βαλε κυρώσεις στην Τουρκία η οποία κατέχει την Κύπρο; Η Κύ-
προς είναι χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί δεν
επέβαλε ποτέ κυρώσεις και απειλεί και εµάς µε πόλεµο, αν επε-
κτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα; Μας απειλεί µε πόλεµο ακόµα
και σήµερα. Γιατί δεν επεβλήθησαν ποτέ κυρώσεις από τους υπε-
ρευαίσθητους Ευρωπαίους; Ας λύσουν πρώτα τα θέµατα εσωτε-
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ρικά, ας βοηθήσουν την Κύπρο και µετά ασχολούµαστε µε όλα
τα υπόλοιπα!

Ένα άλλο ενδιαφέρον θέµα, µια που το πιάσαµε: Πρόσφατα,
λοιπόν, ακούστηκε η λίστα της USAID. Ήταν -ξέρετε- χρήµατα
που δίνονταν, µοιράζονταν επί χρόνια σε δηµοσιογράφους, σε
ΜΚΟ, σε διάφορες οργανώσεις, για να προπαγανδίζουν κάποια
ζητήµατα από τις Ηνωµένες Πολιτείες. Γίνονταν επί δηµοκρατι-
κών, επί Τζο Μπάιντεν και νωρίτερα, ακόµη και στους Ουκρανούς
δίνονταν χρήµατα. Είµαι περίεργος να µάθω αν θα πληροφορη-
θούµε τα ονόµατα των δηµοσιογράφων. Έξι χιλιάδες διακόσιοι
δηµοσιογράφοι -λέει- πήραν παγκοσµίως χρήµατα. Στην Ελλάδα
υπήρξαν; Θα το µάθουµε; Και αν το µάθουµε, ποιοι ήταν αυτοί
εδώ οι κύριοι και οι κυρίες; Τα έλεγαν όλα αυτά τυχαία, ή µήπως
τα έκαναν για άλλους λόγους;

Και ακόµα πιο σηµαντικό: Επειδή µέσα διάβασα πως έλαβε και
χρήµατα το Solidaritynow του κ. Τζορτζ Σόρος, ξέρετε, αυτού
του φιλάνθρωπου που νοιάζεται για τις µειονότητες, για τους κα-
τατρεγµένους, θέλω να ρωτήσω το εξής: Τελικά όλοι όσοι µά-
χονται υπέρ των παράνοµων µεταναστών το κάνουν για λόγους
ανθρωπιστικούς, ή µήπως είναι άλλα κίνητρα; Λέω τώρα εγώ, δεν
ξέρω, εγώ είµαι καχύποπτος. Εγώ είµαι ένας ακροδεξιός που
είναι καχύποπτος και αυτά. Μήπως, όµως, υπάρχει κάτι άλλο από
πίσω; Δεν είναι µόνο η φιλανθρωπία και ο ανθρωπισµός και ο αλ-
τρουισµός; Είναι άλλα πράγµατα; Περιµένω να µάθω. Γιατί ξέ-
ρετε, αν δω συγκεκριµένα ονόµατα δηµοσιογράφων που
προπαγάνδιζαν διάφορα αφηγήµατα περί της Ουκρανίας, θα αρ-
χίσω να σκέφτοµαι άλλα πράγµατα. Έτσι είναι, τι να κάνουµε
τώρα; Περιµένουµε.

Τώρα να πω και για το νοµοσχέδιο, έπρεπε να πω αυτά τα
πράγµατα γιατί είναι σηµαντικότατα. Αυτό το νοµοσχέδιο -το είπε
και ο κύριος αγορητής, ο κ. Κόντης- πράγµατι έχει κάποια θετικά
σηµεία. Πράγµατι, αναβαθµίζει το MOMus, το Φεστιβάλ Κινηµα-
τογράφου Θεσσαλονίκης.

Επίσης, πολύ σηµαντικό για εµάς -το είπε και ο κ. Κόντης- είναι
ότι αναβαθµίζεται πλέον και το προπαρασκευαστικό εργαστήριο
στην Πάνορµο της Τήνου σε Ανωτάτη Σχολή Καλών Τεχνών -είναι
σοβαρό αυτό εδώ- που ασχολείται µε τη µαρµαροτεχνία µας.

Επίσης, θεωρούµε σηµαντικό ότι ναι, όντως γίνεται αναβάθ-
µιση, όµως, θα θέλαµε να πούµε ότι πρώτον, πρέπει να συνο-
δεύεται από στελέχωση, από κατάλληλη χρηµατοδότηση.

Και επίσης, θα πω και κάτι άλλο: Επειδή αναφέρατε και τους
αρχαιολογικούς χώρους, θέλω να πω λίγο κάποια πράγµατα για
αυτό. Επειδή ξέρετε ότι εκτός από δικηγόρος είµαι και αρχαιολό-
γος, έχω τελειώσει το Ιστορικό Αρχαιολογικό, υπάρχει µεγάλη
υποστελέχωση των Εφορειών Αρχαιοτήτων, υπάρχουν πάρα
πολλά κενά σε αρχαιολόγους. Αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό.
Ένα άλλο -ξέρετε- πολύ σοβαρό ζήτηµα είναι η υποστελέχωση
της Εφορείας Εναλίων Αρχαιοτήτων. Γιατί το λέω αυτό εδώ;
Κάθε χρόνο έρχονται πάρα πολλοί άνθρωποι στην Ελλάδα ως
τουρίστες -ως τουρίστες!- και δυστυχώς, κάνουν αρχαιοκαπηλία
και εστιάζουν στα νησιά, στις παράκτιες περιοχές. Είναι δύσκολο
να ελεγχθούν και εστιάζουν εκεί.

Μάλιστα, έχω προσωπικά και ένα παράδειγµα από τη Χαλκι-
δική. Στο Πόρτο Κουφό της Σιθωνίας -η νότια Σιθωνία είναι ένα
φυσικό λιµάνι- επί χρόνια ερχόταν ένας Αυστριακός, ο οποίος µε
το κότερό του, το ιστιοφόρο του, έβγαινε στα ανοιχτά και ερχό-
ταν µετά µε κάποιες βαλίτσες πίσω. Δεν ξέραµε τι περιείχαν. Τι
απεδείχθη; Ότι αυτός ο άνθρωπος ήξερε ότι υπήρχαν ανοιχτά
της Χαλκιδικής ναυάγια αρχαία και βυζαντινά, όπως και αρχαίοι
λιµένες. Ας πούµε, να πω ότι ανοιχτά του Πόρτου Κουφού υπάρ-
χει η αρχαία Τορώνη που είναι µισοβυθισµένη. Είχε, λοιπόν, πλη-
ροφορηθεί ότι υπήρχαν αρχαιότητες, τα µάζευε και τα πήγαινε
στο εξωτερικό. Συνελήφθη, βέβαια, αλλά δυστυχώς επί πέντε,
έξι χρόνια γινόταν αυτό.

Εµείς, λοιπόν, ζητάµε να υπάρξει µια καλύτερη στελέχωση των
Εφορειών Αρχαιοτήτων και των εναλίων αρχαιοτήτων και κυρίως
να υπάρξει καλύτερη φύλαξη, διότι, δυστυχώς, η Ελλάδα είναι
αρχαιοελληνικό πάρκο, έχει πολύ πλούσιο πολιτισµό, αλλά πάρα
πολλοί -λυπάµαι που θα το πω- το εκµεταλλεύονται προς ίδιον
όφελος, για να κερδίσουν. Αυτό, όµως, πρέπει να παταχθεί. Δεν
θα πρέπει -ξέρετε- οι αρχαιότητές µας να βγαίνουν στο εξωτε-

ρικό και µάλιστα, επειδή στηρίζουµε και εµείς τη διεκδίκηση των
Μαρµάρων του Παρθενώνα από το Βρετανικό Μουσείο, θα πρέ-
πει να πείσουµε τους Ευρωπαίους ότι µπορούµε να φυλάµε τις
αρχαιότητές µας, όχι µόνο να διεκδικούµε, αλλά να δείξουµε εµ-
πράκτως ότι µπορούµε να φυλάξουµε τις αρχαιότητές µας.

Θέλουµε, λοιπόν, περισσότερη στήριξη του πολιτισµού, περισ-
σότερη, καλύτερη φύλαξη των αρχαιολογικών χωρών και κυρίως
να ενισχυθεί ο πολιτισµός σε όλα τα επίπεδα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κύριος

Υφυπουργός, ο κ. Φωτήλας, έχει ζητήσει τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερανιστικό

νοµοσχέδιο που τίθεται στην κρίση µας σήµερα αποτελεί µια
συντονισµένη και πολύ καλά µελετηµένη ενέργεια αντιµετώπισης
σηµείων που ξεπεράστηκαν από τον καιρό και τις εξελίξεις και
άλλων που χρειάζεται να ευθυγραµµιστούν µε το συνολικό πολι-
τιστικό οικοσύστηµα. Με εξαιρετική σαφήνεια η Υπουργός δια-
τύπωσε καθ’ όλη τη διάρκεια των επιτροπών τις ορίζουσες και
τους άξονες πάνω στους οποίους σχεδιάζεται και υλοποιείται η
πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη στον πολιτι-
σµό.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που εµφιλοχωρείται από το πνεύµα της
ευθυγράµµισης των πολιτικών και των δράσεών µας, ώστε να
αξιοποιείται ο πολιτιστικός πολλαπλασιαστής προς όφελος των
πολιτών, όλων των πολιτών, χωρίς διακρίσεις, χωρίς αποκλει-
σµούς. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει προκύψει µετά από ειση-
γήσεις, παρατηρήσεις και προσχέδια των φορέων που εποπτεύει
το Υπουργείο Πολιτισµού και τους αφορά. Περιλαµβάνει τις
δικές τους παρατηρήσεις, ανάγκες βελτίωσης, προσαρµογής και
αναβάθµισης, αλλά και από πλήθος άλλων φορέων και κοινωνι-
κών εταίρων. Έχει συµπεριλάβει πλήθος παρατηρήσεων που
προέκυψαν και από τη διαδικασία διαβούλευσης, ώστε οι αλλα-
γές και οι βελτιώσεις που επιφέρει να γίνουν ακόµα πιο εύστοχες
και παραγωγικές.

Μετά την αναλυτική παρουσίαση σε όλα τα στάδια από τον ει-
σηγητή µας και τις πλήρεις, αναλυτικές και εµπεριστατωµένες
απαντήσεις από την Υπουργό Πολιτισµού Λίνα Μενδώνη ελάχι-
στα σηµεία είναι αυτά που ίσως χρήζουν περαιτέρω ανάλυσης
και παρουσίασης.

Κρίνω σκόπιµο να επιµείνω σε δύο σηµεία του νοµοσχεδίου
που αφορούν το ένα θέµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας και το άλλο
θέµατα που σχετίζονται µε το πολύ πετυχηµένο πρόγραµµα στή-
ριξης των οπτικοακουστικών µέσων, διεθνώς γνωστό και ως cash
rebate. Ας τα δούµε πιο προσεκτικά, χωρίς να µπούµε σε κατ’ άρ-
θρον ανάλυση, µια και αυτό έχει ήδη συµβεί.

Πού αποσκοπούµε µε τη νοµοθετική µας παρέµβαση στον
τοµέα αυτό; Στόχος µας είναι η ενδυνάµωση του θεσµικού πλαι-
σίου προστασίας των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
των συγγενικών δικαιωµάτων. Και γιατί αυτό είναι αναγκαίο; Διότι
οι εξελίξεις στους διάφορους τρόπους και µορφές επιβουλής επί
των δικαιωµάτων αυτών απαιτούν αναπροσαρµογή και του αµυν-
τικού και του αποτρεπτικού µας οπλοστασίου.

Με τις παρεµβάσεις µας αυτές ενισχύεται η προστασία των δι-
καιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας στο διαδίκτυο, εξορθολογί-
ζεται η διαδικασία που ακολουθείται σε περίπτωση υποβολής
γνωστοποίησης και καταγγελίας για την παραβίαση των
ν.4481/2017 και 2121/1993, ενώ ταυτόχρονα διευκολύνεται η δια-
δικασία είσπραξης των προστίµων που προβλέπονται.

Όλοι συµφωνούµε ή θα έπρεπε να συµφωνούµε στην ανάγκη
προστασίας των δικαιωµάτων που προκύπτουν από τη δηµιουρ-
γική διαδικασία και την ανάγκη ενίσχυσης της προστασίας που
παρέχεται στο πλαίσιο του νόµου για την πνευµατική ιδιοκτησία
στα οπτικοακουστικά έργα. Για τον λόγο αυτό και για πρώτη
φορά θεσπίζεται η επιβολή διοικητικού προστίµου σε βάρος
όσων αποκτούν παράνοµα πρόσβαση σε οπτικοακουστικά έργα
ή πρόσβαση που παρέχεται µε συνδροµή, συνδροµητικές τηλε-
οράσεις και πλατφόρµες.

Αντιµετωπίζουµε µε θεσµικό τρόπο την παράνοµη πώληση και
αγορά λογισµικού ή εξοπλισµού, αποκωδικοποιητών που επιτρέ-
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πουν την παράνοµη πρόσβαση στο πρόγραµµα συνδροµητικών
τηλεοράσεων χωρίς την καταβολή του αντιτίµου της συνδροµής.
Εδώ πρέπει να επισηµάνουµε ότι προβλέπεται η επιβολή προστί-
µου 750 ευρώ τόσο σε βάρος του ιδιώτη χρήστη, όσο και σε
βάρος εκείνου που εµπορεύεται το παράνοµο λογισµικό-εξοπλι-
σµό 5.000 ευρώ, καθώς και ότι το πρόστιµο διπλασιάζεται σε πε-
ρίπτωση υποτροπής. 

Για να γίνει, όµως, καλύτερα αντιληπτό το θέµα, η κανονική
διαδικασία είναι να έρθει κάποιος σε επαφή µε τον νόµιµο πά-
ροχο σε ένα κατάστηµα, στο διαδίκτυο, µέσα από τον ιστότοπό
του και να αποκτήσει µία συνδροµή που θα του επιτρέπει τη νό-
µιµη παρακολούθηση. Η παράνοµη διαδικασία είναι να παραλά-
βει κάποιος ένα παράνοµο µηχάνηµα ή κάποιο λογισµικό µε
σπασµένο πρόγραµµα και να δίνει τα χρήµατα σε κάποιον επιτή-
δειο. 

Και ασφαλώς η άποψη ότι δεν πρέπει να τιµωρείται ο ιδιώτης
χρήστης, λόγω υποτιθέµενης άγνοιας προέλευσης είναι τουλά-
χιστον αστεία, µιας και ο καθένας γνωρίζει ότι υπογράφει κάποια
σύµβαση µε έναν πάροχο που του εγκαθιστά εξοπλισµό ή λογι-
σµικό και πληρώνει σε νόµιµο λογαριασµό µε νόµιµο και επώνυµο
παραστατικό. Διότι θα συµφωνήσετε ότι για να πραγµατοποιηθεί
µια παράνοµη πώληση, χρειάζονται δύο µέρη. Δεν αρκεί µόνο ο
πωλητής-διαµοιραστής, αλλά απαιτείται και ο αγοραστής της πα-
ράνοµης υπηρεσίας. Μία αγορά που είναι πολλαπλώς παράνοµη
και για έναν ακόµα λόγο: γίνεται χωρίς τα νόµιµα παραστατικά
και χωρίς καταβολή ΦΠΑ. Κι ακόµα περισσότερο, όταν αυτό γί-
νεται µε σκοπό την εµπορική εκµετάλλευση σε χώρους εστίασης
και συνάθροισης κοινού και όχι για την ατοµική και µεµονωµένη
θέαση. Οπότε, στην περίπτωση αυτή εκτός από τα παραπάνω
αδικήµατα υπάρχει και ο αθέµιτος ανταγωνισµός έναντι κάποιου
που πληρώνει κανονικά τα προβλεπόµενα.  

Με το παρόν νοµοθέτηµα δηµιουργείται ένα εµπεριστατωµένο
και µελετηµένο θεσµικό πλαίσιο που προβλέπει επιπλέον και την
επέκταση του δικαιώµατος προσφυγής στη διαδικασία δυναµι-
κού αποκλεισµού, το λεγόµενο «dynamic blocking», σε περί-
πτωση επικείµενης παράνοµης προβολής οπτικοακουστικών
έργων µέσω διαδικτύου. Οι παρεµβάσεις µας αυτές εκτιµάται ότι
θα προστατεύσουν και θα ενισχύσουν τους δηµιουργούς και τις
δηµιουργικές βιοµηχανίες που συνεισφέρουν περιεχόµενο στους
παρόχους και τις πλατφόρµες αυτές. 

Τώρα οι τροποποιήσεις του τρίτου µέρους του ν.5105/2024
κρίνονται απαραίτητες, προκειµένου να προσαρµοστεί το πρό-
γραµµα στήριξης οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα Cash
Rebate Greece σε τροποποιήσεις του συστήµατος διαχείρισης
και ελέγχου του εταιρικού συµφώνου περιφερειακής ανάπτυξης
που επήλθαν µετά τη θέση σε ισχύ του ν.5105/2024.

Παράλληλα, απαιτείται να γίνονται οι αντίστοιχες παραµετρο-
ποιήσεις, αντιστοιχίσεις του προγράµµατος που θα επιτρέψουν
την απρόσκοπτη εφαρµογή της κοινής υπουργικής απόφασης,
όπως περιγράφεται στο άρθρο 102 του ανωτέρω νόµου.

Όπως γνωρίζετε όλοι, το cash rebate αντιµετώπιζε δυσκολίες
όχι λόγω κάποιων προβληµάτων ή αδυναµιών του φορέα, αλλά
λόγω κυρίως της µεγάλης επιτυχίας του και του όγκου των απαι-
τήσεων που δέχθηκε τα τελευταία χρόνια. Ήδη µέσα σε έναν
ελάχιστο χρόνο το ΕΚΚΟΜΕΔ έχει πραγµατοποιήσει και στον
τοµέα αυτό σηµαντικά βήµατα. Απλούστευσε τις διαδικασίες
υπαγωγής και αποπληρωµής µεταφέροντας τις υπογραφές από
το πολιτικό επίπεδο στο διοικητικό επίπεδο του φορέα. Έχει
κάνει υπαγωγές εξήντα τεσσάρων επενδυτικών σχεδίων µε συ-
νολική δηµόσια δαπάνη σχεδόν 50 εκατοµµυρίων ευρώ για συ-
νολικές επενδύσεις στη χώρα 120 εκατοµµυρίων ευρώ στον
οπτικοακουστικό τοµέα. Δηµοσίευσε την κοινή υπουργική από-
φαση για το νέο Cash Rebate Film και TV.

Και όλα αυτά έγιναν εφικτά, γιατί το ΕΚΚΟΜΕΔ σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Πολιτισµού κινήθηκαν πολύ γρήγορα στην ορ-
γάνωση και λειτουργία του κέντρου. Εύλογα θα αναρωτηθεί κα-
νείς γιατί τότε τροποποιούνται οι διατάξεις του νέου cash rebate
λίγους µήνες µετά την ψήφισή τους. Η απάντηση είναι απλή:
γιατί εµείς δεν έχουµε εµµονές ούτε αγκυλώσεις. Μέσα από τις
διαβουλεύσεις που είχαµε τόσο µε το Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών όσο και µε τους φορείς της οπτικοακου-

στικής βιοµηχανίας στο πλαίσιο της συναρµογής σε ένα ενιαίο
σύστηµα έγινε προφανές ότι χρειάζονται πρόσθετες παρεµβά-
σεις, τις οποίες δεν διστάζουµε να κάνουµε, γιατί έχουµε δεσµευ-
τεί ότι θα δηµιουργήσουµε αναπτυξιακό εργαλείο µε ακόµα
µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα λόγω των συνδυαστικών λει-
τουργιών του.

Οι νέες διατάξεις ευθυγραµµίζουν αφενός ακόµα περισσότερο
το καθεστώς τόσο µε το ευρωπαϊκό πλαίσιο για τις κρατικές ενι-
σχύσεις όσο και µε το σύστηµα διαχείρισης και ελέγχου του
ΕΣΠΑ. Στον βαθµό, λοιπόν, που το καθεστώς χρηµατοδοτείται
και από συγχρηµατοδοτούµενους πόρους, ήταν αναγκαία η πε-
ραιτέρω ευθυγράµµισή του µε το σύστηµα διαχείρισης και ελέγ-
χου, προκειµένου να µην υπάρχουν νοµικές παρερµηνείες και
καθυστερήσεις. Αυτό γίνεται µε τα άρθρα 100 έως 106 του νο-
µοσχεδίου.

Αφετέρου οι διατάξεις αυστηροποιούν, εξορθολογίζουν και
απλουστεύουν ακόµα περισσότερο το πλαίσιο χρηµατοδότησης,
προκειµένου να είναι και αποτελεσµατικό, αλλά και βιώσιµο για
το µέλλον. Ο τοµέας των οπτικοακουστικών και ψηφιακών για την
Κυβέρνηση και το Υπουργείο Πολιτισµού αποτελούν κεντρική
επιλογή. Για τον σκοπό αυτό και την µακρόπνοη στρατηγική για
τον τοµέα, είναι κοµβικής σηµασίας να διασφαλίσουµε πως το
ελληνικό cash rebate δεν θα αντιµετωπίσει σοβαρά προβλήµατα
κάποια στιγµή, όπως έχει συµβεί µε άλλα καθεστώτα στην Ευ-
ρώπη, στο εξωτερικό. Διότι ακριβώς επειδή είναι ένα επενδυτικό
εργαλείο, ζητούµενο δεν είναι µόνο το ύψος της δηµόσιας χρη-
µατοδότησης, αλλά και η θεσµοθέτηση όλων εκείνων των δικλεί-
δων που το κάνουν πιο προβλέψιµο για τους επενδυτές και πιο
θωρακισµένο µακροπρόθεσµα από εξωτερικές πιέσεις για τη δη-
µόσια χρηµατοδότησή του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Οφείλουµε να διασφαλίσουµε ότι τα χρήµατα που εξασφαλί-
σαµε για το cash rebate θα καταλήξουν σε πραγµατικές παρα-
γωγές και δηµιουργούς ωφελώντας τη χώρα µας και όχι σε
διεθνείς θηρευτές που καραδοκούν. 

Την ίδια στιγµή, πρέπει να είµαστε ακόµα πιο αποτελεσµατικοί
στην εκκαθάριση των παλαιών αιτήσεων και γι’ αυτό υπάρχουν
και οι παρεµβάσεις µας στις µεταβατικές διατάξεις. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, το cash rebate ακολουθεί τη λογική της σύγχρονης
οπτικοακουστικής βιοµηχανίας που µεταλλάσσεται και εξελίσσε-
ται µε εξαιρετικά γοργούς ρυθµούς. Για τον λόγο αυτό, και το
νοµοθετικό πλαίσιο της δηµόσιας χρηµατοδότησής της οφείλει
να µεταλλάσσεται και να εξελίσσεται µαζί της.

Δεν θέλω να κουράσω το Σώµα επαναλαµβάνοντας όσα ήδη
διεξοδικά παρουσιάστηκαν. Οφείλω, όµως, να επισηµάνω το
εξής: Αν υπάρχει κάτι που διατρέχει το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά
και κάθε σκέψη, πράξη και ενέργεια του Υπουργείου Πολιτισµού
είναι η δέσµευση και προσήλωσή µας σε ένα ολοκληρωµένο και
λειτουργικό µοντέλο πολιτιστικής διαχείρισης που είναι δυναµικό
και διαρκώς εξελισσόµενο, που επαγρυπνά για τη βελτιστοποί-
ηση των υπηρεσιών προς τους πολίτες και τους δηµιουργούς,
που εξασφαλίζει την υψηλότερη προστασία δικαιωµάτων, αγα-
θών και πολιτιστικής κληρονοµιάς µε στόχο την αδιαπραγµά-
τευτη διαφύλαξη και βέλτιστη ανάδειξη του εθνικού µας
πλούτου, του πολιτισµού, του πολιτισµού σε κάθε του µορφή και
σε κάθε έκφανση.

Κλείνοντας -και ευχαριστώ για την ανοχή σας- να πω µόνο µία
κουβέντα στην εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ σε σχέση µε το «Ακρο-
πόλ». Ακούστε, λοιπόν: Εγώ δεν είµαι από αυτούς που µασάω τα
λόγια µου ούτε από εκείνους που κρύβονται πίσω από το δά-
χτυλό τους. Το «Ακροπόλ» έχει καθυστερήσει για µία σειρά από
αιτίες τις οποίες µπορούµε να συζητήσουµε. Δέχοµαι, λοιπόν, ως
δικαιολογηµένα τα όποια αρνητικά επικριτικά σχόλια. Όµως,
άλλο αυτό κι άλλο τα φανταστικά σενάρια των δήθεν µελών του
ΔΣ που από την ψήφιση του ν.5105/2024 µέχρι σήµερα απολαµ-
βάνουν παχυλές αµοιβές. Ποιος είναι αυτός που τις απολαµβά-
νει; Ονοµατίστε τον! Ποιες είναι οι παχυλές αµοιβές που
απολαµβάνουν; Γιατί εµείς δεν τις ξέρουµε. 

Και αναρωτιέµαι το εξής: Κυρία συνάδελφε, έχετε ένα επιχεί-
ρηµα που στέκει και έγκειται στο ότι το «Ακροπόλ» έχει καθυστε-
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ρήσει. Γιατί αυτό πρέπει να το εµπλουτίσετε µε µυθεύµατα, µε ψέ-
µατα, προκειµένου να το τσιτώσετε προσδίδοντάς του µία διά-
σταση που δεν υπάρχει; Η απάντηση είναι ότι µάλλον το κάνετε,
γιατί είναι µέσα στο DNA σας. Αυτός είναι ο µόνος τρόπος που
γνωρίζετε να πολιτεύεστε. Όµως, οι καιροί έχουν αλλάξει και οι
συµπολίτες µας δεν σας πιστεύουν πλέον και το δείχνουν σε όλες
τις δηµοσκοπήσεις που γίνονται κάθε φορά ότι δεν σας εµπι-
στεύονται. Και αυτό γίνεται από το πιο µικρό, από αυτό το ψεµα-
τάκι για το «Ακροπόλ» µέχρι το πιο µεγάλο, την εργαλειοποίηση
της εθνικής τραγωδίας, την προσπάθεια εκµετάλλευσης του αν-
θρώπινου πόνου, προσπαθώντας να πείσετε ότι πέρα από τα λάθη,
τις παραλείψεις και τις αστοχίες που µπορεί να υπήρχαν -και για
τα οποία καλείται η δικαιοσύνη και θα τα επισηµάνει-, υπάρχει και
κάτι άλλο. 

Λέτε ότι υπάρχει µία συγκάλυψη σε ένα έγκληµα. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Εδώ και χρόνια!
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ποιος συγ-

κάλυψε; Τι συγκάλυψε; Γιατί συγκάλυψε; Καµία απάντηση. Μόνο
λάσπη στον ανεµιστήρα. Θλιβερό, πρόστυχο και επικίνδυνο για
τον ίδιο τον θεσµό της δηµοκρατίας, για το κύρος της ελληνικής
δικαιοσύνης.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και για να κλείσω µε το «Ακροπόλ», να σας πω, κυρία συνά-

δελφε, ότι ύστερα από συντονισµένη δουλειά του Υπουργείου
Πολιτισµού, δική µου προσωπική, πάντα υπό την καθοδήγηση
της Υπουργού µας Λίνας Μενδώνη, το «Ακροπόλ» σύντοµα θα
ανοίξει τις πόρτες του στο κοινό και άλλο ένα σπουδαίο εργαλείο
πολιτισµού, ένας κόµβος πολιτισµού, θα έρθει να δυναµώσει το
πολιτιστικό µας οπλοστάσιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα πέντε νέοι οµογενείς από τη Βραζιλία και την Αργεντινή
και τέσσερις συνοδοί τους.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Ηλιόπουλος, για να κάνει µία πα-
ρέµβαση.

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κοιτάξτε, άκουσα προ-

σεκτικά τον Υπουργό και θέλω να σταθώ σε δύο ζητήµατα. 
Πρώτη παρατήρηση. Είπατε ότι δεν έχετε εµµονές και αγκυ-

λώσεις. Αφού δεν έχετε εµµονές και αγκυλώσεις, υποθέτω ότι
θα επανεξετάσετε την απόφαση για το master plan και τη Σέριφο,
ακριβώς όπως σας ανέπτυξε η Σία Αναγνωστοπούλου προηγου-
µένως στην εισήγησή της που σας έδωσε συγκεκριµένες ηµερο-
µηνίες. Αυτές οι ηµεροµηνίες έδειξαν ότι είχατε πολύ µεγάλη
βιασύνη να κάνετε πλάτες στον ιδιώτη και να θάψετε τη µελέτη
του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου. Διότι αυτή είναι η αριστεία
σας. Και δεν σας άκουσα να λέτε κάτι σε αυτά, που κατά τα άλλα
είστε λαλίστατος.

Έρχοµαι όµως και στο δεύτερο, που επιτρέψτε µου να πω ότι
είναι ιδιαίτερα εξωφρενικό. Και είναι ιδιαίτερα εξωφρενικό από
εσάς προσωπικά που πριν από λίγες µέρες δηλώσατε «Αν κάτι
αποκαλύπτεται, αποκαλύπτεται γιατί εµείς το επιθυµούµε». 

Άρα, για να το αντιστρέψω, κύριε Φωτήλα, αν κάτι δεν αποκα-
λύπτεται, πάλι για τον ίδιο λόγο δεν αποκαλύπτεται. Σωστά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Εσείς που ήσασταν µέλος της εξεταστικής επιτροπής -εντάξει,

ανταµειφθήκατε γι’ αυτό- κάνατε τα πάντα για να δείξετε ότι όλα
ήταν ανθρώπινο λάθος. Και σας ρωτάω ένα απλό πράγµα. Αφού
τα πάντα ήταν ένα ανθρώπινο λάθος, γιατί σήµερα ο κ. Μαρινά-
κης, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, δεν µπορεί να εγγυηθεί την
ασφάλεια για τα τρένα; Διότι δήλωσε «Θα ήµουν ασυνείδητος…
» -ασυνείδητος θα ήταν ο κ. Μαρινάκης- «…αν έλεγα ότι υπάρχει
σήµερα ασφάλεια στα τρένα»; 

Αν δεν καταλάβατε, δεν βρέχει! Σας φτύνουν! Δεν βρέχει!
Εσάς είπε ασυνείδητους! Εσάς είπε, που βγαίνατε χωρίς ντροπή
στα κανάλια -και σας θυµάµαι προσωπικά- και λέγατε ότι θα µπο-
ρούσε ο σταθµάρχης να πατήσει ένα κουµπί και να σταµατήσουν
τα τρένα. Αλήθεια; Αλήθεια, κύριε Φωτήλα; Δύο χρόνια µετά θα
µπορούσε ο σταθµάρχης να πατήσει ένα κουµπί και να σταµατή-
σουν τα τρένα;

Και, άρα, κλείνω µε ένα απλό ρητορικό ερώτηµα, γιατί ξέρω
ότι δεν θα απαντήσετε. Πριν από λίγες ηµέρες, µαζί µε την οµάδα
της Λεπέν στο Ευρωκοινοβούλιο και τους φίλους της της κ. Λα-
τινοπούλου, µπλοκάρατε να γίνει η συζήτηση στο Ευρωκοινοβού-
λιο και για τα Τέµπη και για την κατάσταση του σιδηρόδροµου!
Τόσο πολύ δεν φοβάστε τη συζήτηση!

Το ρητορικό ερώτηµα είναι αν µετά από όλα αυτά που έχετε
πει, τα οποία τα έχετε πει πάνω στα πτώµατα πενήντα επτά αν-
θρώπων, το βράδυ αισθάνεστε έτσι λίγο µισή στάλα ντροπής!
Μισή στάλα, διότι ολόκληρη δεν µπορείτε να αισθανθείτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Κατ’ αρχάς,

συνεχίζετε ακριβώς το ίδιο πράγµα, να αλλάζετε τις ερµηνείες,
να δίνετε τις δικές σας, να στοχοποιείτε, να προσπαθείτε να προ-
σβάλλετε τους πολιτικούς µας αντιπάλους, γιατί δεν έχετε άλλα
όπλα στη φαρέτρα σας. 

Εγώ δεν είπα ότι αυτά που κατάφερε η δικαιοσύνη, τα κατά-
φερε γιατί εµείς το επιτρέψαµε. Προσπαθήσατε έτσι να υπονοή-
σετε πως ό,τι δεν έγινε είναι γιατί εµείς το συγκαλύπτουµε. Αυτό
που είπα σε µια δήλωσή µου σε κάποιο ραδιοτηλεοπτικό πάνελ -
και ήταν ξεκάθαρο- ήταν πως αυτά που έχουν αποκαλυφθεί σή-
µερα από τη δικαιοσύνη και αυτά που ακούµε από τα µέσα
ενηµέρωσης τα έχουµε στη φαρέτρα µας, διότι νοµοθετικές
πρωτοβουλίες αυτής της Κυβέρνησης επέτρεψαν να τα έχουµε
στη φαρέτρα µας. 

Και να σας θυµίσω συγκεκριµένα. Αν έχουµε µία πραγµατο-
γνωµοσύνη -περιµένουµε να τη δούµε ακριβώς- που µπορεί να
φέρει καινούργια δεδοµένα, δεν ξέρω, περιµένουµε να δούµε,
αλλά αν υπάρχει, υπάρχει γιατί µία επιτροπή που σύστησε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Απ’ αυτούς που δεν κα-
λέσατε στην εξεταστική!

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Δεν σας διέ-
κοψα καθόλου, δεν σας διέκοψα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Ηλιόπουλε, σας παρακαλώ.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Προσπαθή-
στε λίγο να κρύψετε την προσωπικότητά σας. Προσπαθήστε λίγο
να δείξετε µια αστική ευγένεια, όσο και αν δεν την έχετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχουµε αστική
ευγένεια! Ευγενείς είµαστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριοι συνάδελφοι.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Λέω, λοιπόν,
ότι αν σήµερα περιµένουµε µία νέα πραγµατογνωµοσύνη, είναι
γιατί µία επιτροπή που εµείς συστήσαµε και στελεχώσαµε το
κάνει. Αν σήµερα έχουµε ηχητικά µέσα στη δικογραφία που δί-
νουν καινούργια στοιχεία, υπάρχουν γιατί εµείς επιτρέψαµε µε
δική µας νοµοθετική πρωτοβουλία να αίρεται το απόρρητο των
πάντων, ακόµα και των θανόντων δύστυχων ανθρώπων…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Την εµπορική αµαξο-
στοιχία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,
κύριε Ηλιόπουλε, τι κάνετε εδώ; Αυτά δεν συµβαίνουν. Παλιά τα
καταδικάζατε γιατί τα έκαναν άλλοι. Σας παρακαλώ!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ποιοι άλλοι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ! Τις φωνές εντός Κοινοβουλίου και όλα αυτά τα έκαναν
άλλες πτέρυγες. Και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Να πείτε ποιοι είναι
αυτοί οι «άλλοι»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ!

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Θεωρείτε ότι
την ώρα που εσείς µε προσβάλατε προηγουµένως, εγώ δεν
ένιωσα την ανάγκη να σηκωθώ, να πεταχτώ και να πω εκείνο που
πίστευα; Δεν το έκανα, διότι η αστική µου ευγένεια δεν το επι-
τρέπει, διότι σέβοµαι τον χώρο που βρίσκοµαι. Κάντε το µια
φορά στην πολιτική σας ζωή. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Μερόπη Τζούφη από τη Νέα Αριστερά. 

Αµέσως µετά θα λάβει τον λόγο ο κ. Αποστολάκης και ο κ.
Χήτας, µε την υπενθύµιση ότι έχει πει ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα έρθει κάποια στιγµή να µι-
λήσει. 

Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, µετά από αυτή τη συζήτηση περί αστικής ευγένειας θα
πρέπει να θυµόµαστε ότι πολλές φορές η αλήθεια πονάει και
πρέπει να λέγεται χωρίς κανένα µακιγιάρισµα.

Και οι οφειλόµενες απαντήσεις πρέπει να δίνονται, διότι, κύριε
Φωτήλα, προηγουµένως µας ονοµάσατε ψεύτες και είπατε ένα
σωρό πράγµατα από του Βήµατος της Βουλής. Βεβαίως, θα πρέ-
πει να µπορείτε να απαντήσετε επί της ουσίας όχι σε εµάς, αλλά
στην κοινωνία που είναι εκεί έξω και ζητάει απαντήσεις. 

Έρχοµαι, όµως, στο θέµα του νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που όπως έχουµε πει, ουσιαστικά αποτελεί ένα περαι-
τέρω βήµα στην ιδιωτικοποίηση και την εµπορευµατοποίηση του
πολιτισµού. Και αυτό προκύπτει µε πολύ σαφή τρόπο από τα ση-
µαντικά θέµατα της επικαιρότητας που ήδη έχουν αναφερθεί από
την εισηγήτριά µας, επιλογές που γίνονται σε ιστορικούς τόπους
όπως η Σέριφος ή η Μονεµβασιά που δείχνουν ακριβώς την κα-
τεύθυνση. 

Εποµένως, δεν προωθείτε µια ολιστική πολιτική στρατηγική
στον πολιτισµό που να είναι συνεκτική, αλλά αντίθετα αναπαρά-
γετε ένα µοντέλο διαχείρισης που εξυπηρετεί τα οικονοµικά συµ-
φέροντα και υποβιβάζει τον πολιτισµό ως δηµόσιο αγαθό. 

Κυβέρνηση και Υπουργείο συνεχίζουν να αντιµετωπίζουν τον
πολιτισµό όχι ως αναφαίρετο δικαίωµα και πυλώνα της κοινωνικής
συνοχής -παρά τα λεγόµενα και από την κυρία Υπουργό- αλλά ως
µία αγορά υπηρεσιών, όπου οι πολιτιστικοί φορείς µετατρέπονται
σε επιχειρηµατικές δοµές και οι πολίτες σε απλούς καταναλωτές.
Αυτό δεν είναι πολιτιστική πολιτική. Είναι εµπορευµατοποίηση της
συλλογικής µνήµης και της πολιτιστικής ταυτότητας. 

Βλέπουµε λοιπόν και στο νοµοσχέδιο αυτό την τάση της Κυ-
βέρνησης για συγκεντρωτισµό και έλεγχο των πολιτιστικών ορ-
γανισµών µέσω διορισµένων διοικήσεων, αφαιρώντας κάθε ίχνος
αυτονοµίας από τους ίδιους τους πολιτιστικούς φορείς και, φυ-
σικά, αποκλείοντας τους εργαζόµενους και την τοπική κοινωνία
από τις αποφάσεις. Οι διορισµοί σε µουσεία, πινακοθήκες και πο-
λιτιστικά ιδρύµατα δεν γίνονται µε διεθνείς διαγωνισµούς και κυ-
ρίως µε αξιοκρατικά κριτήρια, αλλά µε όρους κοµµατικού
ελέγχου και συγκεντρωτικής διαχείρισης. 

Παράδειγµα, οι διορισµοί των επικεφαλής των πέντε µεγάλων
µουσείων ή αν θέλετε, µέσα στο ίδιο νοµοσχέδιο, ο ρόλος που
επιφυλάσσετε στους γενικούς διευθυντές που αποκτούν υπερε-
ξουσίες και µακρά παραµονή για τρεις, τουλάχιστον, πενταετίες,
ενώ οι λοιποί εργαζόµενοι δεν εκπροσωπούνται στα διοικητικά
συµβούλια. 

Η χρηµατοδότηση, λοιπόν, του πολιτισµού που θα έπρεπε να
αποτελεί βασική κρατική προτεραιότητα, γίνεται ολοένα και πιο
εξαρτηµένη από τα ιδιωτικά συµφέροντα. Τα µουσεία και οι πο-
λιτιστικοί χώροι υποχρεώνονται να λειτουργούν µε κερδοσκοπι-
κούς όρους, παράδειγµα το Βυζαντινό Χριστιανικό Μουσείο να
κάνει γαµήλιες τελετές απογόνων των τέως, επιβάλλοντας
υψηλό κόστος πρόσβασης για όσους µπορούν να το πληρώσουν
και αποκλείοντας πολίτες που δεν έχουν την οικονοµική δυνατό-
τητα να συµµετέχουν.

Έρχοµαι στις διατάξεις για τη σχολή της µαρµαροτεχνίας στην
Τήνο. Μιλάει το Υπουργείο για αναβάθµιση, αλλά απουσιάζει η
πρόβλεψη, ώστε να συνοδεύεται από σαφείς εγγυήσεις για την
κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµάτων των αποφοίτων.
Η σχολή που είναι ένα ζωντανό κοµµάτι της άυλης πολιτιστικής
κληρονοµιάς, θα έπρεπε να είχε εδώ και χρόνια λάβει την πλήρη
ακαδηµαϊκή και επαγγελµατική της αναγνώριση και τουλάχιστον
τώρα τη σωστή ονοµασία ως καλών τεχνών και όχι ως καλής τέ-
χνης µαρµαροτεχνίας. Χωρίς επαρκείς κρατικές επενδύσεις, ει-
δικά στο εκπαιδευτικό προσωπικό και σε εξοπλισµό -δεν φτάνουν
µόνο οι υποδοµές- η αναβάθµιση αυτή παραµένει στα χαρτιά. Οι
σπουδαστές και οι απόφοιτοι παραµένουν σε ένα καθεστώς αβε-
βαιότητας χωρίς διασφαλισµένες επαγγελµατικές προοπτικές
και στην ουσία, χωρίς στήριξη και αναβάθµιση από την πολιτεία. 

Το Σούλι είναι ένας ιστορικός χώρος µε τεράστια πολιτιστική
και εθνική σηµασία. Αντί η Κυβέρνηση να εφαρµόσει ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο προστασίας και ανάδειξης της περιοχής, βλέ-
πουµε αποσπασµατικές ρυθµίσεις που δεν εξυπηρετούν τις
ανάγκες της πολιτιστικής κληρονοµιάς, αλλά συγκεκριµένα οικο-
νοµικά συµφέροντα και διευθετήσεις, επιχειρώντας να δώσει διέ-
ξοδο στο θέµα των ιδιοκτησιών, εκτάσεις, βοσκότοποι, κτίρια.
Στην περιοχή γίνεται αλλαγή στις χρήσεις γης για ενενήντα εννέα
χρόνια και λείπει ο συνεκτικός σχεδιασµός, θέτοντας σε κίνδυνο
την ιστορική ταυτότητα του Σουλίου. Ποιος τελικά θα έχει την
ευθύνη για τη διαχείριση αυτών των αλλαγών; Απαντάτε, κυρία
Υπουργέ, για ευρύτατη σύµπραξη κράτους και ιδιωτικού τοµέα,
ενώ αναγνωρίζετε ότι οι χρήσεις γης είναι κάτι που πρέπει να
ρυθµιστεί, που πρέπει να το κάνει το αρµόδιο Υπουργείο Περι-
βάλλοντος που, όµως, είναι η απαραίτητη προϋπόθεση που
έπρεπε να είχε προηγηθεί. Θα διασφαλιστεί ότι οι πολιτιστικοί
χώροι δεν θα παραχωρηθούν στους ιδιώτες; Λέτε: δηµόσια ακί-
νητα και µνηµεία, έχουµε τον προγραµµατισµό µας και στο
βαθµό που µπορούµε σε επίπεδο ανθρώπινων και οικονοµικών
πόρων προχωρούµε, αλλά και οι ιδιώτες θέλουν και µπορούν.
Ποιος θα ελέγχει τις εργασίες αποκατάστασης και πώς θα δια-
σφαλιστεί ότι θα γίνουν µε όρους προστασίας της πολιτιστικής
κληρονοµιάς; Ποιος θα δηµιουργήσει τις απαραίτητες υποδοµές
που πρέπει να γίνουν, για να υπάρχει προσβασιµότητα σε αυτά
τα πολιτιστικά µνηµεία; Δεν έχετε δώσει απάντηση.

Έρχοµαι στο Ζαγόρι. Προβλέπετε ένα ειδικό πολιτιστικό τέλος
για τους επισκέπτες που θα µένουν σε καταλύµατα στο Ζαγόρι.
Προφανώς, συνδέεται µε την ένταξη του συνόλου της περιοχής
στον κατάλογο της UNESCO που είναι ένα µεγάλο στοίχηµα που
απαιτεί, όµως, την εκπόνηση ενός στρατηγικού σχεδίου για την
προστασία και την ανάδειξη της φυσικής και πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς του Ζαγορίου και που πέρα από τις µελέτες, απαιτούνται
και θεσµοθετηµένες χρηµατοδοτήσεις και συγκεκριµένα χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία που θα υποστηρίξουν την προσπάθεια, όπως
σας λέει και ο Δήµος Ζαγορίου στο υπόµνηµά του. 

Εποµένως, εδώ, το τέλος διαµονής ως λύση για τη διαχείριση
του πολιτιστικού αποθέµατος της περιοχής δεν µπορεί να απο-
τελέσει απάντηση και απαιτεί και εδώ σαφείς απαντήσεις στα κρί-
σιµα ζητήµατα: Πώς θα διανεµηθούν τα έσοδα από το τέλος; Θα
διοχετευθούν αποκλειστικά σε έργα υποδοµών και προστασίας
ή πού αλλού θα καταλήξουν; Θα διασφαλιστεί η διαφάνεια στη
διαχείριση των κονδυλίων; 

Μιλήσατε για εξουσιοδοτικές διατάξεις, οι οποίες όµως δεν
συζητούνται µέσα στη Βουλή, όταν έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο.
Οι κάτοικοι και οι τοπικοί φορείς σάς έχουν εκφράσει επανειληµ-
µένα την ανάγκη για συµµετοχή στον σχεδιασµό και την εφαρ-
µογή αυτών των πολιτικών. Προχωράτε, µετακυλίοντας το
κόστος στους ίδιους τους κατοίκους και τους επισκέπτες της πε-
ριοχής. 

Η πρότασή µας: Η Νέα Αριστερά προτείνει ένα διαφορετικό
µοντέλο πολιτιστικής πολιτικής που διασφαλίζει τη δηµόσια χρη-
µατοδότηση και την ισότιµη πρόσβαση στον πολιτισµό. Αύξηση,
λοιπόν, της δηµόσιας χρηµατοδότησης για τον πολιτισµό, ώστε
οι πολιτιστικοί φορείς να µην βασίζονται σε χορηγίες και ιδιωτι-
κές επενδύσεις. Προστασία των δηµόσιων πολιτιστικών χώρων
από την εµπορευµατοποίηση, για να διατηρήσουν τον ανοιχτό
και προσβάσιµο χαρακτήρα τους. Ενίσχυση της συµµετοχής των
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τοπικών κοινωνιών στη διαχείριση των πολιτιστικών οργανισµών
και των έργων υποδοµής. Διασφάλιση της διαφάνειας και του δη-
µοκρατικού ελέγχου στη διαχείριση των πολιτιστικών πόρων. 

Ο πολιτισµός δεν µπορεί να αποτελεί προνόµιο των λίγων.
Είναι αναφαίρετο δικαίωµα όλων και βασικός παράγοντας κοινω-
νικής συνοχής. Η Κυβέρνηση έχει την ευθύνη να διαµορφώσει
τέτοιου τύπου πολιτικές, οι οποίες να υπηρετούν το δηµόσιο
συµφέρον και όχι τις αγορές. Όχι, όµως, αυτή η Κυβέρνηση. 

Και ολοκληρώνω µε το «περί καλής νοµοθέτησης». Βλέπουµε
τροπολογία που αφορά την αναγκαιότητα να επανέλθουν οι ει-
δικευόµενοι γιατροί που ολοκλήρωσαν την ειδικότητά τους στα
δηµόσια νοσοκοµεία, ακριβώς διότι το κράτος δεν φρόντισε, ενώ
τους θεωρεί έµπειρο ιατρικό δυναµικό, να τους κρατήσει και µά-
λιστα αυτό έρχεται ενώ ταυτόχρονα συζητείται στην Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων άλλο νοµοσχέδιο για τις µεταµοσχεύ-
σεις. 

Τελειώνω µε ένα θέµα το οποίο είναι πολύ σηµαντικό, το «Πο-
λιτιστικής Συνταγογράφησης», για το οποίο έκανα συγκεκριµένη
ερώτηση στην κυρία Υπουργό, για να αναδειχθεί ένα θέµα που
είχε ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας από το
’22 και που έρχεται τώρα µε τη µορφή τροπολογίας, χωρίς να
έχουµε τον χρόνο επί της ουσίας να συζητήσουµε και µία θετική
ρύθµιση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Ευάγ-
γελος Αποστολάκης έχει τον λόγο και αµέσως µετά ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.  

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ξεκινών-

τας να αναφερθώ σε δύο θέµατα που δεν άπτονται του νοµοσχε-
δίου, αλλά µας αφορούν όλους. Το πρώτο θέµα είναι η έκτακτη
συνάντηση που πραγµατοποιήθηκε χθες στο Παρίσι µε πρωτο-
βουλία της γαλλικής προεδρίας. Η συνάντηση αυτή κρίθηκε ανα-
γκαία κατόπιν των θέσεων των Ηνωµένων Πολιτειών για το θέµα
της διαχείρισης του ουκρανικού ζητήµατος, αλλά και της ανάγ-
κης κοινής αντιµετώπισης του ζητήµατος από τις χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Στη συνάντηση συµµετείχαν πέραν της Γαλλίας και της Γερ-
µανίας, η Μεγάλη Βρετανία, η Ιταλία, η Πολωνία, η Ισπανία, η Ολ-
λανδία, η Δανία, η επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ.
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, ο κ. Αντόνιο Κόστα και ο Γενικός
Γραµµατέας του ΝΑΤΟ κ. Ρούτε. Γίνεται αντιληπτό ότι η Δανία
και η Πολωνία επηρεάζονται άµεσα από την κατάσταση στην Ου-
κρανία, λόγω γεωγραφικής εγγύτητας, αλλά και λόγω γεωστρα-
τηγικών συσχετισµών. 

Θεωρώ, όµως, ότι από τη συγκεκριµένη συνάντηση δεν θα
έπρεπε να απουσιάζει ο Έλληνας Πρωθυπουργός. Και αυτό,
γιατί το ζήτηµα για πολλούς και διαφορετικούς λόγους επηρεά-
ζει άµεσα τη χώρα µας και µάλιστα σε νευραλγικά ζητήµατα. Η
συµµετοχή µας, µε ενέργειες σοβαρής στήριξης της Ουκρανίας,
επιβάλλει τη συµµετοχή µας και στις εξελίξεις και τις αποφάσεις
που θα παρθούν γι’ αυτή την υπόθεση στο µέλλον. Θεωρώ ότι
πρέπει να το λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν µας αυτό.

Το δεύτερο ζήτηµα στο οποίο θέλω να αναφερθώ -όπως όλοι
οι οµιλητές που έχουν µιλήσει- είναι το ζήτηµα των Τεµπών. Πα-
ρακολουθούµε όλοι µια κοινωνία που βράζει, καθώς αισθάνεται
ότι τίποτα δεν λειτουργεί σε αυτή τη χώρα. Προηγουµένως, εί-
πατε: επιτρέψαµε να βγουν τα στοιχεία. Δεν νοµίζω ότι άρεσε σε
κανέναν αυτή η έκφραση. Τι θα πει επιτρέψατε; Τα στοιχεία πρέ-
πει να βγουν από τη δικαστική διαδικασία και δεν περιµένουµε
κανέναν να το επιτρέψει. Με συγχωρείτε, αλλά νοµίζω ότι είναι
αποτυχηµένη η έκφραση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, θα µπορούσα να σας διακόψω για ένα λεπτό γιατί
υπάρχει ένα σχολείο το οποίο θα πρέπει να φύγει; Θα µου το επι-
τρέψετε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Γίνεται

γνωστό στο  Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολου-
θούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του

κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος», σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Αίγινας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σας ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. Συνεχίστε, παρακαλώ. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οι πολίτες χάνουν ηµέρα µε την ηµέρα την εµπιστοσύνη τους

στους θεσµούς του πολιτεύµατος. Αυτό είναι ζήτηµα σοβαρό για
µια δηµοκρατία και θα πρέπει να µας απασχολεί όλους, αλλά και
να µας παρακινεί να αναδοµήσουµε αυτή την εµπιστοσύνη, κά-
νοντας σωστά και καίρια το έργο µας.

Επιτρέψτε να σηµειώσω κάτι που µας έκανε χειρίστη εντύ-
πωση. Είδαµε την αχαρακτήριστη παρέµβαση του Μητροπολίτη
Ικονίου για την κ. Καρυστιανού. Δεν θα το σχολιάσω περαιτέρω.
Ζήτησε συγγνώµη, αλλά είναι, νοµίζω, πλέον αργά. 

Προχωρώντας στο υπό συζήτηση και ιδιαίτερα ογκώδες νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού, θέλω να σηµειώσω ότι αγγί-
ζει πάρα πολλές πτυχές των πολιτιστικών φορέων της χώρας µας
και αυτό το καθιστά ένα ιδιαίτερα σοβαρό νοµοσχέδιο. Σε κάθε
περίπτωση, θα ήθελα να σηµειώσω ότι τόσο η µεγάλη του
έκταση, όσο και τα πολλά και διαφορετικά θέµατα που αγγίζει
δεν ενδείκνυνται για µια σωστή νοµοθετική διαδικασία. 

Παρά ταύτα, υπάρχουν θετικά σηµεία στο παρόν νοµοσχέδιο,
τα οποία και επιβεβαιώνουν οι φορείς που κλήθηκαν να τοποθε-
τηθούν στη σχετική συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής. Υπάρ-
χουν άρθρα, που ρυθµίζουν υπάρχουσες εκκρεµότητες, που
βελτιώνουν την κατάσταση κάποιων εκ των σχετικών φορέων και
προωθούν την καλύτερη προβολή των πολιτιστικών αγαθών.
Αυτό είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, γιατί η χώρα µας είναι
πραγµατικά πλούσια, όσον αφορά στα πολιτισµικά και πολιτι-
στικά αγαθά, τα οποία πρέπει να χαίρονται πρώτα οι πολίτες της
και στη συνέχεια τα εκατοµµύρια επισκέπτες. 

Θέλω, όµως, να σταθώ σε κάποια ζητήµατα, που θεωρώ ότι
πρέπει να ακουστούν και στην Ολοµέλεια. Το πρώτο είναι η εν-
τύπωση που δηµιουργείται από αρκετές διατάξεις ότι επιχειρεί-
ται µια αµιγώς επιχειρηµατική αξιοποίηση των µνηµείων, των
πολιτιστικών χώρων και αγαθών, κάτι που σίγουρα δεν εξυπηρε-
τεί τον πολίτη και δεν βοηθά στην απόλαυση του θεµελιώδους
ανθρωπίνου δικαιώµατος στον πολιτισµό. 

Ενδεικτικά θέλω να αναφερθώ στα λεγόµενα του προέδρου
του ΜΟΜus, ο οποίος ανέφερε χαρακτηριστικά ότι µε τη νέα δια-
µόρφωση της σύστασης του διοικητικού συµβουλίου µειώνεται
ο ρόλος και η εκπροσώπηση του Δηµοσίου, το οποίο και θα
έπρεπε να εκπροσωπείται πλειοψηφικά στο διοικητικό συµβού-
λιο, δεδοµένου ότι το Ελληνικό Δηµόσιο είναι ο κύριος πάροχος
της χρηµατοδότησής του. 

Επιπλέον, σηµείωσε ότι µε την πλειοψηφική εκπροσώπηση του
Δηµοσίου στο διοικητικό συµβούλιο επιτυγχάνεται πληρέστερα
η λογοδοσία και διασφαλίζεται αρτιότερα το δηµόσιο συµφέρον.
Αυτό, ακριβώς, θα έπρεπε να αποτελέσει πρωταρχικό στόχο του
Υπουργείου Πολιτισµού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Η δεύτερη αναφορά, που θα ήθελα να κάνω επί του νοµοσχε-
δίου, αφορά στη µετονοµασία του µέχρι σήµερα γνωστού ως
Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τε-
χνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης Μαρ-
µαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου. Αντιλαµβάνοµαι την προσπάθεια
να αναβαθµιστεί και η ονοµασία της σχολής. Η επιλογή, όµως,
της φράσης «καλής τέχνης» αντί της φράσης «καλών τεχνών»
είναι το λιγότερο άστοχη και σίγουρα αδόκιµη. Πιθανώς, πρέπει
να διορθωθεί. 

Η προσπάθεια να αναβαθµιστεί στο σύνολό της η σχολή είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση, ειδικά εάν αναλογιστεί κανείς ότι οι
απόφοιτοι αυτής της σχολής, πέραν των προσωπικών έργων τέ-
χνης που δηµιουργούν, είναι και οι βασικοί τεχνίτες που συντη-
ρούν τα µαρµάρινα έργα στην Ακρόπολη και σε άλλα σπουδαία
µνηµεία της χώρας µας. Δεν γίνεται, λοιπόν, κατανοητό για ποιο
λόγο δεν χορηγούνται στους σπουδαστές, µε το πέρας των
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σπουδών τους, οι εκατόν ογδόντα µονάδες ΕCTS αλλά µόνο εκα-
τόν είκοσι µονάδες. Αυτό το γεγονός θα ζηµιώσει τους σπουδα-
στές ακαδηµαϊκά αλλά και οι µονάδες αυτές δεν ανταποκρίνονται
στην εργασία που έχουν πράξει, σύµφωνα µε όσα ακούστηκαν
στην επιτροπή από τον διευθυντή της σχολής, τον κ. Χαλεπά. 

Επίσης, θα πρέπει να εξασφαλιστούν οι πόροι για την ορθή
λειτουργία της σχολής αλλά και για την κάλυψη των βασικών
αναγκών των σπουδαστών. Το Υπουργείο Πολιτισµού έχει
ανάγκη τους αποφοίτους αυτής της σχολής και θα πρέπει να
τους στηρίξει έµπρακτα. 

Είναι προφανές ότι δεν είναι εφικτό να γίνει αναφορά σε κάθε
άρθρο του νοµοσχεδίου, καθώς αυτό περιλαµβάνει εκατόν επτά
άρθρα. Αυτό, όµως, που θέλω να τονίσω είναι ότι τα µνηµεία της
χώρας µας, οι καλλιτεχνικοί οργανισµοί, τα µουσεία µας και γε-
νικότερα ο πολιτισµός στο σύνολό του χρειάζονται σταθερή και
επαρκή δηµόσια χρηµατοδότηση, καθώς και µια ολοκληρωµένη
πολιτιστική στρατηγική, που πρέπει να εφαρµόζεται. Πρέπει, λοι-
πόν, να αυξηθεί η δηµόσια χρηµατοδότηση, για να µην βασίζεται
η προαγωγή του πολιτισµού µας σε ιδιωτικές χορηγίες. Πρέπει
να υπάρξει ένα σχέδιο για την προστασία των πολιτιστικών
χώρων και κυρίως, θα πρέπει να συµπεριληφθεί στην ευρύτερη
διαµόρφωση του σχεδίου για τον πολιτισµό και η εκάστοτε το-
πική κοινωνία, καθώς ο πολιτισµός µας αφορά όλους. Όλοι µπο-
ρούµε να λάβουµε από αυτόν, αλλά και να προσφέρουµε σε
αυτόν. 

Τέλος, επειδή το νοµοσχέδιο αφορά στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού, θέλω να αναφέρω ότι µετά την εφαρµογή του ιδιωτικού
µοντέλου στον αρχαιολογικό χώρο της Ακρόπολης, το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού προχώρησε στην επέκτασή του και σε άλλους
αρχαιολογικούς χώρους και µουσεία της χώρας µας, όπως στον
αρχαιολογικό χώρο της Κνωσού. Επιβαρύνοντας σηµαντικότατα
τον προϋπολογισµό, αντί να προσλάβει προσωπικό, αποφάσισε
να ιδιωτικοποιήσει τη λειτουργία του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

επόµενος οµιλητής. Είναι ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Σωκράτης Φάµελλος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία και κύριε Υπουργέ, παίρνω
τον λόγο σήµερα, για να τοποθετηθώ για το µεγάλο ζήτηµα το
οποίο συγκλονίζει την ελληνική κοινωνία τις τελευταίες ηµέρες. 

Στις 25 Ιανουαρίου όλη η Ελλάδα κυριολεκτικά ήταν στους
δρόµους και υπήρχαν πολλά συλλαλητήρια και έξω από τη χώρα
µας, γιατί η ελληνική κοινωνία απαιτεί να υπάρχει δικαιοσύνη και
διαφάνεια για το έγκληµα των Τεµπών αλλά και για το έγκληµα
της συγκάλυψης που ακολούθησε. 

Την επόµενη ηµέρα, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία αλλά
και δύο ακόµα κοινοβουλευτικά κόµµατα κατέθεσαν πρόταση για
προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση στη Βουλή. Από εκείνη την
ηµέρα έχουν περάσει είκοσι τρεις ηµέρες. Ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός αγνοείται, δεν έχει έρθει στη Βουλή. Υποτιµά και τον ελλη-
νικό λαό και την ελληνική Βουλή. 

Όλη η κοινωνία συζητάει για το έγκληµα των Τεµπών, αλλά ο
κ. Μητσοτάκης κρύβεται. Σε αυτή την περίοδο, οι αποκαλύψεις
κάθε ηµέρα είναι συγκλονιστικές. Και τι δεν έχουµε µάθει αυτές
τις είκοσι τρεις ηµέρες που πέρασαν! Μάθαµε ότι το µπάζωµα
και η καταστροφή πειστηρίων του εγκλήµατος έγιναν για καλό
σκοπό. Μάθαµε ότι η εξεταστική επιτροπή της Βουλής, κατά πα-
ράβαση του όρκου των Βουλευτών, δεν αποκάλυψε την αλήθεια.
Μάθαµε ότι υπήρχαν βίντεο χαµένα για δύο χρόνια σε κάδο
απορριµµάτων, όπως λέµε στην ψηφιακή τεχνολογία, µε τα δε-
δοµένα, µε τα data, τα οποία δεν αντιστοιχούν στην ηµεροµηνία
της αποκάλυψής τους. 

Νέα ερωτήµατα από όλες τις πλευρές και πολλά ακόµα, που
δεν είναι η ώρα για να τα αναφέρω. Και ένας επικίνδυνος και ανα-
ξιόπιστος Πρωθυπουργός κάθε δέκα ηµέρες αλλάζει υπερασπι-
στική γραµµή. Άλλα είπε σε τηλεοπτική συνέντευξη στον ALPHA,
άλλα είπε σε γραπτή συνέντευξη στην «Καθηµερινή». Και πού κα-

τέληξε; Να κατηγορεί την κοινωνία, την κοινωνία που διαµαρτύ-
ρεται γιατί η χώρα µας έχει πρόβληµα δηµοκρατίας και δικαιο-
σύνης. Να κατηγορεί την κοινωνία, που απαιτεί να υπάρχει
διαφάνεια και δηµοκρατία. Και µάλιστα, κατέληξε να κατηγορεί
την κοινωνία, να κατηγορεί την Αντιπολίτευση, γιατί συµπαρίστα-
ται στον αγώνα των γονέων, των συγγενών των θυµάτων, των
τραυµατιών και όλου του ελληνικού λαού και να χαρακτηρίζει ως
σκευωρία το απολύτως δηµοκρατικό αίτηµα της δηµοκρατίας και
της διαφάνειας. Ποιος; Ο Πρωθυπουργός των υποκλοπών, της
πολλαπλής παραβίασης συνταγµατικών αρχών, της µε τη βούλα
του Ευρωκοινοβουλίου παραβίασης και υποβάθµισης του κρά-
τους δικαίου.

Σήµερα, η ελληνική κοινωνία συγκλονίζεται και ζητάει απαντή-
σεις µετά την αποκάλυψη του θανάτου του γιου της προϊσταµέ-
νης της Εισαγγελίας Εφετών της Λάρισας, που αγνοούνταν πάνω
από ενάµιση µήνα. Θέλουµε από αυτό το Βήµα να καταθέσουµε
τα ειλικρινή µας συλλυπητήρια και τη στήριξή µας και στη µη-
τέρα του και στην οικογένειά του και στους φίλους και συγγενείς
του. 

Τώρα τα ερωτήµατα πληθαίνουν από την ελληνική κοινωνία,
τίθενται και σε εµάς και οφείλουµε να τα µεταφέρουµε εδώ, στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου. Ερωτήµατα που προκύπτουν και από
την ανάρτηση της µητέρας του θύµατος. Γιατί αναφέρεται σή-
µερα η µητέρα του θύµατος στους υπεύθυνους του θανάτου του
γιου της;

Γιατί είχε βιαστεί η κ. Αδειλίνη και είχε τοποθετηθεί αποκλεί-
οντας κάθε συσχέτιση µε τα καθήκοντα;

Τι συσχέτιση µπορεί να υπάρχει µε την εντολή που είχε λάβει
για την έρευνα των καταγγελιών συνηγόρων και συγγενών των
θυµάτων για το έγκληµα των Τεµπών;

Εµείς µε µεγάλη προσοχή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατα-
θέτουµε µόνο ερωτήµατα, γιατί δεν είµαστε σαν τον κύριο Πρω-
θυπουργό ο οποίος βιάζεται να κάνει και τον ανακριτή και τον
εισαγγελέα και τον δικαστή. Το έκανε πολλές φορές τα τελευταία
δύο χρόνια και το έχουµε καταγγείλει. Μόνο ερωτήµατα καταθέ-
τουµε, ερωτήµατα που απαιτούν απαντήσεις, γιατί έχουµε απο-
δείξει ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ότι µε µεγάλη
σοβαρότητα, θεσµικά και πάντα δηµόσια καταθέτουµε ερωτή-
µατα και προτάσεις, για να υπάρχει δικαιοσύνη και διαφάνεια στη
χώρα µας. 

Αυτά τα ερωτήµατα πρέπει να τα απαντήσει η δικαιοσύνη. Ο
κύριος Πρωθυπουργός πρέπει να έρθει εδώ να λογοδοτήσει για
άλλα ζητήµατα, τα οποία έχουν ήδη αποδειχθεί, γιατί, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, δεν µπορούµε να µην πούµε ότι και αυτή η
εξέλιξη προσθέτει στην ανασφάλεια, στα ερωτήµατα, στην αγω-
νία, στο αίσθηµα συγκάλυψης. Δεν θέλουµε να υπάρχει ανασφά-
λεια και αγωνία στην κοινωνία για τα θέµατα της απόδοσης
δικαίου, αλλά και για την ασφάλεια των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει κλονιστεί ισχυρά η εµπιστο-
σύνη της ελληνικής κοινωνίας στη δικαιοσύνη. Αυτή είναι µια συ-
ζήτηση που δεν µπορούµε να παρακάµψουµε. Η δικαιοσύνη και
ειδικότερα η δικαστική εξουσία το γνωρίζετε ότι είναι ένας από
τους τρεις βασικούς πυλώνες της Ελληνικής Δηµοκρατίας, µαζί
µε τη νοµοθετική και εκτελεστική εξουσία. Για τον λόγο αυτό
είναι δηµοκρατική υποχρέωσή µας να διεκδικούµε και να απαι-
τούµε την αξιοπιστία και τη λειτουργία της δικαιοσύνης. Έτσι
στηρίζουµε τους θεσµούς. Αυτό είναι κάτι που δεν κάνει ο κ. Μη-
τσοτάκης και µάλιστα κάνει ακριβώς το αντίθετο. 

Σήµερα στην πλειοψηφία της κοινωνίας µας υπάρχει αµφισβή-
τηση και ισχυρός κλονισµός στην αξιοπιστία της δικαιοσύνης.
Γιατί όµως;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορούµε να κρυβόµαστε.
Αυτό οφείλεται σε πολύ µεγάλο βαθµό στις επιλογές της ηγεσίας
της δικαιοσύνης. Ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία καταγγεί-
λαµε την ηγεσία του Αρείου Πάγου γιατί µπήκε το σκάνδαλο των
υποκλοπών στο αρχείο. Ναι, αυτό ήταν µια ξεκάθαρη αµφισβή-
τηση της ηγεσίας της δικαιοσύνης. Δεν το έχουµε κρύψει ποτέ
ούτε έχουµε µασήσει τα λόγια µας. Ήµασταν απόλυτα ξεκάθαροι
και θεσµικά. Το ίδιο ισχύει και για τα Τέµπη. Να είµαστε και εδώ
θεσµικά πλήρεις. Οι αποφάσεις της δικαιοσύνης και ιδιαίτερα της
ηγεσίας της οφείλουν να κρίνονται. Τι δηµοκρατία είµαστε εξάλ-
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λου; Θα µετράµε και θα φοβόµαστε τα λόγια µας; Με έναν θε-
σµικό καθωσπρεπισµό δεν θα προφυλάξουµε τελικά τη δηµοκρα-
τία και τη δικαιοσύνη; Όχι, όλα θα λέγονται δηµόσια. Οι
αποφάσεις της ηγεσίας της δικαιοσύνης και της δικαιοσύνης θα
κρίνονται από τον ελληνικό λαό, γιατί στο όνοµα του ελληνικού
λαού αποδίδεται δικαιοσύνη και πρέπει να αποδίδεται δικαιο-
σύνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γιατί όµως δυσπιστούµε; Γιατί η ηγεσία της δικαιοσύνης λει-
τουργεί ως βραχίονας της Κυβέρνησης. Αυτό συναισθάνεται και
γι’ αυτό είναι βεβαιωµένη η ελληνική κοινωνία. Και αυτό οφείλω
να πω ότι δεν αφορά µόνο τη σηµερινή ηγεσία του Αρείου
Πάγου. Αµφισβητούµε τις επιλογές αυτές και για έναν ακόµη
λόγο, γιατί ο κ. Μητσοτάκης παρεµβαίνει στη δικαιοσύνη, παρα-
κωλύει τη δικαιοσύνη, παραπλανά και τη δηµόσια γνώµη και την
κοινή γνώµη και τη δικαιοσύνη και κλονίζει την αξιοπιστία της δι-
καιοσύνης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Στην κρίση θεσµών της χώρας µας, η οποία γίνεται ολοένα και
µεγαλύτερη και πιο επικίνδυνη, πλήττεται και η δικαιοσύνη και
υπεύθυνος είναι ο κ. Μητσοτάκης. Μέσα από τη συζήτηση για τη
συνταγµατική Αναθεώρηση οφείλουµε να προχωρήσουµε σε µια
αναγκαία µεγάλη µεταρρύθµιση στη χώρα µας, δηλαδή στην αλ-
λαγή της επιλογής της ηγεσίας της δικαιοσύνης, που πρέπει να
αποκολληθεί από την Κυβέρνηση και από την εκάστοτε κυβέρ-
νηση. Όµως σήµερα οφείλουµε πρώτα απ’ όλα να επαναλάβουµε
το βασικό αίτηµα δηµοκρατίας που είναι διάχυτο στην κοινωνία
και εµπεδωµένο: να σεβαστεί ο κ. Μητσοτάκης τη Βουλή και τον
λαό. Δεν µπορεί να µας κουνάει το δάχτυλο και να µιλάει για σε-
βασµό στους θεσµούς όταν εδώ και πάνω από τρεις εβδοµάδες
κρύβεται από τη Βουλή όταν έχει κατατεθεί αίτηµα -και µάλιστα
από τρία κόµµατα- για προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση στη
Βουλή, για ένα θέµα που κυριολεκτικά καίει την ελληνική κοινω-
νία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Θέλετε να σας πούµε γιατί κρύβεται; Υπάρχουν πολλοί λόγοι
που τον κρατούν µακριά. Το ένα είναι η έλλειψη σεβασµού στους
θεσµούς. Αυτός που µιλάει για τους θεσµούς δήθεν, δεν τους
σέβεται µε αποδείξεις. Το δεύτερο είναι ότι φοβάται να λογοδο-
τήσει. Δεν έρχεται στη Βουλή γιατί φοβάται να λογοδοτήσει. Και
το τρίτο είναι γιατί αλλάζει την υπερασπιστική του γραµµή. Ψά-
χνει να βρει τρόπους διαφυγής. Γι’ αυτό και δεν πρέπει να καθυ-
στερούµε και γι’ αυτό δεν πρέπει να καθυστερούµε και για το
αίτηµα δυσπιστίας, για να πέσει η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη.
Αυτό σηµαίνει πρόταση δυσπιστίας, δεν σηµαίνει τίποτα διαφο-
ρετικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το αίτηµα αυτό είναι ισχυρά πλειοψηφικό στην κοινωνία. Ο ελ-
ληνικός λαός δυσπιστεί πλειοψηφικά κατά της Κυβέρνησης. Ο κ.
Μητσοτάκης είναι υπεύθυνος για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος
των Τεµπών. Η κοινωνία πιστεύει ότι η Κυβέρνηση δεν διευκολύ-
νει το έργο της δικαιοσύνης. Η κοινωνία πιστεύει ότι υπάρχει
συγκάλυψη στο έγκληµα των Τεµπών. Η Κυβέρνηση είναι απο-
νοµιµοποιηµένη στην κοινωνία. Όσο κι αν σας τροµάζει αυτή η
λέξη, ο κ. Μητσοτάκης σήµερα είναι απονοµιµοποιηµένος ως
Πρωθυπουργός και οι θεσµοί πλήττονται όσο συνεχίζει να κρύ-
βεται ο κ. Μητσοτάκης και να αµφισβητείται. Και αυτή είναι και η
βάση της πρότασης δυσπιστίας την οποία έχουµε καταθέσει δη-
µόσια.

Κάθε µέρα που περνά, η κρίση δηµοκρατίας και δικαιοσύνης
µεγαλώνει, όπως και τα ερωτήµατα και η ανησυχία των πολιτών
και προφανώς τα προοδευτικά κόµµατα έχουν την υποχρέωση
να αναλάβουν αυτές τις πρωτοβουλίες, για να δοθεί η απάντηση
στην κοινωνία από την πλευρά της προοδευτικής πολιτικής, από
τη δηµοκρατική προοδευτική πολιτική και να υπάρχει ταυτό-
χρονα και διέξοδος, γιατί η κοινωνία δεν αγωνιά µόνο για το σή-
µερα, αγωνιά και για το αύριο, θέλει προοδευτική προοπτική,

θέλει προοδευτική κυβέρνηση. Γι’ αυτήν είµαστε υποχρεωµένοι
να δουλέψουµε. Η ελληνική κοινωνία απαιτεί δηµοκρατία και δια-
φάνεια. Ο κ. Μητσοτάκης ούτε θέλει ούτε µπορεί να εξασφαλίσει
αυτές τις βασικές αρχές της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ,
είναι τόσο συγκλονιστικό και τόσο συνταρακτικό για το µέλλον
της Ελληνικής Δηµοκρατίας αυτό που συµβαίνει, είχα υποχρέ-
ωση να τοποθετηθώ κυρίως γι’ αυτό και λιγότερο για το νοµο-
σχέδιο που έχει καταθέσει σήµερα το Υπουργείο Πολιτισµού. Δεν
µπορώ να κρύψω ότι βασικός στόχος του νοµοσχεδίου δεν είναι
καµία µεταρρύθµιση και κανένας στρατηγικός σχεδιασµός για
τον πολιτισµό. Δεν µπορώ να κρύψω ότι οι άνθρωποι του πολιτι-
σµού αγωνιούν γιατί ούτε γι’ αυτούς η Κυβέρνηση επιφυλάσσει
επιβίωση µε αξιοπρέπεια. Αµφισβητεί και την επιβίωση του πολι-
τισµού και την αξιοπρέπεια των ανθρώπων του πολιτισµού. Και
δεν µπορούµε να κρύψουµε ότι µέσα από διορισµούς προσώπων
και µέσα από εκτεταµένες αλλαγές των αρµοδιοτήτων, δηλαδή
της αδιαφάνειας προσώπων, που επιλέγει προσωπικά η Υπουρ-
γός και η Κυβέρνηση, σχεδιάζει µία ακόµα παρέµβαση εις βάρος
του πολιτισµού. Ναι, είναι σοβαρά ζητήµατα αυτά, αλλά επι-
τρέψτε µας να διακρίνουµε και να αναδείξουµε το µεγάλο πρό-
βληµα δηµοκρατίας που έχει η χώρα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε βάση τον όρκο µας είµαστε
όλοι και όλες υπεύθυνοι γι’ αυτό που συµβαίνει. Επειδή πολύ
σύντοµα θα βρεθούµε απέναντι στη συνείδησή µας και απέναντι
στην ελληνική ιστορία, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει
κάνει µια ξεκάθαρη επιλογή. Δεν θα επιτρέψουµε στον κ. Μητσο-
τάκη να κρύψει την αλήθεια. Δεν θα επιτρέψουµε στον κ. Μητσο-
τάκη να κρύψει τις ευθύνες του και οι ευθύνες θα αποδοθούν,
όσο ψηλά κι αν βρίσκονται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και στην προανακριτική επιτροπή -την πρώτη τουλάχιστον που
θα έρθει αργά ή γρήγορα, γιατί δεν µπορεί να το αποφύγει-,
αλλά και στην πρόταση δυσπιστίας και στην προ ηµερήσιας διά-
ταξης συζήτηση στη Βουλή ένα πράγµα θέλουµε να είναι ξεκά-
θαρο: Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα είναι η φωνή και της
δικαιοσύνης και της ελληνικής κοινωνίας. Τίποτα δεν θα µείνει
κρυφό.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην Αίθουσα «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος» δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Καράτουλα Ηλείας.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, µία τρίλεπτη παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, ο κ. Φάµελλος φεύγει, θα απαντήσει ο Κοινοβου-

λευτικός του Εκπρόσωπος…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
Δεν αγχώνοµαι, όχι. 
Η θέση µας ως προς το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών είναι

απολύτως κρυστάλλινη: άπλετο φως, δικαιοσύνη χωρίς αστερί-
σκους και εµπιστευόµαστε απολύτως τη δικαιοσύνη. Αλλά απο-
κρούουµε µετά βδελυγµίας τα περί συγκάλυψης και αυτό θα
αποδειχθεί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Συλλυπητήρια να πείτε στη µητέρα.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν σας διακόπτω, κύριε Καραµέρε. Το κά-

νετε κατ’ επανάληψη. Δεν σας διακόπτω. Παρακαλώ να µε σεβα-
στείτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Συλλυπητήρια να πείτε στη µητέρα.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Δεν θα µου υποδείξετε τι θα πω. Παρα-

καλώ πάρα πολύ. Πάρα πολύ σας παρακαλώ! 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΖ’ - 18 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 7987



Όµως ακούσαµε µε έκπληξη για άλλη µια φορά σήµερα εδώ
τον κ. Φάµελλο να ρίχνει λάδι στη φωτιά της τοξικότητας. 

Εµείς εκφράζουµε τα θερµά µας συλλυπητήρια στην οικογέ-
νεια του Βασίλη Καλογήρου. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:… (Δεν ακούστηκε)
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πολάκη, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κυρία Ευ-

θυµίου, συνεχίστε.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αλλά προτρέχει να βγάλει συµπεράσµατα,

πραγµατικά, ρίχνοντας λάδι στη φωτιά. Ακόµα δεν έχουν απο-
φανθεί οι ιατροδικαστικές υπηρεσίες. Γιατί, λοιπόν, προκαταλαµ-
βάνει µια έρευνα;

Και θα ήθελα σας παρακαλώ να µου απαντήσει σε συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα. Σήµερα η ιστοσελίδα Powergame αποκάλυψε
ότι ο Βουλευτής Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νίκος Παναγιωτόπουλος,
µιλώντας σε κοµµατική εκδήλωση, καθύβρισε τον Πρωθυπουργό
και τον κ. Ανδρουλάκη, τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, ενώ έκανε
λόγο για τη Νέα Δηµοκρατία, για «συµµορία που µας κυβερνάει,
που ισοπεδώνει τα πάντα στη χώρα και αυτό είναι άκρως επικίν-
δυνο, γιατί θα έχουµε µια στροφή τέτοια, φασιστικού τύπου, που
εκπορεύεται από την Αµερική βέβαια και έρχεται προς τα εδώ
και η οποία θα καταλήγει στο ότι δεν µου αρέσει τούτος επειδή
είναι χοντρός, δεν µου αρέσει ο άλλος επειδή είναι κοντός, ο
άλλος επειδή πιστεύει εκείνο εκεί, σκότωσέ τον». Αλήθεια; Μι-
λάµε για ένα αντιδηµοκρατικό παραλήρηµα. 

Λοιπόν, να µας απαντήσει ο κ. Φάµελλος εάν υιοθετεί αυτές
τις επικίνδυνες απόψεις του Βουλευτή του για τη δηµοκρατία, αν
θα τον διαγράψει, γιατί άλλως η ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ θα είναι συ-
νυπεύθυνη και αυτές οι αντιδηµοκρατικές, υβριστικές και εµπρη-
στικές δηλώσεις οδηγούν τη χώρα στον διχασµό και οφείλετε να
πάρετε θέση.

Όπως άκουσα πάλι να επαναλαµβάνει τα περί απονοµιµοποι-
ηµένου Πρωθυπουργού και απονοµιµοποιηµένης Κυβέρνησης.
Αυτό είναι πραγµατικά ένα πολιτικό ατόπηµα. Τορπιλίζει τα θεµέ-
λια της δηµοκρατίας. Ο Πρωθυπουργός δεν είναι εκλεγµένος;
Αυτή η Κυβέρνηση δεν είναι εκλεγµένη και µάλιστα µε ποσοστό
µεγαλύτερο τη δεύτερη εκλογή της από την προηγούµενη φορά;
Δεν έγιναν και ευρωεκλογές; Δηµοσκοπικά δεν αποτυπώνεται
αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Απεναντίας, βέβαια, σε εσάς δηµοσκοπικά που κάθε µήνα χά-
νετε κι από έναν Βουλευτή, από το 31% το 2019 µε τις καλύτερες
δηµοσκοπήσεις πήγατε στο 8% και 9%. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αλαζονεία!
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Και µιλάτε εσείς για απονοµιµοποίηση του

Πρωθυπουργού, που πραγµατικά είµαστε πλήρως συντενταγµέ-
νοι µε το Σύνταγµα;

Και επίσης -τελευταίο και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και σας ευ-
χαριστώ- στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί σε ό,τι
αφορά τη δικαιοσύνη. Ο κ. Κοντονής, ο πρώην Υπουργός σας,
δεν έκανε δηλώσεις για το παραϋπουργείο δικαιοσύνης; Μιλάτε
λοιπόν εσείς γι’ αυτό;

Οφείλετε απαντήσεις για το θέµα του Βουλευτή σας.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο για τρί-

λεπτη παρέµβαση ο κ. Μπάρκας. 
Δεν είναι, κύριε Χήτα, η ώρα σας. Μη σηκώνεστε. Είναι και δύο

οµιλητές πριν από εσάς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, ήταν η σειρά µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ.
Κύριε Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η αλαζονεία µε την οποία η Νέα Δηµοκρατία και η

Κυβέρνηση αντιµετωπίζει ένα τραγικό δυστύχηµα και τις ευθύνες
τις οποίες η Κυβέρνηση φέρει για τον αποπροσανατολισµό τον
οποίο επιδιώκει χαρακτηρίζεται και από τα λεγόµενα της Κοινο-
βουλευτικής Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία κατά
τα άλλα σε προχθεσινή της τηλεοπτική παρέµβαση είπε ότι η ίδια
δεν χειροκρότησε τον Καραµανλή, όταν ήρθε εδώ και κουβεντιά-
ζαµε την εξεταστική επιτροπή, την οποία µε τη βοήθεια του ΚΚΕ

κάνατε. Μια εξεταστική επιτροπή η οποία, δυστυχώς, δεν έριξε
άπλετο φως στα όσα δεν έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας για να µπορέσουµε να αποτρέψουµε ένα τραγικό δυστύ-
χηµα που κόστισε τη ζωή σε πενήντα επτά νέους ανθρώπους.

Νοµίζω ότι η συζήτηση έτσι όπως γίνεται και έτσι όπως θέλει
η Κυβέρνηση να κάνει είναι στο να βγούµε έξω από τα γεγονότα,
έξω από αυτά που συµβαίνουν στην ελληνική κοινωνία, έξω από
αυτά που η κοινωνία συζητά, όπως, παραδείγµατος χάριν, τον
τραγικό θάνατο ενός επίσης νέου ανθρώπου, ο οποίος βρισκόταν
υπό αναζήτηση από το κράτος, από την ΕΜΑΚ, από την οικογέ-
νειά του. Ο άνθρωπος αυτός βρέθηκε νεκρός. Η εισαγγελέας µη-
τέρα του κατηγορεί, κάνει αναρτήσεις γι’ αυτά που συµβαίνουν,
για ποιον λόγο τον έψαχναν τόσο καιρό και η µητέρα του µε κά-
ποιον τρόπο και η ίδια εµπλέκεται στο τραγικό αυτό δυστύχηµα. 

Εµείς, κυρία Ευθυµίου, δεν θέλουµε να δηµιουργήσουµε θεω-
ρίες συνωµοσίας, δεν είναι αυτός ο τρόπος µας. Όµως επειδή
ζητάτε, κυρία Ευθυµίου, από τον εκλεκτό συνάδελφο να ανακα-
λέσει, ο οποίος έκανε δήλωση και είπε ότι δεν αναφερόταν σε
αυτά που εσείς λέτε ότι θέλει να πει, να σας πω το εξής.

Ο κ. Μαρινάκης, ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος, το 2012
ως Γραµµατέας της ΔΑΠ - ΝΔΦΚ, όπου και εσείς ήσασταν εξέχον
στέλεχος…

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τιµή µου. Η ιστορία µου είναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τιµή σας; Βεβαίως. 
Είχε κάνει λοιπόν το 2012 ως εξέχον στέλεχος της ΔΑΠ - ΝΔΦΚ

την εξής ανάρτηση: «Τσίπρα, αν ζούσαµε στον Εµφύλιο, από
εµένα θα πήγαινες».

Αυτό, κυρία Πρόεδρε, έχει κάνει ανάρτηση ο κ. Παύλος Μαρι-
νάκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Την έσβησε µετά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μετά την κατέβασε και είπε «Δεν

βρίσκεται στον τοίχο µου». Εµείς δεν τον ρωτήσαµε αν βρίσκεται
στον τοίχο του -εννοεί στα σόσιαλ µίντια- αλλά αν έχει κάνει αυτή
τη δήλωση. Και την έχει κάνει τη δήλωση αυτή και δεν την ανα-
κάλεσε. Τι θέλετε δηλαδή, να σας βάλουµε στη διαδικασία να
ανακαλέσει ο κ. Μαρινάκης τα λεγόµενα εξ ονόµατός σας; Αλή-
θεια τώρα; 

Θέλετε να πούµε, κυρία Ευθυµίου, όταν -κατά τα άλλα σέβεστε
και ως λειτουργός της δικαιοσύνης τη λαϊκή δικαιοσύνη- ο Άδω-
νις Γεωργιάδης έλεγε -δεν τα έλεγα εγώ- ως Αντιπρόεδρος του
κόµµατος σας -συγχαρητήρια- και εξέχον στέλεχος της Κυβέρ-
νησής σας, η κ. Τουλουπάκη να πάει φυλακή; Ανώτατη δικαστής
τότε η κ. Τουλουπάκη, η οποία στη συνέχεια οµόφωνα αθωώθηκε
από την ελληνική δικαιοσύνη. Ανακάλεσε κανείς γι’ αυτά; Σας κα-
λέσαµε εµείς να βάλουµε τα λεγόµενα του Άδωνι Γεωργιάδη στο
στόµα σας;

Και επειδή πολύς λόγος γίνεται, κυρία Ευθυµίου -θα τα πω και
στην οµιλία µου-, κοιτάξτε να δείτε. Επειδή ψάχνετε για δόλο και
επειδή ξέρω ότι ασχολείστε πολύ µε τη νοµική επιστήµη, που,
κατά την άποψή µου, δεν είναι επιστήµη, αλλά αυτή είναι µια συ-
ζήτηση η οποία γίνεται στα πανεπιστήµια…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Να ανακαλέσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Και ανακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αν ανοίξουµε και θέµα

για κάθε επιστήµη…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ο κ. Γεωργιάδης σε τηλεοπτική

του συνέντευξη είπε: «Τι θέλετε να πούµε; Ότι τα τρένα δεν ήταν
ασφαλή για να µην µπαίνει κανένας στα τρένα;»

Αυτά, αγαπητή συνάδελφε, κατά τη νοµική επιστήµη, όπως θέ-
λετε να θεωρείται, είναι δόλος, διότι βάζετε ανθρώπους στα
τρένα µε δική σας ευθύνη, γνωρίζοντας ότι δεν είναι ασφαλή, για
να πηγαίνουν τα τρένα στην πορεία αυτή. Είναι ενδεχόµενος
δόλος. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού):… (Δεν ακού-
στηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν µιλάω σε εσάς, κυρία
Υπουργέ. Θα µιλήσω στην οµιλία µου για εσάς. 

Θα πρέπει, λοιπόν, εµείς να µπούµε σε αυτή τη διαδικασία; Γι’
αυτό η θέση του ΣΥΡΙΖΑ είναι κρυστάλλινη. Εµείς παρακολουθή-
σαµε όλη την υπόθεση…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Παρακολουθήσαµε την υπό-
θεση αυτή από την αρχή. Οι σύντροφοι Βουλευτές µας δικηγόροι
είδαν όλη τη δικογραφία, την παρακολουθούµε και λέµε να µην
αποκρύψετε τίποτα µε την προανακριτική επιτροπή που θα γίνει,
να πάνε όλοι στον φυσικό δικαστή. Αυτό θέλουµε να συµβεί και
η ελληνική δικαιοσύνη ως αρµόζουσα αρχή και ως αυτή η οποία
σέβεται τον ρόλο της να αποδώσει τη δικαιοσύνη για να βρουν
αυτές οι πενήντα επτά ψυχές την ηρεµία τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατάει αυτός ο κύ-
κλος εδώ. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης.  
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Επί προσωπικού, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν υπάρχει προσω-

πικό, ήταν όλο πολιτική συζήτηση. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι προσωπικό. Σχετικά µε αυτά που

είπε, για το ότι εγώ αναφέρθηκα στον κ. Καραµανλή… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν είστε εσείς ο κ.

Καραµανλής. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Να µιλήσω γι’ αυτό που είπε, εγώ που ανα-

φέρθηκα στον κ. Καραµανλή… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κυριαζίδη, έχετε

τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Μισό δευτερόλεπτο µόνο θα µιλήσω, κυρία

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αυτός ο κύκλος πρέ-

πει να σταµατήσει. Κυρία Ευθυµίου, διευκολύνετε τη διαδικασία.
Δεν γίνεται να πάρουν τώρα τον λόγο όλοι οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και µετά από εσάς πάλι ο κ. Μπάρκας. Έχετε δω-
δεκάλεπτη οµιλία και θα τα πείτε όλα. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Πρέπει να απαντήσω για το προσωπικό,
κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα τα πείτε στην οµι-
λία σας αµέσως µετά. 

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Στην οµιλία µου θα πω για το προσωπικό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Προχωράµε στον επό-

µενο οµιλητή.
Με συγχωρείτε, τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος, µετά η κ. Μά-

λαµα και ακολουθεί ο κ. Χήτας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, προηγούµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επειδή προαναγγέλ-

θηκε ο κ. Χήτας πριν, θα παρακαλούσα να προηγηθεί της κ. Μά-
λαµα. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Με υποχρεώσατε, κυρία Πρόεδρε! Μι-
λάνε δύο οµιλητές κάθε φορά και ακολουθεί Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κοιτάξτε, η κάθε
πλευρά όταν έρχεται η σειρά της, εγείρει το ίδιο θέµα. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Είναι όµως κάθε δύο οµιλητές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είχε προαναγγελθεί ο

κ. Χήτας. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ας µη δίνατε στους υπόλοιπους. Ας ήσα-

σταν καλύτερα ενηµερωµένη, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Γιάννης Λοβέρ-

δος έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα

σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. 
Σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά το Υπουργείο

Πολιτισµού. Δεν θα σας πω τον τίτλο του νοµοσχεδίου, γιατί αν
τον έλεγα, θα περνούσαν τα επτά λεπτά και δεν θα είχα άλλον
χρόνο να µιλήσω για οποιοδήποτε άλλο θέµα. 

Είναι ένα «ερανιστικό» νοµοσχέδιο, όπως είπε και στην εισή-
γησή του ο εξαιρετικός εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο κ. Λιβα-
νός, ο οποίος και το εξήγησε µε πάσα λεπτοµέρεια, όπως επίσης
έκανε και ο αρµόδιος Υφυπουργός Πολιτισµού κ. Φωτήλας. Είναι
πολύ θετικό το γεγονός ότι υπάρχουν τέτοιες παρεµβάσεις και

γίνονται προς τη σωστή κατεύθυνση. 
Όµως, επειδή ανεβαίνω στο Βήµα αυτό λίγο µετά τον Πρόεδρο

του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλο, θα πρέπει εκ των πραγµάτων να ανα-
φερθώ και σε άλλα πράγµατα που δεν αφορούν άµεσα το νοµο-
σχέδιο. Διότι, ξέρετε, ο πολιτισµός είναι κάτι που δεν
χρηµατοδοτείται από το κράτος, υπάρχει και µέσα µας. Εάν δεν
έχουµε πολιτισµό και µάλιστα πολιτικό πολιτισµό, τότε αυτή η
χώρα οδηγείται στα βράχια. Η Ελλάδα είναι µια χώρα που γέν-
νησε πολιτισµό, που δηµιούργησε πολιτισµό και δηµιουργεί
ακόµα και µπράβο γι’ αυτό, γιατί έχουµε πλούσια πολιτιστική πα-
ράδοση και πλούσιο πολιτιστικό µέλλον. Όµως, αυτό το υπονο-
µεύουµε εµείς οι ίδιοι. 

Όταν ανεβαίνω στο Βήµα αυτό εδώ της Βουλής, νιώθω πάντα
δέος όταν σκέπτοµαι ποιες συγκλονιστικές προσωπικότητες της
πολιτικής και του πολιτισµού πέρασαν από αυτό εδώ το Βήµα
από την εποχή του Ελευθέριου Βενιζέλου και µετά. Και όταν ανε-
βαίνουµε στο ιερό Βήµα του Κοινοβουλίου, πρέπει να είµαστε
πάρα πολύ υπεύθυνοι στο τι λέµε και πώς το λέµε. Διότι φοβάµαι
ότι µερικές φορές µε τις εκρήξεις και τους χαρακτηρισµούς που
διατυπώνονται από ορισµένους Βουλευτές, ακόµη και Αρχηγούς
κοµµάτων, οδηγούµαστε, χωρίς να το θέλουµε, σε µια µορφή
εκτροπής και από τη συνταγµατική τάξη. Εγώ δεν λέω ότι το κά-
νουν επίτηδες, γίνεται χωρίς να το καταλαβαίνουν. 

Για παράδειγµα, είπε ο κ. Φάµελλος -και το έχει πει επανειληµ-
µένως, αλλά το είπε τώρα και από το ιερό Βήµα του Κοινοβου-
λίου- ότι ο Πρωθυπουργός είναι «απονοµιµοποιηµένος». Τη
νοµιµοποίηση, κύριε Φάµελλε και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
στην Κυβέρνηση την δίνει, σύµφωνα µε το Σύνταγµα -στο οποίο
όλοι έχετε ορκιστεί να τηρείτε τυφλή υπακοή, απόλυτη υπακοή
στο Σύνταγµα- η Βουλή. Δεν την δίνει κανείς άλλος. Νοµιµοποί-
ηση στην Κυβέρνηση δίνει και έχει νοµιµοποίηση η Κυβέρνηση
από τη Βουλή των Ελλήνων. 

Δυστυχώς, φοβάµαι, ότι η θλιβερή περίοδος προ δεκαετίας,
όταν νόµιζαν ότι θα κυβερνήσουν η «άνω» και η «κάτω πλατεία»
αυτήν τη χώρα, σε µια περίοδο µεγάλης κρίσης και θεσµών και
οικονοµίας και κοινωνική, δεν µας δίδαξε τίποτα και θέλουµε να
επανέλθουµε σε εκείνη την εποχή ή κάποιοι θέλουν να µας επα-
ναφέρουν σε εκείνη την εποχή. Δεν θα το επιτρέψουµε. Θα στη-
ρίξουµε µε κάθε τρόπο τη δηµοκρατία, γιατί η δηµοκρατία είναι
κατάκτηση των Ελλήνων, είναι κατάκτηση του πολιτισµού µας. 

Σε αυτήν εδώ τη χώρα -ειδικά σε αυτή την πόλη, την Αθήνα,
που γέννησε τη δηµοκρατία- η πλειοψηφία πάντα κυβερνούσε
βάσει των νόµων. Και εµείς εδώ κυβερνάµε και πρέπει να κυβερ-
νάµε µε τη λαϊκή πλειοψηφία, υπακούοντας στον κυρίαρχο λαό,
βάσει του Συντάγµατος και των νόµων. 

Αυτές είναι αυτονόητες καταστάσεις. Δυστυχώς, µια τεράστια,
µια φρικτή τραγωδία που συνέβη πριν από δύο χρόνια στα Τέµπη
-η οποία έχει προκαλέσει τη δικαιολογηµένη οργή και οδύνη της
λαϊκής κοινής γνώµης και όλων µας- δίνει αφορµή σε κάποιους
να την εκµεταλλευτούν για να πετύχουν, άραγε, ποιους στόχους;
Να ανατρέψουν την Κυβέρνηση; Δεν θα την ανατρέψουν. Και
είναι καλοδεχούµενη και η πρόταση δυσπιστίας και συµφωνείστε
επιτέλους να την καταθέσετε, για να πάρετε την απάντηση που
σας αξίζει, κύριοι της Αντιπολίτευσης. 

Εµείς εδώ δεν θα παίξουµε παιχνιδάκια και ούτε βγάζουµε δι-
καστικές αποφάσεις. Ο κ. Φάµελλος, ο οποίος λέει ότι ο Πρωθυ-
πουργός προαναγγέλλει αποφάσεις ή δέχεται αποφάσεις, είναι
ο ίδιος που είπε ότι ο Πρωθυπουργός είναι ο ενορχηστρωτής της
συγκάλυψης. Άρα έχει βγάλει δικαστική απόφαση ο κ. Φάµελλος.
Όταν λέει ότι υπάρχει συγκάλυψη και ότι κάποιος είναι ενορχη-
στρωτής, έχει βγάλει απόφαση. 

Προσωπικά δεν σας κρύβω ότι νιώθω απόλυτα προσβεβληµέ-
νος όταν ακούω τη λέξη συγκάλυψη, µετά από τριάντα πέντε
χρόνια στη δηµοσιογραφία, στην οποία, τουλάχιστον, είχα µια
ανεπίληπτη ηθικά πορεία. Μπαίνοντας στην πολιτική δεν θα φαν-
ταζόµουν ποτέ ότι κάποιος θα µε κατηγορούσε ότι ψηφίζω υπέρ
µιας κυβέρνησης και στηρίζω µια κυβέρνηση, η οποία κάνει συγ-
καλύψεις εγκληµάτων. Δεν σας επιτρέπω να το λέτε. Δεν σας επι-
τρέπω!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τώρα προσγειωθήκατε;
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν είχα την πα-
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ραµικρή υπόνοια ότι υπήρχε προσπάθεια συγκάλυψης από τον
κ. Μητσοτάκη ή οποιονδήποτε άλλον στην Κυβέρνηση, σας δια-
βεβαιώ ότι θα ήµουν ο πρώτος που θα είχα βγει έξω και θα το
είχα καταγγείλει και θα είχα φύγει από τη Νέα Δηµοκρατία.

Όµως, κάθοµαι και στηρίζω αυτή την Κυβέρνηση, γιατί είµαι
βέβαιος ότι δεν υπήρξε καµία προσπάθεια συγκάλυψης. Προ-
σβάλλουµε και τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση και όλους
εµάς και τους εκατόν πενήντα έξι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, όταν λέµε τέτοια πράγµατα αυθαίρετα. Για να κερδίσουν,
άραγε, τι; Μικρά κοµµατικά οφέλη. Αυτό δεν θα σας το επιτρέ-
ψουµε. 

Ο λαϊκισµός και η τοξικότητα που επικρατεί -και επικράτησε
και στο παρελθόν- πού θέλετε να µας οδηγήσει; Σε υπονόµευση
της ίδιας της δηµοκρατίας, στην υπονόµευση των θεσµών, άρα
στην κατάρρευση του συστήµατος; Εκεί θέλετε να µας οδηγή-
σει;

Εάν δεν υπάρχει τακτική δικαιοσύνη, τι θα υπάρχει στην Ελ-
λάδα; Λαϊκά δικαστήρια και έκτακτα στρατοδικεία; Αυτό το
έχουµε πληρώσει πολύ ακριβά στην ιστορία της Ελλάδος. Δεν
θέλουµε να επανέλθουµε εκεί. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τις αποφάσεις τις παίρνει η δικαιοσύνη και εµείς σεβόµαστε

τη δικαιοσύνη, και οι προσπάθειες που καταβάλλονται από ορι-
σµένους να υπονοµεύσουν τη δικαιοσύνη και να υπονοµεύσουν
τους θεσµούς, µας οδηγούν στην κατάλυση της δηµοκρατίας.
Και ήδη υπάρχουν πολλές φωνές κατά της δηµοκρατίας σε ολό-
κληρη την Ευρώπη, όχι µόνο στην Ελλάδα. 

Αντί να είµαστε όλοι µαζί ενωµένοι να προστατέψουµε µε ειλι-
κρίνεια, διαφάνεια και πραγµατική δικαιοσύνη την πατρίδα µας
και το πολιτικό σύστηµα, όπως πρέπει, κάνουµε ακριβώς το αν-
τίθετο. 

Δεν έχω άλλον χρόνο και δεν θέλω να τον καταχραστώ, γιατί
θέλουν πολλοί άλλοι συνάδελφοι να µιλήσουν. 

Εγώ θα σας πω για µία ακόµη φορά ότι είµαστε υποχρεωµένοι
από αυτό εδώ το ιερό Βήµα του Κοινοβουλίου να προστατεύ-
σουµε τη δηµοκρατία, τον κοινοβουλευτισµό και τους θεσµούς,
όπως είναι η ανεξάρτητη δικαιοσύνη µε κάθε δυνατό τρόπο προς
όφελος της πατρίδας µας και του λαού της. 

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
ο κ. Βορίδης, για να κάνει µία µικρή παρέµβαση. 

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο. 
Σας παρακαλώ να µη µιλήσετε πάνω από πέντε λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν θα

χρειαζόταν αυτή η παρέµβαση, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το λέω, γιατί πρέπει

να το ξέρουµε όλοι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, ναι.

Πολύ καλά κάνετε. Ευχαριστώ πολύ. Δεν θα χρειαζόταν φυσικά
αυτή η παρέµβαση. 

Δυστυχώς, άκουσα τον κ. Φάµελλο να αναπτύσσει µια άθλια
ρητορική, κατάπτυστη. Και αρχίζω και αναρωτιέµαι, πόσο πια
µπορούν να γίνουν ανεκτά αυτά τα πράγµατα, αυτοί οι υπαινιγ-
µοί, αυτές οι δήθεν υπόνοιες. 

Ακούστε τώρα. Έχουµε ένα θλιβερό περιστατικό, την απώλεια
ενός ανθρώπου. Θερµά συλλυπητήρια στην οικογένειά του.
Πάντα ένας θάνατος ενός ανθρώπου είναι ένα τραγικό συµβάν.
Και έρχεται εδώ ο κ. Φάµελλος, ο οποίος λέει τα εξής: «Ζητάµε
απαντήσεις µετά την αποκάλυψη του θανάτου του υιού της ει-
σαγγελέως της Λάρισας. Τα ερωτήµατα πληθαίνουν και λόγω
της ανάρτησης της µητέρας του θύµατος. Γιατί η Αδειλίνη είχε
βιαστεί να πει ότι δεν συνδέεται µε την υπόθεση η εξαφάνιση
του; Ο Πρωθυπουργός προσπαθεί να κάνει και τον εισαγγελέα
και τον δικαστή.». 

Θα µιλήσουµε κάποια στιγµή σ’ αυτή την Αίθουσα µε σαφήνεια
και καθαρότητα; Αυτή τη στιγµή διενεργείται ό,τι πρέπει να διε-
νεργηθεί σε κάθε περίπτωση όταν υπάρχει ένας θάνατος. Ιατρο-
δικαστική έκθεση, η οποία περιλαµβάνει νεκροτοµή, τοξικολογικές
εξετάσεις. Γίνονται όλα αυτά. Τι υπόνοιες αφήνετε; 

Υπάρχει συνάδελφός µας εδώ µέσα, η οποία λέει: «Τυχαία

είναι ή µήνυµα προς τη δικαιοσύνη;». Η κ. Χρηστίδου. Τι έρχεστε
και λέτε ακριβώς; Τι υπονοείτε; Σαν να είστε οι χυδαιότεροι των
χυδαιοτέρων τρολ του διαδικτύου. Τι υπονοείτε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Υπάρχει όριο στην κατρακύλα σας; Αφού έχετε δηλητηριάσει

την ελληνική κοινωνία µε αυτές τις ανυπόστατες θεωρίες, τις
απολύτως αβάσιµες, τις µη ερειδόµενες στο πραγµατικό, σε κα-
νένα πραγµατικό περιστατικό, για κάποιον…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κανένα...
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι σχό-

λια, ελάχιστη σοβαρότητα. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Σας αρέσουν οι διακοπές! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, σας πα-

ρακαλώ, επανέλθετε, διότι προεδρεύει άλλος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επανέρ-

χοµαι.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είσαστε σε δύσκολη θέση, γι’

αυτό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ είµαι

σε δύσκολη θέση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα να

µη διακόπτετε από κάτω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απέναντι

στους χυδαίους, είµαι εγώ σε δύσκολη θέση, οι οποίοι έρχον-
ται… 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αφήστε τα

«ναι» τα ανόητα, κύριε. Αφήστε τα «ναι». Αν έχετε να πείτε κάτι
και είστε και λεβέντης και περήφανος, σηκωθείτε να µας το πείτε,
που ξέρετε ότι έχει γίνει δολοφονία από την Κυβέρνηση! 

Δεν ντρέπεσαι λιγάκι; Δεν ντρέπεσαι λίγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, σας πα-

ρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχουµε

ανεχτεί εδώ µέσα να κατηγορούν αυτήν την Κυβέρνηση….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, είστε

υποχρεωµένος να ακούσετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αφήστε,

κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα κάνετε χαρα-

κτηρισµούς τώρα τέτοιου τύπου, να ανοίξουµε άλλη συζήτηση!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν θα

κάνω χαρακτηρισµούς σ’ αυτούς που υπονοούν ότι η Κυβέρνηση
έχει δολοφονήσει έναν αθώο άνθρωπο; Μου λέτε εµένα ότι δεν
θα κάνω χαρακτηρισµούς;

Επιεικέστατοι είναι οι χαρακτηρισµοί µου! Λίγοι είναι οι χαρα-
κτηρισµοί µου! Και θέλω να σας ρωτήσω όλους, αυτό είναι πολι-
τική αντιπαράθεση; Είναι αντιπαράθεση κοµµάτων; Είναι
Αντιπολίτευση; 

Τι κουνάτε το κεφάλι, κύριε Μπάρκα; Έχετε να καταγγείλετε
κάτι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, εσείς
απευθύνεστε συνολικώς.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απευθύ-
νοµαι συνολικώς. Να σηκωθείτε, κύριε, και να µας πείτε, αν ξέ-
ρετε κάτι, για τον χαµό του ανθρώπου. Ξέρετε κάτι; Έχετε να
εισφέρετε κάτι; Ξέρετε; Ξέρετε από τι επήλθε ο θάνατός του; Το
ξέρετε; Αν δεν το ξέρετε, τι υπονοείτε; Είστε σοβαροί να υπονο-
είτε τέτοια πράγµατα; Καταλαβαίνετε πού οδηγείτε την πολιτική
αντιπαράθεση; Είναι πολιτική αντιπαράθεση αυτή η χυδαιότητα;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μας µαλώνει;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βεβαίως,

πολύ κιόλας!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποιος είσαι που θα µας µαλώσεις;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πολύ κιό-

λας!
Μαλώνω τη χυδαιότητά σου, τη συκοφαντία σου, την αθλιό-

τητά σου. Την µαλώνω και σου λέω ότι δεν γίνεται ανεκτή.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Χυδαιότητα είναι αυτό που κάνεις.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακούστε

για να τελειώνουµε…
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ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όλα τα τρολ που έχεις ξαµολήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κοιτάξτε, Κύριε Βο-

ρίδη, κύριε Πολάκη, κύριοι συνάδελφοι, σταµατήστε τους χαρα-
κτηρισµούς από όλες τις πλευρές.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχουµε
ανεχθεί πολλά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Χαµηλά το κεφάλι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Είσαι

καλά; Δεν υπάρχει η παραµικρή περίπτωση. Έχετε ξεπεράσει
κάθε όριο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, θα συ-
νεχίσετε ή θα σταµατήσουµε εδώ;

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχω τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, ο καθένας

απευθύνεται σε όλους. Παρακαλώ, µπορείτε να µην κάνετε διά-
λογο µε τους από κάτω, κύριε Βορίδη; Παρακαλώ να συνεχίσετε
την οµιλία σας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μπορώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα πείτε αυτά που θέ-

λετε να πείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μπορώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα ρωτάτε τους

από κάτω.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μπορώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πριν µία παρατήρηση δεν κάνατε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έκανα παρατήρηση

σε όλους να σταµατήσει η συζήτηση, να πείτε αυτά που έχετε να
πείτε και να τελειώσετε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σωστά.
Θα έρχεστε, λοιπόν, εδώ -και πράγµατι µιλώ στο σύνολο της

Αντιπολιτεύσεως- θα λέτε ότι η Κυβέρνηση έχει δολοφονήσει
έναν αθώο άνθρωπο και βρίσκεται πίσω από µία τέτοια πράξη και
εµείς θα καθόµαστε νηφάλια να σας ακούµε! 

Σας ακούµε να λέτε ότι ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση
έχει παραγγείλει τη δολοφονία ενός αθώου ανθρώπου και εµείς
θα σας ακούµε και όταν θα σας πούµε ότι είστε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, αυτά
δεν ακούστηκαν στην Αίθουσα. Παρακολουθώ και δεν ακούστη-
καν στην Αίθουσα αυτά τα οποία λέτε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άκουσες κάτι τέτοιο να ειπωθεί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Να µην παρεκτραπεί

το κλίµα τώρα. 
Κύριε Πολάκη, δεν θέλουµε συνηγόρους.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κλείνω,

λοιπόν, µε µία πολύ µικρή αναδροµή στην εµπειρία µας. Διότι
ακούµε τώρα από τους κυρίους, ειδικώς του ΣΥΡΙΖΑ, να µας λένε
κάτι για κράτος δικαίου, να µας λένε κάτι για δικαιοσύνη, να µας
λένε ότι δήθεν δεν σεβόµαστε, δεν έχουν εµπιστοσύνη στη δι-
καιοσύνη. Γιατί δεν έχουν εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη; Δεν
έχουν εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη όταν οι αποφάσεις της δι-
καιοσύνης δεν εξυπηρετούν το πολιτικό τους σχέδιο. Όταν το
εξυπηρετούν, έχουν εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Όταν η δικαιο-
σύνη κρίνει, όχι ότι δεν έχουν υπάρξει υποκλοπές, γιατί έχει κι-
νηθεί ποινική δίωξη γι’ αυτό, υπάρχουν κατηγορούµενοι γι’ αυτό,
αλλά όταν κρίνει ότι αυτοί είναι οι κατηγορούµενοι και δεν εµ-
πλέκεται κάποιος άλλος σύµφωνα µε το πολιτικό τους σχέδιο,
είναι ανυπόληπτη. Όταν οι ανεξάρτητες αρχές πουν κάτι σχετικό,
είναι ανυπόληπτες, όταν πουν όµως ότι έχει ευθύνη η Κυβέρ-
νηση, τότε είναι έγκυρες και σοβαρές. 

Αυτά ποιοι µας τα λένε; Γιατί έχουµε πείρα εδώ µέσα. Μας τα
λένε αυτοί που έκαναν τη Novartis. Μας τα λένε αυτοί που κατη-
γόρησαν δέκα πολιτικούς τους αντιπάλους για να απαλλαγούν
από τη δικαιοσύνη και οι δέκα. Μας τα λένε αυτοί οι οποίοι έχουν
δύο καταδικασµένους Υπουργούς, «13 - 0» ο κ. Παππάς για την
παράβαση καθήκοντος και ο κ. Παπαγγελόπουλος για τη χειρα-
γώγηση της δικαιοσύνης. Αυτοί µας τα λένε!

Και σήµερα πρέπει να τους ανεχτούµε να µας λένε και ότι ορ-
γανώνουµε και δολοφονίες για έναν θάνατο αδόκητο, τραγικό,

για τον οποίο δεν έχουν καν την υποµονή να περιµένουν δύο
ώρες, πέντε ώρες, µία ηµέρα, δύο µέρες, την ιατροδικαστική έκ-
θεση. Τέτοια είναι η λύσσα σας, η ανυποληψία σας! Εκεί οδηγείτε
την πολιτική αντιπαράθεση! Σας βλέπει ο ελληνικός λαός!

Και να σας πω και κάτι, επειδή παιδεύεστε µε τη δυσπιστία; Τε-
λειώνετε, γιατί θα µας δοθεί η ευκαιρία σε αυτή τη δυσπιστία να
δείξουµε αυτό που πραγµατικά είστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε,  παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μπάρκα, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά και µετά θα προχωρήσουµε σε οµιλητές
και θα µπούµε σε κύκλο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων έτσι κι
αλλιώς. Παρακαλώ πολύ, λοιπόν, σύντοµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ.
Κυρία Πρόεδρε, ο Υπουργός επέστρεψε στις εργοστασιακές

του ρυθµίσεις, αυτές του φοιτητή Νοµικής, ο οποίος ήρθε εδώ
µε θάρρος και µε θράσος και µε όλα του τα όπλα, την πανοπλία
του φορώντας, να µας κάνει υποδείξεις για το πώς θα µιλάµε,
πώς θα στεκόµαστε. 

Αυτά, κύριε Βορίδη, να τα κάνετε εκεί που σας παίρνει. Και
επειδή µιλήσατε για αθλιότητα, κατάπτυστη ρητορική, είναι η
δική σας ρητορική κατάπτυστη, διότι όλα όσα είπατε, όλα όσα
βάλατε µάλλον στο στόµα του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία είναι ψέµατα. Ποτέ εµείς δεν είπαµε και δεν κατη-
γορήσαµε την Κυβέρνηση ότι δολοφόνησε κάποιον. Αυτό που
είπαµε είναι ότι θα πρέπει έχοντας εµπιστοσύνη στην ελληνική
δικαιοσύνη -και θα φτάσω και σε αυτό- να πέσει άπλετο φως σε
αυτή την υπόθεση, γιατί η µητέρα είναι µια ανώτατη δικαστής
της χώρας, εισαγγελέας της Λάρισας, και η οποία ζητά να πέσει
άπλετο φως για τον θάνατο του παιδιού της. 

Άρα όλα αυτά τα οποία κάνατε είναι ένα οικτρό παράπτωµα,
το οποίο, κύριε Βορίδη, είναι διότι λειτουργείτε ως ουρά της
Οµάδας Αλήθειας. Αυτός είναι ο ρόλος σας, αυτός σας πρέπει
στην ελληνική Βουλή. Μπράβο σας. Οικειοποιηθείτε τον.

Τώρα όσον αφορά για τρολ και διάφορα τέτοια, δεν χρειάζεται
να ανασύρω δηλώσεις σας όταν ήσασταν στέλεχος, εξέχον στέ-
λεχος, του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού και λέγατε διάφορα
για τη Νέα Δηµοκρατία, για τη διπλανή σας, όταν ήταν στο
ΠΑΣΟΚ ή για τον έτερο νεαρό δίπλα σας, όταν ήταν στο Ποτάµι.

Εµείς, κύριε Βορίδη, αυτό που θέλουµε να κάνουµε είναι να
πέσει άπλετο φως. Οφείλετε να ζητήσετε συγγνώµη, γιατί εµείς
θα πάρουµε τα Πρακτικά και θα φέρουµε στη δηµοσιότητα αυτά
που είπε Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Σωκράτης Φάµελλος, για την
ιστορία αυτή. Διότι δεν µπορεί να ήµασταν εµείς αυτοί οι οποίοι
κατά τα άλλα παρακολουθήσαµε τη δικογραφία η οποία είχε
έρθει στη Βουλή -και µπράβο στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ που
διάβαζαν τη δικογραφία- αλλά τώρα κάνουµε τοξικό το κλίµα. 

Εµείς, κύριε Βορίδη, έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δι-
καιοσύνη και θέλουµε όλα να πηγαίνουν εκεί και να ελέγχονται
από αυτή. Ο δικός σας συνοδοιπόρος, του Αδώνιδος Γεωργιάδη,
έλεγε ότι η Τουλουπάκη πρέπει να πάει φυλακή. Τότε δεν σας
είδα να έχετε κανένα άγχος ως εξέχον στέλεχος της νοµικής κοι-
νότητας να πείτε: «Όπα, παιδιά, πρέπει εδώ να την υπερασπι-
στούµε ως λειτουργό της δικαιοσύνης. Να πείτε: «Όπα, παιδιά,
εδώ έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη. Έγινε αυτό
που έγινε, αλλά όλα θα έρθουν στο φως. Θα ελέγξει η δικαιο-
σύνη ό,τι λέγεται για το σκάνδαλο Novartis». Αυτά έπρεπε να
πείτε και γι’ αυτά πρέπει να απαντήσετε.

Κύριε Βορίδη, η στάση µας είναι πάντοτε κρυστάλλινη και
ελεγχόµαστε γι’ αυτό. Μπορεί να αναφέρεστε σε δηλώσεις αν-
θρώπων, οι οποίοι πλέον δεν ανήκουν στην Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα, δεν µας εκφράζουν προφανώς από τη στιγµή που δεν
ανήκουν και στη δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα. Όµως, αυτό
που κάνατε γιατί, κατά την άποψή µου, θέλετε να ρίξετε µελάνι
για να αποπροσανατολίσετε την ελληνική κοινωνία, δεν θα το κά-
νετε. Δεν θα πετύχει αυτό. Ξέρετε γιατί;

Γιατί η ελληνική κοινωνία, κύριε Βορίδη, αυτό που κάνει είναι
ότι θέλει δικαιοσύνη, κάτι το οποίο εσείς ως Κυβέρνηση δεν πα-
ρέχετε στην κοινωνία. Ξέρετε γιατί; Δεν το λέτε εσείς. Το είπε ο
κύριος Πρωθυπουργός: Κάναµε µια εξεταστική επιτροπή, η
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οποία δεν ήταν καλή για το ελληνικό Κοινοβούλιο. Μάλιστα. Δεν
προσέξαµε τις θεωρίες συνωµοσίας. Μάλιστα. Δεν διαχειριστή-
καµε επικοινωνιακά καλά το θέµα. Μάλιστα. Μα, τόσα λάθη κά-
νατε και θα βγείτε και από πάνω τώρα και θα αρχίσετε να
κατηγορείτε την Αντιπολίτευση, η οποία θέλει να πέσει άπλετο
φως στην υπόθεση αυτή;

Άρα, κύριε Βορίδη, µακριά οι θεωρίες συνωµοσίας από εµάς.
Αυτά αφορούν εσάς, την Οµάδα Αλήθειας, την Ελλάδα 24 και
όσα τρολ έχετε δηµιουργήσει µε το κρατικό χρήµα για να σας
στηρίζουν. 

Εµείς θέλουµε η υπόθεση αυτή να πάει στη λαϊκή δικαιοσύνη
και βεβαίως στο ελληνικό Κοινοβούλιο, κύριε Βορίδη. Γι’ αυτό
άλλωστε έχουµε ορκιστεί στο Σύνταγµα της χώρας. Βεβαίως και
θα συζητάµε πράγµατα που αφορούν την ελληνική κοινωνία,
πράγµατα που η ελληνική κοινωνία συζητά. Αυτό θα κάνουµε στο
ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για µία

τρίλεπτη παρέµβαση ο κ. Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Είµαστε δεκαπέντε συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας. Άκουσες κάποια κουβέντα; Δεν ντρέπε-
σαι; Με σεβασµό σε ακούσαµε και έρχεσαι να µας πεις όλα αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κύριε Κυ-
ριαζίδη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατήστε, κύριε

Μπάρκα.
Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε. Όλα

έχουν ένα όριο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Χρειάζεται ψυχραιµία

από όλα τα µέρη, όπως αντιλαµβάνεστε.
Παρακαλώ, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι πολύ βολική αυτή η αντιπαρά-

θεση που γίνεται και για τη Νέα Δηµοκρατία και για τον ΣΥΡΙΖΑ
και τους υπόλοιπους. Να ξεκαθαρίσουµε τη θέση µας. 

Πρώτον, η Κυβέρνηση είναι όχι εκτεθειµένη απλώς, κάτι πολύ
χειρότερο. Σε ό,τι αφορά -ξεκινάω λίγο ανάποδα- το µπάζωµα
συνολικά, σε ό,τι αφορά όλη αυτή την υπόθεση. Και ρωτάµε επι-
τέλους: Τι ήταν αυτό το µεγάλο -ξεκινάω από την έκρηξη- το τε-
ράστιο που κουβάλαγε αυτή η αµαξοστοιχία και που κανένας δεν
ξέρει; Τι ήταν;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Φάντασµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μήπως ήταν σαν τους τριακόσιους

πενήντα τόνους που κουβάλαγαν χθες στο Λαύριο και τους στα-
µατήσαµε και τους στείλαµε εκεί που έπρεπε; Σε αυτό δεν απαν-
τάτε. Εµείς λέµε να χυθεί άπλετο φως σε όλα τα υπόλοιπα. 

Το δεύτερο µεγάλο µπάζωµα που γίνεται είναι και από τη Νέα
Δηµοκρατία, από την Κυβέρνηση, αλλά και από τα άλλα κόµµατα
που έχει να κάνει µε τη σύγκρουση. Γιατί η σύγκρουση; Εδώ είναι
το µεγάλο ερώτηµα. Ποιος φταίει που δεν υπήρχαν ούτε φωτει-
νοί σηµατοδότες, που λέει ο λόγος, για να µην πω τα συστήµατα
ασφαλείας; Ποιος δεν υλοποίησε αποφάσεις που είχαν να κά-
νουν µε τη ζωή κυριολεκτικά και τον θάνατο; Ποιες ήταν οι κυ-
βερνήσεις; ΠΑΣΟΚ ήταν; Ναι. Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και δεν
θυµάµαι και ποιοι άλλοι ήταν; Ήταν. ΣΥΡΙΖΑ ήταν; Ήταν. Όλοι
είναι µπλεγµένοι.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το προχώρησες τώρα. Στο 75% το πήγε
ο ΣΥΡΙΖΑ από το 15%. Δεν το λέτε αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Καληνύχτα! Τι να πω; Εσείς δεν κυ-
βερνήσατε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μη συνεχίζετε τη συ-
ζήτηση, κύριε Παφίλη, παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, και το πήγαµε από το 15% στο 75%.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Γιατί απαντάτε; Εσείς

εδώ µιλάτε. Συνεχίστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συνεχίζω, λοιπόν.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και η πυρκαγιά στη Λάρισα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σταµατήστε. Πουλήσατε το πιο κερ-

δοφόρο κοµµάτι του ΟΣΕ και µιλάτε και από πάνω;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα το πάρουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παφίλη, συνεχί-

στε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εσείς θα το πάρετε; Εσείς θα δώσετε

και τα υπόλοιπα. Δεκατέσσερα αεροδρόµια έχουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μεταξύ σας θα µιλάτε

τώρα ή προέχει ο δηµόσιος λόγος;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεκατέσσερα αεροδρόµια πουλήσατε

και µαζί και το πιο κερδοφόρο κοµµάτι και το επιδοτήσατε 50
εκατοµµύρια τον χρόνο. Και µιλάτε και από πάνω;

Συνεχίζω, λοιπόν. Αυτό, λοιπόν, το µπάζωµα, που είναι και το
πιο σηµαντικό, είναι τι πολιτική ακολουθήθηκε από το 2000 θα
πω και µετά από όλες τις κυβερνήσεις, που διέλυσε τον ΟΣΕ,
όπου -το ξέρετε- πενήντα άτοµα υπήρχαν να συντηρήσουν όλη
αυτή τη γραµµή. Είστε όλοι σας µαζεµένοι. Αυτές είναι οι αιτίες
της σύγκρουσης. Και το δεύτερο, βέβαια, είναι όλα αυτά τα
οποία είπα. Εποµένως, εµείς θα κάνουµε την προσπάθεια που
κάναµε πάντα να αναδείξουµε όλες τις πλευρές. 

Δεύτερον, καλά µιλάτε όλοι για δικαιοσύνη; Δεν ντρέπεστε
λίγο και εσείς της Κυβέρνησης και εσείς που βγήκατε στα κερα-
µίδια; Εµείς δεν έχουµε καµιά αυταπάτη ότι η αστική δικαιοσύνη
θα γίνει δίκαια. Αστική λέγεται δικαιοσύνη. Καπιταλισµό έχουµε.
Νόµους έχουµε, τους οποίους εφαρµόζουν και υπάρχουν βέβαια
και φωτεινές εξαιρέσεις δικαστικών που πηγαίνουν απέναντι.

Όταν προτείναµε στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, υπο-
κριτές και Φαρισαίοι, να αλλάξει, να µη διορίζεται από τις κυβερ-
νήσεις -ήσασταν εσείς κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ- και να εκλέγεται
από ένα ευρύτερο σώµα, που µπορούµε να συµφωνήσουµε…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λάθος! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ:…ποιος το ψήφισε; Κανένας! Και βγαί-

νετε όλοι στα κεραµίδια τώρα και µιλάτε για τη δικαιοσύνη κατά
πώς σας βολεύει κυριολεκτικά και εσάς, και εσάς, για τη δικαιο-
σύνη, λέω µε εξαίρεση, φωτεινές εξαιρέσεις, δικαστών που
έχουν κότσια -να το πω έτσι- και πάνε κόντρα. Αλλά αν περιµέ-
νετε στο αστικό κράτος -γιατί έχετε βγει όλοι στα κεραµίδια µε
τη δικαιοσύνη- να αποδώσει φιλολαϊκή δικαιοσύνη, το λιγότερο
κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, έχω ζητήσει κι εγώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είχα προαναγγείλει
τον κ. Χήτα. Κοιτάξτε, βρισκόµαστε στη διαδικασία που πήραν οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τρία λεπτά. 

Εσείς παρέµβαση θα κάνετε; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολιγόλεπτη παρέµ-

βαση, για να ακολουθήσει η κ. Μάλαµα, η οποία περιµένει υπο-
µονετικά.

Κύριε Χήτα, µισό λεπτό, µία ανακοίνωση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτιρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος»,
τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 1ο Γυµνάσιο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα

πολύ. 
Θα τους πιάσουµε έναν, έναν, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ,

ΠΑΣΟΚ, γιατί τόση ώρα κάνουµε υποµονή και ακούµε διάφορα.
Κοιτάξτε, θα διατηρήσουµε και την ψυχραιµία µας και τη σοβα-
ρότητά µας εδώ µέσα, όπως έχουµε κάνει από την πρώτη µέρα
και ιδίως αναφορικά στο θέµα των Τεµπών. Ακούµε µε ενδιαφέ-
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ρον σήµερα τις απόψεις όλων εδώ, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Βορίδη, είπατε κι εσείς διάφορα, αλλά επικεντρωθήκατε
στο θέµα του κ. Φάµελλου. Άκουσα τον κ. Φωτήλα να λέει για
λάσπη στον ανεµιστήρα. Αναρωτηθείτε λίγο πώς θα ήταν η πολι-
τική ζωή στο κοµµάτι των Τεµπών, η συζήτηση µέσα στην Ολο-
µέλεια εάν δεν υπήρχε η Ελληνική Λύση. Κάντε µια µικρή
αναδροµή, πώς θα ήταν, εάν δεν υπήρχε η Ελληνική Λύση.

Γιατί βγήκε σήµερα ο κ. Φάµελλος και λέει ότι την επόµενη
µέρα από την 25η του Γενάρη, µετά το συλλαλητήριο, κατέθεσε
-λέει- αίτηµα για προ ηµερησίας συζήτηση στη Βουλή, µετά από
δύο χρόνια, που όλη η Αντιπολίτευση κώφευε και δεν µιλούσε.
Τα ίδια ισχύουν και για το ΠΑΣΟΚ. 

Με ποιο φλιτ ακριβώς µας ψεκάζανε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, όπως
έλεγε ο Πρόεδρός σας ότι είναι ψεκασµένος -«ψεκ», είπε-, «ψεκ»
ο κ. Βελόπουλος; Με τι ακριβώς µας ψεκάζανε εµάς τότε; Και
τώρα που υποστηρίζετε τα ίδια κι εσείς -και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ-, το ίδιο ψεκαστικό σάς ψεκάζει ή µήπως κάποιο άλλο
ψεκαστικό µηχάνηµα έχετε εσείς; Για να είµαστε και λίγο σοβα-
ροί εδώ µέσα! 

Να σας πούµε τι κάναµε εµείς, έργα και ηµέρες! 
Στις 3 Μαρτίου του 2023, τρεις µέρες µετά το έγκληµα των

Τεµπών -όταν όλοι κωφεύατε-, ερώτηση για το τι µετέφερε η εµ-
πορική αµαξοστοιχία και ακόµα δεν έχει απαντηθεί τι προκάλεσε
την πυρόσφαιρα. Τρεις µέρες µετά τη σύγκρουση καταθέσαµε
ερώτηση για το τι µετέφερε η αµαξοστοιχία! 

Στις 28 Μαΐου του 2023, ηµέρα ορκωµοσίας της Βουλής -του
Μαΐου τότε, θυµάστε για µια µέρα η Βουλή για τρεις ώρες ήταν
ανοιχτή- καταθέσαµε στη Βουλή τη µήνυση της κ. Καρυστιανού
και των υπολοίπων σαράντα τεσσάρων συγγενών των θυµάτων
του εγκλήµατος των Τεµπών. Την ηµέρα εκείνη που βγαίνανε
σέλφι κάποιοι εδώ, γιατί έγιναν Βουλευτές για δύο ώρες, εµείς
καταθέταµε αυτό. Με έργα και πράξεις και όχι «νά ’χαµε να λέ-
γαµε»! 

Ξυπνήσατε τώρα κι εσείς κι εσείς! Ξυπνήσατε ξαφνικά, είδατε
αίµα και ορµάτε, να πάρετε καµιά ψήφο! Ψηφαλάκια µαζεύετε!
Τώρα θυµηθήκατε, τώρα, µετά από δύο χρόνια; 

Στις 4 Ιουλίου του 2023 -ντοκουµέντα, γιατί αυτή η οµάδα εδώ
είναι σοβαρή και ο Αρχηγός της!- συγκρότηση της νέας Βουλής
σε Σώµα µε εκλογή Προεδρείου. Την ηµέρα που εκλέγαµε Πρό-
εδρο Βουλής και βγαίνανε σέλφι, εµείς καταθέσαµε πρόταση σύ-
στασης εξεταστικής επιτροπής, στην οποία ενσωµατώσαµε και
την ανωτέρω µήνυση! Δεν ήρθε ποτέ από τα συρτάρια του κ. Τα-
σούλα αυτή η πρόταση σύστασης εξεταστικής επιτροπής -µιλάµε
για τον Ιούλιο του 2023- γιατί δεν διαφαίνετο στον ορίζοντα -έτσι
είχε πει ο κ. Τασούλας τότε- σύµπνοια και οµοφωνία. Οπότε δεν
την έφερε -ως όφειλε!- να συζητηθεί και ας αναµετριόµασταν
εδώ µέσα και ας έλεγαν τα κόµµατα «όχι» στην πρόταση σύστα-
σης εξεταστικής επιτροπής της Ελληνικής Λύσης. Ιούλιος του
2023! 

Και έρχεστε σήµερα να πείτε τι; Που καπηλεύεστε τις πορείες
και τις διαµαρτυρίες έξω των Ελλήνων πολιτών; Πρέπει να είναι
ακοµµάτιστες αυτές οι πορείες, χωρίς λάβαρα, χωρίς κασκόλ,
χωρίς πανό, χωρίς τίποτα. Όλη η Ελλάδα ζητά απαντήσεις, όχι
τα κόµµατα, εσείς, που πάτε να το καπηλευτείτε τώρα. 

Στις 18 Ιουλίου του 2023, ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγ-
γράφων (ΑΚΕ) για το τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. Γε-
γονότα του 2023 αυτά!

Στις 12 Φεβρουαρίου -προχθές- του 2025 καταθέσαµε µηνυ-
τήρια αναφορά στον Άρειο Πάγο να µην ενταχθούν τα νέα βίντεο
στη συνολική δικογραφία για τα Τέµπη, καθώς υπάρχει κίνδυνος
παραγραφής και στις 13 Φεβρουαρίου του 2025 καταθέσαµε
πρόταση νόµου, για την οποία αδιαφορήσατε όλοι για την κα-
τάργηση συνολικά του νόµου περί ποινικής ευθύνης Υπουργών.
Είναι ο νόµος του 2003, ο εφαρµοστικός! Το Σύνταγµα άλλαξε
και συµφωνήσαµε, αλλά ο εφαρµοστικός νόµος του 2003 υπάρ-
χει ακόµα! Πρόταση νόµου! Τίποτα! Για ποια συνέπεια µιλάτε,
δηλαδή, στα έργα και στις πράξεις σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, συντοµεύετε,
κύριε Χήτα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. Μπορεί να

µην ξαναµιλήσω κιόλας σήµερα, ειλικρινά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ξαναµιλήσετε αρ-

γότερα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα ξαναµιλήσω σήµερα, ειλι-

κρινά. Σας το υπόσχοµαι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ανεξαρτήτως αυτού,

τώρα πρέπει να κλείσετε όµως. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό και δεν θα

ξαναµιλήσω. Σας το ζητάω σαν χάρη. 
Και κλείνω. Για ποια συνέπεια µιλάει το ΠΑΣΟΚ; Πώς θα σας

εµπιστευτεί ο κόσµος εσάς -για πείτε µας λίγο- που βγαίνετε και
λέτε ότι δεν θα πάρετε Βουλευτές άλλων κοµµάτων και χθες κά-
νατε ανακοινώσεις αεροδροµίου, µεταγραφές. Τι εµπιστοσύνη
µπορεί να έχει ο κόσµος σε εσάς που λέγατε ότι θέλετε να ρίξετε
την Κυβέρνηση και είχατε τη δυνατότητα πριν από λίγους µήνες
να τη ρίξετε µε τον γάµο των οµοφυλοφίλων; Γιατί το έγκληµα
των Τεµπών είχε διαπραχθεί τότε. Γιατί δεν την ρίχνατε την Κυ-
βέρνηση τότε και ψηφίσατε τον γάµο των οµοφυλόφιλων; Θα πέ-
φτανε µόνοι τους. Πού τα πουλάτε αυτά τα παραµύθια στον
κόσµο κι εσείς κι ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα πέφτανε µόνοι τους τότε, γιατί
το έγκληµα των Τεµπών είχε ήδη διαπραχθεί. 

Ποια «προοδευτικά», κύριε Φάµελλε; «Τα προοδευτικά κόµ-
µατα να συστρατευθούν». Τι θα πει «πρόοδος» ακριβώς; Πρό-
οδος σηµαίνει ότι δεν µιλάω καθόλου, δεν βγάζω τις
αποκαλύψεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χήτα, είστε στα
έξι λεπτά. Το δικαίωµά σας ήταν στα τρία λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και τώρα θυµάµαι και πάω σε απο-
καλύψεις; Αυτό είναι πρόοδος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, ωραία. Κλεί-
στε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πρόοδος είναι να ψηφίζω τον γάµο
των οµοφυλοφίλων; Πρόοδος είναι να ξεπουλάω τη Μακεδονία;
Πρόοδος είναι το Χρηµατιστήριο Ενέργειας που ψηφίσατε; Πρό-
οδος είναι τα fund που ψηφίσατε; Πρόοδος είναι το τρίτο µνηµό-
νιο που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ; 

Να την βράσουµε την πρόοδο αυτή! Δεν την θέλουµε καθόλου. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για πεν-

τάλεπτη παρέµβαση η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.
Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Επρόκειτο να κάνω την οµιλία µου αργότερα, αλλά άκουσα την
παρέµβαση του Υπουργού Επικρατείας, του κ. Βορίδη, που αν-
τικαθιστά τον Πρωθυπουργό στην Αίθουσα και θα ήθελα να του
απαντήσω εγώ. 

Κύριε Βορίδη, πρώτα απ’ όλα, δεν θα ξανααπευθυνθείτε σε
Βουλευτή -όχι µόνο της Πλεύσης Ελευθερίας, αλλά συνολικά σε
Βουλευτή- µε αυτό το νταηλίκι: «Αν είσαι λεβέντης», «αν είσαι λε-
βέντης». Σε ποιον µιλάτε; Απευθύνεστε στον Κοινοβουλευτικό
µας Εκπρόσωπο και του λέτε «αν είσαι λεβέντης»; Πού βρίσκε-
στε; Εµείς είπαµε «όχι στα νταηλίκια», «όχι στους νταήδες» και
το εννοούµε µε όλους τους τρόπους!

Έρχοµαι στο επίδικο ζήτηµα -και θα µας βρίσκετε απέναντι
κάθε φορά που θα εκφράζετε αυτού του είδους τα κακέκτυπα,
τα οποία δηλητηριάζουν την κοινωνία- έρχοµαι στο κυρίως ζή-
τηµα. Όπως ξέρετε πολύ καλά, η κ. Αδειλίνη, η διορισµένη από
εσάς εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, προέτρεψε τους γονείς,
τους συγγενείς των θυµάτων του εγκλήµατος των Τεµπών να
βρουν παρηγοριά στην Εκκλησία. Αυτό είχε να τους πει ως ει-
σαγγελέας του Αρείου Πάγου.

Η ίδια λειτουργός στις 30 Ιουλίου 2024 εξέδωσε δελτίο Τύπου,
στο οποίο επιχαίρει ότι δεν υπάρχει κακουργηµατική δράση της
ΕΥΠ και κρατικών λειτουργών σε σχέση µε τις παρακολουθήσεις
ολόκληρου του Υπουργικού Συµβουλίου που είναι διαπιστωµέ-
νες, ότι δεν συντρέχει λόγος άσκησης ποινικής δίωξης σε βαθµό
κακουργήµατος εναντίον κανενός κρατικού λειτουργού, ούτε του
συνεργάτη του κ. Μητσοτάκη, του κ. Δηµητριάδη, που παραιτή-
θηκε και αποκεφαλίστηκε και ότι µόνον υπάρχουν κάποιοι ιδιώτες
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που για λόγους ανεξιχνίαστους διέπρατταν πληµµελήµατα πα-
ρακολουθήσεων µε αντικείµενο τον Αρχηγό του Στρατού, ολό-
κληρο το Υπουργικό Συµβούλιο, πολιτικό αντίπαλο, τον κ.
Ανδρουλάκη, δηµοσιογράφο, τον κ. Κουκάκη και ούτω καθεξής.

Ο λειτουργός που υπέγραψε το πόρισµα αυτό της συγκάλυ-
ψης, του κουκουλώµατος της υπόθεσης των υποκλοπών, είναι ο
κ. Αχιλλέας Ζήσης, πρόεδρος της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλά-
δος και αντεισαγγελέας του Αρείου Πάγου. Η εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου «επισφράγισε» αυτό το πόρισµα -εντός πολλών ει-
σαγωγικών- κατά παράβαση καθήκοντος των λειτουργών µε το
κατάπτυστο αυτό δελτίο Τύπου της 30ης Ιουλίου 2024. Είχε προ-
ηγηθεί και ένα δελτίο Τύπου του Αρείου Πάγου και της Εισαγγε-
λίας του Αρείου Πάγου ότι αίρονται οι αµφιβολίες για το κράτος
δικαίου στη χώρα µας, γιατί µεσολάβησε νέα έκθεση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής. Αυτό έγινε στις 29 Ιουλίου 2024.

Όσο γινόταν αυτή η επιχείρηση κουκουλώµατος των υποκλο-
πών, εδώ στη Βουλή έπρεπε να διαβιβαστεί η δικογραφία για το
µπάζωµα. Είχε φύγει από την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου στις
26 Ιουλίου, πρωτοκολλήθηκε στο Υπουργείο Δικαιοσύνης στις 29
Ιουλίου, από την Αλεξάνδρας δηλαδή έκανε τρεις µέρες να φτά-
σει στη Μεσογείων και από τις 29 Ιουλίου, ενώ εδώ η Βουλή
ασχολείτο µε τα ζητήµατα των υποκλοπών, κρυβόταν η δικογρα-
φία του µπαζώµατος για τον κ. Τριαντόπουλο και τον κ. Μητσο-
τάκη. Κάναµε εδώ τις απόπειρες να φέρουµε την κ. Αδειλίνη στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, απόπειρες µε αιτήµατα πέντε
πολιτικών Αρχηγών που υποστηρίχθηκαν και από δύο άλλες Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες στη συνέχεια. Κουκουλώσατε στις 2 Αυ-
γούστου 2024 την υπόθεση των υποκλοπών, αρνούµενη η
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας να κληθεί η κ.
Αδειλίνη στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και στις 2 Αυ-
γούστου έκλεισε η Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Κυρία Πρόεδρε, αν πάρω παραπάνω χρόνο, θα τον αφαιρέσω
από την οµιλία µου στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλούσα,
όµως, επειδή είµαστε στις παρεµβάσεις, να πάρετε λίγο παρα-
πάνω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, είναι πολύ σοβαρό, κυρία Πρόεδρε. Σας ενηµε-
ρώνω ότι θα το αφαιρέσω από την οµιλία µου ή θα το λογίσετε
ως οµιλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έτσι και αλλιώς, οι
οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών το ξέρετε ότι παίρνουν πολύ πε-
ρισσότερο χρόνο αλλά, εν πάση περιπτώσει, να διευκολύνουµε
τώρα τη διαδικασία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πολύ ωραία. Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε, γιατί είναι
πολύ σοβαρό και νοµίζω ότι αφορούν όλους για να συνειδητο-
ποιούµε και πώς δρουν πρόσωπα και λειτουργοί.

Όσο, λοιπόν, γινόταν αυτή η διαδικασία, έκλεισε η Βουλή και
η δικογραφία του µπαζώµατος, αυτή που έκρυψε ο κ. Τασούλας,
διαβιβάστηκε στη Βουλή πότε υποτίθεται; Στις 9 Αυγούστου,
αφού είχε κλείσει η Βουλή. Και στη συνέχεια, η δικογραφία αυτή
ουδέποτε ανακοινώθηκε εδώ στη Βουλή.

Κάνουµε µία πάρα πολύ γρήγορη µετάβαση στον χρόνο και
ερχόµαστε στην Εισαγγελέα Εφετών Λάρισας, την κ. Αποστο-
λάκη, τη µοναδική λειτουργό που µε βάση τη φωτογραφική ει-
δική παρέµβαση του κ. Φλωρίδη και της Κυβέρνησής σας ήταν
αρµόδια για την επέκταση των διώξεων, αλλά κυρίως µετά το
πέρας της ανάκρισης για το ποιος θα παραπεµφθεί. Με δική σας
παρέµβαση αφαιρέθηκε η αρµοδιότητα από το Εφετείο, από το
Τριµελές Συµβούλιο Εφετών και δόθηκε µονοπρόσωπα στον Ει-
σαγγελέα Εφετών και εν προκειµένω, στην Εισαγγελέα Εφετών,
την κ. Αποστολάκη.

Στις 21 Δεκεµβρίου 2024 καλούνται για πρώτη φορά σε απο-
λογία στελέχη του Υπουργείου Μεταφορών µε σύµφωνη γνώµη
της κ. Αποστολάκη από τον ανακριτή, πράγµα που σηµαίνει ότι
σφίγγει ο κλοιός και κοντεύουµε για την εξατοµίκευση στον
Υπουργό Μεταφορών, µε ό,τι αυτό σηµαίνει και για τον Πρωθυ-
πουργό, γιατί είναι ξεκάθαρο ότι ο κ. Καραµανλής κρατάει τον κ.

Μητσοτάκη στη συγκεκριµένη υπόθεση.
Στις 21 Δεκεµβρίου καλούνται σε απολογία, λοιπόν, τα στελέχη

του Υπουργείου Μεταφορών και στις 29 Δεκεµβρίου εξαφανίζε-
ται το παιδί της εισαγγελέως των Τεµπών, ο τριανταεννιάχρονος
Βασίλης Καλογήρου, εκπαιδευτικός και στις 3 Γενάρη του 2025
-θα τα καταθέσω στα Πρακτικά- παρεµβαίνουν για να πουν ότι
αυτό δεν έχει σχέση µε το έγκληµα των Τεµπών ποιοι, κύριε Βο-
ρίδη; Η κ. Αδειλίνη, η οποία εκδίδει ανακοίνωση -αν είναι δυνα-
τόν!- της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, µε την οποία λέει τα
εξής: «Εκφράζουµε τη θλίψη και αγανάκτησή µας για την προ-
σπάθεια µερίδας του Τύπου να συνδέσει ή να συσχετίσει καθ’ οι-
ονδήποτε τρόπο το συµβάν αυτό µε την άσκηση των
εισαγγελικών καθηκόντων της συναδέλφου και µητέρας του ανα-
ζητουµένου προσώπου». Στις 3 Ιανουαρίου, τι ήξερε; Τι ήξερε
και είχε θλίψη και αγανάκτηση;

Και την ίδια µέρα ο κ. Αχιλλέας Ζήσης µε το άλλο του καπέλο,
µε την άλλη του ιδιότητα, του Προέδρου της Ένωσης Εισαγγε-
λέων Ελλάδας -εκείνος που ενταφίασε την υπόθεση των υποκλο-
πών- εκδίδει δελτίο Τύπου της Ένωσης Εισαγγελέων Ελλάδος
και λέει –τι;- ότι «µε αφορµή δηµοσιεύµατα, δηλώσεις και ανα-
λύσεις δήθεν ειδικών που αναφέρονται στην εξαφάνιση υπό συν-
θήκες που διερευνώνται συγγενικού προσώπου εισαγγελικής
λειτουργού και επιχειρούν να συνδέσουν το γεγονός αυτό µε την
άσκηση των καθηκόντων της συγκεκριµένης εισαγγελικής λει-
τουργού και τον χειρισµό από αυτήν δικογραφιών σε βάρος γνω-
στών παραγόντων της τοπικής κοινωνίας, η Ένωση Εισαγγελέων
Ελλάδος εκφράζει τη θλίψη και αγανάκτησή της» -ίδιες εκφρά-
σεις- «για την επιχειρούµενη µέσω των δηµοσιευµάτων αυτών εκ-
µετάλλευση η οποία δεν συνιστά ειδησεογραφία και δηµο-
σιογραφία του ανθρώπινου πόνου και της αγωνίας των οικείων
του εξαφανισθέντα. Τονίζουµε για πολλοστή φορά ότι δηµοσιεύ-
µατα, δηλώσεις και εικασίες που εκφεύγουν της πληροφόρησης
και υπό τον µανδύα της δήθεν ενηµέρωσης του κοινού µετατρέ-
πουν τον ανθρώπινο πόνο σε εµπόρευµα» -σας θυµίζει κάτι;
Εσείς το γράψατε, µου φαίνεται- «προς δηµιουργία εντυπώσεων
και ικανοποίηση ιδίων συµφερόντων δεν προσήκουν σε πολιτι-
σµένη κοινωνία, δεν ωφελούν και πρέπει επιτέλους να εκλεί-
ψουν». Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Είµαι η πολιτική Αρχηγός που εδώ στη Βουλή κατ’ επανάληψη
και µε δηλώσεις µου κατ’ επανάληψη κάλεσα και την κ. Αδειλίνη
και τον κ. Ζήση να µας πουν τι ξέρουν και πώς αποσυσχετίζουν
κάτι στο οποίο προδήλως πρέπει να ερευνηθεί ο συσχετισµός
του, γιατί είναι οπωσδήποτε µία απολύτως άξια διερεύνησης
σύµπτωση να εξαφανίζεται το παιδί της µοναδικής εισαγγελικής
λειτουργού, οχτώ µέρες αφού καλούνται σε απολογία τα στε-
λέχη του Υπουργείου Μεταφορών, κύριε Βορίδη.

Σήµερα η λειτουργός αυτή, η οποία από χθες, δυστυχώς, γνω-
ρίζει ότι το παιδί της δεν βρίσκεται πια στη ζωή -και υποθέτω ότι
µάλλον το γνωρίζει καιρό, το διαισθάνεται- έκανε µία ανάρτηση
στην οποία έχει τη φωτογραφία του παιδιού της και λέει: «Στην
υγειά σας, είµαι ο Βασίλης που ψάχνατε. Εγώ µε τη χάρη του
Θεού βρήκα τον παράδεισο και βλέπω τον Χριστό που τόσο
αγαπώ. Εσείς που µε πετάξατε στα βουνά µε τα άγρια ζώα,
καθώς και το κακόψυχο αφεντικό σας, άραγε, τι τέλος θα έχετε;».

Εσείς αυτά τα θεωρείτε άξια παρασιώπησης; Γιατί εµείς τα θε-
ωρούµε ως πάρα πολύ σοβαρά, όπως θεωρούµε πάρα πολύ σο-
βαρό και το γεγονός ότι εµφανίζεται για να διερευνήσει το
θάνατο του παιδιού της συγκεκριµένης λειτουργού µία ιατροδι-
καστής, η κ. Λεοντάρη -τη γνωρίζετε από τα πολιτικά σας, υπο-
ψήφια µε το κόµµα στο οποίο ήσασταν και υποψήφια και µε την
κ. Μπακογιάννη, έτσι δεν είναι;- η οποία έχει καταγγελθεί από
τους γονείς και από την κ. Καρυστιανού, διότι δεν έκανε ούτε το-
ξικολογικές ούτε ιστολογικές ούτε τις απαραίτητες διερευνήσεις
και τη διαβεβαίωσε ότι το παιδί της πέθανε ακαριαία, πράγµα το
οποίο αποδεικνύεται ότι δεν συνέβη, ότι τα παιδιά αυτά, δυστυ-
χώς, κάηκαν ζωντανά, ενώ είχαν επιβιώσει της σύγκρουσης. 

Σε αυτή, λοιπόν, τη χώρα ζούµε και οι δικαστικοί και εισαγγε-
λικοί λειτουργοί τους οποίους διορίζετε και µε τους οποίους δια-
πλέκεστε εξόφθαλµα σε τέτοιο βαθµό, ώστε να σας παρέχουν
διαβεβαιώσεις µη διάπραξης σοβαρών αδικηµάτων από την Κυ-
βέρνηση, όπως οι υποκλοπές, αυτοί οι λειτουργοί σπεύδουν να
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επισείουν τη θλίψη και την οργή τους, επειδή κάποιοι λένε το αυ-
τονόητο, ότι δεν µπορεί να µην διερευνηθεί αν αυτή η εξαφάνιση,
που τελικά είναι αυτός ο τραγικός θάνατος, έχει σχέση µε τα κα-
θήκοντα της συγκεκριµένης εισαγγελέως.

Με βάση λοιπόν αυτά, κύριε Βορίδη, την επόµενη φορά που
θα διερωτηθείτε εκ µέρους του Πρωθυπουργού -και καλό είναι
να του πείτε να έρθει στη Βουλή, βλέπω ότι ήρθε και ο κ. Γεωρ-
γιάδης για ενισχύσεις-, καλό είναι να πείτε στον κ. Μητσοτάκη να
έρθει στη Βουλή, διότι το πιο αντιθεσµικό που συµβαίνει σε όλα
όσα συµβαίνουν είναι και αυτός ο Πρωθυπουργός που περιφρο-
νεί τη Βουλή και την κοινοβουλευτική λειτουργία, αλλά και τη διά-
κριση των εξουσιών.

Με βάση λοιπόν αυτά, κύριε Βορίδη, την επόµενη φορά που
θα διερωτηθείτε αν έχουµε κάτι να πούµε, θα ξέρετε ότι ναι,
έχουµε να πούµε. Και σας συµβουλεύω να µη µπείτε στη διαδι-
κασία να κάνετε τον εκπρόσωπο και της κ. Αδειλίνη. Αρκετά έχει
εκπροσωπήσει εκείνη εσάς. Και δεν θυµάµαι αν ήσασταν κι εσείς
παρακολουθούµενος. Όµως, καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι
όταν παρακολουθούµενα πρόσωπα από κυβερνητική θέση σπεύ-
δετε να δίνετε διαβεβαιώσεις µη διάπραξης αδικηµάτων από τον
Πρωθυπουργό και σήµερα σπεύσατε να αντικρούσετε και µία κα-
τηγορία που δεν είχε διατυπωθεί µε ρητό τρόπο, καταλαβαίνετε
ότι οι πολίτες καταλαβαίνουν πολύ πολύ περισσότερα. Και να ξέ-
ρετε ότι εµείς είµαστε πάντα µε τους πολίτες και ότι η αλήθεια
είναι εκείνη η οποία στο τέλος θα βγει.

Και µία τελευταία υπόµνηση. Τα λαϊκά δικαστήρια, τα µικτά ορ-
κωτά δικαστήρια, κύριε Βορίδη, είναι θεσµός του Συντάγµατος
µε πλειοψηφία ενόρκων η οποία έχει ιστορικά κριθεί ότι αποτελεί
την αποτύπωση της λαϊκής κυριαρχίας και την επισφράγιση της
ρητής επιταγής του πρώτου άρθρου του Συντάγµατός µας, ότι
όλες οι εξουσίες πηγάζουν από τον λαό, ασκούνται υπέρ αυτού
και του έθνους, όπως ορίζει το Σύνταγµα. 

Μη µε ειρωνεύεστε µε χειρονοµίες!
Τη λαϊκή κυριαρχία µην την ξεχνάτε και µην κουνάτε το δά-

χτυλο στον λαό, όπως έκανε ο κ. Καραµανλής, γιατί ο λαός δεν
ξεχνάει και δεν θα ξεχάσει αυτά που κάνετε και δεν θα σταµατή-
σει να διεκδικεί δικαιοσύνη. Και στο τέλος, να είστε βέβαιοι ότι ο
λαός θα νικήσει! 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Βορίδη για να κλείσει αυτός ο κύκλος της συζήτησης, θα
ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία
παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος», είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε
Μπάρκα, εγώ θα έµενα στη διατύπωσή σας και θεωρώ ότι η δική
σας προσέγγιση δεν έχει ζητήµατα τουλάχιστον ως προς το µεί-
ζον θέµα που συζητάµε σήµερα. Και αυτό είναι αυτοί οι υπαινιγ-
µοί στους οποίους αναφέρθηκα για το θέµα της απώλειας του
υιού, αειµνήστου πλέον, της κυρίας εισαγγελέως. Όµως, κύριε
Μπάρκα, θα πρέπει να συνεννοηθείτε µεταξύ σας, γιατί ενώ εσείς
δηλώσατε την εµπιστοσύνη σας στη δικαιοσύνη, ο οµιλών Αρχη-
γός σας πριν από λίγο έλεγε ότι δεν έχει εµπιστοσύνη στη δικαιο-
σύνη. Μόλις συνεννοηθείτε στο ζήτηµα αυτό, νοµίζω ότι θα έχετε
ενοποιήσει την άποψη του κόµµατός σας και ειλικρινώς ελπίζω
να επικρατήσει η δική σας προσέγγιση. Γιατί; Διότι µιας και η
αξιότιµη κυρία Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας είχε την κα-

λοσύνη να µας θυµίσει το Σύνταγµα, να συµφωνήσουµε λοιπόν
ότι θα τηρούµε το Σύνταγµα και να συµφωνήσουµε ότι η δικαιο-
σύνη απονέµεται µε τον τρόπο που ορίζει το Σύνταγµα και να
συµφωνήσουµε ότι εποµένως απονέµεται από τους δικαστικούς
λειτουργούς µε την οργάνωση την οποία προτείνει το Σύνταγµα
και έχει υιοθετήσει το Σύνταγµα. 

Και να συµφωνήσουµε, επίσης, σε αυτή την Αίθουσα ότι τη δι-
καιοσύνη δεν γίνεται κάποιος να τη σέβεται αλά καρτ. Αν, δη-
λαδή, µας αρέσουν σε υποθέσεις πολιτικού ενδιαφέροντος και
σε υποθέσεις που εξυπηρετούν τον πολιτικό σχεδιασµό οι απο-
φάσεις της δικαιοσύνης, τότε η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη.
Όµως, αν δεν µας αρέσουν οι αποφάσεις της δικαιοσύνης, γιατί
δεν εξυπηρετούν τα σχέδια της Αντιπολίτευσης, τότε η δικαιο-
σύνη είναι χειραγωγούµενη και διορισµένη. 

Με κάλεσε η κ. Κωνσταντοπούλου να µην κάνω συνηγορία
υπέρ της κ. Αδειλίνη. Πράγµατι. Γιατί; Διότι θέλετε για τον εαυτό
σας το προνόµιο της κατηγόρου. Άρα, λοιπόν, κατήγορος για την
κυρία εισαγγελεύ, αλλά η κυρία εισαγγελεύς ανυπεράσπιστη.
Βολικό! Ωραίο! Οι µονόλογοι είναι ωραίοι, γιατί δεν είναι εδώ να
υπερασπιστεί τον εαυτό της στις µοµφές σας, αλλά και γιατί δεν
επιτρέπετε σε µένα να την υπερασπιστώ. Και πράγµατι δεν θα
ήταν και σωστό. Όµως, να πω ένα πράγµα για την κ. Αδειλίνη για
την οποία ακούστηκαν τόσα. Γιατί; Διότι δεν τους άρεσε η θέση
που πήρε στην υπόθεση των υποκλοπών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτή δεν είναι δουλειά της; Δεν είναι η δουλειά της να κρίνει
υποθέσεις; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι να κάνει…(δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό δεν
της έχει ανατεθεί από το Σύνταγµα το οποίο επικαλείστε; Αυτή
δεν είναι η κατ’ εξοχήν εργασία της; 

Προσέξτε! Και επειδή λέτε…  
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ σας

άκουσα χωρίς διακοπές. 
Και επειδή λέτε, ξέρετε, τη διορίσαµε, να θυµίσω για µία ακόµα

φορά τη συντριπτική πλειοψηφία που έλαβε η κ. Αδειλίνη από τη
Διάσκεψη των Προέδρων εδώ µέσα; Τη Νέα Δηµοκρατία πήρε;
Πήρε τη µεγάλη πλειοψηφία της Διασκέψεως των Προέδρων και
υπερψηφίστηκε από πολλά κόµµατα. Γιατί; Λόγω της πορείας
της, του ήθους της, της ακεραιότητάς της, του χαρακτήρα της. 

Ακούστε, όµως. Θα µείνω σε αυτό που είπατε. Διότι τι είπατε;
Να µείνουν, λέει, πράγµατα ανέλεγκτα; Ποια είναι αυτά που θα
µείνουν ανέλεγκτα; Και είπατε και κάτι ακόµα χειρότερο, το οποίο
επιβεβαιώνει αυτά που σας είπα πριν για τη χυδαιότητα, για τη
λάσπη, για τον τρόπο πια που έχει εξελιχθεί η δηµόσια συζήτηση
στο Κοινοβούλιο και, δυστυχώς, και στην κοινωνία. Λέτε, δεν ει-
πώθηκε καµία κατηγορία µε ρητό τρόπο. Σωστά! Με υπαινικτικό
τρόπο, µε υπονοούµενα µας αποδίδουν την οργάνωση της δο-
λοφονίας του συγκεκριµένου ανθρώπου. Με υπονοούµενα! 

Γιατί; Διότι δεν είναι ικανή η ιατροδικαστής, δεν είναι αµερό-
ληπτη εκ των προτέρων! Εκ των προτέρων! Γιατί, δεν υπάρχει
δυνατότητα να ζητήσει και να οριστεί και δεύτερος ιατροδικα-
στής, εάν το επιθυµεί η οικογένεια; Γιατί, δεν υπάρχουν νόµιµα
µέσα για να ελεγχθούν όλα αυτά; Όµως, προσέξτε, σε εµάς,
στον Πρωθυπουργό, στην Κυβέρνηση, η υπόνοια η άθλια να
µένει ότι οργανώνουµε και δολοφονίες αθώων ανθρώπων! Και
αυτό είναι επίπεδο διαλόγου! Αυτό είναι επίπεδο πολιτικής αντι-
παράθεσης. Αυτό είναι το κλίµα που διαµορφώνουµε µέσα στην
κοινωνία. 

Ακούσαµε ως µοµφή από την κ. Κωνσταντοπούλου ακόµα και
την κατάργηση της διαδικασίας των Δικαστικών Συµβουλίων που
έγινε προς επιτάχυνση της διαδικασίας της συγκεκριµένης. «Και»
της συγκεκριµένης! Προσέξτε, λοιπόν, απέναντι σε όλες αυτές
εδώ, αν θέλετε, τις εξυφάνσεις, τις εξιστορήσεις, τα υπονοού-
µενα, τις αθλιότητες, να ξέρετε ότι υπάρχει πια και ένα όριο.
Έχουµε ακούσει ότι συγκαλύπτουµε µια υπόθεση, δήθεν για να
µην αποκαλυφθεί κάποιος, τον οποίο δεν τον ξέρουµε, µε τον
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οποίο έχουµε κάποια σχέση, την οποία δεν τη γνωρίζει κανείς και
για την οποία έχουµε ένα κίνητρο, το οποίο είναι ακατανόητο, να
συγκαλύψουµε κάποιον ένοχο στην υπόθεση των Τεµπών. 

Ρωτάµε επιµόνως ποιος είναι αυτός. Γιατί να τον συγκαλύ-
ψουµε; Ποια είναι η σχέση; Ξέρει κανείς να µας πει κάτι; Γιατί,
σε τελευταία ανάλυση και αληθείς –υποτιθέµενα- όλες όσες θε-
ωρίες αναπτύσσονται, τι όφελος έχει η Κυβέρνηση και τι την εν-
διαφέρει για να κάτσει να κάνει αυτήν την αθλιότητα, δηλαδή σε
µία υπόθεση, σε µία τραγωδία, σε πενήντα επτά ανθρωποκτο-
νίες, η Κυβέρνηση, εάν υπάρχει κάποιος που πρέπει να κριθεί
ένοχος ή να κατηγορηθεί, να µην το θέλει; Ρωτάµε γιατί! Τίποτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε,
κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τώρα,
προσέξτε, στην αθλιότητα αυτή προστέθηκε µία ακόµα. Ο υπαι-
νιγµός –δεν το λέει ρητά, λέει, η κ. Κωνσταντοπούλου, υπονοεί-
ται- της δολοφονίας ενός αθώου ανθρώπου. 

Η κατρακύλα σας έχει όριο; Σταµατάει κάπου; Υπάρχει κάποια
στιγµή που σταµατάτε αυτήν την αθλιότητα ή τη συνεχίζετε; Ή
έχει κι άλλο; Ή θα ζήσουµε και άλλα τέτοια επεισόδια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πρώτα από όλα, κύριε Βορίδη, έχουµε το γεγονός της παρέµ-

βασης της Κυβέρνησης σε µία διαδικασία η οποία ισχύει κατά τον
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας εδώ και δεκαετίες και είναι εγγυητική
της δίκαιης δίκης, ότι δηλαδή τέσσερις λειτουργοί εµπλέκονται
και όχι ένας µόνος, αλλά τέσσερις λειτουργοί –εισαγγελέας εφε-
τών και τρεις εφέτες αποφασίζουν για το ποιος θα παραπεµφθεί
και γιατί θα παραπεµφθεί- που άλλαξε µε παρέµβασή σας, µε πα-
ρέµβαση του κ. Φλωρίδη, την οποία και εσείς συνοµολογήσατε
πριν από λίγο ότι ήταν για τα Τέµπη και ο κ. Φλωρίδης έχει κατ’
επανάληψη διαφηµίσει ότι ήταν για τα Τέµπη. Ήταν φωτογραφική
παρέµβαση, δηλαδή, στην προδικασία µιας υπόθεσης, την οποία
επιθυµείτε να επισπεύσετε. Θέλετε να επιταχύνετε –και το είπατε
πριν από λίγο- ακριβώς διότι δεν θέλετε την αποκάλυψη όλων
αυτών των στοιχείων τα οποία βγαίνουν και θα συνεχίσουν να
βγαίνουν, όσο δεν επικρατεί η δική σας fast track συγκαλυπτική
µεθόδευση, µε την οποία επιδιώκετε να κλείσει η ανάκριση, να
κλείσει δηλαδή ο αριθµός και η ταυτοποίηση των θυτών –όχι των
θυµάτων, αλλά των κατηγορουµένων- να µην µπουν κατηγορού-
µενα πρόσωπα άµεσα συνδεδεµένα µε τον κ. Μητσοτάκη και µε
εσάς –κι εσείς ήσασταν Υπουργός Μεταφορών, όπως θυµάστε
και συνδέεστε και µε τις διατάξεις για το ρουσφέτι του σταθ-
µάρχη, τα θυµόµαστε όλα αυτά, δεν τα ξεχνάµε- και να µη συσχε-
τισθεί η υπόθεση, να µη φτάσει να κάτσει στο σκαµνί και να
δικαστεί ο κ. Καραµανλής και ο κ. Μητσοτάκης.

Γιατί επιµένετε να παριστάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε ποιον
λέµε ότι συγκαλύπτετε, ποιον λέµε ότι υποθάλπετε; Υποθάλπετε
τον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Καραµανλή. Μην ξαναπείτε ότι δεν
ξέρετε και δεν σας λέµε. Αυτούς υποθάλπετε και όλους τους συ-
νεργούς τους. Και ο ρόλος του καθενός και της καθεµιάς –γιατί,
ξέρετε, υπάρχουν συγκεκριµένοι ρόλοι σε αυτήν την εγκληµατική
οργάνωση που λειτουργεί µε όρους µαφίας- το ποιοι ακριβώς
λοιπόν ενέχονται είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να το αποδείξει
µία πραγµατική και αντικειµενική διαδικασία.

Τώρα, σε σχέση µε την εξαφάνιση –και πλέον µε τον θάνατο-
του γιου λειτουργού την οποία εσείς αποµονώσατε ως µοναδική
αρµόδια µε την παρέµβασή σας, εσείς παρεµβήκατε στη δικονο-
µία και την καταστήσατε τη συγκεκριµένη λειτουργό µοναδική
αρµόδια. Ρίξατε πάνω της αυτό το βάρος. Και όταν άσκησε τα
καθήκοντά της καλώντας σε απολογία τους υπευθύνους του
Υπουργείου Μεταφορών, υπηρεσιακούς προς το παρόν παρά-
γοντες, εξαφανίσθηκε το παιδί της.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το σκοτώ-
σαµε δηλαδή!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην ειρωνεύεστε λέγοντας «Το σκοτώσαµε»! Μην ειρω-
νεύεστε!

Σας απασχολεί, κύριε, υπό ποιες συνθήκες ο άνθρωπος αυτός
που ήταν γιος της µοναδικής λειτουργού για τα Τέµπη, εξαφανί-
στηκε και βρέθηκε νεκρός; Σας απασχολεί; Διότι φαίνεται να µη
σας απασχολεί.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μια χαρά
µας απασχολεί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το µόνο που σας απασχολεί είναι να πείτε «Δεν το δια-
τάξαµε εµείς». Και είναι πάρα πολύ περίεργο αυτό! Είναι πάρα
πολύ περίεργο αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Σας απασχολεί ή δεν σας απασχολεί να διερευνηθεί; Και πώς
εξηγείτε το γεγονός…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πρέπει
να το ανεχθούµε αυτό; Δεν είναι και λίγο όταν το υπονοείτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μόλις τελειώσει, θα
πάρετε τον λόγο, κύριε Βορίδη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πώς εξηγείτε το γεγονός ότι δεν έχετε µε κανέναν
τρόπο εκφράσει το ενδιαφέρον σας για να ερευνηθεί αυτό το
θέµα; Εγώ σας έχω προσκαλέσει σε αυτό ξανά και ξανά και ξανά
και ξανά.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µας
αποκαλεί µαφιόζους και την αφήνετε να µιλάει!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και πώς εξηγείτε ότι µας λέτε να σκάσουµε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ:  Τελειώνετε! 
Τρία λεπτά είχε, κυρία Πρόεδρε! Την αφήνετε να µιλάει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν κάνω λογοκρισία

εγώ! Μην επιµένετε! Δεν κάνω λογοκρισία! Θα ολοκληρώσει η
κυρία Πρόεδρος, αν θέλει ο Υπουργός να πει, θα πει και συνεχί-
ζουµε τη διαδικασία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Είχε τρία λεπτά, κυρία
Πρόεδρε! Ακούµε συνέχεια ότι είµαστε µαφιόζοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ! Παρα-
καλώ! Δεν θα καθορίσετε τη διαδικασία. 

Κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Τελειώνετε! 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): «Τελειώνετε» µου λέει, «Να σκάσουµε» µας λένε! Μάλι-
στα! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σεβαστείτε τον χρόνο
των Βουλευτών! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να σκάσουµε µας λέτε και να µη µιλάµε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Να σέβεσαι!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να σέβοµαι;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ναι!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ποιον, κύριε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Σεβαστείτε τον χρόνο

των Βουλευτών! Είχατε τρία λεπτά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Σταµατήστε, σταµατή-

στε!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Επιτέλους πια! Ακούµε

συνέχεια ότι είµαστε µαφιόζοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θέλετε να σας βγάλω

από την Αίθουσα τώρα; Με συγχωρείτε! Είστε σοβαρός. Δεν
κάνει να παρεκτρέπεστε! Δεν κάνει!

Κλείστε, κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ, γιατί έχουµε ξεπεράσει
τους χρόνους πάρα πολύ. Κι εσείς τον έχετε ξεπεράσει τον
χρόνο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μας απασχολεί, λοιπόν, εµάς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επί του θέµατος, πα-
ρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
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θερίας): Επιτρέψτε µου. Με τσαµπουκάδες και νταηλίκια δεν θα
κατασιγάσετε όποιον θέλει να µιλάει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν θα απαντήσετε σ’
αυτή τη διαδικασία τώρα! Παρακαλώ!

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν θα απαντήσω. Απαντήσατε και εσείς από Έδρας. 

Εµάς µας ενδιαφέρει λοιπόν –και δεν µπορούµε να δώσουµε
µια εξήγηση- το γεγονός ότι εσάς φαίνεται να µη σας ενδιαφέρει
και γι’ αυτήν την απόπειρα η οποία εξωτερικεύτηκε και δηµοσιο-
ποιήθηκε και από την ηγεσία της Εισαγγελίας να µην ενδιαφέρε-
ται κανείς, να µην ψάχνει κανείς, να µη διερωτάται κανείς. 

Όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά, ένα αποδεικτικό στοιχείο που
σοβαρότατα λαµβάνουν υπ’ όψιν τα δικαστήρια και τα µικτά ορ-
κωτά δικαστήρια είναι οι ενδείξεις. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Φθάνει, κυρία Πρόεδρε, έχουµε
κουραστεί!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Θα γράψει δικονοµία
καινούργια η κυρία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οι ενδείξεις, εν προκειµένω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, να πούµε κάτι, για να συνεννοηθούµε. Ό,τι αισθάνεται
ο καθένας, κούραση, ξεκούραση, χαρά, λύπη, είναι δικό του
θέµα, δεν είναι θέµα της ολοµέλειας της Βουλής. Παρακαλώ! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Οι ενδείξεις, εν προκειµένω, είναι σοβαρές, είναι βαρύ-
τατες και όταν µια µάνα που συµβαίνει να είναι εισαγγελική
λειτουργός, που συµβαίνει να είναι η εισαγγελική λειτουργός η
επιφορτισµένη µε την υπόθεση των Τεµπών -η οποία αυτή τη
στιγµή έχει βγει από τη µέση, έχει λάβει άδειες και πια δεν ασκεί
καθήκοντα- λέει και ευθέως κάποιους κατηγορεί ότι πέταξαν το
παιδί της και ότι έχουν κάποιο µικρόψυχο αφεντικό, δεν µπορείτε
να έρχεστε εδώ και να κοιτάτε το ταβάνι και να µας λέτε ότι εµείς
υπαινισσόµαστε. Πάρτε θέση, λοιπόν, τι λέτε γι’ αυτή την εξαφά-
νιση και για αυτόν τον θάνατο. Εάν λέτε αυτά που λέει η Εισαγ-
γελία του Αρείου Πάγου, η κ. Αδειλίνη και η Ένωση Εισαγγελέων
Ελλάδος, ο κ. Ζήσης, δηλαδή, οι ίδιοι που ενταφίασαν την υπό-
θεση των υποκλοπών, να έχετε υπ’ όψιν σας ότι η ιστορία πέραν
των ειρωνειών, πέραν των µορφασµών που κάνετε αυτή τη
στιγµή, γιατί σας φαίνεται, µάλλον, πολύ αστείος ο θάνατος ενός
ανθρώπου, πέραν όλων αυτών, λοιπόν, η ιστορία σας καταγρά-
φει και η ιστορία, ευτυχώς, δεν τελειώνει σήµερα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κυρία

Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Βορίδη, έχετε

τον λόγο, µόνο που επειδή είστε και οι δύο νοµικοί -και άλλοι νο-
µικοί είναι εδώ, εγώ όχι- ένα είναι βέβαιο, ότι δεν θα δικάσουµε
καµία υπόθεση εδώ σήµερα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Απολύ-
τως! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο καθένας, βεβαίως,
θα πει την άποψή του και παρακαλώ να κλείσουµε αυτόν τον
κύκλο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ενδιαφέ-
ρει την Κυβέρνηση η οποιαδήποτε έρευνα οποιουδήποτε και της
συγκεκριµένης απώλειας ζωής; Δεν είναι στα χέρια των δικαστι-
κών αρχών; Δεν καταλαβαίνω. Δεν είναι στα χέρια των δικαστικών
αρχών; Δεν θα γίνουν όλες οι ενδεικνυόµενες ενέργειες; Έχετε
καµιά πληροφορία για το ότι δεν γίνονται; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, σας είπα…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Φθάνει
πια, φθάνει. Εσείς θεωρείτε ότι η κυρία Εισαγγελέας Εφετών, η
οποία έχει αυτή την φοβερή απώλεια -έχασε τον γιο της- δεν θα
ενεργήσει, προκειµένου να έχει όλες τις νόµιµες ενέργειες που
πρέπει να γίνουν; Εσάς περιµένει; Αλλά, προφανώς, εσείς σπεύ-
δετε. Και το ερώτηµα είναι εσείς γιατί σπεύδετε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σοβαρά µιλάτε; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Βεβαίως!
Εσείς γιατί σπεύδετε; 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι άνθρωπος, κύριε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Διότι
εκείνο το οποίο εσείς θέλετε να κάνετε είναι να υπονοήσετε ότι
έχει σχέση η Κυβέρνηση µε αυτόν τον θάνατο, τον οποίο µάλιστα
έχετε προκρίνει ότι είναι ανθρωποκτονία και στην οποία εµπλέ-
κεται η Κυβέρνηση. Αυτή είναι η χυδαιότης, κυρία µου. Αυτή είναι
η αθλιότητά σας. Αυτό είναι το απαράδεκτο. Και µας λέτε ότι σε
αυτό εµείς θα µένουµε απαθείς και θα σας ακούµε να τα λέτε
αυτά, πράγµατι, κοιτώντας το ταβάνι; Σας γελάσανε, αυτό δεν
πρόκειται να συµβεί. Θα είστε σε αυτόν τον κατήφορο, αλλά να
ξέρετε τώρα θα παίρνετε και απαντήσεις. Θα παίρνετε απαντή-
σεις σε όλα τα επίπεδα. Γιατί η αθλιότητα έχει ξεπεράσει κάθε
όριο. 

Τον λόγο έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής, κ. Κυριακή Μάλαµα. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Πολύ δύσκολο να επιστρέψει κανείς στο νοµοσχέδιο, αλλά

οφείλουµε να το κάνουµε και θα προσπαθήσω. Θα προσπαθήσω
να ξεπεράσω το µαύρο σύννεφο πάνω από την Ελληνική Βουλή
και πάνω από τη δηµοκρατία µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιστρέφοντας στο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Πολιτισµού -µετά από σχεδόν έναν χρόνο ανα-
µονής- δεν µπορούµε παρά να διαπιστώσουµε ότι το εν λόγω νο-
µοθέτηµα δεν έχει ούτε οραµατική στόχευση ούτε προσφέρει
ένα πλαίσιο ενίσχυσης της προστασίας του πολιτισµού και των
ανθρώπων, των ανθρώπων της τέχνης. Αντίθετα, έχουµε µισά βή-
µατα, κατακερµατισµένες παρεµβάσεις, αµφιλεγόµενες ρυθµί-
σεις στην κατεύθυνση της αποµείωσης της προστασίας του
δηµόσιου αγαθού που είναι ο πολιτισµός µας. Έχουµε µπροστά
µας µια δέσµη παρεµβάσεων για την Εθνική Πινακοθήκη και τον
Μητροπολιτικό Οργανισµό Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσ-
σαλονίκης. 

Κατ’ αρχάς, είµαστε θετικοί στην ενίσχυση των φορέων µε
προσωπικό, αλλά µέσα από διαδικασίες διάφανες, ώστε να επι-
τύχουν όλα αυτά που πρέπει να επιτευχθούν όσον αφορά το
έργο τους οι προαναφερόµενοι οργανισµοί. 

Το ερώτηµα, όµως, είναι το εξής: Οι εικαστικές τέχνες στη
χώρα έχουν το επίπεδο στήριξης που τους αρµόζει; Και η απάν-
τηση είναι όχι. Τέθηκε και στη συνεδρίαση της επιτροπής το ερώ-
τηµα γιατί δεν καλέσετε το Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών στη
διαβούλευση; Γιατί αποφεύγει το Υπουργείο Πολιτισµού να ανα-
λάβει πρωτοβουλίες και καταφεύγει σε γενικολογίες, περί µη αρ-
µοδιότητας, σε δύο κρίσιµα θέµατα για τις εικαστικές τέχνες; 

Πρώτον, ρωτάµε αν προβληµατίζεται το Υπουργείο Πολιτισµού
για τις εγκαταστάσεις της Σχολής Καλών Τεχνών της Θεσσαλο-
νίκης για τις πληµµυρισµένες αίθουσες και επικίνδυνες αίθουσες
στις οποίες οι σπουδαστές καλούνται να αναπτύξουν εικαστικές
τέχνες. Δεύτερον, προβληµατίζεται το Υπουργείο Πολιτισµού για
τα ζητήµατα του Μουσείου Κατράκη; Λέει η Υπουργός ότι έχει
την καλή πρόθεση να στηρίξει το σπουδαίο αυτό µουσείο, αλλά
δεν µπορεί να συνεννοηθεί µε το φορέα διαχείρισης του. Και ρω-
τάµε: Αυτή η ασυνεννοησία θα οδηγήσει το µουσείο στην κατα-
στροφή; Έχουµε καλέσει επανειληµµένα το Υπουργείο
Πολιτισµού σε διαβούλευση µε τους φορείς των εικαστικών τε-
χνών και µάλιστα, έχουµε προτείνει και ένα µέτρο της επικαιρο-
ποίησης του άρθρου για την απόδοση του 1% των δηµοσίων
έργων σε έργα εικαστικής δηµιουργίας στον δηµόσιο χώρο. Η
κυρία Υπουργός έχει λάβει αυτή τη νοµοθετική πρόταση, αλλά
απάντηση καµία! 

Σε σχέση µε το θέµα της Ανώτερης Σχολής Καλής Τέχνης
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου, θέτουµε ξανά το ερώτηµα
της ακαδηµαϊκής ολοκλήρωσης των καλλιτεχνικών σπουδών.
Προφανώς, κάθε αναβάθµιση είναι θετική, αλλά θέλουµε να
δούµε και πώς θα συνδεθεί η σχολή αυτή µε το σύνολο της καλ-
λιτεχνικής εκπαίδευσης και πώς θα µπορούν οι απόφοιτοι αυτής
της σχολής να συνεχίζουν τις σπουδές τους στο πανεπιστήµιο
εφόσον φυσικά το επιθυµούν. Ποια επαγγελµατικά δικαιώµατα
θα έχουν και πώς θα διασυνδέεται αυτή η µοναδική σχολή µε την
τριτοβάθµια εκπαίδευση; 
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Εµείς έχουµε καταθέσει και προτάσεις επί του θέµατος της
ανωτατοποίησης της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης, εδώ και πάρα
πολύ καιρό. Έχουµε στείλει τις προτάσεις µας αυτές και µάλιστα
αυτές έχουν γίνει και µε διαβούλευση µε πανεπιστήµια, µε επι-
τροπή που επεξεργάστηκε το θέµα του Υπουργείου Παιδείας. Θέ-
λουµε, λοιπόν, να συµβάλουµε στο συγκεκριµένο θέµα στην
κατεύθυνση της θωράκισης του αντικειµένου των καλλιτεχνικών
σπουδών, πάντα εντός του δηµόσιου πανεπιστηµίου και πάντα, µε
ισχυροποίηση των ανώτερων σχολών, πολλές από τις οποίες είναι
ιστορικές και µε ένα τεράστιο έργο για τον πολιτισµό της χώρας. 

Ως προς το θέµα του Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης
έχουµε την αίσθηση ότι αλλάζετε την ισορροπία εκπροσώπησης
του διοικητικού συµβουλίου, αλλά δεν ακούσαµε γιατί το αλλά-
ζετε αυτό, ούτε προσήλθε και κάποιος εκπρόσωπος του φορέα
να µας εξηγήσει.

Στα θέµατα του κινηµατογράφου προωθείτε κάποιες διατάξεις
αναδιάρθρωσης του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης
στο διοικητικό επίπεδο. Ευχόµαστε να λειτουργήσει αυτό που
προτείνετε, γιατί το Διεθνές Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσα-
λονίκης είναι ένας κρίσιµος φορέας για τον πολιτισµό όλης της
χώρας όχι µόνο στη βόρεια Ελλάδα. 

Θα παρακολουθούµε, λοιπόν, µε πολύ προσοχή την εφαρµογή
τους, για να αποτιµήσουµε την πράξη αυτών. Με τον πολύπαθο
κινηµατογράφο, βέβαια, ακόµα προσπαθεί το Υπουργείο Πολιτι-
σµού να βρει ένα νοµοθετικό πλαίσιο που να λειτουργεί. Δυστυ-
χώς, η µεταρρύθµισή σας έχει χαθεί στα γρανάζια της γραφειο-
κρατίας και αυτό φαίνεται από τις παρεµβάσεις που κάνετε στο
νοµοσχέδιο αυτό. 

Εµείς λέµε ότι πρέπει -και το λέµε συνέχεια και πάρα πολύ
καιρό- να το ξαναδούµε από την αρχή µε µια ευρεία διαβούλευση
και να φτιάξουµε κάτι που να µπορεί να λειτουργήσει µε διαφά-
νεια, να λειτουργήσει χωρίς γραφειοκρατία χωρίς αποκλεισµούς
και µε έµφαση στο κοµµάτι της δηµιουργίας της τέχνης και της
προώθησης της χώρας στο παγκόσµιο δηµιουργικό κοµµάτι σε
όλα τα νέα µέσα. 

Κλείνοντας, κύριοι και κυρίες, θα ήθελα να αναφερθώ στο
θέµα των µεταλλείων Σερίφου, που απασχόλησε και τη συζήτηση
στην επιτροπή. Είµαστε σε ανοιχτή επικοινωνία µε τους ανθρώ-
πους της Σερίφου, µε τον σύλλογο, µε όλους. Οι άνθρωποι εκεί
λένε ότι το Υπουργείο Πολιτισµού δεν έχει δηµοσιοποιήσει το
επίµαχο master plan, µε το οποίο ο ιστορικός αυτός τόπος κιν-
δυνεύει από επιχειρηµατική κερδοσκοπία. 

Εµείς σας λέµε προκαταβολικά από αυτό εδώ το Βήµα ότι
αύριο θα καταθέσουµε επίσηµα αίτηση κατάθεσης εγγράφων για
την κατάθεση του master plan στη Βουλή. 

Οι φορείς της Σερίφου αλλά και οι φορείς της προστασίας της
παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς ζητούν διεύρυνση του
πλαισίου προστασίας του ιστορικού τόπου των µνηµείων τους
και του συνόλου του αρχαιολογικού χώρου και του φυσικού πε-
ριβάλλοντος. Σας λέµε να λειτουργήσετε σε συνεργασία µε το
Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, µε την τοπική κοινωνία και να κα-
θίσετε στο τραπέζι µε καλή πίστη να τους ακούσετε και να θω-
ρακίσετε έναν τόπο µοναδικό. Θα επανέλθουµε άµεσα στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο για αυτό το ζήτηµα.

Τέλος, για την τροπολογία που µας φέρατε, εµείς λέµε ότι δια-
φωνούµε µε την αλλαγή του τρόπου επιλογής των προϊσταµένων
φύλαξης. Υπήρξε ένα σαφές πλαίσιο µε καθορισµένα κριτήρια
και τώρα εισάγεται µια διαδικασία αναιτιολόγητης διοικητικής
απόφασης, ευάλωτης σε πολιτικές πιέσεις. Γιατί διαφωνούµε;
Διότι απλά αυτό που µας φέρατε θα οδηγήσει σε πελατειακές
καθαρά διαδικασίες. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα δώσω τον λόγο

στον Υπουργό Υγείας, τον κ. Γεωργιάδη, να τοποθετηθεί επί της
τροπολογίας του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Θα αναφερθώ και λίγο επί προσωπικού, γιατί αναφέρθηκε το
όνοµά µου προηγουµένως από τον κύριο Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Πριν πω, όµως, για τα της επικαιρότητας,
να πω για την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ανοίξουµε και-
νούργιο κύκλο τώρα, κύριε Υπουργέ;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αντι-
λαµβάνεστε ότι δεν µπορώ να µην το αναφέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επί προσωπικού προ-
σβλητικό, εννοείτε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,
είναι εξαιρετικά προσβλητικό και ψευδές. Το κυριότερο είναι ότι
είναι και συκοφαντικό και ψευδές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα το πείτε και εάν
υπάρχει λόγος, θα σας δώσω χρόνο. Θα παρακαλούσα, βέβαια,
να µείνετε στα θέµατα της τροπολογίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάω
στην τροπολογία, που είναι το µείζον. 

Σήµερα κάνουµε µε την κυρία Υπουργό Πολιτισµού µια πολύ
µεγάλη µεταρρύθµιση: την πολιτιστική συνταγογράφηση. Τι θα
πει αυτό; Θα πει ότι για πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού
κράτους και του Εθνικού Συστήµατος Υγείας αναγνωρίζουµε τον
θεραπευτικό ρόλο που έχουν η τέχνη και ο πολιτισµός πάνω σε
παθήσεις, κυρίως, ψυχικές των ανθρώπων και ότι µπορεί να συν-
ταγογραφούνται πολιτιστικές δράσεις και να αποζηµιώνονται
µέσω του ΕΟΠΥΥ, όπως ακριβώς αποζηµιώνονται τα φάρµακα ή
όπως αποζηµιώνονται οι διάφορες ιατροτεχνολογικές συσκευές,
διότι αναγνωρίζουµε ότι αυτού του τύπου οι δράσεις τελικά ωφε-
λούν την ψυχική υγεία των ανθρώπων. 

Αυτό, κυρία Πρόεδρε, αποτελεί µία από τις µεγαλύτερες και
µείζονες µεταρρυθµίσεις του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, ίσως
και από την ίδρυσή του. Οι άνθρωποι που αντιλαµβάνονται την
έννοια της τέχνης και την αξία που αυτή έχει στην ψυχική ισορ-
ροπία του ανθρώπου δεν µπορούν, παρά να αναγνωρίσουν ότι
σήµερα η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και τα δύο
Υπουργεία κάνουµε ένα πολύ σηµαντικό βήµα.

Θέλω µόνο για λόγους ιστορίας να πω ότι το θέατρο, που είναι
ένα από τα µεγαλύτερα δώρα του ελληνικού πολιτισµού στην αν-
θρωπότητα, είχε µια τεράστια, αποδεδειγµένη σήµερα, ψυχοθε-
ραπευτική δράση στις αρχαίες κοινωνίες, κάτι που είχε
αναγνωρίσει ο ίδιος ο Αριστοτέλης στο έργο του «Περί ποιητι-
κής» µε τον περίφηµο ορισµό για την ψυχική κάθαρση, που η
τραγωδία και η παρακολούθησή της προκαλούσαν στους θεατές
και µέσω αυτής, της αλλαγής όλης της δικής τους ψυχής. Δεν
ήταν µια απλή διασκέδαση, δεν ήταν µια απλή ψυχαγωγία. Ήταν
ένας τύπος οµαδικής ψυχοθεραπείας. 

Αυτό, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, ερχόµαστε και το αναγνωρί-
ζουµε. Και δεν το αναγνωρίζουµε verba, στα λόγια, αλλά το ανα-
γνωρίζουµε erga, στα έργα δηλαδή, για πρώτη φορά έργα
αποζηµιώνοντάς το. Πιστεύω ότι µε αυτό ανοίγουµε µία πραγµα-
τικά καινούργια σελίδα στον τρόπο που αντιµετωπίζουµε στην
πατρίδα µας την τέχνη, τον πολιτισµό και τη σχέση τους µε την
ψυχή του ανθρώπου. 

Δευτερευόντως, στην τροπολογία έχουµε και µια παράταση
ειδικευοµένων για λόγους υγείας, που τους κρατάµε µέσα στο
σύστηµα, η οποία δεν έχει πολιτικό ενδιαφέρον και δεν υπάρχει
καµία ιδιαίτερη συζήτηση να κάνουµε.

Τώρα, θα µου επιτρέψτε να πω και το προσωπικό, κυρία Πρό-
εδρε; Δύο λεπτά θα χρειαστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα παρακαλέσω,
επειδή λέγατε πριν και για το θέατρο και πόσο σηµαντικό ρόλο
παίζει στον άνθρωπο -και θα συµφωνήσω-, να µην το συζητή-
σουµε. Θα ήθελα να το αποφύγουµε και να µείνουµε µόνο στους
ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μόνο
δύο λεπτά, παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ελάτε, κύριε Γεωρ-
γιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ο συ-
νάδελφος κ. Μπάρκας, στον οποίο εύχοµαι και περαστικά, γιατί
από ό,τι έµαθα πέρασε µια µικρή περιπέτεια υγείας, µε αδίκησε
σφόδρα και µε συκοφάντησε. Με αδίκησε, πρώτον, στην ανα-
φορά του για την κ. Τουλουπάκη και τις δηλώσεις µου για αυτήν.
Του το έγραψα και στο Twitter, αλλά ήθελε να το επαναλάβει και
στη Βουλή. 
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Αγαπητέ κύριε Μπάρκα, είναι άλλος ο ρόλος ενός ανθρώπου
που κατηγορείται, αδίκως κατά τη γνώµη του, και το πρώτο που
κάνει είναι να προσπαθεί να υπερασπιστεί τον εαυτό του. Αυτή
ήταν η περίπτωσή µου στις αναφορές µου στην κ. Τουλουπάκη.
Δεν µιλούσα ως ουδέτερο τρίτο πρόσωπο, αλλά ως κατηγορού-
µενος στην, κατά τη γνώµη µου, σκευωρία Novartis. Άρα, εµένα
εκείνη τη στιγµή µε κρίνετε ως τον άνθρωπο που αντιδρά σε µια
άδικη κατηγορία εναντίον του και όχι ως Υπουργό ή ως Βου-
λευτή, που µπορεί να σχολιάζει γενικά πολιτικά ζητήµατα. 

Εάν αυτή τη διάκριση, αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε, δεν µπορείτε να την κάνετε, λυπούµαι, αλλά πρέπει να σας
την επισηµάνω εγώ και όποιος έχει στοιχειώδη λογική την αντι-
λαµβάνεται.

Εκεί, όµως, που πραγµατικά µε συκοφαντήσατε, ήταν στην
αναφορά σας ότι έχω δηλώσει, όπως επί λέξει είπατε, ότι γνωρί-
ζαµε ότι τα τρένα δεν είναι ασφαλή και δεν το λέγαµε, για να µη
χάσουν εισιτήρια. 

Σας προκαλώ να βρείτε τέτοια δήλωσή µου. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σε µισό λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Η δή-

λωσή µου αυτή είναι άλλο ένα προϊόν ραπτικής και ραπτικής σε
µια εκποµπή στο κανάλι Blue Sky…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Α, την ξέρετε!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): …µε

οικοδεσπότη τον κ. Ξενάκη. Σε ερώτηση του παλαιού διευθυντού
της «Αυγής», του κ. Στούµπου, «Γιατί ο κ. Καραµανλής δεν ανέ-
φερε στη Βουλή τις καταγγελίες των συνδικαλιστών;», του κ. Γεν-
νιδούνια τότε, ανέφερα: Δεν γνωρίζω. Μπορεί να θεωρούσε ότι
εάν ανέφερε τις καταγγελίες των συνδικαλιστών, θα προκαλούσε
κρίση εµπιστοσύνης ως προς τα τρένα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αυτό είπατε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ακρι-

βώς αυτό! Απαντούσα στην ερώτηση του κ. Στούµπου και µάλι-
στα, ο κ. Στούµπος, προς τιµήν του, την επόµενη ηµέρα στην
εκποµπή -γιατί είχε γίνει η σχετική φασαρία από τότε- βγήκε και
είπε ότι «Ο κ. Γεωργιάδης δεν είπε αυτό που λένε, αλλά απάν-
τησε σε δική µου ερώτηση». 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εντάξει. Τέλεια! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άλλω-

στε, κύριε Μπάρκα, για να σας το πω και διαφορετικά, εγώ τότε
ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, είχα κάποια σχέση
µε τα τρένα, για να γνωρίζω το επίπεδο της ασφάλειάς τους; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι. Γι’ αυτό είπα…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,

καταλαβαίνετε ότι αυτό που λέτε είναι άλλη µία συκοφαντία που
σέρνεται στο διαδίκτυο, για να παίρνετε ψήφους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εγώ; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Γε-

νικά. 
Κλείνω µε το εξής: Και από την προηγούµενη συζήτηση που

παρακολουθήσαµε, πιστεύω ότι ο ελληνικός λαός, κυρία Πρό-
εδρε, έχει αρχίσει να καταλαβαίνει σε πόσο µεγάλο βούρκο οδη-
γούν την Ελλάδα οι άνθρωποι που εργαλειοποιούν την τραγωδία
του δυστυχήµατος των Τεµπών, µε προεξάρχουσα την κ. Κων-
σταντοπούλου. Δυστυχώς, σήµερα είδα να έχει την ίδια γραµµή
και ο κ. Φάµελλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Γεωργιάδη,
τώρα είστε εκτός τροπολογίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ακού-
στε, λοιπόν, για να κλείσουµε. Ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας και ως Αντιπρόεδρός της δεν ανέχοµαι τέτοιου είδους
συκοφαντίες, τη µια ηµέρα να µας λέτε παιδεραστές, την άλλη
λαθρέµπορους, την τρίτη δολοφόνους. Έ, έως εδώ επιτέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτιρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της
Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» σαράντα µία µαθήτριες και
µαθητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχο-

λείο Καρπενησίου.
Καλωσορίζουµε και τους µαθητές και τις µαθήτριες και τους

εκπαιδευτικούς στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Εσωτερικών, η κ. Χαραλαµπο-
γιάννη, για την τροπολογία.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα για το δεύτερο άρθρο της
τροπολογίας πρωτοβουλίας του Υπουργείου Εσωτερικών, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν την πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης να εγ-
κρίνει το σύνολο των αιτηµάτων για προσλήψεις ανταποδοτικών
υπηρεσιών των δήµων. Μας δίνει τη δυνατότητα να δώσουµε την
ευκαιρία σε υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν προσληφθεί για αντα-
ποδοτικές υπηρεσίες στους δήµους, εφόσον το επιθυµούν και
κατέχουν τα απαιτούµενα τυπικά προσόντα, εντός του ίδιου
δήµου να µεταταχθούν, προκειµένου να δίνουν τις υπηρεσίες
τους σε άλλες υπηρεσίες, εκτός των ανταποδοτικών, και εφόσον
βεβαίως έχουν διανύσει πέντε από τα επτά υποχρεωτικά έτη. 

Στόχος, λοιπόν, είναι η περαιτέρω ενίσχυση των κρίσιµων υπη-
ρεσιών των µικρών δήµων κάτω των δέκα χιλιάδων κατοίκων.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να κάνω

µία διευκρινιστική ερώτηση για την τροπολογία;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ρωτήστε πολύ σύν-

τοµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, γνωρίζετε περί-

που τον αριθµό των υπαλλήλων στους οποίους αναφέρεται η
τροπολογία;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Αυτή τη στιγµή, δεδοµένου ότι δεν είναι υποχρεωτική, είναι
προαιρετική όπως είπα και εφόσον το επιθυµούν, γνωρίζουµε ότι
υπάρχουν ορισµένοι πολύ µικροί νησιωτικοί και ορεινοί δήµοι.
Δεν θεωρούµε ότι είναι πάρα πολύ µεγάλος αριθµός αυτήν τη
στιγµή προκειµένου..

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν υπάρχουν αιτήµατα στο
Υπουργείο…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Υπάρχουν µικρών νησιωτικών και µικρών ορεινών δήµων
και αυτούς ικανοποιούµε αυτήν τη στιγµή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εντάξει. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κυ-

ριαζίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, Υπουργοί, αγαπητή Πρόεδρε,

όταν δεν υπάρχει αξιόπιστη, σοβαρή, υπεύθυνη και δηµιουργική
Αντιπολίτευση, αυτό δεν λειτουργεί υπέρ της κοινωνίας, έτσι
ώστε να γίνεται βεβαίως και καλύτερη η όποια κυβέρνηση.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Μία από τις πλέον ιστορικά και πο-
λιτικά φορτισµένες έννοιες που κυριαρχούν στον δηµόσιο διά-
λογο στον τόπο µας είναι ο πολιτισµός. Όσο συχνά και εύκολα
συναντάµε την έννοια του πολιτισµού, ενίοτε τόσο δύσκολο είναι
να τον ορίσουµε, να τον αντιληφθούµε και να τον εντάξουµε στη
ζωή µας.

Ακούστηκε και από πλευράς Αντιπολίτευσης ότι το νοµοσχέδιο
δεν έχει οραµατική πρόθεση, οραµατικό περιεχόµενο. Όµως ο
πολιτισµός δεν είναι µια θολή, αδιόρατη και αποµακρυσµένη έν-
νοια που υφίσταται απροσδιόριστα στον χωροχρόνο. Στην πραγ-
µατικότητα ο πολιτισµός βρίσκεται πολύ εγγύτερα από ό,τι
θεωρούµε και βρίσκεται στην καθηµερινότητά µας. Ο πολιτισµός
διαπερνά και επηρεάζει σχεδόν όλες τις πτυχές της κοινωνικής
ζωής και της παραγωγικής δραστηριότητας. Συνιστά ένα εξέχον
δηµόσιο, κοινωνικό αγαθό, αλλά και πολύτιµο αναπτυξιακό πόρο,
που πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν οριζόντια στη χάραξη των πο-
λιτικών που είναι καθοριστικές για την κοινωνική συνοχή και την
ανάπτυξη, ιδιαίτερα σήµερα που η µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα
και η προσωπική εξέλιξη αποτελούν τα καίρια ζητήµατα. 

Η παρούσα νοµοθετική ρύθµιση εντάσσεται σε ένα γενικότερο
σχέδιο που έχει το Υπουργείο Πολιτισµού προκειµένου να εκσυγ-
χρονίσει τους φορείς που εποπτεύει. Αφορά κυρίως την αναδιορ-
γάνωση της δοµής, τη βελτίωση της λειτουργίας, την ανα-
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µόρφωση του θεσµικού πλαισίου και την επίλυση λειτουργικών
ζητηµάτων για ορισµένους από τους αναρίθµητους θεσµούς και
οργανισµούς που υπάρχουν σε ολόκληρο το εύρος της επικρά-
τειας.

Το µεγαλύτερο µέρος του νοµοσχεδίου επικεντρώνεται σε
πέντε εκ των αναγνωρισµένων εµβληµατικών πολιτιστικών οργα-
νισµών της πατρίδας µας και πιο συγκεκριµένα στην Εθνική Πι-
νακοθήκη, στο Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου, στον Μητρο-
πολιτικό Οργανισµό Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονί-
κης, στον Οργανισµό Μεγάρου Μουσικής της Θεσσαλονίκης,
στο Φεστιβάλ Κινηµατογράφου της Θεσσαλονίκης και στο Προ-
παρασκευαστικό και Επαγγελµατικό Σχολείο Καλών Τεχνών Πα-
νόρµου Τήνου που µετονοµάζεται σε Ανώτερη Σχολή
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου. 

Η αναµόρφωση του πλαισίου λειτουργίας τους και ο εν γένει
εκσυγχρονισµός τους αποσκοπούν στην ενδυνάµωση του απο-
τυπώµατός τους στην κοινωνία, στην αύξηση της επιδραστικό-
τητάς τους στον χώρο των εικαστικών τεχνών και στην ενίσχυση
της εξωστρέφειας σε τοπικό και διεθνές επίπεδο.

Θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στον εκσυγχρονισµό της λει-
τουργίας του Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχο-
λείου Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου, ένα εγχείρηµα που
συνδυάζει την καλλιτεχνία και την παράδοση µε τη µάθηση και
την εκπαίδευση. Ανά την επικράτεια συναντάει κανείς µια πλη-
θώρα από επιδέξιους τεχνίτες που µεταφέρουν µαζί τους τεχνο-
γνωσία και την παράδοση αιώνων, την οποία µεταλαµπαδεύουν
ασµένως από γενιά σε γενιά.

Ένα από τα χαρακτηριστικότερα και αντιπροσωπευτικότερα
παραδείγµατα αυτής της πολιτιστικής διαιώνισης αποτελεί η
Σχολή Καλών Τεχνών Πανόρµου της Τήνου. Από την ίδρυσή του
έως σήµερα το σχολείο καταρτίζει µαρµαροτεχνίτες, οι οποίοι
στη συνέχεια απασχολούνται σε εργασίες αναστήλωσης και απο-
κατάστασης των αρχιτεκτονικών και γλυπτικών θησαυρών του
µαρµάρου των αρχαίων βυζαντινών και νεότερων µνηµείων της
χώρας. Από το σχολείο έχουν αποφοιτήσει διαχρονικά αξιόλογοι
µάστορες και καλλιτέχνες, πολλοί εκ των οποίων συνέχισαν τις
σπουδές τους στην Ανώτερη Σχολή Καλών Τεχνών ως πρωτεύ-
σαντες απόφοιτοι, ενώ κάποιοι έγιναν ακαδηµαϊκοί δάσκαλοι και
αναγνωρισµένοι καλλιτέχνες. Αυτή η αναβάθµιση θέτει τις βάσεις
για ένα θετικό προηγούµενο και παροτρύνω το Υπουργείο να
απευθύνει αυτό το µοντέλο και σε άλλες παρόµοιες περιπτώσεις,
ώστε να µην χαθεί η τέχνη και να διατηρηθεί η παράδοση σε κάθε
τόπο.

Στο σηµείο αυτό οφείλω να κάνω µία αναφορά, έτσι ώστε να
καταστεί γνωστό όχι µόνο η αναγκαιότητα λειτουργίας της συγ-
κεκριµένης σχολής, αλλά και το άκρως απαραίτητο, ότι πρέπει
να υπάρξει και συνέχεια και η συνέχεια έχει να κάνει µε την
ύπαρξη του βασικού στελέχους -σε εισαγωγικά- του µαρµάρου.
Οφείλω να το τονίσω αυτό διότι στη Δράµα, που είναι η περιοχή
µου, υπάρχουν πενήντα επιχειρήσεις µαρµαρικής εξόρυξης και
βεβαίως σε όλη την Ελλάδα περίπου πεντακόσιες επιχειρήσεις.
Άρα θα πρέπει και στο συγκεκριµένο στοιχείο να κάνω την ανα-
φορά, καθότι πέρυσι στην Δράµα από πλευράς του Συνδέσµου
τονίστηκε η αναγκαιότητα να υπάρξει και µια σχολή αναφορικά
µε την εξόρυξη του ορυκτού πλούτου που ελλείπει µέχρι σήµερα
και είναι αρνητικό διότι δεν υπάρχει η ανάλογη τεχνογνωσία,
πολύ περισσότερο που οι µορφές της λατόµευσης έχουν προ-
χωρήσει και σε υπόγειες διαδικασίες και εκεί χρειάζεται µια ιδι-
αίτερη τεχνογνωσία. Άρα είναι άρρηκτα συνδεδεµένη η µία
σχολή που δηµιουργείται -και καλώς δηµιουργείται- και επαυξά-
νεται, µε την έννοια δηλαδή να υπάρξει και αντίστοιχη σχολή της
εκµετάλλευσης της εξόρυξης του συγκεκριµένου προϊόντος. 

Επιπλέον, ένα σηµείο για το οποίο πρέπει να γίνει κουβέντα -
και έχει γίνει- είναι η δυνατότητα λειτουργίας σε συγκεκριµένες
θα έλεγα εγκαταστάσεις όλων αυτών των εστιατορίων, όπως στο
κτίριο της Εθνικής Πινακοθήκης, διότι συµβάλλουν θετικά όσον
αφορά τον επισκέπτη για µια ολιστική πολιτιστική εµπειρία στον
χώρο αυτό, να µπορεί να παραµείνει µε άνεση περισσότερες
ώρες στην επίσκεψη του χώρου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Η δηµιουργία αυτών των εστιατορίων, των βιβλιοπωλείων σε

τέτοιους χώρους είναι µια πάγια τακτική την οποία ακολουθούν
όλα τα µεγάλα µουσεία-τοπόσηµα σε όλον τον κόσµο. Δεν έχει
να κάνει µε την κερδοφορία ενός µουσείου σε βάρος του επισκέ-
πτη. Έχει να κάνει κυρίως µε την ευκολία να παραµείνει και να
απολαύσει αρκετές ώρες την επίσκεψη στον χώρο αυτόν και να
δηµιουργήσει συνθήκες που η εµπειρία αυτή από στόµα σε
στόµα θα προσελκύει ακόµη περισσότερους ανθρώπους σε έναν
χώρο. Με αυτόν τον τρόπο θα αυξηθεί η επισκεψιµότητα, αλλά
θα αυξηθούν και οι πόροι και τα έσοδα του µουσείου, διότι πα-
ραµένουν ακριβώς σε αυτούς τους χώρους. 

Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, οφείλω να τονίσω το πολύ θε-
τικό υπό την έννοια µιας τροπολογίας που έχει να κάνει µε την
αξιοποίηση σε συνέχεια των προσπαθειών που γίνονται στον
Τύµβο Καστά της περιοχής µας. Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω ότι οι
προτεραιότητές µας στο σηµείο αυτό έχουν µια ιδιαίτερη σηµα-
σία, διότι η εγκατάσταση συγκεκριµένων κτιρίων είναι αναγκαία,
αλλά αφορούν βεβαίως και την αναγκαιότητα όχι µόνο τοπικά,
αλλά και παγκόσµια να τεθεί προς επίσκεψη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Άρα οι ενέργειες που γίνονται, οι κατασκευές που προχωρούν,
αυτό το κέντρο που δηµιουργείται πράγµατι είναι πολύ χρήσιµο
και αναγκαίο, έτσι ώστε να εξυπηρετεί στη συνέχεια, εφόσον τε-
λειώσουν οι εργασίες, και πιστεύω να γίνουν το γρηγορότερο,
όπως επιθυµούν όλοι οι Έλληνες, προκειµένου να υπάρχει επι-
σκεψιµότητα όχι µόνον από τους Έλληνες, αλλά και από όλη την
παγκόσµια κοινότητα. 

Αυτό, κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, το αναγνωρίζουµε,
είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ειδικότερα για τη δική µας περιοχή,
αλλά και για όλη την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Δαβάκης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δια-
δεχόµενος στο Βήµα τον αγαπητό συνάδελφο εκ Δράµας, τον κ.
Κυριαζίδη, οφείλω να οµολογήσω ότι δεν είχα σκοπό να τοποθε-
τηθώ σε αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού, παρότι
αποτελεί µια πολύ σηµαντική παρέµβαση, µία περαιτέρω σηµαν-
τική παρέµβαση, της παρούσης πολιτικής ηγεσίας στα θέµατα
πολιτισµού. Προκλήθηκα από την αγαπητή συνάδελφο, την κ.
Αναγνωστοπούλου, ως εισηγήτρια του κόµµατός της, και προ-
κλήθηκα διότι έκανε µία εκτενή αναφορά στο ζήτηµα του αναβα-
τορίου της Μονεµβασίας, του υπό µελέτη και εκτέλεση αυτού
του σηµαντικού έργου. 

Πριν µιλήσω και πω αυτά που θέλω να πω, θα ήθελα να τονίσω
για µία ακόµη φορά από το Βήµα ότι δεν είναι µονοπώλιο της
Αριστεράς ούτε η ευαισθησία, κάτι το οποίο το είδαµε προηγου-
µένως σε αυτήν την τραυµατική θα έλεγα για το Κοινοβούλιο συ-
νεδρίαση και εκτός θέµατος βέβαια, ούτε τα θέµατα πολιτισµού.
Υπάρχουν και τα άλλα κόµµατα, τα οποία έχουν ιδιαίτερη σχέση
µε τον πολιτισµό, και κυρίως υπάρχει αυτή η Κυβέρνηση, η οποία
τα τελευταία έξι χρόνια, εκτός από τα πολλά και ωραία λόγια που
κάποιοι της Αριστεράς έκαναν στον τοµέα αυτόν, έχει και σηµαν-
τικά έργα και παρεµβάσεις στον τοµέα του πολιτισµού. 

Ένα τέτοιο έργο, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και το έργο το
οποίο γίνεται στη Μονεµβασιά και για το οποίο, δυστυχώς, η κ.
Αναγνωστοπούλου ήταν θα έλεγα κακώς πληροφορηµένη ή
υπήρξε θύµα παραπληροφόρησης ή ενδεχοµένως, µάλλον έτσι
είναι, µονοµερούς τοποθέτησης. 

Θα φέρω στο Βήµα την απάντηση του Αντιδηµάρχου της Μο-
νεµβασιάς πριν από δύο µέρες σε ένα εκτενές άρθρο του δηµο-
σιογράφου κ. Λιάλιου στην «Καθηµερινή», ο οποίος και αυτός
απλώς απηχούσε τις συγκεκριµένες απόψεις µιας µερίδας των
φίλων της Μονεµβασίας, οι οποίοι -πολύ ωραία και τους ευχαρι-
στούµε- έρχονται, κάνουν τις διακοπές τους στη Μονεµβασιά,
αγαπούν τη Μονεµβασιά, αλλά δεν είναι ούτε µόνιµοι κάτοικοι
της Μονεµβασιάς ούτε οι άνθρωποι αυτοί έχουν µια συγκεκρι-
µένη σχέση πέραν της µεγάλης αγάπης, την οποία εκτιµούµε,
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σεβόµαστε και θέλουµε να συνεχίσουν να την έχουν. 
Φέρω στην Αίθουσα την απάντηση του Αντιδηµάρχου της Μο-

νεµβασιάς, διότι πιστεύω ότι πρέπει οι φωνές των ανθρώπων
αυτών και ιδιαίτερα των θεσµικών εκπροσώπων να έρχονται δι’
ηµών στην Αίθουσα αυτή και να τους ακούµε, γιατί αυτοί αν θέ-
λετε ξέρουν και καλύτερα παντός άλλου τα ζητήµατα. Απαντάει
λοιπόν στον κ. Λιάλιο: «Αρχικά δεν πρόκειται για φαραωνικό
έργο, αλλά για ένα έργο πλήρως ενταγµένο στο περιβάλλον. Το
κτίριο αφετηρίας είναι όλο υπόσκαφο και δεν εξέχει καθόλου
από το έδαφος και δεν είναι βέβαια σε ύψος τετραώροφης πο-
λυκατοικίας, όπως και ο κ. Λιάλιος γράφει. Σας επισυνάπτω και
φωτορεαλιστικό του κτιρίου αφετηρίας. Η προµελέτη και η χω-
ροθέτηση του έργου έχει εγκριθεί δύο φορές οµόφωνα από το
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο, το οποίο θα συµφωνήσετε ότι
είναι το µόνο αρµόδιο όργανο για την έγκριση αυτή. Η κατα-
σκευή του έργου γίνεται για την πρόσβαση στην Άνω Πόλη της
Μονεµβασίας» -η παρακείµενη συνάδελφος, η κ. Γρηγοράκου,
το γνωρίζει- «ατόµων µε ειδικές ανάγκες και µε δυσκολία στη µε-
τακίνηση. Χαρακτηριστικό είναι ότι σήµερα, µία τυπική µέρα του
Αυγούστου, που στην καστροπολιτεία βρίσκονται δύο χιλιάδες
άτοµα, στην Άνω Πόλη ανεβαίνουν το πολύ διακόσια άτοµα,
λόγω του δύσβατου ανηφορικού µονοπατιού». 

Θέλω εδώ να πω ότι όλοι ξέρετε τη Μονεµβάσια, το τείχος Μο-
νεµβασίας, το κάστρο κ.λπ.. Το διοικητικό, πνευµατικό, ιστορικό
κέντρο της Μονεµβασιάς ήταν η Άνω Πόλη, η οποία καταστρα-
φείσα σε διάφορες χρονικές φάσεις έπεσε στην αφάνεια και
αυτήν τη στιγµή είναι µόνον η Κάτω Πόλη, που όλοι οι τουρίστες
γνωρίζουµε. 

«Με παρέµβαση της Υπουργού παλαιότερα αναστηλώθηκε ο
περιώνυµος Ναός της Αγίας Σοφίας της Μονεµβασίας και υπάρ-
χουν συγκεκριµένες πολιτιστικές διαδροµές στην Άνω Πόλη της
Μονεµβασίας». Γι’ αυτό γίνεται το αναβατόριο, γι’ αυτό γίνεται
αυτό το τελεφερίκ, όπως λένε, για να είναι επισκέψιµο σε ανθρώ-
πους οι οποίοι δεν µπορούν να έχουν την πρόσβαση και να περ-
πατάνε τριάντα λεπτά, µισή ώρα, υπό δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, όπως το λιοπύρι του βράχου το καλοκαίρι, για να επι-
σκεφθούν την Άνω Πόλη.

Συνεχίζει ο Αντιδήµαρχος, ο κ. Σταύρος Χριστάκος: «Σε καµία
περίπτωση το τελεφερίκ δεν γίνεται για να αυξηθεί ο αριθµός
των επισκεπτών της Μονεµβασιάς, αλλά για να δοθεί η δυνατό-
τητα στους επισκέπτες να φτάνουν ως την Άνω Πόλη. Δεν χρει-
άζονται εννέα λεπτά», όπως λέει το άρθρο του κ. Λιάλιου, «εκτός
αν πρόκειται για αθλητή µεγάλων αποστάσεων, αλλά είκοσι µε
σαράντα λεπτά. Στη χρηµατοδότηση του έργου µε 6.800.000
ευρώ περιλαµβάνεται πίστωση 1.300.000 ευρώ η οποία υλοποι-
είται από τη Διεύθυνση Αναστήλωσης του Υπουργείου Πολιτι-
σµού για τη διαµόρφωση διαδροµών στην Άνω Πόλη και τη
στερέωση των τειχών, εργασίες που γίνονται για πρώτη φορά.
Εξίσου σηµαντικό έργο το οποίο γίνεται ενόψει και του αναβα-
τορίου. Υπενθυµίζουµε ότι τα προηγούµενα χρόνια», συνεχίζει ο
Αντιδήµαρχος, «µε τη φροντίδα της Υπουργού Πολιτισµού έγινε
αναστήλωση της Αγίας Σοφίας», το είπα προηγουµένως. 

«Οι µελετητές έχουν εξετάσει την κατασκευή αναβατορίου µε
τη µορφή τελεφερίκ, όπως είναι και στην Ακρόπολη, και έχουν
αποφανθεί ότι είναι αδύνατη η κατασκευή του, αφού η πλαγιά
δεν είναι επίπεδη, όπως είναι στον Βράχο της Ακρόπολης. Η κα-
τασκευή τελεφερίκ αναβατορίου έχει την οµόφωνη σύµφωνη
γνώµη», και θέλω να το προσέξουν οι αγαπητοί συνάδελφοι αι-
ρετοί και εµείς εδώ, «του δηµοτικού συµβουλίου, της Δηµοτικής
Κοινότητας Μονεµβασίας, της Ένωσης Απανταχού Μονεµβασι-
τών και του Αναπτυξιακού Συλλόγου Κάστρου µε µόνη εκφρα-
σµένη αντίρρηση από τον Σύλλογο Φίλων του Κάστρου, που σε
όλες τις ετήσιες γενικές συνελεύσεις του από την ίδρυσή του ως
σήµερα στις οποίες έχω συµµετάσχει ως µέλος του συλλόγου
δεν ήταν ποτέ παραπάνω από είκοσι άτοµα. «Όσον αφορά τον
φωτισµό του βράχου -ένα άλλο µεγάλο, σοβαρό έργο, διακαής
πόθος όλων των Μονεµβασιτών και των φίλων της Μονεµβασιάς,
των αγνών φίλων της Μονεµβασιάς- ο φωτισµός του βράχου
αποτελεί ένα πάγιο αίτηµα της τοπικής κοινωνίας εδώ και πολλές
δεκαετίες. Βρίσκεται σε τροχιά υλοποίησης µε την πολυβραβευ-
µένη Ελευθερία Ντεκώ να έχει αναλάβει τη µελέτη και την εφαρ-

µογή της. Γι’ αυτό το έργο πάλι ο σύλλογος εξέφρασε την αντί-
θεσή του µε αίτηση προς την κυρία Υπουργό Πολιτισµού. Δεν
υπάρχει καµία περίπτωση υπερτουρισµού, όπως αναφέρουν
µέλη του συλλόγου, αφού η τουριστική περίοδος εξελίσσεται
οµαλά µε τις επιχειρήσεις να δίνουν τη δική τους µάχη επιβίω-
σης». Αυτά αναφέρει ο Αντιδήµαρχος της Μονεµβασιάς και αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ελιτισµός και η
µονοµερής εκτίµηση των καταστάσεων δεν οδηγούν πουθενά. Η
ανάπτυξη σαφέστατα δεν πρέπει να γίνεται και να πλήττει τον
πολιτισµό. Αυτό που η κάθε πολιτική ηγεσία και αυτή η πολιτική
ηγεσία κάνει είναι ότι εφαρµόζει την ανάπτυξη µέσω του σεβα-
σµού του πολιτισµού, µέσω της ανάδειξης µνηµείων, όπως αυτό
στη Μονεµβασιά, και µέσω όλων εκείνων των συνθηκών οι οποίες
παρέχουν προσβασιµότητα και των ανθρώπων που δεν µπορούν
να µπουν στα µεγάλα µνηµεία, στα εµβληµατικά µνηµεία του
τόπου µας. 

Οι αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης γενικότερα -το λέω για την κ.
Αναγνωστοπούλου, την οποία εκτιµώ όλα αυτά τα χρόνια που τη
γνωρίζω, διότι έχει έναν σοβαρό, σαφή, συγκεκριµένο αριστερό
λόγο, τον οποίο ουδείς πρέπει να αµφισβητεί και πρέπει να τον
εκτιµούµε- και οι «κεραυνοί» οι οποίοι επέρχονται προς το νοµο-
σχέδιο αυτό, εάν είναι όπως το τελεφερίκ της Μονεµβασιάς, δυ-
στυχώς δεν θα έχουν µέλλον έναντι του ελληνικού λαού ο οποίος
µας παρακολουθεί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο
κ. Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά τον κ. Ξανθόπουλο, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Μπάρκας.

Ορίστε, κύριε Σταµάτη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω τι άποψη θα είχαν σήµερα τρεις πολύ εµβληµατικοί

Έλληνες, που γεννήθηκαν σαν σήµερα, ο Νίκος Καζαντζάκης, η
Διδώ Σωτηρίου και ο Δηµήτρης Μητρόπουλος, αν άκουγαν όλο
αυτό που εκτυλίχθηκε σήµερα: Από τη µία κατηγορίες, και στο
πρόσωπο της Υπουργού και στην Κυβέρνηση, για τον χειραγω-
γούµενο κατά κάποιο τρόπο πολιτισµό, και από την άλλη όλα
αυτά που ελέχθησαν. Νοµίζω ότι ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Βορί-
δης απάντησαν. 

Το ερώτηµα είναι, µας ενδιαφέρει ο πολιτισµός και ποιος πο-
λιτισµός µάς ενδιαφέρει; Θέλω να ανατρέξετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, προ του 2019, στο πόσα εµβληµατικά µνηµεία και
πόσα µουσεία, τα οποία επί της ουσίας ήταν αποθήκες, δεν ήταν
επισκέψιµα, δεν είχαν µπει ούτε καν να τα επισκεφτούν τουρίστες
από το εξωτερικό ούτε καν σε οδηγούς, απλά αναφερόντουσαν,
και ποια είναι η εικόνα της χώρας µας τα τελευταία έξι χρόνια
όσον αφορά το κοµµάτι του πολιτισµού. 

Αν θεωρούµε ίσως το πιο κοµβικό σηµείο την επιστροφή των
γλυπτών του Παρθενώνα, δεν υπήρξε καλύτερη συγκυρία από
τη δεδοµένη που µιλάµε σήµερα που υπάρχει ένας διάλογος µε-
ταξύ και επιστηµών και κοινωνίας των πολιτών, αλλά και κυρίως
δύο κυβερνήσεων. 

Εγώ δεν ξέρω αν θα επιστραφούν και πότε θα επιστραφούν
και µε ποιον τρόπο θα επιστραφούν. Ξέρω όµως ότι σήµερα, είτε
είσαι στη Γαλλία είτε είσαι στην Αγγλία είτε στην Αµερική και θέ-
σεις αυτό το θέµα, θα βρεις πολύ περισσότερους υποστηρικτές
απ’ ό,τι είχες στο παρελθόν. 

Στο παρελθόν προφανώς η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη ξεκί-
νησε έναν αγώνα, αλλά αυτός ο αγώνας πλέον έχει επιχειρήµατα,
δεν έχει να κάνει µε τον διακαή πόθο των Ελλήνων ότι «είµαστε
οι απόγονοι από την Αρχαία Ελλάδα και επειδή είµαστε θα πρέπει
να µας σέβεστε». Θα πρέπει να δείχνουµε πραγµατικό αγώνα
κάθε µέρα και να επιχειρηµατολογούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσως αυτό που δεν έχετε κατα-
λάβει ακόµα -νοµίζω ότι το 2027 θα έρθει πάλι η απάντηση- είναι
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ότι αυτές οι συµπεριληπτικές πολιτικές της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη δίνουν το δικαίωµα -δεν δινόταν παλιά- σε
άτοµα µε αναπηρία, σε εµποδιζόµενα άτοµα, όχι µόνο να βγουν
έξω από το σπίτι τους και να ζήσουν ισότιµα αλλά ταυτόχρονα
να µπορούν να επισκεφτούν όποιο µουσείο και όποιον αρχαιολο-
γικό χώρο επιθυµούν ισότιµα ως προς τους άλλους πολίτες. 

Αυτήν τη στιγµή συµπολίτες µας άτοµα µε αναπηρία µπορούν
επιτέλους να πάνε να τιµήσουν κατά πρώτον και να δουν τον
Παρθενώνα και ταυτόχρονα πολίτες από την Ευρώπη και απ’ όλο
τον κόσµο µπορούν να έρθουν και να ανεβούν να δουν αυτό το
µνηµείο παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς. 

Εσείς κατηγορείτε την Κυβέρνηση και την Υπουργό ότι το τσι-
µέντωσε. Πηγαίνετε να το πείτε σε αυτούς τους ανθρώπους, που
για τους περισσότερους από αυτούς, είτε άτοµα αναπηρία είτε
εµποδιζόµενα είτε όχι, ήταν το όνειρο της ζωής τους. Όχι το να
έρθουν στην Ελλάδα. 

Αν θυµάστε στο παρελθόν που διοικούσε ο κακώς εννοούµε-
νος συνδικαλισµός, υπήρξαν άνθρωποι που ήρθαν από την Αµε-
ρική, από τον Καναδά, την Αυστραλία και απλά το είδαν από
µακριά. Και τώρα, µε µία νέα πολιτική σε όλα τα µουσεία, το κρά-
τος έχει κέρδη. Όχι όµως όπως εσείς το θέτετε σε εµάς, ως εµ-
πόρευµα. Το κράτος πρέπει να έχει κέρδη. 

Πάτε στα µουσεία του εξωτερικού. Είναι δωρεάν; Λέτε ότι «εί-
µαστε από την Ελλάδα» και σας λένε ότι «µπείτε, είστε απόγονοι
των αρχαίων Ελλήνων και είναι δωρεάν»; Τα πληρώνεις. Έχουν
όλοι τα δικά τους µαγαζιά που πουλάνε τα προϊόντα; Ναι. Επιτέ-
λους, µετά από χρόνια, έχουµε προϊόντα µέσα στα µαγαζιά των
µουσείων που µπορείς, πραγµατικά, να τα αγοράσεις, γιατί τι-
µάνε το προϊόν. 

Πριν µια βδοµάδα ήµουν στην Κνωσό. Καµία σχέση µε το πα-
ρελθόν! Νέα πάρκινγκ, άνθρωποι να σε εξυπηρετήσουν, απολαµ-
βάνεις τον χώρο, έχεις την αυτονοµία σου και ταυτόχρονα
µπορείς να δεις πραγµατικά αυτό που έχεις επισκεφτεί. 

Κύριε Μπάρκα, µην το ξανακάνετε αυτό, τουλάχιστον όταν
µιλάω εγώ. Μην το ξανακάνετε, σας παρακαλώ πολύ. 

Δεν θέλετε να δεχθείτε την πραγµατικότητα. Εγώ σας καλώ να
τη δεχθείτε. Και η πραγµατικότητα είναι µία, ότι η Κυβέρνηση
έχει ένα σχέδιο για τον πολιτισµό, έχει ένα σχέδιο για τις τέχνες
το οποίο κάθε µέρα απλώνεται σε όλες τις πτυχές και σε αυτό
συµµετέχουν όλοι οι πολίτες. 

Στέκοµαι στην τροπολογία για το πρόγραµµα της πολιτιστικής
συνταγογράφησης, τις δράσεις για την τέχνη και τον πολιτισµό
που συνδυάζουν την έκθεση και τη συµµετοχή ληπτών υπηρε-
σιών ψυχικής υγείας. Είναι κάτι το οποίο το βλέπαµε στο εξωτε-
ρικό εµείς που ασχολούµαστε µε αυτά τα θέµατα και το
ζηλεύαµε. Είναι κάτι το οποίο πλέον γίνεται πράξη. Και δεν γίνε-
ται µόνο αυτό πράξη.

Η Κυβέρνηση πλέον έχει βάλει τον πολιτισµό και τις τέχνες ως
µέσο κοινωνικής ένταξης ευάλωτων και ευπαθών οµάδων, κάτι
το οποίο λειτουργεί συνδυαστικά και µε το να γνωρίζεις τον πο-
λιτισµό σου, αλλά και µέσω της τέχνης να απελευθερώσεις πράγ-
µατα που πολλές φορές και η ίδια η κοινωνία σου έχει στερήσει. 

Όσον αφορά την Ανώτερη Σχολή Μαρµαροτεχνίας στην Τήνο,
νοµίζω ότι είναι ένα «κόσµηµα» για τη χώρα µας και νοµίζω ότι οι
σπουδαστές που θα αποφοιτούν πλέον από εκεί όχι µόνο θα είναι
ισότιµοι µε της Σχολής Καλών Τεχνών, αλλά θα είναι ένα υπό-
δειγµα ώστε να αναπτύξουµε αυτή την τέχνη που πρέπει να την
προστατέψουµε, ώστε να µη χαθεί. 

Κλείνοντας, θα πω και κάτι τελευταίο. Πολλά πράγµατα προ-
φανώς -σχεδόν τα περισσότερα- είναι υπό την καθοδήγηση της
Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού, αλλά λίγα πράγµατα έχουν
ονοµατεπώνυµο στην επιτυχία. Και όλο αυτό που έχει δηµιουρ-
γηθεί τα τελευταία χρόνια οφείλεται σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό
στην Υπουργό Πολιτισµού, στην κ. Μενδώνη. 

Και νοµίζω ότι πρέπει και εγώ και εσείς να της δώσουµε τα εύ-
σηµα, γιατί αποτυπώνεται καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας της
όχι µόνο το κοµµάτι της σύγχρονης τέχνης, όχι µόνο το κοµµάτι
της αρχαιολογίας, αλλά πώς ο πολιτισµός µπορεί να είναι για
όλους όπως ορίζει το Σύνταγµα και όπως πρέπει να είναι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ξεκινήσω κάπως εικονοκλαστικά την οµιλία µου. 

Θα είχε πολύ ενδιαφέρον σε ένα ανώνυµο ερωτηµατολόγιο να
απαντήσουµε οι Βουλευτές πόσοι από εµάς έχουµε επισκεφθεί
τα συγκεκριµένα µουσεία, τους συγκεκριµένους χώρους πολιτι-
σµού για τους οποίους µιλάµε σήµερα. Και τότε, πραγµατικά, θα
µπορούσαµε να κάνουµε µια συζήτηση de profundis, µια συζή-
τηση ενώπιος ενωπίω για πράγµατα τα οποία γνωρίζουµε βιωµα-
τικά. Αλλά αυτό είναι ένα θέµα άλλης τάξης. 

Τι είναι µουσείο; Μουσείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
ουσιαστικά η κιβωτός της συλλογικής µνήµης. Δεν είναι µία µο-
νάδα παραγωγής, δεν είναι µια παραγωγική µονάδα.Έκεί συµ-
πυκνώνει, εµπεριέχει, στεγάζει όλα όσα έχει κάνει η ανθρώπινη
διάνοια και σκέψη, όλα όσα αποτελούν σηµείο αναφοράς για
έναν ή περισσότερους λαούς και όλα όσα έτυχε –έτυχε στην κυ-
ριολεξία- να διασωθούν από τη λαίλαπα του χρόνου και να βρουν
φιλόξενο χώρο σε µια τοποθεσία, για να µπορούν να τα επισκέ-
πτονται, να τα γνωρίζουν και να τα µελετούν οι υπόλοιποι. 

Το λέω αυτό, γιατί έχουµε µια ριζικά διαφορετική άποψη από
την προσέγγιση που έχει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Η πολι-
τική για τον πολιτισµό, αυτό που έχει περάσει να λέγεται ως «η
βαριά βιοµηχανία της Ελλάδος», πρέπει να έχει έναν στρατηγικό
σαφή προσανατολισµό, να έχει αρχές όπως είναι η διαφάνεια,
γιατί διαχειριζόµαστε ένα δηµόσιο προϊόν που αφορά όλους, η
αξιοκρατία, το ποιος µπαίνει, το πώς το διαχειρίζεται, η συµµε-
τοχή της κοινωνίας αλλά και των ανθρώπων του πολιτισµού. 

Δεν θέλω να είµαι επαναλαµβανόµενος στην οµιλία µου. Θέλω
όµως να θυµίσω την τεράστια προσφορά των ανθρώπων του Αρ-
χαιολογικού Μουσείου της Αθήνας οι οποίοι τις παραµονές της
γερµανικής κατοχής φυγάδευσαν, έκρυψαν και διέσωσαν αυτά
τα εκθέµατα τα οποία εναγωνίως ζητούσαν να βρουν οι Γερµανοί
κατακτητές, γιατί ήξεραν την τεράστια αρχαιολογική -και όχι
µόνο- αξία τους. Αυτό δείχνει ότι οι εργαζόµενοι στον πολιτισµό
έχουν µία ταυτοτική σχέση µε αυτά τα εκθέµατα ή αν θέλετε µε
το περιεχόµενο της δουλειάς τους. 

Άλλωστε, ο πολιτισµός δεν είναι απλώς πεδίο ιδεολογικής πα-
ρέµβασης, που για εµάς στην Αριστερά έχει και αυτόν τον χαρα-
κτήρα, αλλά κυρίως είναι ένας ζωντανός οργανισµός που
τρέφεται από την ανεξαρτησία, τη δηµιουργικότητα και κυρίως
την ανάγκη του ανθρώπου να εκφράσει το σήµερα σε σχέση µε
το παρελθόν αλλά και το µέλλον. Η συνολική αντιµετώπιση και
κριτική του νοµοσχεδίου µάς πείθει ότι η Κυβέρνηση άλλο
πράγµα έχει στο µυαλό της. 

Ανοίγω µια παρένθεση για να πω ότι απ’ όσους έχουµε πάει
στα µουσεία και απ’ όσους πηγαίνουµε στα µουσεία, κανείς µας
δεν επισκέπτεται ένα µουσείο γιατί έχει πολύ καλό εστιατόριο ή
πολύ καλό καφέ. Το επισκεπτόµαστε για τα εκθέµατα. Βεβαίως
θα πάµε στο Λούβρο για να δούµε και τα δικά µας και τα άλλα
εκθέµατα, θα πιούµε και τον καφέ µας, θα πάρουµε και το κατιτίς
µας, αν θέλετε το ίδιο και στο Μουσείο της Ακρόπολης, αλλά ει-
λικρινά το µείζον δεν είναι ο συνοδευτικός χώρος και αυτό πρέπει
να το καταστήσουµε σαφές, γιατί ακριβώς δηµιουργείται η εντύ-
πωση ότι το πρόβληµα της πληµµελούς λειτουργίας των µου-
σείων είναι ότι δεν έχουν χώρους παροχής υπηρεσιών τέτοιους
που θα αυξήσουν τα έσοδά τους και που ουσιαστικά θα ενδυνα-
µώσουν την οικονοµική τους κατάσταση. 

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, βλέπουµε µια αποκλίνουσα τα-
κτική της Κυβέρνησης από τις ουσιαστικές ανάγκες που έχουν
τα συγκεκριµένα µουσεία που διαλαµβάνει το υπό συζήτηση νο-
µοσχέδιο. 

Θέλω να κάνω και µερικές παρατηρήσεις επί του συγκεκριµέ-
νου. Λέει για το άρθρο 66 η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
ότι ουσιαστικά το συγκεκριµένο άρθρο αφορά στη δυνατότητα
των αποφοίτων της Σχολής Μαρµαροτεχνίας της Τήνου. Ουσια-
στικά, λοιπόν, δίνει τη δυνατότητα στους τρεις αριστεύσαντες,
στους τρεις πρώτους να µπαίνουν σε ανάλογες σχολές, ενώ το
δικαίωµα πρόσβασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση προϋποθέτει
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να συγκεντρώνουν οι δικαιούχοι τις νόµιµες προϋποθέσεις βάσει
κριτηρίων καταρχάς αµιγώς ακαδηµαϊκών, ενώ κάθε παρέκκλιση
-όπως εδώ- από τα αµιγώς ακαδηµαϊκά κριτήρια, ή αξιολόγηση
οφειλόµενη στη συνδροµή εξαιρετικών περιστάσεων, πρέπει να
ερµηνεύεται στενά.

Υπό το φως των ανωτέρω, η εισαγωγή έως τριών αποφοίτων
της σχολής κατά σειρά επιτυχίας θα ήταν ενδεχοµένως απαραί-
τητο να αιτιολογείται αναλυτικότερα. 

Εδώ, λοιπόν, χτυπάει το καµπανάκι, γιατί ανοίγει ένας τρόπος
καταστρατήγησης της εισαγωγής στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα, κάτι το οποίο, κυρία Υπουργέ, έστω µε µια νοµοτεχνική
βελτίωση…

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ζητάνε περισσότερα.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας λέω τι λέει η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής. Όχι, δεν είπα για τους τρεις. Η κρίση µου
δεν είναι για τους τρεις αν είναι δεκατρείς. Άλλο σας λέω. Άρα,
µη µου απαντάτε σε άλλο. Δεν είπα αντί για τρεις να µπουν δε-
κατρείς ούτε είκοσι τρεις. Άλλο λέω. Η Επιστηµονική Υπηρεσία
λέει ότι θα πρέπει να αιτιολογείται αναλυτικότερα, επαρκέστερα.
Δεν το κάνετε. Κάντε µια νοµοτεχνική για να το δούµε. 

Δεύτερον: Κυρία Υπουργέ, έχετε εγκαινιάσει ως γραµµατέας
το Αρχαιολογικό Μουσείο της Δράµας. Κάνω το παράπονο τώρα.
Έχετε έλθει στην πόλη µας αρκετές φορές µε αφορµή το φεστι-
βάλ και τον καινούργιο χώρο οπτικοακουστικών µέσων. Δεν επι-
σκεφθήκατε το µουσείο. Το Αρχαιολογικό Μουσείο της Δράµας
–σας το λέω ως υπόµνηση- είναι ένας χώρος πολιτισµού. Επίσης,
στο αίθριο του Αρχαιολογικού Μουσείου…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Θα έλθει τον Μάρτιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη γίνεται διάλο-

γος, παρακαλώ.
Ολοκληρώστε, κύριε Ξανθόπουλε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εµένα µε ενδιαφέρει να πάει

στο Αρχαιολογικό Μουσείο γιατί γι’ αυτό µιλάµε. Καλώς να ορίσει
τον Μάρτιο για άλλη δουλειά.

Το αίθριο του Αρχαιολογικού Μουσείου Δράµας φιλοξενεί
εξαιρετικές εκδηλώσεις και είναι ένας παράγοντας πολιτισµού.
Σας λέω το σοκαριστικό: Το Αρχαιολογικό Μουσείο Δράµας δεν
έχει άδεια οικοδοµής. Μιλάµε, λοιπόν, γι’ αυτού του είδους τα
προβλήµατα, τα πολύ βασικά.

Τέλος, επειδή παρήλθε ο χρόνος µου, θα πω ότι η τροπολογία
του Υπουργείου Εσωτερικών 320 είναι θετική και θα την ψηφί-
σουµε. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 321 του δικού σας Υπουργείου,
σε δικό σας νοµοσχέδιο φέρνετε τροπολογία και αυτό εν πάση
περιπτώσει δείχνει µια ασυνέπεια ή µια προχειρότητα. Είναι θε-
τική η προτεινόµενη διάταξη για το επίδοµα των οργάνων στο 1
αλλά στο άρθρο 2 µάς βάζετε το πλαίσιο ώστε οι επικεφαλής του
γραφείου φύλαξης να γίνονται µε απόφαση του υπηρεσιακού
γραµµατέα του Υπουργείου Πολιτισµού. Τόση αυθαιρεσία και
τόσον αυταρχισµό δεν µπορούµε να δεχτούµε και µ’ αυτήν την
έννοια, ενώ θα θέλαµε να ψηφίσουµε τη διάταξη 1, δεν µπορούµε
να αποδεχτούµε τη διάταξη 2.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλείται στο Βήµα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Μπάρκας.

Κύριε Μπάρκα, ξέρετε ότι έχετε τον µισό χρόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ενδεχοµένως

να χρησιµοποιήσω και το τρίλεπτο.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: … (Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το εξάλεπτο συν το τρίλεπτο.

Δεν έχω το δωδεκάλεπτο, κυρία συνάδελφε, γιατί µίλησε ο Αρ-
χηγός µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς ένα σχέδιο νόµου που αφορά τον πο-
λιτισµό γίνεται υπό το πρίσµα, υπό το έδαφος γεγονότων που

έχουν πληγώσει την ελληνική κοινωνία, έχουν πληγώσει το πολι-
τικό σύστηµα και νοµίζω ότι πρέπει όλοι µας να αρθούµε στο
ύψος των περιστάσεων.

Κατ’ αρχάς, κύριε Σταµάτη, επειδή είστε εδώ πέρα, δεν ανα-
φέρθηκα σε εσάς πριν. Απλά επειδή έσκυψα και έχω µεγαλώσει
λίγο σε ηλικία, είπα «ουφ, Θεέ µου». Δεν είπα κάτι για εσάς. 

Άρα, κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω ότι σε µια τέτοια ανοι-
κτή διαδικασία όπως είναι η συζήτηση ενός σχεδίου νόµου, πα-
ρεισφρέουν και ζητήµατα που είναι γεγονός ότι συζητούνται
ευρέως στην ελληνική κοινωνία και δεν µπορούµε να είµαστε
αποκοµµένοι από αυτήν, γιατί ούτως ή άλλως είµαστε εκπρόσω-
ποι της κοινωνίας και άρα έτσι γίνεται η συζήτηση. 

Θέλω, όµως, να πω ότι για να µπορέσει το πλαίσιο να είναι
κοινό, θα πρέπει να µην υπάρχουν βολές από την Κυβέρνηση.
Την κριτική την ασκεί συνταγµατικά η Αντιπολίτευση. Αυτή είναι
η υποχρέωσή µας. Να µη θεωρεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση ότι πίσω
από αυτήν την κριτική βρίσκονται ψηφοθηρικοί λόγοι. Δηµόσια
το έχω πει, δηµόσια το έχουµε πει ότι δεν θέλουµε να κερδίσουµε
ούτε µία ψήφο από την κριτική που ασκούµε για τη διαχείριση
ενός δυστυχήµατος. 

Επίσης, κυρία Ευθυµίου, ξέρετε ότι είναι ιδιαίτερη η εκτίµηση
που τρέφω προς το πρόσωπό σας. Αναφορές του στυλ «αυτά τα
έχει απαντήσει ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του στις εθνικές
εκλογές» δείχνουν –συγγνώµη που σας το λέω- µια αλαζονεία
και µια επαναφορά του επιχειρήµατος του 41%. Ξέρω ότι δεν
είστε τέτοια πολιτικός, όµως είναι καλό να προσέχουµε το τι
λέµε. Άνθρωποι είµαστε, µπορεί να µας ξεφύγουν πράγµατα, δεν
είναι εκεί το ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι πώς απαντάµε σ’ αυτόν τον
εκκωφαντικό τρόπο µε τον οποίον αντέδρασε η ελληνική κοινω-
νία πριν από ένα µήνα και ετοιµάζεται να αντιδράσει και στην επέ-
τειο των δύο χρόνων απ’ αυτό το τραγικό δυστύχηµα. Δεν
µαζεύτηκαν µόνο σε πόλεις της Ελλάδας. Μαζεύτηκαν άνθρωποι
σε όλον τον κόσµο για να πούνε τι; «Θέλουµε να πέσει άπλετο
φως». 

Επιτρέψτε µου, κυρία Ευθυµίου. Σας το έχω ξαναπεί πάρα
πολλές φορές. Αναρωτήθηκε ο κύριος Υπουργός: «Ποιος είναι
αυτός ο πολιτικός τον οποίον κρύβουµε, τι είναι αυτό που κά-
νουµε;».

Αυτό που κάνετε είναι ότι συγκαλύπτετε τις ευθύνες που έχετε
ως Κυβέρνηση -όχι ως άνθρωποι, ως Κυβέρνηση τις έχετε- για
το γεγονός ότι φτάσαµε σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα. 

Ερώτηµα πρώτο, αυτόν τον άνθρωπο τον διορίσατε εσείς ενώ
δεν µπορούσε να διοριστεί. Γιατί ο νόµος, κυρία Ευθυµίου, έλεγε
ότι έχει υπερβεί το έτος ηλικίας του οποίου µπορούσε να καλύψει
τη θέση αυτή. Με κάποιον τρόπο -τι να κάνω τώρα, ήταν η κυβέρ-
νηση η δική σας, Υπουργός ο Καραµανλής- διορίστηκε. Γιατί;
Γιατί; Γιατί, κυρία Ευθυµίου, στην εξεταστική επιτροπή της Βουλής
που δεν πήγε καλά κατά τα άλλα, σύµφωνα µε τον κ. Μητσοτάκη,
δεν καλέσατε βασικούς µάρτυρες όπως τον κ. Τριαντόπουλο;
Ήσασταν µέλος απ’ ό,τι θυµάµαι, σωστά;

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, συγγνώµη.
Γιατί δεν καλέσατε τον κ. Τριαντόπουλο και τον κ. Γενηδούνια,

ο οποίος έλεγε µε εξώδικα που έστελνε -δεν το έλεγε στον αέρα
ο κ. Γενηδούνιας, εξώδικα έστελνε, νοµικές πράξεις έστελνε και
έλεγε- ότι τα τρένα δεν πάνε καλά και θα έχουµε δυστυχήµατα.
Γιατί; Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία απασχολούν την ελληνική
κοινωνία. Δεν θα αναφερθώ στον κ. Γεωργιάδη δεν υπάρχει
λόγος. Τα έχει πει, τι έχει πει, αναιρεί µετά τα λεγόµενά του. Είναι
γεγονός ότι αυτό είπε. «Τι θέλετε να κάνουµε; Να πει ο Καραµαν-
λής στη Βουλή ότι τα τρένα κινούνται ανασφαλώς και να µην µπει
άνθρωπος»; 

Αυτό, κυρία συνάδελφε, είναι ενδεχόµενος δόλος. Τι να κάνω
τώρα;

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τώρα κάνετε δικαιοσύνη όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, δεν κάνω δικαιοσύνη.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Το κάνετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν κάνω δικαιοσύνη. Λέω, λοι-

πόν, όλα στο φως. Όλα στο φως, όµως, όλη την αλήθεια για τον
κ. Τριαντόπουλο, για τον κ. Καραµανλή, για όλους. 

Θέλω να πω ότι είναι σαφές ότι η κοινωνία για να µπορέσει να
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προοδεύσει, είµαστε ένας λαός που έχουµε µεγάλη ιστορία πο-
λιτισµική. Έχουµε µεγάλο πολιτισµό και νοµίζω ότι όλοι χαιρό-
µαστε γι’ αυτό. Εγώ προέρχοµαι από µία περιοχή όπου έχουµε
αρχαία θέατρα. Μπορεί να µην είναι τα πολύ γνωστά αρχαία θέ-
ατρα της χώρας. Έχω την τιµή, όµως, να είµαι παντρεµένος και
η σύζυγός µου είναι από την Αρχαία Επίδαυρο, άρα γνωρίζω τον
τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί. 

Και, επιτρέψτε µου, κυρία Υπουργέ, έκανε µια αναφορά ο κ.
Γεωργιάδης στην τροπολογία σε σχέση µε την πολιτική συντα-
γογράφηση. Έχει δίκιο. Δεν ξέρω αν θα το αναφέρετε εσείς. Εγώ
περίµενα ότι ο ρόλος του αρχαίου θέατρου της Επιδαύρου ήταν
ακριβώς αυτός, ήταν συνταγογράφηση επί της ουσίας.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Και όχι µόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Και όχι µόνο, σωστά. 
Όµως, κυρία Υπουργέ, σας ζητάµε µια χάρη και το κάνουµε

ακόµα µια φορά. Δεν µπορεί να φέρνετε µια τροπολογία νύχτα –
βράδυ να πω, για να µην πω νύχτα-τελευταία στιγµή και να έχει
αυτά τα άρθρα. Σπάστε τα τα άρθρα. Εµείς το έχουµε ζητήσει.
Θέλουµε να ψηφίσουµε πράγµατα από την συγκεκριµένη τροπο-
λογία. Την φέρνετε χωρίς διαβούλευση. Εντάξει, δεν είναι ορθή
νοµοθέτηση αυτή, το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, έχετε υπάρξει
γενική γραµµατέας πολλών κυβερνήσεων, διαφόρων κοµµάτων,
εντάξει δεν έχει σηµασία. 

Αλλά αν θέλετε, πράγµατι, να ψηφίσουµε πράγµατα, σπάστε
τα άρθρα. Γιατί όντως έχει σωστά πράγµατα µέσα. Παραδείγµα-
τος χάριν, το επίδοµα των µουσικών. Είµαστε θετικοί. Αλλά τα
φέρνετε όλα τουρλουµπούκι -και συγγνώµη για την έκφραση. Τι
ζητάµε λοιπόν; Να σπάσετε την τροπολογία, να ενσωµατώσετε
ως διαφορετικά άρθρα -έχει ξαναγίνει αυτό στην ελληνική
Βουλή- τα συγκεκριµένα σηµεία, για να µπορέσουµε και εµείς σε
επιµέρους διατάξεις -όπως και θα κάνουµε στο υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο, θα ψηφίσουµε δηλαδή διατάξεις- να ψηφίσουµε θε-
τικά. Θέλουµε, όµως, για τη συγκεκριµένη τροπολογία να κατα-
φέρουµε και εµείς να ψηφίσουµε πράγµατα που αφορούν την
ελληνική κοινωνία. Το ζητάµε, δηλαδή. Το έχει ζητήσει και η ει-
σηγήτριά µας και εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Ευχαριστώ πολύ για τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Συνεχίζουµε και καλούµε στο Βήµα την κ. Αικατερίνη Νοτοπού-

λου από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο κ. Φόρτωµας από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά η κ. Ευθυµίου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αναπόφευκτα και αυτή η συζήτηση διεξάγεται υπό
το βάρος των αποκαλύψεων, των εξελίξεων που συγκλονίζουν
ολόκληρη την ελληνική κοινωνία. Αναφέροµαι στα νέα στοιχεία
που βλέπουν καθηµερινά το φως της δηµοσιότητας σε σχέση µε
το έγκληµα των Τεµπών και τη συγκάλυψή του. 

Τρεις εβδοµάδες µετά την κατάθεση του αιτήµατος από εµάς
και άλλα κόµµατα για να έρθει ο Πρωθυπουργός να δώσει εξη-
γήσεις στη Βουλή και στην ελληνική κοινωνία σε σχέση µε τη
συγκάλυψη του εγκλήµατος των Τεµπών, ο Πρωθυπουργός πα-
ραµένει άφαντος.

Όσο όµως και αν προκαλεί η Κυβέρνηση µε τα κυβερνητικά στε-
λέχη και τους Βουλευτές που υπερασπίζονται καθηµερινά στα τη-
λεοπτικά πάνελ αλλά και εδώ µέσα τη συγκάλυψη του
εγκλήµατος, όσο και αν ο Πρωθυπουργός αγνοεί την ελληνική κοι-
νωνία που βγήκε σύσσωµη στους δρόµους ζητώντας να αποδοθεί
δικαιοσύνη και να βγουν όλα στο φως και µάλιστα έφτασε να χα-
ρακτηρίσει τα συλλαλητήρια «άναρθρες κραυγές χωρίς προ-
οπτική», όσο κι αν επιµένετε σε αυτήν τη στρατηγική, οι αποδείξεις
πληθαίνουν. Και να είστε βέβαιοι πως κανείς δεν θα σωπάσει. Ο
κόσµος, ο ελληνικός λαός που βγήκε στους δρόµους της χώρας,
που βγήκε στο εξωτερικό δεν θα σωπάσει µέχρι να αποδοθεί δι-
καιοσύνη, µέχρι να βγει η αλήθεια στο φως, µέχρι να τιµωρηθούν
οι ένοχοι. 

Έρχοµαι, τώρα, στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συζητάµε σήµερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο – σκούπα όπως το

χαρακτήρισε η Υπουργός στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέ-
σεων, διατάξεις διοικητικού οργανωτικού χαρακτήρα, ορισµό δι-
οικήσεων, διοικητικών συµβουλίων, προέδρων, αντιπροέδρων,
καθορισµό της θητείας τους σε νοµικά πρόσωπα, σε οργανι-
σµούς πολιτισµού. Τι φέρνετε; Φέρνετε πάλι ένα νοµοσχέδιο τα-
κτοποιητικό, δήθεν, το οποίο όµως στερείται οράµατος. Και
στερείται οράµατος για τον πολιτισµό που είναι η ταυτότητά µας
και που είναι το µέλλον και η προοπτική µας. 

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο να προστεθεί στην παν-
σπερµία νόµων που υπάρχουν γύρω από τον πολιτισµό, αποσπα-
σµατικές ρυθµίσεις που δεν έχουν συνοχή, δεν έχουν καν ενιαίες
διατάξεις στον χρόνο των θητειών, δηλαδή, αλλού προβλέπονται
τριετείς θητείες, αλλού τετραετίες, αλλού πενταετίες... Πρό-
βληµα και στον τρόπο επιλογής οργάνων διοίκησης. Αλλού προ-
βλέπετε διορισµό απευθείας από τον εκάστοτε Υπουργό, αλλού
κατόπιν διεθνούς πρόσκλησης. Δεν δικαιολογείτε πουθενά τις
διαφοροποιήσεις. Το βασικό πρόβληµα του νοµοσχεδίου. Οι ερ-
γαζόµενοι στους φορείς αυτούς παραµένουν άφαντοι για εσάς,
τους αγνοείτε πλήρως. Δεν σας ενδιαφέρει η γνώση και η εµπει-
ρία τους. Δεν έχετε προβλέψει καν την εκπροσώπησή τους στις
διοικήσεις των φορέων που απασχολούνται. Δεν µας κάνει εντύ-
πωση αυτό, είναι γνωστή η απέχθεια που έχετε στον κόσµο της
εργασίας, στους στυλοβάτες των ανθρώπων του πολιτισµού.
Είναι γνωστή η απέχθειά σας και στον συνδικαλισµό. 

Τώρα, στα εκατόν επτά άρθρα του νοµοσχεδίου, τα τριάντα
έξι –δηλαδή, το 1/3 του νοµοσχεδίου- αφορούν φορείς της Θεσ-
σαλονίκης, οπότε θα µου επιτρέψετε µία ιδιαίτερη αναφορά στην
πόλη µου. Σε σχέση µε τον Μητροπολιτικό Οργανισµό Μουσείων
Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης, είναι λογικό µετά από επτά
χρόνια από την ίδρυσή του να χρειάζονται κάποιες αλλαγές στη
βάση της εµπειρίας που έχει αποκτηθεί από την ίδρυσή του έως
σήµερα. 

Στα θετικά των διατάξεων: Συστήνετε εκατόν επτά νέες θέσεις
εργασίας στον οργανισµό. Κυρία Υπουργέ, είστε σε θέση να δε-
σµευτείτε πόσες από αυτές θα πληρωθούν, για πόσες υπάρχει
χρηµατοδότηση; Να µας απαντήσετε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα το δείτε.
Εσείς δεν είχατε συστήσει καµία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το περιµένουµε
µε µεγάλη αγωνία. Γνωρίζετε ότι το MOMus το πονάµε. Η συνέ-
νωση προήλθε µετά από ένα αίτηµα δεκαετιών των ανθρώπων
του πολιτισµού της Θεσσαλονίκης και όλων των συµπολιτών µου.
Εργαστήκαµε γι’ αυτό πάρα πολύ σκληρά. Άρα, σήµερα είναι πε-
ρισσότερο αναγκαία από ποτέ η ενίσχυση αυτού του φορέα που
τόσο µεγάλο έργο έχει να επιδείξει στην πόλη, το είπε και ο δικός
σας ο εισηγητής, το παραδέχτηκε αυτό. 

Τώρα, επίσης, θετικό είναι το γεγονός ότι η επιλογή γενικού
διευθυντή γίνεται κατόπιν διεθνούς πρόσκλησης σε εκδήλωση
ενδιαφέροντος και διαγωνιστικής διαδικασίας διεθνούς χαρα-
κτήρα. Να µας πείτε, όµως, γιατί στην αντίστοιχη θέση Γενικού
Διευθυντή της Εθνικής Πινακοθήκης προβλέπετε διορισµό από
τον εκάστοτε Υπουργό Πολιτισµού. Επίσης, σχετικά µε το
MOMus: Γιατί επιλέγετε να συσταθεί το Διοικητικό Συµβούλιο
του MOMus, µειώνοντας όµως τον ρόλο του Δηµοσίου; Σας το
επεσήµανε ο πρόεδρος του οργανισµού ότι, αφού σε έναν τέτοιο
οργανισµό η µεγαλύτερη πηγή χρηµατοδότησης προέρχεται από
το Δηµόσιο, είναι θεµιτό στο διοικητικό συµβούλιο να υπάρχει
πλειοψηφία από το Δηµόσιο. Είναι ένας φορέας που διαχειρίζε-
ται την πολιτιστική κληρονοµιά και άρα είναι ζήτηµα διασφάλισης
της προστασίας του δηµόσιου συµφέροντος. 

Επισηµαίνω, κυρία Υπουργέ, πως είµαστε πάρα πολύ υπερή-
φανοι για την ίδρυση του MOMus το 2018. Ήταν, όπως προείπα,
επιστέγασµα πολυετών προσπαθειών, κατάφερε τη συνένωση σε
έναν οργανισµό, τη σύµπραξη και τη συνέργεια πέντε µουσείων
χώρων τέχνης µε στόχο την προώθηση και τη διαχείριση της σύγ-
χρονης τέχνης τη Θεσσαλονίκη, τη χώρα µας εν γένει, αλλά και
διεθνώς. 

Και θέλω να επισηµάνω ότι δεν ήταν µία αποσπασµατική πα-
ρέµβαση. Ήταν  το όραµα που είχαµε για τη Θεσσαλονίκη, ως
µια σύγχρονη ευρωπαϊκή µητρόπολη, χώρο, κέντρο, ηγέτιδα δύ-
ναµη στα Βαλκάνια και τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο. Αυτό ήταν
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το όραµα της κυβέρνησης του Αλέξη Τσίπρα, να αξιοποιήσουµε
τη γεωπολιτική µας θέση, το ανθρώπινο δυναµικό της πόλης,
τους οικονοµικούς πόρους και να δώσουµε νέες αναπτυξιακές
δυνατότητες. Η Θεσσαλονίκη θα γινόταν ένας νέος πολιτιστικός
κόµβος. 

Να σας πω για παράδειγµα στο λιµάνι θυµάστε ότι παραχω-
ρήσαµε τους χώρους Φεστιβάλ Κινηµατογράφου και στο Μου-
σείο Φωτογραφίας του MOMus. Κι επειδή στο παρόν νοµοσχέδιο
υπάρχουν και διατάξεις για τη στήριξη, δήθεν, οπτικοακουστικών
έργων µέσω του προγράµµατος Cash Rebate Greece -είναι εδώ
κι ο Νίκος Παππάς- θα ήθελα να θυµίσω τη σύσταση του Film Of-
fice στη Θεσσαλονίκη µε επενδυτικό κίνητρο, µε το Cash Rebate
το 2017, µια πρωτοβουλία τότε του Νίκου Παππά και του Λευ-
τέρη Κρέτσου, εργαστήκαµε σκληρά και από το γραφείο του
Πρωθυπουργού, έτσι ώστε η Βόρεια Ελλάδα να αξιοποιήσει
αυτήν την πολύ σηµαντική ευκαιρία και να βγει πολλαπλά κερδι-
σµένη. Πήραµε επιπρόσθετη χρηµατοδότηση, ενισχύθηκαν νέες
δοµές στήριξης αναγκών και παραγωγών και το καταφέραµε.
Ήταν 5 εκατοµµύρια ευρώ η επιπρόσθετη χρηµατοδότηση του
έργου για τη σύσταση και λειτουργία ενός δικτύου περιφερει-
ακών και τοπικών Film Offices. 

Αναρωτιέµαι αν υπάρχει αντίστοιχο όραµα στη δικιά σας την
πολιτική και η απάντηση, δυστυχώς, είναι αρνητική. Διότι έχετε
καταδικάσει τη Θεσσαλονίκη σε στασιµότητα. Από πάρα πολύ
νωρίς καταργήσατε τα ακαδηµαϊκά τµήµατα κινηµατογράφου και
οπτικοακουστικής παραγωγής. Δύο από αυτά θα λειτουργούσαν
στη Θεσσαλονίκη. 

Δεν διστάσατε εσείς προσωπικά, κυρία Υπουργέ, και φυσικά
ο Πρωθυπουργός να θυσιάσετε την πολιτιστική κληρονοµιά της
πόλης µας, της Θεσσαλονίκης, προκειµένου να υπάρχουν επι-
κερδή συµβόλαια µε κοινοπραξίες και εταιρείες. Και αναφέροµαι
φυσικά στο ότι ξηλώσατε και διαλύσατε τα αρχαία στο Σταθµό
Βενιζέλου, την πολιτιστική κληρονοµιά της πόλης µας. Βρήκατε
όλον τον προοδευτικό κόσµο απέναντι, όλους τους δηµοκράτες
πολίτες, τους επιστήµονες, τους αρχαιολόγους. Μας στοχοποι-
ήσατε ξανά και ξανά. Αποτέλεσµα, στερήσατε από τη Θεσσαλο-
νίκη ένα σπουδαίο τοπόσηµο, καταστρέψατε την πολιτιστική µας
κληρονοµιά και είστε απόλυτα υπεύθυνη και προσωπικά γι’ αυτό.

Κλείνω µε τα πνευµατικά δικαιώµατα. Έχει πει πολλά αναλυ-
τικά η εισηγήτριά µας. Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αντί να
προκρίνετε διασφάλιση πνευµατικών δηµιουργών και ταυτό-
χρονα να βρείτε και µία λεπτή ισορροπία και ανάµεσα στους µι-
κροµεσαίους επιχειρηµατίες που ταλαιπωρούνται τόσο πολύ,
εσείς σπεύδετε µόνο να κατοχυρώσετε συµφέροντα συνδροµη-
τικών πλατφορµών. 

Άρα, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, για να κλείσω, για άλλη µια φορά
φέρνετε ένα νοµοσχέδιο πολύ κατώτερο των περιστάσεων και
των αναγκών του κόσµου του πολιτισµού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κύριε Πρό-

εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κυρία

Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Θα ήθελα να

καταθέσω νοµοτεχνικές. Δεν θα τις διαβάσω όλες για να µη χά-
νουµε χρόνο. Απλώς θέλω να επισηµάνω δύο-τρία σηµεία. 

Το ένα είναι στο άρθρο 30 του σχεδίου νόµου που αναφέρεται
στο MOMus. Εκεί στο Διοικητικό Συµβούλιο, επειδή ετέθη αυτό
που ετέθη από τον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου, τοπο-
θετούµε έναν εκπρόσωπο του Σωµατείου Εργαζοµένων του
MOMus αντί τον εκπρόσωπο του «Ιδρύµατος Άλεξ Μυλωνά». Ένα
είναι αυτό που θέλω να επισηµάνω.

Το δεύτερο είναι ότι όπως το είχα πει άλλωστε και στην επι-
τροπή, η Σχολή της µαρµαροτεχνίας, θα ακολουθήσουµε το
«Καλών Τεχνών» αντί του «Καλής Τέχνης», αφού είναι ένα γενικό
αίτηµα. Δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία αλλά να το υιοθετήσουµε. 

Στο ίδιο που αφορά πάλι τη µαρµαροτεχνία, στο άρθρο 62,
επειδή άκουσα διάφορα πράγµατα τα οποία είναι µεν ακατα-
νόητα, διότι όποιος ξέρει στοιχειωδώς δηµόσιο λογιστικό, το είπα
και στην επιτροπή, όταν αναφερόµαστε σε δευτερεύοντα διατά-
κτη είναι φανερό ότι το Υπουργείο Πολιτισµού διά του τακτικού
του προϋπολογισµού καλύπτει τις δαπάνες. Παρ’ όλα αυτά
επειδή έγινε µεγάλη συζήτηση, στην παράγραφο 2 του άρθρου
62, προστίθενται ότι «η Διεύθυνση…», δηλαδή η σχολή, «…υπά-
γεται στη Γενική Διεύθυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κλη-
ρονοµιάς και εξυπηρετείται το σύνολο των δαπανών της
παραγράφου 3 του άρθρου 65, από τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Πολιτισµού». 

Το τονίζω αυτό ακριβώς γιατί έγινε συζήτηση ότι δεν χρηµα-
τοδοτεί το Υπουργείο, το οποίο ήταν ψευδές και συνεχίζατε να
το λέτε. Τονίζω ότι στο σύνολο των δαπανών, και αυτό γι’ αυτό
βάλαµε τη συγκεκριµένη διατύπωση, συµπεριλαµβάνεται και η
σίτιση. Γιατί επίσης άκουγα ότι δεν είναι µέσα η σίτιση ενώ ήταν.
Να το επαναλάβουµε κι εδώ για να το ξεκαθαρίσουµε. Να τονίσω
ότι αυτά τα οποία ελέχθησαν για τη φοιτητική µέριµνα ρυθµίζον-
ται µε την ΚΥΑ για την οποία έχει εξουσιοδοτική ο νόµος και
αφορά τον εσωτερικό κανονισµό της σχολής. 

Όλα τα άλλα θα σας τα δώσω έγχαρτα για να µην πάρω πε-
ρισσότερο χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-

δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Να κατατε-
θούν και να διανεµηθούν παρακαλώ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µιλάµε

για ένα εξαιρετικά σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολι-
τισµού το οποίο αναδιαρθρώνει αρκετούς εποπτευόµενους φο-
ρείς του Υπουργείου Πολιτισµού. Μεταξύ άλλων εισάγει και
εξαιρετικά σηµαντικές ρυθµίσεις για το Προπαρασκευαστικό και
Επαγγελµατικό Σχολείο Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου, δηλαδή
την περίφηµη ιστορική σχολή µαρµαροτεχνίας Τήνου. 

Θα ήθελα να σταθώ ειδικά στις ρυθµίσεις οι οποίες εισάγονται
µε το παρόν νοµοσχέδιο για τη σχολή, καθώς το παρόν νοµοσχέ-
διο εγώ θα πω ότι είναι καθαρά ιστορικής σηµασίας για την ευ-
ρύτερη περιοχή. Αλλάζει τον ρου της ιστορίας της Τήνου αλλά
και την τέχνη της µαρµαροτεχνίας όχι µόνο για την Ελλάδα για
τη χώρα µας αλλά επιτρέψτε µου να πω ακόµα και διεθνώς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νόµος ο οποίος διέπει σήµερα
την εν λόγω σχολή θεσπίστηκε το 1955. Αυτό πρακτικά σηµαίνει
ότι η παρούσα σχολή λειτουργεί µε ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο
δηµιουργήθηκε εβδοµήντα χρόνια πριν. Έρχεται, λοιπόν, η πα-
ρούσα Κυβέρνηση, η σηµερινή Κυβέρνηση και η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Πολιτισµού µε τη Λίνα Μενδώνη και τον Ιάσωνα
Φωτήλα να δώσει νέα πνοή σε αυτή την παρούσα σχολή, απο-
δεικνύοντας για µια ακόµη φορά ότι η εν λόγω Κυβέρνηση κάνει
πράξη αυτό το οποίο υποσχέθηκε, δηλαδή να µεταρρυθµίσει
πραγµατικά το κράτος σε κάθε του πτυχή.

Και αναλύω. Προφανώς, αντιλαµβανόµαστε όλοι τι σηµαίνει να
λειτουργεί µία σχολή µε ένα θεσµικό πλαίσιο εβδοµήντα ετών
πριν. Άρα και η παρούσα σχολή σήµερα είναι προφανώς αδια-
βάθµιτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Προφανώς, αντιλαµβά-
νεστε το τι σηµαίνει αυτό. Πρακτικά σηµαίνει ότι κάποιος ο
οποίος τελειώνει την παρούσα σχολή παίρνει στα δικά του χέρια
κάτι το οποίο δεν έχει κανένα απολύτως αντίκρισµα στον συνο-
λικό ακαδηµαϊκό κόσµο, παίρνει στα χέρια του ένα χαρτί το οποίο
δεν έχει καµία ονοµαστική αξία. Δεν αναφέροµαι φυσικά στην εν
λόγω αξία πραγµατικά και στο επίπεδο της τέχνης, το οποίο δι-
δάσκεται στην ιστορική αυτή σχολή, το οποίο είναι πανθοµολο-
γούµενο. Αναφέροµαι µόνο στο πολύ απλό αλλά ξεκάθαρο
γεγονός ότι τελειώνοντας αυτή την εν λόγω σχολή για τον ακα-
δηµαϊκό κόσµο είναι σαν να µην έχεις τελειώσει τίποτα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, ερχόµαστε επιτέλους να κά-
νουµε τι; Να κατατάξουµε τη σχολή ρητά στον νόµο στο επίπεδο
5 του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων. Αυτό από µόνο του, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια κοσµογονία για τον µικρό αλλά
ιστορικό τόπο της Τήνου από τον οποίο κατάγοµαι αλλά συνο-
λικά και για τη σχολή. 

Επίσης, αντιλαµβάνεστε ότι η ακαδηµαϊκή αυτή αναγνώριση
έρχεται µαζί και µε επαγγελµατικά δικαιώµατα. Είναι η πρώτη
φορά που µε το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, προβλέπονται συγκεκριµένα επαγγελµατικά δικαιώµατα µε
τη συγκεκριµένη σχολή.

Όµως, οι όλες µεταρρυθµίσεις δεν σταµατούν εδώ. Κάθε εξά-
µηνο σπουδών πιστώνεται µε είκοσι µονάδες. Συνεπώς, ο κάθε
σπουδαστής µετά από τρία έτη φοίτησης θα έχει συγκεντρώσει
εκατόν είκοσι µονάδες. Και αυτό είναι µια κοσµογονία και για την
εν λόγω σχολή. Προφανώς και η Υπουργός έχει ξεκαθαρίσει και
στις Επιτροπές ότι αυτός είναι ο ανώτατος αριθµός µονάδων ο
οποίος µπορεί να αποδοθεί στους σπουδαστές της εν λόγω σχο-
λής. 

Από εκεί και πέρα, αδυνατώ να συµµεριστώ κάποιες άλλες
φωνές αναφορικά µε τον τρόπο χρηµατοδότησης της εν λόγω
σχολής. Η εν λόγω σχολή γίνεται Διεύθυνση του Υπουργείου και
αυτό πρακτικά σηµαίνει, όπως είπε και πριν από λίγο η κ. Μεν-
δώνη, ότι όλες οι δαπάνες θα καταβάλλονται από τον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού. Έτσι, λοιπόν, θα αποτελεί
ειδική περιφερειακή υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού, υπα-
γόµενη στη Γενική Διεύθυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κλη-
ρονοµιάς.

Πρόκειται, λοιπόν, για µία δηµοσιονοµική, ακαδηµαϊκή αλλά

και θεσµική θωράκιση και αναδιαµόρφωση της σχολής, η οποία
θα µείνει και στην ιστορία και θα δηµιουργήσει την προ του
νόµου αυτού αλλά και τη µετά του νοµού εποχή της σχολής. 

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο συνδυάζεται και µε τα έργα
ύψους 13,5 εκατοµµυρίων ευρώ που η Κυβέρνηση αυτή αλλά και
η ηγεσία του εν λόγω Υπουργείου ενέταξαν στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και προφανώς όλο αυτό θα δώσει και την ικανότητα στην εν
λόγω κυρίως σχολή να αναδειχθεί ακόµα και διεθνώς. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ σε µία πολύ σηµαντική διάταξη η
οποία περιλαµβάνεται σε µία από τις τροπολογίες και αφορά την
πολιτιστική συνταγογράφηση. Νοµίζω ότι στο µέλλον, κυρία
Υπουργέ, θα µιλάµε πολύ συχνά γι’ αυτήν την εν λόγω µεταρ-
ρύθµιση η οποία πάλι υλοποιείται από την Κυβέρνηση αυτή και
την παρούσα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού.

Με τη ρύθµιση αυτή εισάγεται στο σύστηµα της ηλεκτρονικής
συνταγογράφησης το πρόγραµµα πολιτιστικής συνταγογράφη-
σης ως συµπληρωµατική αγωγή στην ψυχική υγεία. Και τι σηµαί-
νει αυτό στην πράξη; Σηµαίνει ότι θα µπορούν να
συνταγογραφούνται δράσεις τέχνης και πολιτισµού µε σκοπό την
προληπτική αλλά και θεραπευτική αγωγή τα οποία αντιµετωπί-
ζουν προβλήµατα ψυχικής υγείας, ψυχολογικής επιβάρυνσης
από χρόνιες ασθένειες αλλά και αναπηρία.

Κυρία Υπουργέ, εύχοµαι το πρόγραµµα να πάει καλά και να
µπορέσει να λειτουργήσει και µετά από το Ταµείο Ανάκαµψης,
γιατί πρόκειται για µία επαναστατική, θα πω, ρύθµιση. 

Για τους παραπάνω, λοιπόν, λόγους σας καλώ να υπερψηφί-
σετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Άννα Ευθυµίου.

Μετά την κ. Ευθυµίου θα µιλήσει η κ. Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο
κ. Παππάς και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Νίκη, ο
κ. Βορύλλας.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών είναι αυτό που κυριαρχεί

και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού. Πραγµατικά όλοι οι
Έλληνες έχουν πονέσει γι’ αυτό το δυστύχηµα, έχει µπει στο
σπίτι του καθενός, γιατί όλοι συνειρµικά σκεφτήκαµε ότι θα µπο-
ρούσε να ήταν και το δικό µας παιδί εκεί. Γι’ αυτό δείχνουµε ιδι-
αίτερη ευαισθησία και ενσυναίσθηση. Προέχει πάνω απ’ όλα να
αποδοθεί δικαιοσύνη, δηλαδή να δοθούν απαντήσεις στο ποιος
φταίει, τι έφταιξε, να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι και φυσικά να γίνει
πράξη το «ποτέ ξανά». 

Εµείς ως Κυβέρνηση θέλουµε απρόσκοπτα η δικαιοσύνη να
λειτουργήσει και δίνουµε τα εργαλεία αυτά για να λειτουργήσει
καλύτερα. Δεν µπορούµε να παρέµβουµε στη δικαιοσύνη, ούτε
να δικάζουµε µέσα από τη Βουλή ούτε στα τηλεοπτικά πάνελ
ούτε στις δηµόσιες συζητήσεις. Η δικαιοσύνη πρέπει να κάνει τη
δουλειά της χωρίς αστερίσκους. 

Αυτό, όµως, που δεν µπορούµε να δεχθούµε είναι η συκοφαν-
τία περί συγκάλυψης. Αυτήν την αποκρούουµε απερίφραστα,
ρητά, κατηγορηµατικά. Θα αποδειχθεί και µέσω της δικαιοσύνης
και σε πολιτικό επίπεδο και στην προ ηµερησίας συζήτηση, όταν
θα γίνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πότε;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Όταν, κύριε Μπάρκα, καταθέσετε -το λέτε

αλλά δεν την καταθέτετε- την πρόταση δυσπιστίας. Θα αναδειχ-
θεί το θέµα πολιτικά σε όλες του τις διαστάσεις. 

Αλλά επειδή, κύριε Μπάρκα, κάνατε και µια προσωπική ανα-
φορά σε µένα να σας πω ότι δεν είπα στην τηλεοπτική εκποµπή
ότι δεν χειροκρότησα τον κ. Καραµανλή. Είπα ότι δεν ήµουν στην
Αίθουσα. Γενικώς δεν ήµουν στη Βουλή εκείνη τη χρονική στιγµή.
Το είπα σε µια τηλεοπτική εκποµπή όχι για κάποιον άλλον λόγο
αλλά µόνο επειδή ερωτήθηκα, για να αποδείξω ότι έχετε την
τάση να αλλοιώνετε γεγονότα και καταστάσεις. Για κανέναν άλλο
λόγο και το ξεκαθαρίζω αυτό. 

Επίσης, για να απαντήσει ο ΣΥΡΙΖΑ µέσω εσάς ως Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου σε δικά µου ερωτήµατα για τον εν ενερ-
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γεία Βουλευτή σας και τις δηλώσεις του, τον κ. Παναγιωτόπουλο,
ανασύρατε για τον κ. Μαρινάκη κάτι από το 2012 που δεν είχε
πολιτική ιδιότητα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Και;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Που δεν υπάρχει καν στο προφίλ του…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το έγραψε; 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Το ανασύρατε για να απαντήσετε στα ερω-

τήµατα που σας έθεσα. Δεν απαντήσατε. Δεν υπάρχει στο προ-
φίλ του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το έγραψε;
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Απαντώ. Δεν κάνουµε διάλογο. 
Σας άκουσα και σας απαντώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Μπάρκα.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Παρακαλώ, δεν κάνουµε διάλογο. Σας

άκουσα και σας απαντώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Λέω, λοιπόν, για κάτι που δεν υπήρχε καν

στο προφίλ του, για κάτι που δεν εισέφερε καµία πολιτική ιδιό-
τητα έρχεστε τώρα να απαντήσετε µε αυτό σε δηλώσεις του εν
ενεργεία Βουλευτή σας. Αλλά για την ταµπακιέρα µηδέν, άκρα
του τάφου σιωπή. 

Έρχοµαι, λοιπόν, και ρωτάω ξανά πολύ συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Στο αντιδηµοκρατικό παραλήρηµα του κ. Παναγιωτόπου-
λου υιοθετείτε αυτές τις επικίνδυνες απόψεις για τη δηµοκρατία;
Ναι ή όχι; Γιατί αν δεν τον διαγράψετε σηµαίνει ότι τις υιοθετείτε.
Θα τον διαγράψετε, λοιπόν; Ναι ή όχι; Γιατί αυτές οι θέσεις οδη-
γούν τη χώρα στον διχασµό και οφείλετε και εσείς να απαντή-
σετε.

Επίσης, επειδή σε προσωπικό επίπεδο σας εκτιµώ και προφα-
νώς καταλάβατε λανθασµένα τη δήλωσή µου για το 41%, να πω
ότι εγώ δεν ήρθα εδώ να πω ότι πήραµε 41% και όλα ωραία όλα
καλά. Δεν είπα αυτό. Απάντησα σε αυτό που είπε ξανά ο κ. Φά-
µελλος, εδώ, για την απονοµιµοποιηµένη Κυβέρνηση και τον
απονοµιµοποιηµένο πρωθυπουργό. Σε αυτό απάντησα, κύριε
Μπάρκα. Και τι είπα; Μίλησα απολύτως θεσµικά. Είπα ότι είναι
µια Κυβέρνηση εκλεγµένη από τον ελληνικό λαό, εκλεγµένη πριν
ενάµιση χρόνο περίπου. Έχει ήδη εκλεγεί ξανά. Έχουµε σε δύο
χρόνια εκλογές. Θα µας αφήσετε να κάνουµε το µεταρρυθµι-
στικό µας έργο και θα κριθούµε. Εµείς κρινόµαστε και θέλουµε
να κρινόµαστε κάθε µέρα από την ελληνική κοινωνία για το έργο
µας.

Άρα, δεν µίλησα µε αυτό το πνεύµα. Μίλησα ακριβώς µε το
πνεύµα της θεσµικότητας, λέγοντας ότι έχουν υπάρξει εκλογές,
αυτές οι εκλογές έβγαλαν µια Κυβέρνηση και οφείλουµε να το
σεβαστούµε αυτό, γιατί αλλιώς πράττουµε θεσµικά ένα πολιτικό
ατόπηµα. Δεν µπορούµε να µιλάµε για απονοµιµοποιηµένη Κυ-
βέρνηση, όταν δε –ξαναλέω- εσείς στη δική σας περίπτωση φαί-
νεται ότι από το 31% δηµοσκοπικά έχετε φτάσει στην καλύτερη
των περιπτώσεων 8%-9%. Και πείτε ότι οι δηµοσκοπήσεις είναι
ένα εργαλείο της στιγµής. Εντάξει. Εγώ θα σας πω και από τη
δύναµη την κοινοβουλευτική που έχετε απολέσει. Δεν µπορείτε,
λοιπόν, να το λέτε έτσι αυτό. 

Τώρα, ως προς την τοποθέτηση του κ. Φάµελλου, τοποθετή-
θηκα ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, τοποθετήθηκε και ο κύ-
ριος Υπουργός, ο κ. Βορίδης. Όµως, θέλω να διευκρινίσω ξανά
µέσα από αυτήν την Αίθουσα και να τονίσω ότι οι συκοφαντίες
κατά της Νέας Δηµοκρατίας µε υπαινιγµούς ή χωρίς και η διά-
θεση ψευδών γεγονότων προφανώς δεν µπορούν να γίνουν ανε-
κτές σε καµία των περιπτώσεων από εκλεγµένους Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας και τις αποκρούουµε ρητά, κατηγορηµατικά
και απερίφραστα από όπου κι αν προέρχονται. 

Τώρα σε ό,τι αφορά την τοποθέτηση του κ. Γερουλάνου για
τη στάση της Κυβέρνησης απέναντι στο κράτος δικαίου µε
αφορµή το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, µου κάνει τροµερή
εντύπωση, όχι τροµερή, αλγεινή εντύπωση που ο κ. Ανδρουλά-
κης δήλωσε ότι δεν πιστεύει στην ελληνική δικαιοσύνη. Πραγµα-
τικά και το λέω ως λειτουργός της δικαιοσύνης, ως µάχιµη
δικηγόρος ακόµα, αυτό που είναι το τελευταίο αποκούµπι κάθε
ευάλωτου ανθρώπου, κάθε κατατρεγµένου, κάθε αδικηµένου θε-
σµικά να λέµε ότι δεν εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη; Και αυτό

να εκπορεύεται από τα χείλη του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης; Νοµίζω ότι τορπιλίζει, κύριε Γερουλάνε, έναν από
τους βασικούς και θεµελιώδεις πυλώνες της δηµοκρατίας αυτή
η δήλωση. 

Γιατί αν µη κάτι άλλο υπάρχει, αν µη κάτι άλλο µπορούµε να
πιστεύουµε και να εµπιστευτούµε…

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αν έχουν πει και οι δικοί σας! 
Τι έλεγε ο κ. Βορίδης, τι έλεγε ο κ. Μητσοτάκης…
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εγώ σας µιλάω όµως τώρα, µε την ιδιό-

τητα της Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μιλάτε για τον κ. Ανδρουλάκη που

δεν είναι εδώ.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εσείς µιλάτε εκπροσωπώντας τον κ. Αν-

δρουλάκη κι εγώ…
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: (… Δεν ακούστηκε)
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ναι, έτσι µιλήσατε εσείς.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αν θέλετε να σας πω τι έλεγαν οι

δικοί σας µπορώ, αλλά δεν είναι πολιτικός διάλογος αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µη

γίνεται διάλογος. 
Κυρία Ευθυµίου, συνεχίστε την οµιλία σας χωρίς να βάζετε

ερωτήµατα.
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Λέω λοιπόν, κύριε Γερουλάνε, ότι αυτό

βάζει φωτιά στα θεµέλια της δηµοκρατίας.
Από εκεί και πέρα, περνώντας στο νοµοσχέδιο, να πούµε δύο

στοιχεία που αφορούν το Υπουργείο Πολιτισµού και τα ξεχώρισα
ως πολύ θετικά:

Το ένα είναι η αύξηση των κονδυλίων στο Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, που από 27 εκατοµµύρια που ήταν το 2018
αυξήθηκε σταδιακά στα 318 εκατοµµύρια για το 2025. Μιλάµε,
λοιπόν, για µια χαοτική διαφορά, µια πολύ µεγάλη αύξηση και
δείχνει την προτεραιοποίηση του Πρωθυπουργού και της Κυβέρ-
νησης στον τοµέα του πολιτισµού.

Και το δεύτερο θετικό που ξεχώρισα, είναι ότι υπάρχει πλέον
η διεθνής αναγνώριση του ελληνικού πολιτισµού και µέσα από
το κάλεσµα για πρώτη φορά της Υπουργού Πολιτισµού στη σύ-
νοδο των G7 που πραγµατοποιήθηκε στη Νάπολη το 2024.

Τώρα, ως προς το νοµοσχέδιο καθ’ αυτό θα ήθελα να πω, πως
επιχειρεί να εκσυγχρονίσει και να βελτιώσει τη λειτουργία κρίσι-
µων πολιτιστικών φορέων της χώρας µας, µε στόχο τη διοικητική,
την οικονοµική και τη θεσµική ενοποίηση.

Πριν µπω στους φορείς, θα ήθελα να θέσω κάποια βασικά χα-
ρακτηριστικά του νοµοσχεδίου. Η Αντιπολίτευση ισχυρίζεται ότι
πρόκειται για ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο χωρίς συνοχή. Εµείς
αυτό που λέµε είναι ότι ακριβώς ενοποιούνται διάσπαρτες νοµο-
θετικές ρυθµίσεις και εκσυγχρονίζεται το πλαίσιο λειτουργίας
φορέων µε ενιαία στρατηγική.

Η Αντιπολίτευση λέει ότι υποβαθµίζεται ο δηµόσιος χαρακτή-
ρας των φορέων. Εµείς λέµε ότι συµβαίνει το αντίθετο. Οι ρυθ-
µίσεις αυτές ενισχύουν τη διοικητική λειτουργία των οργανισµών,
χωρίς να θίγεται ο δηµόσιος χαρακτήρας τους. Εξάλλου, η προ-
σέλκυση των ιδιωτικών πόρων δεν σηµαίνει ιδιωτικοποίηση, αλλά
οικονοµική βιωσιµότητα. Και τρίτο στοιχείο, η συντριπτική πλει-
ονότητα των διατάξεων που έρχονται προς ψήφιση είναι γιατί οι
διατάξεις αυτές έχουν προέλθει ως αιτήµατα από τους περισσό-
τερους φορείς. Είναι αιτήµατα των φορέων που ερχόµαστε να
ικανοποιήσουµε. Επίσης, το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται να εισφέ-
ρει µια πολιτισµική αποκέντρωση που ανταποκρίνεται στις πολι-
τισµικές ανάγκες των τοπικών κοινωνιών.

Τώρα, ως προς την Εθνική Πινακοθήκη είναι πολύ σηµαντικές
οι διατάξεις που έρχονται, γιατί στόχος είναι η ενίσχυση της λει-
τουργικότητας, της οικονοµικής βιωσιµότητας της Πινακοθήκης,
διατηρώντας τη δηµόσια χρηµατοδότηση -αυτή είναι εξασφαλι-
σµένη- αλλά και αξιοποιώντας παράλληλα και τις επιχειρηµατικές
δραστηριότητες, όπως το αµφιθέατρο, το εστιατόριο και το πω-
λητήριο. Σε αυτό έκανε και την τοποθέτησή της και η κ. Συραγώ
Τσιάρα η οποία είναι η υπεύθυνη της Εθνικής Πινακοθήκης.

Σε ό,τι αφορά τώρα τους φορείς της Θεσσαλονίκης, το παρόν
σχέδιο νόµου δίνει ιδιαίτερη βαρύτητα στην πόλη µου, που απο-
τελεί ένα από τα σηµαντικότερα πολιτισµικά κέντρα της χώρας.
Ο Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών
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Θεσσαλονίκης αποτελεί τη ναυαρχίδα του σύγχρονου πολιτι-
σµού στη Θεσσαλονίκη και είναι ένα από τα πλέον καινοτόµα
µουσεία της χώρας.

Με το νοµοσχέδιο αυξάνεται το προσωπικό από τριάντα τρεις
σε εκατόν επτά θέσεις, πολύ σηµαντικό αυτό, και καλύπτονται
βασικές ανάγκες λειτουργίας, ενισχύεται η διοικητική ευελιξία
και καταργούνται αδρανείς διοικητικές δοµές, ενώ αναβαθµίζεται
το Κέντρο Πειραµατικών Τεχνών προσφέροντας νέα πεδία δηµι-
ουργικής έκφρασης.

Επίσης, το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης είναι ένας κορυ-
φαίος πολιτιστικός οργανισµός που αποκτά πλέον ένα πιο ευέλι-
κτο διοικητικό µοντέλο. Το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσα-
λονίκης, ένας θεσµός µε διεθνή ακτινοβολία, αποκτά ένα νέο ορ-
γανωτικό πλαίσιο. Επεκτείνονται οι στόχοι του φορέα προκειµέ-
νου να ενισχυθεί η διεθνής παρουσία του, ενώ ο τίτλος του
«διευθυντή» µετονοµάζεται σε «Καλλιτεχνικός Διευθυντής», δια-
χωρίζοντας σαφώς τις αρµοδιότητες από τον γενικό διευθυντή.

Παράλληλα, περνάνε κι άλλες διατάξεις, όπως η αναβάθµιση
του Σχολείου Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή
Καλών Τεχνών Μαρµαροτεχνίας. Δηλαδή µια αδιαβάθµιτη σχολή
πλέον διαβαθµίζεται και αναβαθµίζεται σε ανώτερη σχολή µε
εξασφαλισµένη κρατική χρηµατοδότηση και διατηρείται παράλ-
ληλα και η ιδιαίτερη φυσιογνωµία.

Καταλήγοντας, λοιπόν, να πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι
απλά µια θεσµική παρέµβαση, αλλά αποτελεί µια επένδυση στον
πολιτισµό µας, αποκεντρώνοντας τον πολιτισµό, µια επένδυση
στη βιώσιµη ανάπτυξη και στην πολιτιστική µας κληρονοµιά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Συγγνώµη, κύριε Παππά, θα περιµένετε µισό λεπτό για να ορ-

γανώσουµε τους οµιλητές.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Παππάς από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Μετά θα ακολουθήσει η κ. Καλλιόπη Βέττα, στη συνέχεια
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Νίκη και µένει ένας
ακόµα οµιλητής, ενώ µένουν ακόµα τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι, εκτός από τον κ. Βορύλλα που ήδη έχει ανακοινωθεί.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως αναλυτικά τοποθε-

τήθηκε και η εισηγήτριά µας, έχει αποσπασµατικές ρυθµίσεις
που δεν υπηρετούν έναν ενιαίο στρατηγικό σχεδιασµό.

Θα ήθελα να σταθώ σε δύο σηµεία:
Πρώτον, στο ΕΚΚΟΜΕΔ, που συστήσαµε µαζί µε τον Λευτέρη

Κρέτσο κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, και το
οποίο δυστυχώς έχετε βαλθεί να το απαξιώσετε. Καταλαβαίνετε
κι εσείς ότι πιθανή ένταξη των εγχώριων παραγωγών στο ΕΣΠΑ
θα θέσει σοβαρά εµπόδια διότι είναι άλλα τα κριτήρια.

Κυρία Μενδώνη, έχετε εξοφλήσει τα χρέη της προηγούµενης
περιόδου; Δεν τα έχετε εξοφλήσει. Και είναι προφανές ότι εκεί
θα ρίξετε τα περισσότερα χρήµατα αντί για τις επερχόµενες
επενδύσεις, τη στιγµή µάλιστα που εκκρεµούν εκατό υπαγωγές
επενδύσεων.

Δεύτερο σηµείο, η Σχολή Μαρµαροτεχνίας και Καλών Τεχνών
Τήνου, από όπου έλκω και την καταγωγή µου από τη µεριά της
µητέρας µου. Κάνατε κάποια βήµατα και πρέπει να τα ολοκλη-
ρώσετε. Χαρακτηρίσατε τη σχολή ως ανώτερη, αλλά οι διδακτι-
κές της µονάδες είναι µόνον εκατόν είκοσι αντί για εκατόν
ογδόντα. Συνεπώς, οι απόφοιτοι χάνουν δικαιώµατα. Διασφαλί-
στε επίσης µε σαφήνεια την κρατική χρηµατοδότηση.

Κυρία Υπουργέ, χθες περιοδεύσατε µε τον κ. Μητσοτάκη στον
Πειραιά. Τον ρωτήσατε για όσα σοκαριστικά έχει οµολογήσει
στην περιβόητη συνέντευξή του στον κ. Σρόιτερ; Και ειλικρινώς
εκπλήσσοµαι όταν ακούω από τα κυβερνητικά έδρανα ή από τα
έδρανα της Πλειοψηφίας το ερώτηµα: Τι θέλει ο κ. Μητσοτάκης
να συγκαλύψει;

Να ξεκινήσουµε από το ότι οµολόγησε τη συγκάλυψη. Οµολό-
γησε ότι έγινε ολόκληρη εξεταστική της Βουλής που δεν ήταν
καλή στιγµή. Γιατί δεν ήταν καλή στιγµή; Διότι αποκλείστηκαν
µάρτυρες. Μάλιστα. Κατά τεκµήριο, λοιπόν, θέλατε να συγκαλύ-
ψετε τα όσα θα έλεγε ο Γενηδούνιας µε τις επιστολές που σας

έστελνε, όσα θα έλεγε ο Τσαλίδης που σας είχε χτυπήσει τα καµ-
πανάκια για την κατάσταση του δικτύου, όσα θα έλεγε ο υπεύ-
θυνος για τη λειτουργία του ETCS και όσα θα έλεγαν οι
µάρτυρες που αποκλείστηκαν.

Συνεπώς, το ερώτηµά σας «τι θέλουµε να συγκαλύψουµε;» πα-
ρέλκουν για δύο λόγους. Πρώτον, διότι δεν πρέπει να ξεχνάτε
ότι εσείς είστε Κυβέρνηση κι εµείς Αντιπολίτευση, συνεπώς,
εµείς ρωτάµε κι εσείς απαντάτε. Και δεύτερον, διότι τη συγκά-
λυψη την έχει οµολογήσει ο κ. Μητσοτάκης.

Και πληθαίνουν τα ερωτήµατα. Τι ήθελε, λοιπόν, να συγκαλύ-
ψει ο κ. Μητσοτάκης; Ήθελε να συγκαλύψει ότι εκεί υπήρχε ένας
ακατάλληλος σταθµάρχης που είχε διοριστεί µε κοµµατικό µέσο,
ότι δεν λειτουργούσε η τηλεδιοίκηση της Λάρισας που θα επέ-
τρεπε ακόµα και στον ακατάλληλο να δει ότι δύο τρένα τρέχουν
το ένα απέναντι στο άλλο και θα ερχόταν η σύγκρουση. Θέλει να
συγκαλύψει προφανώς ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης ότι κάποιος τον
ενηµέρωσε και του είπε ότι πρόκειται για ανθρώπινο λάθος
εκείνο το πρωί. Θέλει να συγκαλύψει τη σπουδή του, από τις
πρώτες µέρες µετά από την τραγωδία, το έγκληµα, και να µας
πει ότι δεν υπήρχε εύφλεκτο υλικό και έχουµε πάθει µια συλλο-
γική παράκρουση ως έθνος, λες και δεν υπάρχει η πυρόσφαιρα
διαµέτρου ογδόντα µέτρων µετά από τη σύγκρουση ή ότι µπορεί
να συµβεί από τα έλαια σιλικόνης. Θέλει να συγκαλύψει ο κ. Μη-
τσοτάκης τους λόγους για τους οποίους µετέφερε εσπευσµένα
τριακόσια κυβικά υλικού από το σηµείο του δυστυχήµατος. Μας
είπε ότι είναι για καλό σκοπό -δεν είναι η Κοινοβουλευτική σας
Εκπρόσωπος στην Αίθουσα- και είπε να γίνει πράξη το «ποτέ
ξανά».

Σήµερα, η Κυβέρνηση, κύριε Φωτήλα και κ. Μενδώνη, κατέ-
θεσε τις εξηγήσεις στην Κοµισιόν, διότι η χώρα µας πάει επί πα-
ραβάσει για την ασφάλεια του σιδηροδρόµου. Επί παραβάσει!
Σήµερα ήταν η προθεσµία για να δώσει εξηγήσεις! Σας έχουν
ενηµερώσει τι είπε; Απευθύνοµαι στην πλευρά της Πλειοψηφίας,
στην πλευρά της Κυβέρνησης; Ποιες ήταν οι εξηγήσεις δύο χρό-
νια µετά τα Τέµπη, να παραπέµπεται η χώρα, επειδή η ασφάλεια
στον σιδηρόδροµο δεν είναι στις ευρωπαϊκές προδιαγραφές;

Βέβαια, όλα αυτά επιτρέψτε µου να πω ότι θα µας τα πει ο κ.
Μητσοτάκης στην προανακριτική. Δεν πιστεύω να υπάρχει κα-
νένα ζήτηµα ή καµία ένσταση από οποιαδήποτε πλευρά να έρθει
να καταθέσει ο κ. Μητσοτάκης στην προανακριτική. Θεωρούµε
αυτονόητο, επειδή είπε και ότι θέλει να έρθουν όλα στο φως, ότι
θα έρθει και θα εισφέρει, διότι κατά τεκµήριο µάλλον γνωρίζει
περισσότερα από όλους µας, όσα ξέρει για την υπόθεση.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Τι σχέση έχει αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχει απόλυτη σχέση. Είναι ο πιο κρίσι-

µος µάρτυρας και πρέπει, κατά τη γνώµη µου, να είναι και ο πρώ-
τος. Να έρθει να µας πει τι σηµαίνει «δεν υπήρχε εύφλεκτο
υλικό», τι σηµαίνει «έγινε για καλό το µπάζωµα, τι σηµαίνει «οφεί-
λεται σε ανθρώπινο λάθος». Όλα αυτά θα µας τα εξηγήσει. Θα
έχει όλον τον χρόνο και θα µάθουµε κιόλας πότε και µε ποιον
τρόπο έδωσε την εντολή στον Τριαντόπουλο να κάνει όσα έκανε
και αν νοµίζει ο ίδιος ότι µε ένα πληµµέληµα Τριαντόπουλου αυτή
η κατάσταση θα κλείσει, νοµίζω ότι κάνει τεράστιο λάθος.

Είχαµε στιγµές έντασης πιο νωρίς στη Βουλή, αλλά ειλικρινώς
δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί προέκυψε τέτοια ένταση. Αυτο-
νόητα, ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έθεσε
ερωτήµατα και απ’ ό,τι καταλαβαίνω, αυτό που σας ανησυχεί
είναι ότι η ανάρτηση της µητέρας του Βασίλη Καλογήρου αυτήν
τη στιγµή, σήµερα που υπάρχει η απεργία των δηµοσιογράφων,
σαρώνει τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Και θα ξηµερώσει µια
µέρα µε τα αµείλικτα ερωτήµατα αυτής της µάνας.

Και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ ανταποκρίθηκε στο στοιχειώδες
καθήκον να µεταφέρει αυτά τα ερωτήµατα µέσα στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου. Δεν καταλαβαίνω την υπεραντίδραση, λοιπόν!

Τα παιγνίδια του απονοµιµοποιηµένου Πρωθυπουργού πρέπει
να τελειώσουν. Και είναι απονοµιµοποιηµένος, διότι βγήκαν εκα-
τοντάδες χιλιάδες άνθρωποι στον δρόµο, οι οποίοι αξιώνουν την
αλήθεια και θα βγουν ακόµα περισσότεροι στις 28 Φλεβάρη.

Πρόταση δυσπιστίας τώρα λοιπόν. Αυτή είναι η πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ. Με λύπη διαπιστώσαµε ότι η υπεύθυνη πολιτικού σχε-
διασµού του ΠΑΣΟΚ είχε άλλη εκδοχή να κοµίσει στον δηµόσιο
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διάλογο, ότι δεν ελέγχεται η Κυβέρνηση ως ένοχη για το δυστύ-
χηµα των Τεµπών. Ελπίζουµε να µην είναι αυτή η θέση του
ΠΑΣΟΚ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, ο κ. Μητσοτάκης είναι απονοµιµοποιηµένος, διότι

ούτε η κοινωνία µπορεί να προστατέψει µε τις πολιτικές του και
έχει βάλει τη σφραγίδα του µε την εξωτερική πολιτική που
άσκησε, του δεδοµένου συµµάχου, στη συνολική αποµόνωση
της χώρας, µε βάση τις τελευταίες εξελίξεις.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-

λούµε στο Βήµα την κ. Καλλιόπη Βέττα από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Μετά ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη

Νίκη, ο κ. Βορύλλας και ο κ. Καφούρος, τελευταίος οµιλητής εκ
του καταλόγου.

Κυρία Βέττα, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ για να συ-

ζητήσουµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού,
που αποτελεί όµως έναν αχταρµά παρεµβάσεων σε εποπτευό-
µενους φορείς του Υπουργείου, µε στόχο τελικά τον απόλυτο
πολιτικό έλεγχό τους.

Δεν είναι, εποµένως, ρεαλιστικό να αναζητούµε µετά από
πέντε-έξι χρόνια, έχοντας πλέον σαφή δείγµατα γραφής από την
κ. Μενδώνη για τον τρόπο διοίκησης του Υπουργείου και των
εποπτευόµενων φορέων του, κάποιο οραµατικό πλαίσιο στη χά-
ραξη πολιτιστικής πολιτικής, γιατί απλώς, ο πολιτισµός αποτελεί
για την ίδια την Υπουργό και για τον κ. Μητσοτάκη ένα ακόµα
πεδίο προσωπικών, οικογενειακών και κοµµατικών διευθετήσεων.
Τίποτε άλλο.

Δεν είναι τυχαία, άλλωστε, ούτε η αναφορά του συναδέλφου
της Πλειοψηφίας χθες στην επιτροπή, που είπε για το ευρύτερο
πλάνο ανάπτυξης και εξωστρέφειας του πολιτισµού, το οποίο
έχει η ηγεσία του Υπουργείου, αλλά και προσωπικά ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης.

Το είδαµε, λοιπόν, αυτό το πλάνο πολλές φορές να υλοποιείται
µέχρι σήµερα -και δεν έχουµε πια αυταπάτες- µε τη συγκάλυψη
από την πρώτη µέρα του σκανδάλου του Ταµείου Αλληλοβοή-
θειας, µε την αντιµετώπιση των ανθρώπων του πολιτισµού την
περίοδο της πανδηµίας, µε την παραπλάνηση της πολιτικής ηγε-
σίας -έτσι µας είπαν- από την υποκριτική τέχνη του κ. Λιγνάδη,
µε το στολίδι του «Ακροπόλ» για το οποίο όλο φέρνετε ρυθµίσεις
και όλο παραµένει κλειστό εδώ και πέντε χρόνια, µε τα πέντε µε-
γάλα µουσεία της χώρας τα οποία κάνετε νοµικά πρόσωπα, µε
πολιτικά διορισµένα διοικητικά συµβούλια, µε αποτέλεσµα πλέον
να υπολειτουργούν µε κλειστές αίθουσες και πωλητήρια και συ-
νεχή προβλήµατα καθαριότητας και φύλαξης, µε την παραχώ-
ρηση αρχαιολογικών χώρων και µουσείων για επιδείξεις µόδας,
δείπνα και γαµήλια πάρτι επίδοξων «βασιλέων» -σε εισαγωγικά η
λέξη- µε τα επιχειρηµατικά projects για το Τατόι, που διαχειρίζε-
στε εξίσου αδιαφανώς σαν να είναι η προσωπική σας περιουσία,
-κυρία Υπουργέ, φύγατε, µάλλον δεν αντέχετε να µας ακούσετε-
µε το παιγνίδι που παίξατε επί χρόνια στις πλάτες των Θεσσαλο-
νικέων, προκαλώντας τραγικές καθυστερήσεις στο έργο του
µετρό, µε την αλλαγή του σχεδιασµού και την απόσπαση των αρ-
χαιοτήτων στον σταθµό «Βενιζέλου», µέχρι να καταφέρετε να
φτιάξετε το αρχαίο ντεκόρ που επιθυµούσε ο Πρωθυπουργός
για να δίνει συνεντεύξεις. Το είδαµε και αυτό!

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι για να µην εκτεθείτε και άλλο,
παραδώσατε το έργο εσπευσµένα και χωρίς ολοκληρωµένες δο-
κιµές, σε βάρος όµως της ασφάλειας των πολιτών.

Τέτοιου τύπου κατευθύνσεις, που παραβλέπουν την οφειλό-
µενη κρατική προστασία, επιφυλάσσετε και στη Μονεµβασιά µε
το σχεδιαζόµενο τελεφερίκ, που πρόκειται να επιβληθεί πλήρως
στο τοπίο. Κατά τα άλλα, κόπτεσθε δήθεν για το πολιτιστικό
τοπίο στο Ζαγόρι, επιβάλλοντας µε το παρόν νοµοσχέδιο ένα
ακόµα εισπρακτικό µέτρο σχεδιασµένο στο πόδι, µε σκοπό να

απεµπολήσετε και να εκχωρήσετε σε τρίτους τη συνταγµατική
υποχρέωση του κράτους και του Υπουργείου Πολιτισµού για
προστασία του φυσικού και πολιτιστικού περιβάλλοντος της
χώρας.

Ως προς τους εποπτευόµενους φορείς του σύγχρονου πολιτι-
σµού, υπενθυµίζω ότι πριν από δέκα µήνες, δηλαδή τον Απρίλιο
του 2024, φέρατε άλλο ένα νοµοσχέδιο µε τον βαρύγδουπο τίτλο
«Δηµιουργική Ελλάδα», όπου σε αναντιστοιχία µε τον τίτλο που
είχε, συρρικνώνατε και συγχωνεύατε οργανισµούς για να καλύ-
ψετε τις διαχειριστικές τρύπες και τα ελλείµµατα που είχατε δη-
µιουργήσει µέχρι τότε. Παράλληλα, δηµιουργούσατε δυσκίνητες
υπουργοκεντρικές και πλήρως ελεγχόµενες δοµές.

Το ίδιο επιχειρείτε και στο παρόν νοµοσχέδιο, µε έφεση κυ-
ρίως στο να εισάγετε στους φορείς εµπορικές χρήσεις και δυ-
νατότητες πρόσληψης εξωτερικών συνεργατών, συµβούλων,
καθώς και διορισµούς απευθείας από τον Υπουργό, χωρίς αξιο-
κρατικές διαδικασίες διευθυντών και µελών διοικητικών συµβου-
λίων, µε υπέρογκες αµοιβές µέχρι δεκαπέντε χρόνια. Αυτό
φαίνεται ότι σας ενδιαφέρει.

Αντιθέτως, όπου παλαιότερα υπήρχε µια υποψία διαφάνειας,
όπως, παραδείγµατος χάριν, στον δηµόσιο διαγωνισµό για τη
διαδικασία της εκποίησης έργων τέχνης στην Εθνική Πινακο-
θήκη, την καταργείτε.

Μάλλον έχετε αλλεργία, κυρία Υπουργέ, στη διαφάνεια. Αυτό
φαίνεται. Διαφορετικά, δεν θα καταθέτατε χθες βράδυ τροπολο-
γία που θα αφαιρούσε κάθε ίχνος αξιοκρατίας από τις διαδικα-
σίες επιλογής του επικεφαλής των γραφείων Φύλαξης -
Πληροφόρησης και των υπευθύνων αρχιφυλάκων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, καταργώντας τα κριτήρια που είχε θεσπίσει ο
ΣΥΡΙΖΑ το 2019. Ανακαλύψατε ξαφνικά, µετά από έξι χρόνια,
δήθεν το γραφειοκρατικό άχθος σε µια αξιοκρατική διαδικασία,
επειδή απλώς δεν θέλετε να την εφαρµόσετε.

Συγγνώµη, κυρία Υπουργέ, που ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε την αξιοκρα-
τία σε ένα Υπουργείο το οποίο εσείς ξέρετε να διοικείτε µόνο µε
εµπιστευτικά πρωτόκολλα, χειρόγραφα σηµειώµατα, προφορι-
κές εντολές και εµπιστευτικές, άρα ανέλεγκτες υπουργικές απο-
φάσεις. Είδαµε και τέτοιες στην περίπτωση του Ταµείου
Αλληλοβοήθειας.

Καµία δηµιουργική Ελλάδα δεν προώθησε, λοιπόν, το προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο. Δεν είδαµε, άλλωστε, κανέναν απολογι-
σµό. Πώς θα µπορούσατε, άλλωστε, να κάνετε, όταν αδυνατείτε
χαρακτηριστικά να απορροφήσετε πόρους εκατοµµυρίων ευρώ
από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης και παράλληλα, απεχθά-
νεστε να επενδύσετε στον πολιτισµό πόρους από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων; Φάνηκε αυτό ήδη από το 2019 και το
2020, όταν απεντάσσατε το ένα µετά το άλλο κονδύλια εκατοµ-
µυρίων ευρώ που είχε εξασφαλίσει ο ΣΥΡΙΖΑ από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων για προγράµµατα και δράσεις σύγχρο-
νου πολιτισµού σε όλη τη χώρα.

Τελικά, το µόνο που σκεφτήκατε ως καινοτοµία εδώ και πέντε
χρόνια ήταν το πρόγραµµα Πολιτιστικής Συνταγογράφησης, το
οποίο επιφυλάξατε πάλι µε χθεσινοβραδινή τροπολογία τελευ-
ταίας στιγµής, χωρίς να συζητηθεί στις επιτροπές και το οποίο,
ενώ το ανακοινώνετε κάθε τρεις και λίγο, καρκινοβατεί εδώ και
χρόνια, χωρίς να υλοποιείτε.

Αντίστοιχα, ενώ έχετε αποτύχει εδώ και πέντε χρόνια να ολο-
κληρώσετε τις αναστηλωτικές εργασίες στο µνηµείο της Αµφί-
πολης, φέρατε πάλι µε τροπολογία την κατασκευή εκθεσιακού
χώρου και συνοδών έργων, προφανώς για να αποφύγετε την κρι-
τική των πεπραγµένων σας στην επιτροπή. Αλλιώς, γιατί να µην
το φέρετε στην επιτροπή αυτό; 

Φτάσαµε στο 2025 και το µνηµείο δεν έχει ακόµη παραδοθεί.
Όµως, θυµόµαστε όλοι πολύ καλά ότι ζητούσατε από τον ΣΥΡΙΖΑ
να έχει ολοκληρώσει το έργο ήδη από το 2015-2016, όταν προ-
σπαθούσαν οι υπηρεσίες να το συνεφέρουν γιατί εσείς προσω-
πικά ως Γενική Γραµµατέας του Πολιτισµού και ο κ. Τασούλας
ως Υπουργός Πολιτισµού, είχατε παραδώσει το µνηµείο ασταθές
και βίαια ανεσκαµµένο το 2014, για να κάνετε το αυτό το πολιτικό
σόου που είδαµε όλοι. Αυτά τα πολιτικά σόου πληρώνουµε µέχρι
σήµερα που η Νέα Δηµοκρατία εργαλειοποιεί τα µνηµεία της
χώρας µε κάθε ευκαιρία. 
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Δυο κουβέντες για τη σχολή της Τήνου. Είναι εµφανές ότι την
υποβιβάζετε, αντί να την αναβαθµίσετε, διότι οι εκατόν είκοσι δι-
δακτικές µονάδες που έχουµε υπολογίσει την καθιστούν µετα-
λυκειακή εκπαίδευση και όχι ανώτερη που βάλατε στον τίτλο για
να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. 

Τέλος, ως προς τα πνευµατικά δικαιώµατα δεν περιµέναµε κάτι
καλύτερο. Έρχεστε σήµερα να επιβάλλετε χαράτσι µέσω παρα-
βόλου σε µέλη και δικαιούχους οργανισµών συλλογικής διαχεί-
ρισης όταν αυτοί καταγγέλλουν παραβιάσεις των πνευµατικών
τους δικαιωµάτων στον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας. Απ’
ό,τι φαίνεται δεν σας ενδιαφέρουν ούτε τα δικαιώµατα των αν-
θρώπων ούτε ο κόπος τους. Και µάλλον δεν σας ενδιαφέρουν
και τα δικαιώµατα –το έχετε αποδείξει άλλωστε- του ίδιου του
Υπουργείου Πολιτισµού. 

Δεν µπορούµε να ξεχάσουµε, κυρία Υπουργέ, ότι µπροστά στο
κέρδος κάποιων ιδιωτών η πρώτη τροποποίηση του αρχαιολογι-
κού νόµου που σπεύσατε να φέρετε ήδη από το 2019-2020 ήταν
αυτή του άρθρου 46 που απελευθέρωνε την παραγωγή και ανα-
παραγωγή αντιγράφων…

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): …τις οποίες
εσείς µειώσατε. Να προσέχετε τι λέτε!

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Σας είχα κάνει και ερώτηση γι’ αυτό και η
αναπαραγωγή αντιγράφων…

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): …των αρχαι-
οκαπήλων που εσείς µειώσατε!

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Αυτός είναι ο πολιτικός πολιτισµός, να
διακόπτει τον οµιλητή την ώρα που µιλάει. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ενώ αυτό
που κάνετε εσείς…

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Να δέχεστε την κριτική και να απαντήσετε
στην κριτική, κυρία Υπουργέ, όχι να µε διακόπτετε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κυρία Βέττα,
ποιος σας είπε ότι δεν θα απαντήσω; 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Βεβαίως!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα έχει τον λόγο η

κυρία Υπουργός στο τέλος, ούτως ή άλλως, και θα απαντήσει.
Δεν χρειάζεται ένταση. 

Κυρία Βέττα, συνεχίστε παρακαλώ. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Θέτω τα ερωτήµατα, κυρία Υπουργέ, και

την κριτική και να την αντέχετε και να απαντήσετε. Δεν χρειάζεται
να µε διακόπτετε όταν µιλάω. 

Μιλήσατε πριν -η παράταξή σας- για πολιτικό πολιτισµό. Πού
είναι ο πολιτικός πολιτισµός, λοιπόν;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Τον είδαµε
σε εσάς!

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Εγώ δεν σας διέκοψα, κυρία Υπουργέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Βέττα, ολο-

κληρώνετε. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Από το 2019-2020 ήταν το άρθρο 46 που

απελευθερώνει την παραγωγή και αναπαραγωγή αντιγράφων και
απεικονίσεων µνηµείων σε βάρος των δικαιωµάτων και των εσό-
δων του Δηµοσίου. Αυτά είναι καταγεγραµµένα, κυρία Υπουργέ. 

Ας κρατήσει, εποµένως, η Κυβέρνηση τα προσχήµατα µόνο
για τον εαυτό της, διότι στο πεδίο του πολιτισµού οι παρεµβάσεις
σας δεν πείθουν πλέον κανέναν για τις αγνές προθέσεις που
έχετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Νίκη, ο κ. Βορύλλας. 
Μετά ο κ. Καφούρος και στη συνέχεια θα ακολουθήσουν οι

εναποµείναντες δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Ορίστε, κύριε Βορύλλα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, πριν τοποθετηθούµε για το

παρόν νοµοσχέδιο, θα ήθελα να αναφερθώ στην πρόσφατη δή-
λωση ότι η κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν δήλωσε ότι η Ευρώπη
θα επιταχύνει τη διαδικασία ένταξης της Ουκρανίας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Αυτό που δεν µας είπε η κ. Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν είναι ότι τον Ιανουάριο του 2025 οι εκτιµήσεις από την Παγ-

κόσµια Τράπεζα για την ανοικοδόµηση της Ουκρανίας ανέρχον-
ταν περίπου σε 500 δισεκατοµµύρια δολάρια. Εποµένως, τίθεται
το ερώτηµα αν η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει µονοµερώς αποφασίσει
να καλύψει το κόστος της ανοικοδόµησης της Ουκρανίας. Αν
όντως συµβαίνει κάτι τέτοιο, θα πρέπει έστω και κατά προσέγ-
γιση να µάθουµε ποιο είναι το οικονοµικό βάρος που αναλογεί
σε κάθε χώρα µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και φυσικά στην
πατρίδα µας στην Ελλάδα. 

Η είδηση ότι ο Ντόναλντ Τραµπ φαίνεται να συµφώνησε µε τον
Πούτιν για την έναρξη διαπραγµατεύσεων για το τέλος του πο-
λέµου στην Ουκρανία, δείχνει µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο ότι η
ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία στήριξε αναφανδόν το
δόγµα Μπάιντεν, στην καλύτερη περίπτωση µένει πλέον θεατής
των εξελίξεων.

Ταυτόχρονα, οι ΗΠΑ αυτές τις µέρες εξετάζουν µια συµφωνία
για τη συνεκµετάλλευση των σπάνιων γαιών της Ουκρανίας, που
θα µπορούσε να συνδέσει τη µελλοντική βοήθεια προς τη χώρα
µε την πρόσβαση στα αποθέµατα του ορυκτού πλούτου. Ο Πρό-
εδρος των ΗΠΑ έχει ήδη αρχίσει να διαµηνύει στους ηγέτες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τι πρέπει να κάνουν αν θέλουν να διασφα-
λίσουν την ειρήνη στην Ουκρανία. Ωστόσο, οι απαιτήσεις του
είναι τέτοιες που εκτιµάται ότι µπορεί να ωθήσουν τις ευρωπαϊ-
κές ηγεσίες στα όριά τους. 

Άρα, πέρα από τις προφανείς πολιτικές προεκτάσεις του θέ-
µατος που θα αναδείξουν την Ουκρανία και τον Ζελένσκι σαν
τους χρήσιµους ηλίθιους της ιστορίας, η εξέλιξη της προσέγγι-
σης ΗΠΑ-Ρωσίας θα έχει κι ένα τεράστιο οικονοµικό κόστος για
την οικονοµία της Ευρώπης, άρα και για την πατρίδα µας. 

Αυτήν τη στιγµή διαφαίνεται ότι µε µια ενδεχόµενη συµφωνία
ΗΠΑ-Ρωσίας, οι ΗΠΑ θα ελέγχουν τον ορυκτό πλούτο της Ου-
κρανίας, η Ρωσία θα κρατήσει υπό τον έλεγχό της την Κριµαία
και ορισµένα εδάφη της ανατολικής Ουκρανίας και η Ευρωπαϊκή
Ένωση θα αναλάβει το κόστος ανοικοδόµησης της Ουκρανίας.
Πρόκειται ξεκάθαρα για µια συµφωνία που κερδίζουν οι ΗΠΑ και
η Ρωσία, ενώ µεγάλος χαµένος θα είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και
τα κράτη-µέλη της. 

Μέσα σε όλα αυτά, η ελληνική Κυβέρνηση διάλεξε τα προ-
ηγούµενα χρόνια να ταυτιστεί τόσο καθοριστικά µε τα δυτικά
συµφέροντα, καταφέρνοντας να σπάσει ιστορικούς δεσµούς αι-
ώνων µε τη Ρωσία. 

Αυτή, λοιπόν, η χαοτική πολιτική που ακολούθησε η Ευρω-
παϊκή Ένωση τα προηγούµενα χρόνια στον πόλεµο της Ρωσίας,
όχι απλώς υιοθετήθηκε από τον κ. Μητσοτάκη, αλλά ο ίδιος επέ-
λεξε µε φανατισµό να την υπερασπίζεται στα διεθνή φόρα. Απο-
τέλεσµα της επιλογής του αυτής είναι η Ελλάδα να βρίσκεται
σήµερα, µαζί µε τις υπόλοιπες χώρες, στη θέση του θεατή των
εξελίξεων, τη στιγµή που µια άλλη εξωτερική πολιτική χαράσσε-
ται πλέον από τον Πρόεδρο Τραµπ, αφήνοντας εκτεθειµένους
όλους εκείνους που υποστήριξαν µε τόσο πάθος την αντιρωσική
ρητορική εδώ και χρόνια. 

Θα µπορούσαµε να δικαιολογήσουµε εν µέρει την επιλογή Μη-
τσοτάκη να ταχθεί µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον
πόλεµο της Ρωσίας-Ουκρανίας κατά της Ρωσίας, αν η χώρα µας
λάµβανε σοβαρά αντισταθµιστικά οφέλη, πολιτικά και οικονο-
µικά, κάτι το οποίο δεν έγινε µε ευθύνη της Κυβέρνησης και του
Κυριάκου Μητσοτάκη.

Στο οικονοµικό σκέλος θα έπρεπε η Ελλάδα να διεκδικήσει
αποζηµιώσεις για τις οικονοµικές ζηµιές που υπέστη ο αγροτικός
µας τοµέας από την ακύρωση εξαγωγών προς τη Ρωσία. Είναι
γνωστό ότι µεγάλος όγκος της παραγωγής µας σε ροδάκινα και
σε άλλα φρούτα, πήγαινε στις ρωσικές αγορές. Περιοχές όπως
η Χαλκιδική έχασαν µεγάλο αριθµό τουριστών από τη Ρωσία,
προκαλώντας πλήγµα στη οικονοµία της βόρειας Ελλάδας. Ως
γνωστόν, σε αυτές τις περιοχές η τουριστική βιοµηχανία µας
εξαρτάται από τις βαλκανικές χώρες και από τη Ρωσία.

Ενώ η αµυντική βιοµηχανία αρκετών ευρωπαϊκών χωρών -Γερ-
µανίας, Γαλλίας, Πολωνίας, Ισπανίας- ωφελήθηκε σηµαντικά από
την αυξηµένη ζήτηση όπλων και πυροµαχικών λόγω του πολέµου
της Ουκρανίας, η Ελλάδα παρά το γεγονός ότι διαθέτει έστω
µικρή εγχώρια αµυντική βιοµηχανία -ΕΑΣ, ΕΑΒ, ΕΛΒΟ- δεν εκµε-
ταλλεύτηκε αυτήν την ευκαιρία και δεν έλαβε καµία παραγγελία.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΖ’ - 18 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8015



Ήταν ευκαιρία για στρατηγικές συνεργασίες και επενδύσεις στην
αµυντική µας βιοµηχανία που, δυστυχώς, µάλλον χάθηκε. 

Ταυτόχρονα, δεν πετύχαµε µια ενεργή συµµετοχή σε ευρω-
παϊκά προγράµµατα άµυνας, κάτι που θα µπορούσε να αποτελέ-
σει λύση για την αµυντική µας βιοµηχανία σε µακροχρόνιο
ορίζοντα. Παραδώσαµε όπλα και πυροµαχικά σοβιετικής προ-
έλευσης που οι γνώµες των ειδικών διίστανται για τη χρησιµό-
τητά τους στην άµυνά µας, χωρίς να λάβουµε νέο σύγχρονο
εξοπλισµό, εκτός από µερικά ελαφρά τεθωρακισµένα από τη
Γερµάνια.

Άρα, και σε πολιτικό επίπεδο η χώρα µας δεν κατάφερε να
λάβει ούτε κατά ελάχιστο εγγυήσεις ασφάλειας απέναντι στην
αναθεωρητική Τουρκία. Χρόνια τώρα υποστηρίζαµε ότι αυτή η
µονόπλευρη εξωτερική πολιτική της Κυβέρνησης θα µας εκθέσει
και δεν θα µας προσφέρει αντισταθµιστικά οφέλη, ούτε σε πολι-
τικό ούτε σε οικονοµικό επίπεδο. Τώρα απλώς επιβεβαιώνονται
οι φόβοι και οι απόψεις µας. 

Θα θέλαµε η Κυβέρνηση και ο Υπουργός των Εξωτερικών να
πάρουν ξεκάθαρη θέση επί των εξελίξεων. Ποια είναι η θέση της
χώρας µας και ποιες οι επιδιώξεις της εξωτερικής µας πολιτικής,
όσον αφορά την επικείµενη συµφωνία λήξης του πολέµου στην
Ουκρανία;

Μετά τα παραπάνω που σχετίζονται µε τις διεθνείς εξελίξεις,
θα αναφέρω τις απόψεις µας για το παρόν νοµοσχέδιο. Η ανα-
διοργάνωση της «Εθνικής Πινακοθήκης-Μουσείου Αλεξάνδρου
Σούτσου» γίνεται για να εκσυγχρονιστεί η οργάνωση και λειτουρ-
γία της, µε σκοπό τη βελτίωση της αποδοτικότητάς της και την
προσαρµογή της στις σύγχρονες ανάγκες της πολιτιστικής δια-
χείρισης. Επίσης, η αναδιοργάνωση αυτή στοχεύει στην ενί-
σχυση λειτουργίας του Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών
Τεχνών Θεσσαλονίκης, προκειµένου να ανταποκριθεί καλύτερα
στις σύγχρονες ανάγκες του πολιτιστικού τοµέα και να προωθή-
σει αποτελεσµατικότερα τις εικαστικές τέχνες στην Ελλάδα και
διεθνώς.

Σήµερα, ο πολιτιστικός πλούτος των µουσείων µας είναι τερά-
στιος και δυστυχώς µεγάλος όγκος του είναι σε υπόγειες απο-
θήκες εδώ και δεκαετίες, χωρίς να υπάρχει η πρόθεση και η
δυνατότητα αυτοί οι αρχαιολογικοί θησαυροί να παρουσιαστούν
στο κοινό. 

Θα µπορούσαν τα µουσεία µας να δανείζουν αρχαιολογικούς
θησαυρούς και εκθέµατα, τα οποία είναι σε µόνιµη αποθήκευση,
σε διάσηµα µουσεία του εξωτερικού και σε περιοδική βάση κα-
τόπιν συµφωνιών, χωρίς φυσικά να επιτρέπεται µε οποιοδήποτε
τρόπο η µεταβίβαση της κυριότητάς τους. Με αυτόν τον τρόπο
ο ελληνικός πολιτισµός θα µπορούσε να παρουσιάζεται σε δε-
κάδες εγνωσµένου κύρους µουσεία σε όλο τον κόσµο, ενώ ταυ-
τόχρονα τα µουσεία µας θα είχαν έσοδα πολλών εκατοµµυρίων
ευρώ από τη µίσθωση αρχαιολογικών θησαυρών που αυτή τη
στιγµή είναι σε κατάσταση αποθήκευσης. 

Η αναδιοργάνωση των µουσείων έχει προκαλέσει αντιδράσεις
και προβληµατισµούς από διάφορους φορείς και ειδικούς του
χώρου. Κάποια από τα αρνητικά σηµεία που έχουν επισηµανθεί
είναι τα εξής: Πιθανή αποδυνάµωση του δηµόσιου χαρακτήρα.
Υπάρχει ανησυχία ότι η αναδιοργάνωση µπορεί να οδηγήσει σε
περαιτέρω ιδιωτικοποίηση ή εµπορευµατοποίηση των µουσείων
µε αυξηµένη εξάρτηση από χορηγίες και ιδιωτικές συνεργασίες.
Ορισµένοι θεωρούν ότι το νέο µοντέλο διοίκησης µπορεί να µει-
ώσει τον κρατικό έλεγχο και να δώσει περισσότερη δύναµη σε
εξωγενείς παράγοντες.

Έλλειψη διαβούλευσης µε την επιστηµονική κοινότητα. Κά-
ποιοι ειδικοί επισηµαίνουν ότι οι αλλαγές γίνονται χωρίς επαρκή
διαβούλευση µε ιστορικούς τέχνης, µουσειολόγους και επιστή-
µονες του πολιτισµού. 

Ασαφές πλαίσιο χρηµατοδότησης. Δεν είναι ξεκάθαρο πώς
ακριβώς θα εξασφαλιστεί η βιωσιµότητα του νέου µοντέλου και
αν υπάρχει επαρκής κρατική χρηµατοδότηση. Υπάρχει ο κίνδυ-
νος τα µουσεία να εξαρτώνται από ιδιωτικά κεφάλαια και χορη-
γίες, γεγονός που µπορεί να επηρεάσει την καλλιτεχνική και
επιστηµονική αυτονοµία. Όλα τα παραπάνω σηµεία δεν µπο-
ρούµε να τα παραβλέψουµε και θα έπρεπε να τα λάβουµε σο-
βαρά υπ’ όψιν µας. 

Τέλος, θα αναφερθούµε στις ρυθµίσεις για το Πρόγραµµα
Στήριξης Οπτικοακουστικών Έργων στη χώρα µας. Είναι γνωστό
ότι το ΕΚΚΟΜΕΔ κατάφερε να διαµορφώσει τόσο το νοµικό πλαί-
σιο όσο και το κατάλληλο περιβάλλον για την ανάπτυξη της εγ-
χώριας οπτικοακουστικής βιοµηχανίας, µετατρέποντας έτσι τη
χώρα µας από ένα εχθρικό µέχρι πρότινος περιβάλλον σε ελκυ-
στικό για ξένες παραγωγές. 

Εδώ και αρκετούς µήνες τηλεοπτικά κανάλια και εταιρείες πα-
ραγωγής διαµαρτύρονται, γιατί είχαν σταµατήσει οι πληρωµές
έργων και είχαν ενταχθεί στον µηχανισµό, ενώ ουσιαστικά έχουν
παγώσει και οι εντάξεις νέων επενδυτικών σχεδίων. 

Το κίνηµά µας πιστεύει ότι το νέο καθεστώς cash rebate
Greece film and television έχει θετικές πτυχές, αλλά υπάρχουν
και ορισµένα αρνητικά σηµεία που αξίζει να ληφθούν υπ’ όψιν.
Αν και ο συνολικός προϋπολογισµός είναι 105.000.000 ευρώ, η
αυξηµένη ζήτηση µπορεί να εξαντλήσει γρήγορα τα διαθέσιµα
κεφάλαια αφήνοντας εκτός στήριξης πολλές παραγωγές. Υπάρ-
χει ο κίνδυνος για µεγαλύτερα πρότζεκτ να απορροφήσουν το
µεγαλύτερο µέρος των πόρων, περιορίζοντας την πρόσβαση για
µικρότερες παραγωγές. Οι διαδικασίες έγκρισης και εκταµίευ-
σης µπορεί να είναι χρονοβόρες δηµιουργώντας προβλήµατα
ρευστότητας για τις παραγωγές. 

Μεγάλη επιθυµία µας θα ήταν να δούµε σύντοµα κάποια ξένη
παραγωγή µε θέµα την Ελληνική Επανάσταση του 1821 και την
απελευθέρωσή µας από το τουρκικό ζυγό. Για την επίτευξη του
σκοπού αυτού θα πρέπει να δοθεί η δυνατότητα στο ΕΚΚΟΜΕΔ
να διαπραγµατευτεί µε ξένες εταιρείες παραγωγής για τη δηµι-
ουργία µιας νέας ταινίας µε θέµα την Ελληνική Επανάσταση του
1821, µε δέλεαρ µία ιδιαίτερη χρηµατοδότηση. 

Κλείνοντας την οµιλία µου, θα ήθελα να εκφράσω τα συλλυ-
πητήριά µου για τον χαµό του νεαρού Βασίλη Καλογήρου, ανιψιό
του πρώην Βουλευτή Επικρατείας της Νίκης Γεώργιου Αποστο-
λάκη. Εύχοµαι καλό παράδεισο για τον εκλιπόντα και στην οικο-
γένειά του να βρει γρήγορα τη θεία παρηγορία. Ως Νίκη δεν
ζητάµε, αλλά απαιτούµε όπως όλος ο ελληνικός λαός να χυθεί
άπλετο φως στην υπόθεση και η δικαιοσύνη να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων. Η δηµοκρατία µας δεν αντέχει άλλη υπονό-
µευση και απαξίωση. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μάρκος Καφούρος από τη Νέα Δηµο-

κρατία. Είναι ο τελευταίος οµιλητής επί του καταλόγου. Θα ακο-
λουθήσουν δύο Κοινοβουλευτικοί, ο κ. Καζαµίας και ο κ. Παφίλης
και µετά δευτερολογίες και η κυρία Υπουργός θα ολοκληρώσει
τη συζήτηση.

Κύριε Καφούρο, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κύριε

Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε ήδη την
δέκατη όγδοη ηµέρα που οι συνεχόµενοι σεισµοί έχουν αναστα-
τώσει το νότιο Αιγαίο και ιδιαίτερα τα νησιά της Αµοργού, της
Ανάφης, της Ίου και της Σαντορίνης, νησιά που έχουν κηρυχθεί
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Οι κάτοικοι των νησιών βιώ-
νουν και δοκιµάζονται από ένα πρωτοφανές σεισµικό φαινόµενο,
που δικαιολογηµένα διασπείρει τρόµο και φόβο. 

Στη Σαντορίνη που οι συνέπειες των σεισµικών δονήσεων είναι
πιο έντονες προκλήθηκε ένα µεγάλο κύµα φυγής και εγκατάλει-
ψης από µια µεγάλη πλειοψηφία των κατοίκων. Ωστόσο, στο ση-
µείο αυτό θέλω να σταθώ στη σηµαντική παρουσία της πολιτείας
µας µέσω ενός ιδανικού σχεδιασµού πρόληψης από πλευράς του
Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας, ένα σχεδιασµό που για
πρώτη φορά µας κάνει υπερήφανους Έλληνες µακριά από τη συ-
νήθη τοξικότητα και την ελληνική πολιτική µιζέρια. 

Ως Βουλευτής των Κυκλάδων θα µπορούσα να αναπτύξω µια
σειρά αναγκών και να ζητήσω µια σειρά µέτρων για την ανακού-
φιση των σεισµοπαθών κατοίκων. Ωστόσο, σήµερα, καθώς συζη-
τάµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και καθώς
αποτελώ µέλος της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της
Βουλής των Ελλήνων, θεωρώ χρέος µου να µιλήσω µόνο για τα
σχολεία, µόνο για τη µαθητική κοινότητα των νησιών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα σχολεία των τεσσάρων νη-
σιών µας, της Σαντορίνης, της Ανάφης, της Ίου και της Αµοργού
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συνεχίζουν να παραµένουν κλειστά και κανείς δεν µπορεί να προ-
βλέψει πότε αυτά θα ανοίξουν. Τα όποια διαδικτυακά µαθήµατα
γίνονται υπό εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες χωρίς στοιχειώδεις
συνθήκες ηρεµίας και κανονικότητας. 

Η ψυχική ηρεµία των µαθητών έχει διαταραχθεί και το µόνο σί-
γουρο είναι ότι οι µαθητές των τεσσάρων νησιών, που θα κλη-
θούν σε περίπου ενενήντα µέρες από σήµερα να συµµετάσχουν
στις πανελλήνιες εξετάσεις, θα ξεκινήσουν δυστυχώς από µια
άλλη αφετηρία εντελώς µειονεκτική έναντι των συµµαθητών τους
στην υπόλοιπη χώρα. 

Για τον λόγο αυτό από τις 10 Φλεβάρη, µε αναφορά µου στον
αρµόδιο Υπουργό Παιδείας, έχω ζητήσει τη θέσπιση ειδικού πο-
σοστού επιπλέον του αριθµού των εισακτέων στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση για τις µαθήτριες και τους µαθητές της Γ’Λυκείου
των τεσσάρων σεισµοπαθών νησιών. Θεωρώ ότι είναι ένα δίκαιο
αίτηµα για το οποίο ελπίζω ότι όχι µόνο θα συνηγορήσουν οι ιθύ-
νοντες του αρµόδιου Υπουργείου, αλλά και το σύνολο των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων του Σώµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα δεύτερο θέµα που θα ήθελα
να αναδείξω σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής αφορά το πρό-
γραµµα ανακαίνισης των σχολικών µονάδων «Μαριέττα Γιαννά-
κου». Το πρόγραµµα θα αρχίσει να τρέχει άµεσα και στόχος είναι
να παραδοθούν τα πρώτα ανακαινισµένα σχολεία τον ερχόµενο
Σεπτέµβρη, όπως ανέφερε ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μη-
τσοτάκης.

Απευθυνόµενος σήµερα στους αρµόδιους Υπουργούς Παι-
δείας και Εσωτερικών, θεωρώ απολύτως αναγκαίο το πρό-
γραµµα αυτό να ξεκινήσει σε συνεργασία µε τις αρµόδιες
δηµοτικές αρχές από τις προβληµατικές σχολικές µονάδες των
σεισµοπαθών νησιών, καθώς τόσο οι ανάγκες αλλά και οι συνθή-
κες το απαιτούν. Έχω καταθέσει σχετική ερώτηση και προσδοκώ
ότι αυτή θα ευδοκιµήσει. 

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, µε το σχέδιο νόµου που
ορθώς φέρατε σήµερα στοχεύετε σε ένα γενικότερο σχεδιασµό
του Υπουργείου Πολιτισµού προκειµένου να εκσυγχρονίσει τους
φορείς που εποπτεύει, να βελτιώσει τη λειτουργία τους και να
επιλύσει διοικητικά αλλά και λειτουργικά ζητήµατα. 

Ειδικότερα να αναφέρω συνοπτικά τα εξής. Στοχεύει στον εκ-
συγχρονισµό της Εθνικής Πινακοθήκης - Μουσείο Αλέξανδρου
Σούτσου, αλλά και του Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων
Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης. Στοχεύει στην ενδυνάµωση
των δράσεων του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονί-
κης και του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου επίσης της ίδιας πόλης,
στη µετονοµασία του Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατικού
Σχολείου Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή
Μαρµαροτεχνίας Τήνου, µε αναµόρφωση του πλαισίου λειτουρ-
γίας τους και τέλος περιλαµβάνει ρυθµίσεις για το πρόγραµµα
Στήριξης Οπτικοακουστικών Έργων στην Ελλάδα, αλλά και
άλλες διατάξεις που είναι αρµοδιότητας του Υπουργείου σας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα ως Κυκλαδίτης Βουλευτής να ανα-
φερθώ στο Προπαρασκευαστικό και Επαγγελµατικό Σχολείο
Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου. Από το 1955 η σχολή προετοι-
µάζει τους µαθητές για επαγγελµατικές σπουδές στις καλές τέ-
χνες, προσφέροντάς τους τη δυνατότητα να αναπτύξουν τις
καλλιτεχνικές τους δεξιότητες και γνώσεις. 

Συνετέλεσε η σχολή στο να διδαχθεί η τέχνη του µαρµάρου,
µια αξιοσηµείωτη διεθνής ιδιαιτερότητα, αλλά και να προσφέρει
ένα πρόγραµµα σπουδών που καλύπτει την ιστορία της τέχνης,
τις θεωρητικές βάσεις και τις πρακτικές εφαρµογές επιτρέπον-
τας στους µαθητές να κατανοήσουν και να επεξεργαστούν τις
βασικές τεχνικές και έννοιες της τέχνης σε διάφορες µορφές
της. Να αναφέρω ενδεικτικά τη ζωγραφική, τη γλυπτική, αλλά και
τη χαρακτική. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό επιδιώκεται η κτιριακή αναβάθµιση των
εγκαταστάσεων της σχολής µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, µια δαπάνη 13,5 εκατοµµυρίων ευρώ που θα
αποδώσουν έναν χώρο δυόµισι χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα,
όπου θα µπορούν οι σπουδαστές να αναπτύξουν ακόµη περισ-
σότερο τις δεξιότητές τους και την καλλιτεχνική τους αναβάθ-
µιση. 

Η σχολή αποκτά επαγγελµατική διαβάθµιση στο επίπεδο 5 και

οι σπουδαστές αποκτούν εκπαιδευτικές µονάδες. Δίνεται η δυ-
νατότητα σε τρεις αριστούχους από αυτούς να µπουν άνευ εξε-
τάσεων στην Ανωτάτη Σχολή Καλών Τεχνών. Οι απόφοιτοι, τέλος,
αποκτούν ουσιαστικά και επαγγελµατικά δικαιώµατα, ενώ επίσης
µπορούν για πρώτη φορά να εγγράφονται στο επιµελητήριο ει-
καστικών τεχνών της χώρας µας.

Κυρία Υπουργέ, όπως αναπτύχθηκε στην αρµόδια Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, υπάρχουν κάποια σηµεία του νοµοσχε-
δίου που χρήζουν βελτίωσης για το θέµα αυτό. Και προσωπικά
θεωρούσα και θεωρώ πολύ σηµαντικό την απαλοιφή του όρου
«καλών τεχνών» ως αρνητικό από την ονοµασία της σχολής,
καθώς θεωρώ ότι σήµερα που ανοίξαµε τα σύνορα της παιδείας
µας στα µη κρατικά πανεπιστήµια και στα µη κερδοσκοπικά πα-
ραρτήµατα των ξένων πανεπιστηµίων, εµείς εδώ δεν µπορούµε
να έχουµε συντεχνιακές αντιλήψεις, καθώς και στη χώρα µας
είναι ξεκάθαρες οι βαθµίδες εκπαίδευσης. 

Θεωρώ σηµαντικό την προσθήκη του όρου «καλών τεχνών»,
καθώς αποτελεί ένα σηµαντικό λόγο προσέλκυσης φοιτητών. Και
αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα για όλες τις σχολές στη νησιω-
τική Ελλάδα, η προσέλκυση των φοιτητών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επικροτώ και χαίροµαι, γιατί µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις

που φέρατε, διορθώσαµε και την ονοµασία και πολλά άλλα ση-
µεία. Και πιστέψτε µε ότι αυτό δείχνει πόσο πολύ καλά γνωρίζετε
τα νησιά και γιατί εµείς σας έχουµε σαν δικό µας άνθρωπο. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου και για συναισθηµατικούς λό-
γους να σας µεταφέρω και την προσωπική µου εµπειρία, συζη-
τώντας κατά καιρούς µε τους αποφοίτους της σχολής πόσο
υπερήφανοι δήλωναν αναφερόµενοι ότι τέλειωσαν τη Σχολή
Μαρµαροτεχνίας της Τήνου, που είναι µια σχολή καλών τεχνών.
Το επεσήµαναν µε πολύ µεγάλη υπερηφάνεια.

Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, συµφωνώ µε τον συνάδελφο εισηγητή κ. Λιβανό ότι το ση-
µερινό νοµοσχέδιο πραγµατικά δηµιουργεί έναν σύγχρονο χάρτη
και έναν νέο κώδικα λειτουργίας για πάρα πολλούς φορείς του
Υπουργείου Πολιτισµού, που στοχεύουν στην ανάπτυξη αλλά κυ-
ρίως στην εξωστρέφεια του ελληνικού πολιτισµού. 

Το νοµοσχέδιο είναι στη σωστή κατεύθυνση αναµφίβολα. Φυ-
σικά θα το στηρίξω, θα το υπερψηφίσω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, να εγκρίνουµε δύο

αιτήµατα απουσίας στο εξωτερικό συναδέλφων Βουλευτών.
Ο Βουλευτής κ. Συµεών Κεδίκογλου αιτείται ολιγοήµερη άδεια

απουσίας στο εξωτερικό. 
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Παύλος Χρηστίδης αιτείται ολιγοήµερη άδεια

απουσίας στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια.
Καλούµε στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από την

Πλεύση Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

ακούσαµε λίγες ώρες πριν εδώ τον κ. Βορίδη ο οποίος ήρθε να
ρωτήσει την Αντιπολίτευση µε το ύφος ενός νταή, τις ίδιες ερω-
τήσεις που µας έκανε και την προηγούµενη φορά που εµφανί-
στηκε στη Βουλή. Μας ρώτησε σχετικά µε το έγκληµα των
Τεµπών, τι να συγκαλύψουν και ποιον να συγκαλύψουµε. 

Και τότε του είχαµε απαντήσει και τώρα του απαντούµε ξανά.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί να συγκαλύψει τη δική της εµπλοκή στο
έγκληµα των Τεµπών. Δηλαδή προσπαθεί να συγκαλύψει τον
εαυτό της και ενδεχοµένως κάποιους άλλους που ενδεχοµένως
την κρατάνε από κάπου.
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Με το ίδιο ύφος συνέχισε να λέει, όταν τον διέκοψα και του
είπα ότι όντως υπάρχει συγκάλυψη, πως εάν είµαι –λέει- λεβέν-
της, να σηκωθώ να τα πω. Να που βρίσκοµαι τώρα εδώ στο Βήµα
και τα λέω. Ο κ. Βορίδης που είναι; Όπως συνηθίζει, µπαίνει στην
Αίθουσα, έρχεται και κάνει το σόου που κάνει και µετά σηκώνεται
και φεύγει. Πρέπει όµως να πούµε ότι όταν τον βλέπουµε να
µπαίνει στην Αίθουσα, όλοι στην Αντιπολίτευση γνωρίζουµε ότι
η Κυβέρνηση πρέπει να έχει ένα σοβαρό πρόβληµα. Και όταν τον
βλέπουµε να κοκκινίζει και να φωνάζει και να εξαπολύει όλο αυτό
το γελοίο και αυταρχικό παραλήρηµα, ξέρουµε ότι το πρώην
πρωτοπαλίκαρο του Καρατζαφέρη και ο πρώην χουντικός κ. Βο-
ρίδης πρέπει να βρίσκεται πραγµατικά στη γωνία.

Δεν πρόκειται να ασχοληθώ περισσότερο µε αυτά που είπε,
αλλά θα συνεχίσω αναφερόµενος στην συνέντευξη που έδωσε
στην «Καθηµερινή» την περασµένη Κυριακή ο κύριος Πρωθυ-
πουργός σχετικά µε το έγκληµα των Τεµπών. Διαβάσαµε προχ-
θές στη συνέντευξη αυτή ότι κάποιοι, λέει ο Πρωθυπουργός,
αµφισβητούν τους θεσµούς και κινδυνεύουν να κάνουν µε την
αµφισβήτηση αυτή, τη χώρα µία ζούγκλα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε στον Πρωθυπουργό ότι τους θεσµούς δεν
τους αµφισβητεί η Αντιπολίτευση. Εκείνο που συµβαίνει είναι ότι
τους υποβαθµίζει και τους υπονοµεύει διαρκώς η Κυβέρνηση.
Και το κάνει αυτό µέσα από µία σειρά σκανδάλων και µέσα από
την προσπάθεια συγκάλυψης αυτών των σκανδάλων. Το είδαµε
στην περίπτωση του σκανδάλου των υποκλοπών και βεβαίως στο
σκάνδαλο της συγκάλυψής του. Το βλέπουµε στο έγκληµα των
Τεµπών και στην ενορχηστρωµένη προσπάθεια της συγκάλυψής
του. Το ξαναβλέπουµε στο πολύνεκρο ναυάγιο της Πύλου και
στην προσπάθεια συγκάλυψής του. Ακούσαµε εδώ τον Υφυ-
πουργό που ήρθε χθες να απαντήσει σε επίκαιρη ερώτηση της
Πλεύσης Ελευθερίας, να µας λέει ότι το Λιµενικό Σώµα δεν ευ-
θύνεται για τίποτα και να υποβαθµίζει το πόρισµα του Συνηγόρου
του Πολίτη για το πολύνεκρο αυτό ναυάγιο.

Αλλά βλέπουµε την προσπάθεια της υποβάθµισης των θεσµών
και στον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση δεν σέβεται τις ανε-
ξάρτητες αρχές. Μία περίπτωση από πολλές είναι η συµπερι-
φορά της απέναντι στο πόρισµα του Συνηγόρου του Πολίτη για
το ναυάγιο στην Πύλο. Έχει επίσης να κάνει µε τον τρόπο που
χειραγωγεί τις ανεξάρτητες αρχές. Και παράδειγµα θλιβερό ήταν
τον Σεπτέµβριο του 2023 όταν η τότε Διάσκεψη Προέδρων µε
ανεπαρκή πλειοψηφία διόρισε στελέχη της ΑΔΑΕ και του ΕΣΡ.
Και το βλέπουµε βεβαίως και στον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρ-
νηση προσπαθεί να χειραγωγήσει τη δηµόσια τηλεόραση, ιδίως
στην περίπτωση των µεγάλων συγκεντρώσεων που έλαβαν χώρα
για το έγκληµα των Τεµπών και πώς η ΕΡΤ τις υποβάθµισε στα-
διακά, συστηµατικά σε όλα τα δελτία ειδήσεων εκείνη την ηµέρα,
προσπαθώντας να δείξει ότι αυτές οι συγκεντρώσεις δεν συνί-
στανται σε τίποτα περισσότερο από κάποια επεισόδια µε αστυ-
νοµικούς των ΜΑΤ και σε µία µικρή παρουσία πολιτών προς
συµπαράσταση των οικογενειών των θυµάτων.

Όταν εµείς στην Αντιπολίτευση ασκούµε κριτική απέναντι στην
υποβάθµιση και χειραγώγηση των θεσµών από την Κυβέρνηση,
δεν υπονοµεύουµε τους θεσµούς. Εµείς προσπαθούµε να τους
προστατεύσουµε από αυτήν την χειραγώγηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δικαιούµαι δώδεκα λεπτά, διότι η Αρχηγός
µου ακόµη δεν έκανε την οµιλία της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, µιλήστε.
Δεν υπάρχει πρόβληµα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ.
Όταν ο κύριος Πρωθυπουργός στη συνέντευξή του στον

«ALPHA» στις 29 Ιανουαρίου είπε ότι θα ήλπιζε πράγµατι -και δεν
το ξέρω- στο φάκελο του εφέτη ανακριτή –είπε- να υπήρχε επι-
τέλους ένα βίντεο από αυτό το τρένο για να βλέπαµε στο κάτω-
κάτω αν στα ανοιχτά βαγόνια µετέφερε λαµαρίνες ή κάτι άλλο,
ω του θαύµατος εµφανίστηκαν τα περίεργα τρία βίντεο του κ.
Καπερνάρου, τα οποία βεβαίως εµφανίστηκαν τώρα δύο χρόνια
µετά. Και µε βάση αυτά τα περίεργα βίντεο ο κύριος Πρωθυ-
πουργός είπε ότι έχει αρχίσει να καταρρέει όλο το αφήγηµα της
συγκάλυψης, το οποίο –είπε- καλλιεργεί η Αντιπολίτευση. 

Εµείς λέµε στον Πρωθυπουργό και στην Κυβέρνηση ότι η συγ-
κάλυψη δεν είναι αφήγηµα. Η συγκάλυψη είναι µια συγκεκριµένη
κατηγορία, την οποία απευθύνει η Αντιπολίτευση απέναντι στην
Κυβέρνηση σχετικά µε το έγκληµα των Τεµπών. Περιλαµβάνει µια
σειρά από αλληλένδετες ενέργειες, οι οποίες ξεκίνησαν από την
πρώτη στιγµή του εγκλήµατος. 

Ορισµένες από αυτές είναι ότι δεν έγιναν στοιχειώδεις ιατροδι-
καστικές ενέργειες και καταστράφηκε βιολογικό υλικό µετά από
σαράντα µέρες. Επίσης, δεν έγινε έρευνα για τα χηµικά εγκαύ-
µατα των πυροσβεστών παρόλο που αυτά θα έπρεπε να προξενή-
σουν το ενδιαφέρον της έρευνας. Επιπλέον, υπήρχε αποµάκρυνση
χωµάτων και υπολειµµάτων ανθρώπων και µπαζώθηκε ο τόπος του
εγκλήµατος. Μάθαµε επίσης ότι κλιµάκια πυροσβεστών της ΔΑΕ
διατάχθηκαν να πάνε στον τόπο του εγκλήµατος, αλλά να µην κά-
νουν τίποτα. 

Επίσης, τον Νοέµβριο του 2023 εδώ, σε αυτήν την αίθουσα, η
Συµπολίτευση σύµπασα ψήφισε κατά της παραποµπής των κυρίων
Καραµανλή, Χρυσοχοΐδη και Χατζηδάκη σε προανακριτική επι-
τροπή και έτσι τους προστάτεψε. Επιπλέον, αποκλείστηκαν µάρ-
τυρες από την εξεταστική επιτροπή που συστάθηκε για τη
διερεύνηση του εγκλήµατος των Τεµπών. Το πόρισµα της επιτρο-
πής επίσης υπήρξε από την πλευρά της Πλειοψηφίας ένα πλήρες
ξέπλυµα ευθυνών, που απέδιδε όλες τις ευθύνες στο ανθρώπινο
λάθος, στον µοιραίο σταθµάρχη. Επιπλέον, δεν δινόταν πρόσβαση
ούτε έγκαιρη ούτε η ενδεδειγµένη πρόσβαση σε δικογραφίες που
έφταναν εδώ, στη Βουλή, και που θα έπρεπε να είναι προσβάσιµες
στους Βουλευτές, διότι αποτελούσαν σηµαντικά στοιχεία, τα
οποία θα µπορούσαν να οδηγήσουν σε αποφάσεις της Βουλής
σχετικά µε το έγκληµα των Τεµπών. 

Επίσης, οι οικογένειες των θυµάτων, υπενθυµίζω, έχουν κατα-
θέσει µήνυση κατά του εφέτη ειδικού ανακριτή για την παράλειψη
χιλιάδων στοιχείων από τη δικογραφία και τώρα µας ήρθαν και τα
πειραγµένα βίντεο του κ. Καπερνάρου. 

Όλα αυτά είναι ορισµένα από τα στοιχεία που συνθέτουν όλη
την επιχείρηση συγκάλυψης του εγκλήµατος των Τεµπών. Δεν
πρόκειται για ένα στοιχείο, όπως προσπαθεί µε υποκρισία να πα-
ραστήσει η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός στη συνέντευξή του
την περασµένη Κυριακή, δηλαδή γι’ αυτά τα βίντεο. Η συγκάλυψη
είναι µια πολύ πιο σύνθετη διαδικασία και βρίσκεται σχεδόν παν-
τού, σε όλη τη θλιβερή ιστορία αυτού του εγκλήµατος. 

Χθες, επιπλέον, βρέθηκε νεκρός ο γιος της Εισαγγελέως Λάρι-
σας, της κ. Αποστολάκη, και είδαµε νωρίτερα στη Βουλή τον κ.
Βορίδη να έρχεται και αντί να πει ότι το να βρίσκεται νεκρός ο γιος
της Εισαγγελέως που ερευνά το µεγαλύτερο έγκληµα των τελευ-
ταίων χρόνων αυτό πρέπει να προκαλέσει ανησυχία και ότι η Κυ-
βέρνηση θα κινηθεί µε κάθε τρόπο ούτως ώστε να βρεθούν οι
υπαίτιοι αυτού του εγκλήµατος, ήρθε και µας είπε «κακώς µας κα-
τηγορείτε µε υπαινιγµούς ότι εµείς αναµειγνυόµαστε». Αυτό είναι
που ενδιαφέρει τον κ. Βορίδη; 

Θα έπρεπε η Κυβέρνηση να πάρει πολύ πιο σοβαρά αυτή την
τραγική εξέλιξη στην υπόθεση του εγκλήµατος των Τεµπών και να
δράσει µε εντελώς διαφορετικό τρόπο. Αλλά ό,τι και αν λέει ο κ.
Βορίδης και ο κάθε Βορίδης, η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει
να αγωνίζεται µε τις οικογένειες των θυµάτων, τους πολίτες και
όλη την κοινωνία µέχρι να αποκαλυφθεί όλη η αλήθεια σχετικά µε
το έγκληµα των Τεµπών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο Θανάσης Παφίλης, και µετά θα ακολουθήσει ο κύκλος
των δευτερολογιών των εισηγητών και ειδικών αγορητών. Θα ολο-
κληρώσει τη συζήτηση του νοµοσχεδίου η κυρία Υπουργός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ήθελα να ξεκινήσω για κάτι που κα-
νένας σας δεν µιλάει, για ένα σοβαρό γεγονός που συνέβη την
Κυριακή στο λιµάνι του Λαυρίου, όπου ξεφορτώθηκαν τριακόσιοι
πενήντα τόνοι εκρηκτικών χωρίς κανένα, µα κανένα µέτρο. Ένα
ακόµη φορτίο θανάτου που επιχείρησαν νταλίκες φορτωµένες,
αφού φόρτωσαν το φορτίο από το καράβι, να περάσουν µέρα µε-
σηµέρι χωρίς κανένα µέτρο κυριολεκτικά µέσα από το Λαύριο. Αν-
τιλαµβάνεται κανένας τι θα συνέβαινε, αν γινόταν κάποια έκρηξη.
Θα ισοπεδωνόταν ολόκληρο το Λαύριο µε τόσους τόνους εκρη-
κτικών. 

8018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προορισµός τα ΕΑΣ, να κάνουν τις γοµώσεις για να σταλούν
βλήµατα εκατόν πενήντα πέντε χιλιοστών του πυροβολικού –πού
αλλού;- στον µεγάλο Ζελένσκι. Αυτό το τοµάρι της κοινωνίας,
που εκτός από το ότι έχει καταστρέψει τη χώρα του έχει γίνει πα-
ράλληλα και δισεκατοµµυριούχος, µεγάλος µάλιστα. Αυτό βέ-
βαια είναι δευτερεύον. 

Όµως, λογάριαζαν χωρίς τον ξενοδόχο, γιατί ξεσηκώθηκε το
Εργατικό Κέντρο του Λαυρίου, ξεσηκώθηκε ο λαός, µε σύνθηµα
«όχι άλλα Τέµπη» και ανάγκασε και την Κυβέρνηση και την εται-
ρεία να τα µαζέψει, να τα ξαναφορτώσει και να φύγει το καράβι.
Οι ευθύνες της Κυβέρνησης, αλλά και του κρατικού µηχανισµού
είναι τεράστιες κυριολεκτικά. Φαντάζεστε τι θα µπορούσε να
γίνει; Φαντάζεστε, αλήθεια, τι κάνετε; Ή δεν ξέρετε τι γίνεται; Τι
θα λέγατε µετά, «ανθρώπινο λάθος»; 

Και λέµε ότι δεν είναι ένα φορτίο. Είναι ένα ακόµα φορτίο,
φορτίο θανάτου. Και ρωτάµε να µας απαντήσετε πόσα φορτία
πυροµαχικών, εκρηκτικών και άλλων περνάνε µε τα τρένα για να
πάνε στη Ρουµανία µέσα από κατοικηµένες πόλεις. Πόσα, αλή-
θεια, θα µας πείτε; Γιατί µερικά τα έχουµε πάρει χαµπάρι και τα
σταµατήσαµε, και θα τα πούµε παρακάτω. Πόσα στέλνονται συ-
νέχεια και µε ποια µέτρα περνάνε µέσα από κατοικηµένες πόλεις; 

Δηλαδή η ζωή του λαού δεν µετράει. Τι µετράει; Να είµαστε
το καλό παιδί των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ και φυσικά να εξυ-
πηρετείτε τα συµφέροντα αυτών που ήδη έχουν πάει στην Ου-
κρανία για την ανοικοδόµηση, τα µεγάλα ελληνικά µονοπώλια, οι
µεγάλες εταιρείες.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης αλλά και γενικό-
τερα, µε απόφαση της Κυβέρνησης και τη στήριξη των περισσό-
τερων κοµµάτων από τη Βουλή, άµεση ή έµµεση, έχει άµεση
συµµετοχή στον πόλεµο, στο σφαγείο του πολέµου, είναι µέρος
του πολέµου. Ο πόλεµος είναι στο σπίτι µας µε αυτά που έχει
κάνει όλον αυτόν τον καιρό και τώρα µε τις εξελίξεις αρχίζουν
κάτι διαφοροποιήσεις από διάφορα κόµµατα που µέχρι τώρα δεν
έβγαζαν άχνα κυριολεκτικά.

Έχει φτάσει στο σηµείο να µην αποκλείει ο Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος να σταλούν ελληνικά στρατεύµατα στην Ουκρανία.
Το έχετε ξανακάνει µε την Οκτωβριανή Επανάσταση. Τα αποτε-
λέσµατα τα ξέρετε, το τι συνέβη. Αλλά σήµερα µέχρι εκεί! Δεν
πρόκειται να το ανεχθεί ο ελληνικός λαός. Τα στρατευµένα παι-
διά της Ελλάδας, είτε είναι φαντάροι, είτε αξιωµατικοί, είτε είναι
µόνιµοι, δεν πρόκειται να χύσουν το αίµα τους έξω από τα σύ-
νορα της Ελλάδας. Άλλη αποστολή έχουν, να υπερασπίζονται τα
σύνορα και την εδαφική ακεραιότητα της χώρας και όχι να παίρ-
νουν µέρος σε ιµπεριαλιστικούς πολέµους. 

Λέτε ότι η Ελλάδα είναι χώρα ασφάλειας και ειρήνης. Καλά σε
ποιον τα λέτε; Δεκατρείς αµερικανονατοϊκές βάσεις υπάρχουν
στην Ελλάδα, που είναι µια σπιθαµή στον χάρτη! Συν ότι έχετε
παραδώσει στρατιωτικές και πολιτικές υποδοµές στο ΝΑΤΟ και
τους Αµερικανούς. Είναι ένα επιθετικό πολεµικό φυλάκιο η Ελ-
λάδα.

Και εκτός από το ότι παίρνει µέρος στη σφαγή λαών κυριολε-
κτικά, µετατρέπει και την Ελλάδα σε στόχο σε περίπτωση γενι-
κευµένου πολέµου. Είχαν δηλώσει και οι Ρώσοι, αλλά και το Ιράν
ότι σε περίπτωση γενικευµένης σύγκρουσης θα χτυπήσουν όλες
τις αµερικάνικες νατοϊκές βάσεις που υπάρχουν στην περιοχή.
Και καταλαβαίνετε, αν πέσει ένας Oreshnik -καλά τον λέω; Καλά!-
στην Αλεξανδρούπολη, που είναι το λιµάνι του θανάτου πλέον,
θα ισοπεδωθεί ολόκληρη η πόλη. 

Για ποιον λόγο; Για τα συµφέροντα των ιµπεριαλιστών και για
τα συµφέροντα των εφοπλιστών, για τα συµφέροντα του µεγά-
λου κεφαλαίου, που µυρίζεται κέρδη και τρέχει εκεί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Απέναντι όµως σε αυτήν την οµοφωνία -γιατί κανένας δεν
έβγαζε άχνα πλην ΚΚΕ εδώ µέσα στη Βουλή τόσο καιρό γι’ αυτά
τα πράγµατα- υπάρχει και το λαϊκό κίνηµα, που αρνείται -εκφρά-
ζει όλον το λαό- να συµµετέχει η χώρα µας στον ιµπεριαλιστικό
πόλεµο. 

Λέµε υπερβολές; Μάλιστα! Δεν είναι µόνο το Λαύριο. Να πάµε
παρακάτω για κάποιους που δεν τα ξέρουν; 

Τον Οκτώβριο του 2024 οι λιµενεργάτες και άλλοι εργαζόµενοι

στον Πειραιά πέρασαν ένα ολόκληρο βράδυ στις πύλες του λι-
µανιού υλοποιώντας την απόφαση του σωµατείου τους και απο-
τρέποντας ένα κοντέινερ µε γεµάτες σφαίρες για το κράτος -
δολοφόνο του Ισραήλ να φορτωθεί στο καράβι, φωνάζοντας –
ακούστε το καλά- ότι «οι λιµενεργάτες σάς το υπογράφουν, µε
των λαών το αίµα τα χέρια τους δεν βάφουν». 

Τον Απρίλη του 2022 οι εργαζόµενοι στο µηχανοστάσιο της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» στη Θεσσαλονίκη δεν επέτρεψαν στους εαυτούς
τους να γίνουν συνένοχοι στη στήριξη της πολεµικής µηχανής
των ιµπεριαλιστών. Αρνήθηκαν να µεταβούν στην Αλεξανδρού-
πολη για να παρέχουν τεχνική υποστήριξη στα τραίνα που µετέ-
φεραν νατοϊκά άρµατα µάχης και άλλα πυροµαχικά, παρά τη
λυσσαλέα αντίδραση της εργοδοσίας, παρά τις απειλές, µε τη
στήριξη και των άλλων σωµατείων της πόλης -φαντάζοµαι ότι δεν
ήταν αυτά που η ΠΑΣΚΕ έχει πλειοψηφία, ο κόσµος ήταν. Είπε ο
ΣΥΡΙΖΑ και είναι ανύπαρκτος- και είπαν ότι εµείς δεν συµµετέ-
χουµε στη µεταφορά δολοφονικού υλικού. Το ΚΚΕ ήταν µπροστά
και σε αυτές τις κινητοποιήσεις, αλλά και σε κινητοποιήσεις µόνο
του ΚΚΕ. 

Τον Νοέµβριο του 2024 δυνάµεις του κόµµατος και της ΚΝΕ
έστησαν µπλόκο στον Τύρναβο, όπου –ακούστε- φορτηγά µε πυ-
ροµαχικά που κατευθύνονταν στην Ουκρανία περνούσαν µέσα
από κατοικηµένη περιοχή. Και ο Τύρναβος δεν είναι Αθήνα. Δεν
θα έµενε κολυµπηθρόξυλο, αν γινόταν τίποτα. Και µε σύνθηµα
«δεν διαλέγουµε στρατόπεδο ληστών, ελπίδα µας είναι η πάλη
των λαών», στάθηκαν στα φορτηγά, τα γύρισαν πίσω. Και δεν ξέ-
ρουµε από πού διάολο τα στείλατε πάλι προς το πολεµικό µέ-
τωπο. 

Η Αλεξανδρούπολη έχει µετατραπεί σε λιµάνι του θανάτου. Τη
βάση ποιος την έδωσε; Ο ΣΥΡΙΖΑ. Και µάλιστα, είπε µετά ότι δεν
πιστεύαµε ότι θα γίνει πολεµική βάση. Τα δάχτυλά σας γλείφατε;
Τι πιστεύατε ότι θα κάνουν οι Αµερικανοί στην Αλεξανδρούπολη;
Περιστερώνα ή κλαµπ, για να µην πω και τίποτα άλλο; Καθαρό
είναι, από εκεί πάνε. Είναι ο δρόµος ο πιο γρήγορος. 

Τον Μάρτιο του 2024 σταµάτησαν τρένα µε πολεµικό υλικό και
άρµατα µάχης, µε σύνθηµα «Αλεξανδρούπολη λιµάνι των λαών
και όχι ορµητήριο των ιµπεριαλιστών». 

Αυτή είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας. Η άλλη είναι µε τους
δολοφόνους είκοσι χιλιάδων παιδιών περίπου στο Ισραήλ. Και
καµαρώνετε από πάνω! Δεν ντρέπεστε! Η άλλη είναι συµµετοχή
στον πόλεµο. 

Εµείς είµαστε και κατά της εισβολής της Ρωσίας -και κάναµε
πρώτοι κινητοποιήσεις, που κανένας δεν έκανε- και κατά της Ου-
κρανίας του Ζελένσκι, που έχει θυσιάσει τον λαό του κυριολε-
κτικά, υπηρετώντας τα σχέδια των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ. 

Και σας προειδοποιούµε, αν τολµήσετε να συνεχίσετε, αλλά
και να στείλετε στρατεύµατα στην Ουκρανία, δεν πρόκειται να
πάνε. Οι ίδιοι θα αρνηθούν, όπως αρνήθηκαν και στις φρεγάτες
που στέλνετε στην Ερυθρά Θάλασσα και παραιτούνταν ο ένας
µετά τον άλλο. Γίνεται µεγάλη κουβέντα. Ο λαός µας ξεσηκώνε-
ται σιγά - σιγά και θα το πληρώσετε ακριβά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, ο εισηγητής µας, ο Γιάννης

Δελής, το έκανε «φύλλο και φτερό». Δεν θέλω να τα επαναλάβω.
Η Σεµίνα Διγενή έδωσε έναν εκπληκτικό τίτλο. Αλλάξτε το, έχετε
χρόνο ακόµα. Κάντε νοµοτεχνική βελτίωση. Βάλτε: «εγχειρίδιο
εµπορευµατοποίησης της πολιτιστικής κληρονοµιάς» και από
κάτω «πώς να ευνουχίσετε τους ανθρώπους της τέχνης». Αλ-
λάξτε τη λέξη «πολιτισµός» πια. Τι τη θέλετε; Αντικαταστήστε τη
µε τη λέξη «επιχειρηµατικότητα».

Εµάς δεν µας κάνει εντύπωση αυτό που συµβαίνει. Άλλοι απο-
ρούν. Και κακώς απορούν, για στηρίζουν και την πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και συνολικότερα την καπιταλιστική κυριαρχία
και στον χώρο της τέχνης. Όλα είναι εµπόρευµα, όλα πουλιούν-
ται και αγοράζονται. Έτσι δεν είναι; Κανένα δεν θεωρείται κοι-
νωνικό αγαθό πλέον. Και όποιος λέει για κοινωνικά αγαθά, και
από την Κυβέρνηση και από τα άλλα ευρωνατοϊκά κόµµατα, κο-
ροϊδεύει τον ελληνικό λαό και πρώτα από όλα τον εαυτό του. 

Όσον αφορά την υγεία, υπάρχει δηµόσια δωρεάν υγεία; Σο-
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βαρολογείτε; Έχουν εκτιναχθεί στα ύψη -απίστευτα ύψη!- τα
κέρδη του ιδιωτικού τοµέα και το δηµόσιο σύστηµα υγείας χει-
ροτερεύει µέρα µε την ηµέρα. 

Όσον αφορά την παιδεία, τολµάτε να µιλάτε για δηµόσια δω-
ρεάν παιδεία; Τι µας λέτε; Από το δηµοτικό µέχρι το πανεπιστή-
µιο, αν καταφέρουν, πληρώνουν δισεκατοµµύρια. Δείτε τα
στοιχεία. Δικά σας είναι, όχι δικά µας. 

Στον αθλητισµό φανερά όλα! Κουµάντο κάνουν οι εταιρείες
παντού. Ποδοσφαιρικές ανώνυµες εταιρείες! Τι είναι οι ανώνυµες
εταιρείες; Σας είχαµε προτείνει να τις πάτε στο Υπουργείο Ανά-
πτυξης, αφού είναι ανώνυµες εταιρείες. Κουβέντα και γι’ αυτό! 

Τώρα ήρθε και η σειρά του πολιτισµού. Όχι ότι δεν υπήρχε,
αλλά τώρα πλέον βγάζει µάτι το τι γίνεται. Δεν είναι κοινωνικό δι-
καίωµα. Είναι χώρος κερδοσκοπίας, επιχειρηµατικότητας. Ανοί-
γετε τα πάντα, για να επενδυθούν τα λιµνάζοντα κεφάλαια που
υπάρχουν και τα παραδίδετε σε αυτούς κυριολεκτικά. 

Είναι µόνο αυτό; Είναι αυτό, αλλά είναι και ένα δεύτερο, που
λέγεται «ιδεολογική διάσταση». 

Τι πολιτισµό θέλετε; Ποιο είναι το πρότυπό σας; Ο αµερικανι-
κός. Έτσι δεν είναι; Αυτός δεν είναι ο «ναός» που πιστεύετε
εσείς, αυτή η ξεφτίλα, ο ξεπεσµός, η  σαπίλα; 

Αναρωτιέστε -θα το πω έτσι- για τα παιδιά που φτιάχνουν συµ-
µορίες. Από πού τα παίρνουν αυτά; Αναρωτιέστε για πάρα πολλά
άλλα, για εγκλήµατα κ.λπ.. Από πού τα πήραν αυτά; Από τον
κόσµο σας, τον παραδεισένιο κόσµο σας, της σαπίλας, της δια-
φθοράς, της δολοφονίας, όπου κυριαρχεί –αυτό σπρώχνετε συ-
νέχεια-  ο ανταγωνισµός και όχι η αλληλεγγύη, που κυριαρχούν
τα πάντα. Αυτή την εκπαίδευση και αυτόν τον πολιτισµό! 

Τι λέτε, λοιπόν, τώρα; Θέλετε καλλιτέχνες µε όλα αυτά, που
να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της αγοράς. Έτσι λέτε. Να πα-
ράγουν για την ανάγκη της αγοράς, που τις αξίες της αγοράς
διαµορφώνετε όλοι εσείς. Και βλέπεις τώρα πολιτιστικά σκουπί-
δια να κυριαρχούν και να χρηµατοδοτούν. Και λέτε έµµεσα -για
να µην πω άµεσα- στους καλλιτέχνες: «Ή θα προπαγανδίζεις τον
κόσµο της βαρβαρότητας που ζούµε σήµερα, της απανθρωπιάς,
της εκµετάλλευσης των πολέµων ή δεν έχει χρήµα». Δεν σας
βοηθάµε; Δεν θα σταθείτε; Αλλάξτε επάγγελµα. Τα είπαν πολύ
ωραία και ο εισηγητής µας Γιάννης Δελής και η Σεµίνα Διγενή. 

Τι λέτε τώρα; Ζητάτε να συµφωνήσουµε; Τι είναι ο πολιτισµός
που πουλιέται στο παζάρι; Ένας πολιτισµός για όλη την κοινωνία,
όχι τώρα, αλλά εδώ και αιώνες πλέον και τώρα τον βγάζετε στο
ξεπούληµα, τον κάνετε αντικείµενο όχι για να φτιάξει κανένα κυ-
λικείο κανένας φουκαράς, αλλά για να τα πάρουν οι µεγάλοι µε
εστιατόρια γκουρµέ, µε γάµους εκατοµµυρίων και ο κόσµος να
πεινάει και να αγωνίζεται από το πρωί µέχρι το βράδυ για να
ζήσει. Δεν θα περάσουν όλα αυτά. 

Να σας πω και κάτι; Δεν περνάτε καλά µε εµάς, γιατί ο κ. Πο-
λάκης, ο µεγάλος συµπαραστάτης, τι είπε; «Το νοµοσχέδιο είναι
τακτοποίηση ρουσφετιών». Καταλάβατε; Είπε αυτά, αντί να δει
την ουσία, πού πάνε τον πολιτισµό και πού τον ξεφτιλίζουν. Επί-
δειξη µόδας στην Ακρόπολη δεν έγινε; Ποιος το αποφάσισε
αυτό; Τι είναι η Ακρόπολη; Το κάνετε; Γιατί; «Για να πάρουµε
λεφτά». Ποιος θα τα πάρει τα λεφτά από εδώ και στο εξής; Με
όλα αυτά τα µέτρα που παίρνετε, ποιος θα κερδίσει; Τα µουσεία;
Ο λαός; Για τον λαό θα γίνεται όλο και πιο απαγορευτικό και γι’
αυτό δεν συµφωνούµε. Το καταψηφίζουµε και ενηµερώνουµε τον
κόσµο και τους καλλιτέχνες.

Θα ήθελα να πω µόνο µια κουβέντα εδώ, για να γνωριζόµαστε.
Την ξαναείπα. Έχετε βγει στα κεραµίδια, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, του
ΣΥΡΙΖΑ, της Πλεύσης Ελευθερίας κ.λπ. για τους θεσµούς. «Κιν-
δυνεύουν οι θεσµοί». Ποιοι θεσµοί; Δεν ξέρετε; Τι θεσµοί είναι
αυτοί; Λέτε: «Οι Ανεξάρτητες Αρχές». Ποιες ανεξάρτητες; Η Κυ-
βέρνηση δεν τις διορίζει; Τι εφαρµόζουν οι Ανεξάρτητες Αρχές;
Την πολιτική της Κυβέρνησης. Αυτό δεν εφαρµόζουν; Τι Ανεξάρ-
τητες είναι; Απλώς τις βάζουν αυτές για να µην παίρνουν οι κυ-
βερνήσεις την ευθύνη για τις αποφάσεις που παίρνουν.

Δικαιοσύνη. Τα είπα και πριν. Να τα επαναλάβω. Κόπτεστε για
την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης. Υπάρχει ανεξαρτησία; Πρώ-
τον, η δικαιοσύνη είναι υποχρεωµένη, µε τους αντιλαϊκούς νό-
µους που ψηφίζουν οι εκάστοτε κυβερνήσεις, να τους εφαρµόζει.
Υπάρχουν και λαµπρές εξαιρέσεις. Δεν είναι όλοι ίδιοι.

Δεύτερον: Ποια ανεξάρτητη; Δεν τη διορίζουν οι κυβερνήσεις;
Εµείς στο Σύνταγµα προτείναµε να αλλάξει αυτό το άρθρο και
να εκλέγονται. Όχι ότι έχουµε αυταπάτες ότι θα αλλάξει ριζικά,
αλλά τουλάχιστον να είναι καλύτερα. Να εκλέγονται από ένα ευ-
ρύτερο σώµα που µπορούµε να το συµφωνήσουµε όλοι µαζί.
Ποιος το ψήφισε αυτό; Πείτε µας. Μόνο το ΚΚΕ. Όλοι οι άλλοι
το αρνηθήκατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παφίλη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελείωσα.
Άρα, θα χρησιµοποιήσω αυτήν τη φράση: Ουαί υµίν, Φαρισαίοι

υποκριτές.
Γεια σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παφίλη.
Θα συνεχίσουµε µε τις δευτερολογίες των ειδικών αγορητών

και των εισηγητών.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Κόντης, ειδικός αγορητής των

Σπαρτιατών.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, θα είχαµε πάρα πολλούς λόγους να είµαστε κάθετα αντίθε-
τοι σε όλα αυτά τα νοµοσχέδια του πολιτισµού, γιατί γνωρίζουµε
πώς οι κυβερνήσεις στην ουσία χειρίζονται τα θέµατα, ειδικά στις
επιλογές προσωπικού. Κακά τα ψέµατα. Μην κρυβόµαστε. Μπο-
ρεί να έχει την καλύτερη πρόθεση ο κάθε Υπουργός, αλλά είναι
δύσκολο να κρυβόµαστε και ξέρουµε όλοι πώς γίνεται και αν
είναι αδιάβλητες οι διαδικασίες. Ελπίζω να έχουν αλλάξει τα θέ-
µατα αυτά τον τελευταίο καιρό. 

Όµως, εµείς παραµένουµε ροµαντικοί λάτρεις του ελληνικού
πολιτισµού. Θέλουµε να είµαστε καλόπιστοι. Δεν έχουµε να προ-
σµένουµε διορισµούς σε δικούς µας ανθρώπους. Ίσα-ίσα, το αν-
τίθετο συµβαίνει. Εάν κάποιος ψηφοφόρος µας ή κάποιος κοντά
σε εµάς πάει να ζητήσει να διοριστεί, υπάρχει «µαύρη» λίστα.
Όµως, θέλουµε να στηρίξουµε, πιστεύοντας στο καλό της Ελλά-
δας πρώτα απ’ όλα.

Αυτό που µας µαγνητίζει πιο πολύ σε αυτό το νοµοσχέδιο –
στηρίξαµε και άλλα νοµοσχέδια- είναι η ανάγκη για στήριξη στην
Πινακοθήκη µας και η ανάγκη για στήριξη στα πολιτιστικά όρ-
γανα της Θεσσαλονίκης, τόσο για το σινεµά όσο και για το Μου-
σείο και το Μέγαρο Μουσικής, αλλά η κορωνίδα για εµάς είναι η
Σχολή της Τήνου. Δυστυχώς, έχουµε καταντήσει να έχουµε µόνο
µία σοβαρή Σχολή Μαρµαροτεχνίας. Αν υπάρχουν κάποιες
άλλες, δεν θέλω να τις υποτιµήσω, ή αν στην Ανώτατη Σχολή
Καλών Τεχνών υπάρχει τέτοια διδασκαλία, αλλά και µόνο το
βαρύ όνοµα που συνεχίζεται η διδασκαλία του Γιαννούλη Χαλεπά
µε τον εγγονό, µε τους συγγενείς, µε τον τρόπο διδασκαλίας, µε
την παράδοση που υπάρχει εκεί, µας κάνει να είµαστε, δυστυχώς
ή ευτυχώς, υπέρ της ψήφισης αυτού, µε εξαίρεση βέβαια άρθρα
τα οποία θα καταψηφίσουµε. 

Βέβαια, υπάρχουν και τροπολογίες µε τις οποίες δεν συµφω-
νούµε ούτε µε τον τρόπο που έρχονται ούτε µ’ αυτά που πρε-
σβεύουν, αν και πάλι µπαίνει σ’ ένα αντίβαρο αυτή η ψυχική
θεραπεία µε πολιτιστικές εκδηλώσεις για ανθρώπους οι οποίοι
έχουν ανάγκη. Όµως, νοµίζουµε ότι αυτά είναι ηµίµετρα και θα
πρέπει να τα βλέπουµε πιο σοβαρά και µακροπρόθεσµα και όχι
ξαφνικά σε αναλαµπές που υπάρχουν.

Συνεχίζω µε τα άρθρα που άφησα χωρίς να σχολιάσω. Είναι
λίγα. Θα αναφερθώ στο άρθρο 88 στη συγκρότηση και θητεία
του Συµβουλίου Ελληνικού Ιδρύµατος Βιβλίου και Πολιτισµού.
Και εδώ υπάρχει ο προβληµατισµός για παρεµβάσεις. Χρειάζεται
συµµετοχή εκπροσώπων του εκδοτικού και συγγραφικού χώρου
για µεγαλύτερη αξιοπιστία. 

Στην απόδοση ποσοστού των ετησίων διαθεσίµων του Οργα-
νισµού στο άρθρο 89, «Διαχείριση και ανάπτυξη πολιτιστικών
πόρων στο Υπουργείο Πολιτισµού», θα πρέπει να διασφαλιστεί
πάλι ότι το ποσοστό που αποδίδεται δεν θα υπονοµεύει τη βα-
σική αποστολή του ΟΔΑΠ και βέβαια στην επιβολή µέτρων πυ-
ροπροστασίας εντός ή πλησίον αρχαιολογικών χώρων που είναι
µια ρύθµιση αναγκαία, δεδοµένων των πρόσφατων καταστρο-
φών, αλλά πρέπει να διασφαλιστεί ότι τα µέτρα θα είναι προσαρ-
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µοσµένα στις ιδιαιτερότητες των αρχαιολογικών µας χώρων και
ότι δεν θα προκαλέσουν αισθητική ή φυσική αλλοίωση. 

Τέλος, στην παράταση της διευθέτησης των διοικητικών θεµά-
των του Μουσείου Βυζαντινού Πολιτισµού είναι αναγκαία η πα-
ράταση για να αποφευχθούν κάποια προβλήµατα, όµως πρέπει
να επιταχύνουµε τις διαδικασίες της οριστικής θεσµικής τακτο-
ποίησης.

Στα άρθρα που αναφέρονται στο επενδυτικό σχέδιο του Cash
Rebate κ.λπ., βλέπουµε ότι µπαίνουν αυστηρότερες διαδικασίες
ελέγχου και επαλήθευσης-ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχε-
δίων και νοµίζουµε ότι είναι σωστή η αυστηροποίηση και απαι-
τείται κι εκεί διασφάλιση ότι η αύξηση της γραφειοκρατίας αυτής
δεν θα καθυστερεί αδικαιολόγητα τις εκταµιεύσεις. Αυτά ως
προς το νοµοσχέδιο.

Να πούµε κι εµείς από την πλευρά µας ότι µπορεί να περνάει
απαρατήρητο, αλλά είναι πολύ σηµαντικό το να βλέπουµε ότι τε-
λείως από τύχη ανακαλύφθηκαν 300 τόνοι TLT να εκφορτώνονται
στο Λαύριο. Πρέπει να δούµε αν τελικά αυτά ήταν να πάνε προς
χρήση στην Ουκρανία και να δούµε βάσει ποιας συναλλαγής,
βάσει ποιας σύµβασης έρχονται αυτά, γιατί σίγουρα δεν θα είναι
το πρώτο φορτίο. Πρέπει να έρχονται συνεχώς. Πρέπει να δούµε
πώς µετακινούνται, τι κανόνες ασφαλείας υπήρχαν θεσπισµένοι,
πού φορτώνονταν, πώς µετακινούνταν. Με φορτηγά; Μιλάµε για
300 τόνους. Αν ένα φορτηγό πάρει ένα εικοσάρι κοντέινερ, θέ-
λουµε δεκαπέντε φορτηγά µόνο για να πηγαίνουµε ένα φορτίο
τέτοιο, που φαντάζοµαι ότι είναι πολύ περισσότερα.

Η χρεοκοπηµένη Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία µας έχει εµπλέ-
ξει σ’ αυτόν τον πόλεµο µε την εντολή τότε των Αµερικάνων -σή-
µερα βλέπουµε αλλάξανε πλεύση- εµµένει. Παρότι βλέπει ότι
υπάρχει η αυστηρή πρόθεση και από όλες τις πλευρές να στα-
µατήσει ο πόλεµος και να γίνει ειρήνη, έστω µε όσες καταστρο-
φές έχουν γίνει, µαζευτήκανε κάτι κακοµοίρηδες στο Παρίσι από
πέντε, έξι, χώρες να δουν πώς θα συνεχίσει ο πόλεµος. Και δια-
µαρτύρονται γιατί δεν εκλήθησαν στις ειρηνευτικές διαδικασίες.
Ποιοι; Αυτοί οι οποίοι λένε να συνεχιστεί ο πόλεµος ήθελαν να
κληθούν στην ειρηνευτική διαδικασία. Τι θα πει σε ένα τραπέζι
που συζητά σε ειρηνευτική διαδικασία ο Μακρόν -ή όποιος
άλλος- όταν ο ίδιος λέει ότι θέλει να συνεχίσει τον πόλεµο; Και
αφού δεν τους πήρανε «µε τις κλωτσιές» που λέµε, εντός εισα-
γωγικών, τα εµπλεκόµενα µέρη, πήγαν και µαζευτήκανε εκεί µε
τον Μακρόν σε ένα ξενοδοχείο ή στο σπίτι του -δεν ξέρω- και συ-
ζητούσαν άλλα αντ’ άλλων. 

Αυτή είναι µια χρεοκοπηµένη κατάσταση. Εµείς πιστεύουµε ότι
είναι κοντά στο να διαλυθεί αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι
κοντά στο να διαλυθεί. Ήδη έχουµε δει τις εκθέσεις Ντράγκι και
όλων των άλλων που λένε ότι πάει στον κατήφορο οικονοµικά -
µην κοροϊδευόµαστε- και βγαίνουνε τώρα ανερυθρίαστα και µας
λένε ότι χαλάσανε 200 δισεκατοµµύρια για να στηρίξουν τον πό-
λεµο στην Ουκρανία και ότι θέλουν να συνεχιστεί. Και βγαίνει
εκείνος ο λαοπλάνος ο Στάρµερ και λέει ότι θα στείλει στρατό η
Αγγλία. Ας τολµήσει να στείλει στρατό στην Ουκρανία να πολε-
µήσει µόνος του, να στείλουµε και εµείς από εδώ στρατό, να
στείλει και ο Μακρόν και να πάνε να πολεµήσουν. 

Κατ’ αρχάς τα λένε, αλλά δεν τα πιστεύουν. Μόνο µπορούν να
παίζουν στο Stratego. Θυµάµαι όταν ήµασταν µικροί, παίζαµε
Stratego, βάζαµε και βόµβες και πολεµούσαµε σε όλον τον
κόσµο. Στα λόγια καλό είναι να το λένε. Οι Αµερικάνοι, λοιπόν,
και οι Ρώσοι τους έκαναν στην άκρη. Πιάσανε και εκείνον τον
απατεώνα τον Ζελένσκι και τον έχουν βάλει στη µέση για να λήξει
ο πόλεµος -γιατί για απατεώνα µιλάµε, έτσι, σκοτώνει τον λαό
του χωρίς λόγο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Απατεώνας είναι. 
Και προσπαθούµε να βγάλουµε, τώρα, άκρη εµείς αν η Ευρω-

παϊκή Ένωση θα µας σώσει. Να µας σώσει από τι; Από τον πό-
λεµο στον οποίο θέλει να µας βάλει -που µας έχει βάλει ήδη,
δηλαδή, γιατί πολεµάµε-; Και ο κύριος Πρωθυπουργός διαµαρ-
τυρήθηκε και ο ίδιος χθες. Δεν ξέρω αν το καταλάβατε εσείς της
συµπολίτευσης. Είπε, λέει, στον κ. Μακρόν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, κύριε -λέει- πρέπει να υπάρχει µια συγκεντρωτική φωνή
και να µιλάµε από τις Βρυξέλλες, γιατί µάλλον τον άφησαν απ’

έξω και τον Πρωθυπουργό και πήγαν να µιλήσουν αυτοί.
Δηλαδή, υπάρχει µια ολότελα µεγάλη διάσπαση. Η Μελόνι δια-

χωρίστηκε και εµείς ακολουθούµε τις εντολές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Στα εκατό νοµοσχέδια που έχουµε ψηφίσει, τα µισά
είναι οδηγίες και ντιρεκτίβες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίοι
βγάζουν νοµοθεσίες, βγάζουν, βγάζουν, χωρίς κανένα αποτέλε-
σµα. Έχουµε ψηφιοποιήσει τα πάντα, έχουµε κωδικοποιήσει τα
πάντα. Αυτό ενδιαφέρει µόνο, κωδικοί και παρακωδικοί, φόροι
και παραφόροι, για να πληρώνουν τον Ζελένσκι. Αυτά λοιπόν
πρέπει να τα καταλάβουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ο ελληνικός λαός τα έχει καταλάβει
βαθιά και θα φανεί στις εκλογές που έρχονται.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Να κλείσω, λοιπόν, λέγοντας ότι είναι καιρός να ξυπνήσουµε

όλοι, για να καταλάβουµε πού µας οδηγούν όλες αυτές οι πολι-
τικές και να δούµε ότι υπάρχει το συµφέρον της πατρίδας, του
έθνους και όχι το συµφέρον της Φον ντερ Λάιεν και όλων των
γύρω γύρω που την περιτριγυρίζουν. 

Αυτές είναι οι πολιτικές που πρέπει να χαράξει. Δεν µε νοιάζει
ποιο κόµµα θα είναι -όποιο κυβερνά- οι πολιτικές πρέπει να είναι
εθνικές. Και σε λίγο θα δούµε ότι θα έρθουν και άλλα, µε πολ-
λούς χρηµατιζόµενους εδώ στην Ελλάδα -ήδη διαβάζω στο εξω-
τερικό- οι οποίοι εξυπηρετούσαν άλλα συµφέροντα παρά τα
εθνικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κόντη, δεν
έχετε άλλον χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόντη. Ο κ. Μπιµπίλας και ο κ. Τσιρώνης δεν θα δευτερο-
λογήσουν, εποµένως, τον λόγο έχει η κ. Αθανασία Αναγνωστο-
πούλου, ειδική αγορήτρια της Νέας Αριστεράς. 

Μετά θα ολοκληρώσουµε τον κατάλογο των ειδικών αγορητών
και εισηγητών. Στη συνέχεια, θα µιλήσει η Πρόεδρος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου και η συνεδρίαση
θα κλείσει µε την Υπουργό, κ. Μενδώνη.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. Επειδή δεν θα µιλήσω πολύ και για να µην καθυ-
στερώ τη διαδικασία, θα µιλήσω από τη θέση µου, αφού πω κι
εγώ ότι αυτό που συνέβη στο Λαύριο το Σάββατο δείχνει ότι σε
αυτήν τη χώρα, στην εκτελεστική εξουσία, στους θεσµούς οι
οποίοι πρέπει να ελέγχουν και να εξασφαλίζουν την ασφάλεια
των πολιτών, δεν λειτούργησαν, παρά το γεγονός ότι έχουµε το
τραγικό -το δραµατικό- παράδειγµα των Τεµπών. 

Ευτυχώς που το Εργατικό Κέντρο Λαυρίου, ευτυχώς που οι
κάτοικοι, οι πολίτες, ευτυχώς που ο δήµος, πήρανε είδηση ότι
δεκαοκτώ τεράστια καµιόνια διέσχιζαν τους κεντρικούς δρόµους
του Λαυρίου, µέσα από µαγαζιά και λοιπά -και από σχολεία, σή-
µερα τα έκλεισε ο δήµος για να τα πάρουνε πάλι πίσω αυτά που
ήταν στο εργοστάσιο της ΕΑΣ- κουβαλώντας εκρηκτική ύλη, η
οποία θα µπορούσε να τινάξει, όχι µόνο το Λαύριο, αλλά δεν
ξέρω και εγώ πόσο µεγάλη περιοχή στον αέρα. 

Αυτή η έλλειψη, η βαθιά έλλειψη, κουλτούρας ασφάλειας και
λειτουργίας των θεσµών, είναι αυτή που µας κάνει να µιλάµε σή-
µερα -να µιλάµε επί δύο χρόνια- και κάνει συγγενείς και γονείς
των θυµάτων των Τεµπών να αναζητούν -αυτό που είπα το πρωί-
µέσα από έναν δαιδαλώδη λαβύρινθο συγκάλυψης, την αλήθεια
και το δίκαιο. 

Θέλω να έρθω στο νοµοσχέδιο. Δεν θα πω τίποτε άλλο, τα
έχουµε πει, τα έχουµε ξαναπεί και στις Επιτροπές. Θέλω να µείνω
µόνο στην τροπολογία. Υπάρχουν άρθρα στην τροπολογία τα
οποία, προφανώς, θα θέλαµε να ψηφίσουµε. Τα επιδόµατα, για
παράδειγµα, στους µουσικούς, βεβαίως, θα θέλαµε να τα ψηφί-
σουµε. Την πολιτιστική συνταγογράφηση, την οποία έπρεπε ήδη
να έχουµε συζητήσει -είχαµε επιτροπές επί µία βδοµάδα- θα θέ-
λαµε να την ψηφίσουµε. 

Υπάρχουν όµως -όπως γίνεται πάντα στις τροπολογίες- και
άρθρα τα οποία δεν µπορούµε να ψηφίσουµε. Και επειδή οι τρο-
πολογίες έρχονται ως ένα άρθρο, αδυνατούµε να ψηφίσουµε.
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Δηλαδή, στην τροπολογία, το άρθρο που αφορά τους αρχαιοφύ-
λακες, είναι ένα θέµα το οποίο δεν µπορούµε να ψηφίσουµε σε
καµία περίπτωση, γιατί χάνονται όλες οι ασφαλιστικές δικλίδες
που υπήρχαν µε τον νόµο του 2019, για το πώς προσλαµβάνον-
ται, ποιοι προσλαµβάνονται -τώρα θα µπορεί ο Υπουργός ή η
Υπουργός να πάρει όποιον θέλει- και αυτό µας αποτρέπει από
το να ψηφίσουµε θετικά άρθρα -το επαναλαµβάνω- και ξέρω ότι
αύριο, µεθαύριο, θα έρθει η Κυβέρνηση και θα µας κουνάει το
δάχτυλο και θα µας λέει: «Δεν ψηφίσατε τότε για τα επιδόµατα
µουσικών». Βεβαίως και θέλουµε να ψηφίσουµε για τα επιδόµατα
µουσικών. Σπάστε την τροπολογία και κάντε την διαφορετικά
άρθρα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αναγνωστοπούλου. 
Πριν συνεχίσουµε, θα κάνω µια ανακοίνωση στο Σώµα.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 18-2-2025

Ποινική δικογραφία που αφορά στους 
1) Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη
2) Πρώην Υπουργό Μεταφορών και Υποδοµών Κωνσταντίνο

Καραµανλή
3) Πρώην Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων Χρή-

στο Σπίρτζη 
4) Πρώην Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων Μι-

χαήλ Χρυσοχοΐδη 
5) Πρώην Υφυπουργό αρµόδιο για θέµατα Μεταφορών του

Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών Μιχαήλ Παπαδόπουλο
6) Πρώην Υφυπουργό αρµόδιο για θέµατα Υποδοµών του

Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών Γεώργιο Καραγιάννη
7) Πρώην Υφυπουργό Μεταφορών και Υποδοµών Νικόλαο

Μαυραγάνη 
8) Πρώην Υπουργό Επικρατείας και εκτελούντα χρέη Υπουρ-

γού Μεταφορών και Υποδοµών Γεώργιο Γεραπετρίτη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, είναι

καινούργια δικογραφία αυτή που διαβάσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τώρα µου ήρθε στο

Προεδρείο αυτό που σας διάβασα.
Καλείται στο Βήµα η κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπούλου, ειδική

αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε το

άρθρο 3 του σχεδίου νόµου που συζητάµε, η Εθνική Πινακοθήκη
και το Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου είναι νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου που εποπτεύεται από τον Υπουργό Πολιτισµού. 

Με το άρθρο 13 συστήνεται µια θέση γενικού διευθυντή, ο
οποίος θα διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού.
Όµως, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 3 του
ν.5062/2023, οι πρόεδροι, συµπεριλαµβανοµένων και των προ-
έδρων των διοικητικών συµβουλίων, είτε έχουν εκτελεστικές αρ-
µοδιότητες είτε όχι, αντιπρόεδροι, διοικητές, αναπληρωτές
διοικητές, υποδιοικητές, διευθύνοντες ή εντεταλµένοι σύµβουλοι
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, καθώς και των νοµι-
κών προσώπων ιδιωτικού δικαίου των οποίων η επιλογή ανήκει
στην κυβέρνηση, επιλέγονται σύµφωνα του εν λόγω νοµοθετή-
µατος µε διαδικασίες στις οποίες απαιτείται σύµφωνη γνώµη του
ΑΣΕΠ. Για τις συγκεκριµένες διαδικασίες επιλογής έχετε νοµο-
θετήσει τρεις φορές έως τώρα. 

Για σχετικά θέµατα επιλογής υψηλόβαθµων στελεχών των
οποίων η επιλογή εµπίπτει στις ως άνω διατάξεις έχουµε κάνει
έως τώρα αρκετές ερωτήσεις. Απάντηση στο ερώτηµα γιατί δεν
εφαρµόζονται από την κυβέρνηση οι νόµοι που η ίδια ψήφισε,
δεν παίρνουµε. Από τη Γενική Διεύθυνση Ανθρώπινου Δυναµικού
του ΥΠΕΘΑ µας απάντησαν ότι όσον αφορά την επιλογή Προ-
έδρου και Αντιπροέδρου του ΙΕΠ και του Προέδρου και Διευθύ-
νοντα Συµβούλου του ΕΟΠΠΕΠ έχουν διαβιβαστεί και εκκρεµούν
στον ΑΣΕΠ υποβολή αιτήµατος για έκδοση πρόσκλησης για την
επιλογή Προέδρου και Αντιπροέδρου του ΙΕΠ από τις 5-10-2022

και για τη διαδικασία επιλογής Προέδρου ΔΣ και Διευθύνοντος
Συµβούλου του ΕΟΠΠΕΠ από τις 24-6-2022, αλλά ακόµη τίποτα.
Φαίνεται πως οι επιλογές στο άριστο και επιτελικό µας κράτος
γίνονται µεταξύ ηµετέρων και από το παράθυρο. 

Τέλος, στο άρθρο 107 έναρξη ισχύος, λέτε ότι το άρθρο 66
περί εισαγωγής στην Ανώτερη Σχολή Καλής Τέχνης Μαρµαρο-
τεχνίας Πανόρµου Τήνου και του προγράµµατος σπουδών αυτής
ισχύει από το ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026. Δηλαδή, κοντεύει να
τελειώσει η σχολική χρονιά και η εισαγωγή στη σχολή θα γίνει
µε εξετάσεις που ακόµα δεν έχουν καθοριστεί. Μήπως πρέπει να
το ξανασκεφτείτε;

Σχετικά µε το άρθρο 91, πριν λίγο είχαµε συναντήσει εδώ στη
Βουλή µε εκπροσώπους από την Αδελφότητα «Το Ηρωικό
Σούλι». Οι άνθρωποι ζητούν να δοθούν περαιτέρω εξηγήσεις
σχετικά µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς στην περιοχή Τετραχωρίου
Σουλίου σχετικά µε τη σύσταση δικαιώµατος επιφανείας. Ζητούν,
επίσης, να δοθούν περαιτέρω κίνητρα από το Υπουργείο ώστε
να παραµείνουν εκεί οι κάτοικοι και ταυτόχρονα, να δοθεί προ-
τεραιότητα σε ένα ακόµα µεγάλο ζήτηµα που είναι η ασφαλής
πρόσβαση στην περιοχή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ασηµακοπούλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Δελής ειδικός αγορητής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Συνοψίζοντας, γιατί έχουµε αναλύσει και στις επιτροπές το νο-

µοσχέδιο, µε αυτό θεωρούµε ότι βαθαίνει ακόµη περισσότερο η
επιχειρηµατική δραστηριότητα στον χώρο του πολιτισµού, είτε
αφορά στα µουσεία όπως η Εθνική Πινακοθήκη, το MOMus της
Θεσσαλονίκης, το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου της Θεσσαλονίκης,
το Μέγαρο Μουσικής Θεσσαλονίκης. 

Στην ίδια κατεύθυνση κινούνται και οι ρυθµίσεις για τα θέµατα
της πνευµατικής ιδιοκτησίας -των πνευµατικών δικαιωµάτων,
προτιµούµε αυτόν τον όρο περισσότερο- των δηµιουργών που
υπονοµεύονται παραπέρα, αλλά και για το Cash Rebate στο πρό-
γραµµα στήριξης οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα. 

Και φυσικά, εξακολουθούµε παρά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
να θεωρούµε ότι οι ρυθµίσεις που εισάγονται για τη Σχολή Μαρ-
µαροτεχνίας Τήνου δεν συνιστούν ουσιαστική αναβάθµιση αυτής
της σχολής. 

Αυτός είναι ο λόγος που καταψηφίζουµε επί της αρχής το νο-
µοσχέδιο, τοποθετούµενοι βεβαίως µε διαφορετικούς τρόπους
στα επιµέρους άρθρα που το συγκροτούν. 

Να σταθούµε λιγάκι στις τροπολογίες. Στην πρώτη τροπολογία
µε γενικό αριθµό 320 και ειδικό 9, στο πρώτο άρθρο δίνεται η δυ-
νατότητα ανανέωσης της σύµβασης των γιατρών που υπηρετούν
και µε την προϋπόθεση ότι υπάρχουν κενές θέσεις ειδικευοµένων
στο νοσοκοµείο, σε συγκεκριµένες κατηγορίες βέβαια ειδικευό-
µενων παρατασιακών, τους λεγόµενους υπεράριθµους. Αυτό
που θέλουµε να πούµε είναι ότι αν το συγκεκριµένο άρθρο ερ-
χόταν από µόνο του ως τροπολογία ή ως άρθρο, φυσικά και θα
το ψηφίζαµε. Ο τρόπος, όµως, µε τον οποίο έρχονται, τσουβα-
λιάζονται όλα δηλαδή σε ένα άρθρο δύο και τρεις και τέσσερις
διαφορετικές ετερόκλητες διατάξεις, δεν µας δίνει αυτό το δι-
καίωµα. Κάνουµε αυτή τη διευκρίνιση για την πρώτη τροπολογία.
Με το δεύτερο άρθρο και µε το τρίτο άρθρο φυσικά δεν συµφω-
νούµε.

Στο ζήτηµα της επόµενης τροπολογίας τώρα, µε γενικό αριθµό
321 και ειδικό 10, φυσικά και συµφωνούµε και θα το ψηφίζαµε κι
αυτό αν ερχόταν µόνο του. Είναι η διάταξη που αφορά στην ανα-
προσαρµογή του επιδόµατος οργάνου. Ήταν κάτι που το ζητού-
σαν και οι εργαζόµενοι της Λυρικής Σκηνής και ο Πανελλήνιος
Μουσικός Σύλλογος. Φυσικά λέµε «ναι», ανεπιφύλακτα. Διαφω-
νούµε, όµως, µε το δεύτερο άρθρο του για την επιλογή του επι-
κεφαλής των Γραφείων Φύλαξης - Πληροφόρησης και
Υπευθύνων Φυλάκων του Υπουργείου Πολιτισµού, άρθρο συγκε-
κριµένα το οποίο και καταψηφίζουµε.

Να σταθούµε λιγάκι στην Πολιτιστική Συνταγογράφηση την
οποία βεβαίως και θα ψηφίζαµε αν ερχόταν κι αυτή µόνη της,
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αλλά δυστυχώς δεν έρχεται. Ωστόσο, θέλουµε να παρατηρή-
σουµε ότι παρά το ότι οι δραστηριότητες αυτές είναι χρήσιµες
ως συµπληρωµατική θεραπεία, σε αυτή τη ρύθµιση αντικειµενικά
υπάρχει µία αποσπασµατικότητα µε τον τρόπο που εισάγεται, ο
περιορισµός της υλοποίησης βεβαίως αυτής της διαδικασίας και
βέβαια η ανάθεσή της κυρίως στις ΜΚΟ και σε µια κρυφή επιχει-
ρηµατική δράση µέσα από νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
διάφορα ιδρύµατα, ενώ στην περιφέρεια της χώρας δεν υπάρχει
κάτι ανάλογο, δυστυχώς. 

Αυτά όλα θα έπρεπε, κατά την άποψή µας, να έχουν µία στα-
θερή χρηµατοδότηση από το κράτος και όχι να εξαρτώνται από
διάφορα ευρωενωσιακά προγράµµατα. Να έχουν βασικό ρόλο
τα κέντρα ψυχικής υγείας. Γιατί το ερώτηµα παραµένει όταν θα
τελειώσουν αυτά τα χρήµατα από το Ταµείο Ανάκαµψης σε ένα-
δύο χρόνια τι θα γίνει µε αυτό το πρόγραµµα; Θα συνεχίσει; Έχει
εξασφαλισµένη τη χρηµατοδότηση; Οι απαντήσεις εδώ εκκρε-
µούν. 

Τέλος, µήπως -αναρωτιόµαστε- η καθιέρωση αυτής της Πολι-
τιστικής Συνταγογράφησης αποτελεί και την πρώτη πράξη έντα-
ξης της αποζηµίωσης για τέτοιου είδους θεραπείες στον ΕΟΠΥΥ,
δηλαδή στην ανταποδοτικότητα; Μήπως είναι κι ένα τέτοιο βήµα,
µοιράζοντας τη δαπάνη στους ασφαλισµένους. Σε κάθε περί-
πτωση πρόκειται για µια θετική ενέργεια την οποία στηρίζουµε,
βεβαίως µε όλες τις παρατηρήσεις που έχουµε κάνει. 

Και στις δύο τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουµε
ΠΑΡΩΝ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρίνα Κοντοτόλη, ειδική αγορήτρια του

ΣΥΡΙΖΑ. 
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητήσαµε διεξοδικά το νοµο-

σχέδιο, αναλύσαµε τις ρυθµίσεις του και ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία τοποθετηθήκαµε µε σαφήνεια. Ό,τι είχαµε να
πούµε για το σύνολο των άρθρων το έχουµε ήδη πει. 

Σήµερα, όµως, εκτός από την ψήφιση του νοµοσχεδίου καλού-
µαστε να αποφασίσουµε για µια τροπολογία που για άλλη µια
φορά επιβεβαιώνει την προχειρότητα και την αποσπασµατική νο-
µοθέτηση αυτής της Κυβέρνησης στον τοµέα του πολιτισµού.
Δεν είναι η πρώτη φορά που βλέπουµε σηµαντικές διατάξεις να
έρχονται την τελευταία στιγµή, χωρίς επαρκή διαβούλευση,
χωρίς τη γνώµη αρµόδιων φορέων, χωρίς τον απαραίτητο θε-
σµικό σχεδιασµό. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει 107 άρθρα. Τι σας πειράζει να
είναι 111; Γιατί αυτές οι ρυθµίσεις δεν ενσωµατώθηκαν εξαρχής;
Αν θέλετε πραγµατικά να στηρίξουµε, σπάστε την τροπολογία
σε άρθρα ώστε να µπορούµε όλοι να τοποθετηθούµε ξεχωριστά.
Εξάλλου, αυτό έγινε και την περασµένη εβδοµάδα σε ένα άλλο
νοµοσχέδιο, του οποίου τα άρθρα σπάσανε και ψηφίστηκε κανο-
νικά απ’ όλους. 

Ξεκινάµε µε το επίδοµα µουσικών. Είναι βήµα, αλλά όχι αρ-
κετό. Η αναπροσαρµογή του επιδόµατος για τους µουσικούς
είναι ένα θετικό µέτρο. Οποιαδήποτε οικονοµική ενίσχυση στους
εργαζόµενους του πολιτισµού, έστω και επιδοµατικά, είναι ανα-
γκαία. 

Όµως δεν µπορούµε να παραβλέψουµε το γεγονός ότι αυτή η
διάταξη έρχεται ενσωµατωµένη σε µια τροπολογία που περιλαµ-
βάνει και αρκετές ρυθµίσεις, οι οποίες δηµιουργούν σοβαρά ζη-
τήµατα αξιοκρατίας και διαφάνειας. Ναι, το επίδοµα είναι ένα
µικρό βήµα, αλλά δεν µπορούµε να δεχτούµε ότι αποτελεί άλλοθι
για µία προβληµατική τροπολογία. 

Και πάµε για τη διαδικασία επιλογής επικεφαλής γραφείων φύ-
λαξης από την αξιοκρατία στους διορισµούς. Ένα από τα βασικά
ζητήµατα της τροπολογίας αφορά τη διαδικασία επιλογής επικε-
φαλής των γραφείων φύλαξης και των υπεύθυνων αρχιφυλάκων.
Μέχρι σήµερα ο νόµος προέβλεπε αντικειµενικά κριτήρια και επι-
λογή µέσα από υπηρεσιακό συµβούλιο. Μία διαδικασία που εξα-
σφάλιζε διαφάνεια και αξιοκρατία. Τι φέρνει η τροπολογία; Την
κατάργηση αυτής της διαδικασίας και την απόδοση της αρµο-
διότητας στον υπηρεσιακό γραµµατέα χωρίς σαφή κριτήρια.

Όταν µιλάµε για θέσεις ευθύνης δεν µπορούµε να δεχτούµε δια-
δικασίες που ανοίγουν παράθυρα για αυθαίρετους διορισµούς.
Η διαχείριση της πολιτιστικής κληρονοµιάς απαιτεί διαφάνεια και
λογοδοσία. 

Συνεχίζουµε µε την πολιτιστική συνταγογράφηση, µια καλή
ιδέα που απαιτεί σχεδιασµό. Η πολιτιστική συνταγογράφηση θα
µπορούσε να είναι ένα εργαλείο πρόσβασης των πολιτών στον
πολιτισµό. Ωστόσο, µια τέτοια πρωτοβουλία απαιτεί ολοκληρω-
µένη µελέτη, εξασφαλισµένους πόρους και σαφείς όρους εφαρ-
µογής. Αυτή η τροπολογία δεν περιλαµβάνει κανένα από αυτά
τα στοιχεία. Δεν υπάρχει διαβούλευση, δεν υπάρχει σχεδιασµός,
δεν υπάρχουν εγγυήσεις για την εφαρµογή του µέτρου. Ένα θε-
τικό µέτρο δεν αρκεί να έχει έναν καλό σκοπό. Πρέπει να µπορεί
να υλοποιηθεί σωστά. 

Και πάµε τώρα στο µνηµείο Καστά. Εδώ είναι που λέµε κάλλιο
αργά παρά ποτέ. Ένα έργο που απαιτεί στρατηγική και όχι πρό-
χειρες ρυθµίσεις. Το µνηµείο Καστά στην Αµφίπολη είναι ένα
µνηµείο τεράστιας ιστορικής σηµασίας. Η κατασκευή εκθεσιακού
χώρου είναι ένα σηµαντικό βήµα για την ανάδειξή του. Όµως η
νοµοθέτηση χωρίς συνολικό σχεδιασµό δηµιουργεί ανησυχίες.
Ένα έργο τέτοιας σηµασίας δεν µπορεί να προχωρά χωρίς ένα
σαφές στρατηγικό πλάνο, µε εξασφαλισµένους πόρους και επι-
στηµονική τεκµηρίωση. Ο πολιτισµός απαιτεί σοβαρότητα, όχι
αποσπασµατικές παρεµβάσεις. Το διακύβευµα είναι µεγαλύτερο. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η τροπολογία
δεν είναι απλώς ένα σύνολο διατάξεων. Είναι ένα ακόµα δείγµα
µιας νοµοθετικής πρακτικής που δεν σέβεται τη διαδικασία, τη
διαφάνεια και την ουσιαστική διαβούλευση. 

Ναι, υπάρχουν επιµέρους θετικές διατάξεις. Αλλά δεν µπο-
ρούµε να εγκρίνουµε µία τροπολογία που περιλαµβάνει και ρυθ-
µίσεις που υπονοµεύουν την αξιοκρατία και τη θεσµική
λειτουργία. Αν η Κυβέρνηση θέλει πραγµατικά να προχωρήσουν
αυτές οι ρυθµίσεις, ας σπάσει την τροπολογία σε άρθρα, ώστε
να τις ψηφίσουµε όλοι. Αυτό θα ήταν µια υπεύθυνη στάση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κοντοτόλη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιώτα Γρηγοράκου, εισηγήτρια

του ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΑΓΙΑ) ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε την τοποθέτηση

του Υπουργού κ. Φωτήλα. Σε τέσσερις συνεδριάσεις της Επιτρο-
πής Μορφωτικών Υποθέσεων από υπουργικά χείλη δεν ακού-
σαµε καθόλου τη λέξη ΕΚΚΟΜΕΔ. Ο ΕΚΚΟΜΕΔ αναφέρθηκε
µόνο από τους εισηγητές, από τους ειδικούς αγορητές και από
τους φορείς, συγκεκριµένα από τον κ. Χριστόπουλο του ΕΚΚΟ-
ΜΕΔ και από τους εκπροσώπους των παραγωγών. 

Άρα, λοιπόν, αναρωτιόµαστε πώς είναι δυνατόν να έρχεται
εδώ ο Υπουργός και στην τοποθέτησή του, την οποία µπορούµε
να χαρακτηρίσουµε αρκετά γενικόλογη -γιατί στην ουσία δεν
έδωσε λύσεις ούτε απαντήσεις στα ερωτήµατα τα οποία έχουν
τεθεί-, να λέει ότι όλες οι διατάξεις οι σχετικές µε τον ΕΚΚΟΜΕΔ
έχουν εκτενώς συζητηθεί κατά τη διάρκεια των επιτροπών. 

Όπως επίσης, ένα άλλο σχόλιο το οποίο θα ήθελα να κάνω,
κύριε Υπουργέ, είναι το σχόλιό σας σχετικά µε το Acropole
Across. Αντί δηλαδή να απολογηθείτε για το ότι είναι κατάκλειστο
ακόµα, έρχεστε και µας µιλάτε µας για µικροπολιτική όταν ξέρετε
πολύ καλά ότι τον προηγούµενο Απρίλιο που ψηφίσαµε το προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο βάλατε και χρήµατα και αµοιβές στα µέλη
του ΔΣ. 

Πάµε τώρα λοιπόν και στις αντιρρήσεις µας σχετικά µε το
άρθρο 83. Οι ενστάσεις µας αφορούν στο διοικητικό πρόστιµο,
στον τελικό χρήστη, στον οικιακό χρήστη, στον απλό πολίτη. Και
για ακόµα µία φορά αναρωτιόµαστε αν τελικά έχουµε δει τι συµ-
βαίνει µε τα προσωπικά δεδοµένα. Και αυτή είναι η µεγάλη έν-
σταση του ΠΑΣΟΚ πάνω στο συγκεκριµένο άρθρο. Γι’ αυτόν τον
λόγο και θα το καταψηφίσουµε. Διότι πραγµατικά δεν µπορούµε
να καταλάβουµε πώς είναι αν νοµίζει το Υπουργείο ότι τελικά
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είναι τόσο εύκολο για τον τελικό χρήστη να ανακαλύψει την πα-
ράνοµη πηγή του περιεχοµένου, όταν µάλιστα πάρα πολλές
φορές βλέπουµε ότι καταβάλει και αντίτιµο για να µπορέσει να
δει τον συγκεκριµένο για παράδειγµα αθλητικό αγώνα ή την τη-
λεοπτική σειρά ή την κινηµατογραφική ταινία. 

Σχετικά µε τις τροπολογίες, κατανοώ πως είναι πλέον πλη-
κτικό, αλλά οφείλουµε να το ξαναπούµε πως έχουµε δύο τροπο-
λογίες οι οποίες κατατέθηκαν χθες το βράδυ αργά. Η πρώτη
είναι εντελώς άσχετη µε το Υπουργείο Πολιτισµού. Εποµένως
δεν θα σχολιάσουµε κάτι. Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη και τα τέσ-
σερα άρθρα του πολιτισµού, νοµίζουµε, κυρία Υπουργέ, ότι από
τη στιγµή που συζητάµε εδώ και µιάµιση εβδοµάδα για ένα νο-
µοσχέδιο σκούπα, κάποιες διατάξεις θα µπορούσαν να είχαν µπει
στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου υπό συζήτηση. Αλλά µάλλον
είναι και αυτό στα πλαίσια της νοµοθετικής εντιµότητας, την
οποία επικαλείστε. 

Σε κάθε περίπτωση εµείς έχουµε πολύ καλή πρόθεση να ανα-
γνωρίσουµε οτιδήποτε είναι προς τη θετική κατεύθυνση.
Ωστόσο, έχουµε τονίσει πάρα πολλές φορές ότι µε αυτόν τον
τρόπο, δουλειά δεν γίνεται. Δεν µπορούµε συνεχώς να έχουµε
και αποσπασµατικά νοµοσχέδια και ερανιστικά νοµοσχέδια και
τροπολογίες οι οποίες έρχονται µέσα στη νύχτα από διάφορα
υπουργεία και έχουν και άρθρα. 

Στο άρθρο 2 της 321/10 τροπολογίας λέτε πως µε την προτει-
νόµενη διάταξη υιοθετείτε µία ταχύτερη διαδικασία επιλογής των
επικεφαλής των γραφείων φύλαξης πληροφόρησης και των
υπευθύνων αρχιφυλάκων. Εδώ δηλαδή ο λόγος της µη τήρησης
και τελικά κατάργησης του ν.4608/2019 είναι η επιτάχυνση της
διαδικασίας; 

Ξέρετε, η επιτάχυνση των διαδικασιών δεν δικαιολογεί την κα-
τάργηση νόµων που εξασφαλίζουν την αξιοκρατία και τη διαφά-
νεια. Εδώ λοιπόν, πρέπει να εφαρµόσει η Κυβέρνηση τον νόµο
γρήγορα και όχι να τον καταργήσει για να ικανοποιήσει τους αρε-
στούς. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το άρθρο 3 της ίδιας τροπολογίας, σχε-
τικά µε την πολιτιστική συνταγογράφηση, την οποία την αναφέ-
ρατε και εσείς στα πλαίσια της συζήτησής µας στις επιτροπές,
ξαφνικά ανακαλύπτουµε ότι το εν λόγω πρόγραµµα στο οποίο
αναφερθήκατε επί της ουσίας δεν έχει ούτε θεσµικό πλαίσιο.
Φέρνετε δηλαδή ένα κέλυφος, το οποίο για να µπορέσει να λει-
τουργήσει, απαιτούνται δύο κοινές υπουργικές αποφάσεις. Μία
πλατφόρµα που για το πρόγραµµα αυτό δεν υπάρχει και νοµίζω
ότι το σοκαριστικότερο είναι ότι αφού µας ήρθε η συγκεκριµένη
τροπολογία χθες το βράδυ και εµείς µιλήσαµε µε τους αρµόδι-
ους, ο κόσµος της ψυχικής υγείας δεν έχει καµία ιδέα για όλο
αυτό. Υλοποιείται δηλαδή σήµερα το εν λόγω πρόγραµµα το
οποίο έχει ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας;
Γιατί εδώ µας µιλάτε για ολοκλήρωση του έργου. Πώς, πού και
από ποιον; Και είναι κρίµα πραγµατικά γιατί η πολιτιστική συντα-
γογράφηση είναι µια εξαιρετική πρακτική που µπορεί να βοηθή-
σει ουσιαστικά τους ψυχικά ασθενείς. 

Ευχαριστούµε πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ την

κ. Γρηγοράκου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Λιβανός, εισηγητής της Νέας

Δηµοκρατίας. 
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο σύντοµος γίνεται, γιατί νο-

µίζω έχει γίνει εκτενής αναφορά σε όλα τα άρθρα. 
Θέλω µόνο να κάνω µια µικρή αναφορά στο κοµµάτι των τρο-

πολογιών. 
Πρώτα από όλα για την τροπολογία που αφορά αµιγώς το

Υπουργείο Πολιτισµού, νοµίζω ότι εισάγονται για πρώτη φορά
ρυθµίσεις, οι οποίες ήταν απολύτως απαραίτητες και νοµίζω είναι
απολύτως θετικές τόσο όσον αφορά την αναπροσαρµογή του
επιδόµατος του µουσικού οργάνου, σε πλαίσιο ώστε να είναι
ακόµα πιο αντιπροσωπευτική η δυνατότητα να υποβοηθείται ο
καλλιτέχνης όσον αφορά τον εξοπλισµό που έχει, προκειµένου
να επιτελέσει το έργο του. Όσον αφορά το µνηµείο Καστά στην
Αµφίπολη ήταν αδήριτη ανάγκη άµεσα να θεσµοθετηθεί το κοµ-
µάτι της κατασκευής του εκθεσιακού χώρου. Και προφανώς µε

τις διατάξεις που προβλέπονται θα γίνουν οι κατάλληλες ενέρ-
γειες προκειµένου ο εκθεσιακός χώρος να είναι σύντοµα στη διά-
θεση του κοινού. Αυτό όµως απαιτούσε µια άµεση νοµοθετική
ρύθµιση και γι’ αυτό επελέγη αυτός ο τρόπος. 

Θέλω επίσης να κάνω µια επισήµανση για την πολιτιστική συν-
ταγογράφηση, λόγω και της ιδιότητας µου ως γιατρός. Νοµίζω
ότι αποτελεί ουσιαστικά µια τοµή για τις θεραπείες των ψυχικών
παθήσεων. Είναι και στον κοινό νου ακόµα κατανοητό και σηµαν-
τικό το γεγονός ότι η πρόσβαση σε πολιτιστικά γεγονότα, η µέ-
θεξη σε πολιτιστικά γεγονότα, αποτελεί µια από τις καλύτερες
ευεργετικές θεραπείες για όσους έχουν κάποια ψυχική νόσο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω µια µικρή ανα-
φορά και για τους ειδικευόµενους γιατρούς και για τις συµβάσεις
τους στα νοσοκοµεία. Αυτό αφορά κυρίως ειδικευόµενους για-
τρούς που ολοκλήρωσαν τη θητεία τους, ειδικά στα περιφερει-
ακά, σε άγονα µέρη, οι οποίοι ακόµα δεν έχουν αποκτήσει τίτλο
ειδικότητας ή ακόµα δεν έχουν αποκτήσει το επόµενο επαγγελ-
µατικό τους βήµα. Τους δίνεται η δυνατότητα να συνεχίσουν να
προσφέρουν, εφόσον οι ίδιοι το επιθυµούν στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας και εφόσον υπάρχουν και οι προβλεπόµενες θέσεις, και
αυτό τους καθιστά εκ νέου σηµαντικούς, όπως ήδη ήταν στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, προκειµένου να διεκπεραιώνεται µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο το κοµµάτι της δηµόσιας υγείας στα νο-
σοκοµεία αυτά.

Θέλω να κάνω ένα σχόλιο επίσης γι’ αυτά τα οποία ακούσαµε
από τους αξιότιµους συναδέλφους του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος, επειδή ήταν αρκούντως προκλητικό και προσβλητικό αυτό
που ειπώθηκε για το ποιο είναι το πρότυπο του ελληνικού πολι-
τισµού και αν έχουµε πρότυπο κάποιο αµερικανικό µοντέλο. Νο-
µίζω ότι ο ελληνικός πολιτισµός έχει απολύτως τη δική του
ταυτότητα. Η ελληνική κληρονοµιά και η κουλτούρα έχουν απο-
λύτως τη δική τους ταυτότητα. Και υπενθυµίζω ότι, όχι απλά δεν
χρειαζόµαστε θετικά πρότυπα, άσχετα αν µπορεί να µιµούµαστε
ή να εφαρµόζουµε πολλές φορές θετικά παραδείγµατα ανάδει-
ξης πολιτιστικών µνηµείων, αλλά αυτό νοµίζω ότι το κάνει κάθε
λογική κυβέρνηση, υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι ο ελληνικός πολιτι-
σµός αποτέλεσε πρότυπο και βάση για όλους τους υπόλοιπους
πολιτισµούς σ’ αυτόν εδώ τον κόσµο. Εποµένως, είναι εξαιρετικά
προσβλητικό να το λέµε αυτό και σε καµία περίπτωση δεν ισχύει.

Ο πολιτισµός στη δική µας φιλοσοφία, επίσης, δεν περιλαµβά-
νει κανενός είδους προπαγάνδα. Δεν χρειάζεται ο ελληνικός πο-
λιτισµός να προπαγανδίσει κάτι για την αξία του και για την
προσφορά του. Ο στόχος στο επίκεντρο της δικής µας πολιτικής
είναι η ανάδειξη της µακραίωνης κληρονοµιάς µας κι αυτό θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε µε κάθε τρόπο.

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν
νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζεται, όπως είδατε, όλο το θεσµικό πλαί-
σιο λειτουργίας των ανωτέρω νοµικών προσώπων που περιγρά-
ψαµε και συζητήσαµε όλοι και επιλύονται λειτουργικά ζητήµατα
καθηµερινότητας σε όλους αυτούς τους φορείς.

Θέλω πραγµατικά να συγχαρώ την Υπουργό για τη νοµοθετική
πρωτοβουλία της και θέλω να τη συγχαρώ ακόµη περισσότερο
για το γεγονός ότι µε τις τελευταίες παρεµβάσεις νοµοτεχνικού
χαρακτήρα έδειξε στην πράξη ότι επιθυµεί τη µεγαλύτερη δυ-
νατή συναίνεση στην ψήφιση ενός τέτοιου σηµαντικού και εκτε-
ταµένου νοµοσχεδίου.

Κι αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η φιλοσοφία
µόνο του Υπουργείου Πολιτισµού, είναι η φιλοσοφία όλης της
Κυβέρνησης. Σας καλώ να την ακολουθήσετε, υπερψηφίζοντάς
το.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Λιβανό.

Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει µε κάθε ευκαιρία και µε µεγάλη επί-
ταση υπογραµµίσει τη σηµασία του πολιτισµού για την κοινωνία
και για τη δηµοκρατία. Κι αυτός είναι ο λόγος που µέσα από την
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Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, που οι µισοί της Βουλευτές είναι
καλλιτέχνες, προσπαθούµε πάντα στο πεδίο του πολιτισµού να
ενθαρρύνουµε την προοπτική µιας εθνικής και κοινωνικής πολι-
τικής που θα ξαναφέρει στο επίκεντρο τον πολιτισµό και την παι-
δεία. Άλλωστε, είναι αλληλένδετες αυτές οι δύο αξίες, αυτά τα
δύο αγαθά που συνδέονται ταυτόχρονα µε την ταυτότητά µας,
αλλά και µε την ανθρώπινη υπόστασή µας.

Όπως έχει πει εδώ µέσα στη Βουλή ένας εκ των Βουλευτών
µας, που καταβάλλει µεγάλη προσπάθεια για τα θέµατα του πο-
λιτισµού µέσα κι έξω από τη Βουλή και πασχίζει και πιέζει και
προτείνει για τα ζητήµατα του πολιτισµού, ο Διαµαντής Καρανα-
στάσης, ο πολιτισµός δεν είναι µόνον τα άυλα πολιτιστικά αγαθά,
ο πολιτισµός είναι και ο τρόπος µε τον οποίο συµπεριφερόµαστε,
ο τρόπος µε τον οποίο µιλάµε εδώ µέσα, ο τρόπος µε τον οποίο
απευθυνόµαστε, ο τρόπος µε τον οποίο σεβόµαστε την ανθρώ-
πινη υπόσταση κάθε ύπαρξης, ο τρόπος µε τον οποίο αποκλεί-
ουµε τις εκχυδαϊσµένες εκδηλώσεις προσβολής και
αµφισβήτησης της ανθρώπινης ύπαρξης. Κι αυτά δεν είναι ζητή-
µατα κοµµάτων, είναι ζητήµατα αρχών. 

Έτσι λοιπόν η Πλεύση Ελευθερίας, αυτό το κίνηµα που ενοχλεί
πάρα πολύ την Κυβέρνηση, την εξουσία, τον Πρωθυπουργό και
όλους όσοι έλκουν συµφέροντα από τη διακυβέρνηση αυτή, είναι
ταυτόχρονα το κίνηµα που δεν θα επιτρέψει έξω από το πλαίσιο
προσβολές.

Εµείς ήµασταν εκείνοι -και έχω την ευκαιρία να το πω και µε
την παρουσία του κ. Φωτήλα- εµείς ήµασταν η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Αντιπολίτευσης που όταν ο Υφυπουργός Πολιτισµού
δέχθηκε επίθεση για την επιλογή του, από τη θέση του Υφυπουρ-
γού, να παρακολουθεί θεατρικές παραστάσεις και δέχθηκε δη-
λητηριώδη δηµοσιεύµατα αµφισβήτησης της αξιοπρέπειας και
της υπόστασής του, εµείς ήµασταν, εγώ ως Αρχηγός της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, ο Σπύρος Μπιµπίλας, ο Διαµαντής Καραναστά-
σης που δηµόσια βγήκαµε και είπαµε ότι αυτά δεν είναι ανεκτά.

Αντίστοιχα, περιµένουµε από τα κυβερνητικά πρόσωπα -κύριε
Φωτήλα, εσείς το έχετε κάνει, όταν δέχθηκε ανοίκεια επίθεση ο
Σπύρος Μπιµπίλας για τη δική του σεξουαλική ταυτότητα και για
την υπόστασή του ως Βουλευτή, το κάνατε και µπράβο σας- ανα-
µένουµε λοιπόν θέσεις και τοποθετήσεις αρχής, ανεξαρτήτως
κόµµατος και ανεξαρτήτως κυβερνητικής ή αντιπολιτευτικής
δράσης. Διότι αυτό σηµαίνει υπεράσπιση των αρχών και των
αξιών, των δικαιωµάτων και των ελευθεριών.

Έχω καλέσει πολλές φορές, κυρία Υπουργέ, την Κυβέρνηση
και τα κυβερνητικά πρόσωπα και τις γυναίκες Υπουργούς και τις
γυναίκες Βουλευτίνες να υψώσουµε ένα τείχος αποκλεισµού του
σεξισµού, του µισογυνισµού, ένα τείχος απαγόρευσης της συµ-
περιφοράς του νταή που εκδηλώνεται εδώ µέσα στη Βουλή και
από κυβερνητικά πρόσωπα και από πρόσωπα της Αντιπολίτευ-
σης.

Επειδή η Πλεύση Ελευθερίας ενοχλεί κι επειδή εγώ ενοχλώ
δεν επιτρέπεται να µην ενοχλούν φράσεις από του Βήµατος της
Βουλής που είναι βαθύτατα σεξιστικές και αµφισβητούν το δι-
καίωµα µιας γυναίκας να υπάρχει, να αγωνίζεται, αν δεν έχει φάει
χαστούκια, το δικαίωµα µιας γυναίκας να µιλάει χωρίς να της
λένε «τι λες, κυρά µου;», το δικαίωµα όλων µας να είµαστε ίσοι
και µε ισότητα και παρρησία να απευθυνόµαστε ο ένας στον
άλλον, η µια στην άλλη, η µια στον άλλον, ο ένας στην άλλη.

Έχω δεχθεί, επειδή ενοχλεί αντιπολιτευτικά η Πλεύση Ελευ-
θερίας, τόνους χυδαιότητας και αξιώνω και θα συνεχίσω να
αξιώνω -δεν θα σωπάσω- να µπει τέλος στον σεξισµό, τέλος στον
µισογυνισµό, τέλος στους Υπουργούς που έρχονται εδώ και λένε
«όταν θα βλέπετε εµένα στην Αίθουσα, θα είστε µαζεµένη», όπως
έκανε κατ’ επανάληψη ο κ. Γεωργιάδης, τέλος στους Αντιπρο-
έδρους της Βουλής που κάνουν χειρονοµίες και λένε «δεν κατα-
λαβαίνετε;», υπονοώντας ότι είναι µειωµένης αντίληψης µια
γυναίκα Αρχηγός, τέλος στους Προέδρους των Επιτροπών,
όπως ο κ. Μαρκόπουλος, που απευθύνονται στην ενοχλητική Αρ-
χηγό, λέγοντάς της «είσαι γελοία, η άγνοιά σας είναι ογκώδης»
και αντίστοιχα ο κ. Λαµπρούλης «δεν ξέρετε την τύφλα σας».

Θα βάλουµε ένα τέλος σε αυτά; Είναι υπόθεση όλων µας. Είναι
καθήκον µας των γυναικών και των ανδρών. Διότι αυτού του εί-
δους η υποτίµηση, η συµπεριφορά αµφισβήτησης της ισότητας

οδηγεί σε πολύ σκοτεινές εποχές. Και οι γυναίκες έχουµε δώσει
αγώνες για να κατακτήσουµε δικαιώµατα και οφείλουµε να συ-
νεχίσουµε να δίνουµε αγώνες για να κατακτηθούν τα δικαιώµατα
όλων εκείνων των υπάρξεων που ακόµα δεν έχουν κατακτηθεί,
αλλά και για να περιφρουρούµε αυτά που άλλες γυναίκες πριν
από εµάς έδωσαν το αίµα τους για να µας τα παραδώσουν. Και
δεν έχει κανείς δικαίωµα να τα αµφισβητεί µε το χέρι προτετα-
µένο, λέγοντας: «Τι λες, κυρά µου; Τι ξέρεις από αγώνες; Μας
πουλάς αγώνες, ενώ δεν έχεις φάει ούτε ένα χαστούκι;».

Σε πολιτικό επίπεδο, βεβαίως, αγωνιστής δεν είναι αυτός που
έχει φάει χαστούκι. Αγωνιστής είναι αυτός, εκείνη που επιµένει
να διεκδικεί και να υπερασπίζεται, που δεν κάµπτεται, που δεν
λυγίζει και που θωρακίζει αυτά που είναι ιερά, ακόµη και δίνοντας
τη ζωή του.

Λέγοντα αυτά, λοιπόν, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι, προσω-
πικά, από τη δεύτερη µέρα συνεδρίασης στην παρούσα Κοινο-
βουλευτική Περίοδο, βλέποντας τι ερχόταν, είχα στείλει επίσηµη
επιστολή στον κ. Μητσοτάκη, Πρωθυπουργό, στον κ. Τασούλα,
τότε Πρόεδρο της Βουλής, ζητώντας να ληφθούν µέτρα κατά
των σεξιστικών και κακοποιητικών συµπεριφορών εδώ, στο Κοι-
νοβούλιο, να ληφθούν δηλαδή µέτρα εκπολιτισµού της κοινοβου-
λευτικής παρουσίας.

Και δεν µπορεί όλα να ψηφίζονται. Δεν µπορούν όλα να συµ-
ψηφίζονται. Δεν µπορούν όλα να µπαίνουν στη ζυγαριά. Υπάρ-
χουν πράγµατα που είναι ανεκτά, επειδή είναι στο πλαίσιο
διαφωνίας και υπάρχουν πράγµατα που δεν είναι ανεκτά, επειδή
ακριβώς θίγουν και αγγίζουν απόλυτες αρχές και αυτός είναι ο
λόγος που εµείς πάντα υπερασπιζόµαστε -και προσωπικά υπε-
ρασπίζοµαι- όποιον και όποια βάλλεται και ιδίως τις γυναίκες σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα, που µπορεί να έχουµε διαφωνία πολι-
τική. Υπερασπίστηκα τη συνεργάτιδα του κ. Γεωργιάδη, όταν
υπέστη κακοποιητική, σεξιστική συµπεριφορά, υπερασπίστηκα
την κ. Τζάκρη, όταν υπέστη οµοίως σεξιστική συµπεριφορά από
τον κ. Τασούλα, που την έλεγε αξιοθρήνητη και ότι τη λυπάται,
την κ. Κοντοτόλη, την κ. Χρηστίδου, την κ. Κοµνηνάκα, από όλες
τις πτέρυγες. Διότι ή σε αυτά τα θέµατα θα βάλουµε φραγµό ή
θα τα προσκαλούµε και θα κλείνουµε το µάτι.

Εµείς, τουλάχιστον, δεν κλείνουµε το µάτι. Έχουµε τα µάτια
µας πάρα πολύ ανοιχτά και µε παρρησία θα συνεχίσουµε να λέµε
αυτά που λέµε.

Οφείλω να πω, κυρία Υπουργέ, επειδή ακριβώς είναι κακοποι-
ητική συµπεριφορά το µπούλινγκ και ο σεξισµός και έχει υπάρξει
τέχνη κατά αυτών των συµπεριφορών και πολύ πρόσφατα, στα
τέλη του 2023, µία νέα καλλιτέχνης, η Γεωργία Λαλέ, συνέβαλε
και προσέφερε στους πολίτες το έργο της.

Το έργο της, λοιπόν, «Η Σηµαία», ήταν µια ελληνική σηµαία µε
ροζ χρώµατα, φτιαγµένη από τα σεντόνια γυναικών, για να ση-
µατοδοτήσει την ανάγκη λήψης µέτρων κατά της κακοποίησης
των γυναικών και κατά των γυναικοκτονιών. Συνέβη τότε κάτι
εξαιρετικά κακοποιητικό. Με εντολή του Υπουργού Εξωτερικών
κατέβηκε το έργο αυτό από το Ελληνικό Προξενείο της Νέας
Υόρκης.

Είναι προς τιµήν σας, κυρία Υπουργέ, ότι εσείς δεν υπερασπι-
στήκατε αυτήν την κίνηση, η οποία ήταν, αφενός, σε συµβολικό
και ουσιαστικό επίπεδο, η απόλυτη επιβεβαίωση της ανάγκης να
κάνουµε κάτι για την έµφυλη βία -όταν φτάνει η καλλιτέχνης να
λογοκρίνεται και να της κατεβάζουν το έργο- και σε ουσιαστικό
επίπεδο, µια αµφισβήτηση της ελευθερίας της έκφρασης, της
ελευθερίας της τέχνης.

Εµείς, λοιπόν, θα συνεχίσουµε να συµβάλλουµε ουσιαστικά
στα θέµατα του πολιτισµού µε τις πολύ διαφορετικές τοποθετή-
σεις που κάνουµε για την ελευθερία, για τη δηµιουργία, για την
εξωστρέφεια. Είναι, νοµίζω, εντελώς διαφορετικές οι οµιλίες που
έχετε ακούσει εδώ από τον Διαµαντή Καραναστάση, από τον
Σπύρο Μπιµπίλα, τη Τζώρτζια Κεφαλά, τρεις ανθρώπους που
υπηρετούν την τέχνη ακάµατα. Διότι πρέπει να το πούµε και
αυτό, ότι η τέχνη είναι πάρα πολύ απαιτητική υπόθεση, που απαι-
τεί και προϋποθέτει την πειθαρχία, τη σκληρή δουλειά, αλλά και
την ανοιχτωσιά και την ανεκτικότητα.

Ο εισηγητής µας σήµερα, ο Σπύρος Μπιµπίλας, εγκλωβίστηκε
στη Λέσβο και γι’ αυτό -για να λύσω κάποιες απορίες- δεν ήταν
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παρών στη συζήτηση και γι’ αυτό κάνω εγώ την τοποθέτησή µας
για το νοµοσχέδιο, γιατί συµβαίνουν και αυτά σε µια χώρα νη-
σιωτική, όπου η νησιωτικότητα και η πολυσχιδής πολιτισµική ταυ-
τότητα κάποιες φορές εµποδίζουν και τη µετακίνηση.

Ο Σπύρος Μπιµπίλας τοποθετήθηκε στην επιτροπή στις αρχι-
κές συνεδριάσεις. Ήταν κατά την ακρόαση των φορέων και συ-
νέβαλε πολύ καθοριστικά και στη διαµόρφωση της θέσης και της
προσέγγισής µας στο νοµοσχέδιο, όπως συνέβαλαν και πάρα
πολλοί άνθρωποι της τέχνης, του πολιτισµού, που προσεγγίζουν
τα ζητήµατα.

Εµείς τα προσεγγίζουµε όπως οι άνθρωποι της τέχνης και του
πολιτισµού, µε αγωνία, µε αγωνία όχι αντιπαράθεσης, αλλά µε
αγωνία πραγµατικής συµβολής στην κοινή πολιτιστική µας κλη-
ρονοµιά, στην κοινή πολιτιστική µας δράση, ταυτότητα.

Είναι στοιχείο του πολιτισµού µας και η ιστορία του λαού µας.
Είναι στοιχείο του πολιτισµού µας και η αντίσταση του λαού µας.
Είναι στοιχεία πολιτισµού οι παρακαταθήκες των ανθρώπων που
αντιστάθηκαν, όπως και των ανθρώπων που εξεγέρθηκαν. Όλα
αυτά εµείς τα θεωρούµε άξια προστασίας, µε τον ίδιο τρόπο που
θεωρούµε άξια προστασίας τα αρχαία µνηµεία, την ολότητά τους
και απολύτως επιβεβληµένη τη διεκδίκηση της επανασύνδεσης
και επανένωσης των Γλυπτών του Παρθενώνα µε το Μνηµείο.

Στο πεδίο αυτό θα ήθελα να υπενθυµίσω, κυρία Υπουργέ, ότι
η Πλεύση Ελευθερίας επιζητεί στο διηνεκές -αλλά, ελπίζουµε,
όχι στο υπερπέραν- την εκπλήρωση αυτής της δέσµευσης που
είναι και οφειλή προς την Μελίνα Μερκούρη, αυτήν την εµβλη-
µατική γυναίκα που υπερασπίστηκε τη χώρα όταν βίωνε ο ελλη-
νισµός τις πιο σκοτεινές εποχές της χούντας και υπερασπίσθηκε
την ανάκτηση των Γλυπτών του Παρθενώνα, ελπίζοντας ότι θα
ζούσε για να τα δει να επιστρέφουν. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να πούµε ότι δεν επιθυµούµε αυτήν την
παράταση της εκκρεµότητας. Είναι ήδη πολύ µακρός ο χρόνος
που δεν έχει εκπληρωθεί η διεκδίκησή µας. Θεωρούµε ότι πρέπει
να εξετάσετε την πρότασή µας να συγκροτηθεί µία διακοµµατική
επιτροπή της Βουλής για την διεκδίκηση αυτών των Γλυπτών, η
οποία θα ασκήσει κοινοβουλευτική διπλωµατία και θα πιέσει προς
την κατεύθυνση αυτή, για την οποία υπάρχει πολύ µεγάλη υπο-
στήριξη και στην κοινή γνώµη του Ηνωµένου Βασιλείου, αλλά και
στον κόσµο της τέχνης και του πολιτισµού σε παγκόσµιο επίπεδο. 

Υπάρχει ένα έδαφος εύφορο που δεν πρέπει να αφεθεί και
υπάρχει µια συγκυρία η οποία δεν πρέπει να ατονήσει, διότι ήδη
έχει περάσει ενάµισης χρόνος από τότε που υπέστη µεγάλη κα-
τακραυγή ο τότε Πρωθυπουργός του Ηνωµένου Βασιλείου, ο
Ρίσι Σούνακ, επειδή ακύρωσε τη συνάντησή του µε τον Έλληνα
Πρωθυπουργό, ακριβώς λόγω της εκκρεµότητας αυτής και της
διάθεσης κατασίγασης της εκκρεµότητας αυτής. Βλέπετε, εµείς
είµαστε πάντοτε υπέρ της αλήθειας και της διαφώτισης και όχι
υπέρ της συσκότισης. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µία διακοµµατική
επιτροπή θα συµβάλλει στην κατεύθυνση αυτή. 

Και πιστεύω, επειδή ακριβώς είναι διαγνωσµένη η απόλυτη
οµόνοια –θεωρώ- όλων των κοµµάτων για µια τέτοια διεκδίκηση,
ακριβώς όπως είχε διαπιστωθεί απόλυτη οµόνοια των κοµµάτων
για την σύσταση της διακοµµατικής επιτροπής της Βουλής για
την διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών, ότι είναι επιβεβληµένο
να αναληφθεί αυτή η πρωτοβουλία. 

Φυσικά, για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών στην πο-
ρεία και όταν εγώ αναβάθµισα την επιτροπή αυτή, υπήρξε ένα
κόµµα που αρνήθηκε να συµµετάσχει το 2015, ήταν το «Ποτάµι»
του κ. Θεοδωράκη. Ο οποίος κ. Θεοδωράκης χθες από ό,τι είδα,
δίνοντας µια συνέντευξη στον κ. Σρόιτερ, µε απείλησε εµµέσως
πλην σαφώς και είπε ότι «δεν θα βγάλω καθαρή» επί λέξη. «Δεν
θα βγάλω καθαρή εδώ». Για να δούµε!

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ποιος;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο κ. Σταύρος Θεοδωράκης που πήρε τη συνέντευξη
από τον Πρωθυπουργό στις 21 Μαρτίου του 2023, τότε που
έλεγε ο κ. Μητσοτάκης ότι δεν υπάρχει κανενός είδους ύποπτο
και εύφλεκτο φορτίο. 

Έχω δεχθεί αρκετές απειλές στη ζωή µου από τα πρώτα χρό-
νια της δικηγορίας µου, για να έχω πάρει τις αποφάσεις µου από
µικρή, ότι την πορεία µου δεν την καθορίζουν ο φόβος και η ανη-

συχία. Την καθορίζει η αγάπη για τον άνθρωπο και η διεκδίκηση
ενός µέλλοντος όπως το αξίζουµε. 

Κυρία Υπουργέ, βρίσκουµε ότι το νοµοσχέδιο έχει αρκετά έως
πολλά θετικά στοιχεία. Κυρίως έχει µια διάθεση διάταξης των
διαδικασιών γύρω από σηµαντικούς φορείς του πολιτισµού,
όπως είναι τα µουσεία και οι πινακοθήκες. 

Σε αυτήν την προσέγγιση εµείς θέλουµε να εισφέρουµε. Δυ-
στυχώς, αυτό δεν µπορεί να γίνει σε αυτή τη συζήτηση, διότι
ήταν πολύ ασφυκτικές οι ηµεροµηνίες της συζήτησης 106 άρ-
θρων. Μπορεί, όµως, να γίνει. Είναι ανάγκη να ενισχυθεί η συµ-
µετοχή καλλιτεχνών και ανθρώπων της τέχνης και του πολιτισµού
στη διοίκηση αυτών των οργανισµών. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Έχουµε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχετε, αλλά καλό είναι να είναι πιο ενισχυµένη η συµ-
µετοχή και να υπάρχει ένας σαφής χαρακτήρας. 

Επίσης, έχουµε µια διαφωνία προσέγγισης σε σχέση µε το αν-
τικείµενο των αρµοδιοτήτων των διοικητικών συµβουλίων και θα
το πω µε µεγάλη σιγουριά αυτό που θα πω. Θεωρώ ότι κανένα
µουσείο, καµία πινακοθήκη, κανένας τέτοιος πολιτιστικός οργα-
νισµός δεν πρέπει να µπαίνει σε καµία διαδικασία να πουλάει
έργα τέχνης. Είναι στοιχεία της δηµόσιας περιουσίας και της
κληρονοµιάς µας. Είναι στοιχεία προς διαφύλαξη. 

Στέναξε η χώρα την περίοδο των µνηµονίων από τις εκποιήσεις
δηµοσίων στοιχείων του πλούτου και της κληρονοµιάς µας. Είναι
η ώρα να πούµε ότι δεν πουλάµε. Και δεν υπάρχει λόγος να µπει
η πολιτισµική δραστηριότητα στη διαδικασία του να πουλάει
έργα τέχνης. Ας ασχοληθούµε µε την ενίσχυση της ελευθερίας
και της δηµιουργίας. Ας ασχοληθούµε µε την πραγµατική σύν-
δεση αυτών των οργανισµών, αλλά και της Βουλής ακόµη. 

Η Βουλή είναι ένας οργανισµός που έχει φοβερή περιουσία σε
έργα τέχνης. Κάποτε ως Πρόεδρος της Βουλής απέτρεψα µε κι-
νηµατογραφικό τρόπο το να φύγουν από τη Βουλή έργα τέχνης
που ανήκαν στη Βουλή. Θα σας αφήσω σε αγωνία για το πώς
απετράπη αυτό. Πάντως υπήρχε ένα µεγάλο φορτηγό εδώ µπρο-
στά στο «στρογγυλό» στη Βουλή για µεταφορές έργων τέχνης
και έτυχε να το δω αυτό το µεγάλο φορτηγό µπαίνοντας στη
Βουλή. Κι επειδή είµαι δικηγόρος του ποινικού, ενδιαφέρθηκα να
δω αν υπάρχει κάποια συµφωνηµένη µεταφορά έργων τέχνης,
γιατί δεν ήξερα κάτι και ξέρω τι περιουσία έχει η Βουλή. Δεν
υπήρχε, λοιπόν, συµφωνηµένη µεταφορά, αλλά αν δεν τύχαινε
να περάσω εκείνη την ώρα, θα είχαµε απολέσει, δυστυχώς, ση-
µαντικούς πίνακες.

Το λέω αυτό για να έχουµε όλοι συναίσθηση ότι είναι πολύ µε-
γάλη η ευθύνη της διαφύλαξης και της µεταλαµπάδευσης της
κληρονοµιάς µας και βεβαίως της σύνδεσης της νέας γενιάς µε
όλη αυτή την υλική και άλλη περιουσία, αλλά και µε την αίσθηση
του πολιτισµού και της δηµιουργίας.

Μία από τις πιο σηµαντικές εµπειρίες τις περασµένες εβδοµά-
δες ήταν στις 29 Γενάρη όταν βρέθηκα στη διαµαρτυρία των παι-
διών που φοιτούν στα µουσικά σχολεία, µία διαµαρτυρία µε
δηµιουργία, µε πρόταση, µε αγωνία.

Τα παιδιά αυτά είναι πολυτάλαντα, αλλά φοιτούν σε σχολεία
όπου πέφτουν σοβάδες. Κάνουν µάθηµα κάτω από σκάλες. Είναι
σηµαντικό όταν µιλάµε για τον πολιτισµό και τη διαφύλαξή του,
να έχουµε συναίσθηση ότι µιλάµε και για την ενθάρρυνση της
νέας γενιάς να έχει επαφή µε τον πολιτισµό, όπως είναι σηµαν-
τικό να µιλάµε -τα ίδια έχω πει αρκετές φορές και για τον αθλη-
τισµό- για τους ανθρώπους του πολιτισµού που χρειάζονται
στήριξη.

Υπάρχουν αρκετές διατάξεις στο νοµοσχέδιο στήριξης των αν-
θρώπων του πολιτισµού και εµείς αυτές θα τις υποστηρίξουµε,
όπως θα υποστηρίξουµε τη δηµιουργία θέσεων εργασίας σε
σχέση µε τη λειτουργία των οργανισµών αυτών, των πολιτιστι-
κών, της Πινακοθήκης, των µουσείων και την ενίσχυσή τους µε
ανθρώπινο δυναµικό, κάτι που πρέπει να αποτελέσει και το έναυ-
σµα µιας γενικότερης ενίσχυσης του πεδίου του πολιτισµού. Και
στο πεδίο αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι εµείς θα σας πιέ-
σουµε για να πιέσετε να αυξηθεί ο προϋπολογισµός για τον πο-
λιτισµό, όπως πιέζουµε να αυξηθεί ο προϋπολογισµός για την
παιδεία.
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Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να µιλήσουµε για την ενίσχυση του
ελληνικού κινηµατογράφου και υπάρχουν θετικές διατάξεις που
θα τις στηρίξουµε. Είναι πολύ σηµαντικό να µιλήσουµε για τις
διεθνείς παραγωγές και την εξωστρέφεια. Έχει κάνει µία εµβλη-
µατική οµιλία ο Διαµαντής Καραναστάσης, από αυτές που φωτί-
ζουν το πώς στην Ελλάδα δεν υπάρχει άδεια γυρίσµατος, αλλά
µόνο άδεια κατάληψης χώρου, το πώς στην Ελλάδα για να κά-
νουν µια τεχνητή έκρηξη σε µία διεθνή παραγωγή πήραν άδεια
λατοµείου και το πώς ο Τοµ Κρουζ, εάν ερχόταν να κάνει µια
σκηνή δράσης και η αστυνοµία δεν έκανε τα στραβά µάτια, θα
κινδύνευε να του κόψουν πολύ µεγάλο πρόστιµο για παραβιάσεις
του ΚΟΚ, ο οποίος δεν αναστέλλεται ούτε στα γυρίσµατα.

Είναι σηµαντικό να µιλάµε για την πραγµατικότητα. Είναι ση-
µαντικό να στηρίζουµε και να προσκαλούµε την παραγωγή ται-
νιών στη χώρα. Και είναι ευχής έργον να υπάρχουν περισσότερες
πρωτοβουλίες, γιατί έχουµε δυναµικό εξαιρετικά αξιόλογο που
µπορεί να ακτινοβολήσει. Δεν είναι τυχαίο πως εκπροσωπεί τη
χώρα µας στο διεθνές κινηµατογραφικό στερέωµα ο Γιώργος
Λάνθιµος. Είναι, όµως, ερευνητέο πώς στηρίζεται ένας καλλιτέ-
χνης που έχει αυτή την προοπτική να εκπροσωπήσει τη χώρα
κατ’ αυτόν τον τρόπο από την ελληνική πολιτεία.

Προφανώς ο πολιτισµός δεν είναι κρατικός και ούτε κάτι τέτοιο
εµείς επιδιώκουµε. Είναι δηµόσιο αγαθό και έχει τεράστια σηµα-
σία. Είναι µια συζήτηση που ξέρετε ότι την έχουµε ανοίξει και
επιδιώκουµε να ολοκληρωθεί µε τον καλύτερο και επωφελέστερο
τρόπο για την τέχνη και για τον πολιτισµό. Είναι σηµαντικό να
αποκατασταθεί η καλλιτεχνική εκπαίδευση, να εγκαθιδρυθεί ως
ξεχωριστή κατηγορία εκπαίδευσης.

Είναι µία διαδικασία στην οποία ξέρετε ότι επιµένουµε πάρα
πολύ και, βεβαίως, και µε τον Υπουργό Παιδείας και µε εσάς ο κ.
Καραναστάσης έχει κάνει πάρα πολύ µεγάλη συζήτηση και προ-
σπάθεια και πιστεύω ότι στο τέλος αυτό, επ’ ωφελεία των καλλι-
τεχνών και του πολιτισµού µας, θα ευοδωθεί, για να µπορούµε
ακριβώς να ανατρέχουµε σε αυτά που εµείς κάναµε για τον πο-
λιτισµό στη σύγχρονη Ελλάδα.

Θέλω να κλείσω µε µια σκέψη και αυτή δεν είναι άλλη από το
γεγονός ότι ο πολιτισµός και η τέχνη είναι εκείνα τα στοιχεία που
µπορούν πραγµατικά να κινητοποιήσουν την κοινωνία. Είναι
εκείνα τα στοιχεία που µπορούν πραγµατικά να ταρακουνήσουν
την κοινωνία.

Δεν είναι τυχαίο ότι οι σύγχρονοι καλλιτέχνες -εγώ πολύ συχνά
λέω ένα τραγούδι, ένα ποίηµα, ένας µονόλογος θεατρικός, µια
µελωδία- µπορούν πολλές φορές, ειδικά ο στίχος µε τη µουσική,
ειδικά το τραγούδι µπορούν πολλές φορές να φέρουν τα πιο θε-
αµατικά αποτελέσµατα στην κοινωνία, πολύ περισσότερα από
ό,τι ένας πολιτικός λόγος.

Δεν είναι τυχαίο ότι στη σύγχρονη Ελλάδα οι καλλιτέχνες, από
τους πιο εµβληµατικούς και γνωστούς ως τα νέα παιδιά που δοκι-
µάζουν τη δηµιουργικότητά τους, ασχολούνται ολοένα και περισ-
σότερο µε την υπόθεση του εγκλήµατος των Τεµπών. Γράφονται
τραγούδια, τραγουδιούνται στίχοι, αλλά και βλέπουµε πίνακες ζω-
γραφικής, συνθέσεις, εικαστικές παρεµβάσεις, ακόµη και αυτή την
τεράστια χθεσινή επιγραφή πάνω στο χωράφι «Δεν έχω οξυγόνο»
από τον αδελφό ενός παιδιού που του αφαιρέθηκε η ζωή.

Η τέχνη µιλάει στις ψυχές, µιλάει στην κοινωνία και εµείς µε
όλους τους τρόπους, στηρίζοντας αυτά που πρέπει να υποστη-
ριχθούν, ποτέ δεν καταδεχθήκαµε να αλλάξουµε τη θέση µας για
να αντιπαρατεθούµε εκεί όπου συµφωνούσαµε, αλλά και ποτέ
δεν καταδεχθήκαµε να νερώσουµε το κρασί µας εκεί που διαφω-
νούσαµε.

Εµείς, λοιπόν, στεκόµαστε στο πλευρό των καλλιτεχνών, των
ανθρώπων του πολιτισµού, των δηµιουργών και όλων εκείνων
που αγωνιούν, αγωνιούν µέσα στην κοινωνία, αγωνιούν µαζί µε
την κοινωνία, εκφράζονται, εµπνέουν και εκπέµπουν εκείνα τα
σήµατα και εκείνα τα έργα που είναι ικανά για να αλλάξουν τον
κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Καλείται στο Βήµα η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη για να κλείσει τη συνεδρίαση.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε σήµερα µε τον Υφυ-
πουργό τα πάντα. Ακούµε ώρες. Δεν θα απαντήσω σε αυτά στα
οποία έχουµε, ήδη, απαντήσει στις επιτροπές, που αναλύθηκε
διεξοδικά το νοµοσχέδιο, εκτός ίσως από κάποια σηµεία που
έχουν ένα ειδικό ενδιαφέρον. Θα απαντήσω σε ορισµένα πράγ-
µατα τα οποία ακούσαµε σήµερα εδώ.

Κατ’ αρχάς πριν µπω στο ίδιο το νοµοσχέδιο, να επισηµάνω
και εγώ ότι ο πολιτισµός είναι κάτι πολύ περισσότερο από την
τέχνη, από τα γράµµατα, από τα µνηµεία, από τις αρµοδιότητες
του Υπουργείου Πολιτισµού. Ο πολιτισµός είναι πρωτίστως η
συµπεριφορά µας, η ανθρώπινη συµπεριφορά µας και δυστυχώς
αυτοί όλοι, µάλλον κάποιοι που από αυτό το Βήµα σήµερα επι-
καλέστηκαν την αγάπη τους για τον πολιτισµό, ξέχασαν ότι η χυ-
δαιότητα µε την οποία µιλούν και συνηθίζουν να µιλούν δεν έχει
καµία σχέση µε τον πολιτισµό. Ξέχασαν ότι µε ψέµατα δεν µπορεί
κανείς να κυλήσει τη χώρα στον βούρκο.

Ξέχασαν ότι είναι καταδικασµένοι από το ειδικό δικαστήριο µε
13-0 και τολµούν να λένε σε µένα προσωπικά -µην κοιτάτε που
δεν απάντησα εκείνη την ώρα επί προσωπικού- ότι έχω αλλεργία
µε τη διαφάνεια. Όποιος πιστεύει κάτι τέτοιο, ας πράξει σύµ-
φωνα µε τους νόµους αυτού του κράτους, για µένα προσωπικά.
Μη νοµίζει κανείς ότι µπορεί να µε απειλεί και σε καµία περί-
πτωση ένας καταδικασµένος Υπουργός µε 13-0. 

Ούτε η επίκληση της δικαιοσύνης θα γίνεται αλά καρτ. Όποτε
βολεύει κάποιους, η δικαιοσύνη είναι καλή και όταν δεν βολεύει
κάποιους, η δικαιοσύνη είναι κακή ή είναι µια δικαιοσύνη προσ-
δεδεµένη στο άρµα της Κυβέρνησης. Και φυσικά δεν είναι πολι-
τισµός να µιλάει κάποιος -όχι το να λέει τις απόψεις του, αλίµονο
αν δεν τις πει µέσα στο Κοινοβούλιο- για απονοµιµοποιηµένο
Πρωθυπουργό, όταν ο συγκεκριµένος Πρωθυπουργός και η συγ-
κεκριµένη Κυβέρνηση έχει εκλεγεί µε τις απολύτως νόµιµες δη-
µοκρατικές διαδικασίες.

Η λάσπη στον ανεµιστήρα µπορεί να ρίχνεται συνέχεια από κά-
ποιους, αλλά σε στεγνούς τοίχους δεν κολλάει. Αυτό ας µην το
ξεχνάµε. Επίσης, θεωρώ εξαιρετικά προσβλητικό αυτό το οποίο
άκουσα -το είπε και ο εισηγητής µας- από τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του ΚΚΕ, ότι ο ελληνικός πολιτισµός και η Κυβέρ-
νηση σήµερα σύρει τον πολιτισµό πίσω από τα ξενόφερτα πρό-
τυπα και δη τα αµερικανικά. Δεν είναι απλώς ιδεοληψία, είναι
προσβολή στον ίδιο τον ελληνικό πολιτισµό. Είναι προσβολή
στους λειτουργούς του πολιτισµού. Γιατί τους θεωρείτε απλώς
µπουλούκι που απλά ακολουθούν κυβερνητικά προτάγµατα.
Είναι ντροπή να ακούγονται αυτές οι θέσεις.

Επειδή είναι εδώ παρούσα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας, φυσικά νοµίζω ότι δεν υπάρχει γυναίκα που να διαφωνήσει
µε τις θέσεις σας για την πραγµατική ισότητα. Απ’ όσα είπατε,
θα σταθώ και θα σας δώσω κάποιες διευκρινίσεις γι’ αυτό το
θέµα της πώλησης έργων τέχνης. Προσωπικά εγώ θα ήµουν επί-
σης αντίθετη από την πώληση έργων τέχνης. Κατ’ αρχάς, να
πούµε ότι δεν αφορούν αρχαιότητες. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό.
Αφορούν νεότερα έργα τέχνης, τα οποία είναι κατατεθειµένα υπό
διάφορες µορφές στα µουσεία σύγχρονης τέχνης και στην
Εθνική Πινακοθήκη. Υπάρχουν καλλιτέχνες οι οποίοι δώρισαν µε
τη διαθήκη τους έργα στα µουσεία αυτά προκειµένου να πουλη-
θούν, για να αγοραστούν µε τα χρήµατα αυτά έργα νέων καλλι-
τεχνών. Αντίστοιχοι τέτοιοι όροι έχουν τεθεί και σε δωρεές
καλλιτεχνών.

Για να µην αναφερθώ σε ανθρώπους, σε καλλιτέχνες που είναι
εν ζωή, θα σας θυµίσω -είµαι σίγουρη ότι το ξέρετε- τη διαθήκη
του Παναγιώτη Τέτση. Ο Παναγιώτης Τέτσης δώρισε στην Εθνική
Πινακοθήκη έναν πραγµατικό θησαυρό περισσότερων από εκατό
έργων του –εκατόν τριάντα, εκατόν σαράντα έργα του- και ένας
από τους όρους ήταν αυτά τα χρήµατα από την πώληση των
έργων να διατίθενται για αγορά έργων νέων καλλιτεχνών, για να
µπουν και νέοι καλλιτέχνες σε αυτά τα µουσεία. Εποµένως, γι’
αυτήν τη διαδικασία επιβάλλεται, διότι αυτός είναι ο όρος του
διαθέτη, είτε µετά τον θάνατό του είτε εν ζωή.
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Επίσης, να θυµίσω ότι από το 2000 και µετά διατίθενται -µπο-
ρεί να µην είναι πολλοί οι πόροι- από το Υπουργείο Πολιτισµού,
από εθνικούς πόρους, πόροι στα µουσεία για να αγοράζουν έργα
τέχνης σύγχρονων καλλιτεχνών. Το κλείνω αυτό.

Αυτό το οποίο άκουσα πραγµατικά µε µεγάλη απορία και το
άκουσα από αρκετές πλευρές είναι ότι ο πολιτισµός πρέπει να
χρηµατοδοτείται µε τον πιο γενναίο τρόπο από το κράτος, από
τον τακτικό προϋπολογισµό, από τους εθνικούς πόρους του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κα-
νείς απ’ όσους ασχολούµεθα ή έχουµε αφιερώσει -αν θέλετε- τη
ζωή µας στα πολιτιστικά πράγµατα, να µη συµφωνεί. Αυτό το
οποίο, όµως, δεν άκουσα, ενώ είναι γνωστά πράγµατα -δεν το
άκουσα από κανέναν- είναι να παρατηρεί και να αναφέρει ότι από
το 2018 µέχρι σήµερα πόσο έχουν αυξηθεί οι κρατικοί πόροι στον
πολιτισµό.

Θα σας το θυµίσω, λοιπόν, λίγο. Το 2018 ο τακτικός προϋπο-
λογισµός του Υπουργείου Πολιτισµού ήταν 308 εκατοµµύρια. Το
2019 ήταν 329 εκατοµµύρια. Το 2024 -για να µην πω τα ενδιά-
µεσα, υπάρχει ανοδική πορεία, ούτε θα επικαλεστώ επιπλέον
χρήµατα που δόθηκαν την περίοδο του COVID- ήταν 350 εκατοµ-
µύρια ο τακτικός προϋπολογισµός.

Θα µου πείτε 50 εκατοµµύρια ή 40 εκατοµµύρια παραπάνω αρ-
κούν; Προφανώς δεν αρκούν. Όµως, δείχνει τη βούληση αυτής
της Κυβέρνησης να αυξάνει στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών δυ-
νατοτήτων την χρηµατοδότηση στον πολιτισµό. Διότι λεφτόδεν-
τρα άλλοι είχαν ή έλεγαν ότι είχαν. Αυτή η Κυβέρνηση είναι πάρα
πολύ συνεπής και πάρα πολύ προσεκτική στα δηµοσιονοµικά δε-
δοµένα.

Εποµένως, από το 2018 µέχρι το 2024 έχουµε µια αύξηση της
τάξεως του 14%. Να δούµε τώρα τις κρατικές επιχορηγήσεις
στους φορείς του πολιτισµού. Το 2018 ήταν 79 εκατοµµύρια. Το
2019 ήταν 79 εκατοµµύρια. Το 2023 ήταν 111 εκατοµµύρια. Το
2024 ήταν 119 εκατοµµύρια. Επί της ουσίας, έχουµε µια αύξηση
των επιχορηγήσεων από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου της τάξεως του 51% περίπου. Τα λέω για να δούµε αυτή η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τι κάνει για τον πολιτισµό.

Να έρθουµε τώρα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Το
2018 ήταν 27,5 εκατοµµύρια. Το 2019 ήταν 35 εκατοµµύρια. Το
2023 ήταν 79.980 εκατοµµύρια. Το 2024 ήταν 170 εκατοµµύρια.
Το 2025 είναι 318 εκατοµµύρια. Αν αυτό δεν σας λέει κάτι, εάν
αυτό δεν επιβεβαιώνει τη µέριµνα της συγκεκριµένης Κυβέρνη-
σης του συγκεκριµένου Πρωθυπουργού για τον πολιτισµό, τότε
λυπάµαι. οι ίδιοι οι αριθµοί σας διαψεύδουν.

Άκουσα διάφορα πάλι εν τη ρύµη του λόγου και για τον ΟΔΑΠ.
Να πω, λοιπόν, ότι τα έσοδα του ΟΔΑΠ -επειδή και η κ. Βέττα συ-
νεχώς µας ψέγει για να µην πω ότι µας κατηγορεί για τις πολιτι-
κές που έχουµε ακολουθήσει στον ΟΔΑΠ και παρά το γεγονός
ότι κατ’ επανάληψη έχουν απαντηθεί στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο κωφεύει ή κάνει ότι κωφεύει- µε τις πολιτικές που εφαρ-
µόζουµε, ενώ το 2017 ήταν 101 εκατοµµύρια, το 2024 έφτασαν
στα 157 εκατοµµύρια. Και εδώ οι αριθµοί σάς διαψεύδουν.

Τι γίνονται αυτά τα χρήµατα του ΟΔΑΠ; Πολύ απλά ανακατα-
νέµονται στις υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού για να πα-
ράγουν έργο πολιτισµού. Χρηµατοδοτούν µε τη διάταξη, την
οποία περάσαµε το 2020, τους φορείς του σύγχρονου πολιτι-
σµού. Έτσι, ας καταγραφούν αυτά τα νούµερα, για να µη δηµι-
ουργούνται συνεχώς, µα συνεχώς εντυπώσεις.

Άκουσα επίσης τη φράση, κύριε Δελή, ότι το νοµοσχέδιο είναι
ένας αχταρµάς. Εάν η φράση «αχταρµάς» είναι η φράση, η οποία
εσάς σας καλύπτει για ένα νοµοσχέδιο-σκούπα, όπως το έλεγαν
τα προηγούµενα χρόνια οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ ή ένα ερανι-
στικό νοµοσχέδιο όπως λέγεται σήµερα, ναι, είναι ένας αχταρ-
µάς, ο οποίος όµως κλείνει πάρα πολλά θέµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν το είπα εγώ. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Το είπατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σίγουρα όχι.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Αν δεν το εί-

πατε εσείς προσωπικά, σας ζητώ συγγνώµη. Νοµίζω ότι το εί-
πατε. Δεν έχει σηµασία, το λέω για όποιον το είπε.

Είναι ένα ερανιστικό νοµοσχέδιο που λύνει πάρα πολλά θέ-
µατα φορέων του σύγχρονου πολιτισµού και των ανθρώπων του.

Γιατί τι σηµαίνει ότι λύνει προβλήµατα των φορέων; Ποιοι είναι
οι φορείς; Οι φορείς δεν στελεχώνονται από ανθρώπους; Προ-
φανώς, λοιπόν, αφού λύνει προβλήµατα των φορέων, λύνει προ-
βλήµατα και των ανθρώπων. Ναι είναι ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, το
οποίο, όµως, κινείται σταθερά σε µία κατεύθυνση που µπορεί να
διαφωνεί κανείς ή να συµφωνεί. Εµείς πάντως θεωρούµε ότι λει-
τουργεί επ’ ωφελεία του πολιτιστικού αγαθού και της κοινωνίας.

Άκουσα, επίσης, µετ’ επιτάσεως ότι αγνοείται το όραµα, ότι
δεν είναι οραµατικό, ότι τι όραµα υπάρχει για τον πολιτισµό. Κατ’
αρχάς χτες στην τέταρτη επιτροπή της Βουλής σάς είπα το σχέ-
διό µας. Σας είπα τις βασικές µας αρχές.

Και επίσης, κάτι άλλο. Εάν µετά από πεντέµισι χρόνια µία κυ-
βέρνηση έχει µόνο όραµα και δεν έχει σχέδιο, έχει αποτύχει.
Εµείς, λοιπόν, το όραµά µας το παρουσιάσαµε στις προγραµµα-
τικές δηλώσεις του 2019 και έκτοτε λειτουργούµε µε ένα σαφές
δοµηµένο και συγκρατηµένο σχέδιο. Γι’ αυτό έχουν αυξηθεί οι
πόροι. Γι’ αυτό τελειώνουν συνεχώς έργα, γι’ αυτό εγκαινιάζονται
συνεχώς νέα µουσεία. Ακριβώς γιατί υπάρχει ένα συνεκτικό σχέ-
διο, το οποίο δεν υπήρχε τα προηγούµενα χρόνια όταν ο ΣΥΡΙΖΑ
είχε καταδικάσει το Υπουργείο Πολιτισµού σε αγρανάπαυση.

Δεν θα αναφερθώ, επαναλαµβάνω, σε πράγµατα που έχουν
απαντηθεί. Θα αναφερθώ µόνον σε αυτά τα οποία είπε η κ. Κον-
τοτόλη, αυτό που είπα και προηγουµένως, ότι δεν υπάρχουν ρυθ-
µίσεις για τους ανθρώπους στον πολιτισµό. Προφανώς το να
αποκτά προσωπικό µόνιµο το MOMus, να ενισχύεται το προσω-
πικό της Πινακοθήκης, η σχολή της Τήνου να αναβαθµίζεται, να
δίνονται περισσότερα χρήµατα σε ανθρώπους οι οποίοι λειτουρ-
γούν πρακτικά ως τµηµατάρχες στην Πινακοθήκη, αλλά δεν
έπαιρναν το επίδοµα του τµηµατάρχη, αυτό δεν αφορά τους αν-
θρώπους του πολιτισµού, λες και είναι κάποιος άλλος που ενερ-
γεί και δεν είναι άνθρωποι και λειτουργοί του πολιτισµού.

Όσο για την εµµονή η σχολή της Τήνου να υπαχθεί στο Υπουρ-
γείο Παιδείας, µα οι ίδιοι οι άνθρωποι της σχολής και ο δήµαρ-
χος, που είχε έρθει στην επιτροπή της ακρόασης των φορέων,
ζήτησαν επ’ ουδενί να µην ενταχθεί στο Υπουργείο Παιδείας. Εν-
τάξει, εσείς επιµένετε, άποψή σας είναι.

Και µιας που αναφερθήκατε στα Τρίκαλα, για θυµίστε µου,
κυρία Κοντοτόλη, επί ΣΥΡΙΖΑ τι έργα έγιναν στα Τρίκαλα ή στο
Νοµό Τρικάλων; Διότι εγώ έχω να σας παραθέσω έργα κάποιων
εκατοµµυρίων που γίνονται στα Τρίκαλα. Εποµένως, προς τι το
σχόλιο της απαξίωσης ότι το Υπουργείο Πολιτισµού και οι αρµό-
διες υπηρεσίες του δεν επενδύουν; Θέλατε δηλαδή να αφή-
σουµε στο Σπήλαιο της Θεόπετρας να πέφτουν βράχια για να
υπάρχει επισκεψιµότητα; Ε, όχι.

ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Δεν είχαµε Ταµείο Ανάκαµψης τότε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Τι σχέση έχει

το Ταµείο Ανάκαµψης; Σας αφορά από πού είναι οι πόροι; Σηµα-
σία έχει ότι γίνονται έργα.

ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Δεν έχει σηµασία; Για υποστελέχωση
σας είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Κοντοτόλη, µη διακόπτετε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Σηµασία έχει
ότι γίνονται έργα, γιατί µας είπατε ότι το Σπήλαιο της Θεόπετρας
είναι κλειστό για χρόνια. Ναι, είναι κλειστό για χρόνια γιατί έπε-
φταν βράχια. Είναι κλειστό για χρόνια, γιατί τώρα τελείωσε το
έργο και θα αρχίσει κανονικά.

Από εκεί και πέρα, αναφερθήκατε και εσείς, όπως και άλλοι,
στη Μονεµβασία. Για να δούµε τα πράγµατα στη Μονεµβασιά
πώς είναι. Κατ’ αρχάς, ο κ. Δαβάκης Βουλευτής Λακωνίας της
Νέας Δηµοκρατίας νοµίζω ότι ανέπτυξε πολύ συγκροτηµένα το
κεφάλαιο Μονεµβασία.

Εγώ, λοιπόν, τι έχω να προσθέσω; Έχω να προσθέσω ότι ο λε-
γόµενος Σύλλογος Φίλων του Κάστρου της Μονεµβασίας δεν
είναι η τοπική κοινωνία, δεν είναι οι µόνιµοι κάτοικοι. Έχω να προ-
σθέσω ότι το έργο υλοποιείται από τον δήµο, εκτός από τα συµ-
πληρωµατικά έργα που κάνουν οι υπηρεσίες του Υπουργείου
Πολιτισµού, µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. Η
συγκεκριµένη δηµοτική παράταξη που ανεδείχθη είχε στο προ-
εκλογικό της πρόγραµµα το συγκεκριµένο έργο του αναβατο-
ρίου στη Μονεµβασιά. Το έργο το είχαν και όλες οι παρατάξεις,
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ήταν στον προγραµµατισµό τους, εµπεριέχετο το έργο. Τέλος
πάντων εξελέγη η συγκεκριµένη παράταξη. Εγώ δεν είδα να λει-
τουργήσει αυτή η καταστροφή την οποία µεταφέρετε αρνητικά
και να µην ψηφιστεί η συγκεκριµένη δηµοτική παράταξη.

Επίσης, το Υπουργείο Πολιτισµού δεν έκανε και δεν κάνει µε-
µονωµένα έργα στη Μονεµβασιά, ακριβώς γιατί είναι ένα ευαί-
σθητο περιβάλλον. Έχει εκπονήσει ένα συνολικό σχέδιο
διαχείρισης που δεν το έχει κάνει το Υπουργείο µόνο του, αλλά
το έχει κάνει µε το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και επικεφαλής
είναι η καθηγήτρια κ. Μαΐστρου. Εποµένως, βλέπετε και στην πε-
ρίπτωση αυτή, κυρία Αναγνωστοπούλου, ότι δεν κάνουµε µεµο-
νωµένα πράγµατα. Λειτουργούµε µε συντεταγµένο τρόπο.

Και επειδή κάπου άκουσα ότι κοροϊδεύουµε όταν λέµε, όταν
εγώ προσωπικά λέω, ότι µας ενδιαφέρει η καθολική προσβασι-
µότητα και στην περίπτωση της Άνω Πόλης µού απαντάτε ότι
«όχι, δεν είναι έτσι, όλα γίνονται για την αύξηση της επισκεψιµό-
τητας», λοιπόν σας καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής την
άποψη και το αίτηµα της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε
Αναπηρία, που ακριβώς κάνουν λόγο για την αναγκαιότητα του
συγκεκριµένου έργου στη Μονεµβασιά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να δούµε τώρα τα της σχολής της Τήνου. Νοµίζω είπαµε
πολλά. Νοµίζω ότι αυτό το οποίο ήταν λογικό ήταν η ονοµασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, άκουσα πολλούς. Πολλοί υπερέβησαν τον
χρόνο. Θα ήθελα να απαντήσω, για να µη θεωρούµε ότι δεν
απαντώ σε αυτά που θέτει η Αντιπολίτευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ, έχετε χρόνο.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Σας ευχαρι-
στώ.

Η σχολή της Τήνου σήµερα είναι αδιαβάθµιτη, άρα δεν έχει
κανένα απολύτως δικαίωµα. Σας το λέµε, σας το ξαναλέµε, δεν
θέλετε να το ακούσετε. Εντάξει, δικό σας θέµα είναι. Καθώς, λοι-
πόν, είναι αδιαβάθµιτη επί της ουσίας οι απόφοιτοι δεν έχουν κα-
νένα δικαίωµα. Όχι απλώς την κάνουµε ανώτερη, όχι απλώς
δίνουµε συγκεκριµένα δικαιώµατα στους απόφοιτους, αλλά τους
δίνουµε και τις µονάδες της ECTS. Εδώ υπάρχει η εµµονή ότι
«γιατί δίνετε 120 µονάδες, ενώ θα µπορούσατε να δώσετε παρα-
πάνω». Σας εξήγησα τη θέση του Υπουργείου Παιδείας ότι το δί-
πλωµα πρώτου κύκλου σπουδών ΑΕΙ αποτελείται είτε από 180
είτε από 240 µονάδες. Ως εκ τούτου, η ανώτερη πλέον Σχολή
Μαρµαροτεχνιτών δεν µπορεί να έχει 180 ECTS, που αποδίδον-
ται κανονικά σε αποφοίτους προγραµµάτων κύκλου σπουδών.

Επικαλεστήκατε τις Ανώτερες Σχολές Τουριστικής Εκπαίδευ-
σης του Υπουργείου Τουρισµού, λέγοντας ότι «ανώτερες είναι,
αλλά παίρνουν περισσότερες µονάδες από αυτές που δίνετε στη
σχολή της Τήνου». Με απειλήσατε µάλιστα ότι θα καταθέσετε και
την οικεία υπουργική απόφαση στα Πρακτικά της Βουλής. Την
καταθέτω, λοιπόν, εγώ την απόφαση αυτή. Είναι απόφαση του
Δεκεµβρίου του 2020, όπου οι συγκεκριµένες σχολές έχουν οκτώ
εξάµηνα, δηλαδή τέσσερα χρόνια και όχι τρία χρόνια, και οι φοι-
τητές τους, οι σπουδαστές τους, εισάγονται κατόπιν πανελλη-
νίων εξετάσεων. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά της
Βουλής, για να µην το ψάχνετε και να µη µε απειλείτε. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα να δούµε τα υπόλοιπα θέµατα. Σχετικά µε τη Σέ-
ριφο, προφανώς και για τη Μονεµβασιά και για τη Σέριφο, βρή-
κατε τη συζήτηση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου για να
ασκήσετε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Αυτό να πω απλά ότι αντιτί-
θεται στον Κανονισµό της Βουλής. Το λέω τυπικά. Το ξεπερνώ
λοιπόν.

Πάµε να δούµε ξανά τη Σέριφο. Επιµένετε και λέτε ότι το
Υπουργείο Πολιτισµού, οι αρµόδιες διευθύνσεις, δεν υπάρχει

Υπουργός εδώ, δεν υπάρχει Υφυπουργός, δεν υπάρχει πολιτική
ηγεσία, ότι οι αρµόδιες διευθύνσεις αγνόησαν αυτό το οποίο κα-
τέθεσε το Πολυτεχνείο. Μα, και από αυτά που είπατε εσείς και
αυτά που λέω εγώ αποδεικνύεται ότι το Πολυτεχνείο κατέθεσε
πολύ αργότερα από τον όποιον ιδιώτη τη µελέτη την οποία εκ-
πόνησε µε τον δήµο.

Επειδή δεν τα είπαµε και όλα προηγουµένως, ότι υπήρξαν επι-
κοινωνίες, ότι «θα καταθέσουµε», «θα σας το φέρουµε», εν τέλει
πότε κατετέθη αυτό το οποίο είναι το σύνολο της µελέτης; Κα-
τετέθη µετά τη συζήτηση στο Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων
Μνηµείων. Η, δε, απόφαση της Γενικής Διευθύντριας Αναστήλω-
σης Μουσείων και Τεχνικών Έργων εξεδόθη τον Οκτώβρη. Όλοι
αυτοί οι οποίοι σήµερα, δηλαδή µέσα Φεβρουαρίου, θυµήθηκαν
ότι αυτό είναι καταστροφή πού ήταν τότε; Στο κάτω-κάτω γιατί
δεν κατέφυγαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας να προσβάλουν
τη συγκεκριµένη απόφαση; Ποιος θα τους εµπόδιζε; Ποιος θα
έλεγε γιατί το κάνουν; Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, στη συγκεκριµένη απόφαση τι λέγεται; Λέγεται ότι
θα επανεξεταστεί η οριστική µελέτη. Γιατί το είπε αυτό το Κεν-
τρικό Συµβούλιο Νεωτέρων Μνηµείων, που αποτελείται από δε-
καπέντε άτοµα τα οποία είναι εξέχοντα στην επιστήµη τους; Το
είπε αυτό ακριβώς για να ελέγξει το πώς θα εφαρµοστεί σε πε-
ρίπτωση που κατατεθεί η οριστική µελέτη. Γιατί έρχεται και το
θέµα το ιδιοκτησιακό, όπου εκεί το Υπουργείο Πολιτισµού τα τε-
λευταία διακόσια χρόνια λέει ότι «δεν µπορώ να µπω στο ιδιο-
κτησιακό καθεστώς». Στο κάτω-κάτω δεν είναι ένα έργο του
Υπουργείου Πολιτισµού. Είναι ένα έργο το οποίο, αφού πάρει
όλες τις νόµιµες άδειες και αφού εξεταστεί η οριστική του µε-
λέτη, τότε θα ελέγξουµε την οριστική µελέτη και θα δούµε τι µπο-
ρεί να γίνει.

Επίσης, κυρία Αναγνωστοπούλου, ούτε λίγο ούτε πολύ µου εί-
πατε ότι δεν φροντίσαµε να οργανώσει κάποιο κανάλι µια συζή-
τηση για τα θέµατα του πολιτισµού.

Εµείς, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση, δεν λέµε στα κανάλια τι θα
προβάλουν. Εσείς το επιχειρήσατε την εποχή που ανήκατε στον
ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ επιχείρησε τον έλεγχο των καναλιών και όχι η
σηµερινή Κυβέρνηση, η οποία δεν λέει τι θα παίζουν τα κανάλια.
Ποιος σας είπε ότι είµαστε κατά του δηµοσίου διαλόγου; Προ-
φανώς δεν είµαστε και δεν είµαι προσωπικά. Αλλά, εσείς όλα
αυτά τα τοποθετείτε αλά καρτ.

Θα σας θυµίσω ότι το 2022, αν δεν κάνω λάθος, µαζί ήµασταν
σε µία αντιπαράθεση στην έκθεση της Θεσσαλονίκης για τα θέ-
µατα του µετρό τότε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μία φορά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, µη

διακόπτετε, σας παρακαλώ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Μη θυµάστε

αλά καρτ. Μία φορά ήταν µαζί σας.
Δεν είστε προνοµιακός συνοµιλητής. Μην αναφέρεστε αλά

καρτ. Αυτό είναι το πρώτο. Και δεύτερο και κυριότερο, µην παί-
ζετε και µη χρησιµοποιείτε τους θεσµούς αλά καρτ, διότι και η
δικαιοσύνη, όπως και το ΚΑΣ, είναι καλά όταν εξυπηρετούν δικές
σας απόψεις. Όταν διαφωνούν µε εσάς, τότε είναι κακά.

Πάµε να δούµε τα υπόλοιπα θέµατα.
Όσον αφορά το Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, µας είπατε ότι

στο MOMus υπάρχουν φωτογραφίες οι οποίες απεικονίζουν
άλλα πολιτικά πρόσωπα, τον Ευάγγελο Βενιζέλο, τον Χρήστο
Πάχτα και όχι τη Μυρσίνη Ζορµπά, που ήταν αυτή η οποία έφερε
τη συνένωση των πέντε µουσείων και θεσµοθέτησε το MOMus.

Δεν ξέρω ποιος σας τα είπε αυτά και αν τα έχετε δει. Εγώ, λοι-
πόν, θα σας ενηµερώσω ότι αυτά είναι γραφιστικά τα οποία ανα-
φέρονται αποκλειστικά στο Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης
Τέχνης από την ίδρυσή του το 1979.

Οι συγκεκριµένες φωτογραφίες είναι από τα εγκαίνια του Μα-
κεδονικού Μουσείου. Βλέπει κανείς άλλωστε εκτός από τον
Ευάγγελο Βενιζέλο και τον Χρήστο Πάχτα και άλλους πολιτικούς
της Θεσσαλονίκης, οι οποίοι σε καµία περίπτωση δεν ανήκουν
στον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλά, βλέπει και τον Αλέξαν-
δρο Ιόλα. 

Αυτά τα γραφιστικά του Μακεδονικού Μουσείου υιοθετήθηκαν
από το MOMus ως ένδειξη τιµής στο Μακεδονικό Μουσείο, το
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οποίο διέθεσε τη συλλογή του στο MOMus.
Άρα, η υποτίµηση της ηθικής του MOMus ή η επίκριση της δι-

οίκησής του ότι δήθεν δεν έχουν φωτογραφία της Μυρσίνης
Ζορµπά, η οποία έκανε τη συνένωση, όπως είπαµε, είναι εντελώς
εσφαλµένη και µε µια µικροπολιτική διάθεση.

Υπάρχει φωτογραφία της Μελίνας Μερκούρη στο Μουσείο της
Ακρόπολης; Υπάρχουν φωτογραφίες των Υπουργών Πολιτισµού,
και τεθνεώτων, σε διάφορα µουσεία;

Εποµένως, κυρία Αναγνωστοπούλου, µη λέµε πράγµατα µε τέ-
τοια επιπόλαιη προσέγγιση, προσπαθώντας να πείτε τι; Ότι δεν
τιµά το MOMus τη Μυρσίνη Ζορµπά.

Δεν θα αναφερθώ στο «τσιµέντωµα» της Ακρόπολης -το «τσι-
µέντωµα» εντός εισαγωγικών βέβαια-, διότι έχετε ξεπεραστεί από
τα εκατοµµύρια των επισκεπτών, από τις κριτικές των επισκεπτών
και από το τι έχει προσφέρει ο συγκεκριµένος διάδροµος και το
αναβατόριο στην Ακρόπολη.

Επίσης, για να γυρίσω λίγο στη σχολή της Τήνου, γιατί ακούω
πράγµατα τα οποία συµπεριλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο και
αναρωτιέµαι γιατί λέγονται, εχτές στην επιτροπή είπατε ότι ανα-
βαθµίζουµε τη σχολή, αλλά µένει το ίδιο διδακτικό προσωπικό.

Υπάρχει, όµως, ολόκληρο άρθρο, το 73, που λέει ότι το σηµε-
ρινό τριµελές διδακτικό προσωπικό γίνεται αυτοµάτως οκταµε-
λές. Είναι τόσοι όσοι ζητήθηκαν από την ίδια τη σχολή.

Πάµε τώρα στην «Πολιτιστική Συνταγογράφηση», γιατί και γι’
αυτό πολλά ακούσαµε. Η «Πολιτιστική Συνταγογράφηση» -το
είπα και στην επιτροπή- είναι ένα έργο, ένα πρόγραµµα, το οποίο
θεωρείται καινοτόµο και πρωτοπόρο για τα ελληνικά δεδοµένα.
Σε πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες και στην Αµερική είναι κάτι
το οποίο είναι θεσµοθετηµένο και γίνεται εδώ και πολλά χρόνια.

Λέτε ότι φέρνουµε «νύχτα» µια τροπολογία για την «Πολιτι-
στική Συνταγογράφηση», που στην πραγµατικότητα τι κάνει;
Δίνει µια εξουσιοδότηση στους δύο Υπουργούς, Πολιτισµού και
Υγείας, για να ρυθµίσουν τα θέµατα της διαδικασίας ένταξης στο
ηλεκτρονικό σύστηµα συνταγογράφησης, στο ΗΔΙΚΑ, δηλαδή.
Και ξαφνιάζεστε. Έρχεστε και µας λέτε ότι «νύχτα το κάνατε».

Μα, από το 2020-2021 εκτελείται το πρόγραµµα αυτό στο πλαί-
σιο του Ταµείου Ανάκαµψης. Εγώ δεν είδα στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο ποτέ να ρωτήσει κάποιος από τους Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης «τι είναι, βρε αδερφέ, το πρόγραµµα της “Πολιτιστι-
κής Συνταγογράφησης”;». Πώς έρχεται «νύχτα»;

Οι προηγούµενοι Υφυπουργοί, ο νυν Υφυπουργός, εγώ,
έχουµε µιλήσει κατ’ επανάληψη για το πρόγραµµα της «Πολιτι-
στικής Συνταγογράφησης». Γιατί πέφτετε από τα σύννεφα;

Όσον αφορά το Σούλι, εγώ θεωρώ, κύριε Τσιρώνη, πολύ ση-
µαντική την παρέµβασή µας στο Σούλι. Είναι η αρχή της διάσω-
σης του Σουλίου. Σας άκουσα που αναφερθήκατε στα έργα που
πρέπει να γίνουν και στα οποία συµφωνούµε απολύτως. Άλλω-
στε, και ο Περιφερειάρχης Ηπείρου αυτό το οποίο είπε είναι ότι,
ήδη, σε συνεργασία µαζί του το Υπουργείο Πολιτισµού έχει συν-
δράµει στη διαµόρφωση της ΟΧΕ του Σουλίου, της οργανωµένης
παρέµβασης στο Σούλι.

Το κάστρο της Κιάφας το έχουµε εντάξει και το χρηµατοδο-
τούµε από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και προφανώς, έργα στα δη-
µόσια οικήµατα γίνονται και πρέπει να συνεχίσουν να γίνονται και
θα γίνονται.

Αν, όµως, θέλουµε πραγµατικά να αναβιώσει το Σούλι, και µε
βάση το ερευνητικό πρόγραµµα του Μετσόβιου Πολυτεχνείου,
που ήταν ένα προϊόν µιας προγραµµατικής συµφωνίας ανάµεσα
στο Πολυτεχνείο, την Περιφέρεια Ηπείρου και το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, δείχνει ακριβώς ότι τα πράγµατα πρέπει να κινηθούν
στην κατεύθυνση που κινούµεθα.

Επίσης, άκουσα και στην επιτροπή και σήµερα, µιλώντας για
την Πινακοθήκη, ότι θα µας έδερνε ο Ζαχαρίας Παπαντωνίου. Θα
θυµίσω ότι ο Παπαντωνίου πριν γίνει εξαιρετικός λογοτέχνης –
κριτικός, ήταν δηµοσιογράφος και είχε διατελέσει νοµάρχης.

Δεν ήταν τόσο ο Ζαχαρίας Παπαντωνίου ο καλλιτέχνης ο
οποίος θα µας έδερνε, διότι ο άνθρωπος είχε υπηρετήσει την
εκτελεστική εξουσία και ξέρει πάρα πολύ καλά και ήξερε πάρα
πολύ καλά ότι η εκτελεστική εξουσία, όταν θέλει να κάνει έργο,
το κάνει µε συγκεκριµένους τρόπους. Όλα τα άλλα είναι τα
ωραία λόγια τα µεγάλα.

Άκουσα επίσης για το κτηριολογικό πρόγραµµα της σχολής
της Τήνου, ότι δεν το ξέρετε. Μα, το κτηριολογικό πρόγραµµα
είναι ούτως ή άλλως κατατεθειµένο. Έχει δηµοσιοποιηθεί και
είναι κατατεθειµένο και είναι προσβάσιµο στην ένταξη του έργου
στο Ταµείο Ανάκαµψης. Παρ’ όλα αυτά, για να σας καθησυχάσω,
το κτηριολογικό πρόγραµµα ακολούθησε µεγάλη συνεργασία,
συστηµατική συνεργασία της σχολής, του συλλόγου των καθη-
γητών και του Υπουργείου Πολιτισµού. Σας το λέω από την
πρώτη επιτροπή. Κάποιοι το καταλαβαίνουν. Κάποιοι άλλοι δεν
θέλουν να το καταλάβουν γιατί δεν πιστεύω ότι δεν το καταλα-
βαίνουν. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο σε πολύ πολύ µεγάλο
βαθµό είναι προϊόν συνεργασίας µε τους ίδιους τους φορείς.

Πάµε τώρα ξανά, µιας που συζητάµε για την Τήνο, στην πα-
ρουσία της Εκκλησίας. Οµολογώ, κύριε Δελή, κυρία Αναγνωστο-
πούλου, ότι εγώ δεν µπορώ να βρω τη διάταξη η οποία
αναφέρεται στο ότι η Εκκλησία χρηµατοδοτεί τη σχολή. Αυτό δεν
υπονοείται πουθενά. Οι νόµοι δεν υπονοούν, οι νόµοι είναι κατά
γράµµα για να εφαρµοστούν κατά γράµµα. Δεν υπονοείται τί-
ποτα. Αυτό το οποίο λέγεται ευθέως είναι ότι το πανελλήνιο
ίδρυµα, το οποίο µέχρι αυτή τη στιγµή που µιλάµε καλύπτει όλα
τα λειτουργικά έξοδα της σχολής -όλα τα λειτουργικά έξοδα της
σχολής- µπορεί να χορηγεί, αν θέλει, υποτροφίες. Μόνο αυτό λέ-
γεται. Δεν υπονοείται τίποτα. Και ακριβώς επειδή την περίµενα
αυτή την απάντηση, κάναµε τη νοµοτεχνική που λέµε ευθέως ότι
το σύνολο των δαπανών που αναφέρονται στο άρθρο 65 καλύ-
πτονται από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολι-
τισµού.

Άκουσα επίσης για τη Σαλαµίνα και τη ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη. Για να µη χανόµαστε πολύ, όσο υπάρχει η εκκρεµοδικία
στο Συµβούλιο της Επικρατείας -γιατί υπάρχει εκκρεµοδικία, δεν
έχει βγει ακόµα η απόφαση, δεν έχει γίνει σύνοδος για να βγει η
απόφαση- το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο δεν µπορεί να
εξετάσει το θέµα και οι αρµόδιες υπηρεσίες δεν µπορεί να φέ-
ρουν το θέµα στο συγκεκριµένο συµβούλιο.

Είναι προφανές ότι δεν θα διολισθήσω προς τη χυδαιότητα του
κ. Πολάκη. Επί της ουσίας, θα έπρεπε κανονικά να τον αγνοήσω
εντελώς. Αναφέροµαι µόνο σε ένα σηµείο. Το ποινικό κοµµάτι για
το Ταµείο Αλληλοβοηθείας είχε δροµολογηθεί επί ΣΥΡΙΖΑ. Επί
ΣΥΡΙΖΑ οι Υπουργοί έστειλαν τον φάκελο στον εισαγγελέα και
καλά κάνανε.

Εµείς ούτε ζητήσαµε να θαφτεί πουθενά κανένας φάκελος και
καµία υπόθεση, αλλά εδώ η δικαιοσύνη πάλι δεν µας αρέσει,
γιατί δεν ακολουθεί αυτά που θέλουµε εµείς . Εµείς κάναµε εκ-
καθάριση στο ταµείο. Εσείς γιατί δεν το κάνατε; Εµείς όταν εί-
χαµε αµετάκλητο βούλευµα, επιβάλαµε πειθαρχικές κυρώσεις.
Συνεπώς και να θέλαµε να καλύψουµε ποινικά κολάσιµες πρά-
ξεις, δεν θα µπορούσαµε, διότι όλα είχαν δροµολογηθεί από
τους Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ και πολύ καλά είχαν κάνει. Επίσης,
κατ’ επανάληψη στον κοινοβουλευτικό έλεγχο επί πεντέµισι χρό-
νια έχουµε προσκοµίσει και έχουµε στείλει το σύνολο των στοι-
χείων στη Βουλή. Έχουν κατατεθεί κατ’ επανάληψη στη Βουλή.

Δεν θα µπω στη λογική του εµπιστευτικού πρωτοκόλλου, ούτε
πού το άφησε η αείµνηστη Μυρσίνη Ζορµπά. Κατ’ αρχάς κάθε
Υπουργός, όταν αναλαµβάνει, αλλάζει. Από το νούµερο 1 πηγαί-
νει το εµπιστευτικό πρωτόκολλο. Δεν ακολουθεί το προηγού-
µενο.

Δεύτερον, βεβαίως όταν δεν κάνεις τίποτα, δεν µπορείς να
έχεις ούτε εµπιστευτικό ούτε κανονικό πρωτόκολλο. Έχεις µερι-
κές δεκάδες έγγραφα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αν θέλετε, ολοκληρώ-
στε, κυρία Υπουργέ.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Τελειώνω
αµέσως, κύριε Πρόεδρε.

Ιδιωτικοποίηση και εµπορευµατοποίηση: «Καραµέλα», µία «κα-
ραµέλα» η οποία λέγεται από τους ίδιους ανθρώπους, οι οποίοι
δεν δίστασαν -το έχω πει πολλές φορές και θα συνεχίσω να το
λέω- να παραδώσουν στο Υπερταµείο περισσότερους από δέκα
χιλιάδες αρχαιολογικούς χώρους.

Προϊστάµενοι φυλάκων: Ανέφεραν η κ. Μάλαµα και η κ. Βέττα
ότι φέραµε µία τροπολογία στην οποία ξαφνικά θέλουµε να βά-
λουµε δικούς µας ανθρώπους και µάλιστα ότι δεν θα περνάνε
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από υπηρεσιακό συµβούλιο. Προφανώς θα περνάνε από υπηρε-
σιακό συµβούλιο, απλώς κατ’ απαίτησιν της διοίκησης –το έγ-
γραφο της Γενικής Διεύθυνσης Διοικητικής Υποστήριξης θα το
καταθέσω στα Πρακτικά- και των συνδικαλιστών των φυλάκων,
που µε µία επιφύλαξη νοµίζω ότι ανήκουν στον χώρο του ΠΑΣΟΚ,
ζητείται να αλλάξει η διαδικασία, διότι είναι εξαιρετικά πολύ-
πλοκη, έχει δηµιουργήσει πολύ µεγάλα προβλήµατα και αυτό το
οποίο λέµε εµείς είναι ότι δεν θα υπάρχει απόφαση Υπουργού.
Θα είναι υπηρεσιακός γραµµατέας. Αν ξέρετε, ο θεσµός του
υπηρεσιακού γραµµατέα είναι ανεξάρτητος. Ο υπηρεσιακός
γραµµατέας εκλέγεται από το ΑΣΕΠ και θα περνάει από υπηρε-
σιακό συµβούλιο. Το λέω γιατί ακούσαµε ότι καταργούµε και το
υπηρεσιακό συµβούλιο.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μεν-
δώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα µπω καθόλου στα θέµατα που άκουσα από την κ. Βέττα
και από την κ. Νοτοπούλου για το µετρό της Θεσσαλονίκης. Σας
έχουν ξεπεράσει και εδώ τα ίδια τα γεγονότα και οι Θεσσαλονι-
κείς για το πώς έχουν υποδεχθεί το µετρό, για το τι σηµαίνει ο
σταθµός «Βενιζέλου», τα σχόλια οπουδήποτε, στον ελληνικό
Τύπο, στον ξένο Τύπο, στα social media, εποµένως δεν έχει
νόηµα. Όταν κάποιος ξεπερνιέται από την εποχή του, δεν χρει-
άζεται να πούµε εµείς τίποτα.

Όµως, η κ. Βέττα είπε ότι επιχειρούµε να καλύψουµε διαχειρι-
στικές «τρύπες» του ΕΚΚΟΜΕΔ, γι’ αυτό νοµοθετούµε. Εάν έχει
στοιχεία, να τα πάει στον εισαγγελέα. Αυτό θα έπρεπε να κάνει,
εάν θεωρεί ότι υπάρχουν διαχειριστικές «τρύπες». Είναι η ίδια
λογική της αλλεργίας στη διαφάνεια.

Επίσης, άκουσα ότι οι πόροι του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανά-
καµψης µένουν αναξιοποίητοι και λιµνάζουν. Το 2024 η απορρό-
φηση του Ταµείου Ανάκαµψης στο Υπουργείο Πολιτισµού ήταν
138%. Πώς λιµνάζει κάτι όταν ξεπερνά το 100%, είναι µία άλλη
ιστορία.

Άκουσα επίσης για τα έργα τα οποία µε εκατοµµύρια είχε εν-
τάξει ο ΣΥΡΙΖΑ και που τα βγάλαµε από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Προφανώς είναι η αναφορά στο έργο του Ελκόµε-
νου και σε κάποιο ακόµα στη Λακωνία που πράγµατι µειώθηκαν
οι προϋπολογισµοί για να µη χαθούν και ο µειωµένος προϋπολο-
γισµός δεν έχει ακόµα απορροφηθεί. Γιατί; Διότι τα έργα αυτά
σχεδιάστηκαν λάθος.

Να δούµε τώρα -και µε αυτό τελειώνω- το θέµα του Καστά. Το
να µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ για τον Τύµβο Καστά είναι αστείο. Δεν έχουµε
όλοι βραχεία µνήµη. Ξέρουµε πάρα πολύ καλά -και υπάρχουν
όλες οι αποδείξεις, χιλιάδες δηµοσιεύµατα- πώς το 2014 ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ απαξίωσε απολύτως το συγκεκριµένο µνηµείο. Μετά, όταν
έγινε κυβέρνηση, τι έκανε; Με µια καθυστέρηση δυόµισι χρόνων
ενέταξε το έργο στο Περιφερειακό Επιχειρησιακό Πρόγραµµα,
αλλά δεν το ενεργοποιούσε. Χρειάστηκε να απειλήσει ο τότε πε-
ριφερειάρχης και νυν Έλληνας επίτροπος, ο Απόστολος Τζιτζι-
κώστας, ότι θα πάει το Υπουργείο Πολιτισµού στο δικαστήριο,
διότι του δηµιουργούσε πρόβληµα στην απορρόφηση του δικού
του προγράµµατος. Τι ενέταξε; Ένα έργο χωρίς µελέτες.

Τολµάτε και µας λέτε ότι το µνηµείο ήταν αποσταθεροποι-
ηµένο; Τι µελέτες κάνατε εσείς; Τι εντάξατε; Γιατί χρειάστηκε να
ανασχεδιάσουµε το έργο το 2020 και να ενισχύσουµε µε 600.000
τον προϋπολογισµό από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου για να σωθεί το έργο;

Σήµερα, λοιπόν, υπάρχει µία πλήρης σειρά µελετών, πλήρης,

µέχρι τεύχη δηµοπράτησης, υπάρχει εξασφαλισµένη χρηµατο-
δότηση σε συνεργασία µε την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδο-
νίας-Θράκης και φέρνουµε την τροπολογία για έναν πολύ απλό
λόγο, διότι η περιοχή δεν διαθέτει όρους δόµησης και εφόσον
δεν διαθέτει όρους δόµησης, χρειάζεται τουλάχιστον ένας-ενά-
µισης χρόνος µε τις διαδικασίες για να αποκτήσει. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, φέραµε τη συγκεκριµένη τροπολογία που δεν έχει τίποτα το
επιλήψιµο, ακριβώς για να αξιοποιήσουµε τη µελετητική ωριµό-
τητα και τους πόρους τους οποίους έχουµε στη διάθεσή µας.

Κάτι τελευταίο. Άκουσα για το Αρχαιολογικό Μουσείο της Δρά-
µας. Πράγµατι, νοµίζω ότι το εγκαινίασα ως γενική γραµµατέας
τον Δεκέµβρη του 1999. Ήταν ένα µουσείο, το οποίο προσπα-
θούσε να ολοκληρώσει η Εφορεία περίπου µία δεκαετία. Τέλος
πάντων, ολοκληρώθηκε τότε. Το συγκεκριµένο κτίριο µάς είπε ο
κ. Ξανθόπουλος ότι δεν έχει οικοδοµική άδεια. Φυσικά, κακώς
δεν έχει οικοδοµική άδεια. Ξέρετε πότε κτίστηκε το κτίριο αυτό;
Αρχές τις δεκαετίας του 1980 από τη νοµαρχία. Θα µου πείτε:
«Λες ότι φταίει η νοµαρχία που δεν εξέδωσε οικοδοµική άδεια;».
Όχι. Θέλω να πω ότι θα έπρεπε ο κ. Ξανθόπουλος να γνωρίζει
και να έχει ζητήσει το µουσείο της περιφέρειάς του να έχει τα-
κτοποιηθεί, αυτό δηλαδή το οποίο κάνουµε σε όλα τα µουσεία
τα οποία χτίστηκαν τις δεκαετίες του ’70 και του ’80 και όπως
πολλά δηµόσια κτίρια, συµπεριλαµβανοµένων και νοσοκοµείων
την εποχή εκείνη, δεν είχαν οικοδοµικές άδειες.

Αυτό, λοιπόν, που χρειάζεται -και αυτό είναι που κάνει η Κυ-
βέρνηση και το Υπουργείο Πολιτισµού σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Περιβάλλοντος- είναι η τακτοποίηση όλων αυτών των
δηµοσίων κτιρίων. Για του λόγου το αληθές σάς παραπέµπω
στον ν.2557/1997 που υπάρχει ειδική διάταξη που νοµιµοποιεί
έντεκα µουσεία, τα οποία τότε ανακάλυψαν ότι ήταν χωρίς οικο-
δοµική άδεια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολι-
τισµού: «Αναδιοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείου Αλε-
ξάνδρου Σούτσου» και του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικα-
στικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Ορ-
γανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προπαρα-
σκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τεχνών Πα-
νόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλών Τεχνών
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του πλαι-
σίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στήριξης
οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοιπές διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικοί αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο
τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκειµένου να συµπεριλη-
φθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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8032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8038 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8040 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8042 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8044 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8046 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8056 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολι-
τισµού: «Αναδιοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη - Μουσείου Αλε-
ξάνδρου Σούτσου» και του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικα-
στικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Ορ-
γανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ
Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προπαρα-
σκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τεχνών Πα-
νόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλών Τεχνών
Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του πλαι-
σίου λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στήριξης
οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοιπές διατάξεις»,
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και στο σύνολό του και έχει ως εξής:

«Αναδιοργάνωση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου
µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη-Μουσείου Αλεξάνδρου
Σούτσου» και του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών
Τεχνών Θεσσαλονίκης», ενίσχυση των δράσεων του Οργανι-
σµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης και του Φεστιβάλ Κι-
νηµατογράφου Θεσσαλονίκης, µετονοµασία του Προπαρα-
σκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τεχνών Πα-
νόρµου Τήνου σε Ανώτερη Σχολή Καλών Τεχνών  Μαρµαροτε-
χνίας Πανόρµου Τήνου και αναµόρφωση του πλαισίου
λειτουργίας της, ρυθµίσεις για το πρόγραµµα στήριξης οπτι-
κοακουστικών έργων στην Ελλάδα και λοιπές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1  Σκοπός 
Άρθρο 2  Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ

ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΕΘΝΙΚΗ ΠΙΝΑΚΟ-
ΘΗΚΗ ΚΑΙ ΜΟΥΣΕΙΟ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΣΟΥΤΣΟΥ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 3  Νοµική µορφή -  Έδρα
Άρθρο 4  Σκοπός και µέσα εκπλήρωσης
Άρθρο 5 Πόροι και περιουσία 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΟΙΚΗΣΗ
Άρθρο 6 Όργανα διοίκησης 
Άρθρο 7 Συγκρότηση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 8 Κωλύµατα και ασυµβίβαστα µελών του Διοικητικού

Συµβουλίου
Άρθρο 9 Λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 10 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου 
Άρθρο 11 Έκπτωση µέλους Διοικητικού Συµβουλίου 
Άρθρο 12 Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 13 Γενικός Διευθυντής
Άρθρο 14 Προσόντα Γενικού Διευθυντή
Άρθρο 15 Αρµοδιότητες Γενικού Διευθυντή
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
Άρθρο 16 Καλλιτεχνική Επιτροπή
Άρθρο 17 Αγορές έργων τέχνης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ
Άρθρο 18 Υπηρεσίες - Κάλυψη οργανικών θέσεων
Άρθρο 19 Οργανικές θέσεις µονίµου προσωπικού
Άρθρο 20  Οργανικές θέσεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου

αορίστου χρόνου
Άρθρο 21 Επιτροπή Παρακολούθησης    
Άρθρο 22 Λειτουργία εστιατορίου - βιβλιοπωλείου
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡ-

ΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 23 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 24 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 25 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΑΝΑΔΙΟΡΓΩΝΩΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ

ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΟΣ
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΜΟΥΣΕΙΩΝ ΕΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΤΕΧΝΩΝ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙ-
ΚΗΣ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 26 Επωνυµία - Εποπτεία - Έδρα - Προνόµια
Άρθρο 27 Σκοπός και µέσα εκπλήρωσης
Άρθρο 28 Πόροι
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ
Άρθρο 29 Όργανα διοίκησης
Άρθρο 30 Συγκρότηση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 31 Κωλύµατα και ασυµβίβαστα µελών Διοικητικού Συµ-

βουλίου
Άρθρο 32 Σύγκληση και λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 33 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 34 Έκπτωση µέλους Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 35 Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 36 Γενικός Διευθυντής
Άρθρο 37 Προσόντα διορισµού Γενικού Διευθυντή
Άρθρο 38 Αρµοδιότητες Γενικού Διευθυντή
Άρθρο 39 Καλλιτεχνική Επιτροπή 
ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1  Σκοπός 
Άρθρο 2  Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ

ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΕΘΝΙΚΗ ΠΙΝΑΚΟ-
ΘΗΚΗ ΚΑΙ ΜΟΥΣΕΙΟ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΣΟΥΤΣΟΥ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 3  Νοµική µορφή -  Έδρα
Άρθρο 4  Σκοπός και µέσα εκπλήρωσης
Άρθρο 5 Πόροι και περιουσία 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΟΙΚΗΣΗ
Άρθρο 6 Όργανα διοίκησης 
Άρθρο 7 Συγκρότηση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 8 Κωλύµατα και ασυµβίβαστα µελών του Διοικητικού

Συµβουλίου
Άρθρο 9 Λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 10 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου 
Άρθρο 11 Έκπτωση µέλους Διοικητικού Συµβουλίου 
Άρθρο 12 Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 13 Γενικός Διευθυντής
Άρθρο 14 Προσόντα Γενικού Διευθυντή
Άρθρο 15 Αρµοδιότητες Γενικού Διευθυντή
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
Άρθρο 16 Καλλιτεχνική Επιτροπή
Άρθρο 17 Αγορές έργων τέχνης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ
Άρθρο 18 Υπηρεσίες - Κάλυψη οργανικών θέσεων
Άρθρο 19 Οργανικές θέσεις µονίµου προσωπικού
Άρθρο 20  Οργανικές θέσεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου

αορίστου χρόνου
Άρθρο 21 Επιτροπή Παρακολούθησης    
Άρθρο 22 Λειτουργία εστιατορίου - βιβλιοπωλείου
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡ-

ΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 23 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 24 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 25 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΑΝΑΔΙΟΡΓΩΝΩΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ

ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΟΣ
ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΜΟΥΣΕΙΩΝ ΕΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΤΕΧΝΩΝ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙ-
ΚΗΣ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 26 Επωνυµία - Εποπτεία - Έδρα - Προνόµια
Άρθρο 27 Σκοπός και µέσα εκπλήρωσης
Άρθρο 28 Πόροι
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ
Άρθρο 29 Όργανα διοίκησης
Άρθρο 30 Συγκρότηση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 31 Κωλύµατα και ασυµβίβαστα µελών Διοικητικού Συµ-

βουλίου
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Άρθρο 32 Σύγκληση και λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 33 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 34 Έκπτωση µέλους Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 35 Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
Άρθρο 36 Γενικός Διευθυντής
Άρθρο 37 Προσόντα διορισµού Γενικού Διευθυντή
Άρθρο 38 Αρµοδιότητες Γενικού Διευθυντή
Άρθρο 39 Καλλιτεχνική Επιτροπή 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ - ΣΤΕΛΕΧΩΣΗ ΟΡΓΑ-

ΝΙΣΜΟΥ
Άρθρο 40 Διοικητική διάρθρωση
Άρθρο 41 Στελέχωση - Θέµατα προσωπικού
Άρθρο 42 Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ - ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑ-

ΧΕΙΡΙΣΗ - ΕΛΕΓΧΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ
Άρθρο 43 Περιουσιακά στοιχεία 
Άρθρο 44 Οικονοµική διαχείριση - Έλεγχος
Άρθρο 45 Απαλλαγές
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡ-

ΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 46 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 47 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 48 Καταργούµενες διατάξεις 
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΤΟΥ ΝΟΜΙ-

ΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΟΡ-
ΓΑΝΙΣΜΟΣ ΜΕΓΑΡΟΥ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ»

Άρθρο 49 Διοικητικό Συµβούλιο Οργανισµού Μεγάρου Μουσι-
κής Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση άρθρου 19            ν. 2947/2001 

Άρθρο 50 Λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου Οργανισµού Με-
γάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση άρθρου 4.Α Σύµ-
βασης Σύστασης κοινωφελούς οργανισµού, που κυρώθηκε µε το
άρθρο 76 ν. 2121/1993 

Άρθρο 51 Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου Οργανισµού
Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης  - Τροποποίηση άρθρων 3.Α
και 5.Α Σύµβασης Σύστασης κοινωφελούς οργανισµού, που κυ-
ρώθηκε µε το άρθρο 76              ν. 2121/1993

Άρθρο 52 Πρόσληψη Γενικού Διευθυντή και Καλλιτεχνικού Δι-
ευθυντή Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης - Τρο-
ποποίηση εσωτερικού άρθρου 5Β άρθρου 76     ν. 2121/1993 

Άρθρο 53 Μεταβατικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ε’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ

ΠΡΟΣΩΠΟΥ ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ «ΦΕΣΤΙ-
ΒΑΛ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΥ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ»

Άρθρο 54 Σκοπός Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης -
Τροποποίηση άρθρου 22 ν. 3905/2010

Άρθρο 55 Όργανα διοίκησης Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσ-
σαλονίκης - Τροποποίηση άρθρου 25 ν. 3905/2010

Άρθρο 56 Διοικητικό Συµβούλιο Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 26          ν.
3905/2010

Άρθρο 57 Γενικός Διευθυντής Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσ-
σαλονίκης - Τροποποίηση      παρ. 3 άρθρου 27     ν. 3905/2010

Άρθρο 58 Εσωτερική διάρθρωση Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 28   ν. 3905/2010

Άρθρο 59 Καλλιτεχνική Διεύθυνση Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση άρθρου 29               ν. 3905/2010

Άρθρο 60 Κωλύµατα, ασυµβίβαστα, θέσεις αποκλειστικής απα-
σχόλησης και τρόπος επιλογής Διευθυντών Φεστιβάλ Κινηµατο-
γράφου Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 33 ν.
3905/2010

Άρθρο 61 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΜΕΤΟΝΟΜΑΣΙΑ «ΠΡΟΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΟΥ ΚΑΙ

ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟΥ ΣΧΟΛΕΙΟΥ ΚΑΛΩΝ ΤΕΧΝΩΝ ΠΑΝΟΡΜΟΥ
ΤΗΝΟΥ» ΣΕ «ΑΝΩΤΕΡΗ ΣΧΟΛΗ ΚΑΛΩΝ ΤΕΧΝΩΝ ΜΑΡΜΑΡΟΤΕ-
ΧΝΙΑΣ ΠΑΝΟΡΜΟΥ ΤΗΝΟΥ» ΚΑΙ ΑΝΑΜΟΡΦΩΣΗ ΤΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ
ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 62 Νοµική φύση - Έδρα
Άρθρο 63 Σκοπός 
Άρθρο 64 Διοικητική διάρθρωση
Άρθρο 65 Έσοδα –  Δαπάνες

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΣΠΟΥΔΑΣΤΩΝ ΚΑΙ ΦΟΙΤΗΤΩΝ
Άρθρο 66 Εισαγωγή στη Σχολή - Πρόγραµµα σπουδών
Άρθρο 67 Επαγγελµατικά και λοιπά δικαιώµατα
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΘΕΜΑΤΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ
Άρθρο 68 Διευθυντής 
Άρθρο 69 Προσόντα Διευθυντή
Άρθρο 70 Αρµοδιότητες Διευθυντή
Άρθρο 71 Σύλλογος Καθηγητών
Άρθρο 72  Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ
Άρθρο 73 Διδακτικό προσωπικό
Άρθρο 74 Διοικητικό, βοηθητικό και τεχνικό προσωπικό
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 75 Παραχώρηση χρήσης δηµοτικών ακινήτων χωρίς αν-

τάλλαγµα στο Υπουργείο Πολιτισµού
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡ-

ΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 76 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 77 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 78 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ζ’: ΘΕΣΠΙΣΗ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΘΕΑΤΡΙΚΩΝ ΒΡΑΒΕΙΩΝ,

ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ ΚΑΙ ΟΡΓΑ-
ΝΙΣΜΩΝ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡ-
ΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΚΡΑΤΙΚΆ ΘΕΑΤΡΙΚΆ ΒΡΑΒΕΙΑ
Άρθρο 79 Θεατρικό βραβείο «Μελίνα Μερκούρη»
Άρθρο 80 Θεατρικό βραβείο «Δηµήτρης Χορν»
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΘΕΜΑΤΑ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ ΚΑΙ ΟΡ-

ΓΑΝΙΣΜΩΝ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
Άρθρο 81 Ενίσχυση της προστασίας των δικαιωµάτων στο δια-

δίκτυο - Τροποποίηση παρ. 1 και 10Α άρθρου 66Ε ν. 2121/1993
Άρθρο 82 Διοικητικές κυρώσεις για την καταπολέµηση της πει-

ρατείας µέσω διαδικτύου - Τροποποίηση παρ. 1, 4 και 5, προ-
σθήκη παρ. 2Β και κατάργηση παρ. 3 άρθρου 65Α ν. 2121/1993

Άρθρο 83 Γνωστοποίηση ενδεχόµενων παραβιάσεων - Αντικα-
τάσταση άρθρου 43 ν. 4481/2017

Άρθρο 84 Επιβολή κυρώσεων - Τροποποίηση του άρθρου 46
του ν. 4481/2017

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΠΟΠΤΕΥΟΜΕΝΩΝ
ΦΟΡΕΩΝ

Άρθρο 85 Λειτουργία εστιατορίου στο νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου «Μουσείο Παύλου και Αλεξάνδρας Κανελλοπούλου»
- Τροποποίηση παρ. 1 και προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 4 του ν.
3600/2007

Άρθρο 86 Επιλογή µη εκτελεστικών µελών Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Μουσείου Ακρόπολης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
6 ν. 3711/2008

Άρθρο 87 Συγκρότηση και θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου
του Ελληνικού Ιδρύµατος Βιβλίου και Πολιτισµού - Τροποποίηση
παρ. 1 και 3 άρθρου 50 ν. 5105/2024

Άρθρο 88 Απόδοση ποσοστού των ετήσιων διαθεσίµων του
Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων στο
Υπουργείο Πολιτισµού - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 17 ν.
4761/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙ-
ΣΜΟΥ

Άρθρο 89 Απαλλοτριώσεις ακινήτων για αρχαιολογικούς σκο-
πούς - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 18 Κώδικα νοµοθεσίας για
την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής
κληρονοµιάς 

Άρθρο 90 Σύσταση δικαιώµατος επιφανείας επί δηµοσίων ακι-
νήτων στην περιοχή Τετραχωρίου Σουλίου

Άρθρο 91 Παραχώρηση τµήµατος ακινήτου χωρίς αντάλλαγµα
στο Υπουργείο Πολιτισµού

Άρθρο 92 Επιβολή µέτρων πυροπροστασίας εντός ή πλησίον
αρχαιολογικών χώρων - Εξουσιοδοτική διάταξη

Άρθρο 93 Μητρώο Προσωπικού Αρχαιολογικών Εργασιών -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 344 ν. 4512/2018

Άρθρο 94 Ειδικό πολιτιστικό τέλος Δήµου Ζαγορίου
Άρθρο 95 Ρυθµίσεις για τις ηµέρες µετακίνησης εκτός έδρας

των προϊσταµένων των Γενικών Διευθύνσεων του Υπουργείου

8060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Πολιτισµού που υλοποιούν συγχρηµατοδοτούµενα έργα και
έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’: ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 96 Μεταβατική διάταξη
Άρθρο 97 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 98 Εξουσιοδοτική διάταξη - Καθορισµός φορέων υλο-

ποίησης εκπαιδευτικών δράσεων πολιτισµού
ΜΕΡΟΣ Η’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΣΤΗΡΙΞΗΣ ΟΠΤΙ-

ΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ CASH REBATE
GREECE (CRGR)

Άρθρο 99 Διαδικασία, περιεχόµενο και όργανα αξιολόγησης -
Τροποποίηση άρθρου 30 ν. 5105/2024

Άρθρο 100 Επαλήθευση και πιστοποίηση λήξης επενδυτικού
σχεδίου στα καθεστώτα ενίσχυσης CRGR-FTV και CRGR-Ani-
mate - Αντικατάσταση παρ. 3, τροποποίηση παρ. 5 και προσθήκη
παρ. 8 στο άρθρο 33 του ν. 5105/2024

Άρθρο 101 Καταβολή ενίσχυσης - Τροποποίηση παρ. 3 άρ-
θρου 35 ν. 5105/2024

Άρθρο 102 Δειγµατοληπτικός έλεγχος - Επιτόπιοι έλεγχοι και
επαληθεύσεις - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 36 ν.
5105/2024

Άρθρο 103 Ενστάσεις - Τροποποίηση άρθρου 38                 ν.
5105/2024

Άρθρο 104 Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου
89 ν. 5105/2024

Άρθρο 105 Μεταβατικές διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 94
ν. 5105/2024

ΜΕΡΟΣ Θ’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 106 Αναπροσαρµογή επιδόµατος οργάνου – Τροποποί-

ηση περ. Γ’ παρ. 1 άρθρου 149 ν. 4472/2017
Άρθρο 107 Επιλογή επικεφαλής Γραφείων Φύλαξης - Πληρο-

φόρησης και υπεύθυνων αρχιφυλάκων του Υπουργείου Πολιτι-
σµού

Άρθρο 108 Πρόγραµµα πολιτιστικής συνταγογράφησης
Άρθρο 109 Κατασκευή εκθεσιακού χώρου του Μνηµείου

Καστά Αµφίπολης
Άρθρο 110 Παράταση παραµονής έµµισθων υπεράριθµων ει-

δικευόµενων ιατρών - Τροποποίηση περ. γ’ παρ. 1 άρθρου 10 του
ν. 1609/1986

Άρθρο 111 Μετάταξη υπαλλήλων εντός του ίδιου Ο.Τ.Α. µετά
από την πάροδο πενταετίας από τον διορισµό σε ανταποδοτικές
υπηρεσίες - Τροποποίηση άρθρου 74 ν. 4674/2020

Άρθρο 112 Οικονοµικές καταστάσεις και εκθέσεις δραστηριό-
τητας εργοληπτικών επιχειρήσεων

ΜΕΡΟΣ Ι’  : ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 114
3 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ A’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του Μέρους Β’ είναι ο εκσυγχρονισµός της οργά-
νωσης και της λειτουργίας του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη και
Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου» και η βελτιστοποίηση της απο-
δοτικότητάς τους.

2. Σκοπός του Μέρους Γ’ είναι ο εκσυγχρονισµός της οργάνω-
σης και της λειτουργίας του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.) µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μου-
σείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», προκειµένου να εξυ-
πηρετήσει τους αναµορφωµένους σκοπούς του, µε επίκεντρο τη
δυναµική ανάπτυξη και προβολή των εικαστικών τεχνών, της φω-
τογραφίας, του βιοµηχανικού και αρχιτεκτονικού σχεδιασµού,
της αισθητικής καλλιέργειας, της ιστορικής µελέτης και επιστη-
µονικής έρευνας, καθώς και την ενίσχυση πειραµατικών και εναλ-
λακτικών προτάσεων για τις τέχνες. 

3. Σκοπός του Μέρους Δ’ είναι η διασφάλιση της πολιτιστικής
φύσης και της αποστολής του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής

Θεσσαλονίκης.
4. Σκοπός του Μέρους Ε’ είναι η ενίσχυση της διοικητικής ορ-

γάνωσης και λειτουργίας του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσ-
σαλονίκης, µε στόχο την αποτελεσµατικότερη εκπλήρωση της
αποστολής του.

5. Σκοπός του Μέρους ΣΤ’ είναι η αναβάθµιση και ο οργανω-
τικός, λειτουργικός και εκπαιδευτικός εκσυγχρονισµός του Προ-
παρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τεχνών
Πανόρµου Τήνου και η θωράκιση των δικαιωµάτων των σπουδα-
στών και αποφοίτων του, τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτε-
ρικό.

6. Σκοπός του Μέρους Ζ’ είναι: α) η ενίσχυση των προσπα-
θειών των νέων ηθοποιών, β) η ενδυνάµωση του θεσµικού πλαι-
σίου προστασίας των δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
των συγγενικών δικαιωµάτων, γ) η προώθηση της εξωστρέφειας
του Μουσείου Παύλου και Αλεξάνδρας Κανελλοπούλου, δ) η
αποτελεσµατικότερη λειτουργία του Μουσείου Ακρόπολης, ε) η
βελτιστοποίηση της λειτουργίας του Ελληνικού Ιδρύµατος Βι-
βλίου και Πολιτισµού, στ) η διασφάλιση της εύρυθµης λειτουρ-
γίας των αρχαιολογικών χώρων και των µουσείων αρµοδιότητας
του Υπουργείου Πολιτισµού, ζ) η προστασία και η ανάδειξη της
πολιτιστικής κληρονοµιάς, η) η αξιοποίηση των δηµοσίων ακινή-
των στην περιοχή Τετραχωρίου Σουλίου, θ) η εύρυθµη λειτουρ-
γία του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, ι) η θωράκιση των
αρχαιολογικών χώρων από τον κίνδυνο πρόκλησης πυρκαγιάς,
ια) η ανάδειξη και η προστασία του πολιτιστικού τοπίου του
Δήµου Ζαγορίου, ιβ) η διευκόλυνση της παρακολούθησης των
συγχρηµατοδούµενων έργων και των έργων του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας που υλοποιούνται από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου Πολιτισµού και ιγ) η διευκόλυνση της υλοποί-
ησης δράσεων πολιτισµού, που χρηµατοδοτούνται από προ-
γράµµατα του Εταιρικού Συµφώνου Περιφερειακής Ανάπτυξης.

7. Σκοπός του Μέρους Η’ είναι η βελτίωση του πλαισίου υπο-
στήριξης των οπτικοακουστικών έργων στην Ελλάδα µέσω της
ενίσχυσης της προσβασιµότητας των επενδυτών στο καθεστώς
«Cash Rebate Greece». 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

1. Αντικείµενο του Μέρους Β’ είναι η αναδιαµόρφωση του θε-
σµικού πλαισίου που διέπει το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
(Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη και Μουσείο Αλε-
ξάνδρου Σούτσου».

2. Αντικείµενο του Μέρους Γ’ είναι η αναδιαµόρφωση του θε-
σµικού πλαισίου που διέπει το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.) µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μου-
σείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης».

3. Αντικείµενο του Μέρους Δ’ είναι η ενίσχυση του θεσµικού
πλαισίου του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης.

4. Αντικείµενο του Μέρους Ε’ είναι η ρύθµιση ζητηµάτων που
αφορούν στη διοίκηση και οργάνωση του νοµικού προσώπου
ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.) µε την επωνυµία «Φεστιβάλ Κινηµα-
τογράφου Θεσσαλονίκης».

5. Αντικείµενο του Μέρους ΣΤ’ είναι η αναδιοργάνωση του
Προπαρασκευαστικού και Επαγγελµατικού Σχολείου Καλών Τε-
χνών Πανόρµου Τήνου.

6. Αντικείµενο του Μέρους Ζ’ είναι: α) η θέσπιση θεατρικών
βραβείων «Μελίνα Μερκούρη» και «Δηµήτρης Χορν», β) η ενί-
σχυση της προστασίας των δικαιωµάτων στο διαδίκτυο, γ) ο
εξορθολογισµός της διαδικασίας που ακολουθείται σε περί-
πτωση υποβολής γνωστοποίησης και καταγγελίας για παρα-
βίαση των νόµων 4481/2017 (Α’ 100) και 2121/1993 και η
διευκόλυνση της διαδικασίας είσπραξης των προβλεπόµενων
στους νόµους αυτούς προστίµων, δ) η προσθήκη σκοπού στο
Μουσείο Παύλου και Αλεξάνδρας Κανελλοπούλου, ε) ο ορισµός
ως µη εκτελεστικών των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου του
Μουσείου Ακρόπολης, στ) η συµπλήρωση του θεσµικού πλαισίου
που διέπει τη συγκρότηση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ελ-
ληνικού Ιδρύµατος Βιβλίου και Πολιτισµού, ζ) ο καθορισµός του
χρονικού σηµείου απόδοσης του ποσοστού των ετήσιων διαθε-
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σίµων του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών
Πόρων (Ο.Δ.Α.Π.) στο Υπουργείο Πολιτισµού, η) η θέσπιση διαδι-
κασίας απαλλοτρίωσης ακινήτων για αρχαιολογικούς σκοπούς, θ)
η σύσταση δικαιώµατος επιφανείας επί δηµόσιων ακινήτων στην
περιοχή Τετραχωρίου Σουλίου,     ι) η παραχώρηση της κυριότητας
τµήµατος ακινήτου χωρίς αντάλλαγµα από την «Ελληνικό Μετρό
Α.Ε.» στο Υπουργείο Πολιτισµού, ια) η συµπλήρωση του θεσµικού
πλαισίου που διέπει το Μητρώο Προσωπικού Αρχαιολογικών Ερ-
γασιών, ιβ) η επιβολή ειδικού πολιτιστικού τέλους υπέρ του Δήµου
Ζαγορίου, ιγ) η εισαγωγή ρυθµίσεων για τους Προϊσταµένους των
Γενικών Διευθύνσεων του Υπουργείου Πολιτισµού που υλοποιούν
συγχρηµατοδοτούµενα έργα και έργα του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας και ιδ) ο καθορισµός των φορέων που δύνανται
να υλοποιούν εκπαιδευτικές δράσεις πολιτισµού, στο πλαίσιο συγ-
χρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων.

7. Αντικείµενο του Μέρους Η’ είναι η βελτίωση του θεσµικού
πλαισίου υποστήριξης των οπτικοακουστικών έργων στην Ελ-
λάδα.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ

ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ
«ΕΘΝΙΚΗ ΠΙΝΑΚΟΘΗΚΗ ΚΑΙ ΜΟΥΣΕΙΟ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΣΟΥΤΣΟΥ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 3
Νοµική µορφή -  Έδρα

1. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επω-
νυµία «Εθνική Πινακοθήκη και Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου»
(εφεξής: Ε.Π.Μ.Α.Σ.), µε έδρα την Αθήνα, που έχει συσταθεί µε
το άρθρο 1 του ν. 2814/1954 (Α’ 76), αναδιοργανώνεται και διέ-
πεται από τον παρόντα. Η Ε.Π.Μ.Α.Σ. εποπτεύεται από τον
Υπουργό Πολιτισµού. Για τις σχέσεις της µε την αλλοδαπή η
επωνυµία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. ορίζεται ως «National Gallery of Greece
and Alexandros Soutsos Museum».

2. Η Ε.Π.Μ.Α.Σ. δεν έχει κερδοσκοπικό χαρακτήρα και απολαµ-
βάνει όλων των διοικητικών και δικαστικών ατελειών, καθώς και
των δικονοµικών και ουσιαστικών προνοµίων του Δηµοσίου, µε
εξαίρεση τους φόρους δωρεάς και κληρονοµίας και τον ενιαίο
φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων (ΕΝ.Φ.Ι.Α.). Ως προς τον φόρο προ-
στιθέµενης αξίας (Φ.Π.Α.), εφαρµόζεται ο Κώδικας Φόρου Προ-
στιθέµενης Αξίας (ν. 5144/2024, Α’ 162).

Άρθρο 4
Σκοπός και µέσα εκπλήρωσης

1. Σκοπός της Ε.Π.Μ.Α.Σ. είναι η συλλογή, διαφύλαξη, συντή-
ρηση, µελέτη, έρευνα και έκθεση έργων τέχνης, µε σκοπό την αι-
σθητική καλλιέργεια του κοινού, τη διά βίου εκπαίδευση µέσα
από την τέχνη και την ψυχαγωγία που αυτή προσφέρει, καθώς
και τη µελέτη της ιστορίας της τέχνης, ιδιαίτερα της ελληνικής.

2. Ο σκοπός της Ε.Π.Μ.Α.Σ. εκπληρώνεται ιδίως µε:
α) την ανάπτυξη σχέσεων µε αντίστοιχους φορείς σε άλλα

κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και µε τρίτες χώρες
για τη συνεργασία σε θέµατα αρµοδιότητάς της και τη µέριµνα
για την ενεργό συµµετοχή της χώρας σε προγράµµατα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και διεθνών οργανισµών,

β) τη συγκέντρωση έργων και τη συγκρότηση συλλογών ζω-
γραφικής, γλυπτικής, νέων µορφών τέχνης, χαρακτικής, φωτο-
γραφίας, αντικειµένων τέχνης και σπάνιων καλλιτεχνικών
εκδόσεων µε αγορές, δωρεές και κληροδοτήµατα,

γ) την ανάπτυξη της συντήρησης έργων τέχνης και των φυσι-
κοχηµικών ερευνών για τη διαφύλαξη, συντήρηση και έρευνα των
έργων της Ε.Π.Μ.Α.Σ., σύµφωνα µε τις σύγχρονες µουσειολογι-
κές προδιαγραφές,

δ) την τεκµηρίωση και αρχειοθέτηση των συλλογών, τη σύν-
ταξη καταλόγων και τη δηµοσίευση επιστηµονικών µελετών, που

συµβάλλουν στην προώθηση της έρευνας και την ανάπτυξη της
ιστορίας της τέχνης,

ε) την έκθεση σε µόνιµη βάση των έργων,
στ) τη διοργάνωση περιοδικών εκθέσεων σε άλλους φορείς

του εσωτερικού και του εξωτερικού, σε συνεργασία και µε άλλα
µουσεία, ιδρύµατα και πολιτιστικούς οργανισµούς,

ζ) την οργάνωση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, τη δηµιουργία
εικαστικών εργαστηρίων, την πραγµατοποίηση ξεναγήσεων και
άλλων εκπαιδευτικών δράσεων, καθώς και την παραγωγή εντύ-
πων και ηλεκτρονικών εκδόσεων,

η) τη διοργάνωση διαλέξεων, σεµιναρίων, συνεδρίων και
άλλων εκδηλώσεων καλλιτεχνικού και επιστηµονικού χαρακτήρα,

θ) την ίδρυση και λειτουργία παραρτηµάτων,
ι) την αξιοποίηση της σύγχρονης ψηφιακής τεχνολογίας,
ια) την ανάπτυξη της Εθνικής Γλυπτοθήκης µε την έκθεση και

προβολή των δηµιουργών της ελληνικής και ξένης γλυπτικής,
ιβ) την ανάπτυξη βιβλιοθήκης της ιστορίας της τέχνης,
ιγ) την ανάπτυξη και λειτουργία ινστιτούτων τέχνης, και
ιδ) τη σύναψη και συµµετοχή σε προγραµµατικές συµβάσεις,

προγραµµατικές συµφωνίες και µνηµόνια συνεργασίας. 

Άρθρο 5
Πόροι και περιουσία 

1. Πόροι της Ε.Π.Μ.Α.Σ. είναι:
α) η ετήσια επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό του

Υπουργείου Πολιτισµού και το εθνικό ή συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύ-
σεων,

β) κληρονοµίες, κληροδοσίες, δωρεές, χορηγίες και λοιπές πα-
ροχές από χαριστική αιτία,

γ) χρηµατοδοτήσεις και επιδοτήσεις από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και διεθνείς οργανισµούς,

δ) πάσης φύσεως έσοδα από τις οικονοµικές δραστηριότητες
της Ε.Π.Μ.Α.Σ., όπως ιδίως έσοδα από το πωλητήριο της
Ε.Π.Μ.Α.Σ. και την πώληση εισιτηρίων και πάσης φύσεως εντύ-
πων και ψηφιακών εκδόσεων, έσοδα από δικαιώµατα αναπαρα-
γωγής, καθώς και έσοδα από την εκµίσθωση ή διάθεση χώρων
της Ε.Π.Μ.Α.Σ. για εκδηλώσεις, πολιτιστικές δραστηριότητες και
συνέδρια,

ε) οι πρόσοδοι και τόκοι καταθέσεων σε πιστωτικά ιδρύµατα,
στ) έσοδα από εκµετάλλευση περιουσιακών της στοιχείων,
ζ) έσοδα από τη συντήρηση και πώληση έργων τέχνης, και
η) έσοδα από οποιαδήποτε άλλη πηγή.
2. Η περιουσία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. αποτελείται από:
α) τα έργα τέχνης που ανήκουν στις συλλογές της,
β) το κτίριο της κεντρικής υπηρεσίας της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,
γ) την κινητή και ακίνητη περιουσία του, που καταλήφθηκε από

τον Αλέξανδρο Σούτσο, µε την από 9 Μαρτίου 1883 διαθήκη και
τον από 8 Απριλίου 1894 κωδίκελλο, η οποία περιήλθε στην
Ε.Π.Μ.Α.Σ. µε το άρθρο 1 του          ν. 2814/1954 (Α’ 76),

δ) την κινητή και ακίνητη περιουσία, που περιήλθε στην
Ε.Π.Μ.Α.Σ., µετά τη διάλυση του κοινωφελούς ιδρύµατος µε την
επωνυµία «ΙΔΡΥΜΑ ΧΡΗΣΤΟΥ ΚΑΙ ΣΟΥΛΗΣ ΚΑΠΡΑΛΟΥ», λόγω
µη πραγµατοποίησης του σκοπού του, µε το από 3.2.2006 προ-
εδρικό διάταγµα    (Β’ 208),

ε) την ακίνητη περιουσία που καταλήφθηκε από την Ελένη
χήρα Ευάγγελου Φραγκόπουλου, το γένος Αλοΐσιου Βικάτου,
στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., µε την υπ’ αρ. 37548/31.5.1956 δηµόσια δια-
θήκη, η οποία δηµοσιεύθηκε µε το υπ’ αρ. 5259/10.10.1956 πρα-
κτικό δηµοσίευσης του Πρωτοδικείου Αθηνών, 

στ) την κινητή και ακίνητη περιουσία που καταλήφθηκε από
τον Οδυσσέα Φωκά στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., µε την από 10.5.1938 ιδιό-
γραφη διαθήκη, η οποία δηµοσιεύθηκε µε το υπ’ αρ.
1105/12.3.1946 πρακτικό δηµοσίευσης του Πρωτοδικείου Αθη-
νών, 

ζ) την ακίνητη περιουσία που καταλήφθηκε από την Μπέλλα
Ραυτοπούλου στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., σύµφωνα µε την από 20.11.1991
δηµόσια διαθήκη, η οποία δηµοσιεύθηκε µε το  υπ’ αρ.
2248/25.9.1992 πρακτικό δηµοσίευσης του Πρωτοδικείου Αθη-
νών, 
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η) την κινητή περιουσία που καταλήφθηκε από τη Βασιλική σύ-
ζυγο Εµµανουήλ Βεκρή, το γένος Βασιλείου, στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., µε
την υπ’ αρ. 433/5.2.1993 δηµόσια διαθήκη, η οποία δηµοσιεύθηκε
µε το υπ’ αρ. 2807/25.9.1992 πρακτικό δηµοσίευσης του Πρωτο-
δικείου Αθηνών, 

θ) την κινητή και ακίνητη περιουσία που καταλήφθηκε από την
Ευφροσύνη (Φρόσω) Μενεγάκη στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., µε την από
11.5.1989 ιδιόγραφη διαθήκη, η οποία δηµοσιεύθηκε µε το υπ’
αρ. 3595/13.10.1995 πρακτικό δηµοσίευσης του Πρωτοδικείου
Αθηνών, 

ι) το Ινστιτούτο Σύγχρονης Ελληνικής Τέχνης, που καταλή-
φθηκε από τη Φωτεινή Ιουλία Δηµακοπούλου στην Ε.Π.Μ.Α.Σ.
αιτία δωρεάς, την οποία αποδέχθηκε η Ε.Π.Μ.Α.Σ. µε το από
15.12.2020 πρακτικό του Διοικητικού της Συµβουλίου.

3. Η περιουσία που προέρχεται από κληροδοτήµατα αποτελεί
κεφάλαιο αυτοτελούς διαχείρισης και διέπεται αποκλειστικά από
τον Κώδικα κοινωφελών περιουσιών και σχολαζουσών κληρονο-
µιών (ν. 4182/2013, Α’ 185).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΟΙΚΗΣΗ

Άρθρο 6
Όργανα διοίκησης

Όργανα διοίκησης της Ε.Π.Μ.Α.Σ. είναι το Διοικητικό Συµβού-
λιο και ο Γενικός Διευθυντής.

Άρθρο 7
Συγκρότηση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) της Ε.Π.Μ.Α.Σ. αποτελείται
από εννέα (9) µέλη. Τα µέλη του ορίζονται για θητεία τριών (3)
ετών, µε απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με όµοια απόφαση είναι
δυνατή η ανανέωσή της για µία (1) ακόµα θητεία.

2. Ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος του Δ.Σ. επιλέγονται σύµ-
φωνα µε τις διαδικασίες του Μέρους Α’ του       ν. 5062/2023 (Α’
183), περί επιλογής διοικήσεων στο δηµόσιο τοµέα.

3. Τα λοιπά επτά (7) µέλη του Δ.Σ. είναι τα εξής:
α) ένα (1) µέλος είναι ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου

της Εθνικής Τράπεζας, 
β) ένα (1) µέλος, µε τον αναπληρωτή του, προέρχεται από

τους πλησιέστερους συγγενείς της οικογένειας Αλεξάνδρου
Σούτσου,

γ) ένα (1) µέλος είναι ο επί τιµή Πρόεδρος ενός εκ των ανωτά-
των Δικαστηρίων της χώρας µε τον αναπληρωτή του ή ο Πρό-
εδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ή ένας (1) τακτικός
καθηγητής Νοµικής Σχολής Α’ βαθµίδας µε τον αναπληρωτή του,
και

δ) τέσσερα (4) µέλη, µε τους αναπληρωτές τους, επιλέγονται
από προσωπικότητες των γραµµάτων και των τεχνών, καθώς και
από δωρητές και υποστηρικτές της τέχνης και του έργου της
Ε.Π.Μ.Α.Σ..

4. Σε περίπτωση κωλύµατος, απουσίας ή ελλείψεως, ο Πρό-
εδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της Εθνικής Τράπεζας και ο
Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους αναπληρώνον-
ται από τους νόµιµους αναπληρωτές τους.

5. Αν µέλος του Δ.Σ. απουσιάζει από τις συνεδριάσεις ή κω-
λύεται για οποιονδήποτε λόγο για διάστηµα πέραν των τριών (3)
µηνών συνεχόµενα, εκπίπτει αυτοδικαίως και αντικαθίσταται µε
απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, µε την επιφύλαξη του
άρθρου 10 του  ν. 5062/2023.

6. Αν για οποιονδήποτε λόγο κενωθούν µία (1) ή περισσότερες
θέσεις µελών του Δ.Σ., η πλήρωση αυτών γίνεται για τον υπό-
λοιπο χρόνο της θητείας του Δ.Σ., µε την επιφύλαξη του τελευ-
ταίου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 5062/2023. Μέχρι
την πλήρωση αυτών, το Δ.Σ. συνέρχεται νόµιµα και αποφασίζει
έγκυρα, όχι όµως για διάστηµα µεγαλύτερο από τρεις (3) µήνες,
και εφόσον ο αριθµός των µελών του δεν έχει µειωθεί κάτω των
πέντε (5).

7. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. παρατείνεται µε απόφαση του
εποπτεύοντος Υπουργού µετά από τη λήξη της και µέχρι να ορι-
σθούν νέα µέλη, όχι όµως για διάστηµα µεγαλύτερο από τρεις
(3) µήνες, µε την επιφύλαξη του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του
άρθρου 10 του    ν. 5062/2023.

8. Ο Γραµµατέας του Δ.Σ. και ο αναπληρωτής του επιλέγονται
µεταξύ των υπαλλήλων της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και ορίζονται µε απόφαση
του Προέδρου του Δ.Σ..

Άρθρο 8
Κωλύµατα και ασυµβίβαστα µελών 

του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Δεν δύναται να διοριστεί µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου
(Δ.Σ.) όποιος έχει κώλυµα διορισµού δηµόσιου υπαλλήλου, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 5 και 7 έως 9 του Κώδικα Κατάστασης Δηµο-
σίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ.
(ν. 3528/2007,          Α’ 26), καθώς και όποιος έχει καταδικασθεί
αµετάκλητα για κακούργηµα ή παράβαση της νοµοθεσίας για
την προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς ή για πλαστογρα-
φία, δωροδοκία, κλοπή, υπεξαίρεση ή αποδοχή προϊόντων εγ-
κλήµατος. Το κώλυµα υπάρχει και για όσο χρόνο εκκρεµεί η
ποινική δίωξη για µια από τις παραπάνω πράξεις, καθώς και στις
περιπτώσεις που έχει απορριφθεί η αναστολή εκτέλεσης της ποι-
νής για αυτές ή έχει παύσει οριστικά η ποινική δίωξη γι’ αυτές,
λόγω παραγραφής.

2. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου δεν επιτρέπεται, επί
ποινή ακυρότητας της σχετικής σύµβασης, να συµβάλλονται µε
την Ε.Π.Μ.Α.Σ.. Η ίδια απαγόρευση ισχύει και για τους συζύγους
ή συµβιούντες, κατά την έννοια του ν. 4356/2015 (Α’ 181), των
µελών του Δ.Σ., καθώς και για τους συγγενείς αυτών, εξ αίµατος
µέχρι τρίτου βαθµού και εξ αγχιστείας µέχρι δεύτερου βαθµού.

3. Άκυρη είναι και κάθε σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ της
Ε.Π.Μ.Α.Σ. και νοµικών προσώπων, των οποίων η διοίκηση ελέγ-
χεται, άµεσα ή έµµεσα, από τα µέλη του Δ.Σ.. Ο έλεγχος του
πρώτου εδαφίου απορρέει από δικαιώµατα, συµβάσεις ή άλλα
µέσα, τα οποία, είτε µεµονωµένα, είτε από κοινού µε άλλα και
λαµβανοµένων υπόψη των σχετικών πραγµατικών ή νοµικών συν-
θηκών, παρέχουν τη δυνατότητα καθοριστικής επιρροής στη
δραστηριότητα µιας επιχείρησης, και ιδίως από: α) δικαιώµατα
κυριότητας ή επικαρπίας επί του συνόλου ή µέρους των περιου-
σιακών στοιχείων της επιχείρησης, και β) δικαιώµατα ή συµβά-
σεις που παρέχουν δυνατότητα καθοριστικής επιρροής στις
αποφάσεις των οργάνων µιας επιχείρησης. Ο έλεγχος αποκτάται
από τα πρόσωπα ή τις επιχειρήσεις, που: α) είναι υποκείµενα
αυτών των δικαιωµάτων ή δικαιούχοι από τις συµβάσεις αυτές ή
β) χωρίς να είναι υποκείµενα των δικαιωµάτων ή δικαιούχοι από
τις συµβάσεις αυτές, δικαιούνται να ασκούν τα δικαιώµατα που
απορρέουν από αυτές.

4. Σε κάθε περίπτωση, ως προς τα µέλη του Δ.Σ. εφαρµόζεται
συµπληρωµατικά το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Δ’ του ν.
4622/2019 (Α’ 133), περί κωλυµάτων, ασυµβιβάστων και κανόνων
αποφυγής σύγκρουσης συµφερόντων.

Άρθρο 9
Λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) συνεδριάζει είτε µε φυσική
παρουσία στην έδρα της Ε.Π.Μ.Α.Σ. είτε µε τηλεδιάσκεψη, κατό-
πιν έγγραφης πρόσκλησης του Προέδρου. Στην πρόσκληση ορί-
ζονται η ηµέρα, η ώρα, καθώς και τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης. Οι συνεδριάσεις διενεργούνται τακτικά µία (1) φορά
τον µήνα και εκτάκτως, αν προκύψουν θέµατα προς συζήτηση.
Η έκτακτη σύγκληση του Δ.Σ. είναι υποχρεωτική, εφόσον τη ζη-
τήσουν τρία (3) τουλάχιστον µέλη του Δ.Σ. ή ο Γενικός Διευθυν-
τής µε αίτησή τους προς τον Πρόεδρο του Δ.Σ..

2. Χρέη εισηγητή στο Δ.Σ. εκτελεί ο Γενικός Διευθυντής. Σε ει-
δικές περιπτώσεις, ο Πρόεδρος δύναται να εισηγείται ο ίδιος,
µόνος ή µε τη σύµπραξη µέλους ή µελών του Δ.Σ., ή να ορίζει ει-
σηγητή µέλος του Δ.Σ..

3. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. παρίστανται µόνο τα µέλη, ο
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γραµµατέας και ο εισηγητής. Ο Πρόεδρος µπορεί να προσκαλεί
στις συνεδριάσεις τον νοµικό σύµβουλο της Ε.Π.Μ.Α.Σ., καθώς
και τρίτα πρόσωπα προς παροχή πληροφοριών ή προσκόµιση
στοιχείων.

4. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται µε φανερή ψηφοφορία
και µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών.

5. Για τις συζητήσεις και αποφάσεις του Δ.Σ. τηρούνται πρα-
κτικά που καταχωρίζονται σε ειδικό βιβλίο. Τα πρακτικά υπογρά-
φονται από τον Πρόεδρο, τα παρόντα στη συνεδρίαση µέλη και
τον γραµµατέα. Στα πρακτικά καταχωρίζονται και οι γνώµες της
µειοψηφίας.

6. Αντίγραφα ή αποσπάσµατα των πρακτικών υπογράφονται
από τον Πρόεδρο και τον γραµµατέα και χορηγούνται από τον
τελευταίο, κατόπιν απόφασης του Δ.Σ., µετά από σχετική αίτηση
του ενδιαφεροµένου.

7. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται ο Κώδικας Διοικητικής Διαδικα-
σίας (ν. 2690/1999, Α’ 45).

Άρθρο 10
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) είναι αρµόδιο για την άσκηση
της πολιτικής της Ε.Π.Μ.Α.Σ. στο πλαίσιο του παρόντος νόµου,
καθώς και του Οργανισµού Λειτουργίας της.

2. Το Δ.Σ. αποφασίζει για κάθε θέµα σχετικό µε τη διοίκηση και
λειτουργία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και ιδίως για:

α) τη σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων, µνηµονίων συνερ-
γασίας και κάθε σύµβασης απαραίτητης για την υλοποίηση των
σκοπών της,

β) την αποδοχή δωρεών, χορηγιών, κληρονοµιών, κληροδοσιών
και κάθε είδους τακτικών ή έκτακτων χρηµατοδοτήσεων και εισφο-
ρών,

γ) την έγκριση διενέργειας και προβολής επιστηµονικών προ-
γραµµάτων, εκθέσεων, εκδηλώσεων, ηµερών ελεύθερης επίσκε-
ψης του κοινού, προγραµµάτων επιδοτήσεων, χρηµατοδοτήσεων
και άλλων τρόπων και µέσων προώθησης της οικονοµικής ανάπτυ-
ξης της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

δ) τον εµπλουτισµό των συλλογών της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,
ε) την έγκριση του ετήσιου προϋπολογισµού, ισολογισµού, απο-

λογισµού και της έκθεσης πεπραγµένων εντός του πλαισίου του
Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής και των
στόχων του Μεσοπρόθεσµου Δηµοσιονοµικού-Διαρθρωτικού Σχε-
δίου (Μ.Δ.Σ.), τα οποία υποβάλλει για έγκριση στον Υπουργό,
µέσω των αρµοδίων οικονοµικών υπηρεσιών του Υπουργείου Πο-
λιτισµού,

στ) τη ρύθµιση θεµάτων του προσωπικού και την άσκηση πει-
θαρχικής εξουσίας επ’ αυτού, σύµφωνα µε τον Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,          Α’ 26),

ζ) τη συγκρότηση µόνιµων και έκτακτων επιτροπών και οµάδων
εργασίας για την εξέταση και έρευνα επί θεµάτων ειδικού ενδια-
φέροντος, τα οποία σχετίζονται µε τους σκοπούς και τις δράσεις
της Ε.Π.Μ.Α.Σ., υπό την προεδρία ή την εποπτεία µελών του Δ.Σ.
ή του Γενικού Διευθυντή, στις οποίες µπορούν να συµµετέχουν
και πρόσωπα που δεν είναι µέλη του Δ.Σ. ή δεν ανήκουν στο προ-
σωπικό της Ε.Π.Μ.Α.Σ., 

η) τη διενέργεια ελέγχου νοµιµότητας και απολογισµού του
έργου του Γενικού Διευθυντή και ελέγχου και αξιολόγησης του
Μουσείου, στο τέλος κάθε διαχειριστικής χρήσης,

θ) την εισήγηση για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος
του Οργανισµού Λειτουργίας της Ε.Π.Μ.Α.Σ..

2. Το Δ.Σ. µπορεί να αναθέτει σε οποιοδήποτε από τα µέλη του
ειδικά καθήκοντα σχετικά µε τις αρµοδιότητές του.

Άρθρο 11
Έκπτωση µέλους Διοικητικού Συµβουλίου

Εκπίπτει από το Διοικητικό Συµβούλιο το µέλος στο πρόσωπο
του οποίου συντρέχουν οι προϋποθέσεις έκπτωσης δηµόσιου
υπαλλήλου σύµφωνα µε το άρθρο 149 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων

Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26) ή που καταδικάζεται αµετάκλητα για
τα αδικήµατα του Τµήµατος ΙΧ του Κώδικα νοµοθεσίας για την
προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220).

Άρθρο 12
Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.):
α) καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη του Δ.Σ., 
β) συγκαλεί το Δ.Σ.,
γ) προεδρεύει των συνεδριάσεων του Δ.Σ. και διευθύνει τις ερ-

γασίες του, 
δ) µεριµνά για την εύρυθµη λειτουργία του Δ.Σ.,
ε) εκπροσωπεί την Ε.Π.Μ.Α.Σ. δικαστικά και εξώδικα,
στ) ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα που του ανατίθεται µε από-

φαση του Δ.Σ..
2. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. µπορεί, µετά από απόφαση του Δ.Σ.,

να αναθέτει µέρος της εκπροσώπησης του Μουσείου σε µέλος
του Δ.Σ. ή στον Γενικό Διευθυντή ή στους Διευθυντές των Διευ-
θύνσεων της Ε.Π.Μ.Α.Σ.. 

3. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο Πρόεδρος του Δ.Σ.
της Ε.Π.Μ.Α.Σ. αναπληρώνεται από τον Αντιπρόεδρο ή ένα µέλος
του Δ.Σ. που ορίζεται µε απόφαση του Δ.Σ. στην αρχή κάθε θη-
τείας.

Άρθρο 13
Γενικός Διευθυντής

1. Στην Ε.Π.Μ.Α.Σ. συστήνεται µία (1) θέση Γενικού Διευθυντή.
Ο Γενικός Διευθυντής διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως για
πέντε (5) έτη. Με όµοια απόφαση επιτρέπεται η ανανέωση της θη-
τείας του Γενικού Διευθυντή έως δύο (2) επιπλέον θητείες. Για τον
διορισµό του Γενικού Διευθυντή εφαρµόζεται η διαδικασία της
παρ. 8 του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).

2. Αν, για οποιονδήποτε λόγο, ο Γενικός Διευθυντής εκλείψει
πριν από τη λήξη της θητείας του, χρέη Γενικού Διευθυντή εκτελεί
προσωρινά ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Συλλογών, Μουσει-
ολογικού και Καλλιτεχνικού Προγραµµατισµού του άρθρου 18 έως
τον διορισµό του νέου Γενικού Διευθυντή, ο οποίος διορίζεται για
το υπόλοιπο της θητείας του Γενικού Διευθυντή που εξέλιπε.

Άρθρο 14
Προσόντα Γενικού Διευθυντή

1. Ο Γενικός Διευθυντής της Ε.Π.Μ.Α.Σ. διαθέτει τα εξής προ-
σόντα:

α) Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, αναγνωρι-
σµένο µε πράξη του αρµόδιου οργάνου ή µε αναγνώριση επαγ-
γελµατικής ισοδυναµίας από το Συµβούλιο Αναγνώρισης
Επαγγελµατικών Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτοτελές Τµήµα
Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας (Α.Τ.Ε.Ε.Ν.), σύµφωνα
µε το π.δ. 38/2010 (Α’ 78), στην ιστορία της τέχνης ή άλλη επι-
στήµη συναφή προς τους σκοπούς, τον χαρακτήρα και τη λειτουρ-
γία της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

β) διδακτορικό δίπλωµα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, ανα-
γνωρισµένο µε πράξη αρµοδίου οργάνου ή µε αναγνώριση επαγ-
γελµατικής ισοδυναµίας από το Συµβούλιο Αναγνώρισης
Επαγγελµατικών Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτοτελές Τµήµα
Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας (Α.Τ.Ε.Ε.Ν.), σύµφωνα
µε το          π.δ. 38/2010, στην ιστορία της τέχνης ή συναφούς αν-
τικειµένου,

γ) τεκµηριωµένα άριστη γνώση της ελληνικής, της αγγλικής και
µιας ακόµη γλώσσας κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης,

δ) δηµοσιεύσεις έγκριτων επιστηµονικών εργασιών στην Ελ-
λάδα ή διεθνώς, και

ε) τουλάχιστον οκταετή ευδόκιµη οργανωτική και διοικητική εµ-
πειρία σε θέση ευθύνης. 

2. Ως Γενικός Διευθυντής της Ε.Π.Μ.Α.Σ. µπορεί να διορίζεται
και υπάλληλος των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή
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ορίζεται στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), εφόσον έχει τα προσόντα της παρ. 1 του παρόντος. Στην
περίπτωση αυτή, θεωρείται αυτοδίκαια αποσπασµένος στη θέση
του Γενικού Διευθυντή για χρονικό διάστηµα ίσο µε τη διάρκεια
της θητείας του και µέχρι την ανανέωση αυτής ή την τοποθέτηση
νέου Γενικού Διευθυντή, µετά δε από τη λήξη της θητείας του,
επανέρχεται αυτοδικαίως στην υπηρεσία του. Ο χρόνος υπηρε-
σίας που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται, για όλες τις συνέ-
πειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική θέση του
υπαλλήλου.

Άρθρο 15
Αρµοδιότητες Γενικού Διευθυντή

Ο Γενικός Διευθυντής:
α) ασκεί τη γενική διεύθυνση και εποπτεία της Ε.Π.Μ.Α.Σ., των

παραρτηµάτων της και των διευθύνσεών της,
β) καθορίζει το επιχειρησιακό σχέδιο δράσης της,
γ) ορίζει τη στοχοθεσία των διευθύνσεων, συντονίζει το έργο

τους και προεγκρίνει τις δράσεις τους,
δ) αποφασίζει για την αναπλήρωση των Διευθυντών και τον ορι-

σµό υπευθύνων στα παραρτήµατα της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,
ε) αποφασίζει για θέµατα δηµοσίων σχέσεων και φιλοξενίας,

στο πλαίσιο της γενικότερης εκθεσιακής πολιτικής της Ε.Π.Μ.Α.Σ.
και εντός του πλαισίου της εγκεκριµένης από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο εκδήλωσης,

στ) µεριµνά για:
στα) την εξεύρεση πόρων, τον αναπτυξιακό σχεδιασµό και την

εισροή εσόδων και εισηγείται στο Δ.Σ. µέτρα για την αξιοποίηση
της κινητής και ακίνητης περιουσίας της Ε.Π.Μ.Α.Σ., σε συνεργα-
σία µε τον Διευθυντή Διοικητικού - Οικονοµικού,

στβ) τη συνεργασία και αξιοποίηση των δυνατοτήτων του επι-
στηµονικού, καλλιτεχνικού και διοικητικού προσωπικού της
Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

στγ) τον δανεισµό έργων για εκθέσεις, σε συνεργασία µε τον
Διευθυντή Συλλογών, Μουσειολογικού και Καλλιτεχνικού Προ-
γραµµατισµού και τον Διευθυντή Συντήρησης και Φυσικοχηµικών
Ερευνών Έργων Τέχνης,

στδ) την τακτική λειτουργία της Καλλιτεχνικής Επιτροπής του
άρθρου 16, στην οποία προεδρεύει,

στε) τη διενέργεια πραγµατογνωµοσύνης επί έργων τέχνης, µε
τις αρµόδιες διευθύνσεις, εφόσον αυτή ζητηθεί από το Υπουργείο
Πολιτισµού, από κρατικό Μουσείο, δικαστική ή άλλη δηµόσια αρχή
της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής,

στστ) την κατάρτιση, σε συνεργασία µε τους αρµόδιους Διευ-
θυντές, του τακτικού προϋπολογισµού της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και την υπο-
βολή του προς έγκριση στο Δ.Σ., 

στζ) την αναπλήρωση των Διευθυντών και των προϊσταµένων
των τµηµάτων της Ε.Π.Μ.Α.Σ., σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµα-
τος,

στη) την εκτέλεση των αποφάσεων του Δ.Σ,
στθ) την προβολή των εκθέσεων και λοιπών δραστηριοτήτων

της Ε.Π.Μ.Α.Σ. στα έντυπα και ηλεκτρονικά µέσα ενηµέρωσης, σε
συνεργασία µε το Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατειακής Υποστήρι-
ξης, Επικοινωνίας και Προβολής Πολιτιστικών Δράσεων,

στι) την εισαγωγή στο Δ.Σ. των προτάσεων των Διευθυντών της
Ε.Π.Μ.Α.Σ., και

στια) την αξιολόγηση των Διευθυντών,
ζ) συγκροτεί επιτροπές, σε συνεργασία µε τους Διευθυντές της

Ε.Π.Μ.Α.Σ.: ζα) για τη διενέργεια τακτικών ή πρόχειρων διαγωνι-
σµών παραλαβής έργων τέχνης, υπηρεσιών και υλικών, ζβ) για την
εκκαθάριση των αρχείων, καθώς και την καταστροφή του άχρη-
στου µη αναλώσιµου υλικού, 

η) γνωµοδοτεί µετά από σχετικό ερώτηµα του Υπουργού Πολι-
τισµού ή του Διοικητικού Συµβουλίου, αναφορικά µε: ηα) την ορ-
γάνωση εκθέσεων, ηβ) την αγορά έργων, ηγ) την αποδοχή δωρεάς
έργων και ηδ) την ανταλλαγή έργων και τον δανεισµό αυτών στο
Προεδρικό Μέγαρο και στο Μέγαρο Μαξίµου, καθώς και στα Ανώ-
τατα Δικαστήρια της Ελλάδας,

θ) εισηγείται στο Δ.Σ. για θέµατα σχετικά µε την εκποίηση έργων
τέχνης και του πάσης φύσεως υλικού εξοπλισµού,

ι) χαρακτηρίζει έργα ζωγραφικής, χαρακτικής, γλυπτικής, έπι-
πλα και λοιπά σπάνια αντικείµενα τέχνης που χρήζουν ειδικής προ-
στασίας, κατά τις διατάξεις του Κώδικα νοµοθεσίας για την
προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς (ν. 4858/2021,    Α’ 220),

ια) εκπροσωπεί την Ε.Π.Μ.Α.Σ. σε εθιµοτυπικού χαρακτήρα εκ-
δηλώσεις, και

ιβ) είναι αρµόδιος για κάθε άλλο θέµα που παραπέµπεται σε
αυτόν από το Διοικητικό Συµβούλιο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ

Άρθρο 16
Καλλιτεχνική Επιτροπή

1. Στην Ε.Π.Μ.Α.Σ. συστήνεται Καλλιτεχνική Επιτροπή, που συγ-
κροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και αποτελείται
από πέντε (5) µέλη.

2. Η Επιτροπή γνωµοδοτεί προς το Δ.Σ. σχετικά µε θέµατα που
αφορούν την αγορά και εκποίηση έργων τέχνης, καθώς και την
αποδοχή δωρεών ή κληρονοµιών έργων τέχνης.

3. Η Επιτροπή αποτελείται από τον Γενικό Διευθυντή της
Ε.Π.Μ.Α.Σ., ως Πρόεδρο, και τέσσερα (4) µέλη που προέρχονται
από το Δ.Σ. ή στελέχη της Ε.Π.Μ.Α.Σ. µε γνώση του αντικειµένου
της Επιτροπής.

4. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής δύνανται να συµµετέχουν,
κατόπιν πρόσκλησης του Προέδρου της, οι ιστορικοί τέχνης της
Ε.Π.Μ.Α.Σ., προς παροχή πληροφοριών ή προσκόµιση στοιχείων
και χωρίς δικαίωµα ψήφου.

5. Στα µέλη της Επιτροπής δεν καταβάλλεται αποζηµίωση.

Άρθρο 17
Αγορές έργων τέχνης

1. Για τον εµπλουτισµό των συλλογών της Ε.Π.Μ.Α.Σ. επιτρέπε-
ται η αγορά έργων τέχνης από το εσωτερικό και το εξωτερικό,
χωρίς περιορισµό ως προς το ύψος της δαπάνης ή τήρηση διατύ-
πωσης, υπό την επιφύλαξη των προβλεπόµενων στο παρόν.

2. Δεν επιτρέπεται η αγορά έργων καλλιτεχνών που έχουν απο-
βιώσει κατά την τελευταία τριακονταετία πριν από την αγορά τους,
µε πόρους που προέρχονται από την πρόσοδο της περιουσίας του
Κληροδοτήµατος Αλεξάνδρου Σούτσου.

3. Η αγορά έργων γίνεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου, µετά από γνώµη της Καλλιτεχνικής Επιτροπής.

4. Το Διοικητικό Συµβούλιο, µε εισήγηση της Καλλιτεχνικής Επι-
τροπής, δύναται να ορίζει ειδικούς, ηµεδαπούς ή αλλοδαπούς,
επιστήµονες πραγµατογνώµονες για την εξέταση της γνησιότητας
ή την αποτίµηση προσφερόµενων έργων. Αν απαιτηθεί αµοιβή για
τους εν λόγω πραγµατογνώµονες, αυτή καθορίζεται µε απόφαση
του Διοικητικού Συµβουλίου εντός των ορίων του εγκεκριµένου
προϋπολογισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ

Άρθρο 18
Υπηρεσίες - Κάλυψη οργανικών θέσεων

1. Η Ε.Π.Μ.Α.Σ. συγκροτείται σε µία (1) Κεντρική Υπηρεσία και
σε τέσσερις (4) Περιφερειακές Υπηρεσίες, που λειτουργούν σε
επίπεδο Τµήµατος ως εξής:

α) Περιφερειακή Υπηρεσία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. στη Σπάρτη, µε την
επωνυµία «Παράρτηµα Εθνικής Πινακοθήκης - Κουµαντάρειος
Πινακοθήκη Σπάρτης», η οποία συστήθηκε µε το π.δ. 343/1983
(Α’ 120),

β) Περιφερειακή Υπηρεσία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. στην Κέρκυρα, µε
την επωνυµία «Παράρτηµα Εθνικής Πινακοθήκης Κέρκυρας», η
οποία συστήθηκε µε το π.δ. 278/1995      (Α’ 147),

γ) Περιφερειακή Υπηρεσία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. στο Ναύπλιο, µε την
επωνυµία «Παράρτηµα Εθνικής Πινακοθήκης Ναυπλίου», η οποία
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συστήθηκε µε το π.δ. 80/2000 (Α’ 66),
δ) Ινστιτούτο Σύγχρονης Ελληνικής Τέχνης, το οποίο περιήλθε

στην Ε.Π.Μ.Α.Σ. κατόπιν δωρεάς της κινητής και ακίνητης περιου-
σίας του από τη διαχειρίστρια και εκπρόσωπό του, Φωτεινή Ιουλία
Δηµακοπούλου, την οποία αποδέχθηκε η Ε.Π.Μ.Α.Σ. µε το από
15.12.2020 πρακτικό του Δ.Σ..

2. Η Κεντρική Υπηρεσία της Ε.Π.Μ.Α.Σ. συγκροτείται σε Γενική
Διεύθυνση που περιλαµβάνει τρεις (3) Διευθύνσεις και επτά (7)
Αυτοτελή Γραφεία, ως εξής:

α) Διεύθυνση Συλλογών, Μουσειολογικού και Καλλιτεχνικού
Προγραµµατισµού, της οποίας προΐσταται υπάλληλος του κλάδου
ΠΕ Ιστορικών/ειδικότητας ΠΕ Ιστορικών Τέχνης και έχει ως επιχει-
ρησιακό στόχο την υλοποίηση του θεσµικού ρόλου και των σκο-
πών της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

β) Διεύθυνση Συντήρησης και Φυσικοχηµικών Ερευνών Έργων
Τέχνης, της οποίας προΐσταται υπάλληλος κλάδου/ειδικότητας ΠΕ
συντηρητών αρχαιοτήτων και έργων τέχνης ή ΤΕ συντηρητών αρ-
χαιοτήτων και έργων τέχνης, και έχει ως επιχειρησιακό στόχο τη
διαφύλαξη, προστασία, συντήρηση και έρευνα επί των έργων τέ-
χνης της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

γ) Διεύθυνση Διοικητικού - Οικονοµικού, της οποίας προΐσταται
υπάλληλος κλάδου/ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού, και
έχει ως επιχειρησιακό στόχο τη διοικητική και οικονοµική οργά-
νωση της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

δ) Αυτοτελές Γραφείο Νοµικής Υποστήριξης,
ε) Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατειακής Υποστήριξης, Επικοινω-

νίας και Προβολής Πολιτιστικών Δράσεων,
στ) Αυτοτελές Γραφείο Δηµοσίων Σχέσεων και Αναπτυξιακού

Σχεδιασµού,
ζ) Αυτοτελές Γραφείο Εσωτερικού Ελέγχου,
η) Αυτοτελές Γραφείο Ποιότητας,
θ) Αυτοτελές Γραφείο Διαχείρισης Κινδύνων και
ι) Αυτοτελές Γραφείο Ιατρού.
3. Το Αυτοτελές Γραφείο Νοµικής Υποστήριξης της περ. δ’ της

παρ. 1 υπάγεται στον Πρόεδρο του Δ.Σ. της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και στελε-
χώνεται από δύο (2) δικηγόρους, εκ των οποίων ένας (1) προσ-
λαµβάνεται ως νοµικός σύµβουλος, σύµφωνα µε την περ. ε’ της

παρ. 4 του άρθρου 80 του ν. 3057/2002 (Α’ 239) και ένας (1) ως δι-
κηγόρος µε έµµισθη εντολή, σύµφωνα µε το άρθρο 43 του Κώδικα
Δικηγόρων (ν. 4194/2013, Α’ 208) και το άρθρο 51 του    ν.
4622/2019 (Α’ 133) και στους οποίους ανατίθενται η δικαστική εκ-
προσώπηση της Ε.Π.Μ.Α.Σ., ο χειρισµός δικαστικών υποθέσεων
και η παροχή νοµικών συµβουλών και γνωµοδοτήσεων. Οι υφιστά-
µενες θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή της Ε.Π.Μ.Α.Σ. διατη-
ρούνται και οι κατέχοντες αυτές δικηγόροι στελεχώνουν το
Αυτοτελές Γραφείο Νοµικής Υποστήριξης.

4. Το Αυτοτελές Γραφείο Ιατρού της περ. ι’ της παρ. 1 στελε-
χώνεται από έναν (1) ιατρό παθολόγο ή ψυχίατρο µε θητεία.

5. Οι οργανικές θέσεις της Ε.Π.Μ.Α.Σ. δύνανται να καλύπτονται
µε προσλήψεις, µετατάξεις ή αποσπάσεις µόνιµου προσωπικού ή
προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου που υπηρετεί σε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή
ορίζεται στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), σύµφωνα µε τον ν. 4440/2016 (Α’ 224). Ειδικά για την κά-
λυψη των οργανικών θέσεων της Ε.Π.Μ.Α.Σ. µε αποσπάσεις ή µε-
τατάξεις υπαλλήλων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ ή Β’
βαθµού, απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του Δηµάρχου ή του Περι-
φερειάρχη, αντίστοιχα. Για την κάλυψη των οργανικών θέσεων της
Ε.Π.Μ.Α.Σ. µε αποσπάσεις ή µετατάξεις προσωπικού που ανήκει
οργανικά στις ανεξάρτητες αρχές, οι οποίες προβλέπονται στο
Σύνταγµα ή στον νόµο, απαιτείται η προηγούµενη σύµφωνη γνώµη
του αρµοδίου οργάνου του φορέα προέλευσης του υπαλλήλου,
σύµφωνα µε το άρθρο 58 του ν. 5043/2023 (Α’ 91).

6. Ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Διοικητικού - Οικονοµικού
έχει τις αρµοδιότητες και ασκεί τα καθήκοντα του προϊσταµένου
οικονοµικών υπηρεσιών, σύµφωνα µε τον ν. 4270/2014 (Α’ 143).

Άρθρο 19
Οργανικές θέσεις µονίµου προσωπικού

Στην Ε.Π.Μ.Α.Σ. συστήνονται εκατόν είκοσι (120) οργανικές θέ-
σεις µόνιµου προσωπικού, οι οποίες κατανέµονται κατά κατηγο-
ρία, κλάδο και ειδικότητα ως εξής:
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Άρθρο 20
Οργανικές θέσεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου αορίστου

χρόνου

Στην Ε.Π.Μ.Α.Σ. συστήνονται πενήντα δύο (52) οργανικές θέ-
σεις προσωπικού ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, οι οποίες
κατανέµονται κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα ως εξής:

8068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 21
Επιτροπή Παρακολούθησης

1. Συστήνεται στην Ε.Π.Μ.Α.Σ. τριµελής Επιτροπή Παρακολού-
θησης, η οποία αποτελείται από µέλη του Δ.Σ., ένα (1) από τα
οποία έχει αποδεδειγµένα επαρκή γνώση σε θέµατα λογιστικής
και ελεγκτικής. Η Επιτροπή Παρακολούθησης συγκροτείται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών και Πολιτισµού.

2. Η Επιτροπή είναι αρµόδια για: α) την παρακολούθηση της
διαδικασίας της χρηµατοοικονοµικής πληροφόρησης, β) την πα-
ρακολούθηση της αποτελεσµατικής λειτουργίας του συστήµα-
τος εσωτερικού ελέγχου και του συστήµατος διαχείρισης
κινδύνων, καθώς και της ορθής λειτουργίας της υπηρεσίας εσω-
τερικού ελέγχου και  γ) την παρακολούθηση της πορείας του
υποχρεωτικού ελέγχου των ατοµικών και ενοποιηµένων οικονο-
µικών καταστάσεων. 

3. Τα πορίσµατα της Επιτροπής υποβάλλονται στους Υπουρ-
γούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Πολιτισµού.

Άρθρο 22
Λειτουργία εστιατορίου - βιβλιοπωλείου

1. Στους χώρους της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και των παραρτηµάτων αυτής
και σε ποσοστό µέχρι το είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) των εγ-
καταστάσεών τους µπορεί να περιλαµβάνονται, κατά παρέκκλιση
των προβλεπόµενων χρήσεων γης, εµπορικές δραστηριότητες
εστιατορίου, κυλικείου, αναψυκτήριου και βιβλιοπωλείου µε
σκοπό την εξυπηρέτηση των επισκεπτών της.

2. Επιτρέπεται η λειτουργία βιβλιοπωλείου εντός των πωλητη-
ρίων της Ε.Π.Μ.Α.Σ..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ -

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 23
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται εντός έξι (6)
µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, µε πρόταση των
Υπουργών Πολιτισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
Εσωτερικών, κατόπιν εισήγησης του Δ.Σ. της Ε.Π.Μ.Α.Σ., καταρ-
τίζεται ο Οργανισµός Λειτουργίας της Ε.Π.Μ.Α.Σ., µε τον οποίο
καθορίζεται η οργανωτική διάρθρωση αυτής σε Διευθύνσεις,
σύµφωνα µε το άρθρο 18, οι αρµοδιότητες αυτών και κάθε άλλο
ζήτηµα που προβλέπει το άρθρο 20 του ν. 4622/2019            (Α’
133).

2. Με προεδρικό διάταγµα, το οποίο εκδίδεται κατόπιν εισήγη-
σης του Δ.Σ. της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και πρότασης των Υπουργών Πολι-
τισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών,
δύνανται να συστήνονται περιφερειακές υπηρεσίες της
Ε.Π.Μ.Α.Σ., σε επίπεδο τµήµατος, επιπλέον αυτών του άρθρου
18, και να καθορίζονται τα ζητήµατα λειτουργίας αυτών.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015           (Α’ 176), η µηνιαία απο-
ζηµίωση που καταβάλλεται στον Πρόεδρο του Δ.Σ. και τον Γενικό
Διευθυντή της Ε.Π.Μ.Α.Σ..

Άρθρο 24
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η θητεία του Δ.Σ. της Ε.Π.Μ.Α.Σ. παρατείνεται αυτοδικαίως
έως του διορισµού νέου Δ.Σ. και πάντως όχι περισσότερο του
ενός (1) έτους. Μέχρι τον ορισµό νέου, το Δ.Σ. ασκεί τις αρµο-
διότητες που προβλέπονται στο άρθρο 10.

2. Η θητεία της Διευθύντριας της Ε.Π.Μ.Α.Σ., που διορίσθηκε
µε την υπ’ αρ. 298940/23.6.2022  απόφαση της Υπουργού Πολι-
τισµού και Αθλητισµού (ΥΟΔΔ 560), παρατείνεται αυτοδικαίως

έως τον διορισµό Γενικού Διευθυντή, σύµφωνα µε το άρθρο 13,
και πάντως όχι περισσότερο του ενός (1) έτους. Μέχρι τον ορι-
σµό Γενικού Διευθυντή, η Διευθύντρια της Ε.Π.Μ.Α.Σ. ασκεί τις
αρµοδιότητες που προβλέπονται στο άρθρο 15.

3. Με απόφαση του Γενικού Διευθυντή της Ε.Π.Μ.Α.Σ., που εκ-
δίδεται εντός τριάντα (30) ηµερολογιακών ηµερών από την
έναρξη ισχύος του Οργανισµού Λειτουργίας της παρ. 1 του άρ-
θρου 23, οι υπάλληλοι που υπηρετούν στο νοµικό πρόσωπο δη-
µοσίου δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη
και Μουσείο Αλεξάνδρου Σούτσου» κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος τοποθετούνται στις θέσεις του Οργανισµού Λειτουρ-
γίας της Ε.Π.Μ.Α.Σ. και κατατάσσονται σε βαθµό και µισθολογικό
κλιµάκιο µε βάση τον χρόνο υπηρεσίας που έχουν ήδη διανύσει
στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., καθώς και τον χρόνο που τυχόν τους έχει ανα-
γνωριστεί ως προϋπηρεσία µε βάση τις κείµενες διατάξεις για
την αναγνώριση προϋπηρεσίας στο δηµόσιο πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Με όµοια απόφαση ορίζονται οι προϊστά-
µενοι των υπηρεσιών της Ε.Π.Μ.Α.Σ., σύµφωνα µε το άρθρο 18. 

4. Έως την έναρξη ισχύος της απόφασης της παρ. 3, η
Ε.Π.Μ.Α.Σ. λειτουργεί σύµφωνα µε την υφιστάµενη κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος διάρθρωση. Οι υπάλληλοι διατη-
ρούν τον κλάδο, την ειδικότητα, τον βαθµό και το µισθολογικό
κλιµάκιο µε βάση τον χρόνο υπηρεσίας που έχουν ήδη διανύσει
στην Ε.Π.Μ.Α.Σ., καθώς και τον χρόνο που τυχόν τους έχει ανα-
γνωριστεί ως προϋπηρεσία µε βάση τις κείµενες διατάξεις για
την αναγνώριση προϋπηρεσίας στο δηµόσιο πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος.

5. Οι υπάλληλοι που υπηρετούν µε µετάθεση ή απόσπαση στην
Ε.Π.Μ.Α.Σ., κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, συνεχίζουν
να υπηρετούν µε τον ίδιο τρόπο και για όσο χρόνο προβλέπεται
από τις σχετικές αποφάσεις µετάθεσης ή απόσπασης, χωρίς να
απαιτείται η έκδοση νέων αποφάσεων.

6. Οι υπάλληλοι της Ε.Π.Μ.Α.Σ. που υπηρετούν κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος σε θέση ευθύνης, εξακολουθούν
να ασκούν τα καθήκοντα και τις αρµοδιότητές τους και λαµβά-
νουν το σύνολο των αποδοχών τους και το αναλογούν επίδοµα
θέσης ευθύνης του άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) αυτοδι-
καίως, µέχρι την έναρξη ισχύος της απόφασης της παρ. 3.

7. Δικηγόροι που τελούν σε σχέση έµµισθης εντολής µε την
Ε.Π.Μ.Α.Σ. διατηρούν τη σχέση έµµισθης εντολής.

8. Μέχρι την έναρξη ισχύος της απόφασης της παρ. 3 του άρ-
θρου 23 για τις αµοιβές και αποζηµιώσεις του Γενικού Διευθυντή,
διατηρείται σε ισχύ η υπ’ αρ. 79796/20.2.2023 κοινή απόφαση
του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών και της Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού (Υ.Ο.Δ.Δ. 172).

9. Όσα ακίνητα βρίσκονται ήδη στην κυριότητα ή σε χρήση της
Ε.Π.Μ.Α.Σ. από την έναρξη ισχύος του παρόντος παραµένουν
στην κυριότητα και χρήση του φορέα και δεν απαιτείται έκδοση
νέας απόφασης.

10. Οι βεβαιωµένες υπέρ του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «Εθνική Πινακοθήκη και Μουσείο Αλεξάν-
δρου Σούτσου», που έχει συσταθεί µε τον ν. 2814/1954 (Α’ 76)
οφειλές στις Δ.Ο.Υ., εισπράττονται και αποδίδονται στην
Ε.Π.Μ.Α.Σ., η οποία συνεχίζει τις σχέσεις και συναλλαγές µε το
κοινό και τις δηµόσιες αρχές.

11. Κάθε φύσης εκκρεµείς δίκες ή δικαστικές υποθέσεις της
Ε.Π.Μ.Α.Σ., σε οποιοδήποτε δικονοµικό στάδιο και αν βρίσκονται,
συνεχίζονται χωρίς καµία άλλη διατύπωση και χωρίς να επέρχε-
ται διακοπή τους.

12. Εγκεκριµένα επιστηµονικά, εκπαιδευτικά ή άλλα προγράµ-
µατα ή έργα σε εξέλιξη που έχουν αναληφθεί από ή αφορούν
την Ε.Π.Μ.Α.Σ. ή στην υλοποίηση των οποίων συµµετέχει αυτή,
συνεχίζονται χωρίς διακοπή και µε τους ίδιους όρους έως την
προγραµµατισµένη ηµεροµηνία λήξης τους. Ο Γενικός Διευθυν-
τής της Ε.Π.Μ.Α.Σ. διασφαλίζει τη συνέχεια των προγραµµάτων
αυτών. Η Ε.Π.Μ.Α.Σ. καθίσταται δικαιούχος πάσης φύσεως επι-
χορήγησης ή χρηµατοδότησης από δηµόσιους, ιδιωτικούς, εθνι-
κούς, διεθνείς ή ευρωπαϊκούς πόρους, καθώς και σε όλες τις
συµβατικές και εξωσυµβατικές υποχρεώσεις ή δικαιώµατα του
δηµοσίου, στον βαθµό που την αφορούν.

13. Διοικητικές διαδικασίες ή ρυθµίσεις που έχουν εκκινήσει ή
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µε οποιονδήποτε τρόπο προβλεφθεί ή δροµολογηθεί σχετικά µε
την πρόσληψη µόνιµου προσωπικού ή προσωπικού ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου ή ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
για την κάλυψη των αναγκών της Ε.Π.Μ.Α.Σ., συνεχίζονται χωρίς
άλλη διαδικασία από τα αρµόδια όργανα και µε τους ίδιους
όρους.

Άρθρο 25
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) ο ν. 1079/1980 (Α’ 239), περί οργανισµού και λειτουργίας

της Εθνικής Πινακοθήκης και του Μουσείου Αλεξάνδρου Σού-
τσου,

β) το άρθρο 9 του ν. 1854/1989 (Α’ 140), περί της συστάσεως
θέσεως Διευθυντού της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

γ) οι παρ. 2 έως 6 του άρθρου 3 του ν. 1881/1990       (Α’ 42),
περί της δυνατότητας διορισµού µονίµου υπαλλήλου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού στη θέση Διευθυντή της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

δ) η περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 2557/1997 (Α’ 271),
περί της πενταµελούς Διοικούσας Επιτροπής που διαχειρίζεται
τον λογαριασµό µε τίτλο «Κεφάλαιο Αυτοτελούς Διαχείρισης
Αγορών Έργων τέχνης»,

ε) η περ. στ’ της παρ. 8 του άρθρου 7 του                        ν.
2557/1997, περί σύστασης θέσεως Διευθυντή στην Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

στ) τα εδάφια πρώτο, δεύτερο, τρίτο, τέταρτο και έκτο της
παρ. 4 του άρθρου 80 του ν. 3057/2002 (Α’ 239), περί ρυθµίσεων
θεµάτων Υπουργείου Πολιτισµού, 

ζ) το Μέρος Ε’ της υπό στοιχεία Β/42238/24.6.1982 κοινής
απόφασης των Υπουργών Προεδρίας της Κυβερνήσεως και Πο-
λιτισµού και Επιστηµών (Β’ 431), περί ανασύνθεσης του Διοικη-
τικού Συµβουλίου της Εθνικής Πινακοθήκης και Μουσείου
Αλεξάνδρου Σούτσου,

η) η υπό στοιχεία ΥΠΠΟ/ΓΝΟΣ/985/9.1.90 κοινή απόφαση των
Υπουργών Προεδρίας της Κυβερνήσεως και Πολιτισµού και Επι-
στηµών (Β’ 19), περί αναµόρφωσης της Καλλιτεχνικής Επιτροπής
της Ε.Π.Μ.Α.Σ.,

θ) η υπό στοιχεία ΥΠΠΟ/ΔΙΟΙΚ/Β/25875/19.6.1990 κοινή από-
φαση των Υπουργών Προεδρίας της Κυβερνήσεως και Πολιτι-
σµού και Επιστηµών (Β’ 417), περί Προϊσταµένων Οργανικών
Μονάδων της Ε.Π.Μ.Α.Σ., και

ι) κάθε άλλη, γενική ή ειδική, διάταξη που αντίκειται στις δια-
τάξεις του Μέρους Β’ του παρόντος.

ΜΕΡΟΣ Γ ‘
ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ ΠΡΟΣΩΠΟΥ

ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ
«ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΙΚΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ 

ΜΟΥΣΕΙΩΝ ΕΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΤΕΧΝΩΝ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 26
Επωνυµία - Εποπτεία - Έδρα - Προνόµια 

1. To νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία «Μη-
τροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσα-
λονίκης» και τον διακριτικό τίτλο MOMus, που ιδρύθηκε µε τον
ν. 4572/2018 (Α’ 188), αναδιοργανώνεται και διέπεται εφεξής από
το παρόν µέρος. Για τις διεθνείς σχέσεις του η επωνυµία αποδί-
δεται στην αγγλική γλώσσα ως «Metropolitan Organisation of Mu-
seums of Visual Arts of Thessaloniki». Για τους σκοπούς του
παρόντος, το ως άνω νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου αναφέ-
ρεται ως «Οργανισµός».

2. Ο Οργανισµός έχει την έδρα του στη Θεσσαλονίκη και τελεί
υπό την εποπτεία του Υπουργού Πολιτισµού. Ο Οργανισµός έχει
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια, λειτουργεί χάριν του δη-
µόσιου συµφέροντος, και απολαµβάνει τις ατέλειες, καθώς και
τα δικαστικά, δικονοµικά και ουσιαστικά προνόµια του Δηµοσίου,
συµπεριλαµβανοµένων των δικαστικών και διοικητικών ατελειών.

Ως προς τον φόρο προστιθέµενης αξίας (Φ.Π.Α.), εφαρµόζεται
ο Κώδικας Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (ν. 5144/2024, Α’ 162). 

Άρθρο 27
Σκοπός και µέσα εκπλήρωσης

1. Σκοπός του Οργανισµού είναι η ανάπτυξη και προβολή των
εικαστικών τεχνών, της φωτογραφίας, του βιοµηχανικού και αρ-
χιτεκτονικού σχεδιασµού, της αισθητικής καλλιέργειας, της ιστο-
ρικής µελέτης και επιστηµονικής έρευνας, καθώς και η ενίσχυση
πειραµατικών και εναλλακτικών προτάσεων για τις τέχνες. 

2.  Ο σκοπός της παρ. 1 εκπληρώνεται µε κάθε πρόσφορο
µέσο και ιδίως µε:

α) τη συνεργασία µε το εποπτεύον Υπουργείο Πολιτισµού,
καθώς και µε φορείς του δηµόσιου τοµέα όπως αυτός οριοθε-
τείται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143), πολιτιστικούς οργανισµούς, όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, διεθνείς οργανισµούς και κάθε άλλο φορέα της ηµεδα-
πής ή της αλλοδαπής που δραστηριοποιείται σε τοµείς σχετι-
κούς µε τον σκοπό του Οργανισµού και µπορεί να συµβάλλει
στην προώθησή τους,

β) την ανάπτυξη σχέσεων µε άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, καθώς και µε τρίτες χώρες για τη συνεργασία σε θέ-
µατα αρµοδιότητάς της και τη µέριµνα για την ενεργό συµµετοχή
της χώρας σε προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διε-
θνών οργανισµών,

γ) τη σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων, προγραµµατικών
συµφωνιών και µνηµονίων συνεργασίας,

δ) τη συγκρότηση µουσειακών συλλογών και αρχείων και τη
φύλαξη και ανάδειξη των συλλογών αυτών, σύµφωνα µε τις πιο
σύγχρονες και αποτελεσµατικές µουσειολογικές προδιαγραφές, 

ε) την τεκµηρίωση και αρχειοθέτηση των συλλογών µε τη βοή-
θεια ηλεκτρονικών µέσων και την έκθεση σε µόνιµη βάση τµηµά-
των όλων των συλλογών στον κατά την περίσταση κατάλληλο
χώρο ή χώρους, 

στ) τη διοργάνωση περιοδικών εκθέσεων, αυτοτελώς ή σε συν-
διοργάνωση µε διακεκριµένα µουσεία και κέντρα σύγχρονης τέ-
χνης στην Ελλάδα και το εξωτερικό, 

ζ) τη διάσωση και ανάδειξη έργων Ελλήνων και ξένων δηµιουρ-
γών, 

η) την προαγωγή της καλλιτεχνικής παιδείας του κοινού, 
θ) την προσβασιµότητα όλων των κοινωνικών οµάδων στις τέ-

χνες, 
ι) την οργάνωση ειδικού προγράµµατος επαγγελµατικής κα-

τάρτισης και εξειδίκευσης των επιµελητών του Οργανισµού, 
ια) την εκπόνηση και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων

για σχολικές και άλλες οµάδες, όπως καλλιτεχνικών εργαστη-
ρίων για παιδιά και εφήβους µαθητές, ξεναγήσεων, σεµιναρίων
για τους εκπαιδευτικούς και επιµορφωτικών σεµιναρίων, µετά
από έγκριση των αρµόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, και 

ιβ) την παραγωγή έντυπων και ηλεκτρονικών εκδόσεων για το
κοινό, καθώς και την υποστήριξη και την οργάνωση παράλληλων
εκδηλώσεων, όπως διαλέξεων, συνεδρίων, κινηµατογραφικών
προβολών, θεατρικών παραστάσεων, συναυλιών και άλλων αφιε-
ρωµάτων διακαλλιτεχνικού και διεπιστηµονικού χαρακτήρα, αυ-
τοτελώς ή σε συνδιοργάνωση µε διακεκριµένους πολιτιστικούς
και εκπαιδευτικούς φορείς, στην Ελλάδα και το εξωτερικό.

Άρθρο 28
Πόροι

Οι πόροι του Οργανισµού είναι:
α) η ετήσια επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό του

Υπουργείου Πολιτισµού και το εθνικό ή συγχρηµατοδοτούµενο
σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων,

β) χρηµατοδοτήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλους
διεθνείς οργανισµούς,

γ) χρηµατοδοτήσεις από τη συµµετοχή σε πάσης φύσεως προ-
γράµµατα, εθνικά, διεθνή ή ευρωπαϊκά,
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δ) επιχορηγήσεις από δηµόσιους ή µη φορείς και οργανι-
σµούς,

ε) έσοδα από δωρεές, κληρονοµίες, κληροδοσίες, καταπιστεύ-
µατα και λοιπές παροχές από χαριστική αιτία,

στ) έσοδα από χορηγίες πάσης φύσεως και κάθε είδους κοι-
νωνικούς πόρους,

ζ) έσοδα από την πώληση εισιτηρίων για τις εκθέσεις και τις
λοιπές εκδηλώσεις και διοργανώσεις του Οργανισµού,

η) έσοδα από τις πωλήσεις εκδόσεων του Οργανισµού ή
άλλων εκδοτικών οίκων της Ελλάδας ή του εξωτερικού, καθώς
και από την πώληση αναπαραγωγών έργων και αντικειµένων τέ-
χνης, αφισών, χρηστικών και αναµνηστικών αντικειµένων ή ενδυ-
µάτων που διατίθενται από το πωλητήριο είτε απευθείας είτε
µέσω µίσθωσης, συµπεριλαµβανοµένων των πωλήσεων των κυ-
λικείων του,

θ) έσοδα από εµπορικές συνεργασίες µε φορείς, ιδιωτικούς ή
δηµόσιους, εθνικούς ή διεθνείς, µε στόχο την αξιοποίηση των
πνευµατικών δικαιωµάτων επί των έργων των συλλογών που δια-
θέτει, κατέχει και διαχειρίζεται ο Οργανισµός,

ι) έσοδα από τον δανεισµό έργων σε αναγνωρισµένα µουσεία
και φορείς πολιτισµού, εθνικούς ή διεθνείς, και την εκµετάλλευση
έργων που παράγονται κατά παραγγελία του Οργανισµού,

ια) έσοδα από διοργάνωση πάσης φύσεως εκδηλώσεων πολι-
τισµού, ιδίως συναυλιών, κινηµατογραφικών προβολών, θεατρι-
κών και άλλων παραστάσεων,

ιβ) έσοδα από την παραχώρηση χώρων και εγκαταστάσεων,
ιγ) έσοδα από ερευνητικά και εκπαιδευτικά προγράµµατα και

κύκλους σεµιναρίων που διοργανώνονται από τον Οργανισµό και
απευθύνονται σε διάφορες οµάδες του πληθυσµού,

ιδ) έσοδα από τις συνδροµές µελών κλειστού οµίλου ή λέσχης
δωρητών του µουσείου ή από τον σύλλογο φίλων ή από δωρεές,
χορηγίες και ενισχύσεις που διενεργούνται για την υλοποίηση
συγκεκριµένων εκθέσεων ή εκδηλώσεων πολιτισµού, τα οποία
αποτελούν έσοδα της αντίστοιχης Διεύθυνσης ή του αυτοτελούς
τµήµατος, και

ιε) έσοδα από οποιαδήποτε άλλη πηγή.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΟΙΚΗΣΗ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 29
Όργανα διοίκησης

Όργανα διοίκησης του Οργανισµού είναι ο Πρόεδρος του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, το Διοικητικό Συµβούλιο και ο Γενικός Δι-
ευθυντής. 

Άρθρο 30
Συγκρότηση και θητεία Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του Οργανισµού αποτελείται
από εννέα (9) µέλη, τα οποία ορίζονται για θητεία τριών (3) ετών
µε απόφαση του εποπτεύοντος Υπουργού, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με όµοια απόφαση είναι δυ-
νατή η ανανέωση της θητείας.

2. Ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος του Δ.Σ. επιλέγονται σύµ-
φωνα µε τις διαδικασίες του Μέρους Α’ του       ν. 5062/2023 (Α’
183), περί επιλογής διοικήσεων στον δηµόσιο τοµέα.

3. Τα λοιπά επτά (7) µέλη του Δ.Σ. επιλέγονται ως εξής:
α) δύο (2) µέλη επιλέγονται από τον εποπτεύοντα Υπουργό µε-

ταξύ προσωπικοτήτων αναγνωρισµένου κύρους στον χώρο των
τεχνών, των γραµµάτων και των επιστηµών, νοµικούς και οικονο-
µολόγους,

β) δύο (2) µέλη υποδεικνύονται από το κοινωφελές ίδρυµα
«Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης», προερχόµενα από τα
µέλη του Δ.Σ. αυτού, που έχουν εκλεγεί στη θέση αυτή, όπως
προβλέπεται στο άρθρο 4 του π.δ. 28/1994 (Β’ 469),

γ) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από το Σωµατείο Εργαζοµένων
του Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών
Θεσσαλονίκης,

δ) ένα (1) µέλος είναι ο εκάστοτε Πρόεδρος της Διεθνούς Έκ-

θεσης Θεσσαλονίκης Α.Ε. ή ο εκπρόσωπος που αυτός υποδει-
κνύει, και

ε) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από τον Δήµαρχο Θεσσαλονί-
κης.

4. Αν µέλος του Δ.Σ. απουσιάζει από τις συνεδριάσεις ή κω-
λύεται για οποιονδήποτε λόγο για διάστηµα πέραν των τριών (3)
µηνών συνεχόµενα, εκπίπτει αυτοδικαίως και αντικαθίσταται µε
απόφαση του εποπτεύοντα Υπουργού, µε την επιφύλαξη του άρ-
θρου 10 του ν. 5062/2023.

5. Αν για οποιονδήποτε λόγο κενωθούν µία (1) ή περισσότερες
θέσεις µελών του Δ.Σ., η πλήρωση αυτών γίνεται για τον υπό-
λοιπο χρόνο της θητείας του Δ.Σ., µε την επιφύλαξη του τελευ-
ταίου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 5062/2023. Μέχρι
την πλήρωση αυτών, το Δ.Σ. συνέρχεται νόµιµα και αποφασίζει
έγκυρα, όχι όµως για διάστηµα µεγαλύτερο από τρεις (3) µήνες
και εφόσον ο αριθµός των µελών του δεν έχει µειωθεί κάτω των
πέντε (5).

6. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. παρατείνεται µε απόφαση του
εποπτεύοντος Υπουργού µετά τη λήξη της µέχρι να ορισθούν
νέα µέλη, όχι όµως για διάστηµα µεγαλύτερο από τρεις (3)
µήνες, µε την επιφύλαξη του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρ-
θρου 10 του ν. 5062/2023.

7. Ο Γραµµατέας του Δ.Σ. και ο αναπληρωτής του επιλέγονται
µεταξύ των υπαλλήλων του Οργανισµού και ορίζονται µε από-
φαση του Προέδρου του Δ.Σ..

Άρθρο 31
Κωλύµατα και ασυµβίβαστα µελών 

Διοικητικού Συµβουλίου

1. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου δεν επιτρέπεται, επί
ποινή ακυρότητας της σχετικής σύµβασης, να συµβάλλονται µε
τον Οργανισµό. Η ίδια απαγόρευση ισχύει και για τους συζύγους
ή συµβιούντες, κατά την έννοια του ν. 4356/2015 (Α’ 181), των
µελών του Δ.Σ., καθώς και για τους συγγενείς αυτών, εξ αίµατος
µέχρι τρίτου βαθµού και εξ αγχιστείας µέχρι δεύτερου βαθµού.

2. Άκυρη είναι και κάθε σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ του
Οργανισµού και νοµικών προσώπων, των οποίων η διοίκηση
ελέγχεται, άµεσα ή έµµεσα, από τα µέλη του Δ.Σ.. Ο έλεγχος του
πρώτου εδαφίου απορρέει από δικαιώµατα, συµβάσεις ή άλλα
µέσα, τα οποία, είτε µεµονωµένα είτε από κοινού µε άλλα και
λαµβανοµένων υπόψη των σχετικών πραγµατικών ή νοµικών συν-
θηκών, παρέχουν τη δυνατότητα καθοριστικής επιρροής στη
δραστηριότητα µιας επιχείρησης, και ιδίως από: α) δικαιώµατα
κυριότητας ή επικαρπίας επί του συνόλου ή µέρους των περιου-
σιακών στοιχείων της επιχείρησης και β) δικαιώµατα ή συµβάσεις
που παρέχουν δυνατότητα καθοριστικής επιρροής στις αποφά-
σεις των οργάνων µιας επιχείρησης. Ο έλεγχος αποκτάται από
το πρόσωπο ή τα πρόσωπα ή τις επιχειρήσεις, που: α) είναι υπο-
κείµενα αυτών των δικαιωµάτων ή δικαιούχοι από τις συµβάσεις
αυτές ή β) χωρίς να είναι υποκείµενα των δικαιωµάτων ή δικαιού-
χοι από τις συµβάσεις αυτές, δικαιούνται να ασκούν τα δικαιώ-
µατα που απορρέουν από αυτές. 

3. Σε κάθε περίπτωση, ως προς τα µέλη του Δ.Σ., εφαρµόζεται
συµπληρωµατικά το Κεφάλαιο Α’ του Μέρους Δ’ του ν.
4622/2019 (Α’ 133), περί κωλυµάτων, ασυµβιβάστων και κανόνων
αποφυγής σύγκρουσης συµφερόντων.

Άρθρο 32
Σύγκληση και λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνεδριάζει µία (1) τουλάχιστον
φορά τον µήνα στην έδρα του Οργανισµού και έχει απαρτία αν
είναι παρόντα πέντε (5) τουλάχιστον µέλη, µεταξύ των οποίων ο
Πρόεδρος ή ο Αντιπρόεδρος. Επιτρέπεται, µε έγγραφη εξουσιο-
δότηση, η αντιπροσώπευση ενός (1) µόνο µέλους του Διοικητι-
κού Συµβουλίου ανά συνεδρίαση από άλλο µέλος, όχι όµως από
τον Πρόεδρο ή τον Αντιπρόεδρο, αν αυτός ασκεί χρέη Προ-
έδρου. Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί, επίσης, να συνεδριάζει
µε τη χρήση ηλεκτρονικών µέσων (τηλεδιάσκεψη).

2. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου συγκαλεί το Διοι-
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κητικό Συµβούλιο, προεδρεύει των συνεδριάσεών του και καταρ-
τίζει την ηµερήσια διάταξη, αφού λάβει υπόψη του τις προτάσεις
και απόψεις των µελών του. Δύο (2) τουλάχιστον εργάσιµες ηµέ-
ρες πριν από κάθε συνεδρίαση ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου απευθύνει στα µέλη πρόσκληση, στην οποία
αναγράφονται η ηµέρα και η ώρα της συνεδρίασης, καθώς και
τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης. Για τις συνεδριάσεις τηρούν-
ται από τον Γραµµατέα πρακτικά που υπογράφονται από αυτόν
και τα παρόντα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου.

3. Στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου µετέχει,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, ο Γενικός Διευθυντής του Οργανισµού,
ο οποίος εκτελεί χρέη εισηγητή στο Διοικητικό Συµβούλιο για θέ-
µατα της αρµοδιότητάς του. Ως εισηγητές, για θέµατα των αρ-
µοδιοτήτων τους, καθώς και κάθε άλλη φορά που το κρίνει
αναγκαίο το Διοικητικό Συµβούλιο, µπορεί να καλούνται και οι
Προϊστάµενοι των Διευθύνσεων.

4. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται µε την απόλυτη πλει-
οψηφία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας, υπερι-
σχύει η ψήφος του Προέδρου. Οι αποφάσεις καταχωρούνται σε
πρακτικό, το οποίο συντάσσεται από τον Γραµµατέα και επικυ-
ρώνεται από τον προεδρεύσαντα. 

Άρθρο 33
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο για όλα τα θέµατα
που αφορούν τη διοίκηση, τη διαχείριση και τη λειτουργία του
Οργανισµού, εκτός από εκείνα που ρητώς, σύµφωνα µε τον πα-
ρόντα νόµο, εµπίπτουν στην αποκλειστική αρµοδιότητα του Προ-
έδρου ή του Γενικού Διευθυντή.

2. Στις αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου ανήκουν
ιδίως:

α) η χάραξη της γενικής πολιτιστικής πολιτικής και στρατηγι-
κής του Οργανισµού, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λει-
τουργίας της παρ. 2 του άρθρου 43 και τις οικονοµικές
δυνατότητες του Οργανισµού,

β) η έγκριση, ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή και
της Καλλιτεχνικής Επιτροπής, του γενικού σχεδιασµού, του ετή-
σιου καλλιτεχνικού και εκπαιδευτικού προγραµµατισµού και των
επιµέρους προϋπολογισµών υλοποίησης των σχετικών δράσεων
από τις Διευθύνσεις του Οργανισµού,

γ) η αποδοχή δωρεών, εισφορών και χορηγιών και η εκµετάλ-
λευση των περιουσιακών στοιχείων του Οργανισµού στο πλαίσιο
των σκοπών του,

δ) η σύναψη προγραµµατικών συµβάσεων, προγραµµατικών
συµφωνιών και µνηµονίων συνεργασίας µε Ανώτατα Εκπαιδευ-
τικά Ιδρύµατα και ερευνητικούς φορείς της χώρας ή της αλλο-
δαπής, για την ανάπτυξη δράσεων έρευνας ή διδασκαλίας σε
αντικείµενα συναφή µε την αποστολή του Οργανισµού,

ε) η έγκριση, ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, του
ετήσιου προϋπολογισµού, της ετήσιας έκθεσης πεπραγµένων
και του οικονοµικού απολογισµού, που υποβάλλει στη συνέχεια
στον Υπουργό Πολιτισµού,

στ) η απόφαση, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, για
την πρόσληψη του πάσης φύσεως προσωπικού και των συνερ-
γατών του Οργανισµού, καθώς και για τις µεταβολές στους
όρους απασχόλησής τους ή την απόλυσή τους,

ζ) η διενέργεια ελέγχου νοµιµότητας επί των πράξεων του Γε-
νικού Διευθυντή και των Διευθυντών.

3. Το Δ.Σ. υποβάλλει δια του Προέδρου του στον εποπτεύοντα
Υπουργό ετήσια έκθεση για τις δραστηριότητες και τους στό-
χους του Οργανισµού. 

4. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να ανατί-
θεται σε εξωτερικό συνεργάτη - σύµβουλο ο συντονισµός της
λειτουργίας και των δραστηριοτήτων οµίλου δωρητών του Ορ-
γανισµού, που έχει συσταθεί και οργανωθεί για τη συγκέντρωση
δωρεών.

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να αναθέτει σε οποιοδή-
ποτε από τα µέλη του ειδικά καθήκοντα, σχετικά µε τις αρµοδιό-
τητες του Συµβουλίου. Δύναται, επίσης, να µεταβιβάζει την
άσκηση συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων σε µέλος του, κατόπιν ει-

σήγησης του Προέδρου. Με όµοια απόφασή του δύναται να µε-
ταβιβάζει στον Γενικό Διευθυντή και τους Προϊσταµένους των Δι-
ευθύνσεων του Οργανισµού επιµέρους αρµοδιότητες και, ιδίως,
την αρµοδιότητα της εντολής δαπανών έως του ποσού µέχρι του
οποίου επιτρέπεται η απευθείας ανάθεση, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 4412/2016 (Α’ 147). Η απόφαση µεταβίβασης αρµο-
διοτήτων ανακαλείται ελευθέρως µε νεότερη απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου.

Άρθρο 34
Έκπτωση µέλους Διοικητικού Συµβουλίου

Εκπίπτει από το Διοικητικό Συµβούλιο το µέλος, στο πρόσωπο
του οποίου συντρέχουν οι προϋποθέσεις έκπτωσης δηµόσιου
υπαλλήλου σύµφωνα µε το άρθρο 149 του Κώδικα Κατάστασης
Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26) ή καταδικάζεται αµετάκλητα για
αδίκηµα που αναφέρεται στις ποινικές διατάξεις του Τµήµατος
ΙΧ του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων
και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220).

Άρθρο 35
Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου

1. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.) είναι πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης και έχει, ιδίως, τις εξής
αρµοδιότητες: 

α) συγκαλεί το Δ.Σ., καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη και προ-
εδρεύει στις συνεδριάσεις του, 

β) υποβάλλει προς το Δ.Σ. προτάσεις, εισηγήσεις και έγγραφα
που απαιτούνται για τον σχεδιασµό και την υλοποίηση του έργου
του Οργανισµού, 

γ) λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα και µεριµνά για την εφαρµογή
των αποφάσεων του Δ.Σ., επικουρούµενος από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του, 

δ) υπογράφει όλες τις διενεργούµενες δαπάνες και κινεί όλους
τους τηρούµενους τραπεζικούς λογαριασµούς του Οργανισµού, 

ε) συνοµολογεί, υπογράφει και εκτελεί κάθε σύµβαση που έχει
εγκρίνει το Δ.Σ., 

στ) υπογράφει κάθε σύµβαση και κάθε άλλο σχετικό έγγραφο
σχετικά µε την πρόσληψη και απόλυση του προσωπικού και τη
σύναψη ή καταγγελία συµβάσεων των συνεργατών και δικηγό-
ρων του Οργανισµού, µετά από έγκριση του Δ.Σ., 

ζ) είναι πειθαρχικός προϊστάµενος του πάσης φύσεως προσω-
πικού του Οργανισµού, 

η) εκπροσωπεί τον Οργανισµό δικαστικώς και εξωδίκως, 
θ) διαµορφώνει και καταρτίζει σχέδια προγραµµάτων, επιδο-

τήσεων και χρηµατοδοτήσεων, τα οποία εισηγείται στο Δ.Σ. προς
έγκριση, 

ι) υπογράφει πρωτόκολλα συνεργασίας µε τρίτους και συµφω-
νίες, που αφορούν στην πολιτική και στους στρατηγικούς στό-
χους του Οργανισµού, µετά από έγκριση του Δ.Σ. και

ια) ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα, που ανατίθεται σε αυτόν
ρητά από τον παρόντα ή άλλους νόµους και ασκεί τις αρµοδιό-
τητες που του µεταβιβάζονται µε απόφαση του Δ.Σ..

2. Ο Πρόεδρος του Οργανισµού δύναται, µε απόφασή του, να
µεταβιβάζει το σύνολο ή µέρος των αρµοδιοτήτων του στον Αν-
τιπρόεδρο ή άλλο µέλος του Δ.Σ., έχοντας τη δυνατότητα να ορί-
σει ότι εξακολουθεί και ο ίδιος να ασκεί παράλληλα τις
µεταβιβαζόµενες αρµοδιότητες, καθώς και να εξουσιοδοτεί τα
ως άνω όργανα να υπογράφουν, µε εντολή του, πράξεις ή άλλα
έγγραφα της αρµοδιότητάς του. Οι αποφάσεις της παρούσας
είναι ελευθέρως ανακλητές.

3.  Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο Πρόεδρος του Δ.Σ.
αναπληρώνεται από τον Αντιπρόεδρο του Δ.Σ.. 

Άρθρο 36
Γενικός Διευθυντής

1. Στον Οργανισµό συστήνεται µία (1) θέση Γενικού Διευθυντή,
ο οποίος επιλέγεται, ύστερα από διεθνή πρόσκληση εκδήλωσης
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ενδιαφέροντος, από το Διοικητικό Συµβούλιο του Οργανισµού
και διορίζεται, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, για θητεία
πέντε (5) ετών που µπορεί να ανανεωθεί έως δύο (2) επιπλέον
θητείες. Για τον διορισµό του Γενικού Διευθυντή εφαρµόζεται η
διαδικασία της παρ. 8 του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133).
Η Καλλιτεχνική Επιτροπή µπορεί, αν κρίνεται αναγκαίο από το
Διοικητικό Συµβούλιο, να γνωµοδοτεί σε αυτό για την επιλογή
του Γενικού Διευθυντή. Η επίδοση του Οργανισµού στην επί-
τευξη των ειδικότερων στόχων που τίθενται µε τα ανωτέρω σχέ-
δια λαµβάνεται υπόψη για την ανανέωση της θητείας του Γενικού
Διευθυντή.

2. Η θέση του Γενικού Διευθυντή είναι πλήρους και αποκλει-
στικής απασχόλησης. 

3. Τον Γενικό Διευθυντή, όταν απουσιάζει ή κωλύεται, αναπλη-
ρώνει ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Μοντέρνας Τέχνης.

Άρθρο 37
Προσόντα διορισµού Γενικού Διευθυντή

1. Ο Γενικός Διευθυντής διαθέτει τα εξής προσόντα:
α) πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, αναγνωρι-

σµένο µε πράξη αρµοδίου οργάνου ή µε αναγνώριση επαγγελ-
µατικής ισοδυναµίας από το Συµβούλιο Αναγνώρισης
Επαγγελµατικών Προσόντων (Σ.Α.Ε.Π.) ή το Αυτοτελές Τµήµα
Εφαρµογής της Ευρωπαϊκής Νοµοθεσίας (Α.Τ.Ε.Ε.Ν.), σύµφωνα
µε το π.δ. 38/2010 (Α’ 78),

β) έναν (1) τουλάχιστον τίτλο µεταπτυχιακών σπουδών Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, κατά προτίµηση στο πεδίο της
πολιτιστικής διοίκησης ή της µουσειολογίας ή της πολιτιστικής
διαχείρισης ή σε άλλα συναφή πεδία,

γ) πενταετή τουλάχιστον οργανωτική και διοικητική εµπειρία,
καθώς και εµπειρία σε θέµατα διοίκησης και οικονοµικής διαχεί-
ρισης οργανισµών µεγάλης εµβέλειας της Ελλάδας ή του εξω-
τερικού,

δ) πολύ καλή γνώση της ελληνικής και της αγγλικής και γνώση
µίας (1) τουλάχιστον τρίτης γλώσσας.

Το Διοικητικό Συµβούλιο µπορεί να εξειδικεύει περαιτέρω τα
ως άνω προσόντα στην πρόσκληση που εκδίδει.

2. Στη θέση του Γενικού Διευθυντή του Οργανισµού µπορεί να
διορίζεται και υπάλληλος των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης,
όπως αυτή ορίζεται στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143), εφόσον διαθέτει τα προσόντα της παρ. 1.
Στην περίπτωση αυτή, θεωρείται αυτοδίκαια αποσπασµένος στη
θέση του Γενικού Διευθυντή για χρονικό διάστηµα ίσο µε τη διάρ-
κεια της θητείας του και µέχρι την ανανέωση αυτής ή την τοπο-
θέτηση νέου Γενικού Διευθυντή, µετά δε από τη λήξη της θητείας
του, επανέρχεται αυτοδικαίως στην υπηρεσία του. Ο χρόνος
υπηρεσίας που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται, για όλες τις
συνέπειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική θέση του
υπαλλήλου.

Άρθρο 38
Αρµοδιότητες Γενικού Διευθυντή

1. Ο Γενικός Διευθυντής:
α) ασκεί τη γενική διεύθυνση και εποπτεία του Οργανισµού και

των διευθύνσεών του και είναι υπεύθυνος για την εύρυθµη λει-
τουργία τους,  

β) καθορίζει το επιχειρησιακό σχέδιο δράσης του,
γ) ορίζει τη στοχοθεσία των διευθύνσεων, συντονίζει το έργο

τους και προεγκρίνει τις δράσεις τους, 
δ) επιβλέπει την εκτέλεση των αποφάσεων του Διοικητικού

Συµβουλίου και την τήρηση του Εσωτερικού Κανονισµού Λει-
τουργίας,

ε) εξειδικεύει, σε συνεργασία µε την Καλλιτεχνική Επιτροπή,
τη γενική πολιτιστική πολιτική και στρατηγική που χαράσσει το
Διοικητικό Συµβούλιο και εισηγείται τους επιµέρους στόχους και
τα µέσα που απαιτούνται για την υλοποίηση της αποστολής του
Οργανισµού και, ιδίως, τρόπους και µέσα διασφάλισης της βιω-
σιµότητας του Οργανισµού, προώθησης της οικονοµικής του

ανάπτυξης, καθώς και αποτελεσµατικής προσέλκυσης χορηγών
και δωρητών,

στ) συντάσσει τον ετήσιο προϋπολογισµό, την ετήσια έκθεση
πεπραγµένων και τον οικονοµικό απολογισµό του Οργανισµού
και τους υποβάλλει προς έγκριση στο Διοικητικό Συµβούλιο,

ζ) εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο τα προγράµµατα επι-
δοτήσεων και χρηµατοδοτήσεων, και 

η) κατανέµει και τοποθετεί το προσωπικό στις διευθύνσεις και
υπηρεσιακές µονάδες του Οργανισµού, ύστερα από γνώµη του
κατά περίπτωση αρµόδιου Προϊσταµένου Διεύθυνσης, και λαµ-
βάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την αναβάθµιση και πληρέ-
στερη αξιοποίησή του.

2. Το αργότερο µέσα σε τρεις (3) µήνες από την ανάληψη των
καθηκόντων του, ο Γενικός Διευθυντής, επικουρούµενος από την
Καλλιτεχνική Επιτροπή, συντάσσει και υποβάλλει στο Διοικητικό
Συµβούλιο στρατηγικό σχέδιο δράσης για τη συνολική διάρκεια
της θητείας του, ενώ, το αργότερο εντός του Δεκεµβρίου κάθε
έτους, υποβάλλει, µε την ίδια διαδικασία, επιχειρησιακό σχέδιο
για το επόµενο έτος. 

3. Με απόφαση του Γενικού Διευθυντή, ύστερα από εισήγηση
της Καλλιτεχνικής Επιτροπής, µπορεί να ανατίθενται σε εξωτε-
ρικό συνεργάτη υπηρεσίες συµβούλου για εικαστικά θέµατα,
καθώς και σε ειδικούς επιστήµονες η πραγµατογνωµοσύνη για
τη γνησιότητα ή την αποτίµηση προσφερόµενων ή αγοραζόµε-
νων έργων. Η αµοιβή του συµβούλου και των πραγµατογνωµό-
νων καθορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου,
λαµβανοµένων υπόψη των οικονοµικών δυνατοτήτων του Οργα-
νισµού. 

4. Δεν επιτρέπεται η άσκηση από τον Γενικό Διευθυντή καλλι-
τεχνικού έργου στον Οργανισµό.

Άρθρο 39
Καλλιτεχνική Επιτροπή

1. Η Καλλιτεχνική Επιτροπή απαρτίζεται από τους Προϊσταµέ-
νους των Διευθύνσεων Μοντέρνας Τέχνης, Σύγχρονης Τέχνης
και Φωτογραφίας και της Διεύθυνσης του Πειραµατικού Κέντρου
Τεχνών.

2. Έργο της Καλλιτεχνικής Επιτροπής είναι να επικουρεί τον
Γενικό Διευθυντή, ιδίως µέσα από την εξέταση τρόπων που δι-
ευκολύνουν συνολικά το καλλιτεχνικό και εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα και γενικότερα τους στόχους του Οργανισµού και την
υποβοήθηση του επιστηµονικού, διοικητικού, τεχνικού και βοη-
θητικού προσωπικού του. Η Καλλιτεχνική Επιτροπή εισηγείται,
επίσης, στο Διοικητικό Συµβούλιο τον εµπλουτισµό των συλλο-
γών του Οργανισµού µε αγορές, καθώς και την αποδοχή δω-
ρεών, χορηγιών, κληρονοµιών, κληροδοσιών και παραχωρήσεων.
Στην περίπτωση του εµπλουτισµού των συλλογών µε αγορές,
γνωµοδοτεί υποχρεωτικά ο Γενικός Διευθυντής. 

3. Η Καλλιτεχνική Επιτροπή συγκαλείται από τον Γενικό Διευ-
θυντή και συνεδριάζει µία (1) φορά τον µήνα τουλάχιστον, καθώς
και όποτε το ζητήσει ένα (1) από τα µέλη της. 

4. Στα µέλη της Καλλιτεχνικής Επιτροπής δεν καταβάλλεται
αποζηµίωση.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ - ΣΤΕΛΕΧΩΣΗ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 40
Διοικητική διάρθρωση

1. Ο Οργανισµός διαρθρώνεται ως εξής: 
α) Διεύθυνση Μοντέρνας Τέχνης, στην οποία υπάγονται τα ακό-

λουθα δύο (2) Τµήµατα:α. Τµήµα Συλλογών, β. Τµήµα Έρευνας
και Ιστορικού-Καλλιτεχνικού Αρχείου,

β) Διεύθυνση Σύγχρονης Τέχνης, στην οποία υπάγονται τα ακό-
λουθα τρία (3) Τµήµατα:  α. Τµήµα Συλλογών, β. Τµήµα Έρευνας
και Ιστορικού-Καλλιτεχνικού Αρχείου, γ. Τµήµα Σύγχρονης Γλυπτι-
κής «Μουσείο Άλεξ Μυλωνά»,

γ) Διεύθυνση Φωτογραφίας, στην οποία υπάγονται τα ακόλουθα
δύο (2) Τµήµατα: α. Τµήµα Συλλογών, β. Τµήµα Έρευνας και Ιστο-
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ρικού-Καλλιτεχνικού Αρχείου,
δ) Πειραµατικό Κέντρο Τεχνών, το οποίο λειτουργεί σε επίπεδο

Διεύθυνσης,
ε) Διεύθυνση Διοικητικών, Οικονοµικών και Τεχνικών Υπηρεσιών,

στην οποία υπάγονται τα ακόλουθα τέσσερα (4) Τµήµατα: α.
Τµήµα Διοικητικών και Οικονοµικών Υπηρεσιών, β. Τµήµα Τεχνικών
Υπηρεσιών, γ. Τµήµα Συντήρησης Έργων Τέχνης και δ. Τµήµα
Έρευνας και Εκπαίδευσης,

στ) Αυτοτελές Γραφείο Ποιότητας,
ζ) Αυτοτελές Τµήµα Τύπου, Δηµοσίων Σχέσεων και Επικοινω-

νίας, 
η) Αυτοτελές Γραφείο Νοµικής Υποστήριξης,
θ) Αυτοτελές Γραφείο Ιατρού.
2. Οι Διευθύνσεις, α) Μοντέρνας Τέχνης, β) Σύγχρονης Τέχνης,

γ) Φωτογραφίας διατηρούν, στο πλαίσιο της δηµόσιας επικοινω-
νίας και παρουσίας τους, τον τίτλο «Μουσείο», ενώ το Πειραµατικό
Κέντρο Τεχνών αναφέρεται ως έχει. Το Τµήµα «Μουσείο Άλεξ Μυ-
λωνά» αναφέρεται ως έχει.

Άρθρο 41
Στελέχωση - Θέµατα προσωπικού

1. Στον Οργανισµό συστήνονται εκατόν επτά (107) θέσεις ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου, πλήρους και αποκλειστικής απα-
σχόλησης, µία (1) θέση δικηγόρου µε έµµισθη εντολή, µία (1) θέση
νοµικού συµβούλου, µία (1) θέση ιατρού� , µία (1) θέση Τεχνικού�
Ασφαλείας, µία (1) θέση Υπεύθυνου Προστασίας Δεδοµένων και
µία (1) θέση Υπευθύνου Ποιότητας. Οι τέσσερις (4) τελευταίες θέ-
σεις µπορούν να καλύπτονται, είτε από υπαλλήλους ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου είτε από εξωτερικούς συνεργάτες. Στις
θέσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου συµπεριλαµβάνονται
και οι θέσεις Προϊσταµένων των Διευθύνσεων. 

2. Η κατανοµή των θέσεων του προσωπικού κατά εργασιακή
σχέση, κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα καθορίζεται µε τον Εσω-
τερικό Κανονισµό Λειτουργίας του Οργανισµού.

3. Η πλήρωση των θέσεων του προσωπικού διενεργείται µε από-
φαση του Διοικητικού Συµβουλίου (Δ.Σ.), κατόπιν εισήγησης του
Γενικού Διευθυντή, σύµφωνα µε τον    ν. 4765/2021 (Α’ 6) και το
άρθρο 51 του ν. 4622/2019    (Α’ 133), περί ετήσιου προγραµµατι-
σµού προσλήψεων. Για την κάλυψη επειγουσών, εποχικών ή απρό-
βλεπτων αναγκών δύναται να προσλαµβάνεται προσωπικό µε
σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, σύµφωνα
µε τον ν. 4765/2021 και το άρθρο 51 του            ν. 4622/2019, περί
ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων.

4. Για την υλοποίηση προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται ή
συγχρηµατοδοτούνται από ενωσιακούς πόρους, ο Οργανισµός
δύναται να απασχολεί προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης έργου,
σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206) περί συµβάσεων
µίσθωσης έργου.

5. Για την κάλυψη αναγκών εξειδικευµένου ή τεχνικού χαρα-
κτήρα, το σχετικό έργο ή η υπηρεσία µπορεί, µε απόφαση του
Δ.Σ., ύστερα από εισήγηση του Προϊσταµένου του Τµήµατος Δι-
οικητικών και Οικονοµικών Υπηρεσιών, να ανατίθεται σε ανάδοχο
ή πάροχο υπηρεσιών, σύµφωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’ 147). 

6. Τα προσόντα για την πρόσληψη του προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου καθορίζονται σύµφωνα µε το π.δ.
85/2022 (Α’ 232).

7. Το προσωπικό που υπηρετεί στο νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου µε την επωνυµία «Μητροπολιτικός Οργανισµός Μουσείων
Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης», που ιδρύθηκε µε τον ν.
4572/2018 (Α’ 188), συνεχίζει να υπηρετεί στον Οργανισµό µε την
ίδια εργασιακή σχέση και καταλαµβάνει θέσεις της παρ. 1 σε κα-
τηγορίες, κλάδους και ειδικότητες αντίστοιχες µε τα προσόντα
του, µε απόφαση του Δ.Σ.. 

8. Πάσης φύσεως συµβάσεις εργασίας ή εντολής ή ανάθεσης
έργου ή υπηρεσίας που έχει συνάψει ο Μητροπολιτικός Οργανι-
σµός Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης, που ιδρύθηκε
µε τον ν. 4572/2018   (Α’ 188), συνεχίζονται από τον Οργανισµό.

9. Διοικητικές διαδικασίες ή ρυθµίσεις που έχουν εκκινήσει ή µε
οποιονδήποτε τρόπο προβλεφθεί ή δροµολογηθεί σχετικά µε την
πρόσληψη µόνιµου προσωπικού ή προσωπικού ιδιωτικού δικαίου

αορίστου χρόνου ή ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου για την
κάλυψη αναγκών του Οργανισµού συνεχίζονται χωρίς άλλη διαδι-
κασία από τα αρµόδια όργανα και µε τους ίδιους όρους.

Άρθρο 42
Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας

Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας ρυθµίζεται κάθε
θέµα που αφορά την εσωτερική οργάνωση και λειτουργία του
Οργανισµού, όπως η λειτουργία των συλλογικών οργάνων του
Οργανισµού, η ειδικότερη διάρθρωση των υπηρεσιών, η διάρ-
θρωση των τµηµάτων σε γραφεία, οι αρµοδιότητες κάθε οργα-
νικής µονάδας του Οργανισµού, ο τρόπος επιλογής των
Προϊσταµένων των Διευθύνσεων και των Τµηµάτων, οι θέσεις
κατά ειδικότητα του αναγκαίου ανά υπηρεσιακή µονάδα προσω-
πικού, η κατανοµή των καθηκόντων του προσωπικού και η εν
γένει υπηρεσιακή του κατάσταση, τα πειθαρχικά παραπτώµατα
και οι ποινές, καθώς και η πειθαρχική διαδικασία, οι ειδικότεροι
τρόποι προσπορισµού εσόδων και η κατά κατηγορία διαδικασία
διαχείρισής τους. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας µπο-
ρεί να προβλέπεται η ίδρυση νέων οργανικών µονάδων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ - ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ 

ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ - ΕΛΕΓΧΟΣ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ

Άρθρο 43
Περιουσιακά στοιχεία 

1. Στα περιουσιακά στοιχεία του Οργανισµού περιλαµβάνονται,
χωρίς οποιαδήποτε διατύπωση:

α) oι συλλογές έργων τέχνης, καθώς και τα µεµονωµένα έργα ή
αντικείµενα τέχνης, όπως έχουν καταχωριστεί στα οικεία βιβλία του
Μητροπολιτικού Οργανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσ-
σαλονίκης και των Τµηµάτων του, καθώς και τα περιουσιακά δι-
καιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας επί αυτών που είχαν
παραχωρηθεί σε αυτό,

β) κάθε δικαίωµα επί του πάσης φύσεως σταθερού ή κινητού
εξοπλισµού που εξυπηρετούσε λειτουργικές του ανάγκες,

γ) το σύνολο των βιβλίων και περιοδικών που συγκροτούσαν τις
βιβλιοθήκες του, καθώς και ο εξοπλισµός και τα αντικείµενα που
διέθετε προς πώληση στα οικεία πωλητήρια,

δ) οι ιστοσελίδες και οι ηλεκτρονικές βάσεις δεδοµένων που
είχαν ως διαχειριστή τον Μητροπολιτικό Οργανισµό Μουσείων Ει-
καστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης,

ε) κάθε δικαίωµα κατοχής και εγκατάστασης ή άλλης χρήσης επί
των ακινήτων, στα οποία είναι εγκατεστηµένα ή τα οποία χρησιµο-
ποιούν οι υπηρεσίες του, κατόπιν µίσθωσης ή παραχώρησης από
τρίτο δηµόσιο φορέα ή ιδιώτη. Στα εν λόγω δικαιώµατα συµπερι-
λαµβάνονται και τα προερχόµενα από τον Οργανισµό Πολιτιστικής
Πρωτεύουσας της Ευρώπης ως προς τη χρήση του διατηρητέου
κτιρίου επί της οδού Αναγεννήσεως, ιδιοκτησίας του Δήµου Θεσ-
σαλονίκης, σύµφωνα µε τους όρους της περ. θ’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 2 του ν. 2557/1997  (Α’ 271).

2. Στα περιουσιακά στοιχεία του Οργανισµού περιλαµβάνονται,
επίσης, απαλλαγµένα από περαιτέρω υποχρεώσεις ή βάρη, τα
εξής:

α) τα δικαιώµατα χρήσης της κτιριακής εγκατάστασης που έχει
παραχωρηθεί στο Ίδρυµα «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέ-
χνης» εντός του χώρου της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης από
τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης Α.Ε., δυνάµει της από 14.2.2000
σύµβασης, όπως αυτή ισχύει, καθώς και τα δικαιώµατα χρήσης της
κτιριακής εγκατάστασης που έχει ανεγερθεί εντός του χώρου της
Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης και παραπλεύρως της µε επιχο-
ρήγηση της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, δυνάµει της σύµ-
βασης που έχει συναφθεί τον Νοέµβριο 1999 µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων, 

β) τα δικαιώµατα χρήσης του πάσης φύσεως σταθερού ή κι-
νητού εξοπλισµού που εξυπηρετεί τις λειτουργικές ανάγκες της
διαχείρισης των συλλογών και µεµονωµένων έργων και αντικει-
µένων τέχνης που ανήκουν στο «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρο-
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νης Τέχνης», 
γ) τα δικαιώµατα χρήσης των συλλογών έργων τέχνης, των µε-

µονωµένων έργων και των αντικειµένων τέχνης που ανήκουν κατά
κυριότητα στο «Μακεδονικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης», τα δι-
καιώµατα χρήσης του σχετικού εξοπλισµού, υλικού τεκµηρίωσης,
αρχειακού υλικού και της βιβλιοθήκης τέχνης, καθώς και τα υφι-
στάµενα περιουσιακά δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας επί των
προαναφερθεισών συλλογών, έργων ή αντικειµένων,

δ) τα δικαιώµατα κυριότητας επί των εµπορευµάτων, βιβλίων,
περιοδικών και αναπαραγωγών έργων ή αντικειµένων τέχνης που
διαθέτει σε απόθεµα το πωλητήριο του Μακεδονικού Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης.

Οι περ. α) έως δ) εφαρµόζονται αναλόγως και ως προς τα πα-
ραχωρούµενα στον Οργανισµό δικαιώµατα χρήσης των συλλογών,
του εξοπλισµού και των εγκαταστάσεων του Μουσείου Άλεξ Μυ-
λωνά.

3. Οι συλλογές, τα µεµονωµένα έργα και αντικείµενα τέχνης, οι
βιβλιοθήκες, τα οικεία υλικά αρχείου και οι εξοπλισµοί τεκµηρίωσης
που περιέρχονται στην περιουσία του Οργανισµού σύµφωνα µε το
παρόν, εξακολουθούν να στεγάζονται και να εκτίθενται στις εγκα-
ταστάσεις όπου διατελούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 44
Οικονοµική διαχείριση - Έλεγχος

1. Ο Οργανισµός καταρτίζει ενιαίο προϋπολογισµό, αυτοτελή
κεφάλαια του οποίου αποτελούν οι επιµέρους προϋπολογισµοί
των Διευθύνσεων Σύγχρονης Τέχνης, Φωτογραφίας και Μοντέρ-
νας Τέχνης, καθώς και του Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών.

2. Τα αυτοτελή κεφάλαια για τις Διευθύνσεις Σύγχρονης Τέ-
χνης, Φωτογραφίας και Μοντέρνας Τέχνης, καθώς και για το Πει-
ραµατικό Κέντρο Τεχνών προέρχονται από τα ποσά που
προκύπτουν µετά την αφαίρεση από τα πάσης φύσεως έσοδα
των δαπανών για την:

α) κάλυψη των πάγιων λειτουργικών αναγκών,
β) καταβολή της µισθοδοσίας και των αµοιβών του πάσης φύ-

σεως προσωπικού,
γ) εκκαθάριση των οικείων κοινωνικοασφαλιστικών εισφορών

και φορολογικών υποχρεώσεων,
δ) αντιµετώπιση σηµαντικής ανάγκης, που ανάγεται στη λει-

τουργία του συνόλου του Οργανισµού ή της υποδοµής του που
κρίνει µε απόφασή του το Διοικητικό Συµβούλιο.

3. Τα αυτοτελή κεφάλαια της παρ. 2 κατανέµονται στις Διευ-
θύνσεις βάσει των κατωτέρω ποσοστών: 

(α) Διεύθυνση Μοντέρνας Τέχνης σε ποσοστό τριάντα τοις
εκατό (30%),

(β) Διεύθυνση Σύγχρονης Τέχνης σε ποσοστό τριάντα πέντε
τοις εκατό (35%),

(γ) Διεύθυνση Φωτογραφίας σε ποσοστό είκοσι τοις εκατό
(20%),

(δ) Διεύθυνση Πειραµατικού Κέντρου Τεχνών σε ποσοστό δε-
καπέντε τοις εκατό (15%).

Επιπλέον, κάθε Διεύθυνση διαχειρίζεται για τον εκθεσιακό
προγραµµατισµό της από τα έσοδα ποσοστό τριάντα τοις εκατό
(30%) που αφορά σε έσοδα εισιτηρίων και πωλήσεων και ποσο-
στό είκοσι τοις εκατό (20%) που αφορά σε δανεισµό έργων. Τα
λοιπά έσοδα αποδίδονται στον Οργανισµό για την κάλυψη των
γενικών οριζόντιων εξόδων. 

Τα ανωτέρω ποσοστά µπορούν να διαφοροποιηθούν έως και
δέκα τοις εκατό (10%) για κάθε Διεύθυνση σε έκτακτες περιπτώ-
σεις µεγάλων διοργανώσεων που δεν καλύπτονται οικονοµικά
από ειδική χρηµατοδότηση, κατόπιν σύµφωνης γνώµης της Γε-
νικής Διεύθυνσης και της Καλλιτεχνικής Επιτροπής. 

4. Κατανοµή των ποσών κατ’ απόκλιση της παρ. 3 επιτρέπεται
µε αιτιολογηµένη απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου, ύστερα
από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, για την κάλυψη απρόβλε-
πτων αναγκών. 

5. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού
ορίζεται τριµελής εξελεγκτική επιτροπή µε ισάριθµα αναπληρω-
µατικά µέλη. Ο Πρόεδρος και τα µέλη της εξελεγκτικής επιτρο-
πής είναι ορκωτοί ελεγκτές. Η εξελεγκτική επιτροπή ενεργεί τον

έλεγχο της οικονοµικής διαχείρισης του Οργανισµού. Η θητεία
των µελών της εξελεγκτικής επιτροπής είναι πενταετής και µπο-
ρεί να ανανεώνεται.

6. Η αµοιβή των µελών της εξελεγκτικής επιτροπής ορίζεται
µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου. Ο Υπουργός Πολιτι-
σµού δύναται να παραγγέλλει οποτεδήποτε έκτακτο έλεγχο που
διενεργεί το Ελεγκτικό Συνέδριο, το αρµόδιο όργανο του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ή ορκωτοί ελεγκτές.
Αν η συγκρότηση της εξελεγκτικής επιτροπής της                    παρ.
5 δεν καθίσταται εφικτή για λόγους που δεν ανάγονται σε υπαι-
τιότητα του Οργανισµού, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου, ύστερα από προηγούµενη ενηµέρωση των αρµόδιων
υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού, µπορεί να ανατίθεται ο
κατ’ έτος έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης του Οργανισµού
σε κατάλληλα πιστοποιηµένους εξωτερικούς ορκωτούς ελεγ-
κτές.

7. Ο Οργανισµός υπόκειται στις υποχρεώσεις εσωτερικού
ελέγχου στις οποίες υπάγονται οι δηµόσιες επιχειρήσεις και
λοιπά δηµόσια Ν.Π.Ι.Δ., σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν. 3429/2005
(Α’ 314).

Άρθρο 45
Απαλλαγές

Συλλογές τέχνης και φωτογραφίας, αρχειακό υλικό, καθώς και
άλλα αντικείµενα ή έργα τέχνης που σχετίζονται µε τους σκο-
πούς του Οργανισµού και εισάγονται από το εξωτερικό, απαλ-
λάσσονται από φόρους, τέλη και δασµούς υπέρ του Δηµοσίου ή
τρίτων. Ειδικά ως προς τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας εφαρµό-
ζεται ο Κώδικας Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (ν. 5144/2024, Α’
162).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - 

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 46
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται, σύµφωνα µε την παρ.
3 του άρθρου 22 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), οι αποδοχές που κα-
ταβάλλονται στον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου του Ορ-
γανισµού του άρθρου 35, οι οποίες δεν δύνανται να υπερβαίνουν
τις αποδοχές του Γενικού Γραµµατέα Υπουργείου. Με ίδια από-
φαση καθορίζεται η αποζηµίωση των µελών του Δ.Σ. του Οργα-
νισµού για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις αυτού. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, η οποία εκδίδεται
εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, κατό-
πιν εισήγησης του Γενικού Διευθυντή και πρότασης του Δ.Σ. του
Οργανισµού, εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας
του Οργανισµού σύµφωνα µε το άρθρο 42.

3. Mε κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών, που εκδίδεται κατόπιν
πρότασης του Δ.Σ. του Οργανισµού, δύνανται να ιδρύονται νέες
οργανικές µονάδες του Οργανισµού, που φέρουν τον τίτλο
«Μουσείο» και έχουν ως στόχο τη διαχείριση σηµαινουσών συλ-
λογών έργων τέχνης που περιέρχονται µε οποιονδήποτε τρόπο
στον Οργανισµό και εµπίπτουν σε µορφές εικαστικής καλλιτεχνι-
κής δηµιουργίας που απουσιάζουν από τις υφιστάµενες συλλο-
γές του Οργανισµού ή δεν αντιπροσωπεύονται επαρκώς σε
αυτές, όπως, ενδεικτικά, η κεραµεική, το αρχιτεκτονικό και βιο-
µηχανικό σχέδιο ή τα κόµικς.

Άρθρο 47
Μεταβατικές διατάξεις

1. Έως τη συγκρότηση του Δ.Σ. βάσει του άρθρου 30 του πα-
ρόντος, ο Οργανισµός διοικείται από το υφιστάµενο Δ.Σ. του Ορ-
γανισµού, το οποίο ασκεί τις αρµοδιότητες του άρθρου 33 έως
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τη λήξη της θητείας των µελών του. 
2. Η Γενική Διευθύντρια και οι Προϊστάµενοι των Διευθύνσεων

του Οργανισµού που επελέγησαν και διορίστηκαν βάσει του ν.
4572/2018 (Α’ 188) εξακολουθούν, αυτοδικαίως, να ασκούν τα
καθήκοντά τους, µέχρι τη λήξη της θητείας τους. Η διάρκεια της
υφιστάµενης, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, θητείας της
Γενικής Διευθύντριας  του Οργανισµού παρατείνεται αυτοδι-
καίως έως τη συµπλήρωση πέντε (5) ετών από την ηµεροµηνία
έναρξής της και δύναται να ανανεωθεί σύµφωνα µε την παρ. 1
του άρθρου 36.

3. Έως την έγκριση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας
του Οργανισµού, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 46, τα θέ-
µατα του άρθρου 42 ρυθµίζονται µε απόφαση του Δ.Σ. του Ορ-
γανισµού.

4. Έως τη θέση σε ισχύ του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-
γίας του Οργανισµού, το Διοικητικό Συµβούλιο δύναται, µε από-
φασή του, να τοποθετεί αναπληρωτές Προϊσταµένους των
Διευθύνσεων και των Τµηµάτων του. Οι Προϊστάµενοι Διευθύν-
σεων και Τµηµάτων λαµβάνουν τα επιδόµατα που προβλέπονται
στον                     ν. 4354/2015 (Α’ 176). Αποφάσεις του Διοικητικού
Συµβουλίου που έχουν ληφθεί και αφορούν στο χρονικό διά-
στηµα από την 5η.11.2018 έως τη θέση σε ισχύ του Εσωτερικού
Κανονισµού Λειτουργίας κατά την παρ. 2 του άρθρου 46  παρά-
γουν όλες τις έννοµες συνέπειες και τα επιδόµατα θέσεων ευθύ-
νης που έχουν καταβληθεί σύµφωνα µε αυτές, δεν αναζητούνται.

Άρθρο 48
Καταργούµενες διατάξεις 

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργούνται τα άρθρα
2 έως 13 του ν. 4572/201 (Α’ 188), περί του Μητροπολιτικού Ορ-
γανισµού Μουσείων Εικαστικών Τεχνών Θεσσαλονίκης

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΘΕΜΑΤΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ 
ΠΡΟΣΩΠΟΥ ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ 

«ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΜΕΓΑΡΟΥ 
ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ»

Άρθρο 49
Διοικητικό Συµβούλιο Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής 
Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση άρθρου 19 ν. 2947/2001

Στην παρ. 22 του άρθρου 19 του ν. 2947/2001 (Α’ 288), περί
της σύνθεσης του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού προσώ-
που ιδιωτικού δικαίου «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΜΕΓΑΡΟΥ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στο πρώτο εδάφιο, η λέξη «δεκαµελές» αντικαθίσταται από τη
λέξη «επταµελές», β) στο τρίτο εδάφιο, ο αριθµός «πέντε» αντι-
καθίσταται από τον αριθµό «τρία (3)», γ) στο έβδοµο εδάφιο, οι
λέξεις «αντιπρόεδρο, γενικό γραµµατέα και ταµία» αντικαθίσταν-
ται από τις λέξεις «και τον αντιπρόεδρο», και η παρ. 22 διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«22. Το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία
«ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΜΕΓΑΡΟΥ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» διοικεί-
ται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο που διορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού. Το αξίωµα του Συµβούλου είναι
τιµητικό και άµισθο. Τα τρία (3) µέλη του συµβουλίου επιλέγονται
υποχρεωτικά µεταξύ προσώπων που υποδεικνύει ο σύλλογος «Οι
φίλοι της Μουσικής Θεσσαλονίκης», εφόσον αυτός έχει τουλά-
χιστον τριακόσια (300) µέλη και συνεισφέρει στον ετήσιο προ-
ϋπολογισµό του Οργανισµού τουλάχιστον το ένα δέκατο (1/10)
των δαπανών. Η υπόδειξη γίνεται µέσα σε προθεσµία είκοσι
πέντε (25) ηµερών που τάσσεται σε σχετικό έγγραφο του Υπουρ-
γού Πολιτισµού. Μετά την άπρακτη περίοδο της προθεσµίας
αυτής ο διορισµός όλων των µελών του συµβουλίου γίνεται κατά
το πρώτο εδάφιο της παραγράφου αυτής. Η θητεία του Συµβου-
λίου είναι τριετής, παρατείνεται δε µέχρι διορισµού νέου διοικη-
τικού Συµβουλίου. Το διοικητικό συµβούλιο συγκροτείται σε
σώµα εκλέγοντας µεταξύ των µελών του τον πρόεδρο και τον αν-
τιπρόεδρο. Η συµπλήρωση θέσης που κενώνεται γίνεται κατά την

ίδια διαδικασία και για το υπόλοιπο της θητείας του συµβουλίου.»

Άρθρο 50
Λειτουργία Διοικητικού Συµβουλίου Οργανισµού 

Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση
άρθρου 4.Α Σύµβασης Σύστασης κοινωφελούς

οργανισµού, που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 
ν. 2121/1993 

Στο άρθρο 4.Α της από 1ης Φεβρουαρίου 1993 Σύµβασης σύ-
στασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ του Ελληνικού Δηµο-
σίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε Θεσσαλονίκη και Αθήνα
σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙ-
ΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙ-
ΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του ν. 2121/1993 (Α’ 25),
περί λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου του Οργανισµού
Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στο έκτο εδάφιο η λέξη «έξι» αντικαθίσταται
από τη λέξη «τέσσερις», β) η φράση «ουδέποτε όµως οι παρόν-
τες σύµβουλοι δύνανται να είναι ολιγότεροι των πέντε» διαγρά-
φεται, γ) προστίθενται εδάφια ενδέκατο και δωδέκατο, και το
άρθρο 4.Α διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 4.Α 

Του Διοικητικού Συµβουλίου προεδρεύει ο Πρόεδρος, τον
οποίο απόντα ή κωλυόµενο αναπληρώνει ο Αντιπρόεδρος και
τούτου κωλυοµένου ο υπό του Συµβουλίου οριζόµενος σύµβου-
λος. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνέρχεται εις την έδρα του «ΟΡ-
ΓΑΝΙΣΜΟΥ ΜΕΓΑΡΟΥ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» τακτικώς
µεν µία φορά τον µήνα, εκτάκτως δε οσάκις υφίσταται ανάγκη,
κατόπιν προσκλήσεως, του Προέδρου ή αν τούτο ήθελε ζητηθεί
εγγράφως υπό δύο εκ των συµβούλων. Η πρόσκληση απευθύνε-
ται προς τα µέλη, είκοσι τέσσερις (24) τουλάχιστον ώρες πριν
από κάθε συνεδρίαση, επιµελεία του Προέδρου. Απουσιάζων ή
κωλυόµενος σύµβουλος δύναται να αντιπροσωπευθεί από άλλον,
δυνάµει απλής επιστολής αφορώσης εις µίαν εκάστοτε συνε-
δρίαση ή τηλεγραφικώς. Έκαστος σύµβουλος δύναται να αντι-
προσωπεύει µόνον έναν απουσιάζοντα ή κωλυόµενο σύµβουλο.

Το Διοικητικό Συµβούλιο ευρίσκεται εν απαρτία εάν παρίσταν-
ται ή εγκύρως αντιπροσωπεύονται εις αυτό τέσσερις (4) τουλά-
χιστον εκ των συµβούλων. Υπαρχούσης απαρτίας οι αποφάσεις
λαµβάνονται κατ' απόλυτον πλειοψηφίαν των παρισταµένων ή εγ-
κύρως αντιπροσωπευοµένων ψήφων. Εν περιπτώσει ισοψηφίας
νικά η ψήφος του προεδρεύοντος. 'Έκαστος σύµβουλος οφείλει
να προσέρχεται και να µετέχει ανελλιπώς των συνεδριάσεων του
Διοικητικού Συµβουλίου. Επί συνεχούς, επί εξάµηνον, απουσίας
συµβούλου εκ των συνεδριάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου το
Συµβούλιο, κρίνει δι’ αποφάσεώς του το δεδικαιολογηµένον ή µη
της απουσίας, οπότε εάν η απουσία ήθελε κριθεί αδικαιολόγητος
θεωρείται το απουσιάζον µέλος ως παραιτηθέν και γνωστοποιεί-
ται τούτο προς τον Υπουργόν Πολιτισµού, δια να προβεί εις νέον
διορισµόν εις την κενωθείσαν θέσιν, κατά τα ανωτέρω εις το
άρθρο 3 οριζόµενα. Στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβου-
λίου µετέχουν ως εισηγητές των θεµάτων της ηµερήσιας διάτα-
ξης βάσει των αρµοδιοτήτων τους, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ο
Καλλιτεχνικός Διευθυντής και ο Γενικός Διευθυντής του Οργανι-
σµού. Σε ειδικές περιπτώσεις, εισηγείται ο Πρόεδρος µόνος του
ή µε τη σύµπραξη µέλους ή µελών του Δ.Σ., ή ορίζει εισηγητή
µέλος του Δ.Σ..»

Άρθρο 51
Αρµοδιότητες Διοικητικού Συµβουλίου Οργανισµού Μεγάρου

Μουσικής Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση
άρθρων 3.Α και 5.Α Σύµβασης Σύστασης κοινωφελούς 

οργανισµού, που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 
ν. 2121/1993

1. Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 3.Α της από 1ης Φεβρουα-
ρίου 1993 Σύµβασης σύστασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ
του Ελληνικού Δηµοσίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε
Θεσσαλονίκη και Αθήνα σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟ-
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ΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ
ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του
ν. 2121/1993 (Α’ 25), περί διοίκησης του Οργανισµού, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η λέξη «δεκαµελές» αντικαθί-
σταται από τη λέξη «επταµελές», β) προστίθενται οι λέξεις «τον
Καλλιτεχνικό Διευθυντή και τον Γενικό Διευθυντή», και µετά από
νοµοτεχνικές βελτιώσεις το πρώτο εδάφιο διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Το νοµικό πρόσωπο, µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΜΕΓΑ-
ΡΟΥ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ», διοικείται από επταµελές Δι-
οικητικό Συµβούλιο, που διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Πολιτισµού και επιλέγεται µεταξύ προσώπων εγνωσµένου κύ-
ρους, τον Καλλιτεχνικό Διευθυντή και τον Γενικό Διευθυντή.»

2. Στην περ. στ) του άρθρου 5.Α της από 1ης Φεβρουαρίου
1993 Σύµβασης σύστασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε Θεσ-
σαλονίκη και Αθήνα σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ
ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ
ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του ν.
2121/1993, περί των συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων του Διοικητι-
κού Συµβουλίου επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η
υποπερ. γγ) καταργείται, β) στην υποπερ. δδ) προστίθεται η
φράση «µετά από εισήγηση του Καλλιτεχνικού και του Γενικού
Διευθυντή κατά τον λόγο των αρµοδιοτήτων τους», γ) προστίθε-
ται υποπερ. εε), δ) το δεύτερο εδάφιο αντικαθίσταται, και µετά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η περ. στ) διαµορφώνεται ως εξής: 

«στ) Καθορίζει:
αα) Τα του τρόπου της εν γένει λειτουργίας του Οργανισµού.
ββ) Τα της Διοικητικής και Οικονοµικής Διαχειρίσεως και της

λογιστικής Οργανώσεως αυτού.
γγ) Καταργείται.
δδ)Τα της προσλήψεως επί σχέσει εργασίας ιδιωτικού δικαίου,

του καταλλήλου προσωπικού και τα των αµοιβών αυτού, µετά
από εισήγηση του Καλλιτεχνικού και του Γενικού Διευθυντή κατά
τον λόγο των αρµοδιοτήτων τους.

εε) Τα της διενέργειας στο τέλος κάθε διαχειριστικής χρήσης
ελέγχου νοµιµότητας και απολογισµού του έργου του Καλλιτε-
χνικού και του Γενικού Διευθυντή.

Το Διοικητικό Συµβούλιο καταρτίζει, µετά από πρόταση του
Καλλιτεχνικού και του Γενικού Διευθυντή κατά τον λόγο των αρ-
µοδιοτήτων τους, τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του Ορ-
γανισµού, ο οποίος εγκρίνεται από τον Υπουργό Πολιτισµού. Το
Διοικητικό Συµβούλιο δύναται επίσης να συνιστά παρ’ αυτώ τε-
χνικές ή άλλες συµβουλευτικές επιτροπές, των οποίων οι υπηρε-
σίες είναι τιµητικές και άµισθοι και µε τη συµµετοχή του
Καλλιτεχνικού ή του Γενικού Διευθυντή.

Το οικονοµικό έτος του Οργανισµού αρχίζει την 1η Ιανουαρίου
και λήγει την 31 Δεκεµβρίου του αυτού έτους.

Μετά το πέρας εκάστης χρήσεως δέον εντός τετραµήνου να
υποβάλλεται ο απολογισµός αυτής προς ενηµέρωση, στους
Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού.»

Άρθρο 52
Πρόσληψη Γενικού Διευθυντή και Καλλιτεχνικού

Διευθυντή Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής 
Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση εσωτερικού 

άρθρου 5Β άρθρου 76 ν. 2121/1993 

1. Στο άρθρο 5Β της από 1ης Φεβρουαρίου 1993 Σύµβασης
σύστασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ του Ελληνικού Δη-
µοσίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε Θεσσαλονίκη και
Αθήνα σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ
ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ
ΜΟΥΣΙΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του ν. 2121/1993 (Α’
25), περί της πρόσληψης του Γενικού Διευθυντή του Οργανι-
σµού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1:
αα) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «τριών (3) ετών» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «πέντε (5) ετών, η οποία µπορεί να ανανεώνεται
για επιπλέον πέντε (5) έτη» και οι λέξεις «στους σχετικούς κανο-
νισµούς» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στο παρόν Μέρος και

στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας», αβ) προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο, αγ) στο νέο τρίτο εδάφιο η φράση «Επιτρέπεται η
συµµετοχή στη διαδικασία επιλογής γενικού διευθυντή, υπαλλή-
λων και λειτουργών» αντικαθίσταται από τη φράση «Στη θέση του
γενικού διευθυντή µπορούν να προσληφθούν και υπάλληλοι και
λειτουργοί», β) στην παρ. 2: βα) στην περ. α, i) στο πρώτο εδάφιο
η φράση «µέχρι τριών (3) ετών» αντικαθίσταται από τη φράση
«πέντε (5) ετών», ii) προστίθενται εδάφια δεύτερο και τρίτο και
iii) το τελευταίο εδάφιο αντικαθίσταται, ββ) στο πρώτο εδάφιο
της περ. β η λέξη «τριών (3)» αντικαθίσταται από τη λέξη «πέντε
(5)», γ) στην παρ. 3: γα) το πρώτο εδάφιο καταργείται, γβ) στο
υφιστάµενο δεύτερο εδάφιο η λέξη «τους» αντικαθίσταται από
τις λέξεις «του Γενικού Διευθυντή, του Καλλιτεχνικού Διευθυντή
και του αναπληρωτή του» και οι παρ. 1, 2 και 3 διαµορφώνονται
ως εξής: 

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. προσλαµβάνει γε-
νικό διευθυντή µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας πέντε
(5) ετών, η οποία µπορεί να ανανεώνεται για επιπλέον πέντε (5)
έτη, και καθορίζει τις αρµοδιότητές του κατά τα προβλεπόµενα
στο παρόν Μέρος και στον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας
του Οργανισµού. Ο Γενικός Διευθυντής συνεργάζεται µε τον
Καλλιτεχνικό Διευθυντή και τον υποστηρίζει στην υλοποίηση και
στον συντονισµό του ετήσιου καλλιτεχνικού προγράµµατος. Στη
θέση του γενικού διευθυντή µπορούν να προσληφθούν και υπάλ-
ληλοι και λειτουργοί που προέρχονται από φορείς της Γενικής
Κυβέρνησης και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός
ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014
(Α’ 143). Ο χρόνος υπηρεσίας που διανύεται στη θέση του γενι-
κού διευθυντή από τον υπάλληλο ή λειτουργό που προέρχεται
από τους φορείς του άρθρου 14 του  ν. 4270/2014 (Α’ 143) λογί-
ζεται για όλες τις συνέπειες ως πραγµατική υπηρεσία στην ορ-
γανική του θέση. Σε περίπτωση αποχώρησής του από την
παραπάνω θέση επανέρχεται αυτοδικαίως στην οργανική του
θέση και µε το ίδιο υπηρεσιακό καθεστώς που ίσχυε πριν την
αποχώρησή του από την υπηρεσία. Ο υπάλληλος ή λειτουργός
που προσλαµβάνεται στην ανωτέρω θέση λαµβάνει από τον
Ο.Μ.Μ.Θ. µόνο τις αποδοχές της θέσης αυτής, ενώ η καταβολή
των αποδοχών της θέσης που κατείχε πριν από την τοποθέτησή
του διακόπτεται αυτοδικαίως. Η ισχύς της παρούσας παραγρά-
φου άρχεται από την 1η Ιανουαρίου του 2018. 

2.α) Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. προσλαµβάνει καλ-
λιτεχνικό διευθυντή µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου
διάρκειας πέντε (5) ετών, η οποία µπορεί να ανανεώνεται χωρίς
να καθίσταται αορίστου χρόνου. Ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής
προΐσταται της Καλλιτεχνικής Διεύθυνσης και της Διεύθυνσης
Επικοινωνίας, όπως αυτές χαρακτηρίζονται κάθε φορά στον εσω-
τερικό κανονισµό λειτουργίας, και υπάγεται απευθείας στο διοι-
κητικό συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ.. Οι κάθε είδους αποδοχές και
αποζηµιώσεις του καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Πολιτισµού.

Ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής χαράζει την πολιτιστική πολιτική,
αποστολή και στρατηγική του Ο.Μ.Μ.Θ. και είναι αρµόδιος ιδίως
για τα εξής: 

α. καταρτίζει το καλλιτεχνικό πρόγραµµα κάθε περιόδου,
β. καταρτίζει τον προϋπολογισµό κάθε έργου και παράστασης

ή εκδήλωσης γενικά, στο πλαίσιο του εγκεκριµένου από το Διοι-
κητικό Συµβούλιο προϋπολογισµού,

γ. είναι υπεύθυνος για την προετοιµασία, οργάνωση και εκτέ-
λεση κάθε καλλιτεχνικής παραγωγής, επιβλέπει την προετοιµα-
σία των έργων, καθορίζει το ωράριο δοκιµών και παρακολουθεί,
συντονίζει και ελέγχει την εργασία των καλλιτεχνικών συντελε-
στών, καθώς και του απαραίτητου για την εκτέλεση της παρα-
γωγής τεχνικού, διοικητικού και βοηθητικού προσωπικού, στο
πλαίσιο του προϋπολογισµού του Ο.Μ.Μ.Θ.,

δ. προΐσταται των καλλιτεχνικών µονάδων καθώς και των µο-
νάδων µάρκετινγκ, προβολής και επικοινωνίας του Ο.Μ.Μ.Θ. και
είναι υπεύθυνος για την εύρυθµη λειτουργία των παραπάνω µο-
νάδων,

ε. συνεργάζεται µε καλλιτέχνες και καλλιτεχνικά σχήµατα,
στ. επιβλέπει και δίνει κατευθύνσεις και εντολές για τη σωστή

και έγκαιρη σκηνική, σκηνογραφική, µουσική, ενδυµατολογική
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και κάθε άλλη αναγκαία προετοιµασία, δοκιµή και παράσταση
κάθε παραγωγής, για καθεµιά από τις οποίες εγκρίνει τις επιµέ-
ρους δαπάνες,

ζ. είναι αρµόδιος για τη διενέργεια των διαδικασιών πρόσλη-
ψης του πάσης φύσεως καλλιτεχνικού και τεχνικού προσωπικού
και των ειδικών συνεργατών, εντός των ορίων του εγκεκριµένου
προϋπολογισµού,

η. πραγµατοποιεί επισκέψεις στην Ελλάδα και το εξωτερικό
για συναντήσεις µε σκοπό τη διαµόρφωση µόνιµων και στρατη-
γικών συµµαχιών και συνεργασιών µε φορείς ανάλογου πολιτι-
στικού σκοπού, όπως και µε τοπικούς φορείς της κοινωνίας των
πολιτών, της πολιτείας, της εκπαίδευσης και της τοπικής αυτο-
διοίκησης,

θ. συµβάλλει στη διοργάνωση δράσεων εθελοντισµού και εκ-
παιδευτικών δράσεων, σε συνεργασία µε τους φορείς της περ.
η’,

ι. εισηγείται στο Δ.Σ. οποιοδήποτε θέµα έχει σχέση µε το προ-
σωπικό της διεύθυνσής του,

ια. αξιολογεί και έχει πειθαρχική εξουσία σε πρώτο βαθµό για
το προσωπικό των οργανικών µονάδων των οποίων προΐσταται,

ιβ. προτείνει στο Διοικητικό Συµβούλιο το σχέδιο Εσωτερικού
Κανονισµού Λειτουργίας του Ο.Μ.Μ.Θ. και την αναθεώρησή του
σε συνεργασία µε τον Γενικό Διευθυντή,

ιγ. εκπροσωπεί το Ο.Μ.Μ.Θ. σε τοπικές, εθνικές και διεθνείς
συναντήσεις καλλιτεχνικού ενδιαφέροντος,

ιδ. υποβάλλει κατ’ έτος στο Διοικητικό Συµβούλιο αναλυτικό
απολογισµό του καλλιτεχνικού έργου του µε κατάσταση εσόδων
και εξόδων.

β) Το Διοικητικό Συµβούλιο του Ο.Μ.Μ.Θ. προσλαµβάνει, µετά
από εισήγηση του καλλιτεχνικού διευθυντή, έναν αναπληρωτή
καλλιτεχνικό διευθυντή µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας
πέντε (5) ετών, η οποία µπορεί να ανανεωθεί χωρίς να καθίσταται
αορίστου χρόνου. Ο αναπληρωτής καλλιτεχνικός διευθυντής επι-
κουρεί και αναπληρώνει τον καλλιτεχνικό διευθυντή στα καθή-
κοντά του και η σύµβασή του λήγει αυτοδικαίως και αζηµίως µε
τη σύµβαση του καλλιτεχνικού διευθυντή.

3. Οι κάθε είδους αποδοχές και λοιπές αποζηµιώσεις του Γε-
νικού Διευθυντή, του Καλλιτεχνικού Διευθυντή και του αναπλη-
ρωτή του, καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Πολιτισµού.»

Άρθρο 53
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η θητεία του υφιστάµενου Διοικητικού Συµβουλίου του Ορ-
γανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης παύει αυτοδικαίως
µετά το πέρας δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος. Για τον ορισµό του νέου Διοικητικού Συµβουλίου ακολου-
θείται η διαδικασία του άρθρου 3.Α της από 1ης Φεβρουαρίου
1993 Σύµβασης σύστασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε Θεσ-
σαλονίκη και Αθήνα σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ
ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ
ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του ν.
2121/1993 (Α’ 25), όπως τροποποιείται µε το άρθρο 51 του πα-
ρόντος.

2. Η διάρκεια της υφιστάµενης, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, σύµβασης εργασίας του Καλλιτεχνικού Διευθυντή του
Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης παρατείνεται αυ-
τοδικαίως έως τη συµπλήρωση πέντε (5) ετών από την υπογραφή
της, µετατρεπόµενη από τριετής σε πενταετή, σύµφωνα µε την
περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 5Β της από 1ης Φεβρουαρίου
1993 Σύµβασης σύστασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε Θεσ-
σαλονίκη και Αθήνα σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ
ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ
ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του ν.
2121/1993 (Α’ 25), όπως τροποποιείται µε το άρθρο 51 του πα-
ρόντος.

3.  Η κατάρτιση και η έγκριση του Εσωτερικού Κανονισµού Λει-
τουργίας του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Θεσσαλονίκης

της παρ. 1 του άρθρου 5Β της από 1ης Φεβρουαρίου 1993 Σύµ-
βασης σύστασης κοινωφελούς οργανισµού µεταξύ του Ελληνι-
κού Δηµοσίου και των εδρευόντων αντιστοίχως σε Θεσσαλονίκη
και Αθήνα σωµατείων µε τις επωνυµίες «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ
ΤΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» και «ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΟΙ ΦΙΛΟΙ ΤΗΣ
ΜΟΥΣΙΚΗΣ», που κυρώθηκε µε το άρθρο 76 του           ν.
2121/1993, όπως τροποποιείται µε το άρθρο 51 του παρόντος
ολοκληρώνεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος. Έως την έγκριση του Εσωτερικού Κανονισµού Λει-
τουργίας, ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής προΐσταται της καλλιτε-
χνικής διεύθυνσης και της διεύθυνσης επικοινωνίας (µάρκετινγκ)
του Οργανισµού και είναι αρµόδιος για τη διάρθρωση και στελέ-
χωση, µέσω των αντίστοιχων ιδίως προσλήψεων, αναθέσεων και
τοποθετήσεων, των εν λόγω διευθύνσεων. 

Αν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχει εκκινήσει η δια-
δικασία πλήρωσης της θέσης του Γενικού Διευθυντή, αυτή ολο-
κληρώνεται σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία. Σε
διαφορετική περίπτωση, η πλήρωση της θέσης γίνεται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΝΟΜΙΚΟΥ 

ΠΡΟΣΩΠΟΥ ΙΔΙΩΤΙΚΟΥ ΔΙΚΑΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΕΠΩΝΥΜΙΑ 
«ΦΕΣΤΙΒΑΛ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΥ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ»

Άρθρο 54
Σκοπός Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης - 

Τροποποίηση άρθρου 22 ν. 3905/2010

Στο άρθρο 22 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), περί του σκοπού του
Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1 προστίθενται οι λέξεις «και
άλλων µορφών καλλιτεχνικής οπτικοακουστικής έκφρασης και
αφήγησης», β) στην παρ. 3: βα) στην αρχή της περ. (β) µετά από
τη λέξη «διοργάνωση» προστίθεται η λέξη «Διεθνούς» και στο
τέλος της περ. (β) προστίθεται η φράση «στο πλαίσιο του οποίου
απονέµει τα βραβεία «Χρυσός Αλέξανδρος» και «Αργυρός Αλέ-
ξανδρος»», ββ) στην περ. (δ) η λέξη κινηµατογραφικών αντικαθί-
σταται από τη λέξη «οπτικοακουστικών», βγ) στην περ. (ε) µετά
από τις λέξεις «παράλληλων εκδηλώσεών του» προστίθενται οι
λέξεις «καθώς και τη διοργάνωση νέων εκδηλώσεων» και η λέξη
«πόλεις» αντικαθίσταται από τη λέξη «περιοχές», βδ) στην περ.
(στ) µετά από τη λέξη «διαλέξεων» προστίθεται η λέξη «, εκθέ-
σεων», γ) στην παρ. 4 πριν από τις λέξεις «Φεστιβάλ Ντοκιµαν-
τέρ» προστίθεται η λέξη «Διεθνούς» και το άρθρο 22
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 22
Σκοπός

1. Σκοπός του ΦΕΣΤΙΒΑΛ είναι η διάδοση της κινηµατογραφι-
κής τέχνης και άλλων µορφών καλλιτεχνικής οπτικοακουστικής
έκφρασης και αφήγησης, η διαπαιδαγώγηση, ψυχαγωγία και
πνευµατική καλλιέργεια του ελληνικού κοινού, η ανάδειξη της
πόλης της Θεσσαλονίκης ως τόπου συνάντησης Ελλήνων και
ξένων δηµιουργών µε το ελληνικό κοινό και συγχρόνως η ανά-
δειξή της ως τόπου αγοράς και διάθεσης κινηµατογραφικών
έργων.

2. Στο πλαίσιο του σκοπού του το ΦΕΣΤΙΒΑΛ αναπτύσσει κάθε
είδους δραστηριότητα σχετικά µε την κινηµατογραφική τέχνη
στην Ελλάδα και το εξωτερικό, συνεργαζόµενο µε καλλιτεχνι-
κούς και άλλους φορείς της Ελλάδας και του εξωτερικού, µε
όρους και συµφωνίες που καταρτίζονται κατά περίπτωση, διορ-
γανώνει και συµµετέχει στη διοργάνωση κάθε είδους καλλιτεχνι-
κών εκδηλώσεων, διαλέξεων, εκθέσεων, σεµιναρίων και
συζητήσεων και γενικά πνευµατικών εκδηλώσεων, προβαίνει, είτε
µόνο του είτε σε συνεργασία µε οποιονδήποτε τρόπο µε τρίτους,
στην εγγραφή και αναπαραγωγή κάθε είδους εκδηλώσεών του
σε ήχο ή ήχο και εικόνα, καθώς και στην έκδοση βιβλίων, περιο-
δικών και εντύπων.

3. Ειδικότερα το ΦΕΣΤΙΒΑΛ στο πλαίσιο του σκοπού του και
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σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, αναλαµβάνει
ιδίως:

(α) Τη διοργάνωση Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηµατογράφου στη
Θεσσαλονίκη µε κινηµατογραφικά έργα Ελλήνων και ξένων δη-
µιουργών στο πλαίσιο του οποίου απονέµει τα βραβεία «Χρυσός
Αλέξανδρος» και «Αργυρός Αλέξανδρος».

(β) Τη διοργάνωση Διεθνούς Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ στη Θεσ-
σαλονίκη µε κινηµατογραφικά έργα τεκµηρίωσης (ντοκιµαντέρ)
Ελλήνων και ξένων δηµιουργών στο πλαίσιο του οποίου απονέµει
τα βραβεία «Χρυσός Αλέξανδρος» και «Αργυρός Αλέξανδρος». 

(γ) Τη διοργάνωση Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου, µη
διαγωνιστικού χαρακτήρα, µε ελληνικά κινηµατογραφικά έργα
µυθοπλασίας µικρού ή µεγάλου µήκους.

(δ) Τη διοργάνωση αγοράς (market) οπτικοακουστικών έργων. 
(ε) Την προώθηση των προγραµµάτων του ΦΕΣΤΙΒΑΛ και των

παράλληλων εκδηλώσεών του καθώς και τη διοργάνωση νέων
εκδηλώσεων και σε άλλες περιοχές της Ελλάδας. 

(στ) Την πραγµατοποίηση αφιερωµάτων (εκδόσεων, προβο-
λών, διαλέξεων, εκθέσεων) σε σκηνοθέτες, ηθοποιούς, τεχνι-
κούς, κινηµατογραφικά κινήµατα, εθνικές κινηµατογραφίες.

(ζ) Τη λειτουργία του Μουσείου Κινηµατογράφου Θεσσαλονί-
κης.

(η) Τη σύναψη προγραµµατικών ή άλλων συµβάσεων µε δηµό-
σιους ή ιδιωτικούς φορείς της Ελλάδας και του εξωτερικού για
την προώθηση των σκοπών του.

(θ) Την ανάπτυξη κάθε δραστηριότητας συναφούς µε τους
σκοπούς του.

4. Τα ειδικότερα θέµατα σχετικά µε τη διοργάνωση του Διε-
θνούς Φεστιβάλ Κινηµατογράφου, του Φεστιβάλ Ελληνικού Κινη-
µατογράφου και του Διεθνούς Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ
καθορίζονται από τους κανονισµούς διεξαγωγής τους.»

Άρθρο 55
Όργανα διοίκησης Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης

- Τροποποίηση άρθρου 25 ν. 3905/2010

Στο άρθρο 25 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), περί των οργάνων δι-
οίκησης του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, στην
περ. (γ) πριν από τη λέξη «Διευθυντής» προστίθεται η λέξη «Καλ-
λιτεχνικός» και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 25
Όργανα διοίκησης

Όργανα διοίκησης του Φεστιβάλ είναι:
(α) το Διοικητικό Συµβούλιο,
(β) ο Γενικός Διευθυντής και
(γ) ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής του Φεστιβάλ.»

Άρθρο 56
Διοικητικό Συµβούλιο Φεστιβάλ Κινηµατογράφου

Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση παρ. 9 
άρθρου 26 ν. 3905/2010 

Στην περ. (γ) της παρ. 9 του άρθρου 26 του    ν. 3905/2010 (Α’
219), περί του Διοικητικού Συµβουλίου του Φεστιβάλ Κινηµατο-
γράφου Θεσσαλονίκης, πριν από τις λέξεις «Φεστιβάλ Ντοκιµαν-
τέρ» προστίθεται η λέξη «Διεθνούς» και η παρ. 9 διαµορφώνεται
ως εξής:

«9. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο για όλα γενικώς τα
ζητήµατα που αφορούν τη διοίκηση και διαχείριση του ΦΕΣΤΙ-
ΒΑΛ, καθώς και για κάθε άλλο θέµα, µε εξαίρεση αυτά για τα
οποία αποκλειστικά αρµόδιος είναι ο Γενικός Διευθυντής. Και
ιδίως:

(α) Χαράσσει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή την
πολιτιστική πολιτική και στρατηγική του ΦΕΣΤΙΒΑΛ µέσα στο
πλαίσιο της κείµενης νοµοθεσίας, του εσωτερικού κανονισµού
και των οικονοµικών δυνατοτήτων του.

(β) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τον
εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του ΦΕΣΤΙΒΑΛ και τον υποβάλ-
λει προς οριστική έγκριση στους Υπουργούς Πολιτισµού και

Αθλητισµού και Οικονοµικών.
(γ) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τους

κανονισµούς διεξαγωγής του Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηµατογρά-
φου, του Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου και του Διεθνούς
Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ.

(δ) Αποδέχεται δωρεές, εισφορές, χορηγίες, συνάπτει δάνεια
και προβαίνει σε κάθε νόµιµη εκµετάλλευση των περιουσιακών
στοιχείων του ΦΕΣΤΙΒΑΛ στο πλαίσιο των σκοπών του.

(ε) Ασκεί πειθαρχική εξουσία δευτέρου βαθµού για όλο το
προσωπικό του ΦΕΣΤΙΒΑΛ.

(στ) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τον
ετήσιο προϋπολογισµό, την ετήσια έκθεση πεπραγµένων και τον
οικονοµικό απολογισµό, τα οποία στη συνέχεια υποβάλλει στον
Υπουργό Πολιτισµού.

(ζ) Διενεργεί έλεγχο νοµιµότητας των πράξεων του Γενικού Δι-
ευθυντή.»

Άρθρο 57
Γενικός Διευθυντής Φεστιβάλ Κινηµατογράφου

Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση παρ. 3
άρθρου 27 ν. 3905/2010

Στην περ. (η) της παρ. 3 του άρθρου 27 του   ν. 3905/2010 (Α’
219), περί του Γενικού Διευθυντή του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης, πριν από τις λέξεις «Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ» προ-
στίθεται η λέξη «Διεθνούς» και η παρ. 3, µετά από νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Ο Γενικός Διευθυντής του ΦΕΣΤΙΒΑΛ έχει τις παρακάτω αρ-
µοδιότητες, καθώς και όσες άλλες του αναθέσει το Διοικητικό
Συµβούλιο:

(α) Προΐσταται όλων των Υπηρεσιών του ΦΕΣΤΙΒΑΛ και διευ-
θύνει το έργο τους.

(β) Λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα για την εφαρµογή των απο-
φάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου µέσα στο πλαίσιο των δια-
τάξεων του παρόντος νόµου και του εσωτερικού κανονισµού του
ΦΕΣΤΙΒΑΛ.

(γ) Εξειδικεύει τους στόχους και την πολιτική του ΦΕΣΤΙΒΑΛ
και εισηγείται τον ετήσιο προϋπολογισµό, για την τήρηση του
οποίου είναι υπεύθυνος.

(δ) Υποβάλλει στο Διοικητικό Συµβούλιο ετήσια έκθεση πε-
πραγµένων και οικονοµικό απολογισµό.

(ε) Εκπροσωπεί το ΦΕΣΤΙΒΑΛ δικαστικά και εξώδικα.
(στ) Υποβάλλει στο Διοικητικό Συµβούλιο τις προτάσεις και ει-

σηγήσεις που απαιτούνται για την υλοποίηση των σκοπών του
ΦΕΣΤΙΒΑΛ.

(ζ) Εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο τον εσωτερικό κανο-
νισµό λειτουργίας του ΦΕΣΤΙΒΑΛ.

(η) Εισηγείται στο Διοικητικό Συµβούλιο τους κανονισµούς διε-
ξαγωγής του Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηµατογράφου, του Φεστιβάλ
Ελληνικού Κινηµατογράφου και του Διεθνούς Φεστιβάλ Ντοκι-
µαντέρ.

(θ) Συνοµολογεί, υπογράφει και εκτελεί κάθε σύµβαση που
έχει εγκρίνει το Διοικητικό Συµβούλιο.

(ι) Μετά από έγκριση του Διοικητικού Συµβουλίου εκδίδει τις
αποφάσεις πρόσληψης και απόλυσης του προσωπικού και των
συνεργατών του ΦΕΣΤΙΒΑΛ, ορίζει τη νοµική µορφή της απασχό-
λησής τους και λαµβάνει όλα τα απαραίτητα µέτρα για την ανα-
βάθµιση και αξιοποίηση του προσωπικού του.

(ια) Ασκεί πειθαρχική εξουσία πρώτου βαθµού για όλο το προ-
σωπικό του ΦΕΣΤΙΒΑΛ.

(ιβ) Εγκρίνει τις λειτουργικές δαπάνες του ΦΕΣΤΙΒΑΛ και κάθε
Διεύθυνσής του στο πλαίσιο του εγκεκριµένου από το Διοικητικό
Συµβούλιο ετήσιου προϋπολογισµού.»

Άρθρο 58
Εσωτερική διάρθρωση Φεστιβάλ Κινηµατογράφου 

Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση παρ. 1
άρθρου 28 ν. 3905/2010

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 28 του               ν.
3905/2010 (Α’ 219), περί της εσωτερικής διάρθρωσης του Φεστι-
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βάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην περ. (α) πριν από τη λέξη «Φεστιβάλ»
προστίθενται οι λέξεις «Καλλιτεχνική Διεύθυνση», β) οι περ. (β)
και (γ) καταργούνται και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στο ΦΕΣΤΙΒΑΛ οργανώνονται και λειτουργούν οι ακόλου-
θες Διευθύνσεις:

(α) Καλλιτεχνική Διεύθυνση Φεστιβάλ. 
(β) Καταργείται.
(γ) Καταργείται.
(δ) Οικονοµικής και Διοικητικής Υποστήριξης.
Στο ΦΕΣΤΙΒΑΛ λειτουργεί επίσης αυτοτελής Νοµική Υπηρε-

σία.»

Άρθρο 59
Καλλιτεχνική Διεύθυνση Φεστιβάλ Κινηµατογράφου 

Θεσσαλονίκης - Τροποποίηση άρθρου 29 ν. 3905/2010 

Στο άρθρο 29 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), περί της Διεύθυνσης
Φεστιβάλ του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο του άρθρου
και στην παρ. 1 η αναφορά στη «Διεύθυνση» αντικαθίσταται από
την «Καλλιτεχνική Διεύθυνση», β) στην παρ. 1: βα) στην περ. (β)
πριν από τις λέξεις «Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ» προστίθεται η λέξη
«Διεθνούς», ββ) προστίθενται περ. (ε), (στ) και (ζ), γ) στις παρ. 2
και 3 η αναφορά σε «Διευθυντή του Φεστιβάλ» αντικαθίσταται
από την αναφορά σε «Καλλιτεχνικό Διευθυντή του Φεστιβάλ», δ)
στην παρ. 2: δα) στην περ. (γ) πριν από τις λέξεις «Φεστιβάλ Κι-
νηµατογράφου» προστίθενται οι λέξεις «στο Διεθνές», δβ) στο
τέλος της περ. (ε) προστίθενται οι λέξεις «, του Μουσείου Κινη-
µατογράφου και της ετήσιας δραστηριότητας του ΦΕΣΤΙΒΑΛ»
και το άρθρο 29 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 29
Καλλιτεχνική Διεύθυνση Φεστιβάλ

1. Αντικείµενο της Καλλιτεχνικής Διεύθυνσης Φεστιβάλ είναι:
(α) Η διοργάνωση Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηµατογράφου στη

Θεσσαλονίκη µε κινηµατογραφικά έργα Ελλήνων και ξένων δη-
µιουργών.

(β) Η διοργάνωση του Διεθνούς Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ στη
Θεσσαλονίκη µε κινηµατογραφικά έργα τεκµηρίωσης (ντοκιµαν-
τέρ) Ελλήνων και ξένων δηµιουργών.

(γ) Η διοργάνωση Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου, µη
διαγωνιστικού χαρακτήρα, στη Θεσσαλονίκη µε ελληνικά κινηµα-
τογραφικά έργα µικρού ή µεγάλου µήκους.

(δ) Η οργάνωση παράλληλων δραστηριοτήτων και εκδηλώ-
σεων.

ε) Η λειτουργία του Μουσείου Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης
και ειδικότερα η συγκέντρωση, η διάσωση και η µουσειολογική
και µουσειογραφική προβολή των στοιχείων της κινηµατογραφι-
κής ζωής της χώρας, η µελέτη και τεκµηρίωση υλικού που αφορά
την κινηµατογραφική τέχνη, η υλοποίηση εκθέσεων µε σκοπό την
επαφή του κοινού µε τον κινηµατογράφο, καθώς και η οργάνωση
ερευνητικών και εκπαιδευτικών προγραµµάτων σε συνεργασία
µε άλλους φορείς. 

στ) Ο προγραµµατισµός και η εποπτεία της ετήσιας δραστη-
ριότητας προβολών στις κινηµατογραφικές αίθουσες του ΦΕΣΤΙ-
ΒΑΛ, καθώς και η ευθύνη της τεχνικής λειτουργίας αυτών.

ζ) Η διοργάνωση αγοράς (market) οπτικοακουστικών έργων.
2. Ο Καλλιτεχνικός Διευθυντής του Φεστιβάλ έχει τις εξής αρ-

µοδιότητες:
(α) Προΐσταται της Διεύθυνσής του, εποπτεύει και συντονίζει

την οργάνωση και λειτουργία της.
(β) Σχεδιάζει, σε συνεργασία µε τον Διευθυντή Οικονοµικής

και Διοικητικής Υποστήριξης, τον οικονοµικό προγραµµατισµό
της Διεύθυνσης, τον οποίο υποβάλλει στον Γενικό Διευθυντή του
Φεστιβάλ.

(γ) Επιλέγει τα κινηµατογραφικά έργα που συµµετέχουν στο
Διεθνές Φεστιβάλ Κινηµατογράφου, στο Διεθνές Φεστιβάλ Ντο-
κιµαντέρ και στο Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου και κα-
θορίζει την ηµέρα και τη σειρά προβολής τους.

(δ) Καταρτίζει τους κανονισµούς διεξαγωγής των τριών Φεστι-
βάλ, τους οποίους στη συνέχεια υποβάλλει προς έγκριση στον
Γενικό Διευθυντή.

(ε) Είναι υπεύθυνος για την προετοιµασία, οργάνωση και εκτέ-
λεση όλων των εκδηλώσεων των Φεστιβάλ, του Μουσείου Κινη-
µατογράφου και της ετήσιας δραστηριότητας του ΦΕΣΤΙΒΑΛ.

(στ) Προσκαλεί σκηνοθέτες, καλλιτέχνες, δηµοσιογράφους,
συντελεστές κινηµατογραφικών έργων και γενικότερα πρόσωπα
που έχουν σχέση µε τον κινηµατογράφο και τον πολιτισµό από
την Ελλάδα και το εξωτερικό.

(ζ) Έχει κάθε άλλη αρµοδιότητα που του µεταβιβάζει ο Γενικός
Διευθυντής.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Πολιτισµού καθορίζονται οι αποδοχές του Καλ-
λιτεχνικού Διευθυντή του Φεστιβάλ.»

Άρθρο 60
Κωλύµατα, ασυµβίβαστα, θέσεις αποκλειστικής 
απασχόλησης και τρόπος επιλογής Διευθυντών

Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης -
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 33 ν. 3905/2010

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 33 του           ν.
3905/2010 (Α’ 219), περί των κωλυµάτων, ασυµβιβάστων, θέσεων
αποκλειστικής απασχόλησης και του τρόπου επιλογής των Διευ-
θυντών του Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) πριν από τις λέξεις
«Διευθυντής του ΦΕΣΤΙΒΑΛ» προστίθεται η λέξη «Καλλιτεχνικός»,
β) οι λέξεις «, ο Διευθυντής Διεθνών Οπτικουακουστικών Παρα-
γωγών και ο Διευθυντής του Μουσείου διαθέτουν σπουδές ή
επαγγελµατική εµπειρία συναφείς µε το αντικείµενο των οικείων
Διευθύνσεων» διαγράφονται και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Οι Διευθυντές του ΦΕΣΤΙΒΑΛ ορίζονται µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευ-
θυντή, µε τριετή θητεία που µπορεί να ανανεώνεται. Ο Καλλιτε-
χνικός Διευθυντής του ΦΕΣΤΙΒΑΛ είναι πρόσωπο
αναγνωρισµένου κύρους από το χώρο του ελληνικού ή του παγ-
κόσµιου κινηµατογράφου και ο Διευθυντής Οικονοµικής και Δι-
οικητικής Υποστήριξης έχει τα προσόντα της παρ. 2 του άρθρου
32. Οι Διευθυντές του ΦΕΣΤΙΒΑΛ επιλέγονται ύστερα από δηµό-
σια πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος.»

Άρθρο 61
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) το άρθρο 30 του ν. 3905/2010 (Α’ 219), περί Διεύθυνσης Διε-

θνών Οπτικοακουστικών Παραγωγών και 
β) το άρθρο 31 του ν. 3905/2010, περί Διεύθυνσης Μουσείου

Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΜΕΤΟΝΟΜΑΣΙΑ «ΠΡΟΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΟΥ

ΚΑΙ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΚΟΥ ΣΧΟΛΕΙΟΥ ΚΑΛΩΝ ΤΕΧΝΩΝ 
ΠΑΝΟΡΜΟΥ» ΣΕ «ΑΝΩΤΕΡΗ ΣΧΟΛΗ ΚΑΛΩΝ ΤΕΧΝΩΝ  

ΜΑΡΜΑΡΟΤΕΧΝΙΑΣ ΠΑΝΟΡΜΟΥ ΤΗΝΟΥ»
ΚΑΙ ΑΝΑΜΟΡΦΩΣΗ ΤΟΥ ΠΛΑΙΣΙΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ ΤΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 62
Νοµική φύση - Έδρα

1. Το Προπαρασκευαστικό και Επαγγελµατικό Σχολείο Καλών
Τεχνών Πανόρµου Τήνου, που ιδρύθηκε µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 1 του ν. 3136/1955 (Α’ 35), µετονοµάζεται σε «Ανώτερη
Σχολή Καλών Τεχνών  Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου» (εφε-
ξής: «η Σχολή») και διέπεται εφεξής από τον παρόντα και από τα
άρθρα 1, 2, 8, 9 και 11 έως 14 του ν. 3136/1955. 
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2. Η Σχολή έχει την έδρα της στον οικισµό Πύργου της Δηµο-
τικής Ενότητας Πανόρµου του Δήµου Τήνου της Περιφέρειας
Νοτίου Αιγαίου, συνιστά οργανική µονάδα του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και λειτουργεί σε επίπεδο Διεύθυνσης, που υπάγεται
στη Γενική Διεύθυνση Αρχαιοτήτων και Πολιτιστικής Κληρονο-
µιάς και εξυπηρετείται για το σύνολο των δαπανών της παρ. 3
του άρθρου 65 από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτι-
σµού.

Άρθρο 63
Σκοπός 

1. Σκοπός της Σχολής είναι η επαγγελµατική εκπαίδευση και
κατάρτιση των σπουδαστών της στη µαρµαροτεχνία και η προ-
παρασκευή τους, προκειµένου να συνεχίσουν τις σπουδές τους
σε Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα, συναφούς καλλιτεχνικού αν-
τικειµένου.

2. Για την εκπλήρωση των σκοπών της η Σχολή δύναται:
(α) να συνάπτει κάθε είδους συµβάσεις, συµφωνίες και µνηµό-

νια συνεργασίας και προγραµµατικές συµβάσεις µε φυσικά και
νοµικά πρόσωπα, ηµεδαπά και αλλοδαπά, 

(β) να συνεργάζεται µε φορείς που έχουν παρεµφερείς σκο-
πούς και 

(γ) να καθίσταται δικαιούχος για την υλοποίηση έργων-προ-
γραµµάτων χρηµατοδοτούµενων, εν όλω ή εν µέρει, από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ή από άλλους φορείς χρηµατοδότησης της
ηµεδαπής ή της αλλοδαπής.

Άρθρο 64
Διοικητική διάρθρωση

Η Σχολή διαρθρώνεται σε δύο (2) Τµήµατα ως εξής:
α) Τµήµα Διδασκαλίας και Έρευνας, του οποίου προΐσταται ο

Διευθυντής της Σχολής και
β) Τµήµα Διοικητικής, Οικονοµικής και Τεχνικής Υποστήριξης,

του οποίου προΐσταται υπάλληλος του Κλάδου ΠΕ Διοικητικού-
Οικονοµικού, ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού ή ΠΕ Οι-
κονοµικού.

Άρθρο 65
Έσοδα - Δαπάνες 

1. Έσοδα της Σχολής είναι:
α) χρηµατοδοτήσεις και κάθε είδους ενισχύσεις από την Ευ-

ρωπαϊκή Ένωση και από άλλους ευρωπαϊκούς ή διεθνείς οργα-
νισµούς,

β) δωρεές, ενισχύσεις, κληρονοµίες, κληροδοσίες, χορηγίες
και κάθε είδους εισφορές από φυσικά ή νοµικά πρόσωπα του
ιδιωτικού και του δηµοσίου τοµέα, της ηµεδαπής ή της αλλοδα-
πής,

γ) έσοδα από δίδακτρα σεµιναρίων ή θερινών τµηµάτων, για
τα οποία η Σχολή χορηγεί πιστοποιητικά παρακολούθησης,

δ) έσοδα από τέλη εγγραφής και φοίτησης αλλοδαπών σπου-
δαστών εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης,

ε) έσοδα από πωλήσεις, αναλήψεις εργασιών και υπηρεσιών
που σχετίζονται µε τους σκοπούς που υπηρετεί η Σχολή και 

στ) έσοδα από οποιαδήποτε άλλη πηγή.
Τα έσοδα των περ. α) έως στ) αποτελούν έσοδα του Κρατικού

Προϋπολογισµού.
2. Το ύψος των διδάκτρων και τελών εγγραφής και φοίτησης

των περ. γ) και δ) της παρ. 1 καθορίζεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Πολιτισµού, µετά από εισήγηση του Διευθυντή της Σχολής.

3. Η Σχολή προβαίνει σε δαπάνες  για τις ανάγκες του διδα-
κτηρίου, την προµήθεια των επίπλων, υλικών χρήσιµων για την
εκπαίδευση των σπουδαστών, την αµοιβή του έκτακτου διδακτι-
κού, διοικητικού και τεχνικού-βοηθητικού προσωπικού, τη σίτιση
των σπουδαστών και τις εν γένει ανάγκες για τη λειτουργία της,
τη συντήρηση των εγκαταστάσεών της, καθώς και για τις κτιριο-
λογικές της ανάγκες.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΣΠΟΥΔΑΣΤΩΝ ΚΑΙ ΦΟΙΤΗΤΩΝ

Άρθρο 66
Εισαγωγή στη Σχολή - Πρόγραµµα σπουδών

1. Στη Σχολή εισάγονται υποψήφιοι οι οποίοι κατέχουν τουλά-
χιστον απολυτήριο Γενικού Λυκείου (ΓΕ.Λ.) ή Επαγγελµατικού
Λυκείου (ΕΠΑ.Λ.) ή ισότιµου τίτλου της ηµεδαπής ή αλλοδαπής
και οι οποίοι, κατά παρέκκλιση του άρθρου 4 του ν. 4186/2013
(Α’ 193), επιτυγχάνουν σε ειδικές εξετάσεις. Οι εν λόγω εξετάσεις
διεξάγονται στις εγκαταστάσεις της Σχολής και περιλαµβάνουν
υποχρεωτική δια ζώσης εξέταση των υποψηφίων φοιτητών σε καλ-
λιτεχνική δεξιότητα στη µαρµαροτεχνία και γραπτή και προφορική
εξέταση σε επιλεγµένα θέµατα.

2. Οι σπουδές στη Σχολή είναι τριετείς, διαιρούνται σε έξι (6)
εξάµηνα σπουδών και καταλήγουν στην απόκτηση πτυχίου µαρ-
µαροτεχνίας επιπέδου 5 του Εθνικού Πλαισίου Προσόντων
(Ε.Π.Π.). Κάθε εξάµηνο σπουδών πιστώνεται µε είκοσι (20) πιστω-
τικές µονάδες (ECTS). Για να αποφοιτήσει από τη Σχολή ο σπου-
δαστής πρέπει, σωρευτικά, να έχει συµπληρώσει τρία (3) έτη
φοίτησης και να έχει συγκεντρώσει εκατόν είκοσι (120) ECTS. 

3. Κάθε σχολικό έτος, έως τρεις (3) απόφοιτοι της Σχολής, κατά
σειρά επιτυχίας, δύνανται να εισάγονται χωρίς εξετάσεις στην
Ανώτατη Σχολή Καλών Τεχνών ή σε άλλα Τµήµατα ή Σχολές Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής που έχουν ως αντικείµενο τις Καλές Τέχνες. Οι από-
φοιτοι της Σχολής δύνανται να κατατάσσονται σε Α.Ε.Ι. συναφούς
καλλιτεχνικής ειδικότητας µε τον τίτλο αποφοίτησής τους, κατόπιν
συµµετοχής σε κατατακτήριες εξετάσεις του ν. 3404/2005  (Α’
260).

4. Στη Σχολή µπορούν να φοιτούν και σπουδαστές, στους οποί-
ους χορηγούνται υποτροφίες λόγω του ιδιαίτερου ταλέντου τους,
στην τέχνη της µαρµαροτεχνίας, από το νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου «Πανελλήνιο Ιερό Ίδρυµα Ευαγγελιστρίας Τήνου».

5. Ο Κανονισµός Σπουδών της Σχολής εκδίδεται µε την από-
φαση της παρ. 2 του άρθρου 76  και περιλαµβάνει, ιδίως:

α) το βαθµολογικό σύστηµα και το σύστηµα αξιολόγησης των
σπουδαστών,

β) τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις των σπουδαστών, συµπε-
ριλαµβανοµένων των παροχών φοιτητικής µέριµνας,

γ) το πρόγραµµα σπουδών, το σύστηµα απουσιών, τα σχετικά
µε την έναρξη και λήξη του διδακτικού έτους, τις αργίες και τις
διακοπές, τη διδακτέα ύλη της Σχολής και την αντιστοίχιση των
µαθηµάτων µε τις µονάδες ECTS,

δ) τον τύπο των χορηγούµενων πτυχίων, και
ε) τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία εισαγωγής των τριών (3)

αποφοίτων της Σχολής σε Τµήµατα ή Σχολές Α.Ε.Ι. κατά το πρώτο
εδάφιο της παρ. 3.

6. Το πρόγραµµα σπουδών της Σχολής καταρτίζεται µε γνώ-
µονα την ιδιαίτερη φυσιογνωµία της και έχει ως σκοπό τη διδα-
σκαλία της τέχνης του µαρµάρου και την άρτια εκπαίδευση των
σπουδαστών της, λαµβάνοντας υπόψη την τηνιακή µαρµαροτε-
χνία, την παράδοση του µαρµάρου µε την αρχαία και νεότερη
µορφή της, καθώς και την εξέλιξη της τεχνικής. 

Άρθρο 67
Επαγγελµατικά και λοιπά δικαιώµατα

1. Οι απόφοιτοι της Σχολής έχουν το δικαίωµα να προσλαµβά-
νονται, κατά προτεραιότητα, σε έργα αναστηλώσεων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού ως ΔΕ Μαρµαροτεχνίτες σύµφωνα µε την παρ.
12 του άρθρου 79 του               π.δ. 4/2018 (Α’ 7), να εργάζονται
ως εξειδικευµένοι Μαρµαροτεχνίτες και να εκτελούν παραγγε-
λίες έργων γλυπτικής, συναφών µε το αντικείµενό τους, όπως
έργα για νεκροταφεία ή τάφους, διακοσµήσεις σε εκκλησίες,
προτοµές, ανδριάντες, ορθοµαρµαρώσεις.

2. Οι απόφοιτοι της Σχολής δύνανται να αιτηθούν την εγγραφή
τους στο Επιµελητήριο Εικαστικών Τεχνών Ελλάδος, εφόσον
έχουν διετή καλλιτεχνική δραστηριότητα επιπλέον της τριετούς
φοίτησής τους στη Σχολή, µε αναλογική εφαρµογή της διαδικα-
σίας των παρ. 2, 3 και 5 του άρθρου 4 του ν. 1218/1981 (Α’ 289). 
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3. Οι απόφοιτοι της Σχολής που έχουν γίνει δεκτοί στο Επιµε-
λητήριο Εικαστικών Τεχνών Ελλάδος , δύνανται να λαµβάνουν
µέρος σε καλλιτεχνικούς διαγωνισµούς , έχοντας τα ίδια δικαιώ-
µατα µε τα λοιπά µέλη του Επιµελητηρίου Εικαστικών Τεχνών Ελ-
λάδος, στην περίπτωση βράβευσης ή επιλογής από την Επιτροπή
Διαγωνισµού στον οποίο υποβλήθηκε το έργο τους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΘΕΜΑΤΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ

Άρθρο 68
Διευθυντής 

1. Της Σχολής προΐσταται Διευθυντής, ο οποίος διορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, κατόπιν πρόσκλησης εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος, η οποία καταρτίζεται από τον Σύλλογο
Καθηγητών της Σχολής. Η αξιολόγηση των υποψηφιοτήτων
πραγµατοποιείται από τον Σύλλογο Καθηγητών της Σχολής, ο
οποίος συντάσσει αιτιολογηµένη εισήγηση που περιλαµβάνει
αξιολογικό πίνακα κατάταξης των υποψηφίων. Η εισήγηση του
δεύτερου εδαφίου διαβιβάζεται σε ειδική πενταµελή Επιτροπή,
η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και
εκφράζει τη σύµφωνη γνώµη της. Η Επιτροπή αποτελείται από
δύο (2) Καθηγητές Αρχιτεκτονικών Σχολών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής,
ανάλογα µε το αντικείµενο της εκάστοτε προκήρυξης και τρεις
(3) Καθηγητές καλλιτεχνικών µαθηµάτων της Ανωτάτης Σχολής
Καλών Τεχνών (Α.Σ.Κ.Τ.), ή άλλων Τµηµάτων ή Σχολών Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής που έχουν ως αντικείµενο τις Καλές Τέχνες.

2. Ο Διευθυντής είναι µόνιµος υπάλληλος του Υπουργείου Πο-
λιτισµού.

3. Η θέση του Διευθυντή είναι πλήρους και αποκλειστικής απα-
σχόλησης. Τον Διευθυντή, όταν απουσιάζει ή κωλύεται, αναπλη-
ρώνει ο έτερος καθηγητής Γλυπτικής ή Ζωγραφικής, ύστερα από
απόφαση του Συλλόγου Καθηγητών.

Άρθρο 69
Προσόντα Διευθυντή

Ο Διευθυντής διαθέτει τα εξής προσόντα:
α) κατέχει πτυχίο της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών ή ισό-

τιµο τίτλο της αλλοδαπής,
β) έχει την ειδικότητα του γλύπτη ή ζωγράφου, 
γ) έχει αναγνωρισµένο και αξιόλογο καλλιτεχνικό έργο και
δ) έχει πενταετή τουλάχιστον οργανωτική και διοικητική εµπει-

ρία.

Άρθρο 70
Αρµοδιότητες Διευθυντή

1. Ο Διευθυντής είναι αρµόδιος για την εύρυθµη λειτουργία
της Σχολής, καθορίζει το επιχειρησιακό σχέδιο δράσης της και
εκπροσωπεί τη Σχολή δικαστικά και εξώδικα. 

Ειδικότερα, ο Διευθυντής:
α) εποπτεύει και συντονίζει την οµαλή λειτουργία των υπηρε-

σιών της Σχολής,
β) επιβλέπει την τήρηση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουρ-

γίας,
γ) εξειδικεύει, σε συνεργασία µε τον Σύλλογο των Καθηγητών,

την εκπαιδευτική πολιτική και τη στρατηγική της Σχολής και ει-
σηγείται τους επιµέρους στόχους και τα µέσα που απαιτούνται
για την υλοποίηση της αποστολής της και, ιδίως, τρόπους και
µέσα διασφάλισης της βιωσιµότητας της Σχολής, προώθησης
της οικονοµικής της ανάπτυξης και αποτελεσµατικής προσέλκυ-
σης χορηγών και δωρητών,

δ) είναι υπεύθυνος για την εκτέλεση των συµβάσεων της Σχο-
λής και συνοµολογεί και υπογράφει τις συµβάσεις της,

ε) εγκρίνει τις λειτουργικές δαπάνες της Σχολής, στο πλαίσιο
του ετήσιου προϋπολογισµού,

στ) κατανέµει και τοποθετεί το προσωπικό στις οργανικές µο-
νάδες της Σχολής και λαµβάνει τα απαραίτητα µέτρα για την ανα-

βάθµιση και πληρέστερη αξιοποίησή του, και
ζ) αξιολογεί ετησίως το διδακτικό και λοιπό προσωπικό της

Σχολής.
2. Ο Διευθυντής δύναται να ορισθεί δευτερεύων διατάκτης,

κατά την έννοια της παρ. 1 του άρθρου 65 του        ν. 4270/2014
(Α’ 143).

3. Ο Διευθυντής προεδρεύει του Συλλόγου Καθηγητών της
Σχολής και επιτρέπεται να διδάσκει τα µαθήµατα της Σχολής που
εντάσσονται στην ειδικότητά του.

Άρθρο 71
Σύλλογος Καθηγητών

1. Το διδακτικό προσωπικό και ο Διευθυντής του Σχολείου
αποτελούν τον Σύλλογο Καθηγητών.

2. Ο Σύλλογος των Καθηγητών αποφασίζει για κάθε ζήτηµα
που αφορά στην εκπαιδευτική λειτουργία και οργάνωση της Σχο-
λής, σύµφωνα µε τον παρόντα και τον Εσωτερικό Κανονισµό Λει-
τουργίας της Σχολής.

Άρθρο 72
Εσωτερικός Κανονισµός Λειτουργίας

Με τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας της Σχολής, ο
οποίος εγκρίνεται µε την απόφαση της παρ. 3 του άρθρου 76,
καθορίζονται ιδίως:

α) η εσωτερική οργάνωση της Σχολής,
β) οι αρµοδιότητες του Διευθυντή της Σχολής,
γ) οι αρµοδιότητες του Συλλόγου των Καθηγητών,
δ) η κατανοµή των αρµοδιοτήτων, τα δικαιώµατα και οι υπο-

χρεώσεις του διοικητικού, βοηθητικού και τεχνικού προσωπικού,
και

ε) η διαδικασία και τα όργανα κατάρτισης και δηµοσίευσης των
προσκλήσεων εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την επιλογή του
προσωπικού που εργάζεται µε συµβάσεις έργου, εργασίας ορι-
σµένου χρόνου, και παροχής υπηρεσιών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

Άρθρο 73
Διδακτικό προσωπικό

1. Το διδακτικό προσωπικό της Σχολής αποτελείται από οκτώ
(8) υπαλλήλους ως εξής:

(α) τον Διευθυντή της Σχολής, 
(β) έναν (1) Καθηγητή Γλυπτικής ή Ζωγραφικής, που κατέχει

πτυχίο Α.Ε.Ι. Καλών Τεχνών της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλ-
λοδαπής και έχει αναγνωρισµένο και αξιόλογο καλλιτεχνικό
έργο. Αν ο Διευθυντής έχει την ειδικότητα του γλύπτη, η προκή-
ρυξη της θέσης του καθηγητή γίνεται στο γνωστικό αντικείµενο
του ζωγράφου, και αντιστρόφως,

(γ) έναν (1) Καθηγητή Αρχιτέκτονα Μηχανικό-Αναστηλωτή
(ΠΕ), που κατέχει γα) δίπλωµα Αρχιτέκτονα Μηχανικού Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής ή ισότιµου τίτλου ανώτατης εκπαίδευσης της αλλοδα-
πής, γβ) µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ανα-
γνωρισµένου πανεπιστηµίου της αλλοδαπής µε αντικείµενο στις
αποκαταστάσεις ή στις αναστηλώσεις και γγ) αξιόλογο επαγγελ-
µατικό έργο στο εν λόγω αντικείµενο,

(δ) έναν (1) Καθηγητή Ιστορίας της Τέχνης (ΠΕ), που κατέχει
δα) πτυχίο Φιλοσοφικής Σχολής, κατά προτίµηση Τµήµατος Ιστο-
ρίας και Αρχαιολογίας ή Φιλοσοφίας ή Ιστορίας ή Ιστορίας και
Εθνολογίας ή Ιστορίας, Αρχαιολογίας και Κοινωνικής Ανθρωπο-
λογίας ή Κοινωνικής Ανθρωπολογίας και Ιστορίας, Α.Ε.Ι. της ηµε-
δαπής ή ισότιµου τίτλου της αλλοδαπής, ή πτυχίο του Τµήµατος
Θεωρίας και Ιστορίας της Τέχνης της Ανώτατης Σχολής Καλών
Τεχνών ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής και δβ) µεταπτυχιακό
τίτλο σπουδών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένου πανεπι-
στηµίου της αλλοδαπής στην ιστορία της τέχνης ή σε συναφές
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αντικείµενο,
(ε) τρεις (3) Δασκάλους Μαρµαροτεχνίας (ΔΕ), απόφοιτους

της Σχολής, µε αξιόλογο έργο που πιστοποιεί την ικανότητά τους
να διδάξουν το εν λόγω µάθηµα στο πλαίσιο των ιδιαίτερων απαι-
τήσεων της Σχολής και

(στ) έναν (1) Βοηθό Εργαστηρίων, Μαρµαροτεχνίτη (ΔΕ), από-
φοιτο της Σχολής, µε αξιόλογο έργο και εµπειρία, ο οποίος υπο-
βοηθεί το διδακτικό έργο ως τεχνικός βοηθός στα εργαστήρια
Γλυπτικής και Ζωγραφικής και ως βοηθός εργαστηρίου στο µά-
θηµα της Μαρµαροτεχνίας. Ο Βοηθός Εργαστηρίων δύναται να
εκτελεί και καθήκοντα τεχνικού υπαλλήλου/γενικών καθηκόν-
των/γενικής επιστασίας σε περίπτωση έλλειψης του αρµοδίου
υπαλλήλου, καθώς και να εκτελεί εργασίες συντήρησης του εξο-
πλισµού της Σχολής.

2. Το διδακτικό προσωπικό της παρ. 1 διορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού, κατόπιν πρόσκλησης εκδήλωσης εν-
διαφέροντος, η οποία καταρτίζεται από τον Σύλλογο Καθηγητών
της Σχολής. Η αξιολόγηση των υποψηφιοτήτων πραγµατοποιεί-
ται από τον Σύλλογο Καθηγητών της Σχολής, ο οποίος συντάσσει
αιτιολογηµένη εισήγηση που περιλαµβάνει αξιολογικό πίνακα κα-
τάταξης των υποψηφίων. Η εισήγηση του δεύτερου εδαφίου δια-
βιβάζεται σε ειδική πενταµελή επιτροπή, η οποία εκφράζει τη
σύµφωνη γνώµη της. 

3. Η ειδική επιτροπή της παρ. 2 συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και αποτελείται από: δύο (2) Καθηγητές
Αρχιτεκτονικής Σχολής Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής, ανάλογα µε το αν-
τικείµενο της εκάστοτε προκήρυξης, και τρεις (3) Καθηγητές

καλλιτεχνικών µαθηµάτων της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών
(Α.Σ.Κ.Τ.) ή άλλων Τµηµάτων ή Σχολών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής που
έχουν ως αντικείµενο τις καλές τέχνες.

4. Το διδακτικό προσωπικό της Σχολής είναι µόνιµοι υπάλληλοι
του Υπουργείου Πολιτισµού και οι πάσης φύσεως αµοιβές τους
βαρύνουν τον προϋπολογισµό αυτού, σύµφωνα µε τον  ν.
4354/2015 (Α’ 176).

5. Ως ανώτατο όριο ηλικίας εισόδου του µόνιµου διδακτικού
προσωπικού της Σχολής ορίζεται το πεντηκοστό πέµπτο έτος.

6. Η Σχολή µπορεί να συνεργάζεται µε εξωτερικούς συνεργά-
τες, καλλιτέχνες, επιστήµονες ή επαγγελµατίες, συνάπτοντας,
προς τούτο, συµβάσεις παροχής υπηρεσιών, συµβάσεις έργου
ή συµβάσεις ορισµένου χρόνου, µε σκοπό τον εµπλουτισµό και
την υποστήριξη του διδακτικού προγράµµατος και της δράσης
της, καθώς και για τις ανάγκες υλοποίησης σεµιναρίων, συνερ-
γασιών µε άλλα Ιδρύµατα ή άλλων δράσεων σχετικών µε το αν-
τικείµενό της. Οι αµοιβές και οι κάθε είδους αποζηµιώσεις των
προσώπων του προηγούµενου εδαφίου καταβάλλονται από τον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού.

Άρθρο 74
Διοικητικό, βοηθητικό και τεχνικό προσωπικό

1. Στη Σχολή συστήνονται πέντε (5) οργανικές θέσεις µόνιµου
προσωπικού, οι οποίες κατανέµονται κατά κατηγορία, κλάδο και
ειδικότητα ως εξής: 
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Το προσωπικό της παρ. 1 είναι µόνιµοι υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού, προσλαµβάνεται σύµφωνα µε τον ν. 4765/2021
(Α’ 6) και αµείβεται από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου,
βάσει του ν. 4354/2015 (Α’ 176).

3. Έως την πρόσληψη του προσωπικού, σύµφωνα µε την παρ.
2, είναι δυνατόν τα καθήκοντα αυτού να ανατίθενται σε απασχο-
λούµενους µε σύµβαση ορισµένου χρόνου, έργου ή παροχής
υπηρεσιών. Για την πρόσληψη καταρτίζεται πρόσκληση εκδήλω-
σης ενδιαφέροντος από τον Διευθυντή της Σχολής, στην οποία
αναγράφονται τα ειδικότερα προσόντα, ο τρόπος αξιολόγησης
αυτών και κάθε άλλο αναγκαίο στοιχείο. Η αξιολόγηση των υπο-
ψηφίων πραγµατοποιείται από τον Σύλλογο των Καθηγητών και
η απόφαση λαµβάνεται από τον Διευθυντή της Σχολής. Το προ-
σωπικό της παρούσας αµείβεται από τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου Πολιτισµού.

4. Για την κάλυψη απρόβλεπτων ή έκτακτων αναγκών είναι δυ-
νατή η πρόσληψη εποχικού και έκτακτου προσωπικού, το οποίο
αµείβεται από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 75
Παραχώρηση χρήσης δηµοτικών ακινήτων

χωρίς αντάλλαγµα στο Υπουργείο Πολιτισµού

1. Παραχωρείται, άνευ ανταλλάγµατος, στο Υπουργείο Πολι-
τισµού, η χρήση του δηµοτικού ακινήτου που βρίσκεται στον
Δήµο Τήνου της Περιφερειακής Ενότητας Κυκλάδων της Περι-
φέρειας Νοτίου Αιγαίου, εµβαδού 3.104,23 τ.µ., ιδιοκτησίας του
Δήµου Τήνου, όπως αυτό εµφαίνεται υπό στοιχεία «Ω-Α1-Β1-Γ1-
Δ1-Ε1-Ζ1-Η1-Θ1-Ι1-Κ1-Λ1-Μ1-Ν1-Ξ1-Ο1-Π1-Ρ1-Σ1-Τ1-Υ1-Φ1-Χ1-
Ψ1-Ω1-Α2-Β2-Γ2-Δ2-Ε2-Ζ2-Η2-Θ2-Ι2-Κ2-Λ2-Μ2-Ν2-Ξ2-Ο2-Π2-Ρ-Π
-Ο-Ξ-Ν-Μ-Λ-Κ-Ι-Θ-Η-Ζ-Ε-Δ-Η3-Θ3-Ι3-Κ3-Λ3-Μ3-Ν3» στο από Φε-
βρουαρίου 2022 τοπογραφικό διάγραµµα, που επισυνάπτεται
στον παρόντα ως Παράρτηµα Α’. Η παραχώρηση ορίζεται αορί-
στου διαρκείας, για όσο χρόνο λειτουργεί η Ανώτερη Σχολή
Μαρµαροτεχνίας Τήνου, και πραγµατοποιείται προς τον σκοπό
της στέγασης και λειτουργίας της Σχολής και των υπηρεσιών
της.

2. Για την αποδοχή παραχώρησης της χρήσης του ακινήτου
της παρ. 1, εκδίδεται απόφαση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Πολιτισµού, στην οποία περιγράφονται το υπό πα-
ραχώρηση ακίνητο και ο σκοπός της παραχώρησης. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - 

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 76
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Πολιτισµού, που εκδίδεται εντός προθεσµίας
δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, κατόπιν εισή-
γησης του Συλλόγου των Καθηγητών της Ανώτερης Σχολής
Καλών Τεχνών  Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου, καθορίζονται
η διαδικασία εισαγωγής των σπουδαστών, ο τρόπος διενέργειας
των ειδικών εισαγωγικών εξετάσεων, το αντικείµενο της εξέτα-
σης και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εισαγωγή σπουδαστών
στο πρώτο έτος σπουδών της Σχολής, σύµφωνα µε το άρθρο 66.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, που εκδίδεται, εντός προθε-
σµίας δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, κατόπιν
εισήγησης του Συλλόγου των Καθηγητών της Σχολής, εγκρίνεται
ο Κανονισµός Σπουδών της Σχολής της παρ. 5 του άρθρου 66.

3. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, που εκδίδεται
εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, κατόπιν
πρότασης του Συλλόγου των Καθηγητών, εγκρίνεται ο Εσωτερι-

κός Κανονισµός Λειτουργίας της Σχολής του άρθρου 72.
4. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού καθορίζονται οι

προϋποθέσεις, η διαδικασία και κάθε άλλο θέµα σχετικά µε τη
χορήγηση υποτροφιών σε σπουδαστές της Σχολής από το νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου «Πανελλήνιο Ιερό Ίδρυµα Ευαγ-
γελιστρίας Τήνου», σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 66.

Άρθρο  77
Μεταβατικές διατάξεις

1. Ο Διευθυντής και το προσωπικό όλων των κατηγοριών της
Σχολής που επελέγησαν και διορίστηκαν βάσει του ν. 3136/1955
(Α’ 35) εξακολουθούν να ασκούν τα καθήκοντά τους, λαµβάνον-
τας αυτοδικαίως το σύνολο των αποδοχών τους και το αναλο-
γούν επίδοµα θέσης ευθύνης του άρθρου 16 του ν. 4354/2015
(Α’ 176).

2. Έως την έκδοση του Εσωτερικού Κανονισµού Λειτουργίας
της Σχολής, τα θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας της Σχολής
ρυθµίζονται µε απόφαση του Διευθυντή της.

3. Πάσης φύσεως συµβάσεις εργασίας ή εντολής ή ανάθεσης
έργου ή υπηρεσίας που έχει συνάψει το Προπαρασκευαστικό και
Επαγγελµατικό Σχολείο Καλών Τεχνών Πανόρµου Τήνου συνεχί-
ζονται από τη Σχολή.

4. Διοικητικές διαδικασίες ή ρυθµίσεις που έχουν εκκινήσει ή
µε οποιονδήποτε τρόπο προβλεφθεί ή δροµολογηθεί σχετικά µε
την πρόσληψη προσωπικού για την κάλυψη των αναγκών της
Σχολής συνεχίζονται χωρίς άλλη διαδικασία από τα αρµόδια όρ-
γανα και µε τους ίδιους όρους.

5. Έως την 30ή Ιουνίου 2025 οι οικονοµικές υποχρεώσεις της
Σχολής εξυπηρετούνται από το σχολικό ταµείο, σύµφωνα µε τα
άρθρα 6 και 7 του ν. 3136/1955.

Άρθρο 78
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται κάθε γενική
ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη µε τις διατάξεις του παρόντος
Μέρους.

ΜΕΡΟΣ Ζ’
ΘΕΣΠΙΣΗ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΘΕΑΤΡΙΚΩΝ ΒΡΑΒΕΙΩΝ,

ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ 
ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ 

ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΡΑΤΙΚΑ ΘΕΑΤΡΙΚΑ ΒΡΑΒΕΙΑ

Άρθρο  79
Θεατρικό Βραβείο «Μελίνα Μερκούρη»

1. Για την ενίσχυση των προσπαθειών των νέων γυναικών ηθο-
ποιών θεσπίζεται ετήσιο Κρατικό Βραβείο µε την επωνυµία «ΘΕ-
ΑΤΡΙΚΟ ΒΡΑΒΕΙΟ ΜΕΛΙΝΑ ΜΕΡΚΟΥΡΗ». Το Θεατρικό Βραβείο
Μελίνα Μερκούρη απονέµεται από τον Υπουργό Πολιτισµού  σε
υποψήφια απόφοιτη δραµατικής σχολής, µε ικανή πορεία στις
θεατρικές σκηνές και µε συµµετοχές σε παραστάσεις και ερµη-
νείες σε ρόλους που έχουν αναδείξει και αποδείξει το ταλέντο
της κατά την περασµένη θεατρική περίοδο.

2. Η αξιολόγηση του έργου και η απονοµή του Βραβείου του
παρόντος γίνονται από πενταµελή Επιτροπή που συγκροτείται
µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και αποτελείται από πρό-
σωπα εγνωσµένου κύρους του θεάτρου και των παραστατικών
τεχνών. Με την ίδια απόφαση ορίζονται ο Πρόεδρος της Επιτρο-
πής και ένας υπάλληλος του Υπουργείου Πολιτισµού που εκτελεί
χρέη γραµµατέα αυτής.

8084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 80
Θεατρικό Βραβείο «Δηµήτρης Χορν»

1. Για την ενίσχυση των προσπαθειών των νέων ανδρών ηθο-
ποιών θεσπίζεται ετήσιο Κρατικό Βραβείο µε την επωνυµία «ΘΕ-
ΑΤΡΙΚΟ ΒΡΑΒΕΙΟ ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΧΟΡΝ». Το Θεατρικό Βραβείο
Δηµήτρης Χορν απονέµεται από τον Υπουργό Πολιτισµού για την
καλύτερη ερµηνεία νέου άνδρα ηθοποιού κατά την περασµένη
θεατρική περίοδο.

2. Η αξιολόγηση του έργου και η απονοµή του Βραβείου γί-
νονται από πενταµελή Επιτροπή που συγκροτείται µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού και αποτελείται από πρόσωπα εγνω-
σµένου κύρους του θεάτρου και των παραστατικών τεχνών. Με
την ίδια απόφαση ορίζονται ο Πρόεδρος της Επιτροπής και ένας
υπάλληλος του Υπουργείου Πολιτισµού που εκτελεί χρέη γραµ-
µατέα αυτής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΘΕΜΑΤΑ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ ΣΥΛΛΟΓΙΚΗΣ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ

Άρθρο 81
Ενίσχυση της προστασίας των δικαιωµάτων
στο διαδίκτυο -Τροποποίηση παρ. 1 και 10Α

άρθρου 66Ε ν. 2121/1993

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 66Ε του ν. 2121/1993 (Α’ 25), περί
προστασίας των δικαιωµάτων στο διαδίκτυο, επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις: α) στο δεύτερο εδάφιο η φράση «του δι-
καιώµατος πνευµατικής ιδιοκτησίας ή του συγγενικού
δικαιώµατος, το οποίο προσβάλλεται» αντικαθίσταται από τη
φράση «των ανωτέρω δικαιωµάτων που προσβάλλονται», β) στο
τρίτο εδάφιο µετά από τη λέξη «διαδίκτυο» προστίθενται οι λέ-
ξεις «ο καθολικός ή ειδικός διάδοχος αυτού», γ) στο πέµπτο εδά-
φιο µετά τις λέξεις «κατάληξη .gr» προστίθενται οι λέξεις «ή .ελ
», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Αν προσβάλλεται στο διαδίκτυο δικαίωµα πνευµατικής ιδιο-
κτησίας ή συγγενικό δικαίωµα, ο δικαιούχος µπορεί να ακολου-
θήσει την περιγραφόµενη στις επόµενες παραγράφους
διαδικασία. Την ίδια διαδικασία δύναται να ακολουθήσει οµοίως,
ο δικαιούχος των ανωτέρω δικαιωµάτων που προσβάλλονται δια
της προσφοράς προϊόντων ή υπηρεσιών στο διαδίκτυο είτε µέσω
διαφήµισης είτε µέσω προώθησης. Ως δικαιούχος για τις ανάγ-
κες του παρόντος άρθρου νοείται ο δικαιούχος του οποίου το δι-
καίωµα προσβάλλεται στο διαδίκτυο, ο καθολικός ή ειδικός
διάδοχος αυτού, καθώς και οποιοσδήποτε οργανισµός συλλογι-
κής διαχείρισης ή προστασίας, στον οποίο έχει ανατεθεί η δια-
χείριση ή η προστασία δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή
συγγενικών δικαιωµάτων. Η παρούσα διαδικασία δεν εφαρµόζε-
ται στις περιπτώσεις προσβολών που τελούνται από τελικούς
χρήστες. Η παρούσα διαδικασία δεν θίγει τη διαδικασία που προ-
βλέπεται από τον Κανονισµό Διαχείρισης και Εκχώρησης Ονοµά-
των Χώρου (domain names) µε κατάληξη .gr ή .ελ  της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (ΕΕΤΤ), ο οποίος
καταρτίζεται µε απόφαση της ΕΕΤΤ.»

2. Στην περ. β) της παρ. 5 του άρθρου 66Ε του                   ν.
2121/1993, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:  α) διαγρά-
φονται οι λέξεις «όπου είναι εφικτό», β)   οι λέξεις «τον πάροχο
υπηρεσίας φιλοξενίας» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τους πα-
ρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών» εφόσον τα στοιχεία επικοινω-
νίας τους έχουν συµπεριληφθεί στην αίτηση, γ)  µετά τις λέξεις
«ή/και ονοµάτων χώρου» προστίθενται οι λέξεις «ή/και των διευ-
θύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου», και η παρ. 5 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«5. Η Επιτροπή εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη
λήψη της αίτησης αποφασίζει είτε να θέσει την υπόθεση στο αρ-
χείο, είτε να συνεχίσει τη διαδικασία.

α) Η υπόθεση τίθεται στο αρχείο µε πράξη της Επιτροπής,
στην οποία αναφέρονται τουλάχιστον ένας από τους ακόλου-
θους λόγους:

αα) µη χρήση της προδιατυπωµένης αίτησης,

αβ) έλλειψη επαρκούς πληροφόρησης,
αγ) ύπαρξη εκκρεµοδικίας µεταξύ των ίδιων µερών ή έκδοση

οριστικής απόφασης επί της εξεταζόµενης διαφοράς,
αδ) έλλειψη αρµοδιότητας,
αε) έλλειψη λόγων και επαρκών αποδεικτικών στοιχείων (προ-

δήλως αβάσιµη),
αστ) απόσυρση της αίτησης πριν από την εξέτασή της,
αζ) µη καταβολή του τέλους εξέτασης της υπόθεσης σύµφωνα

µε την παρ. 3 και,
αη) λήψη άδειας χρήσης δικαιωµάτων.
β) Αν συνεχιστεί η διαδικασία, η Επιτροπή ενηµερώνει ταυτό-

χρονα εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη λήψη της αί-
τησης τους παρόχους πρόσβασης στο διαδίκτυο και,  τους
παρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών, εφόσον τα στοιχεία επικοινω-
νίας τους έχουν συµπεριληφθεί στην αίτηση,  τους διαχειριστές
και τους ιδιοκτήτες των αναφερόµενων στην αίτηση ιστοτόπων
ή/και ονοµάτων χώρου ή/και των διευθύνσεων διαδικτυακού πρω-
τοκόλλου.

Η γνωστοποίηση αυτή περιλαµβάνει τουλάχιστον τον ακριβή
προσδιορισµό των δικαιωµάτων που υποστηρίζεται ότι προσβάλ-
λονται, τις διατάξεις του νόµου που κατά τη δήλωση του δικαιού-
χου παραβιάζονται, περίληψη των γεγονότων και των
αποτελεσµάτων της αξιολόγησης των αποδεικτικών στοιχείων,
τους όρους τερµατισµού της διαδικασίας και αναφορά της δυ-
νατότητας εκούσιας συµµόρφωσης των εµπλεκοµένων.»

3. Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 66Ε του ν.
2121/1993 µετά τη λέξη «διαδίκτυο» προστίθενται οι λέξεις «και,
όπου είναι εφικτό, τον πάροχο ενδιάµεσων υπηρεσιών» και η
παρ. 8 διαµορφώνεται ως εξής: 

«8. Εάν η Επιτροπή διαπιστώσει, ότι το δικαίωµα πνευµατικής
ιδιοκτησίας ή το συγγενικό δικαίωµα προσβάλλεται, καλεί τους
αποδέκτες της γνωστοποίησης να αποµακρύνουν το περιεχό-
µενο που προσβάλλει το δικαίωµα ή να διακόψουν την πρόσβαση
σε αυτό και να λάβουν οποιοδήποτε άλλο µέτρο κρίνει η Επι-
τροπή πρόσφορο και το οποίο στοχεύει στην παύση, στην απο-
τροπή επανάληψης ή και στην πρόληψη της προσβολής. Εάν ο
ιστότοπος στον οποίο βρίσκεται το περιεχόµενο φιλοξενείται σε
διακοµιστή (server) που βρίσκεται εντός της ελληνικής επικρά-
τειας, η Επιτροπή καλεί τους αποδέκτες της γνωστοποίησης να
αποµακρύνουν το συγκεκριµένο περιεχόµενο και να λάβουν
οποιοδήποτε άλλο µέτρο κρίνει η Επιτροπή πρόσφορο και το
οποίο στοχεύει στην παύση, στην αποτροπή επανάληψης ή και
στην πρόληψη της προσβολής. Σε περίπτωση προσβολών µεγά-
λης κλίµακας, η Επιτροπή µπορεί να αποφασίσει, αντί για την
αποµάκρυνση του περιεχοµένου, διακοπή της πρόσβασης σε
αυτό και λήψη οποιουδήποτε άλλου µέτρου κρίνει πρόσφορο και
το οποίο στοχεύει στην παύση, στην αποτροπή επανάληψης ή
και στην πρόληψη της προσβολής. Αν ο ιστότοπος φιλοξενείται
σε διακοµιστή εκτός της ελληνικής επικράτειας, η Επιτροπή
καλεί τον πάροχο πρόσβασης στο διαδίκτυο και, όπου είναι εφι-
κτό, τον πάροχο ενδιάµεσων υπηρεσιών να διακόψει την πρό-
σβαση στο περιεχόµενο και να λάβει οποιοδήποτε άλλο µέτρο
κρίνει η Επιτροπή πρόσφορο και το οποίο στοχεύει στην παύση,
στην αποτροπή επανάληψης ή και στην πρόληψη της προσβο-
λής.»

4. Στην παρ. 10Α του άρθρου 66Ε του ν. 2121/1993, επέρχον-
ται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην υποπαρ. 1: αα) στην
περ. α) διαγράφεται η λέξη «προστατευόµενων» και στο τέλος
της προστίθενται οι λέξεις «εντός της ελληνικής επικράτειας ή
σχετικά µε οπτικοακουστικά έργα που πρόκειται να µεταδοθούν
ή να παρουσιασθούν ή να καταστούν προσιτά στο κοινό, όπου
και όταν αυτό επιλέγει», αβ) στην περ. β) οι λέξεις «συνδροµητική
σύνδεση» αντικαθίστανται από τη λέξη «πρόσβαση» και οι λέξεις
«και, ιδίως,» αντικαθίστανται από τις λέξεις «συµπεριλαµβανοµέ-
νης της πρόσβασης», αγ) στην περ. γ) οι λέξεις «στον συγκεκρι-
µένο εντοπιστή πόρων (URL) ή διεύθυνση διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP address) ή όνοµα τοµέα (domain name)» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «στους συγκεκριµένους εντοπιστές
πόρων (URLs), ή διευθύνσεις διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP ad-
dresses) ή ονόµατα τοµέα (domain names)  β) στην υποπαρ. 2:
βα) η περ. α) αντικαθίσταται, ββ) στο πρώτο εδάφιο της περ. β)
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η λέξη «ή» αντικαθίσταται από τη λέξη «επί», βγ) στο δεύτερο
εδάφιο της περ. β) η λέξη «ή» αντικαθίσταται από τη λέξη «επί»
και µετά από τις λέξεις «η Επιτροπή» οι λέξεις «εφόσον παρίστα-
ται ανάγκη» διαγράφονται, βδ) η περ. γ) αντικαθίσταται, βε) προ-
στίθενται περ. δ) και ε), γ) στην υποπαρ. 3 η λέξη «τοµέα»
αντικαθίσταται από τη λέξη «χώρου», δ) στην υποπαρ. 4: δα) στο
πρώτο εδάφιο οι λέξεις «Οι διαχειριστές και ιδιοκτήτες ιστοτό-
πων ή ονοµάτων χώρου» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Οι δια-
χειριστές ή/και ιδιοκτήτες των ονοµάτων ή των διευθύνσεων
διαδικτυακού πρωτοκόλλου» και δβ) στο δεύτερο εδάφιο η
φράση «Η προσφυγή δεν αναστέλλει αυτοδίκαια» αντικαθίσταται
από τη φράση «Η προθεσµία για την άσκηση της προσφυγής και
η άσκησή της δεν αναστέλλουν», ε) στο πρώτο εδάφιο της υπο-
παρ. 5 οι λέξεις «της παρ. 1» αντικαθίστανται από τις λέξεις «της
υποπαρ. 1 και της περ. ε) της υποπαρ. 2» και η φράση «των ιστο-
τόπων ή ονοµάτων χώρου που ασκήσανε την προσφυγή και εθί-
γησαν» αντικαθίσταται από τη φράση «των ονοµάτων χώρου ή
των διευθύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου που άσκησε την
προσφυγή και εθίγη», στ) στην υποπαρ. 6: στα) στο πρώτο εδά-
φιο οι λέξεις «της αίτησης της παρ. 1» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «των αιτήσεων των υποπαρ. 1 και της περ. ε) της υποπαρ.
2» και στβ) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «του τέλους» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «των τελών», ζ) η υποπαρ. 7 αντικαθίστα-
ται, η) στην υποπαρ. 8 οι λέξεις «της παρ. 1 και µε την
υποχρέωση ενηµέρωσης και επικαιροποίησης των στοιχείων της
παρ. 7» αντικαθίστανται από τις λέξεις «της Επιτροπής και της
εντολής της ΕΕΤΤ» θ) προστίθεται υποπαρ. 9, και, µετά από νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, η παρ. 10Α διαµορφώνεται ως εξής:

«10Α. 1. Κατόπιν αίτησης του δικαιούχου και εφόσον: 
α) επίκειται στο διαδίκτυο µεγάλης κλίµακας προσβολή δικαιω-

µάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δικαιωµάτων για
γεγονότα εθνικής ή διεθνούς τηλεθέασης, που πρόκειται να µε-
ταδοθούν ταυτόχρονα µε τη διενέργειά τους εντός της ελληνικής
επικράτειας ή σχετικά µε οπτικοακουστικά έργα που πρόκειται
να µεταδοθούν ή να παρουσιασθούν ή να καταστούν προσιτά
στο κοινό, όπου και όταν αυτό επιλέγει,

β) η προσβολή θα λάβει χώρα, ενδεικτικά µέσω συγκεκριµένων
ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL), διευθύνσεων διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP addresses) ή ονοµάτων τοµέα (domain names)
που υποστηρίζουν τη, χωρίς άδεια, πρόσβαση µε οποιονδήποτε
τρόπο, συµπεριλαµβανοµένης της πρόσβασης µέσω χρήσης κω-
δικών ή αποκωδικοποιητή και 

γ) συντρέχει επείγουσα περίπτωση αποτροπής άµεσου, σοβα-
ρού και επικείµενου κίνδυνου ή ανεπανόρθωτης βλάβης για το
δηµόσιο συµφέρον ή για τον δικαιούχο, η Επιτροπή δύναται, µε
απόφασή της, να διατάξει τη διακοπή πρόσβασης στους συγκε-
κριµένους εντοπιστές πόρων (URLs), ή διευθύνσεις διαδικτυακού
πρωτοκόλλου (IP addresses) ή ονόµατα τοµέα (domain names),
σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην υποπαρ. 2, για χρονικό διά-
στηµα τουλάχιστον δεκαπέντε (15) ηµερών. Για τη λήψη της από-
φασης αρκεί η εκ µέρους της Επιτροπής πιθανολόγηση ότι
επίκειται προσβολή δικαιωµάτων, κατά τα αναφερόµενα στις
περ. α’ και β’.

2.α) Η αίτηση του δικαιούχου υποβάλλεται στην Επιτροπή το
αργότερο δεκαπέντε (15) εργάσιµες ηµέρες πριν από την προ-
γραµµατισµένη µετάδοση ή παρουσίαση ή κατ’ αίτηση διάθεση
στο κοινό του συγκεκριµένου οπτικοακουστικού έργου ή του γε-
γονότος. Αν η Επιτροπή κάνει δεκτή την αίτηση, εκδίδει από-
φαση, µε την οποία καλεί τους παρόχους πρόσβασης στο
διαδίκτυο, καθώς και κάθε άλλο πάροχο ενδιάµεσων υπηρεσιών,
εφόσον τα στοιχεία επικοινωνίας του έχουν συµπεριληφθεί στην
αίτηση, να διακόψουν την πρόσβαση στο περιεχόµενο και να λά-
βουν οποιοδήποτε άλλο µέτρο κρίνει η Επιτροπή πρόσφορο και
το οποίο στοχεύει στην παύση, στην αποτροπή επανάληψης ή
στην πρόληψη της προσβολής, εντός προθεσµίας, που καθορί-
ζεται από την Επιτροπή. Εντός της ως άνω προθεσµίας οι πάρο-
χοι υπηρεσιών πρόσβασης στο διαδίκτυο και οι λοιποί πάροχοι
ενδιάµεσων υπηρεσιών, αποδέκτες της απόφασης, αποστέλλουν
στην Επιτροπή δηλώσεις για συµµόρφωση µε το διατακτικό της
απόφασης. Η απόφαση της Επιτροπής δύναται να επιβάλει τη
διακοπή πρόσβασης και σε ονόµατα χώρου δεύτερου επιπέδου,

ακόµη και εάν η πρόσβαση στο περιεχόµενο γίνεται από ονόµατα
χώρου τρίτου ή επόµενου επιπέδου. Η απόφαση της Επιτροπής
εκδίδεται το αργότερο είκοσι τέσσερις (24) ώρες πριν από τη µε-
τάδοση ή παρουσίαση ή την κατ’ αίτηση διάθεση στο κοινό του
οπτικοακουστικού έργου ή του γεγονότος ή της αθλητικής εκδή-
λωσης και αποστέλλεται εντός προθεσµίας, που δεν µπορεί να
είναι µικρότερη από τρεις (3) ώρες και µεγαλύτερη από έξι (6)
ώρες από την έναρξη της µετάδοσης ή διάθεσης στο κοινό του
γεγονότος µέσω ηλεκτρονικής αλληλογραφίας στον δικαιούχο,
στους ενδιάµεσους παρόχους, αποδέκτες της απόφασης και
στην ΕΕΤΤ, σύµφωνα µε τα στοιχεία επικοινωνίας των Μητρώων
Παρόχων της ΕΕΤΤ. Μετά τη διακοπή της πρόσβασης στο περιε-
χόµενο από τους παρόχους η Επιτροπή γνωστοποιεί την από-
φαση στους διαχειριστές ή ιδιοκτήτες των σχετικών διευθύνσεων
διαδικτυακού πρωτοκόλλου ή ονοµάτων χώρου, εφόσον τελεί σε
γνώση των στοιχείων επικοινωνίας τους.

β) Σε περίπτωση παραβίασης απόφασης της Επιτροπής, η
οποία εκδόθηκε κατά τη διαδικασία της παρούσας, καθώς και σε
περίπτωση της, καθ’ οιονδήποτε τεχνικό τρόπο, επανάληψης της
προσβολής των δικαιωµάτων επί του περιεχοµένου, στο οποίο
αφορά η εν λόγω απόφαση της Επιτροπής, ο δικαιούχος µπορεί
να υποβάλει συµπληρωµατικά στοιχεία στην Επιτροπή σχετικά
µε την παραβίαση της απόφασης ή την επανάληψη της προσβο-
λής, χωρίς την καταβολή νέου τέλους εξέτασης. Εφόσον από τα
υποβληθέντα στοιχεία πιθανολογείται η παραβίαση απόφασης
της Επιτροπής ή η, καθ’ οιονδήποτε τεχνικό τρόπο, επανάληψη
της προσβολής των δικαιωµάτων επί του περιεχοµένου στο
οποίο αφορά η απόφαση της Επιτροπής, η Επιτροπή εκδίδει συµ-
πληρωµατική σχετική πράξη. Η εφαρµογή της συµπληρωµατικής
πράξης του προηγούµενου εδαφίου υλοποιείται µε τη διαδικασία
που περιγράφεται στην περ. α’. 

γ) Η απόφαση της Επιτροπής για διακοπή πρόσβασης στην
παράνοµη µετάδοση, παρουσίαση στο κοινό ή την κατ’ αίτηση
διάθεση στο κοινό εκτείνεται πέρα από κάθε εντοπιστή πόρων
(URL), διεύθυνση διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP address) και
όνοµα χώρου (domain name), για τα οποία ρητά γίνεται µνεία
στην απόφαση και σε κάθε άλλη διεύθυνση διαδικτυακού πρω-
τοκόλλου (IP address) ή όνοµα χώρου (domain name) µεταφερ-
θεί η παράνοµη µετάδοση, παρουσίαση ή κατ’ αίτηση διάθεση
στο κοινό ή µέσω των οποίων παραβιάζεται µε οποιονδήποτε
τρόπο η απόφαση. Για τον λόγο αυτό ο δικαιούχος υποβάλλει
προς την αρµόδια υπηρεσία της ΕΕΤΤ µε κοινοποίηση στην Επι-
τροπή συµπληρωµατικά στοιχεία σχετικά, ιδίως, µε την τεκµη-
ρίωση της παραβίασης της απόφασης ή την επανάληψη της
προσβολής, χωρίς χρονικό περιορισµό ακόµη και κατά τη διάρ-
κεια της µετάδοσης ή παρουσίασης ή της κατ’ αίτηση διάθεσης
του οπτικοακουστικού έργου ή του γεγονότος. 

δ) Εφόσον από τα υποβληθέντα στοιχεία πιθανολογείται η πα-
ραβίαση απόφασης της Επιτροπής ή η καθ’ οιονδήποτε τεχνικό
τρόπο και µέσο προσβολή των δικαιωµάτων επί του περιεχοµέ-
νου, στο οποίο αφορά η απόφαση της Επιτροπής, η αρµόδια
υπηρεσία της ΕΕΤΤ δίνει αµελλητί εντολή στους παρόχους υπη-
ρεσιών πρόσβασης στο διαδίκτυο για διακοπή πρόσβασης στους
πρόσθετους εντοπιστές πόρων (URL) ή στις πρόσθετες διευθύν-
σεις διαδικτυακού πρωτοκόλλου (IP addresses) ή ονόµατα
χώρου (domain names), και ενηµερώνει ταυτόχρονα την Επι-
τροπή. Οι πάροχοι µε περισσότερους από είκοσι χιλιάδες
(20.000) συνδροµητές υποχρεούνται να διακόψουν την πρό-
σβαση στο περιεχόµενο εντός της προθεσµίας που ορίζει η εν-
τολή της ΕΕΤΤ και η οποία δεν µπορεί να είναι µεγαλύτερη των
τριάντα (30) λεπτών από την αποστολή της εντολής της. Η εν-
τολή της ΕΕΤΤ του πρώτου εδαφίου κοινοποιείται στην Επιτροπή
στον δικαιούχο του δικαιώµατος και στους παρόχους υπηρεσιών
πρόσβασης στο διαδίκτυο. Οι πάροχοι υποχρεούνται να απο-
στέλλουν δηλώσεις για συµµόρφωση µε το διατακτικό της εντο-
λής της ΕΕΤΤ στην αρµόδια υπηρεσία της ΕΕΤΤ. 

ε) Για τη διατήρηση της ισχύος της εντολής της ΕΕΤΤ ο δι-
καιούχος υποχρεούται να καταθέσει, εντός προθεσµίας πέντε (5)
εργασίµων ηµερών από την έκδοση της εντολής της ΕΕΤΤ, αί-
τηση στην Επιτροπή για την έκδοση συµπληρωµατικής απόφα-
σης. Για το παραδεκτό της αίτησης καταβάλλεται το προβλε-
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πόµενο τέλος εξέτασης. Η Επιτροπή, µετά από εισήγηση της
ΕΕΤΤ και λαµβάνοντας υπόψη ιδίως τα στοιχεία που έχουν υπο-
βληθεί από τον δικαιούχο και την εντολή της αρµόδιας υπηρε-
σίας της ΕΕΤΤ, εκδίδει συµπληρωµατική πράξη επί της αρχικής
απόφασης. Η συµπληρωµατική πράξη εκδίδεται εντός ενός (1)
µηνός από την έκδοση της σχετικής εντολής της ΕΕΤΤ. Η πράξη
του τρίτου εδαφίου κοινοποιείται από την Επιτροπή στον δι-
καιούχο, στους παρόχους και στους διαχειριστές και ιδιοκτήτες
των αναφερόµενων σε αυτήν ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL),
ονοµάτων χώρου ή διευθύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου,
εφόσον τελεί σε γνώση των στοιχείων επικοινωνίας τους, καθώς
και στην EΕΤΤ. Αν δεν υποβληθεί ή δεν υποβληθεί εµπροθέσµως
αίτηση σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο, η εντολή της ΕΕΤΤ παύει
να ισχύει.

3. Ο δικαιούχος δύναται, το αργότερο µέχρι την έκδοση από-
φασης της Επιτροπής, να προσκοµίζει ενώπιόν της νέα στοιχεία,
ιδίως για παραλλαγές των ονοµάτων χώρου (domain names),
των ενιαίων εντοπιστών πόρων (URL), ή των διευθύνσεων διαδι-
κτυακού πρωτοκόλλου (IP addresses), µέσω των οποίων πιθανο-
λογείται η διενέργεια της προσβολής.

4. Οι διαχειριστές ή/και ιδιοκτήτες των ονοµάτων χώρου ή των
διευθύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου, που αναφέρονται στην
απόφαση της Επιτροπής, µπορούν να προσφύγουν κατ’ αυτής
ενώπιον του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών, εντός δέκα (10) ηµε-
ρών από την γνωστοποίηση της απόφασης προς αυτούς. Η προ-
θεσµία για την άσκηση της προσφυγής και η άσκησή της δεν
αναστέλλουν την εκτέλεση της απόφασης της Επιτροπής. Σε πε-
ρίπτωση µη άσκησης προσφυγής εντός της άνω προθεσµίας ή
σε περίπτωση δικαστικής απόρριψης αυτής, η διακοπή της πρό-
σβασης που διατάχθηκε µε την απόφαση καθίσταται αµετά-
κλητη.

5. Σε περίπτωση ευδοκίµησης της προσφυγής λόγω διαπίστω-
σης εκ µέρους του Δικαστηρίου ότι δεν συνέτρεχαν οι προϋπο-
θέσεις της υποπαρ. 1 και της περ. ε) της υποπαρ. 2, ο δικαιούχος
που αιτήθηκε την έκδοση της απόφασης της Επιτροπής, οφείλει
αποζηµίωση προς τον διαχειριστή ή ιδιοκτήτη των ονοµάτων
χώρου ή των διευθύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου που
άσκησε την προσφυγή και εθίγη από την απόφαση της Επιτρο-
πής. Το ύψος της αποζηµίωσης καθορίζεται στο προσήκον, ανά-
λογα µε τις περιστάσεις, µέτρο, µε συνεκτίµηση και της εύλογης
ή καταχρηστικής συµπεριφοράς του δικαιούχου. 

6. Για την εξέταση των αιτήσεων της υποπαρ. 1 και της περ. ε)
της υποπαρ. 2 επιβάλλεται τέλος. Με κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Πολιτισµού και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ειδι-
κότερα ζητήµατα σχετικά µε την αίτηση του δικαιούχου, την
απόφαση της Επιτροπής, το ύψος και τον τρόπο καταβολής των
τελών. 

7. Το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παρ. 10 εφαρµόζονται και
στην παρούσα. 

8. Σε περίπτωση µη έγκαιρης και προσήκουσας συµµόρφωσης
των παρόχων µε το διατακτικό της απόφασης της Επιτροπής και
της εντολής της ΕΕΤΤ, εφαρµόζεται η παρ. 11.

9. Στην έννοια του δικαιούχου της υποπαρ. 1 περιλαµβάνεται
και ο διοργανωτής αθλητικών εκδηλώσεων, για την προστασία
των δικαιωµάτων του, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2 του άρθρου
84 και την παρ. 2 του άρθρου 84Α του ν. 2725/1999 (Α’ 121).»

5. Στο τέλος του άρθρου 66Ε του ν. 2121/1993 προστίθεται
παρ. 14 ως εξής:

«14. Στις αποφάσεις της Επιτροπής εφαρµόζεται το άρθρο 9
του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχε-
τικά µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την τροποποί-
ηση της Οδηγίας 2000/31/ΕΚ (Πράξη για τις Ψηφιακές
Υπηρεσίες) (L 277). Με την επιφύλαξη των ειδικότερων ρυθµί-
σεων του παρόντος, οι πάροχοι ενηµερώνουν εγγράφως την Επι-
τροπή για την εκτέλεση των αποφάσεών της σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 9 του Κανονισµού 2022/2065. Οµοίως ενηµε-
ρώνουν και τους διαχειριστές και ιδιοκτήτες των ονοµάτων
χώρου ή διευθύνσεων διαδικτυακού πρωτοκόλλου, και τους
τυχόν λοιπούς αποδέκτες των αποφάσεων της Επιτροπής, µόλις
αυτές εκτελεστούν, εφόσον δεν προβλέπεται η ενηµέρωσή τους
µε άλλον τρόπο από το παρόν. Η Επιτροπή κοινοποιεί τις απο-

φάσεις της, µαζί µε τα σχετικά ενηµερωτικά έγγραφα που έχει
λάβει από τους παρόχους, στην ΕΕΤΤ, που αποτελεί τον εθνικό
συντονιστή ψηφιακών υπηρεσιών, σύµφωνα µε την παρ. 3 του
άρθρου 9 του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 της 19ης Οκτωβρίου
2022 σχετικά µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την
τροποποίηση της Οδηγίας 2000/31/ΕΚ (Πράξη για τις Ψηφιακές
Υπηρεσίες) (L 277).»

Άρθρο  82
Διοικητικές κυρώσεις για την καταπολέµηση 

της πειρατείας µέσω διαδικτύου - Τροποποίηση
παρ. 1, 4 και 5, προσθήκη παρ. 2Β και κατάργηση

παρ. 3 άρθρου 65Α ν. 2121/1993

Στο άρθρο 65Α του ν. 2121/1993 (Α’ 25), περί των διοικητικών
κυρώσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην
παρ. 1 µετά τη φράση «του παρόντος νόµου αναπαράγει» προ-
στίθεται η λέξη «παρουσιάζει», β) προστίθεται παρ. 2.Β., γ) η παρ.
3 καταργείται, γ) στην παρ. 4, γα) οι λέξεις «η Υπηρεσία Ειδικών
Ελέγχων (ΥΠ.Ε.Ε.)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «η Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, η Γενική Διεύθυνση του Σώµατος
Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, η Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγ-
χου Αγοράς» και γβ) µετά το πρώτο εδάφιο προστίθενται δεύ-
τερο και τρίτο εδάφια, δ) στην παρ. 5 µετά τις λέξεις «υπηρεσίες
είσπραξης» προστίθενται οι λέξεις «η διαδικασία υποβολής αν-
τιρρήσεων από τους παραβάτες», και µετά από νοµοτεχνικές
βελτιώσεις το άρθρο 65Α διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 65Α
Διοικητικές κυρώσεις

1. Όποιος χωρίς δικαίωµα και κατά παράβαση των διατάξεων
του παρόντος νόµου αναπαράγει, παρουσιάζει, πωλεί ή κατ’
άλλον τρόπο διανέµει στο κοινό ή κατέχει µε σκοπό διανοµής
πρόγραµµα ηλεκτρονικού υπολογιστή, ανεξαρτήτως άλλων κυ-
ρώσεων, υπόκειται σε διοικητικό πρόστιµο ίσο µε χίλια (1.000)
ευρώ για κάθε παράνοµο αντίτυπο προγράµµατος ηλεκτρονικού
υπολογιστή.

2. Πλανόδιος ή στάσιµος (εκτός καταστήµατος), που καταλαµ-
βάνεται να διανέµει στο κοινό µε πώληση ή µε άλλους τρόπους
ή να κατέχει µε σκοπό διανοµής υλικούς φορείς ήχου, στους
οποίους έχει εγγραφεί έργο που αποτελεί αντικείµενο πνευµατι-
κής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δικαιωµάτων, υπόκειται σε διοικη-
τικό πρόστιµο ίσο µε το γινόµενο των τεµαχίων των παράνοµων
υλικών φορέων που αποτελούν αντικείµενο της προσβολής επί
είκοσι (20) ευρώ ανά τεµάχιο υλικού φορέα ήχου κατά την έκ-
θεση κατάσχεσης που συντάσσεται κατά τη σύλληψη του δρά-
στη. Το ελάχιστο ποσό του διοικητικού προστίµου ορίζεται σε
χίλια (1.000) ευρώ. Το ίδιο ισχύει και για την αναπαραγωγή και
διανοµή υλικών φορέων ήχου εντός καταστηµάτων.

2Α. Όποιος χωρίς δικαίωµα και κατά παράβαση του παρόντος
προβαίνει σε αναπαραγωγή φωνογραφηµάτων αποθηκευµένων
σε οποιοδήποτε τεχνικό µέσο αποθήκευσης, στα οποία συµπε-
ριλαµβάνονται οι σκληροί δίσκοι ενσωµατωµένοι ή µη σε ηλε-
κτρονικό υπολογιστή, υπόκειται σε διοικητικό πρόστιµο ίσο µε
χίλια (1.000) ευρώ.

2Β. Όποιος χωρίς δικαίωµα και κατά παράβαση του παρόντος
αναµεταδίδει, εγγράφει, αναπαράγει, εν όλω ή εν µέρει, προβαί-
νει σε διανοµή µε πώληση ή µε άλλους τρόπους, µεταδίδει µε
κάθε µέσο και τρόπο, παρουσιάζει στο κοινό µε οποιονδήποτε
τρόπο, συµπεριλαµβανοµένης της κατ’ αίτηση µετάδοσης, κατέ-
χει ή αποκτά πρόσβαση µε κατοχή παράνοµου εξοπλισµού ή λο-
γισµικού, µε ή χωρίς σκοπό διανοµής και γενικά εκµεταλλεύεται
παράνοµα οπτικοακουστικά έργα ή εκποµπές ραδιοτηλεοπτικών
οργανισµών ή γεγονότα εθνικής ή διεθνούς τηλεθέασης που µε-
ταδίδονται στο διαδίκτυο ταυτόχρονα µε τη διενέργειά τους,
συµπεριλαµβανοµένων αυτών που η δυνατότητα παρακολούθη-
σης παρέχεται µέσω παρόχων υπηρεσιών οπτικοακουστικών
µέσων και παρόχων υπηρεσιών µέσων επικοινωνίας, όπως ορί-
ζονται στο άρθρο 2 του ν. 4779/2021 (Α’ 27), ανεξαρτήτως άλλων
κυρώσεων, υπόκειται σε διοικητικό πρόστιµο επτακοσίων πε-
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νήντα (750) ευρώ για κάθε παράβαση. Το ίδιο ισχύει για τα πα-
ραπάνω δικαιώµατα που προσβάλλονται δια της προσφοράς
προϊόντων ή υπηρεσιών στο διαδίκτυο, είτε µέσω διαφήµισης
είτε µέσω προώθησης. Αν η προσβολή τελείται µε δηµόσια πα-
ρουσίαση σε κοινό σε χώρους πάσης φύσεως, επιβάλλεται διοι-
κητικό πρόστιµο χιλίων πεντακοσίων (1.500) ευρώ για κάθε
παράβαση. Όποιος τελεί τις παραπάνω πράξεις µε σκοπό άµεσο
ή έµµεσο εµπορικό οικονοµικό όφελος υπόκειται σε διοικητικό
πρόστιµο πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ για κάθε παράβαση. Σε
περίπτωση υποτροπής, τα διοικητικά πρόστιµα της παρούσας
αυξάνονται, αντίστοιχα, για κάθε παράβαση σε χίλια πεντακόσια
(1.500) ευρώ στις περιπτώσεις προσβολής για ιδιωτική χρήση,
σε τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ στις περιπτώσεις προσβολής µε
δηµόσια παρουσίαση σε κοινό σε χώρους πάσης φύσεως και σε
δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ στις περιπτώσεις προσβολής µε
σκοπό άµεσο ή έµµεσο εµπορικό οικονοµικό όφελος. 

3. [Καταργείται].
4. Αρµόδιες για τον έλεγχο της εφαρµογής των διατάξεων του

παρόντος νόµου και την επιβολή των προβλεπόµενων κυρώσεων
είναι η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, η Γενική Διεύθυνση
του Σώµατος Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος, η Διυπηρεσιακή
Μονάδα Ελέγχου Αγοράς, οι Αστυνοµικές, Λιµενικές και Τελω-
νειακές Αρχές, οι οποίες µετά τη διαπίστωση της παράβασης,
ενηµερώνουν τους δικαιούχους µέσω του Οργανισµού Πνευµα-
τικής Ιδιοκτησίας. Για τη διαπίστωση των διοικητικών παραβά-
σεων της παρ. 2Β και την επιβολή των διοικητικών προστίµων
επιτρέπεται από τις αρµόδιες δικαστικές αρχές η διαβίβαση
προς τις αρχές του πρώτου εδαφίου, των αναγκαίων στοιχείων
για την ταυτοποίηση των παραβατών, τα οποία συνελέγησαν και
περιέχονται σε ποινική δικογραφία που σχηµατίσθηκε κατόπιν
άσκησης ποινικής δίωξης για τα εγκλήµατα του άρθρου 66. Αν-
τίστοιχα, οι αρχές του πρώτου εδαφίου δύνανται, µε σκοπό τη
διαπίστωση των διοικητικών παραβάσεων της παρ. 2Β και την
επιβολή των αντίστοιχων κυρώσεων, να ζητούν από τους παρό-
χους της παρ. 10Α του άρθρου 66Ε, οποιοδήποτε απαραίτητο
στοιχείο για την ταυτοποίηση των προσώπων που παραβιάζουν
τα δικαιώµατα της παρ. 2Β.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Πολιτισµού καθορίζονται η διαδικασία επιβολής
και είσπραξης του προστίµου, οι αρµόδιες υπηρεσίες είσπραξης,
η διαδικασία υποβολής αντιρρήσεων από τους παραβάτες,
καθώς και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόν-
τος.»

Άρθρο   83
Γνωστοποίηση ενδεχόµενων παραβιάσεων - 

Αντικατάσταση άρθρου 43 ν. 4481/2017

Το άρθρο 43 του ν. 4481/2017 (Α’ 100), περί γνωστοποίησης
ενδεχόµενων παραβάσεων, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 43
Γνωστοποίηση ενδεχόµενων παραβιάσεων

(άρθρο 36 παράγραφος 2 της Οδηγίας)

1. Τα µέλη ενός οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, οι δι-
καιούχοι, οι χρήστες, οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και
άλλα ενδιαφερόµενα µέρη µπορούν να γνωστοποιούν στον ΟΠΙ
εγγράφως δραστηριότητες ή καταστάσεις, οι οποίες κατά τη
γνώµη τους συνιστούν παραβίαση του παρόντος νόµου ή του ν.
2121/1993 (Α’ 25).

2. Για την εξέταση της γνωστοποίησης κατατίθεται παράβολο
υπέρ του ΟΠΙ. 

3. Σε περίπτωση µη κατάθεσης του παραβόλου, ο ΟΠΙ ειδο-
ποιεί εγγράφως τον υποβάλλοντα τη γνωστοποίηση, τάσσοντάς
του προθεσµία για την προσκόµισή του, όχι µικρότερη των δε-
καπέντε (15) ηµερών και σε περίπτωση που το παράβολο δεν
προσκοµισθεί εντός της ανωτέρω προθεσµίας, η γνωστοποίηση
τίθεται στο αρχείο µε απόφαση του ΟΠΙ. Οµοίως τίθενται στο αρ-
χείο µε απόφαση του ΟΠΙ προδήλως απαράδεκτες ή προδήλως
αβάσιµες ή υποβαλλόµενες καταχρηστικά γνωστοποιήσεις. Ο

υποβάλλων την γνωστοποίηση ενηµερώνεται σχετικά.
4. Με την επιφύλαξη της παρ. 3, για την εξέταση της γνωστο-

ποίησης διενεργείται από τον ΟΠΙ έρευνα, σύµφωνα µε τις παρ.
5 έως και 8 του άρθρου 46. 

5. Αν διαπιστωθεί παράβαση, επιβάλλονται οι κυρώσεις του
άρθρου 46.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Πολιτισµού καθορίζεται το ύψος του παραβόλου
της παρ. 2.»

Άρθρο  84
Επιβολή κυρώσεων - Τροποποίηση 

άρθρου 46 ν. 4481/2017

Στο άρθρο 46 του ν. 4481/2017 (Α’ 100), περί επιβολής κυρώ-
σεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο
πριν από τη φράση «Επιβολή κυρώσεων» προστίθενται οι λέξεις
«Έλεγχος παραβάσεων -», β) στην παρ. 5: βα) στο τέλος του
πρώτου εδαφίου η λέξη «καταγγελία» αντικαθίσταται από τις λέ-
ξεις «γνωστοποίηση κατά το άρθρο 43», ββ) το δεύτερο εδάφιο
αντικαθίσταται, γ) στην παρ. 6: γα) το πρώτο εδάφιο αντικαθί-
σταται και γβ) προστίθεται έκτο εδάφιο, δ) η παρ. 7 αντικαθίστα-
ται, ε) η παρ. 10 καταργείται και µετά από νοµοτεχνικές
βελτιώσεις το άρθρο 46 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 46
Έλεγχος παραβάσεων - Επιβολή κυρώσεων

(άρθρο 36 παρ. 3 εδάφια πρώτο
και δεύτερο της Οδηγίας)

1. Κάθε παράβαση των διατάξεων του παρόντος νόµου ή του
ν. 2121/1993 (Α’ 25) από οργανισµό συλλογικής διαχείρισης ή
προστασίας ή ανεξάρτητη οντότητα διαχείρισης ή ανεξάρτητη
οντότητα διαχείρισης του άρθρου 50 επισύρει την επιβολή, σω-
ρευτικώς ή διαζευκτικώς, των παρακάτω κυρώσεων, µε βάση την
κατωτέρω διαδικασία:

α) διοικητικό πρόστιµο από δύο χιλιάδες (2.000) έως διακόσιες
χιλιάδες (200.000) ευρώ,

β) προσωρινή ή οριστική ανάκληση της άδειας λειτουργίας.
2. Επιβολή κυρώσεων επιφέρει και η µερική ή ολική άρνηση

συνεργασίας των οργανισµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων της
παρ. 1 µε τον Υπουργό Πολιτισµού και τον ΟΠΙ στο πλαίσιο του
παρόντος νόµου και του          ν. 2121/1993, στην οποία εµπίπτει
και η µη προσκόµιση στοιχείων, η άρνηση επίδειξης αιτούµενων
βιβλίων και λοιπών εγγράφων και η µη χορήγηση αντιγράφων ή
αποσπασµάτων τους.

3. Για την επιλογή του είδους της κύρωσης και για την επιµέ-
τρηση του προστίµου λαµβάνονται υπόψη, ιδίως, η σοβαρότητα
και η βαρύτητα της παράβασης, η διάρκειά της, εάν έχει προ-
ηγηθεί από τον Υπουργό Πολιτισµού προειδοποίηση για συµµόρ-
φωση για την ίδια παράβαση, η επανάληψη της παράβασης, η
τέλεση άλλης παράβασης στο παρελθόν, το ύψος των ακαθάρι-
στων εσόδων και η εν γένει οικονοµική κατάσταση των οργανι-
σµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων διαχείρισης της παρ. 1.

4. Εάν συγκεκριµένη παράβαση διαπιστωθεί για πρώτη φορά,
ο Υπουργός Πολιτισµού, ανάλογα µε τη βαρύτητά της, µπορεί
να απευθύνει σύσταση συµµόρφωσης και να θέσει εύλογη προ-
θεσµία συµµόρφωσης. Εάν ο οργανισµός ή η ανεξάρτητη οντό-
τητα δεν συµµορφωθεί πλήρως µέσα στην ανωτέρω προθεσµία,
εφαρµόζεται η παρ. 1. Η συµµόρφωση ή µη του οργανισµού δια-
πιστώνεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, που εκδίδε-
ται ύστερα από αιτιολογηµένη εισήγηση του ΟΠΙ.

5. Για τον έλεγχο της τήρησης του παρόντος νόµου ή του ν.
2121/1993 από τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης ή προ-
στασίας ή τις ανεξάρτητες οντότητες διαχείρισης της παρ. 1, διε-
νεργείται έρευνα, αυτεπαγγέλτως ή ύστερα από γνωστοποίηση
κατά το άρθρο 43. Την έρευνα διενεργεί ο ΟΠΙ. 

6. Σε περίπτωση που ο ΟΠΙ κρίνει ότι για την επάρκεια της
έρευνας απαιτείται και έλεγχος από ανεξάρτητους ορκωτούς
ελεγκτές-λογιστές ή υπηρεσίες ελέγχου άλλων συναρµόδιων
Υπουργείων, αιτείται από τον Υπουργό Πολιτισµό και τον κατά
περίπτωση αρµόδιο Υπουργό την έκδοση εντολής έρευνας προς
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τους ανωτέρω. Αν διαπιστωθεί παράβαση, ο Υπουργός Πολιτι-
σµού µπορεί να καταλογίσει το συνολικό κόστος του ελέγχου
στον ελεγχόµενο οργανισµό ή ανεξάρτητη οντότητα της παρ. 1.
Η καταβολή του κόστους αυτού, όπως και ενδεχόµενου διοικη-
τικού προστίµου, επιβαρύνει τα προβλεπόµενα από τον νόµο δια-
χειριστικά έξοδα του οργανισµού ή της ανεξάρτητης οντότητας
της παρ. 1. Κατά τη διάρκεια της έρευνας, ο οργανισµός ή η ανε-
ξάρτητη οντότητα της παρ. 1 που ελέγχεται υποχρεούται να
θέτει αµελλητί στη διάθεση όσων διενεργούν την έρευνα οποι-
οδήποτε στοιχείο κρίνουν οι τελευταίοι απαραίτητο. Σε περί-
πτωση άρνησης ή παρεµπόδισης όσων διενεργούν την έρευνα
στην άσκηση των καθηκόντων τους, αυτοί µπορούν να ζητούν τη
συνδροµή των εισαγγελικών αρχών και κάθε άλλης αρµόδιας
αρχής. Μετά την ολοκλήρωση της έρευνας, το διενεργήσαν
αυτήν όργανο συντάσσει πόρισµα για τα αποτελέσµατα της
έρευνας, το οποίο διαβιβάζεται στον ΟΠΙ, σε περίπτωση που η
έρευνα δεν διεξάγεται από αυτόν.

7. Ο ΟΠΙ αξιολογεί τα αποτελέσµατα της έρευνας που περι-
λαµβάνονται στο πόρισµα και σε περίπτωση που στοιχειοθετείται
παράβαση των διατάξεων του παρόντος νόµου ή του ν.
2121/1993 καλεί τον αντίστοιχο οργανισµό ή ανεξάρτητη οντό-
τητα σε ακρόαση, σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 6 του
Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999). Μετά την ακρό-
αση, ο ΟΠΙ συντάσσει και υποβάλλει στον Υπουργό Πολιτισµού
αιτιολογηµένη γνώµη για τη διαπίστωση ή µη παράβασης του πα-
ρόντος νόµου ή του ν. 2121/1993 και για την επιβλητέα ή τις επι-
βλητέες σε περίπτωση παράβασης κύρωση ή κυρώσεις,
σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 3. Η παράβαση διαπιστώνεται και οι
κυρώσεις επιβάλλονται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Πολιτισµού, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως και επιδίδεται στον οργανισµό ή την ανεξάρ-
τητη οντότητα της παρ. 1. Η απόφαση αναρτάται υποχρεωτικά
στην ιστοσελίδα του οργανισµού ή της ανεξάρτητης οντότητας
της παρ. 1 και στην ιστοσελίδα του ΟΠΙ.

8. Η προσωρινή ανάκληση της άδειας λειτουργίας των οργα-
νισµών ή των ανεξαρτήτων οντοτήτων της παρ. 1 επιβάλλεται για
χρονικό διάστηµα έως έξι (6) µηνών, κατά το οποίο αναστέλλεται
η λειτουργία τους, εκτός από την ικανότητα παράστασής του σε
εκκρεµείς δίκες.

9. Η απόφαση περί προσωρινής ή οριστικής ανάκλησης της
άδειας λειτουργίας των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης ή
των ανεξάρτητων οντοτήτων διαχείρισης του άρθρου 50 τίθεται
σε ισχύ από τη δηµοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

10. Καταργείται.
11. Το ύψος του διοικητικού προστίµου αναπροσαρµόζεται µε

απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, που εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του ΟΠΙ.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΠΟΠΤΕΥΟΜΕΝΩΝ ΦΟΡΕΩΝ 

Άρθρο  85
Λειτουργία εστιατορίου στο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου 

δικαίου «Μουσείο Παύλου και Αλεξάνδρας 
Κανελλοπούλου» - Τροποποίηση παρ. 1 και προσθήκη παρ. 3

στο άρθρο 4 του ν. 3600/2007

Στο άρθρο 4 του ν. 3600/2007 (Α’ 177) περί των πόρων του
Μουσείου Παύλου και Αλεξάνδρας Κανελλοπούλου επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην περ. β) της παρ. 1, µετά
τις λέξεις «εκµετάλλευση κυλικείου - αναψυκτηρίου» προστίθεν-
ται οι λέξεις «και εστιατορίου», β) προστίθεται παρ. 3 και το
άρθρο 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 4
Πόροι - Διαχειριστικά θέµατα

1. Πόροι του Μουσείου είναι:
α) Οι πρόσοδοι από το τέλος επίσκεψης του Μουσείου, το

οποίο καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών και Πολιτισµού.
β) Οι πρόσοδοι από εκθέσεις, εκδηλώσεις, ξεναγήσεις, εκδό-

σεις, πωλήσεις καταλόγων, αναµνηστικών και αντιγράφων των
εκθεµάτων, από την εκµετάλλευση κυλικείου - αναψυκτηρίου και
εστιατορίου στους χώρους του Μουσείου, την προβολή και εκ-
µετάλλευση οπτικοακουστικού υλικού, τις πωλήσεις και ανταλ-
λαγές έργων τέχνης που γίνονται µε τις διαδικασίες και τις
προϋποθέσεις του νόµου και, γενικώς, οι πρόσοδοι από όλες τις
επιτρεπτές και συµβατές προς τη φύση και τους σκοπούς του
Μουσείου δραστηριότητες.

γ) Οι ετήσιες επιχορηγήσεις για τις λειτουργικές ανάγκες του
Μουσείου από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού.

δ) Οι ενωσιακές και εθνικές επιχορηγήσεις και τα ειδικά ενω-
σιακά προγράµµατα.

ε) Οι δωρεές και οι τακτικές ετήσιες χορηγίες από το «Ίδρυµα
Παύλου και Αλεξάνδρας Κανελλοπούλου», οι λοιπές χορηγίες,
κληρονοµιές, κληροδοσίες και κάθε είδους τακτικές ή έκτακτες
εισφορές.

στ) Κάθε άλλο νόµιµο έσοδο.
2. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) αποφασίζει κατά τις κείµενες

διατάξεις για τον προϋπολογισµό και τον απολογισµό της οικο-
νοµικής διαχείρισης, κατόπιν εισήγησης του Διευθυντή, και οι
αποφάσεις του εγκρίνονται από τον Υπουργό Πολιτισµού. Τα οι-
κονοµικά διαθέσιµα του Μουσείου κατατίθενται στην Τράπεζα
της Ελλάδος. Οι δαπάνες του Μουσείου εκτελούνται µε αποφά-
σεις του Διοικητικού Συµβουλίου και υπόκεινται µόνο στον κατα-
σταλτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

3. Επιτρέπεται η λειτουργία κυλικείου-αναψυκτηρίου και εστια-
τορίου στους χώρους του Μουσείου και σε ποσοστό έως είκοσι
πέντε τοις εκατό (25%) των εγκαταστάσεών του, µε σκοπό την
εξυπηρέτηση των επισκεπτών και των φίλων του, κατά παρέκ-
κλιση των προβλεπόµενων κατά περίπτωση χρήσεων γης.»

Άρθρο  86
Επιλογή µη εκτελεστικών µελών Διοικητικού 

Συµβουλίου του Μουσείου Ακρόπολης -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6 ν. 3711/2008

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 3711/2008 (Α’ 224)
προστίθεται νέο εδάφιο και µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, η οποία δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, συγκροτείται το Διοι-
κητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του Μουσείου που αποτελείται από
εννέα µέλη, συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου ως εξής:

α) Επτά (7) µέλη επιλέγονται µεταξύ προσωπικοτήτων αναγνω-
ρισµένου κύρους των τεχνών, των Γραµµάτων και των Επιστη-
µών,

β) τον προϊστάµενο της Α’ Εφορίας Προϊστορικών και Κλασσι-
κών Αρχαιοτήτων, και

γ) ένα (1) µέλος της Επιτροπής Συντήρησης Μνηµείων Ακρό-
πολης (ΕΣΜΑ).

Τα προβλεπόµενα στην παρούσα µέλη του Δ.Σ. είναι µη εκτε-
λεστικά, µε εξαίρεση τον Πρόεδρό του.»

Άρθρο  87
Συγκρότηση και θητεία του Διοικητικού Συµβουλίου 
του Ελληνικού Ιδρύµατος Βιβλίου και Πολιτισµού - 
Τροποποίηση παρ. 1 και 3 άρθρου 50 ν. 5105/2024 

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 50 του          ν.
5105/2024 (Α’ 61) οι λέξεις «δεκατρία (13) µέλη» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «δεκατέσσερα (14) µέλη» και η παρ. 1 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.) του Οργανισµού αποτελεί-
ται από δεκατέσσερα (14) µέλη. Τα µέλη του ορίζονται για ανα-
νεώσιµη θητεία τεσσάρων (4) ετών µε απόφαση του
εποπτεύοντος Υπουργού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 50 του ν. 5105/2024 επέρχονται οι
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ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η φράση «έντεκα (11) µέλη» αντι-
καθίσταται από τη φράση «δώδεκα (12) µέλη», β) προστίθεται
περ. θ) και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Τα λοιπά δώδεκα (12) µέλη του Δ.Σ. επιλέγονται ως εξής:
α) τέσσερα (4) µέλη επιλέγονται από τον εποπτεύοντα

Υπουργό µεταξύ προσωπικοτήτων αναγνωρισµένου κύρους στον
χώρο των τεχνών, των γραµµάτων και των επιστηµών, νοµικούς
και οικονοµολόγους,

β) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού,

γ) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από τον Υπουργό Εξωτερικών,
δ) ένα (1) µέλος είναι ο εκάστοτε προϊστάµενος της Διεύθυν-

σης Γραµµάτων της Γενικής Γραµµατείας Σύγχρονου Πολιτισµού
του Υπουργείου Πολιτισµού,

ε) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από την Εθνική Βιβλιοθήκη της
Ελλάδος,

στ) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από τους επαγγελµατικούς
φορείς των εκδοτών,

ζ) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από τους επαγγελµατικούς φο-
ρείς των συγγραφέων και των µεταφραστών, 

η) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από τους επαγγελµατικούς φο-
ρείς των βιβλιοπωλών,

θ) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από την Ένωση Ελλήνων Βι-
βλιοθηκονόµων και Επιστηµόνων Πληροφόρησης.»

Άρθρο 88
Απόδοση ποσοστού των ετήσιων διαθεσίµων 
του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης

Πολιτιστικών Πόρων στο Υπουργείο Πολιτισµού - 
Τροποποίηση παρ. 3 

άρθρου 17 ν. 4761/2020

Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 17 του        ν.
4761/2020 (Α’ 248), περί του ποσοστού των ετήσιων διαθεσίµων
του Οργανισµού Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων
που αποδίδεται στο Υπουργείο Πολιτισµού, οι λέξεις «από τον
Ιούλιο κάθε έτους» αντικαθίστανται από τις λέξεις «από την 30ή
Σεπτεµβρίου κάθε έτους» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Το ποσό, που αποδίδει ο Ο.Δ.Α.Π. στο Υπουργείο Πολιτι-
σµού, σύµφωνα µε την παρ. 1, περιλαµβάνεται στον ετήσιο προ-
ϋπολογισµό που καταρτίζει το Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π. και εκτιµάται µε
βάση τα διαθέσιµα και τα λοιπά οικονοµικά δεδοµένα που ανα-
µένονται στο τέλος του έτους, σύµφωνα µε την πορεία της εκτέ-
λεσης του τρέχοντος προϋπολογισµού. Ποσό που αντιστοιχεί
έως το εβδοµήντα τοις εκατό (70%) του προϋπολογισθέντος
προς απόδοση ποσού, αποδίδεται στο Υπουργείο Πολιτισµού
έως την 31η Μαρτίου του επόµενου έτους. Το ακριβές ποσοστό
ορίζεται, κατόπιν της υποβολής σχετικού αιτήµατος από το
Υπουργείο Πολιτισµού και απόφασης του Δ.Σ. του Ο.Δ.Α.Π., που
βασίζεται στα ταµειακά διαθέσιµα και τα λοιπά οικονοµικά δεδο-
µένα, όπως αυτά διαµορφώθηκαν στο τέλος του προηγούµενου
έτους. Το υπόλοιπο ποσό αποδίδεται στο Υπουργείο Πολιτισµού
εντός µηνός από την έγκριση του απολογισµού του έτους, όταν
οριστικοποιούνται τα τελικά οικονοµικά µεγέθη του Ο.Δ.Α.Π. και
όχι αργότερα από την 30ή Σεπτεµβρίου κάθε έτους.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο  89
Απαλλοτριώσεις ακινήτων για αρχαιολογικούς

σκοπούς - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 18 Κώδικα
νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων

και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 18 του Κώδικα νο-
µοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της
πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), περί απαλλο-
τριώσεων για αρχαιολογικούς σκοπούς, µετά τις λέξεις «προστα-
σία των µνηµείων» προστίθενται οι λέξεις «και ακινήτων που

προορίζονται για την αποθήκευση και συντήρηση µνηµείων» και
η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το Δηµόσιο µπορεί να προβαίνει είτε στην ολική ή τη µερική
απαλλοτρίωση είτε στην απευθείας εξαγορά µνηµείου ή οποιου-
δήποτε ακινήτου µέσα στο οποίο υπάρχουν µνηµεία, καθώς και
παρακείµενων ακινήτων ή µνηµείων, εάν αυτό κρίνεται απαραί-
τητο για την προστασία των µνηµείων, και ακινήτων που προορί-
ζονται για την αποθήκευση και συντήρηση µνηµείων. Η
απαλλοτρίωση του πρώτου εδαφίου κηρύσσεται µε απόφαση
του Υπουργού Πολιτισµού, ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου,
ή µε κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου,
σύµφωνα µε τις περ. α’ και γ’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του Κώ-
δικα Αναγκαστικών Απαλλοτριώσεων Ακινήτων (ν. 2882/2001, Α’
17), αντίστοιχα.»

Άρθρο 90
Σύσταση δικαιώµατος επιφανείας επί δηµοσίων

ακινήτων στην περιοχή Τετραχωρίου Σουλίου

1. Επιτρέπεται η σύσταση δικαιώµατος επιφανείας, σύµφωνα
µε το άρθρο 19 του ν. 3986/2011 (Α’ 152), στα δηµόσια ακίνητα
που βρίσκονται στην περιοχή «Τετραχωρίου Σουλίου», όπως η εν
λόγω περιοχή οριοθετείται από την κόκκινη διακεκο��ένη γρα��ή
στο σχέδιο (Π3) της «Μελέτης Συνολικής Ανάδειξης Τετραχω-
ρίου Σουλίου και Κάστρου Κιάφας» της Διεύθυνσης Τοπογραφή-
σεων Φωτογρα��ετρίας και Κτη�ατολογίου του Υπουργείου
Πολιτισµού, που συνοδεύει την υπό στοιχεία ΥΠΠΟ/ΓΔΑ&ΠΚ/
ΑΡΧ/Β1/Φ33/73586/ 3269/23.7.2008 απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού (ΑΑΠ 362) µε θέµα «Κήρυξη Αρχαιολογικού Χώρου Σου-
λίου» και επισυνάπτεται στον παρόντα ως Παράρτη�α, µε σκοπό
τη συνολική ανάδειξη της περιοχής, σύµφωνα µε την υπό στοι-
χεία ΥΠΠΟΤ/ΓΔΑΠΚ/ΑΡΧ/Β1/Φ33/5.8.2010 απόφαση του Υπουρ-
γού Πολιτισµού. 

2. Σε περίπτωση σύστασης του δικαιώµατος της παρ. 1 επί ακι-
νήτων που βρίσκονται εντός αρχαιολογικών χώρων και ιστορικών
τόπων ή έχουν χαρακτηρισθεί ως µνηµεία από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα νοµοθεσίας για
την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής
κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220), προϋπόθεση για τη σύνταξη
του συµβολαιογραφικού εγγράφου σύστασης του δικαιώµατος
αποτελεί η σύµφωνη γνώµη του αρµοδίου οργάνου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού. 

3. Η σύσταση του δικαιώµατος της παρ. 1 γίνεται άνευ ανταλ-
λάγµατος και χωρίς υποχρέωση καταβολής εδαφονοµίου.

4. Δεν επιτρέπονται η σύσταση υποθήκης, η εγγραφή προση-
µείωσης, καθώς και η σύσταση πραγµατικών και προσωπικών
δουλειών, οι οποίες βαρύνουν το δικαίωµα επιφανείας της παρ.
1.

5. Το δικαίωµα της παρ. 1 δεν υπόκειται σε κατάσχεση. 
6. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του Κε-

φαλαίου Γ’ του ν. 3986/2011.

Άρθρο 91
Παραχώρηση τµήµατος ακινήτου χωρίς 
αντάλλαγµα στο Υπουργείο Πολιτισµού

1. Στο Υπουργείο Πολιτισµού παραχωρείται, άνευ ανταλλάγ-
µατος, για τη στέγαση του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης» που ιδρύ-
θηκε µε την παρ. 1Α του άρθρου 2 του ν. 2557/1997 (Α’ 271), η
κυριότητα του τµήµατος Ι του οικοπέδου, µε το υπάρχον εντός
αυτού κτίριο του πρώην εργοστασίου ΦΙΞ, που βρίσκεται στον
Δήµο Αθηναίων της Περιφερειακής Ενότητας Κεντρικού Τοµέα
Αθηνών της Περιφέρειας Αττικής, επί του ακινήτου, στο Ο.Τ.
54001, µε ΚΑΕΚ 050098019001/00, εµβαδού του τµήµατος Ι,
3.151,14 τ.µ., ιδιοκτησίας της ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟΠΡΟ-
ΣΩΠΗ Α.Ε., όπως αυτό ε�φαίνεται υπό στοιχεία «ΑΒΖΗΑ» στο υπ’
αρ. Α31/ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 2025 τοπογραφικό διάγρα��α της Αρχιτέ-
κτονος Μηχανικού Αλεξάνδρας Κελέκου και του Τοπογράφου
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Μηχανικού Δηµητρίου Ντουσόπουλου, κλίµακας ένα προς πεν-
τακόσια (1:500), που επισυνάπτεται στον παρόντα ως Παράρ-
τηµα Β.

2. Η αποδοχή της παραχώρησης της κυριότητας του ακινήτου
της παρ. 1 πραγµατοποιείται, µετά από απόφαση της Γενικής Συ-
νέλευσης της ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε., µε από-
φαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Πολιτισµού, στην
οποία περιγράφονται τα υπό παραχώρηση τµήµατα του ακινή-
του, όπως αυτά καθορίζονται στην παρ. 1. Η απόφαση του πρώ-
του εδαφίου αποτελεί τον τίτλο για την καταχώριση ή τη
µεταγραφή της παραχώρησης του ακινήτου στο αρµόδιο κτηµα-
τολογικό γραφείο. 

3. Από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης της παρ. 2 λύε-
ται αζηµίως η από 18 Νοεµβρίου 2002 σύµβαση µίσθωσης του
ακινήτου της παρ. 1 µεταξύ της ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟΠΡΟ-
ΣΩΠΗ Α.Ε. και του Εθνικού Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης.

4. Η ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ Α.Ε. και το Εθνικό
Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, ως προς τη λύση της σύµβασης µί-
σθωσης της παρ. 3 και την παραχώρηση της κυριότητας της παρ.
1, απαλλάσσονται από κάθε φόρο, τέλος, ανταποδοτικό ή µη,
τέλος χαρτοσήµου, ψηφιακό τέλος συναλλαγής ή οποιοδήποτε
άλλο τέλος υπέρ του Δηµοσίου, εισφορά, προµήθεια, δικαίωµα
ή άλλη επιβάρυνση υπέρ του Δηµοσίου ή τρίτων.

Άρθρο  92
Επιβολή µέτρων πυροπροστασίας εντός ή πλησίον

αρχαιολογικών χώρων - Εξουσιοδοτική διάταξη

Στο άρθρο 167 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί πυροσβεστικών
διατάξεων και πυροπροστασίας, προστίθεται παρ. 9 ως εξής:

«9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας προβλέπονται µέτρα και
µέσα πυροπροστασίας για την πρόληψη και καταστολή των πυρ-
καγιών, εντός ή πλησίον αρχαιολογικών χώρων, που εµπίπτουν
στον Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτήτων και
εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’ 220),
καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόν-
τος.»

Άρθρο 93
Μητρώο Προσωπικού Αρχαιολογικών Εργασιών -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 344 ν. 4512/2018

Στην παρ. 1 του άρθρου 344 του ν. 4512/2018 (Α’ 5), περί του
Μητρώου Προσωπικού Αρχαιολογικών Εργασιών, στο πρώτο
εδάφιο α) µετά τη λέξη «επιστηµονικό» προστίθεται η φράση «και
διοικητικό» και β) πριν από τη λέξη «έρευνες» προστίθεται η λέξη
«αρχαιολογικές» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στο Υπουργείο Πολιτισµού τηρείται Μητρώο Προσωπικού
Αρχαιολογικών Εργασιών (Μ.Π.Α.Ε.), στο οποίο καταχωρίζονται
το επιστηµονικό και διοικητικό προσωπικό, οι τεχνίτες υψηλής
εξειδίκευσης, το ανειδίκευτο εργατοτεχνικό προσωπικό και οι
σχεδιαστές, οι οποίοι απασχολούνται µε σύµβαση εργασίας Ιδιω-
τικού Δικαίου Ορισµένου Χρόνου σε αρχαιολογικές εργασίες,
αρχαιολογικές έρευνες και αρχαιολογικά έργα που εκτελούνται
από: α) υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και των επο-
πτευόµενων από αυτό φορέων µε τη µέθοδο της αυτεπιστασίας,
συµπεριλαµβανοµένων των αρχαιολογικών ερευνών και εργα-
σιών κάθε φύσης, που εκτελούνται δι’ αυτεπιστασίας στο πλαίσιο
έργων των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού,
καθώς και φορέων της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτή ορίζεται
στην περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143)
και β) ιδιωτικούς φορείς στο πλαίσιο υλοποίησης στρατηγικών
επενδύσεων του ν.4864/2021 (Α’ 237) ή οποιασδήποτε άλλης
επένδυσης ανεξαρτήτως προϋπολογισµού. Το Μητρώο Προσω-
πικού Αρχαιολογικών Εργασιών (Μ.Π.Α.Ε.) είναι προσβάσιµο
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης -
gov.gr.»

Άρθρο 94
Ειδικό πολιτιστικό τέλος Δήµου Ζαγορίου

1. Επιβάλλεται υπέρ του Δήµου Ζαγορίου, ο οποίος αποτελεί
πολιτιστικό τοπίο που συγκαταλέγεται στον Κατάλογο της Παγ-
κόσµιας Κληρονοµιάς της UNESCO, ειδικό πολιτιστικό τέλος,
ποσού εβδοµήντα πέντε λεπτών (0,75 ευρώ) ανά ηµερήσια
χρήση και ανά δωµάτιο ή διαµέρισµα των κάτωθι επιχειρήσεων
που εδρεύουν εντός των ορίων του Δήµου: 

α) κύριων ξενοδοχειακών καταλυµάτων της υποπερ. αα της
περ. α της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155),

β) ενοικιαζόµενων επιπλωµένων δωµατίων - διαµερισµάτων της
υποπερ. γγ) της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 1 του ν.
4276/2014,

γ) ακινήτων που διατίθενται µέσω βραχυχρόνιας µίσθωσης του
άρθρου 111 του ν. 4446/2016 (Α’ 240), και

δ) αυτοεξυπηρετούµενων καταλυµάτων - τουριστικών επιπλω-
µένων επαύλεων της υποπερ. αα) της περ. β) της παρ. 2 του άρ-
θρου 1 του ν. 4276/2014.

2.  Το τέλος βαρύνει τον διαµένοντα που κάνει χρήση του δω-
µατίου ή του διαµερίσµατος των επιχειρήσεων της παρ. 1 και
αναγράφεται ξεχωριστά στα εκδιδόµενα κατά τις κείµενες δια-
τάξεις στοιχεία, εισπράττεται δε από αυτόν που εκδίδει τον λο-
γαριασµό, ο οποίος υποχρεούται να το καταβάλει στο οικείο
δηµοτικό ταµείο.

3. Συστήνεται πενταµελής Επιτροπή µε σκοπό τον προγραµ-
µατισµό της διαχείρισης και εκτέλεσης έργων καθαρισµού, συν-
τήρησης, επισκευής, αποκατάστασης, αναστήλωσης, ανάδειξης
και διαµόρφωσης, καθώς και προβολής µνηµείων εντός των
ορίων του Δήµου Ζαγορίου, η οποία αποτελείται από τα εξής
µέλη: 

α) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αρχαιοτήτων και
Πολιτιστικής Κληρονοµιάς του Υπουργείου Πολιτισµού ως Πρό-
εδρο,

β) τον Προϊστάµενο της Εφορείας Αρχαιοτήτων Ιωαννίνων του
Υπουργείου Πολιτισµού, 

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, που υπο-
δεικνύεται από τον Υπουργό Εσωτερικών και 

δ) δύο (2) εκπροσώπους του Δήµου Ζαγορίου, που υποδει-
κνύονται από τον Δήµαρχο.

Γραµµατέας της Επιτροπής ορίζεται υπάλληλος ΠΕ Αρχαιολό-
γων ή ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού του Υπουργείου Πολιτισµού,
µε τον αναπληρωτή του.

Άρθρο  95
Ρυθµίσεις για τις ηµέρες µετακίνησης εκτός έδρας

των προϊσταµένων των Γενικών Διευθύνσεων
του Υπουργείου Πολιτισµού που υλοποιούν 
συγχρηµατοδοτούµενα έργα και έργα του 
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας

Οι ηµέρες µετακίνησης εκτός έδρας των προϊσταµένων των
Γενικών Διευθύνσεων του Υπουργείου Πολιτισµού, οι Διευθύν-
σεις των οποίων υλοποιούν συγχρηµατοδοτούµενα έργα και
έργα που έχουν υπαχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας, δεν συνυπολογίζονται στον κατ’ έτος περιορισµό ηµερών
µετακίνησης εκτός έδρας των υπαλλήλων του Υπουργείου Πολι-
τισµού της παρ. 1 του άρθρου 3 του Κεφαλαίου Α’ της υποπαρ.
Δ9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), περί του
καθορισµού του αριθµού των επιτρεπόµενων κατ’ έτος ηµερών
εκτός έδρας των µετακινούµενων προσώπων και, πάντως, δεν
µπορούν να υπερβούν τις εκατόν είκοσι (120) ηµερολογιακές
ηµέρες. Η δαπάνη που προκαλείται από τη µετακίνηση των προ-
ϊσταµένων του πρώτου εδαφίου, βαρύνει, αντίστοιχα, τις πιστώ-
σεις του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του προϋπολογισµού
δηµοσίων επενδύσεων ή τις πιστώσεις του εθνικού σκέλους του
Αναπτυξιακού Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, σύµφωνα
µε τους νόµους 5140/2024 (Α’ 154) και 4635/2019 (Α’ 167) και
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πάντως εντός των εγκεκριµένων ορίων των οικείων προγραµµά-
των και εντός των ορίων των εγκεκριµένων ετήσιων πιστώσεων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο  96
Μεταβατική διάταξη

Το άρθρο 46 του ν. 4481/2017 (Α’ 100), περί επιβολής κυρώ-
σεων, εφαρµόζεται και σε εκκρεµείς ενώπιον του Οργανισµού
Πνευµατικής Ιδιοκτησίας (ΟΠΙ) έρευνες, για τις οποίες δεν έχει
συνταχθεί εισήγηση του ΟΠΙ προς τον Υπουργό Πολιτισµού κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

Άρθρο  97
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού καθορίζονται το
χρηµατικό έπαθλο του θεατρικού βραβείου «Μελίνα Μερκούρη»
του άρθρου 79  και η διαδικασία για την υποβολή υποψηφιότητας
και την αξιολόγηση των υποψηφίων.

2. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού καθορίζονται το
χρηµατικό έπαθλο του θεατρικού βραβείου «Δηµήτρης Χορν»
του άρθρου 80 και η διαδικασία για την υποβολή υποψηφιότητας
και την αξιολόγηση των υποψηφίων.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Εσωτερι-
κών καθορίζονται ο τύπος και το περιεχόµενο της δήλωσης από-
δοσης του ειδικού πολιτιστικού τέλους του άρθρου 94, ο χρόνος
και η διαδικασία επιβολής και απόδοσής του, το περιεχόµενο, η
διαδικασία και ο τρόπος έκδοσης του ειδικού στοιχείου - απόδει-
ξης είσπραξής του, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του άρθρου 95.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Εσωτερι-
κών συγκροτείται η πενταµελής Επιτροπή  του ειδικού πολιτιστι-
κού τέλους του άρθρου 94. Με την ίδια ή όµοια απόφαση
ορίζεται ο Γραµµατέας της Επιτροπής και ρυθµίζονται η σύγ-
κληση, η συζήτηση, η ψηφοφορία, η λήψη αποφάσεων, καθώς
και κάθε άλλο ζήτηµα σχετικά µε τη λειτουργία της Επιτροπής.

Άρθρο 98
Καθορισµός φορέων υλοποίησης εκπαιδευτικών

δράσεων πολιτισµού - Εξουσιοδοτική διάταξη

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού και Πολιτισµού, καθορίζονται οι φορείς που δύ-
νανται να  υλοποιούν εκπαιδευτικές δράσεις πολιτισµού σε µα-
θητές της Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, στο
πλαίσιο Προγραµµάτων του Εταιρικού Συµφώνου Περιφερειακής
Ανάπτυξης και σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
του εκάστοτε ισχύοντος θεσµικού πλαισίου των αναπτυξιακών
παρεµβάσεων.

ΜΕΡΟΣ Η’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑ ΣΤΗΡΙΞΗΣ 
ΟΠΤΙΚΟΑΚΟΥΣΤΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

CASH REBATE GREECE (CRGR)

Άρθρο  99
Διαδικασία, περιεχόµενο και όργανα αξιολόγησης - 

Τροποποίηση άρθρου 30 ν. 5105/2024

Στο άρθρο 30 του ν. 5105/2024 (A’ 61), περί διαδικασίας, πε-
ριεχοµένου και οργάνων αξιολόγησης, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 2 διαγράφονται οι λέξεις «µετά από
εισήγηση των αρµοδίων υπηρεσιών της τελευταίας», β) η παρ. 3
αντικαθίσταται, γ) στην παρ. 4, γα) στο πρώτο εδάφιο, διαγρά-
φονται οι λέξεις «µε βάση την αρχή της χρονικής προτεραιότη-
τας», γβ) στο τέλος της παρ. 4 προστίθεται νέο εδάφιο, δ) η παρ.
5 καταργείται, ε) στην παρ. 6 εα) η φράση «Με την επιτυχή ολο-
κλήρωση του ελέγχου της πληρότητας και της νοµιµότητας της

παρ. 3, η αιτούσα επιχείρηση δικαιούται να ζητήσει» αντικαθίστα-
ται από τη φράση «Κατά το στάδιο εξέτασης της αίτησης για
χρηµατοδότηση και πριν από την απόφαση έγκρισης αυτής, η αι-
τούσα επιχείρηση δικαιούται να αιτηθεί» και εβ) οι λέξεις «τον
Πρόεδρο» αντικαθίσταται από τις λέξεις «το αρµόδιο όργανο»,
και το άρθρο 30 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 30
Διαδικασία και περιεχόµενο αξιολόγησης Όργανα

1. Η διαδικασία αξιολόγησης της αίτησης ένταξης χρηµατο-
δότησης επενδυτικού σχεδίου σε όλα τα καθεστώτα ενίσχυσης
του παρόντος Προγράµµατος ολοκληρώνεται εντός τριών (3)
µηνών από την υποβολή της στο πληροφοριακό σύστηµα. 

2. Η αξιολόγηση των αιτήσεων ένταξης χρηµατοδότησης
αφορά στον έλεγχο πληρότητας και νοµιµότητας των δικαιολο-
γητικών του φακέλου του επενδυτικού σχεδίου, καθώς και στην
αξιολόγηση του περιεχοµένου και πραγµατοποιείται από τριµε-
λείς Επιτροπές Αξιολόγησης του άρθρου 39, οι οποίες συγκρο-
τούνται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Χορηγούσας
Αρχής η οποία αναρτάται στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ, στο πληροφοριακό σύ-
στηµα της Χορηγούσας Αρχής και σε κάθε άλλο σύστηµα που
υποχρεωτικά ορίζεται από την κείµενη νοµοθεσία. 

3. Ο έλεγχος πληρότητας και νοµιµότητας των δικαιολογητι-
κών του φακέλου του επενδυτικού σχεδίου δεν µπορεί να υπερ-
βεί τις τριάντα (30) εργάσιµες ηµέρες. Μετά την πάροδο του
ανωτέρω χρονικού διαστήµατος δεν παρέχεται καµία παράταση
από την αρµόδια υπηρεσία της Χορηγούσας Αρχής για περαι-
τέρω διευκρινίσεις ή συµπληρώσεις. Αν κατά το ανωτέρω χρο-
νικό διάστηµα ζητηθούν από την αιτούσα επιχείρηση
διευκρινίσεις, και αυτές δεν κριθούν ορθές ή δεν υποβληθούν
εντός του καθορισθέντος εύλογου χρόνου, η αίτηση απορρίπτε-
ται  και η αιτούσα επιχείρηση ενηµερώνεται άµεσα, ενώ το πα-
ράβολο καταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου.  Κατ’ εξαίρεση, δύναται
να δοθεί παράταση της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου µόνο
στην περίπτωση έκτακτων ή απρόβλεπτων περιστάσεων, ή λόγω
τεκµηριωµένης υπαιτιότητας του φορέα, ο οποίος καθυστερεί
την έκδοση των εν λόγω δικαιολογητικών. Κατά τον έλεγχο πλη-
ρότητας και νοµιµότητας, η Επιτροπή Αξιολόγησης εκτιµά ιδίως
τη συνδροµή των γενικών και ειδικών νόµιµων προϋποθέσεων
της ενωσιακής νοµικής βάσης για τη χορήγηση της ενίσχυσης
και στις περιπτώσεις που το εκάστοτε καθεστώς έχει παραπάνω
από µια πηγές χρηµατοδότησης, κατανέµει τις αιτήσεις επενδυ-
τικών σχεδίων ανά πηγή χρηµατοδότησης. Κατά τον έλεγχο πλη-
ρότητας η Επιτροπή Αξιολόγησης διασφαλίζει: (α) ότι έχει ορθώς
συµπληρωθεί ή συνταχθεί η προσήκουσα χρηµατοδότηση µέσω
του πληροφοριακού συστήµατος, (β) ότι η αίτηση χρηµατοδότη-
σης συνοδεύεται από όλα τα στοιχεία, έγγραφα και τυπικά δι-
καιολογητικά, (γ) ότι η αίτηση χρηµατοδότησης και τα
συµπληρωµατικά έγγραφα είναι, όπου απαιτείται, κατάλληλα
υπογεγραµµένα και νοµίµως επικυρωµένα. 

4. Με το πέρας του ελέγχου της πληρότητας και νοµιµότητας
της αίτησης, αυτή αξιολογείται από τις Επιτροπές Αξιολόγησης,
ως προς τα στοιχεία του επενδυτικού σχεδίου, τις πηγές χρηµα-
τοδότησης και την τήρηση των γενικών κανόνων χορήγησης της
ενίσχυσης και τη συνδροµή και βαθµολόγηση των πολιτιστικών
κριτηρίων και κάθε άλλου στοιχείου που προβλέπεται στις
υπουργικές αποφάσεις της παρ. 1 του άρθρου 89. Η αξιολόγηση
των αιτήσεων είναι άµεση, µε βάση την αρχή της χρονικής προ-
τεραιότητας και τα ειδικώς οριζόµενα στην απόφαση της παρ. 2
του άρθρου 89 ως προς την κατανοµή του ετήσιου προϋπολογι-
σµού. 

5. (Καταργείται).
6. Κατά το στάδιο εξέτασης της αίτησης για χρηµατοδότηση

και πριν από την απόφαση έγκρισης αυτής, η αιτούσα επιχείρηση
δικαιούται να αιτηθεί από τη Χορηγούσα Αρχή επιστολή προθέ-
σεως (letter of intent) σχετικά µε την προοπτική ένταξης χρηµα-
τοδότησης του επενδυτικού σχεδίου στο σχετικό καθεστώς
ενίσχυσης. Η επιστολή παρέχεται από τη Χορηγούσα Αρχή, µε
την επιφύλαξη της επιτυχούς ολοκλήρωσης της αξιολόγησης
από τις αρµόδιες Επιτροπές Αξιολόγησης και της έκδοσης της
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σχετικής απόφασης ένταξης χρηµατοδότησης από το αρµόδιο
όργανο της Χορηγούσας Αρχής.

7. Αν η αιτούσα επιχείρηση επιθυµεί την απόσυρση της αίτη-
σης ένταξης του επενδυτικού σχεδίου της, µέχρι την έκδοση της
απόφασης ένταξης χρηµατοδότησης, υποβάλλει σχετικό αίτηµα
στη Χορηγούσα Αρχή και το επενδυτικό σχέδιο απορρίπτεται εξ
αυτού του λόγου µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου της τελευ-
ταίας, το δε παράβολο καταπίπτει υπέρ του Δηµοσίου. Κατά της
απόφασης αυτής δεν χωρεί ένσταση.»

Άρθρο 100
Επαλήθευση και πιστοποίηση λήξης επενδυτικού

σχεδίου στα καθεστώτα ενίσχυσης CRGR-FTV
και CRGR-Animate - Αντικατάσταση παρ. 3, 
τροποποίηση παρ. 5 και προσθήκη παρ. 8 

στο άρθρο 33 του ν. 5105/2024

1. Η παρ. 3 του άρθρου 33 του ν. 5105/2024 (A’ 61), περί επα-
λήθευσης και πιστοποίησης λήξης επενδυτικού σχεδίου στα κα-
θεστώτα ενίσχυσης CRGR-FTV και CRGR-Animate,
αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Η διαδικασία επαλήθευσης και πιστοποίησης του επενδυ-
τικού σχεδίου διενεργείται εντός τριάντα (30) εργάσιµων ηµε-
ρών, από την υποβολή της αίτησης, κατά την οποία οι αρµόδιες
υπηρεσίες της Χορηγούσας Αρχής ελέγχουν αποκλειστικά: (α)
την τήρηση της εξάµηνης προθεσµίας της παρ. 1, (β) την τεχνική
έκθεση του επενδυτικού σχεδίου ως προς την τελική συµµόρ-
φωση µε τα πολιτιστικά κριτήρια, σύµφωνα µε τα οποία το σχέδιο
εντάχθηκε στο καθεστώς ή όπως αυτά τροποποιήθηκαν κατά τη
διάρκεια της υλοποίησης του σχεδίου, (γ) την παραλαβή του
οπτικοακουστικού υλικού που πιστοποιεί την υλοποίηση του φυ-
σικού αντικειµένου, όπως εγκρίθηκε στο στάδιο της ένταξης χρη-
µατοδότησης, και (δ) τα βασικά χρηµατοοικονοµικά και ποσοτικά
στοιχεία του επενδυτικού σχεδίου που υλοποιήθηκε στην ελλη-
νική επικράτεια βάσει της έκθεσης του ορκωτού ελεγκτή λογιστή
ή της ελεγκτικής εταιρείας. Εντός του ως άνω διαστήµατος, η
αρµόδια υπηρεσία της Χορηγούσας Αρχής προβαίνει στις ακό-
λουθες ενέργειες: (α) αν η αίτηση επαλήθευσης πιστοποίησης
είναι πλήρης , βάσει του ελέγχου του πρώτου εδαφίου, υποχρε-
ούται να προβεί στις αναγκαίες διαπιστώσεις προς το αρµόδιο
όργανο, (β) αν η αίτηση επαλήθευσης πιστοποίησης έχει ελλεί-
ψεις ήσσονος σηµασίας, µεριµνά για τη λήψη των απαραίτητων
διευκρινίσεων ή για τη συµπλήρωση οποιουδήποτε αναγκαίου δι-
καιολογητικού µέσω ηλεκτρονικής αλληλογραφίας ή άλλου πρό-
σφορου µέσου, και, εφόσον καλύπτονται οι ελλείψεις, προβαίνει
στις αναγκαίες διαπιστώσεις. Αν η αρµόδια υπηρεσία της Χορη-
γούσας Αρχής δεν µπορεί να καταλήξει σε διαπίστωση, εντός
του ως άνω χρονικού διαστήµατος, λόγω βάσιµων αµφιβολιών
που προκύπτουν από τα δικαιολογητικά της αίτησης επαλήθευ-
σης πιστοποίησης της παρ. 2, δύναται, κατόπιν σχετικής απόφα-
σής της να προβεί σε αυτεπάγγελτο έλεγχο του συνόλου των
υποβληθέντων στοιχείων που βρίσκονται στον φάκελο της αίτη-
σης και, µε βάση τα πορίσµατα του ελέγχου αυτού, εισηγείται
εγγράφως την ολική ή µερική πιστοποίηση της επένδυσης ή την
ανάκληση της απόφασης ένταξης χρηµατοδότησης στο αρµόδιο
όργανο της Χορηγούσας Αρχής. Η διάρκεια του αυτεπάγγελτου
ελέγχου δεν µπορεί να υπερβεί τους δύο (2) µήνες από τη λήψη
της απόφασης διενέργειάς του. Αν κατά τον αυτεπάγγελτο
έλεγχο υπάρξουν ευρήµατα που αφορούν στην έκθεση του ορ-
κωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εταιρείας, τα οποία οδη-
γούν στην ανάκληση της απόφασης ένταξης, η αρµόδια
υπηρεσία της Χορηγούσας Αρχής ενηµερώνει σχετικά την Αρχή
Δηµόσιας Εποπτείας του άρθρου 38 του ν. 4449/2017 (Α’ 7) και
αποκλείει τον ορκωτό λογιστή ή την ελεγκτική εταιρεία από τις
διαδικασία ορισµού σε επενδυτικά σχέδια. Οι αιτούσες επιχειρή-
σεις υποχρεούνται να παρέχουν κάθε στοιχείο ή διευκρίνιση που
θα ζητηθεί από τις αρµόδιες υπηρεσίες προκειµένου να διευκο-
λύνουν τη διαδικασία πιστοποίησης. Τα δικαιολογητικά της παρ.
2 τηρούνται στο αρχείο της Χορηγούσας Αρχής για δέκα (10)
χρόνια για τους σκοπούς του ελέγχου.»

2. Στην παρ. 5 του άρθρου 33 του ν. 5105/2024, περί επαλή-

θευσης και πιστοποίησης λήξης επενδυτικού σχεδίου στα καθε-
στώτα ενίσχυσης CRGR-FTV και CRGR-Animate, µετά το δεύ-
τερο εδάφιο προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο, και η παρ. 5 του
άρθρου 33 διαµορφώνεται ως εξής: 

«5. Ο ορισµός ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή ελεγκτικής εται-
ρείας των περ. 2 και 3 του άρθρου 2 του ν. 4449/2017 γίνεται µε
απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Χορηγούσας Αρχής εντός
πέντε (5) ηµερών από την υποβολή σχετικού αιτήµατος της αι-
τούσας επιχείρησης. Το αίτηµα υποβάλλεται µετά την ολοκλή-
ρωση του φυσικού και οικονοµικού αντικειµένου των εργασιών
παραγωγής επενδυτικού σχεδίου και σε κάθε περίπτωση πριν
από την υποβολή της αίτησης ελέγχου της παρ. 1. Με αιτιολο-
γηµένη απόφαση του αρµοδίου οργάνου της Χορηγούσας Αρχής
δύναται να αντικαθίσταται ο ορκωτός ελεγκτής λογιστής ή η
ελεγκτική εταιρεία λόγω πληµµελούς άσκησης του έργου τους.
Η αµοιβή του ορκωτού ελεγκτή λογιστή ή της ελεγκτικής εται-
ρείας βαρύνει σε κάθε περίπτωση, θετικής ή απορριπτικής έκθε-
σης ελέγχου, αποκλειστικά τον δικαιούχο.»

3. Στο άρθρο 33 του ν. 5105/2024 περί επαλήθευσης και πι-
στοποίησης λήξης επενδυτικού σχεδίου στα καθεστώτα ενίσχυ-
σης CRGR-FTV και CRGR-Animate, προστίθεται παρ. 8 ως εξής:

«8. Το παρόν ισχύει, µε την επιφύλαξη των όσων προβλέπονται
στην υπ’ αρ. 5483/2023 (Β’ 390) κοινή απόφαση των υπουργών
Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων «Διαδικασίες δηµο-
σιονοµικών διορθώσεων και αναζήτησης αχρεωστήτως ή παρα-
νόµως καταβληθέντων ποσών στα Τοµεακά και Περιφερειακά
Προγράµµατα του ΕΣΠΑ 2021-2027».»

Άρθρο 101
Καταβολή ενίσχυσης - Τροποποίηση 

παρ. 3 άρθρου 35 ν. 5105/2024

Στην παρ. 3 του άρθρου 35 του ν. 5105/2024 (A’ 61), περί κα-
ταβολής ενίσχυσης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
οι λέξεις «τραπεζικό λογαριασµό πιστωτικού ιδρύµατος» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «πιστωτικό λογαριασµό πιστωτικού ιδρύ-
µατος» και β) µετά από τις λέξεις «της ηµεδαπής ή» προστίθενται
οι λέξεις «άλλου κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του
Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου ή της Ευρωπαϊκής Ζώνης Ελεύ-
θερων Συναλλαγών, καθώς και», και η παρ. 3 του άρθρου 35 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«3. Η καταβολή της επιχορήγησης γίνεται εντός τριών (3)
µηνών από την έκδοση της απόφασης πιστοποίησης της λήξης
του επενδυτικού σχεδίου, απευθείας, µέσω ηλεκτρονικής πλη-
ρωµής, σε τραπεζικό λογαριασµό του δικαιούχου του επενδυτι-
κού σχεδίου που έχει ορισθεί µε την απόφαση ένταξης
χρηµατοδότησης, σε πιστωτικό λογαριασµό πιστωτικού ιδρύµα-
τος της ηµεδαπής ή άλλου κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή του Ευρωπαϊκού Οικονοµικού Χώρου ή της Ευρωπαϊ-
κής Ζώνης Ελεύθερων Συναλλαγών, καθώς και της χώρας της
καταστατικής έδρας ή της µόνιµης εγκατάστασης του δικαιού-
χου και δεν επιτρέπεται η εκχώρησή της σε τρίτους.»

Άρθρο  102
Δειγµατοληπτικός έλεγχος - Επιτόπιοι έλεγχοι 
και επαληθεύσεις - Τροποποίηση παρ. 1 και 3 

άρθρου 36 ν. 5105/2024

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 5105/2024 (Α’ 61), περί
δειγµατοληπτικού ελέγχου, επιτόπιων ελέγχων και επαληθεύ-
σεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) µετά από τη
λέξη «ποσοστού» προστίθενται οι λέξεις «από πέντε τοις εκατό
(5%) έως», β) πριν από τη λέξη «ετησίως» διαγράφεται η λέξη
«τουλάχιστον» και η παρ. 1 του άρθρου 36 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Οι αποφάσεις πιστοποίησης της λήξης επενδυτικού σχε-
δίου υπόκεινται σε δειγµατοληπτικό έλεγχο ποσοστού από πέντε
τοις εκατό (5%) έως τριάντα τοις εκατό (30%) ετησίως, επί του
συνόλου των επενδυτικών σχεδίων για κάθε καθεστώς ενίσχυ-
σης.»

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 36 του ν. 5105/2024, περί επιτόπιων
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ελέγχων και επαληθεύσεων, προστίθεται τρίτο εδάφιο, και µετά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις η παρ. 3 του άρθρου 36 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Στην περίπτωση που κατά τον δειγµατοληπτικό έλεγχο δια-
πιστωθεί καταβολή ενίσχυσης σε περίπτωση µη νόµιµης πιστο-
ποίησης λήξης επενδυτικού σχεδίου, το σύνολο ή µέρος αυτής
ανακτάται, προσαυξηµένο νοµιµοτόκως από την εκάστοτε κατα-
βολή, και εν συνεχεία βεβαιώνεται και εισπράττεται κατά τον Κώ-
δικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’ 190). Τα
σχετικά παραστατικά καταβολής των ενισχύσεων από τη Χορη-
γούσα Αρχή αποτελούν νόµιµο τίτλο για τη βεβαίωση του χρέ-
ους, η οποία συντελείται µετά την αποστολή του χρηµατικού
καταλόγου στην αρµόδια Δηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία σύµ-
φωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων και το άρθρο
55 του π.δ. 16/1989 (Α’ 6). Εφόσον από τον δειγµατοληπτικό
έλεγχο διαπιστωθεί πληµµελής έλεγχος από τον ορκωτό λογιστή
ή την ελεγκτική εταιρεία, η αρµόδια υπηρεσία της Χορηγούσας
Αρχής ενηµερώνει σχετικά την Αρχή Δηµόσιας Εποπτείας του
άρθρου 38 του ν. 4449/2017 (Α’ 7) και αποκλείει τον ορκωτό λο-
γιστή ή την ελεγκτική εταιρεία από τη διαδικασία πιστοποίησης
του παρόντος.»

Άρθρο 103
Ενστάσεις - Τροποποίηση άρθρου 38 ν. 5105/2024

Στο άρθρο 38 του ν. 5105/2024 (Α’ 61), περί ενστάσεων-αντιρ-
ρήσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο
η λέξη «Ενστάσεις» διαγράφεται, β) στην παρ. 1, βα) στο πρώτο
εδάφιο διαγράφεται η λέξη «Ενστάσεις», και οι λέξεις «της σχε-
τικής πράξης απόρριψης: (α)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «:
(α) της απόφασης απόρριψης»,   οι λέξεις «επτά (7)» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «δέκα (10)» και ββ) στο δεύτερο εδάφιο η
λέξη «ενστάσεις» αντικαθίσταται από τη λέξη «αντιρρήσεις», γ)
στην παρ. 2 γα) στο πρώτο εδάφιο διαγράφεται η λέξη «ενστά-
σεις» και γβ) στο δεύτερο εδάφιο διαγράφεται η λέξη «ενστά-
σεων», δ) στην παρ. 3 διαγράφεται η λέξη «ένσταση», ε) στην
παρ. 4 οι λέξεις «ένσταση» και «ένστασης» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «αντίρρηση» και «αντίρρησης», αντιστοίχως, και δια-
γράφεται η λέξη «Ενστάσεων», στ) στην παρ. 5 διαγράφεται η
λέξη «ενστάσεις» και ζ) στην παρ. 7 διαγράφεται η λέξη «ενστά-
σεων» και το άρθρο 38 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 38
Αντιρρήσεις

1. Αντιρρήσεις µπορούν να υποβληθούν ηλεκτρονικά άπαξ
µέσω του πληροφοριακού συστήµατος που ορίζει η Χορηγούσα
Αρχή εντός αποκλειστικής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την
κοινοποίηση: (α) της απόφασης απόρριψης  της αίτησης ένταξης
χρηµατοδότησης κατόπιν της διαδικασίας αξιολόγησης και (β) της
απόφασης έγκρισης αποτελεσµάτων της Επιτροπής Αξιολόγησης,
το περιεχόµενο της οποίας διαφοροποιείται από το περιεχόµενο
της αίτησης.

Οι αντιρρήσεις αυτές έχουν τον χαρακτήρα ενδικοφανούς προ-
σφυγής κατά την έννοια του άρθρου 25 του Κώδικα Διοικητικής
Διαδικασίας (ν. 2690/1999, Α’ 45).

2. Οι αντιρρήσεις ασκούνται άπαξ επί του αποτελέσµατος της
αξιολόγησης της αίτησης ένταξης χρηµατοδότησης. Η εκδοθείσα
απόφαση επί της αντίρρησης καθιστά οριστική την απόφαση έγ-
κρισης αποτελεσµάτων αξιολόγησης ή την τυχόν απόρριψη αυτής,
αποκλειοµένου ετέρου σταδίου διοικητικής προσφυγής.

3. Αφ’ ης στιγµής υποβληθεί ηλεκτρονικά η αντίρρηση, αυτή
διαβιβάζεται αµελλητί από τις αρµόδιες υπηρεσίες της Χορηγού-
σας Αρχής στον Πρόεδρο της Επιτροπής.

4. Η αντίρρηση εξετάζεται από την αρµόδια Επιτροπή Αντιρρή-
σεων του άρθρου 39, η οποία υποβάλλει σχετική πρόταση προς
το αρµόδιο όργανο της Χορηγούσας Αρχής εντός προθεσµίας δε-
καπέντε (15) εργάσιµων ηµερών από την ηµεροµηνία υποβολής
της αντίρρησης. Το αρµόδιο όργανο της Χορηγούσας Αρχής δε-
σµεύεται από την ως άνω πρόταση ως προς το περιεχόµενο της
απόφασης που θα εκδοθεί.

5. Οι αντιρρήσεις εξετάζονται µέσω του πληροφοριακού συστή-
µατος, σύµφωνα µε το εκάστοτε ισχύον νοµικό πλαίσιο, τόσο ως
προς τη νοµιµότητα της πράξης κατά της οποίας στρέφονται, όσο
και ως προς την ουσία της υπόθεσης.

6. Η απόφαση µε την οποία απορρίπτεται η ένσταση αναρτάται
στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ, στην ιστοσελίδα της Χορηγούσας Αρχής και σε
όποια άλλη ιστοσελίδα ή πλατφόρµα ορίζει η Χορηγούσα Αρχή
και κοινοποιείται αµελλητί στην αιτούσα επιχείρηση µε αποστολή
στη διεύθυνση του ηλεκτρονικού της ταχυδροµείου.

7. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας εξέτασης των αντιρ-
ρήσεων, τροποποιείται, εφόσον απαιτείται, η απόφαση έγκρισης
της ένταξης χρηµατοδότησης.»

Άρθρο  104
Εξουσιοδοτικές διατάξεις - Τροποποίηση 

άρθρου 89 ν. 5105/2024

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 89 του ν. 5105/2024 (Α’ 61), περί
εξουσιοδοτικών διατάξεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στο τέλος της περ. δ) προστίθενται οι λέξεις «καθώς και
τις περιπτώσεις και διαδικασίες αυτεπάγγελτης αναζήτησης και
επαλήθευσης αυτών για όλα ανεξαιρέτως τα στάδια της χρηµα-
τοδότησης», β) στην περ. ε), βα) µετά από τη λέξη «ορισµού» προ-
στίθενται οι λέξεις «, αντικατάστασης και αποκλεισµού», ββ) µετά
από τη λέξη «λογιστή» προστίθενται οι λέξεις «ή λογιστικής εται-
ρείας, ένστασης και έννοµης προστασίας γενικά», γ) στο τέλος
της περ. η) προστίθενται οι λέξεις «και την έννοµη προστασία κατά
των πράξεων των επιτροπών και οργάνων αυτών», δ) στην περ. η),
δα) µετά από τις λέξεις «τα κριτήρια» προστίθενται οι λέξεις «και
τη διαδικασία επιλογής», δβ) µετά από τη λέξη «επιλογής» προ-
στίθεται η λέξη «αντικατάστασης», ε) προστίθεται τελευταίο εδά-
φιο και η παρ. 1 του άρθρου 89 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Πολιτισµού και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, µετά από εισήγηση του Διοικητικού
Συµβουλίου της Χορηγούσας Αρχής, προκηρύσσονται τα καθε-
στώτα ενίσχυσης του Προγράµµατος CRGR και εξειδικεύονται ει-
δικότερα θέµατα εφαρµογής αυτών, όπως:

α) τα πολιτιστικά κριτήρια βάσει των οποίων εντάσσονται τα
επενδυτικά σχέδια στα καθεστώτα ενίσχυσης, τα στοιχεία του φυ-
σικού αντικειµένου, καθώς και τα κριτήρια ένταξης των στρατηγι-
κών επενδυτικών σχεδίων της παρ. 1 του άρθρου 35,

β) οι επιλέξιµες δαπάνες των επενδυτικών σχεδίων αναλυτικά
και το ποσοστό τους σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του έργου,
καθώς και ο τρόπος ελέγχου και υπολογισµού τους ιδίως στις πε-
ριπτώσεις κατά τις οποίες η παραγωγή εκτελείται και σε άλλες
χώρες,

γ) οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια αποδοχής εγχώριων και αλ-
λοδαπών παραστατικών,

δ) τα απαιτούµενα δικαιολογητικά που συνοδεύουν την αίτηση
ένταξης χρηµατοδότησης και την αίτηση ελέγχου πιστοποίησης
ολοκλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου, καθώς και τις περιπτώ-
σεις και διαδικασίες αυτεπάγγελτης αναζήτησης και επαλήθευσης
αυτών για όλα ανεξαιρέτως τα στάδια της χρηµατοδότησης,

ε) ειδικότερα θέµατα για τη διαδικασία και τον χρόνο υποβολής
της κάθε είδους αίτησης όπως αίτησης ένταξης χρηµατοδότησης,
τροποποίησης, ελέγχου πιστοποίησης, ορισµού, αντικατάστασης
και αποκλεισµού ορκωτού λογιστή ή λογιστικής εταιρείας, ένστα-
σης και έννοµης προστασίας γενικά,

στ) οι όροι και οι προϋποθέσεις, καθώς και οι ειδικότερες δια-
δικασίες και τα δικαιολογητικά και στοιχεία σχετικά µε τις τροπο-
ποιήσεις εγκεκριµένου επενδυτικού σχεδίου, καθώς και κάθε άλλο
ειδικότερο θέµα για το ζήτηµα αυτό, 

ζ) οι κατά περίπτωση εφαρµοζόµενοι χρόνοι έναρξης και λήξης
των επενδυτικών σχεδίων,

η) η σύνθεση και οι όροι λειτουργίας των προβλεπόµενων, στον
παρόντα, επιτροπών και διοικητικών οργάνων και την έννοµη προ-
στασία κατά των πράξεων των επιτροπών και οργάνων αυτών,

θ) τα κριτήρια και τη διαδικασία επιλογής, αντικατάστασης και
αποκλεισµού ορκωτών ελεγκτών λογιστών και ελεγκτικών εται-
ρειών,

ι) τα απαραίτητα στοιχεία για την πληρότητα και νοµιµότητα της
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έκθεσης ελέγχου και τα κριτήρια για την εν µέρει, πλήρη ή µη απο-
δοχή της έκθεσης ελέγχου που υποβάλλεται από τον ορκωτό
ελεγκτή - λογιστή ή την ελεγκτική εταιρεία,

ια) η διαδικασία και κάθε αναγκαίο ζήτηµα σχετικό µε τον δειγ-
µατοληπτικό έλεγχο, συµπεριλαµβανοµένων και κανόνων για την
αποφυγή σύγκρουσης συµφερόντων,

ιβ) ο ορισµός του πληροφοριακού συστήµατος που χρησιµο-
ποιείται για την εφαρµογή του καθεστώτος ενίσχυσης,

ιγ) ζητήµατα εξειδίκευσης των ορισµών του άρθρου 23,
ιδ) οι όροι και οι προϋποθέσεις για την παράδοση στη Χορη-

γούσα Αρχή ψηφιακών αρχείων του έργου, καθώς και οι προδια-
γραφές για τη διαφύλαξη και την προβολή του,

ιε) η χρηµατοδότηση των επιµέρους δράσεων ενίσχυσης του
φορέα από κάθε πηγή, εθνική ή ενωσιακή, καθώς και

ιστ) κάθε άλλο σχετικό θέµα µε την εφαρµογή του Προγράµµα-
τος. 

Η κοινή υπουργική απόφαση της περ. α) εκδίδεται τον Δεκέµ-
βριο 2025 και αφορά το Πρόγραµµα CRGR από 1ης Ιανουαρίου
2026.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 89 του ν. 5105/2024, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) µετά τις λέξεις «Με απόφαση» προ-
στίθενται οι λέξεις «του Διοικητικού Συµβουλίου», β) οι λέξεις «του-
λάχιστον το τριάντα τοις εκατό (30%)» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «το ποσοστό», γ) µετά τις λέξεις «δειγµατοληπτικό έλεγχο»
προστίθεται η φράση «το οποίο δεν δύναται να ξεπερνά το ποσο-
στό που αναφέρεται στην παρ. 1 του άρθρου 36» και η παρ. 6 του
άρθρου 89 διαµορφώνεται ως εξής: 

«6. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της Χορηγούσας
Αρχής που εκδίδεται εντός του µηνός Δεκεµβρίου κάθε έτους και
αναρτάται στο Πρόγραµµα Διαύγεια, καθορίζεται το ποσοστό των
ετήσιων πιστοποιηθέντων επενδυτικών σχεδίων προς δειγµατολη-
πτικό έλεγχο το οποίο δεν δύναται να ξεπερνά το ποσοστό που
αναφέρεται στην παρ. 1 του άρθρου 36 και δίνεται η σχετική εν-
τολή ενέργειας.»

Άρθρο  105
Μεταβατικές διατάξεις - Τροποποίηση 

άρθρου 94 ν. 5105/2024

Στο άρθρο 94 του ν. 5105/2024 (Α’ 61), περί µεταβατικών δια-
τάξεων, α) στην παρ. 1, αα) στο δεύτερο εδάφιο: i) οι λέξεις «30ή
Σεπτεµβρίου 2024» αντικαθίστανται από τις λέξεις «έκδοση σχετι-
κής απόφασης από το Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας», ii) στο
τέλος του εδαφίου προστίθενται οι λέξεις «µε την επιφύλαξη µε-
ταβατικών προβλέψεων των υπουργικών αποφάσεων της παρ. 1
του άρθρου 89 του παρόντος», αβ) στο τρίτο εδάφιο η φράση «οι
οποίες, σε κάθε περίπτωση, δεν δύναται να εκδοθούν µετά την 1η
Οκτωβρίου 2024» διαγράφεται,        β) η παρ.6 καταργείται, γ) στην
περ. β) της παρ. 8 οι λέξεις «που έχει λάβει κατά το έτος χορήγη-
σης, καθώς και για τα δύο (2) προηγούµενα ηµερολογιακά έτη»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «και  την ακριβή ηµεροµηνία χορή-
γησής τους που έχει λάβει κατά τα τρία (3) προηγούµενα έτη σε
κυλιόµενη ηµερολογιακή βάση», δ)  η παρ. 10 αντικαθίσταται, ε)
προστίθενται παράγραφοι 11, 12, 13, 14 και 15 και µετά από νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις το άρθρο 94 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 94
Μεταβατικές διατάξεις Μέρους Γ’

1. Από τη θέση σε ισχύ του παρόντος και έως τη 10η Μαΐου
2024, το πρόγραµµα για την ενίσχυση της παραγωγής οπτικοα-
κουστικών έργων στην Ελλάδα συνεχίζει να δέχεται αιτήσεις έν-
ταξης και τροποποίησης όρων ένταξης σύµφωνα µε το Κεφάλαιο
Δ’ του ν. 4487/2017 (Α’ 116) και µε την επιφύλαξη των επόµενων
παραγράφων του παρόντος. Από τη 10η Μαΐου 2024 και µέχρι την
έκδοση σχετικής απόφασης από το Διοικητικό Συµβούλιο της Εται-
ρείας, καµία νέα αίτηση ένταξης δεν µπορεί να υποβληθεί µε την
επιφύλαξη µεταβατικών προβλέψεων των υπουργικών αποφά-
σεων της παρ. 1 του άρθρου 89 του παρόντος. Το Πρόγραµµα
Cash Rebate Greece, όπως θεσµοθετείται µε το Μέρος Γ’ του πα-
ρόντος, δέχεται αιτήσεις ένταξης επενδυτικών σχεδίων ανά καθε-

στώς ενίσχυσης µετά την έκδοση των υπουργικών αποφάσεων της
παρ. 1 του άρθρου 89.

2. Αιτήµατα τροποποίησης τα οποία υποβάλλονται και αφορούν
σε επενδυτικά σχέδια, τα οποία έχουν υποβάλει αίτηση υπαγωγής
πριν από την 1η Ιουλίου 2023 και των οποίων η απόφαση υπαγω-
γής είτε δεν έχει εκδοθεί είτε έχει εκδοθεί µετά την προθεσµία που
ορίζει ο               ν. 4487/2017, αξιολογούνται σύµφωνα µε τους
όρους και τις προϋποθέσεις που ίσχυαν κατά τον χρόνο υποβολής
της αρχικής αίτησης υπαγωγής του επενδυτικού σχεδίου.

3. Επενδυτικά σχέδια για τα οποία έχει υποβληθεί αίτηση υπα-
γωγής ή τροποποίησης από την 1η Ιανουαρίου 2022 και έως τη
10η Μαΐου 2024 και τα οποία έχουν αξιολογηθεί θετικά από την
ανώνυµη εταιρεία Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών Μέσων και
Επικοινωνίας (ΕΚΟΜΕ) Α.Ε., χωρίς να έχει εκδοθεί µέχρι σήµερα
σχετική απόφαση από το αρµόδιο διοικητικό όργανο του επο-
πτεύοντος Υπουργείου, δύνανται να υποβάλλουν αίτηµα ελέγχου
εντός έξι (6) µηνών από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης
υπαγωγής ή τροποποίησης χωρίς την υποχρέωση υποβολής αι-
τήµατος παράτασης προς την ΕΚΟΜΕ Α.Ε. λόγω παρέλευσης των
έξι (6) µηνών από την ηµεροµηνία λήξης ή ολοκλήρωσης του επεν-
δυτικού σχεδίου.

4. Για τα επενδυτικά σχέδια για τα οποία έχει υποβληθεί από
την 1η Ιουνίου 2022 και µέχρι τη 10η Μαΐου 2024, αίτηση σύνθετης
τροποποίησης, η οποία εκκρεµεί και: (α) δεν αυξάνει καθόλου τον
συνολικό προϋπολογισµό και τις επιλέξιµες δαπάνες του επενδυ-
τικού σχεδίου, (β) δεν προσθέτει νέα ενισχυόµενη δηµόσια δα-
πάνη, (γ) δεν αλλάζει τους όρους των πολιτιστικών κριτηρίων του
επενδυτικού σχεδίου, (δ) µε οποιονδήποτε τρόπο µειώνει τη συ-
νολική ενισχυόµενη δηµόσια δαπάνη που έχει εγκριθεί µε την από-
φαση υπαγωγής του επενδυτικού σχεδίου, δεν απαιτείται η
έκδοση σχετικής απόφασης και οι αιτούµενες τροποποιήσεις αν-
τιµετωπίζονται ως απλές, εφόσον αυτές συµπεριλαµβάνονται στην
τελική έκθεση ορκωτού λογιστή.

5. Για επενδυτικά σχέδια τα οποία µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος περιλαµβάνουν αλλαγές ή µεταβολές που συνιστούν
απλές τροποποιήσεις, αυτές συµπεριλαµβάνονται στην τελική έκ-
θεση ορκωτού λογιστή χωρίς να απαιτείται η διαδικασία της γνω-
στοποίησης.

6. Καταργείται.
7. Επενδυτικά σχέδια για τα οποία έχει υποβληθεί αίτηση υπα-

γωγής ή τροποποίησης πριν από τη θέση σε ισχύ του Μέρους Γ’
αξιολογούνται βάσει του                        ν. 4487/2017 και η απόφαση
εκδίδεται από το αρµόδιο διοικητικό όργανο του Μέρους Γ’.

8. Για όλα τα επενδυτικά σχέδια του ΚΑΔ 62.01.21 για τα οποία
έχει υποβληθεί αίτηση υπαγωγής µέχρι την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος και µέχρι την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατόπιν
υποβολής φακέλου κοινοποίησης του καθεστώτος στις αρµόδιες
υπηρεσίες της Ε.Ε. ισχύουν τα εξής:

(α) το ανώτατο όριο χορήγησης ενίσχυσης δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει τα εκάστοτε οριζόµενα, συνυπολογιζόµενων άλλων ενισχύ-
σεων de minimis ανά ενιαία επιχείρηση σε οποιαδήποτε χρονική
περίοδο τριών (3) ετών σύµφωνα µε τον Κανονισµό 2831/2023 της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας και
µε το άρθρο 2 του Κανονισµού 2831/2023 για τον ορισµό της ενι-
αίας επιχείρησης, (β) η αιτούσα επιχείρηση υποβάλλει υπογεγραµ-
µένη, δια του νόµιµου εκπροσώπου της, την υπεύθυνη δήλωση,
σχετικά µε το σύνολο των ενισχύσεων de minimis και την ακριβή
ηµεροµηνία χορήγησής τους που έχει λάβει κατά τα τρία (3) προ-
ηγούµενα έτη σε κυλιόµενη ηµερολογιακή βάση.

9. Αιτήσεις ελέγχου και καταβολής ενίσχυσης συνεχίζονται να
υποβάλλονται κανονικά και εξετάζονται σύµφωνα µε το Κεφάλαιο
Δ’ του ν. 4487/2017 (Α’ 116) µέχρι την έκδοση των υπουργικών
αποφάσεων της παρ. 1 του άρθρου 89. Το τελευταίο εδάφιο της
παρ. 3 του άρθρου 33 εφαρµόζεται και σε όλα τα επενδυτικά σχέ-
δια για τα οποία δεν έχει εκδοθεί απόφαση πιστοποίησης ή ανά-
κλησης κατά τη δηµοσίευση του παρόντος.

10. Όλες οι διαδικασίες των ως άνω παραγράφων διεκπεραι-
ώνονται µέσω του Πληροφοριακού Συστήµατος Κρατικών Ενισχύ-
σεων κατ’ εφαρµογή των άρθρων 13 του ν. 5079/2023 (Α’ 215), 85
του ν. 5043/2023 (Α’ 91) και 56 του ν. 4914/2022 (Α’ 61).

11. Επενδυτικά σχέδια που έχουν υποβάλει αίτηση υπαγωγής
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από 1ης.1.2024 έως και 10.5.2024 βάσει του καθεστώτος ενίσχυ-
σης του ν. 4487/2017, ανεξαρτήτως του σταδίου αξιολόγησης στο
οποίο βρίσκονται και των πολιτιστικών κριτηρίων που εφαρµόζον-
ται για αυτά, µπορούν να χρηµατοδοτηθούν, µε εισήγηση της Επι-
τροπής Αξιολόγησης, από συγχρηµατοδοτούµενους πόρους,
εφόσον πληρούνται οι όροι και οι προϋποθέσεις του Συστήµατος
Διαχείρισης και Ελέγχου (ΣΔΕ) του ΕΣΠΑ 2021-2027 ανεξαρτήτως
της πλατφόρµας στην οποία έχουν υποβάλλει αίτηση υπαγωγής.
Οι αιτήσεις τροποποίησης, καθώς και ο έλεγχος και η πιστοποίηση
των εν λόγω επενδυτικών σχεδίων γίνονται σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του Μέρους Γ’ και των εφαρµοστικών αποφάσεων αυτού.

12. Για τα επενδυτικά σχέδια για τα οποία έχει υποβληθεί αίτηση
υπαγωγής από 1ης.1.2022 και µέχρι 10.05.2024,  οι αιτήσεις κα-
ταβολής ενίσχυσης δύνανται να υποβάλλονται και νωρίτερα της
ηµεροµηνίας λήξης του επενδυτικού σχεδίου που έχει δηλωθεί
στην αίτηση υπαγωγής. Τα ποσά ενίσχυσης καταβάλλονται εφό-
σον υπάρχουν οι απαιτούµενοι πόροι από την Χορηγούσα Αρχή.

13. Με τη σύσταση της Εταιρείας του Μέρους Β’ του παρόν-
τος, όλες οι διαπιστωτικές πράξεις που αφορούν σε επενδυτικά
σχέδια που έχουν υποβάλλει αίτηση στο καθεστώς ενίσχυσης
του ν. 4487/2017, υπογράφονται από τον Διευθύνοντα Σύµβουλο
της Εταιρείας.

14. Η κοινή απόφαση της παρ. 7 του άρθρου 89 καταλαµβάνει
και όλους όσοι άσκησαν όµοια καθήκοντα από τη σύσταση της
Εταιρείας του Μέρους Β’ µέχρι και τη δηµοσίευση της απόφα-
σης.

15. Αποφάσεις υπαγωγής έργων υπό το καθεστώς του ν.
4487/2017, οι οποίες έχουν δηµοσιευθεί βάσει της υπ’ αρ.
11541/29.10.2024 (Β’ 5988) απόφασης του αναπληρωτή Υπουρ-
γού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, χωρίς την ύπαρξη της
βεβαίωσης πίστωσης της παρ. 5 του άρθρου 30 του παρόντος,
θεωρούνται νόµιµες.»

ΜΕΡΟΣ Θ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 106
Αναπροσαρµογή επιδόµατος οργάνου - 

Τροποποίηση περ. Γ’ παρ. 1 άρθρου 149 ν. 4472/2017 

Στην περ. Γ’ της παρ. 1 του άρθρου 149 του   ν. 4472/2017 (Α’
74), περί των επιδοµάτων των µουσικών του Κεφαλαίου Η’ του
ως άνω νόµου, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην
υποπερ. α’, οι λέξεις «τετρακόσια ογδόντα (480) ευρώ» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «πεντακόσια ενενήντα (590) ευρώ», β)
στην υποπερ. β’, οι λέξεις «τετρακόσια εξήντα (460) ευρώ» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «πεντακόσια εβδοµήντα (570) ευρώ»,
γ) στην υποπερ. γ’, οι λέξεις «τετρακόσια σαράντα (440) ευρώ»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «πεντακόσια πενήντα (550) ευρώ»,
δ) στην υποπερ. δ’, οι λέξεις «τριακόσια ενενήντα (390) ευρώ»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «πεντακόσια (500) ευρώ», και η
περ. Γ’ διαµορφώνεται ως εξής:

«Γ. Επίδοµα οργάνου, οριζόµενο ως εξής:
α. Αρχιµουσικός - Εξάρχων πεντακόσια ενενήντα (590) ευρώ.
β. Κορυφαίος Α’ πεντακόσια εβδοµήντα (570) ευρώ.
γ. Κορυφαίος Β’ πεντακόσια πενήντα (550) ευρώ.
δ. Μουσικός πεντακόσια (500) ευρώ.»

Άρθρο 107
Επιλογή επικεφαλής Γραφείων Φύλαξης

Πληροφόρησης και υπεύθυνων αρχιφυλάκων
του Υπουργείου Πολιτισµού

1. Η επιλογή του επικεφαλής των Γραφείων Φύλαξης-Πληρο-
φόρησης και των υπευθύνων αρχιφυλάκων της περ. στ’ της παρ.
5 του άρθρου 25 του π.δ. 4/2018 (Α’ 7) γίνεται µε απόφαση του
Υπηρεσιακού Γραµµατέα του Υπουργείου Πολιτισµού, µετά από
γνώµη του αρµόδιου υπηρεσιακού συµβουλίου. Οι υπεύθυνοι αρ-

χιφύλακες του πρώτου εδαφίου ορίζονται για θητεία τριών (3)
ετών.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργείται το άρθρο
46 του ν. 4608/2019 (Α’ 66), περί επιλογής επικεφαλής Γραφείων
Φύλαξης - Πληροφόρησης και υπευθύνων αρχιφυλάκων του
Υπουργείου Πολιτισµού.

Άρθρο 108
Πρόγραµµα πολιτιστικής συνταγογράφησης

1. Εισάγεται στο σύστηµα της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης το πρόγραµµα «Πολιτιστική Συνταγογράφηση ως Συµπλη-
ρωµατική Αγωγή στην Ψυχική Υγεία» (εφεξής: πρόγραµµα
πολιτιστικής συνταγογράφησης) στο οποίο εντάσσονται δράσεις
τέχνης και πολιτισµού στην προληπτική και θεραπευτική αγωγή
ατόµων, που αντιµετωπίζουν προβλήµατα ψυχικής υγείας ή ψυ-
χολογική επιβάρυνση από χρόνιες ασθένειες και αναπηρία. Το
πρόγραµµα πολιτιστικής συνταγογράφησης έχει ενταχθεί σύµ-
φωνα µε την υπ’ αρ. πρωτ. 185396/19.12.2022 απόφαση του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµικών περί ένταξης του Έργου µε
τίτλο: «Sub 2.1 Πολιτιστική Συνταγογράφηση ως Συµπληρωµα-
τική Αγωγή στην Ψυχική Υγεία» (κωδικός ΟΠΣ ΤΑ 5184298) στο
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας (ΑΔΑ: Ω5ΧΖΗ-ΛΚ0).

2. Οι δράσεις τέχνης και πολιτισµού του προγράµµατος πολι-
τιστικής συνταγογράφησης συνδυάζουν την έκθεση και τη συµ-
µετοχή των ασθενών σε καλλιτεχνικό δρώµενο µε οµάδα
συζήτησης και σχεδιάζονται και υλοποιούνται από φορείς του
πολιτισµού.

3. Ως φορείς του πολιτισµού νοούνται, για τις ανάγκες του πα-
ρόντος:

α) τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, τα οποία
εποπτεύονται και επιχορηγούνται τακτικώς από τη Γενική Γραµ-
µατεία Σύγχρονου Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτισµού,

β) τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου που έχουν
ως σκοπό τη διενέργεια κάθε είδους καλλιτεχνικών και πολιτιστι-
κών εκδηλώσεων ή τη λειτουργία µουσείων, καθώς και 

γ) η ανώνυµη εταιρεία ειδικού σκοπού µε την επωνυµία «Κέν-
τρο Πολιτισµού Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος Α.Ε.». 

Οι φορείς πολιτισµού του πρώτου εδαφίου δύνανται να διεξά-
γουν και να αναπτύσσουν δράσεις κατ’ εφαρµογή του παρόντος,
σε συνεργασία µε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, που έχουν
κοινωφελείς και φιλανθρωπικούς σκοπούς. 

4. Ωφελούµενοι του προγράµµατος είναι οι λήπτες υπηρεσιών
ψυχικής υγείας, οι οποίοι συµµετέχουν στις δράσεις του παρόν-
τος µε την έκδοση παραπεµπτικού συνταγογραφούντος ψυχιά-
τρου, ψυχιάτρου-νευρολόγου ή παιδοψυχιάτρου, µε χρήση του
Σύστηµατος Ηλεκτρονικής Συνταγογράφησης ΗΔΙΚΑ (Σ.Η.Σ.). 

5. Για τη σχεδίαση και υλοποίηση των δράσεων που εντάσσε-
ται στο πρόγραµµα πολιτιστικής συνταγογράφησης, οι φορείς
πολιτισµού της παρ. 2 αναθέτουν, σε έναν (1) τουλάχιστον επαγ-
γελµατία της τέχνης και σε έναν (1) τουλάχιστον επαγγελµατία
από τον χώρο της ψυχικής υγείας, την εκτέλεση της δράσης, οι
οποίοι συνεργάζονται για την επιλογή της µορφής της τέχνης
που θα παρακολουθήσει ο ωφελούµενος του προγράµµατος και
για την αξιολόγηση της επίδρασης αυτής στην ψυχική υγεία του.

6. Η δράση του παρόντος δεν συνδέεται καθ’ οιονδήποτε
τρόπο µε τη συνταγογράφηση φαρµάκου ή τη συνταγογράφηση
νέας κατηγορίας φαρµάκων.

7. Οι δαπάνες των δράσεων που εκτελούν οι φορείς πολιτι-
σµού της παρ. 2, καλύπτονται εξ ολοκλήρου από πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας σύµφωνα µε την απόφαση
έγκρισης της χρηµατοδότησης της παρ. 1 και δεν επιφέρουν
καµία οικονοµική επιβάρυνση στους ωφελούµενους του προ-
γράµµατος ούτε στους προϋπολογισµούς οποιουδήποτε άλλου
φορέα του ελληνικού δηµοσίου.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πολιτισµού και Υγείας
προσδιορίζονται οι µορφές τέχνης που εντάσσονται ως επιλέξι-
µες στο πρόγραµµα της πολιτιστικής συνταγογράφησης, τα κρι-
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τήρια επιλογής των επαγγελµατιών της παρ. 4, η διαδικασία έν-
ταξης αυτών στο πρόγραµµα, τα κριτήρια υπαγωγής των ωφε-
λούµενων και η διαδικασία συµµετοχής τους στο πρόγραµµα, οι
προϋποθέσεις, το πλαίσιο συµµετοχής και η διαδικασία ένταξης
των φορέων πολιτισµού της παρ. 2, καθώς και οι λοιποί κανόνες
εκτέλεσης των δράσεων. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πο-
λιτισµού, Υγείας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ρυθµίζονται η
διαδικασία και οι τεχνικές ή άλλες απαιτήσεις για την ένταξη του
προγράµµατος πολιτιστικής συνταγογράφησης στην εφαρµογή
του Σ.Η.Σ., οι προδιαγραφές της υποδοµής που πρέπει να δια-
θέτουν οι φορείς πολιτισµού της παρ. 2, προκειµένου να προβαί-
νουν σε ηλεκτρονική εκτέλεση των παραπεµπτικών, η διαδικασία
ταυτοποίησης των ωφελούµενων κατά την ηλεκτρονική εκτέλεση
παραπεµπτικών, καθώς και τα τεχνικά και λεπτοµερειακά θέµατα
για την εφαρµογή του παρόντος.

Άρθρο 109
Κατασκευή εκθεσιακού χώρου 

του Μνηµείου Καστά Αµφίπολης

1. Επιτρέπεται η κατασκευή εκθεσιακού χώρου του Μνηµείου
Καστά Αµφίπολης και λοιπών συνοδών χρήσεων και εγκαταστά-
σεων, όπως φυλακίων και χώρων υγιεινής, σύµφωνα µε την υπό
στοιχεία ΥΠΠΟ/325232/4.9.2024 (ΑΔΑ: 6Φ5Δ46ΝΚΟΤ-ΣΕΩ) από-
φαση περί έγκρισης χωροθέτησης εκθεσιακού χώρου τύµβου
Καστά Αµφίπολης, Δήµου Αµφίπολης, Περιφέρειας Κεντρικής
Μακεδονίας, στο ακίνητο που ευρίσκεται στη Δηµοτική Ενότητα
Αµφίπολης του Δήµου Αµφίπολης της Περιφερειακής Ενότητας
Σερρών, και οριοθετείται από την κόκκινη γραµµή στο από Φε-
βρουαρίου 2019 Διάγραµµα κλίµακας 1:1000 του Αγρονόµου Το-
πογράφου Μηχανικού ΠΕ Απόστολου Πλιάκου, που θεωρήθηκε
από τον προϊστάµενο της Διεύθυνσης Αποτυπώσεων και Συντη-
ρήσεων Κτιρίων του Ταµείου Αρχαιολογικών Χώρων και Απαλλο-
τριώσεων, και προσαρτάται στο παρόν ως Παράρτηµα Γ’, µε τα
υλοποιούµενα πολεοδοµικά µεγέθη κάλυψης, δόµησης, ύψους
και όγκου, όπως σηµειώνονται επί του ανωτέρω διαγράµµατος.

2. Για την έγκριση της κατασκευής των χώρων και εγκαταστά-
σεων της παρ. 1 εκδίδεται κοινή απόφαση των Υπουργών Πολι-
τισµού και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η οποία επέχει θέση
οικοδοµικής άδειας.

Για την έκδοση της απόφασης σε κάθε περίπτωση λαµβάνον-
ται υπόψη οι σχετικές θεωρηµένες από το Υπουργείο Πολιτισµού
µελέτες, ήτοι:

α) Αρχιτεκτονική µελέτη και µελέτη προσβασιµότητας, 
β) Στατική µελέτη,
γ) Ηλεκτροµηχανολογικές µελέτες (ύδρευσης - αποχέτευσης

- ηλεκτρικών - ανελκυστήρα (ανυψωτικών µηχανήµατων) - θέρ-
µανσης - κλιµατισµού - υποσταθµού),

δ) Μελέτη του Κανονισµού Ενεργειακής Απόδοσης Κτιρίων,
ε) Μελέτη παθητικής και ενεργητικής πυροπροστασίας.

Άρθρο 110
Παράταση παραµονής έµµισθων υπεράριθµων 

ειδικευόµενων ιατρών - Τροποποίηση περ. γ’ παρ. 1
άρθρου 10 ν. 1609/1986

1. Στην περ. γ’ της παρ. 1 του άρθρου 10 του                  ν.
1609/1986 (Α’86), περί της δυνατότητας των ειδικευόµενων ια-
τρών, οι οποίοι κατέχουν προσωποπαγή θέση και ολοκλήρωσαν
τον χρόνο ειδίκευσής τους, να παρατείνουν την παραµονή τους
στο νοσοκοµείο που υπηρετούν, επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις: α) µετά από τις λέξεις «που κατέχουν προσωποπαγή
θέση» προστίθενται οι λέξεις «ή τοποθετούνται ως έµµισθοι υπε-
ράριθµοι ειδικευόµενοι», β) οι λέξεις «τις προϋποθέσεις της πα-
ραγράφου β’» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τις προϋποθέσεις
των περ. α’ και β’», γ) µετά από τις λέξεις «του παρόντος» προ-
στίθεται η λέξη «αντίστοιχα» και η περ. γ’, µετά από νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, διαµορφώνεται ως εξής: 

«γ. Ιατροί, που κατέχουν προσωποπαγή θέση ή τοποθετούνται
ως έµµισθοι υπεράριθµοι ειδικευόµενοι και ολοκλήρωσαν τον
χρόνο ειδίκευσής τους, έχουν τη δυνατότητα παράτασης της
σύµβασής τους, µε τους όρους και τις προϋποθέσεις των περ α’
και β’ του παρόντος αντίστοιχα, σε κενή οργανική θέση ειδικευό-
µενου ιατρού του Νοσοκοµείου που υπηρετούν, εφόσον αυτή
δεν καλύπτεται σύµφωνα µε τις παρ. α’ και β’ του παρόντος.»

2. H παρ. 1 εφαρµόζεται και για τους ειδικευόµενους ιατρούς
που έχουν τοποθετηθεί ως έµµισθοι υπεράριθµοι και εξακολου-
θούν να υπηρετούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος,
ακόµη και αν έχει λήξει ο χρόνος ειδίκευσής τους. Στην περί-
πτωση αυτή, η αίτηση για την παράταση της παραµονής τους
από τη λήξη της ισχύος της, υποβάλλεται στον Διοικητή ή στον
Πρόεδρο του νοσοκοµείου ή στον Διοικητή της οικείας Υγειονο-
µικής Περιφέρειας, σε περίπτωση εφαρµογής των περ. δ’ και στ’
της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 1609/1986, εντός δέκα (10) ερ-
γάσιµων ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

3. Ιατροί που είχαν τοποθετηθεί ως έµµισθοι υπεράριθµοι ει-
δικευόµενοι και µετά την ολοκλήρωση του χρόνου ειδίκευσής
τους αποχώρησαν από το νοσοκοµείο που υπηρετούσαν κατά το
χρονικό διάστηµα από την 1η Ιανουαρίου 2025 έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος, δύνανται να συνάψουν σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, για την παραµονή τους στο
εκπαιδευτικό κέντρο, στο οποίο τοποθετήθηκαν για άσκηση στην
ειδικότητα, µε τους ίδιους όρους που είχαν κατά τη διάρκεια της
άσκησής τους στην ειδικότητα, σε κενή οργανική θέση ειδικευό-
µενου ιατρού του νοσοκοµείου που υπηρετούν, εφόσον αυτή δεν
καλύπτεται σύµφωνα µε τις περ. α’ και β’ της παρ. 1 του άρθρου
10 του               ν. 1609/1986. Αν δεν υπάρχει κενή οργανική θέση
ειδικευόµενου ιατρού στο νοσοκοµείο ειδίκευσής τους, εφαρµό-
ζονται οι περ. δ’ και στ’ της παρ. 1 του άρθρου 10 του ν.
1609/1986. Η σύµβαση συνάπτεται µε τον Διοικητή ή τον Πρό-
εδρο του εκπαιδευτικού κέντρου, µετά από αίτηση του ενδιαφε-
ρόµενου που υποβάλλεται εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος και η διάρκειά της δεν δύ-
ναται να υπερβαίνει τα τέσσερα (4) εξάµηνα. 

Άρθρο 111
Μετάταξη υπαλλήλων εντός του ίδιου Ο.Τ.Α. 

µετά από την πάροδο πενταετίας από τον διορισµό 
σε ανταποδοτικές υπηρεσίες - Τροποποίηση 

άρθρου 74 ν. 4674/2020

Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 74 του ν. 4674/2020 (Α’ 53),
περί υποχρέωσης παραµονής σε ανταποδοτικές υπηρεσίες
Ο.Τ.Α., αντικαθίσταται και, µετά από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, το
άρθρο 74 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 74
Υποχρέωση παραµονής σε ανταποδοτικές

υπηρεσίες Ο.Τ.Α.

Υπάλληλοι που διορίστηκαν ή προσλήφθηκαν σύµφωνα µε την
ειδική διαδικασία του άρθρου 24 του    ν. 4479/2017 (Α’ 94), σε
θέσεις υπηρεσιών ανταποδοτικού χαρακτήρα των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ βαθµού και των Ν.Π.Ι.Δ. που
υπάγονται σε αυτούς, δεν αποσπώνται, µετακινούνται ή µετατάσ-
σονται, εάν δεν παρέλθουν επτά (7) τουλάχιστον έτη από τον διο-
ρισµό ή την πρόσληψή τους. Εξαιρούνται: α) οι αποσπάσεις για
λόγους υγείας και συνυπηρέτησης, β) οι αµοιβαίες µετατάξεις,
σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 7 και το άρθρο 10 του ν.
4440/2016 και γ) οι µετατάξεις σύµφωνα µε τα άρθρα 75 και 76
του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων.
(ν. 3584/2007, Α’ 143) σε Ο.Τ.Α. α’ βαθµού µε πληθυσµό έως
δέκα χιλιάδες (10.000) κατοίκους, εφόσον έχουν παρέλθει του-
λάχιστον πέντε (5) έτη από τον διορισµό. Το παρόν άρθρο κατα-
λαµβάνει και υπαλλήλους που διορίστηκαν ή προσλήφθηκαν
σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 3Κ/2018 προκήρυξη του Α.Σ.Ε.Π..»

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΖ’ - 18 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2025 8097



Άρθρο 112
Οικονοµικές καταστάσεις και εκθέσεις

δραστηριότητας εργοληπτικών επιχειρήσεων

Για το έτος 2024, η προθεσµία υποβολής στη Διεύθυνση Μη-
τρώων της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων
και της έκθεσης δραστηριότητας των εργοληπτικών επιχειρή-
σεων του πρώτου εδαφίου της παρ. 7 του άρθρου 41 του π.δ.
71/2019 (Α’112), περί τήρησης του Μητρώου Εργοληπτικών Επι-
χειρήσεων Δηµοσίων Έργων (ΜΗ.Ε.Ε.Δ.Ε.) και πιστοποιητικών
ΜΗ.Ε.Ε.Δ.Ε., παρατείνεται από τη λήξη της έως τη 19η Μαρτίου
2025.

ΜΕΡΟΣ   Ι’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  113
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

2.  Το άρθρο 66, περί εισαγωγής στην Ανώτερη Σχολή Καλών
Τεχνών Μαρµαροτεχνίας Πανόρµου Τήνου και του προγράµµα-
τος σπουδών αυτής, ισχύει από το ακαδηµαϊκό έτος 2025-2026.
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Αθήνα,.................................2025

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.11’λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 19 Φεβρουαρίου 2025 και ώρα 9.00’µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Υγείας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας
της Κυπριακής Δηµοκρατίας στον τοµέα των µεταµοσχεύσεων»
και «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Υγείας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Υγείας της Κυπρια-
κής Δηµοκρατίας, στον τοµέα των διασταυρούµενων µεταµο-
σχεύσεων νεφρού».
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

9. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

8. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

10. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

12. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

14. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

16. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ».

17. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


